
➤ „E Meeschterstéck!“
Den 21. Abrëll 2009 huet den De-
putéierte Paul-Henri Meyers - am
Numm vun der Verfassungskom-
missioun, déi hie presidéiert - de
Projet fir eng grouss Reform vun
eiser Constitutioun an der Cham-
ber déposéiert. „E Meeschterstéck
vu parlamentarescher Aarbecht“,
wéi de Chamberspresident Lucien
Weiler moies virum Dépôt op en-
ger Pressekonferenz erkläert hat.

Net eréischt wéi de Grand-Duc
duerchblécke gelooss hat, hie géif
d’Euthanasiegesetz aus Gewës-
sensgrënn net kënnen a wëllen ën-
nerschreiwen, huet déi zoustän-
neg Chamberskommissioun sech
där Revisioun ugeholl. D’Aar-
bechte sinn ewell viru fënnef Joer
ugelaf. „Et geet drëm, den Text vun
der Verfassung un déi gängeg insti-
tutionell Praxis unzepassen“, sot
de Paul-Henri Meyers bei der Pre-
sentatioun. 

Duerfir proposéiert d’Chambers-
kommissioun, de Grand-Duc
komplett aus dem legislative Pro-
zess erauszehuelen an him och
eenzel exekutiv Pouvoiren ofze-
huelen: Deemno misst net méi
hien, mä e Minister an Zukunft
d’Gesetzer ënnerschreiwen, fir

D’Membere vun der Verfassungskommissioun an de Chamberspresident hunn der Press de Projet fir eng grouss
Verfassungsreform virgestallt.

COMPTE RENDU DES SÉANCES PUBL IQUES N°11
SESS ION ORDINAIRE 2008-2009

34e séance, mardi 17 mars 2009
35e séance, mercredi 18 mars 2009
36e séance, jeudi 19 mars 2009

dass se kënnen a Kraaft trieden.
Och d’Uerteeler vun der Justiz sol-
len an Zukunft net méi am Numm
vum Groussherzog geholl ginn.
Wesentlech nei Notiounen am

proposéierte Verfassungstext sinn
déi mënschlech Dignitéit, déi ën-
ner kengen Emstänn däerf violéiert
ginn, e Bréifgeheimnis, dat an Zu-
kunft och fir nei elektronesch Mat-

deelungsforme soll gëllen, d’Recht
op eng dezent Wunneng, dat all
Bierger zougestan gëtt, an d’Lëtze-
buerger Sprooch, déi de Stat soll
promouvéieren.
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DANS CE NUMÉRO

Eng Décisioun iwwert déi nei Ver-
fassung wäert awer eréischt an der
nächster Legislaturperiod falen.
Déi nei Chamber wäert awer, ier
se sech definitiv doriwwer aus-
dréckt, d’Stellungnahme vun der
Regierung a vum Statsrot ofwaar-
den an eventuell nach an hire Pro-
jet afléisse loossen.

➤ Krise im Europarat:

Machtkampf mit ungewissem Ausgang
Der Europarat steht vor einer
schweren institutionellen Krise:
Die anstehende Nominierung ei-
nes neuen Generalsekretärs für die
47 Mitgliedsländer umfassende
Organisation sorgt für Spannun-
gen zwischen Ministerrat und Par-
lamentarischer Versammlung. Vier
Kandidaturen waren beim Minis-
terrat eingegangen; dieser hat je-
doch nur zwei davon zurückbe-
halten. Nicht berücksichtigt wur-
den ausgerechnet jene beiden
Kandidaten, die über eine
langjährige Erfahrung in der parla-
mentarischen Vertretung des Euro-
parats verfügen. In den Reihen der
Versammlung hat diese Entschei-
dung erheblichen Unmut aus-
gelöst. Zwischen den beiden Insti-
tutionen des Europarats bahnt sich
nun ein Machtkampf mit ungewis-
sem Ausgang an.

Im Rahmen einer Pressekonferenz
bedauerten die luxemburgischen
Mitglieder der Parlamentarischen
Versammlung diese Entwicklung
einhellig, so wie sie es bereits vor-
her im Verlauf einer Unterredung
mit Luc Van den Brande getan hat-
ten. Van den Brande ist einer der
beiden Kandidaten, die vom
Ministerrat abgelehnt worden
sind. Am 12. Mai befasst sich das
Organ der Regierungen im Euro-
parat noch einmal mit dem
Thema.

Vor der Presse zogen die luxem-
burgischen Abgeordneten jedoch
vor allem Bilanz ihrer sich dem

Ende zuneigenden Mandate im
Europarat. Die Mitglieder der Par-
lamentarischen Versammlung wer-
den von den nationalen Parlamen-
ten entsandt. Insofern enden ihre
Mandate mit Ablauf der nationa-
len Legislaturperioden. Marcel
Glesener (der seine politische
Tätigkeit beendet) und Charles
Goerens (der für das Europäische
Parlament kandidiert) werden der
Parlamentarischen Versammlung
in Zukunft mit Sicherheit nicht
mehr angehören. Die anderen lu-
xemburgischen Vertreter - Lydie
Err, Anne Brasseur, Norbert Hau-
pert und Jean Huss - würden sich,
nach eigenem Bekunden, über
eine weitere Tätigkeit im Europa-
rat freuen.

„Die Parlamentarische Versamm-
lung des Europarats wird unter-
schätzt und verkannt“, sagte stell-
vertretend Jean Huss, der der Insti-
tution seit 2004 angehört. Er selbst
habe mit einem Bericht zum
Thema Umweltmedizin viel be-
wirken können. Die anderen Mit-
glieder der Delegation berichteten
über die jeweiligen Schwerpunkte
ihrer Arbeit in den vergangenen
Jahren: Lydie Err, die Vorsitzende
der luxemburgischen Delegation,
bezeichnete ihren Bericht über
Frauenhandel und Prostitution als
ihre größte Herausforderung;
Charles Goerens berichtete über
die Monitoring-Mission zum Zu-
stand der jungen Demokratie im
Mitgliedsland Serbien; Anne Bras-
seur verwies auf ihren Bericht über

(von links nach rechts) Jean Huss, S.E. Herr Alain Kundycki, belgischer Botschafter in Luxemburg, Lydie Err,
Charles Goerens, Luc Van den Brande, Norbert Haupert, Marcel Glesener, Anne Brasseur

„Die Gefahren des Kreationismus
im Bildungswesen“. Marcel Glese-
ner, der zuletzt als Vorsitzender
des Sozialausschusses tätig war,

ging hart mit der Regierung ins
Gericht, da Luxemburg als einer
der letzten Mitgliedstaaten die re-
vidierte Sozialcharta des Europa-

rats bislang nicht ratifiziert habe.
„Dafür wurden wir öffentlich
gerügt!“ sagte Glesener. „Das alles
ist äußerst bedauerlich.“
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➤ Assemblée parlementaire de la Francophonie (APF)

Transformer les défis démographiques
en opportunité

M. Jos Scheuer, Vice-Président de
la Chambre des Députés, a pré-
senté le système de l’assurance dé-
pendance qui a été introduit au
Luxembourg en 1998 au vu de
l’importance du vieillissement dé-
mographique. Il s’est lui aussi in-
terrogé sur la pérennisation à long

De Jean-Paul Bever gouf vum Generalsekretär Claude Frieseisen (riets) a
Präsenz vun deem sengem Adjoint Benoît Reiter vereedegt.

Le défi démographique du XXIe
siècle et le vieillissement de la po-
pulation européenne: tel était le
thème principal de la réunion de
la XXIIe Assemblée régionale Eu-
rope de l’Assemblée parlemen-
taire de la Francophonie (APF) qui
s’est réunie à St Hélier, capitale de
l’île de Jersey. La Chambre des Dé-
putés y fut représentée par son
Vice-Président, M. Jos Scheuer.

Les défis socio-économiques

L’évolution de la population mon-
diale démontre clairement que
l’Europe est une des régions les
plus vieilles. L’Europe est confron-
tée à une baisse programmée de la
population d’âge actif et bientôt
de l’emploi et à une hausse impor-
tante des personnes de 65 ans et
plus. Dans ce contexte Mme Mi-
cheline Lambrecht du Bureau fé-
déral du Plan belge constate que
«les défis socio-économiques sont
nombreux» et elle s’interroge sur
la viabilité des systèmes de protec-
tion sociale. Comment assurer le
financement des pensions légales
ainsi que des soins de santé et des
services d’aide aux personnes
âgées à long terme?

➤ E renge „Girls’ day“
Wéi schonn an de Jore virdrun
huet d’Chamber sech och 2009
nees un der Initiativ „Girls’ Day -
Boys’ Day“ vum CID-Femmes be-
deelegt. Am Parlament war et al-
lerdéngs e rengen „Girls’ Day“,
well sech just Meedercher - an
zwar eelef un der Zuel - ugemellt

haten, fir e Bléck an d’Kulisse vun
der Chamber ze werfen.

No enger Aféierung an d’Ge-
schicht vum Parlamentarismus zu
Lëtzebuerg, an de Fonctionnement
vun der Chamber an an de Wahl-
system, haten déi tëschent 14 a 17

Joer jonk Schülerinne Geleeën-
heet, eng Stonn laang mat enger
Rei (Dammen an Hären) Depu-
téiert ze diskutéieren. Ofgeschloss
gouf de Moie mat enger Visite gui-
dée vum Chambersgebai a vun der
Regie vun der Chamberstëlee.

➤ Les enseignements 
de la crise financière

Les présidents des Commissions
du Budget et des Finances des Par-
lements de l'Union européenne se
sont réunis le lundi 27 et le mardi
28 avril à Prague. Ils ont été large-
ment d’accord pour exiger une
meilleure capitalisation des
banques, une régulation des
«hedge funds» et une meilleure ré-
glementation des agences de nota-
tion. Ils ont retenu qu’il ne fallait
pas se fier à un seul organe inter-
national de régulation, mais plutôt
laisser la surveillance aux autori-
tés nationales qui devraient ce-
pendant mieux se concerter. Les
parlementaires ont encore retenu,
sans discussion sur ce point, qu’il
fallait combattre les paradis fis-
caux.

M. Laurent Mosar, président de la
Commission des Finances de la
Chambre des Députés, a assisté à
la réunion à Prague. Il a notam-

Le président de la Commission des
Finances et du Budget, M. Laurent
Mosar.

M. Jos Scheuer, Vice-Président de
la Chambre des Députés, a pré-
senté le système de l’assurance dé-
pendance à l‘Assemblée régionale
Europe de l’APF.

ment critiqué la manière par la-
quelle la «liste grise» a été élabo-
rée.

Membere vun der Chancëgläichheetskommissioun hunn déi eelef Schülerinnen empfaang.

➤ Krisegestioun
„Zivil a militäresch Zesummenaar-
becht an der Gestioun vu Krisen“ -
ënnert där Iwwerschrëft stoung e
Colloque vun der Europäescher
Assemblée fir Sécherheet a Ver-
deedegung uganks Abrëll zu Ber-
lin. Am Kader vun zwou Table-
rondë goufen do d’Konflikter an
Afghanistan an am Kosovo beson-
nesch ënnert d’Lupp geholl. Poli-
tesch Perséinlechkeeten aus de

concernéierte Regiounen hu mat
héije Vertrieder vun NATO an EU
diskutéiert iwwert d’Léieren, déi
aus béide Krise kënnen (a sollen)
gezu ginn. Dobäi huet sech de
Konsens erausgeschielt, datt et net
duergeet, Sécherheet ze garantéie-
ren, mä datt déi international
Communautéit an engems eng
Strategie muss lancéieren, fir e Stat
hierzestellen.

D’Chamber war op deem Col-
loque zu Berlin vertrueden duerch
de President vun der Lëtzebuerger
Delegatioun an der Assemblée
vun der WEU/UEO, Marcel Glese-
ner, an duerch d’Delegatiouns-
memberen Norbert Haupert an
Anne Brasseur. Däitschland huet
am Moment d’Présidence vun der
Westeuropäescher Unioun
(WEU/UEO).

➤ Beamtevereedegung
D’Chamber zielt zwee nei Fonc-
tionnairen an hire Reien. Viru
kuerzem goufen de Christian Alff
an de Jean-Paul Bever vum Gene-
ralsekretär Claude Frieseisen ver-
eedegt. Domat klëmmt d’Zuel
vum Chamberspersonal op 73.

Den Här Alff schafft am Service
vun den öffentleche Sitzungen a fir
de Secrétariat général. Den Här
Bever ass am Déngscht vum Ser-
vice international.

Bei der Vereedegung vum Christian Alff (Mëtt) duerch de Secrétaire géné-
ral Claude Frieseisen (2. vu riets) waren d’Secrétaires généraux adjoints
Benoît Reiter (2. vu lénks) an Isabelle Barra (1. vu riets) grad wéi de Chef
vum Personalservice Sonja Benassutti derbäi.

terme de ce 5e risque de la sécurité
sociale.

Nécessité d’un changement 
des mentalités

Considérant les coûts de retraite et
de santé générés par le vieillisse-
ment de la population, Mme My-
riam Van Espen, experte interna-
tionale en vieillissement, a lancé
un appel aux parlementaires pré-
sents de «contribuer au change-
ment des mentalités». Elle propose
de «considérer l’accroissement de
la longévité comme un atout et
une compétence dont la société
peut tirer profit» et «de valoriser
les compétences des aînés et de
les prendre en considération dans
les réflexions politiques et straté-
giques».

Dans une résolution adoptée à
l’unanimité, les quelque 50 dépu-
tés et sénateurs présents se dé-
clarent décidés «à transformer les
défis démographiques du XXIe

siècle en opportunité pour mettre
en place une société ouverte à
tous les âges, respectant de vivre
dans la dignité et facilitant la parti-
cipation de tous aux processus de
décision».
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➤ Dat neit strategescht Konzept
vun der NATO

Dat neit strategescht Konzept vun
der NATO war en Haaptthema an
der permanenter Kommissioun
vun der parlamentarescher Ver-
sammlung vun der NATO, déi
vum 4. bis de 6. Abrëll an der li-
tauescher Haaptstad Vilnius ze-
summe war. D’Chamber war do
vertrueden duerch d’Deputéiert
Marc Spautz a Marc Angel, Presi-
dent respektiv Vizepresident vun
der Lëtzebuerger Delegatioun.

Och iwwert d’Relatioune vun der
Allianz mat Russland a Wäissruss-
land ass intensiv geschwat ginn.
Déi permanent Kommissioun vum

NATO-Parlament huet doriwwer
eraus d’Situatioun am Kosovo, an
Afghanistan an a Georgien analy-
séiert. A si huet doriwwer noge-
duecht, ob wéi eng Fassong
d’Fonctionnementskäschte vun
der parlamentarescher Versamm-
lung kéinte reduzéiert ginn.

Natierlech war och de Sommet
vun de Stats- a Regierungschefe
vun der NATO bei Geleeënheet
vum 60. Anniversaire vun der
NATO zu Stroossbuerg (F) an zu
Kehl (D) vum 4. Abrëll en Thema
zu Vilnius.

D’Deputéiert Marc Angel a Marc
Spautz (riets) an d‘Madame Jo Ann
Emerson, Member vum Ameri-
kanesche Representantenhaus a
Presidentin vun der Kommissioun
fir d’Zivil- an d’Sécherheetsdimen-
sioun vun der NATO-PV.
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Navigation par satellite:
accord UE - 
Corée du Sud
5693 - Projet de loi portant approba-
tion de l’Accord de coopération
concernant un système mondial de
navigation par satellite à usage civil
entre la Communauté européenne et
ses États membres, d’une part, et la
République de Corée, d’autre part,
signé à Helsinki, le 9 septembre
2006

I. Objet du projet de loi

Le système GALILEO

Le Système mondial de Navigation par Satel-
lite (GNSS) à usage civil, souvent appelé
GALILEO, est un programme européen de
radionavigation par satellites. Il a été lancé à
l’initiative de la Commission européenne et
développé conjointement avec l’Agence
spatiale européenne (ESA). Complémentaire
des systèmes actuels, GALILEO augmentera
la fiabilité et la disponibilité des services de
navigation et de localisation dans le monde
entier.

Coopération internationale

Le système GALILEO sera un système mon-
dial. La coopération internationale constitue
par conséquent un élément essentiel pour ti-
rer le maximum de bénéfices de ce pro-
gramme. La République de Corée, qua-
trième puissance économique d’Asie, est un
pays possédant un grand savoir-faire dans
le domaine de la technologie spatiale et de
ses applications. Elle produit et utilise en
outre des appareils et des systèmes électro-

niques grand public pour lesquels la naviga-
tion par satellite apporte de réels avantages
concurrentiels.

L’accord de coopération est conclu pour une
période de cinq ans et restera en vigueur par
la suite sauf résiliation par l’une ou l’autre des
parties moyennant un préavis de six mois.

II. L’avis du Conseil d’État

Le Conseil d’État marque son accord avec le
texte du présent projet de loi.

Le Conseil d’État constate cependant un cer-
tain flottement dans l’exposé des motifs du
présent accord de coopération, notamment
concernant le calendrier de réalisation des
phases de développement et de validation
en orbite du système GALILEO.

III. Les implications d’entreprises luxem-
bourgeoises

Le projet GALILEO a en effet pris un retard
de quelque cinq ans, ceci pour des raisons
techniques, mais également suite à des pro-
blèmes de financement après le désistement
des investisseurs privés. Entre-temps des
solutions ont pu être trouvées. Le coût
supplémentaire occasionné par le retard du
projet est estimé à 800 millions d’euros.

Grâce à la participation du Luxembourg au
projet GALILEO, deux entreprises luxem-
bourgeoises ont pu s’associer en tant que
fournisseurs. Il s’agit d’une part de SES Glo-
bal dont l’expertise en matière de gestion de
systèmes de satellites est très sollicitée dans
les milieux spécialisés et de la société HITEC
qui dispose d’une compétence reconnue en
matière de transmission de et vers les satel-
lites, y inclus les antennes au sol. Le volume
des affaires est estimé à quelque 65 millions
d’euros.

Dépôt par M. Jean Asselborn, Ministre des Affaires étrangères et de l’Immigration, 
le 07.03.2007

Rapporteur: M. Lucien Thiel

Travaux de la Commission de l’Enseignement supérieur, de la Recherche et de la
Culture (Président: M. Fred Sunnen):

18.02.2009 Désignation d’un rapporteur

Examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État

04.03.2009 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 10.03.2009

Loi du 20 avril 2009.

Mémorial 2009, N°89, page 1036

L’objet du projet de loi 5716 est double.

D’une part, il s’agit de transposer en droit
luxembourgeois la directive 2003/58/CE du
Parlement européen et du Conseil du 15
juillet 2003. Cette directive, qui modifie la di-
rective 68/151/CEE, impose aux États
membres notamment:

- de permettre aux usagers du registre de
commerce et des sociétés de pouvoir dépo-
ser par voie électronique les actes et indica-
tions soumis à publicité en application de la
directive 68/151/CEE (transposée par une loi
du 23 novembre 1972);

- de numériser les documents et indications
déposés au registre de commerce et des so-
ciétés depuis le 1er janvier 2007;

- de numériser à la demande des usagers
au moins les documents déposés depuis le
1er janvier 1997;

- de permettre aux usagers d’obtenir une
copie de ces documents par voie électro-
nique, et

- de certifier les copies électroniques au
moyen d’une signature électronique (au sens
de la directive 1999/93/CE).

Le délai de transposition de cette directive
2003/58/CE a expiré le 31 décembre 2006.
La directive a déjà été partiellement transpo-
sée au Luxembourg. En effet, les documents
déposés au Registre de Commerce et des
Sociétés de Luxembourg depuis le 1er janvier
2006 sont systématiquement numérisés et
disponibles à la consultation. De même les
documents déposés depuis la création du
Registre de Commerce et des Sociétés en
1909 sont en cours de numérisation afin
d’être accessibles par le biais du site inter-
net de ce Registre. Le projet devait être fina-
lisé dans un délai de trois ans.

D’autre part, les auteurs du projet de loi ont
profité des quatre années d’expérience de-
puis la reprise du registre de commerce et
des sociétés par le GIE RCSL pour intégrer
dans la loi modifiée du 19 décembre 2002
concernant le registre de commerce et des
sociétés ainsi que la comptabilité et les
comptes annuels des entreprises et dans la
loi modifiée du 10 août 1915 concernant les
sociétés commerciales des principes et pro-
cédures nés de la pratique et répondant à
une demande des praticiens.

Dépôt par M. Luc Frieden, Ministre de la Justice, le 20.04.2007

Rapporteur: M. Patrick Santer

Travaux de la Commission juridique (Présidente: Mme Christine Doerner):

10.09.2008 Désignation d’un rapporteur

Présentation du projet de loi

Examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État

05.03.2009 Discussion concernant les amendements adoptés le 09.10.2008

Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 10.03.2009

Loi du 20 avril 2009.

Mémorial 2009, N°80, page 946

RCSL - dépôt par voie
électronique

5716 - Projet de loi sur le dépôt par
voie électronique auprès du registre
de commerce et des sociétés modi-
fiant:

- le titre I de la loi modifiée du 19 dé-
cembre 2002 concernant le registre
de commerce et des sociétés ainsi
que la comptabilité et les comptes
annuels des entreprises, et

- la loi modifiée du 10 août 1915
concernant les sociétés commer-
ciales

Accès aux
représentations
cinématographiques 
5734 - Projet de loi relatif à l’accès
aux représentations cinématogra-
phiques publiques

La loi du 13 juin 1922 concernant la sur-
veillance des établissements et représenta-
tions cinématographiques publics n’est plus
d’actualité. Cette loi de 1922 interdit en effet
de façon générale l’accès aux mineurs de
moins de 17 ans aux salles de cinéma. Cette
interdiction peut être levée moyennant l’auto-
risation spéciale délivrée pour tel ou tel film
par une commission instituée par l’arrêté du
16 juin 1922. Vu, notamment, l’abondance de
films, cette commission ne fonctionne plus
depuis plusieurs années. En fait, c’est le res-
ponsable de la programmation du cinéma
qui détermine l’accès aux salles, ceci en

fixant les limites d’âge en concordance avec
celles prévues dans les pays voisins. Le
contrôle de l’accès est effectué par le per-
sonnel des caisses à l’entrée du cinéma.
Une réelle autorégulation par le secteur lui-
même s’est donc mise en place qui, pour-
tant, souffre de l’absence de base légale.

Le projet de loi 5734 propose ainsi un nou-
veau régime qui mise sur une autorégulation
contrôlée et qui est en phase avec la société
moderne. Il vise à mettre les textes législatifs
luxembourgeois en conformité avec les réali-
tés de notre pays qui sont, notamment, le
nombre très réduit d’exploitants de cinémas
ainsi que la quasi-impossibilité de créer un
pool de personnes engagées et payées pour
visionner, examiner et classer tous les films
qui arrivent hebdomadairement dans nos
salles. Le texte de la future loi propose donc
de confier le contrôle aux exploitants de ci-
némas. La situation actuelle, établie par la
pratique depuis plusieurs années, serait



ainsi légalisée, tout en l’assortissant d’une
possible intervention d’une commission indé-
pendante.

Les exploitants des cinémas seront donc au-
torisés à déterminer les limites d’accès à
leurs salles. Cependant, comme il ne faut
pas perdre de vue que le secteur lui-même
risque d’être mû par une dynamique com-
merciale, un mécanisme de contrôle est ins-
titué afin de contenir les éventuels abus de

l’autorégulation. La future loi crée ainsi une
commission indépendante de surveillance
de la classification des films qui pourra inter-
venir ponctuellement. À part l’autosaisine, la
saisine de la Commission est accordée à dif-
férentes autorités étatiques (Ministre de la
Famille, Ministre de la Culture, Procureur
d’État) ainsi qu’à des organismes en charge
des intérêts des enfants comme l’«Ombuds-
comité fir d’Rechter vum Kand».
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Dépôt par Mme Octavie Modert, Secrétaire d’État à la Culture, 
à l’Enseignement supérieur et à la Recherche, le 14.06.2007

Rapporteur: M. Patrick Santer

Travaux de la Commission de la Fonction publique et de la Réforme administrative, des
Media et des Communications (Président: M. Lucien Thiel):

06.10.2008 Désignation d’un rapporteur

Examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État

13.10.2008 Examen et adoption d’une série d’amendements parlementaires

01.12.2008 Examen de l’avis complémentaire du Conseil d’État

12.01.2009 Présentation d’un projet de rapport

19.01.2009 Continuation des travaux

02.03.2009 Examen du deuxième avis complémentaire du Conseil d’État

Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 10.03.2009

REACH
5819 - Projet de loi

a) relatif aux contrôles et aux sanc-
tions concernant l’enregistrement,
l’évaluation et l’autorisation des
substances chimiques et les restric-
tions y applicables, telles que ces
substances sont visées par le règle-
ment (CE) N°1907/2006 du Parlement
européen et du Conseil du 18 dé-
cembre 2006 concernant l’enregis-
trement, l’évaluation et l’autorisa-
tion des substances chimiques,
ainsi que les restrictions applicables
à ces substances (REACH), insti-
tuant une agence européenne des
produits chimiques, modifiant la di-
rective 1999/45/CE et abrogeant le
règlement (CEE) N°793/93 du Conseil
et le règlement (CE) N°1488/94 de la
Commission ainsi que la directive
76/769/CEE du Conseil et les direc-
tives 91/155/CEE, 93/67/CEE,
93/105/CE et 2000/21/CE de la Com-
mission;

b) modifiant la loi modifiée du 15
juin 1994: - relative à la classifica-
tion, l’emballage et l’étiquetage des
substances dangereuses; - modi-
fiant la loi du 11 mars 1981 portant
réglementation de la mise sur le
marché et de l’emploi de certaines
substances et préparations dange-
reuses;

c) modifiant la loi du 3 août 2005 re-
lative à la classification, à l’embal-
lage et à l’étiquetage des prépara-
tions dangereuses;

d) abrogeant la loi modifiée du 11
mars 1981 portant réglementation
de la mise sur le marché et de l’em-
ploi de certaines substances et pré-
parations dangereuses

Le règlement (CE) N°1907/2006, dit REACH,
concerne l’enregistrement, l’évaluation et
l’autorisation des substances chimiques. Il
exige l’enregistrement, sur une période de
onze ans, de quelque 30.000 substances
chimiques. Ce processus permettra de com-
pléter les informations manquantes sur les
dangers de ces substances et d’identifier
des mesures appropriées de gestion des
risques.

Dans le cadre de ce processus d’enregistre-
ment, les entreprises qui produisent ou im-
portent au sein de l’UE plus d’une tonne
d’une substance chimique par an devront
l’enregistrer dans une base de données cen-
trale. Les déclarants sont également tenus
d’identifier des mesures appropriées de ges-
tion des risques et d’en faire part aux utilisa-
teurs. En outre, REACH permettra une éva-
luation supplémentaire des substances sus-
citant des préoccupations et prévoit un sys-
tème d’autorisation pour l’utilisation des sub-
stances dites extrêmement préoccupantes.

Ce système d’autorisation incitera les entre-
prises à adopter des solutions de remplace-
ment plus sûres, les demandes d’autorisa-
tion devant inclure une analyse des solutions
de remplacement et un plan de substitution
lorsqu’une solution de remplacement adé-
quate existe. REACH permet de prendre
plus rapidement des interdictions totales ou
partielles en cas de détection de risques in-
acceptables. REACH garantit que les essais
sur les animaux sont limités au strict mini-
mum et encourage des méthodes d’essai al-
ternatives.

REACH garantit une information complète de
l’industrie et des consommateurs sur les
risques présentés par les substances.
REACH simplifie la législation communau-
taire sur les substances chimiques en rem-
plaçant 40 instruments législatifs existants et
en créant un système unique pour toutes les
substances. REACH vise à améliorer la pro-
tection de la santé humaine et de l’environ-
nement tout en préservant la compétitivité de
l’industrie chimique de l’UE. Dans le cadre
de REACH, l’industrie assumera par ailleurs
une plus grande responsabilité dans la ges-
tion des risques liés aux produits chimiques
et dans la communication d’informations sur
la sécurité des substances.

Ces informations seront transmises tout au
long de la chaîne d’approvisionnement. La
responsabilité de la gestion des risques liés
aux substances est supportée par les per-
sonnes physiques ou morales qui fabriquent,
importent, mettent sur le marché ou utilisent
des substances. Le règlement CE est fondé
sur le principe que le secteur doit produire,
importer ou utiliser des substances ou les
mettre sur le marché de façon responsable
et avec la prudence nécessaire pour éviter,
dans des conditions raisonnablement prévi-
sibles, les effets néfastes sur la santé hu-
maine et l’environnement.

REACH institue une agence européenne des
produits chimiques, qui est appelée à jouer
un rôle central en assurant la crédibilité de la
législation sur les substances et des proces-
sus décisionnels, ainsi que de leurs bases
scientifiques, auprès de toutes les parties in-
téressées et du public. Elle est également
appelée à jouer un rôle décisif dans la coor-
dination des informations communiquées au
sujet du règlement et dans sa mise en
œuvre. L’agence, qui notamment gère le sys-
tème d’enregistrement, dispose des struc-
tures adaptées aux tâches qu’elle est appe-
lée à exécuter. En tant qu’organe indépen-
dant, elle est dotée de capacités scienti-
fiques, techniques et réglementaires élevées
qui assurent la transparence et l’efficacité de
son action.

Le Conseil d’Administration de l’Agence est
investi des compétences nécessaires pour
établir le budget, en contrôler l’exécution,
établir un règlement d’ordre intérieur, adop-
ter un règlement financier et nommer le di-
recteur exécutif. Il est composé de manière à
représenter chaque État membre, la Com-
mission et les autres parties intéressées dé-

signées par la Commission afin d’assurer la
participation de ces parties et du Parlement
ainsi qu’à assurer le niveau de compétence
le plus élevé et à réunir un large éventail de
compétences techniques en matière de sé-
curité chimique ou de réglementation, tout
en veillant à l’existence de compétences
spécialisées dans le domaine des questions
juridiques et des questions financières géné-
rales.

Le Forum de l’Agence permet aux États
membres d’échanger des informations
concernant leurs activités liées à la mise en
œuvre de la législation sur les substances et
de coordonner ces activités.

Le comité des États membres est destiné à
dégager une approche harmonisée sur des
points spécifiques.

L’Agence est financée en partie par les rede-
vances des personnes physiques ou mo-
rales et en partie par le budget général des
Communautés européennes.

La Commission européenne est principale-
ment chargée de prendre les décisions fi-
nales d’octroi ou de refus des autorisations,
ceci conformément à une procédure de ré-
glementation afin de permettre l’examen de
toutes leurs implications dans les États
membres et d’associer plus étroitement ces
derniers aux décisions.

Les États membres, à travers leurs autorités
compétentes nationales, sont principalement
en charge de l’évaluation des substances et
d’une mission de conseil aux acteurs socio-
économiques concernés.

Le projet de loi 5819 a pour objectif l’appli-
cation et la sanction de dispositions du rè-
glement REACH. Il précise les compétences
et met l’accent sur la coopération, met en
place un comité interministériel, introduit des
dispositions ayant trait à la recherche et la
constatation des infractions, prévoit des me-
sures et sanctions administratives et accorde
aux associations écologiques agréées le

droit d’agir en justice. Il met en pratique les
décisions prises en la matière par le Conseil
de Gouvernement, à savoir:

- désignation du Ministre de l’Environnement
pour remplir une fonction de coordinateur mi-
nistériel et désignation de l’Administration de
l’Environnement en tant qu’autorité nationale
compétente;

- mise en place d’un comité interministériel,
composé de délégués des départements mi-
nistériels concernés, dont l’environnement,
l’économie, la santé, le travail, etc. chargé
d’une mission de suivi et de coordination du
système REACH et susceptible de faire of-
fice d’autorité nationale centralisée;

- création d’un help-desk, assumé par le
Centre de Ressources des Technologies
pour l’Environnement (CRTE) et chargé de
tâches de conseil aux entreprises et d’appui
logistique et technique au comité interminis-
tériel et aux administrations concernées par
la matière;

- renforcement des administrations char-
gées de tâches de gestion et de contrôle;

- désignation de représentants respectifs au
Conseil d’Administration, au Forum et au co-
mité des États membres de l’Agence, à sa-
voir un représentant du Ministre de l’Environ-
nement en tant que délégué au Conseil
d’Administration, le représentant de l’Admi-
nistration de l’Environnement en tant que dé-
légué au Forum, un représentant du CRTE en
tant que délégué au comité des EM.

En outre, le projet de loi adapte la loi modi-
fiée du 15 juin 1994 - relative à la classifica-
tion, l’emballage et l’étiquetage des sub-
stances dangereuses - modifiant la loi du 11
mars 1981 portant réglementation de la mise
sur le marché et de l’emploi de certaines
substances et préparations dangereuses,
adapte la loi du 3 août 2005 relative à la clas-
sification, à l’emballage et à l’étiquetage des
préparations dangereuses et abroge la loi
modifiée précitée du 11 mars 1981.

Dépôt par M. Lucien Lux, Ministre de l’Environnement, le 12.12.2007

Rapporteur: M. Roger Negri

Travaux de la Commission de l’Environnement (Président: M. Roger Negri):

27.02.2008 Désignation d’un rapporteur

Présentation du projet de loi

12.06.2008 Examen du projet de loi

16.10.2008 Examen de l’avis du Conseil d’État

15.01.2009 Examen de l’avis complémentaire du Conseil d’État

09.03.2009 Examen du 2e avis complémentaire du Conseil d’État

12.03.2009 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 18.03.2009

UE - Monténégro
5850 - Projet de loi portant approba-
tion de l’Accord de stabilisation et
d’association entre les Communau-
tés européennes et leurs États
membres, d’une part, et la Répu-
blique du Monténégro, d’autre part
et de l’Acte final, signés à Luxem-
bourg, le 15 octobre 2007

Le projet de loi a pour objet l’approbation de
l’Accord de stabilisation et d’association
(«ASA») entre les Communautés europé-
ennes respectivement leurs États membres
et le Monténégro. Cet Accord s’inscrit dans
le cadre du processus de stabilisation et
d’association lancé en 1999 par l’Union eu-
ropéenne en faveur des pays de l’Europe du
Sud-Est.

En juillet 2004, la Commission européenne a
proposé de suivre une approche jumelée qui
impliquait un accord de stabilisation et d’as-
sociation unique pour la Serbie-et-Monténé-
gro, mais des négociations distinctes avec
chaque république entre autres sur les poli-
tiques commerciale et économique. Après
l’indépendance du Monténégro en juin 2006,
le Conseil de l’UE adopta un nouveau man-
dat de négociation pour le Monténégro. Les
négociations de l’ASA ont repris avec le seul
Monténégro, mais tenant compte des résul-
tats accomplis dans le cadre des négocia-
tions précédemment menées avec l’Union
étatique.

Les objectifs de l’ASA sont entre autres de
soutenir les efforts du Monténégro en vue de
renforcer la démocratie et l’État de droit, de
contribuer à la stabilité politique, écono-

mique et institutionnelle du pays, ainsi qu’à
la stabilisation de la région, de fournir un
cadre approprié au dialogue politique, de
soutenir ses efforts en vue de développer sa
coopération économique et internationale
notamment grâce au rapprochement de sa
législation à celle de la Communauté, de
soutenir les efforts du Monténégro pour
achever la transition vers une économie du
marché, d’élaborer progressivement une
zone de libre-échange entre la Communauté
et le Monténégro et d’encourager la coopé-
ration régionale.

Le respect des principes démocratiques et
des droits de l’homme et la lutte contre la
prolifération des armes de destruction mas-
sive sont qualifiés d’éléments essentiels de
l’Accord. Les parties contractantes réaf-
firment en outre l’importance qu’elles atta-
chent au respect des obligations interna-
tionales, et notamment à la coopération sans
limites avec le Tribunal pénal international
pour l’ex-Yougoslavie et à la lutte contre le
terrorisme. L’Accord souligne que la paix et
la stabilité aux niveaux international et ré-
gional, le développement de relations de
bon voisinage, les droits de l’homme et le
respect et la protection des minorités jouent
un rôle essentiel dans le processus de stabi-
lisation et d’association.

En ce qui concerne le cadre institutionnel, un
conseil de stabilisation et d’association est
institué. Composé de membres du Conseil
de l’Union européenne et de la Commission
d’une part et de membres du gouvernement
monténégrin d’autre part, ledit conseil est
chargé de superviser l’application et la mise
en œuvre de l’Accord.



COMPTE RENDU N°11 • 2008-2009 NOUVELLES LOISNOUVELLES LOIS

Institut Forestier
Européen
5866 - Projet de loi portant approba-
tion de la Convention de l’Institut Fo-
restier Européen, faite à Joensuu, le
28 août 2003

L’Institut forestier européen a été créé en
1993 pour répondre à un besoin de renforce-
ment de la coopération scientifique euro-
péenne en matière forestière et pour stimuler
la prise en compte de la recherche forestière
au niveau européen.

La mission de l’institut est de promouvoir, de
conduire et de coordonner la recherche fo-
restière au niveau paneuropéen et d’en diffu-
ser les résultats à toutes les parties intéres-
sées de manière à assurer la conservation et
la gestion durable des forêts en Europe.

Après dix ans d’existence, l’Institut forestier
européen a décidé de poursuivre son inter-

nationalisation en changeant de statut pour
devenir une organisation internationale dont
les nouveaux membres sont des pays, tan-
dis que les anciens membres - organismes à
caractère scientifique, pédagogique, indus-
triel ou commercial - deviennent membres
associés.

La nouvelle convention a été signée en 2003
par 20 pays dont le Luxembourg. Elle est en-
trée en vigueur le 4 septembre 2005. Au 31
décembre 2007 elle avait été ratifiée par 17
pays.

Pour ce qui est de l’état de la recherche fo-
restière au Luxembourg, on notera que le
Luxembourg ne dispose pas d’un institut de
recherche forestière à proprement parler.
Certaines recherches ont été initiées par la
cellule CREBS du Centre de Recherche
Lippmann, mais la plupart font l’objet de
conventions entre l’Administration des Eaux
et Forêts et des instituts étrangers de plu-
sieurs pays européens.

Dépôt par M. Jean Asselborn, Ministre des Affaires étrangères et de l’Immigration, 
le 09.04.2008

Rapporteur: M. Fred Sunnen

Travaux de la Commission de l’Enseignement supérieur, de la Recherche et de la
Culture (Président: M. Fred Sunnen):

18.02.2009 Désignation d’un rapporteur

Examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État

04.03.2009 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 10.03.2009

Loi du 20 avril 2009.
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mérées dans l’annexe III de la directive. Il
s’agit principalement d’activités agricoles ou
industrielles soumises à un permis en vertu
de la directive sur la prévention et la réduc-
tion intégrée de la pollution (IPPC), d’activi-
tés rejetant des métaux lourds dans l’eau ou
dans l’air, d’installations produisant des sub-
stances chimiques dangereuses, d’activités
de gestion des déchets (notamment les dé-
charges et les installations d’incinération)
ainsi que d’activités concernant les OGM et
les micro-organismes génétiquement modi-
fiés. Selon ce premier régime, l’exploitant
peut être tenu pour responsable même s’il
n’a commis aucune faute.

Le second régime de responsabilité s’ap-
plique à toutes les activités professionnelles
autres que celles énumérées dans l’annexe
III de la directive, mais uniquement lorsqu’un
dommage, ou une menace imminente de
dommage, est causé aux espèces et habi-
tats naturels protégés par la législation com-
munautaire.

Dans ce cas, la responsabilité de l’exploitant
ne sera engagée que si celui-ci a commis
une faute ou s’est montré négligent. La direc-
tive prévoit un certain nombre de cas d’ex-
clusion de la responsabilité environnemen-
tale. Ainsi, le régime ne s’applique pas en
cas de dommages ou de menace imminente
de dommage qui résulte d’un conflit armé,
d’une catastrophe naturelle, d’une activité re-
levant du traité instituant la Communauté eu-
ropéenne de l’énergie atomique, d’une acti-
vité de défense nationale ou de sécurité in-
ternationale, ainsi que d’une activité relevant
de certaines conventions internationales
énumérées dans l’annexe IV.

Lorsqu’une menace imminente de dommage
environnemental apparaît, l’autorité compé-
tente oblige l’exploitant en tant que pollueur
potentiel à prendre les mesures préventives
appropriées ou elle les prend elle-même et
recouvre par la suite les frais afférents à ces
mesures.

Lorsqu’un dommage se produit, l’autorité
compétente oblige l’exploitant à prendre les
mesures de réparation appropriées dont
question à l’annexe II ou elle les prend elle-
même et recouvre par la suite les frais. Si
plusieurs dommages se sont produits, l’auto-
rité compétente peut décider de l’ordre de
priorité dans la réparation des différents
dommages.

La réparation des dommages environnemen-
taux prend différentes formes selon le type
de dommage, les méthodes à prendre en
compte étant répertoriées à l’annexe II:

- pour les dommages affectant les sols, la
directive exige que les sols concernés soient
décontaminés jusqu’à ce qu’il n’y ait plus au-
cun risque grave d’incidence négative sur la
santé humaine;

- pour les dommages affectant les eaux ou
les espèces et habitats naturels protégés, la
directive vise à la remise de l’environnement
en l’état antérieur au dommage. À cet effet,
les ressources naturelles endommagées ou
les services détériorés doivent être restaurés
ou remplacés par des éléments naturels
identiques, similaires ou équivalents, soit sur
le lieu de l’incident, soit, si besoin est, sur un
site alternatif.

Quant aux coûts liés à la prévention et à la
réparation, y compris les frais d’évaluation
environnementale à réaliser afin de détermi-
ner l’étendue du dommage et les mesures à
prendre pour le réparer, ils sont supportés
par l’auteur du dommage ou par la personne
à l’origine de la menace de dommage.

Dans la mesure où l’autorité compétente re-
couvre les frais qu’elle a supportés, les pro-
cédures de recouvrement doivent être enta-
mées dans les cinq ans à compter de la date
d’achèvement des mesures de prévention ou
de réparation ou de la date à laquelle l’ex-
ploitant responsable ou le tiers ont été identi-
fiés, la date la plus récente étant retenue. Si
plusieurs exploitants sont coresponsables
d’un dommage, ils doivent supporter les
coûts afférents à la réparation soit solidaire-
ment, soit sur une base proportionnelle.

Pour ce qui est de la couverture des frais, la
directive, sans obliger les exploitants à se
munir d’une garantie financière telle qu’une

assurance, de manière à couvrir leur poten-
tielle insolvabilité, invite les États membres à
encourager les exploitants à recourir à de
tels mécanismes et à promouvoir le dévelop-
pement de ce type de services.

Les personnes physiques ou morales qui
pourraient être affectées négativement par
un dommage environnemental ainsi que les
organisations dont le but est la protection de
l’environnement peuvent, sous certaines
conditions, demander aux autorités compé-
tentes d’agir face à un dommage. Les per-
sonnes et organisations ayant introduit une
demande d’action peuvent entamer un re-
cours auprès d’un tribunal ou d’un orga-
nisme ad hoc en vue de faire apprécier la lé-
galité des décisions, actions ou inactions de
l’autorité compétente.

Lorsqu’un dommage ou une menace de
dommage peut avoir des conséquences af-
fectant plus d’un État membre, ceux-ci pro-
cèdent à une coopération dans l’action de
prévention ou de réparation.

Luxembourg

Le projet de loi transpose fidèlement les dis-
positions de la directive.

La directive prévoit en son article 8, para-
graphe 4 la faculté pour les États membres
de prévoir que l’exploitant qui n’a pas com-
mis de faute ni de négligence ne supporte
pas les coûts relatifs aux mesures de répara-
tion lorsque le dommage est dû à une émis-
sion ou à un événement expressément auto-
risé ou dont le caractère dommageable ne
pouvait être connu lorsqu’ils ont eu lieu.

Le projet de loi reprend le deuxième cas de
figure d’exonération financière, à savoir le fait
que le dommage à l’environnement résulte
d’une émission, d’une activité ou de tout
mode d’utilisation du produit dans le cadre
d’une activité qui n’était pas considérée
comme susceptible de causer des dom-
mages à l’environnement au regard de l’état
des connaissances scientifiques et tech-
niques au moment du fait générateur du
dommage; il est entendu que la mise en
œuvre de ce cas d’exonération financière,
qui déroge au principe pollueur-payeur, n’est
pas automatique, alors que la charge de la
preuve d’absence de faute ou de négligence
et du fait que le dommage à l’environnement
résulte d’une activité qui n’était pas considé-
rée comme préjudiciable à l’environnement
à la lumière de l’état des connaissances
scientifiques et techniques au moment du
fait générateur du dommage incombe à l’ex-
ploitant.

Ce moyen d’exonération nécessitant une
double preuve est lié au fait qu’il serait in-
équitable de pénaliser financièrement un ex-
ploitant qui arrive à prouver qu’il n’a commis
aucune faute ou négligence et que le dom-
mage environnemental ne pouvait être anti-
cipé compte tenu de l’état des connais-
sances scientifiques et techniques au mo-
ment de la survenance de ce dernier. Le
moyen d’exonération «du fait du permis»
pouvant être adopté pour les activités de
l’annexe III n’a pas été repris afin de ne pas
créer un double système d’exonération.
Compte tenu de la nature des activités vi-
sées à l’annexe III, l’exonération par la
«simple preuve» du respect des conditions
des autorisations n’apparaît guère justifiée
eu égard au principe du pollueur-payeur.

La directive prévoit en son article 14 que les
États membres encouragent le développe-
ment, par les agents économiques et finan-
ciers appropriés, d’instruments et de mar-
chés de garantie financière et que la Com-
mission CE présentera un rapport et une
évaluation d’impact approfondie en la ma-
tière, suivis le cas échéant de propositions
relatives à un système de garantie financière
obligatoire harmonisée.

Sans préjudice du fait qu’il ne serait pas ap-
proprié, pour des raisons évidentes, d’établir
un régime afférent au seul niveau du Luxem-
bourg, il y a lieu d’attendre les initiatives
communautaires en la matière.

Responsabilité
environnementale
5877 - Projet de loi relative à la res-
ponsabilité environnementale en ce
qui concerne la prévention et la ré-
paration des dommages environne-
mentaux

Le présent projet de loi porte transposition
en droit national de la directive 2004/35/CE
sur la responsabilité environnementale en ce
qui concerne la prévention et la réparation
des dommages environnementaux, telle
qu’elle a été modifiée par la directive
2006/21/CE en matière de gestion des dé-
chets de l’industrie extractive. La directive
établit un cadre de responsabilité environne-
mentale fondé sur le principe du pollueur-
payeur. Le régime mis en place est un ré-
gime original, «sui generis», en ce qu’il mé-
lange les éléments relevant du droit privé
avec ceux relevant du droit public. Il ne pré-
voit pas l’indemnisation du préjudice; il ne
vise que la prévention et la réparation des
dommages à l’environnement.

Aux termes de la directive, les dommages
environnementaux sont définis comme:

- les dommages directs ou indirects, causés
au milieu aquatique couvert par la législation
communautaire en matière de gestion des
eaux;

- les dommages, directs ou indirects, cau-
sés aux espèces et habitats naturels proté-
gés au niveau communautaire par les direc-
tives «oiseaux sauvages» et «habitats»;

- la contamination, directe ou indirecte, des
sols qui entraîne un risque important pour la
santé humaine.

Actuellement, en cas de dommages à l’envi-
ronnement, compte tenu de l’absence de ré-

gime spécifique, le droit commun de la res-
ponsabilité délictuelle s’applique. Il en va de
même en matière d’action fondée sur la théo-
rie des troubles du voisinage.

Le régime de responsabilité du Code civil
protège les personnes et les biens et assure
l’indemnisation des préjudices subis. En ap-
plication de ces dispositions, les dommages
liés à l’environnement ne peuvent être répa-
rés que dans la mesure où ils constituent une
atteinte à une personne ou à un bien appar-
tenant à une personne. L’environnement fai-
sant partie des res nullius, une atteinte à l’en-
vironnement en dehors de tout droit de pro-
priété ne peut donc être réparée selon les
mécanismes traditionnels du droit de la res-
ponsabilité.

Le régime mis en place par la directive n’est
pas, prioritairement, de nature contentieuse.
Il n’en ignore pas pour autant les concepts
fondateurs du droit de la responsabilité.

C’est ainsi qu’il instaure une responsabilité
soit objective, soit pour faute, selon l’activité
à l’origine de la menace de dommage ou du
dommage.

Le principe de responsabilité s’applique aux
dommages environnementaux et aux me-
naces imminentes de tels dommages lors-
qu’ils résultent d’activités professionnelles,
dès lors qu’il est possible d’établir un lien de
causalité entre le dommage et l’activité en
question.

La directive distingue alors deux situations
complémentaires, auxquelles s’applique un
régime de responsabilité distinct: d’une part,
dans le cas d’activités professionnelles énu-
mérées par la directive, et, d’autre part, dans
le cas des autres activités professionnelles.

Le premier régime de responsabilité s’ap-
plique aux activités professionnelles dange-
reuses ou potentiellement dangereuses énu-

Dépôt par M. Lucien Lux, Ministre de l’Environnement, le 28.04.2008

Rapporteur: M. Roger Negri

Travaux de la Commission de l’Environnement

(Président: M. Roger Negri):

Dépôt par M. Jean Asselborn, Ministre des Affaires étrangères et de l’Immigration, 
le 14.03.2008

Rapporteur: M. Marc Angel

Travaux de la Commission des Affaires étrangères et européennes, de la Défense, de la
Coopération et de l’Immigration (Président: M. Ben Fayot):

09.02.2009 Désignation d’un rapporteur

Examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État

02.03.2009 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 12.03.2009



COMPTE RENDU N°11 • 2008-2009 NOUVELLES LOISNOUVELLES LOIS

16.10.2008 Désignation d’un rapporteur

Examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État

03.11.2008 Examen de la prise de position du Mouvement écologique

03.12.2008 Examen de l’avis complémentaire du Conseil d’État

15.01.2009 Examen d’une proposition d’amendement parlementaire

09.03.2009 Examen du 3e avis complémentaire du Conseil d’État

12.03.2009 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 19.03.2009

Loi du 20 avril 2009.

Mémorial 2009, N°82, page 968

Navigation par satellite:
accord UE - Maroc
5878 - Projet de loi portant approba-
tion de l’Accord de coopération
concernant un système mondial de
navigation par satellite (GNSS) à
usage civil entre la Communauté eu-
ropéenne ainsi que ses États
membres, et le Royaume du Maroc,
signé à Bruxelles, le 12 décembre
2006

Le système GALILEO1

Le système mondial de navigation par satel-
lite (GNSS) à usage civil, souvent appelé
GALILEO, est un programme européen de
radionavigation par satellites. Lancé à l’initia-
tive de la Commission européenne et déve-
loppé conjointement avec l’Agence spatiale
européenne (ESA), il devra mener au déve-
loppement d’une nouvelle génération de ser-
vices universels dans des secteurs tels que
les transports, les télécommunications,
l’agriculture ou la pêche.

La coopération internationale

Le système GALILEO sera un système mon-
dial. La coopération internationale constitue
par conséquent un élément essentiel pour ti-
rer le maximum de bénéfices de ce pro-
gramme. Les accords bilatéraux doivent être
approuvés par chaque pays membre de
l’Union européenne individuellement. Au
Luxembourg, les lois approuvant les accords
avec les États-Unis (doc. parl. 5461), la
Chine (doc. parl. 5479), l’État d’Israël (doc.
parl. 5462) et l’Ukraine (doc. parl. 5586) ont

déjà été votées par la Chambre des Dépu-
tés.

L’accord de coopération avec le Royaume
du Maroc

L’accord de coopération avec le Royaume
du Maroc, signé le 12 décembre 2006 à
Bruxelles permettra aux entreprises maro-
caines d’acquérir une expertise dans une
nouvelle génération de systèmes basés sur
la radionavigation par satellite en plus de la
création d’un nombre considérable d’em-
plois à moyen terme.

Les implications d’entreprises luxem-
bourgeoises

Le projet GALILEO a pris un retard de
quelque cinq ans par rapport à son calen-
drier initial, dont le coût supplémentaire oc-
casionné est estimé à 800 millions d’euros.

Grâce à la participation du Luxembourg au
projet GALILEO, deux entreprises luxem-
bourgeoises ont pu s’associer en tant que
fournisseurs aussi bien dans la phase de va-
lidation qui démarrera avec les premiers sa-
tellites en 2010 que dans la phase d’essai
qui précédera la phase opérationnelle pré-
vue dès 2013. Il s’agit d’une part de SES Glo-
bal dont l’expertise en matière de gestion de
systèmes de satellites est très sollicitée dans
les milieux spécialisés et de la société HITEC
qui dispose d’une compétence reconnue en
matière de transmission de et vers les satel-
lites.

1) Pour le texte intégral de l’Accord, il est renvoyé au
document parlementaire N°5878-0.

Dépôt par Mme Mady Delvaux-Stehres, Ministre de l’Éducation nationale et de la
Formation professionnelle, le 26.08.2008

Rapporteur: M. Roger Negri

Travaux de la Commission de l’Éducation nationale et de la Formation professionnelle
(Président: M. Jos Scheuer):

04.03.2009 Désignation d’un rapporteur

Présentation du texte

Examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État

11.03.2009 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 19.03.2009

Loi du 20 avril 2009.

Mémorial 2009, N°87, page 1020

Informations classifiées:
accord 
Luxembourg - Portugal
5961 - Projet de loi portant approba-
tion de l’Accord entre le Grand-Du-
ché de Luxembourg et la République
portugaise concernant l’échange et
la protection réciproque des infor-
mations classifiées, signé à Luxem-
bourg, le 22 février 2008

Le présent projet de loi a pour objet l’appro-
bation de l’Accord entre le Luxembourg et le
Portugal sur l’échange et la protection réci-
proque des informations classifiées. L’Ac-
cord fixe quelques principes de base res-
pectivement quelques règles d’ordre procé-
dural.

En ce qui concerne le régime de protection
des documents classifiés, les États parties
s’engagent à apporter aux informations
transmises par l’autre partie un niveau de
protection équivalent à celui accordé à leurs
propres informations classifiées nationales
de niveau équivalent. L’accès aux informa-
tions concernées est strictement réservé aux
ressortissants des parties qui se sont vus ac-

corder une habilitation de niveau approprié.
De surcroît, les informations classifiées ne
peuvent être réservées à des fins autres que
celles pour lesquelles elles sont transmises
et il est interdit à la partie destinataire de di-
vulguer des informations classifiées échan-
gées ou élaborées dans le cadre de l’Accord
à un tiers, une organisation internationale,
une entité ou à un ressortissant d’un État tiers
sans le consentement préalable de l’Autorité
nationale de Sécurité de l’autre État partie.

D’autres dispositions de l’Accord sont
consacrées aux visites des installations
d’une des parties et aux contrats classés dé-
finis comme étant tout contrat dans lequel un
candidat ou un cocontractant public ou privé
est amené à l’occasion de la passation du
contrat ou de son exécution à connaître et à
détenir dans ses locaux des informations ou
supports protégés.

L’échange de pièces classifiées entre le
Luxembourg et le Portugal est désormais
régi par l’Accord et par les lois de base na-
tionales, à l’exception des pièces classifiées
qui tombent d’un régime de protection qui
leur est propre, généralement dans un cadre
multilatéral (OTAN, UE…).

Dépôt par M. Jean Asselborn, Ministre des Affaires étrangères et de l’Immigration, 
le 26.11.2008

Rapporteur: M. Marc Angel

Travaux de la Commission des Affaires étrangères et européennes, de la Défense, 
de la Coopération et de l’Immigration (Président: M. Ben Fayot):

05.01.2009 Désignation d’un rapporteur

05.02.2009 Présentation du projet de loi

Examen de l’avis du Conseil d’État

Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 11.02.2009

Loi du 13 mars 2009.

Mémorial 2009, N°57, page 728

Adhésion de la Croatie et
de l’Albanie à l’OTAN
5962 - Projet de loi portant approba-
tion du Protocole au Traité de l’At-
lantique Nord sur l’accession de la
République de Croatie, signé à
Bruxelles, le 9 juillet 2008

5963 - portant approbation du Proto-
cole au Traité de l’Atlantique Nord
sur l’accession de la République
d’Albanie, signé à Bruxelles, le 9
juillet 2008

Les projets de loi 5962 et 5963 visent l’adhé-
sion de la Croatie et de l’Albanie à l’OTAN.

Après la chute des régimes communistes et
à la suite des conflits dans les Balkans, l’Al-
banie et la Croatie ont rapidement fait de leur
intégration dans les structures européennes
et euro-atlantiques une priorité politique.
Leur position traduit tant une adhésion aux
principes et valeurs démocratiques véhicu-
lés par l’OTAN qu’une demande de sécurité
et de stabilité. L’adhésion des deux pays
constitue le sixième élargissement de l’Al-
liance atlantique, un élargissement qui s’ins-
crit dans une politique de stabilisation des
Balkans. En effet, l’instabilité de ladite région

au début des années 1990 a eu des réper-
cussions directes sur la stabilité de l’Europe
elle-même.

L’instrument du MAP (Membership Action
Plan - plan d’action pour l’adhésion) a sou-
mis les deux pays à un processus de moni-
toring annuel très sévère. Chaque pays a été
invité à établir un programme national annuel
de préparation à une éventuelle adhésion
fixant des objectifs et des cibles pour ses tra-
vaux préparatoires et contenant des informa-
tions précises sur les mesures qu’il est prévu
de prendre, sur les autorités responsables
de leur mise en œuvre ainsi que sur un ca-
lendrier des travaux prévus.

La préparation militaire des candidats a été
renforcée par rapport à celle des derniers
élargissements. L’Albanie et la Croatie ont dû
faire des engagements considérables qui
ont eu des conséquences financières -
comme le relèvement progressif des bud-
gets de défense jusqu’à 2% du PIB - et hu-
maines - comme des réductions de 30% à
50% des effectifs militaires. L’OTAN a mis un
accent particulier sur la transparence des
plans de défense et des budgets militaires,
renforçant ainsi la confiance entre les États
ainsi que l’intégration et la coopération en
Europe.

Dépôt par M. Jean Asselborn, Ministre des Affaires étrangères et de l’Immigration, 
le 29.04.2008

Rapporteur: M. Lucien Thiel

Travaux de la Commission de l’Enseignement supérieur, de la Recherche et de la
Culture (Président: M. Fred Sunnen):

18.02.2009 Désignation d’un rapporteur

Examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État

04.03.2009 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 10.03.2009

Loi du 20 avril 2009.

Mémorial 2009, N°90, page 90

Lycée Josy Barthel
Mamer
5909 - Projet de loi modifiant la loi
du 18 juillet 2001 portant:

1. création d’un établissement d’en-
seignement secondaire technique à
Mamer;

2. modification de la loi du 3 août
1998 relative à la construction d’un
lycée à Mamer

Actuellement, les élèves de l’enseignement
secondaire du Lycée Josy Barthel n’ont pas
la possibilité de continuer leurs études à Ma-
mer après la classe de 5e. Or, les effectifs
des lycées offrant la division supérieure de
l’enseignement secondaire ne permettent
guère d’accueillir en sus de leurs propres
élèves ceux provenant des lycées n’offrant
que la division inférieure.

Le projet de loi prévoit que le lycée de Ma-
mer pourra organiser des classes de la divi-
sion supérieure de l’enseignement secon-

daire conformément à une motion déposée
et adoptée le 10 juillet 2008 par la Chambre
des Députés dans le cadre du projet de loi
5782 portant création d’un lycée à Jung-
linster.

47 élèves fréquentent actuellement les deux
classes de 4e polyvalente au lycée à Mamer.
Ils ont été autorisés de poursuivre leurs
études au-delà de la classe de 5e dans le
cadre d’un projet pédagogique. Une en-
quête informelle réalisée auprès de ces
élèves relève que la plupart d’entre eux sou-
haitent suivre l’une des sections C, D et G.
Ainsi le L(T)JBM se propose d’organiser
deux classes de 3e avec les sections C, D, G
à partir de la rentrée 2009/2010.

Étant donné que le lycée de Mamer offrira
l’enseignement secondaire pour les divisions
inférieure et supérieure, il est proposé qu’il
porte désormais la dénomination de «Ly-
cée» au lieu de «Lycée technique», à l’instar
des autres établissements avec une offre si-
milaire, le Lycée du Nord ou le Lycée Aline
Mayrisch.
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Participation de la
Bulgarie et de la
Roumanie à l’Espace
Économique Européen
5964 - Projet de loi portant approba-
tion de l’Accord relatif à la participa-
tion de la République de Bulgarie et
de la Roumanie à l’Espace Écono-
mique Européen ainsi que de l’Acte
final, signés à Bruxelles, le 25 juillet
2007

Le projet de loi a pour objet l’approbation de
l’Accord relatif à la participation de la Répu-
blique de Bulgarie et de la Roumanie à l’Es-
pace Économique Européen (EEE).

L’Accord sur l’Espace économique européen
signé entre les États membres de la Commu-
nauté européenne et ceux de l’Association
Européenne de Libre-Échange (AELE) est
entré en vigueur le 1er janvier 1994. Il favo-
rise un renforcement continu des relations
économiques et commerciales entre les
pays de l’EEE en vue d’étendre le marché
unique de l’Union européenne aux États
membres de l’AELE (la Norvège, le Liechten-
stein et l’Islande) à l’exception de la Suisse.
Au-delà des quatre libertés fondamentales
(libre circulation des biens, services, capi-
taux et personnes), l’Accord sur l’EEE prévoit
également une coopération dans d’autres
domaines, tels que la recherche, le dévelop-
pement, l’éducation, la politique sociale, l’en-
vironnement et la protection des consomma-
teurs.

Tout État européen, s’il devient membre de
l’Union européenne, demande à devenir par-
tie à l’Accord sur l’EEE.

L’Accord relatif à la participation de la Répu-
blique de Bulgarie et de la Roumanie à l’Es-
pace Économique Européen définit les mo-
dalités de participation à l’Accord sur l’EEE.
La majeure partie des modalités de partici-
pation - comme les adaptations techniques,
les clauses de sauvegarde et les périodes
de transition - découlent du Traité d’adhésion
à l’UE.

D’une manière générale, la Commission eu-
ropéenne s’attend à ce que le renforcement
des relations des États actuels de l’EEE avec
la Bulgarie et la Roumanie ait un impact po-
sitif sur le commerce des marchandises et
des services et, partant, bénéficie aux entre-
prises et aux consommateurs.

D’une part, les relations commerciales ac-
tuelles, fondées sur des Accords de libre-
échange, seront remplacées par un Accord
complet sur l’EEE, incluant les quatre libertés
ainsi qu’un certain nombre d’autres do-
maines de coopération.

D’autre part, les entreprises des pays de
I’EEE auront accès à un marché intérieur
élargi comprenant plus de 500 millions de
consommateurs. L’EEE offre des conditions
de concurrence équitables aux entreprises,
avec la mise en place de règles et de
normes communes au sein de la zone élar-
gie.

Finalement, les ressortissants des pays de
I’EEE pourront travailler et vivre dans les
États membres de l’EEE avec l’appui de sys-
tèmes de sécurité sociale coordonnés et la
reconnaissance mutuelle des qualifications
et diplômes, sous réserve des mesures na-
tionales portant réglementation de l’applica-
tion par les États membres des dispositions
transitoires prévues par le Traité d’adhésion
pour ce qui est de la libre circulation des tra-
vailleurs.

Dépôt par M. Jean Asselborn, Ministre des Affaires étrangères et de l’Immigration, 
le 26.11.2008

Rapporteur: M. Marc Angel

Assemblée parlementaire de l’OTAN 

02.02.2009 Désignation d’un rapporteur

Présentation du projet de loi

Travaux de la Commission des Affaires étrangères et européennes, de la Défense, 
de la Coopération et de l’Immigration (Président: M. Ben Fayot):

02.02.2009 Désignation d’un rapporteur

Présentation du projet de loi

05.02.2009 Examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État

Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 11.02.2009

Loi du 20 février 2009.

Mémorial 2009, N°31, page 412

Dépôt par M. Jean Asselborn, Ministre des Affaires étrangères et de l’Immigration, 
le 26.11.2008

Rapporteur: M. Marc Angel

Travaux de la Commission des Affaires étrangères et européennes, de la Défense, 
de la Coopération et de l’Immigration (Président: M. Ben Fayot):

09.02.2009 Désignation d’un rapporteur

Examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État

02.03.2009 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 12.03.2009

Le Grand-Duc promulgue
les lois, mais ne les
sanctionne plus
5967 - Projet de révision de l’article
34 de la Constitution

Le présent projet de révision constitution-
nelle a pour objet de renforcer le fonctionne-
ment démocratique des institutions de l’État
et de préciser les compétences du Grand-
Duc dans notre système de monarchie
constitutionnelle.

D’après notre Constitution, tous les actes du
Grand-Duc doivent être contresignés par un
membre du Gouvernement, dans la mesure
où le Chef de l’État bénéficie d’une irrespon-
sabilité politique et que les ministres sont
responsables de ces actes. Cette règle a
pour objectif d’assurer que le monarque
puisse rester en dehors et au-dessus du dé-
bat politique.

Dans le cadre de la procédure législative, le
Grand-Duc, outre de disposer d’un pouvoir
d’initiative, intervient plus particulièrement
après le vote définitif de la Chambre des Dé-
putés sur un projet ou une proposition de loi,
en sanctionnant et en promulguant le texte
ainsi adopté. Par la sanction, le Grand-Duc
marque son consentement au texte adopté
par le Parlement. La sanction fait partie des
attributions législatives du Grand-Duc. En
promulguant la loi, le Grand-Duc, avec le
contreseing ministériel, ordonne la publica-
tion et l’application de la loi. Il appartient en

effet au pouvoir exécutif de veiller à l’exécu-
tion des lois.

La sanction de la loi peut être interprétée
dans le sens que le Grand-Duc devrait mani-
fester son consentement au contenu de la
loi, de la même manière que le fait la
Chambre des Députés. Or, en monarchie
constitutionnelle, le Chef de l’État, de par son
statut et de son rôle, mais aussi de son irres-
ponsabilité politique, ne peut exprimer ses
opinions au risque d’être mêlé aux débats
partisans. Le Grand-Duc doit en toutes cir-
constances être le garant de l’unité natio-
nale. Afin d’éviter que le Grand-Duc ne
puisse être amené à donner son consente-
ment à un texte de loi adopté par une majo-
rité parlementaire alors qu’il désapprouve en
tout ou en partie son contenu, et face à l’im-
possibilité du Grand-Duc de participer au
débat politique, il est proposé d’enlever du
texte constitutionnel la sanction grand-du-
cale de la loi.

En démocratie parlementaire, tant le Grand-
Duc que le Gouvernement doivent exécuter
et faire observer les lois votées par le Parle-
ment élu au suffrage universel. Par consé-
quent, le Grand-Duc, avec le contreseing
d’un ministre responsable, continuera à pro-
mulguer par sa signature les textes de loi
adoptés par le Parlement. Il est tenu de si-
gner endéans le délai prévu à cet effet par la
Constitution.

Le texte ainsi modifié modernise notre
Constitution dans un sens plus proche de la
pratique constitutionnelle de notre pays.

Dépôt par M. Jean-Claude Juncker, Premier Ministre, Ministre d’État, le 03.12.2008

Rapporteur: M. Paul-Henri Meyers

Travaux de la Commission des Institutions et de la Révision constitutionnelle 
(Président: M. Paul-Henri Meyers):

04.12.2008 Désignation d’un rapporteur

Examen de la question de l’opportunité d’une révision de l’article 34 de la
Constitution 

09.12.2008 Examen de l’avis du Conseil d’État

Présentation et adoption d’un projet de rapport

Premier vote constitutionnel: 11.12.2008

Second vote constitutionnel: 12.03.2009

Loi du 12 mars 2009.

Mémorial 2009, N°43, page 586
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❱❱❱ M. le Président.- D’Sitzung ass op.

Huet d’Regierung der Chamber iergendwel-
lech Matdeelung ze maachen?

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégration.-
Neen, Här President.

1. Communications

❱❱❱ M. le Président.- Ech hu folgend
Kommunikatiounen un d’Chamber ze maa-
chen:

1) La liste des questions au Gouvernement
ainsi que des réponses à des questions est
déposée sur le bureau.

Les questions et les réponses sont publiées
au compte rendu.

2) Les projets de loi et le projet de règle-
ment grand-ducal suivants ont été déposés
au Greffe:

6002 - Projet de loi portant modification
de la loi du 18 avril 2008 concernant le re-
nouvellement du soutien au développement
rural

Dépôt: M. Fernand Boden, Ministre de
l’Agriculture, de la Viticulture et du Dévelop-
pement rural, le 10.03.2009

6003 - Projet de loi instituant un régime
temporaire d’aide au redressement écono-
mique

Dépôt: M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État, le 11.03.2009

6004 - Projet de loi instituant un régime
temporaire de garantie en vue du redresse-
ment économique

Dépôt: M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État, le 11.03.2009

6005 - Projet de loi ayant notamment pour
objet 1. la promotion de la recherche 2. les
missions de l’Agence nationale pour la pro-
motion de l’innovation et de la recherche 3.
la création d’un établissement pour l’accueil
et l’encadrement de nouvelles entreprises
innovantes 4. la création d’un Fonds spé-
cial pour la promotion de la recherche, du
développement et de l’innovation et modi-
fiant la loi modifiée du 27 juillet 1993 ayant
pour objet 1. le développement et la diver-
sification économiques 2. l’amélioration de
la structure générale et de l’équilibre régio-
nal de l’économie

Dépôt: M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État, le 11.03.2009

6006 - Projet de loi portant modification
de la loi du 17 février 2009 portant 1. modi-
fication de l’article L.511-12 du Code du
Travail 2. dérogeant, pour l’année 2009,
aux dispositions des articles L.511-5, L.511-
7 et L.511-12 du Code du Travail

Dépôt: M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État, le 11.03.2009

6007 - Projet de loi portant modification
de la loi modifiée du 16 août 1967 ayant
pour objet la création d’une grande voirie
de communication et d’un fonds des routes

Dépôt: M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État, le 11.03.2009

6008 - Projet de loi portant 1. transposi-
tion en droit luxembourgeois en matière
d’infrastructures de transport de la directive
97/11/CE du Conseil du 3 mars 1997 modi-
fiant la directive 85/337/CEE concernant
l’évaluation des incidences de certains pro-
jets publics et privés sur l’environnement 2.
modification de la loi du 16 août 1967 ayant
pour objet la création d’une grande voirie
de communication et d’un fonds des routes,
telle que modifiée 3. modification de la loi
du 10 mai 1995 relative à la gestion de l’in-
frastructure ferroviaire, telle que modifiée 4.
modification de la loi du 22 mai 2008 rela-
tive à l’évaluation des incidences de cer-
tains plans et programmes sur l’environne-
ment 5. modification de la loi du 19 janvier
2004 sur la protection de la nature et des
ressources naturelles

Dépôt: M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État, le 11.03.2009

6009 - Projet de loi modifiant la loi du 19
décembre 2008 concernant le budget des
recettes et des dépenses de l’État pour
l’exercice 2009

Dépôt: M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État, le 11.03.2009

6010 - Projet de loi portant modification
de l’article 8 et de l’article 20 de la loi modi-
fiée du 30 juin 2003 sur les marchés publics

Dépôt: M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État, le 11.03.2009

6011 - Projet de loi portant modification
de l’article 80 de la loi modifiée du 8 juin
1999 a) sur le budget, la Comptabilité et la
Trésorerie de l’État b) portant modification
de la loi du 10 mars 1969 portant institution
d’une inspection générale des finances c)
portant modification de la loi modifiée du 16
août 1966 portant organisation des cadres
de la trésorerie de l’État, de la caisse géné-
rale de l’État et du service du contrôle de la
comptabilité des communes et de certains
établissements publics et de la loi modifiée
du 5 avril 1993 relative au secteur financier

Dépôt: M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État, le 11.03.2009

6012 - Projet de loi portant abolition de
l’obligation de fournir une copie certifié
conforme d’un document original

Dépôt: M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État, le 11.03.2009

6013 - Projet de loi 1) portant approba-
tion du Traité de Budapest sur la reconnais-
sance internationale du dépôt des micro-or-
ganismes aux fins de la procédure en ma-
tière de brevets, fait à Budapest le 28 avril
1977 et modifié le 26 septembre 1980 2)
portant modification de la loi du 20 juillet
1992 portant modification du régime des
brevets d’invention, telle que modifiée

Dépôt: M. Jean Asselborn, Ministre des Af-
faires étrangères et de l’Immigration, le
12.03.2009

6014 - Projet de loi portant réorganisation
de l’administration des Ponts et Chaussées

Dépôt: M. Claude Wiseler, Ministre des Tra-
vaux publics, le 13.03.2009

2. Rôle des affaires

An hirer Réunioun vum 12. Mäerz 2009 huet
d’Presidentekonferenz festgehal, datt den

5834 - Projet de règlement grand-ducal
transposant la directive 2007/45/CE du Par-
lement européen et du Conseil du 5 sep-
tembre 2007 fixant les règles relatives aux
quantités nominales des produits en préem-
ballages, abrogeant les directives
75/106/CEE et 80/232/CEE du Conseil, et
modifiant la directive 76/211/CEE du
Conseil

vum Rôle vun der Chamber erofgeholl gëtt.

Ass d’Chamber domadder d’accord?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

3. Ordre du jour

Wat den Ordre du jour vun dëser Woch ube-
laangt, huet d’Presidentekonferenz Fol-
gendes virgeschloen:

Haut de Mëtteg hëlt d’Chamber fir d’éischt
en neie Member op. Duerno féiere mer eng
Orientéierungsdebatt iwwert d’Situatioun
vun den handicapéiete Mënschen, an dann
de Projet de loi iwwert d’Direktiv REACH.

Muer de Mëtteg um hallwer dräi kënnt d’In-
terpellatioun vum honorabelen Här
Alexandre Krieps iwwert d’Schwanger-
schaft an d’Ofdreiwe bei jonke Meedercher;
an en Donneschdeg Mëtteg um hallwer dräi
hu mer fir d’éischt eng Aktualitéitsstonn iw-
wert d’Schoulreform, SREA an SGE; duerno
de Projet de loi 5909, e Lycée zu Mamer;
dann d’Question avec débat vum honorabe-
len Här Braz iwwert d’Aféieren am ganze
Land vun enger Jobkaart a schlussendlech
e Projet de loi iwwert d‘Ëmweltschied.

Ass d’Chamber mat dem Ordre du jour
averstanen?

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Neen!

❱❱❱ M. le Président.- D’Madame Flesch
ass net averstanen.

(Interruptions)

❱❱❱ Une voix.- Neen, den Här Berger.

❱❱❱ M. le Président.- Pardon, den Här
Berger freet fir d’DP-Fraktioun d’Wuert zum
Ordre du jour.

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Jo, Merci,
Här President. Ech wollt eppes zum Ordre
du jour hei abréngen. Mir hu jo haut de Mët-
teg virgesinn, datt mer sollen en Débat
d’orientation maachen iwwert dat Gesetz
vun 2003 iwwert d’Personnes handicapées.
An ech wollt froen, fir deen Débat hei vum
Ordre du jour erofzehuelen.

Firwat? Op där enger Säit ass et esou, datt
hei fir deen Débat d’orientation keng Viraar-
bechte gemaach gi sinn an de Kommissiou-
nen, weder an der Familljekommissioun
nach an der Santéskommissioun, déi even-
tuell och concernéiert wär. Et läit kee Rap-
port do, fir eventuell hei en Débat kënnen ze
féieren. Et ass och esou, datt mer guer keng
Dokumenter hunn, fir kënnen esou en Débat
ze féieren. Déi eenzeg Zuelen, déi ech fonnt
hunn, dat war vun enger Question parle-
mentaire vun 2005 vum honorabelen Här
Diederich, wou do Zuelematerial virläit. Et
ass och Rieds, oder et misst een och dann
e Bilan hu vun dem Pilotprojet „La Cordée“,
wou näischt virläit. Ech mengen, domadder
kann ee keng seriö Aarbecht hei an der
Chamber maachen.

Mä et kënnt awer nach besser. Et ass jo
esou, datt en Débat d’orientation normaler-
weis soll Indikatioune ginn der Regierung,
fir eventuell un engem Gesetz hei eppes
kënnen ze änneren. Ech hunn awer gelies
an engem Communiqué, datt de leschte
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Freideg d’Regierung eng Revisioun be-
schloss huet vum Gesetz vun 2003 iwwert
d’Personnes handicapées. Da froen ech
mech wierklech, wat deen Débat haut de
Mëtteg hei nach soll, wat mer hei nach sol-
len diskutéieren, well jo do da schonn d’Re-
gierung hir Décisioune geholl huet.

Ech fannen, datt mir also haut de Mëtteg
keen Débat méi brauchen ze féieren. Dat
ass nach just virelektoralen Aktivismus op
Käschte vun deene Schwächsten an eiser
Gesellschaft.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- D’Madame Lo-
schetter huet och d’Wuert gefrot zum Ordre
du jour.

❱❱❱ Mme Viviane Loschetter (DÉI
GRÉNG).- Merci, Här President, an zwar
zum selwechten Thema, an zwar mat där
selwechter Demande, well mir et eigentlech
och net verstinn, firwat mer hei sollen no-
tamment iwwert d’Gesetz vun 2003, wat
eréischt am Juni 2004 a Kraaft getrueden
ass, firwat mer sollen hei iwwer eng Adapta-
tioun vun RMG schwätzen, firwat mer hei
sollen iwwert d’Quote vu behënnerten Aar-
bechter, Salariéë schwätzen, an och firwat
mer sollen hei iwwert dee Projet „La Cor-
dée“ schwätzen, dee manifestement
schéngt e Projet an engem Tirang ze sinn,
obwuel et en iwwer Jore gëtt, ouni datt mer
iergend e Pabeier hunn. Dat wosste mer am
Virfeld, datt et sans rapport wär, mä effektiv,
no där Décisioun vum leschte Freideg, wou:
«Les membres du Gouvernement se sont
déclaré d’accord avec les grandes lignes
du projet de révision de la loi» vum 29. Sep-
tember 2003, schéngt et mir extrem
schwéier, hei bella figura ze maachen an
dann och nach an engem Modell 1 e Rund-
umschlag ze maache vu behënnerte Per-
sounen, iwwer hir Méiglechkeete fir wunnen
ze goen, iwwer hir kompensatoresch Méig-
lechkeeten, RMG, iwwer Quoten, iwwer all
Méigleches, ouni datt mer jee nëmmen eng
Kéier sief et an iergendenger Kommissioun
doriwwer geschwat hunn.

Mir froen also och, fir et vum Ordre du jour
erofzehuelen. Mir hu keng Informatiounen
zu deem, wat elo actuellement haut um
Stand der letzten Dinge steet, a mir fannen
eigentlech, dass et eng Respektlosegkeet
ass, hei e Rundumschlag ze maachen an
engem Modell 1 vun deem Thema, deen
awer gemainstreamt ass an deen „Per-
sonnes à besoins spécifiques“ heescht.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame Lo-
schetter. Freet soss nach een d’Wuert zum
Ordre du jour? Den Här Fayot.

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Här President,
ech constatéiere mat engem gewëssenen
Erstaunen, dass e Punkt, deen an der
Conférence des Présidents op den Ordre
du jour gesat ginn ass ouni iergendeng
Schwieregkeet, ouni iergendeng Contradic-
tioun, dass deen elo op eemol soll erofge-
holl ginn. Ech sinn desto méi erstaunt, dass
dat vun der Oppositioun kënnt, déi jo awer
interesséiert ass un Débaten. A mir sinn na-
tierlech géint déi Ännerung vun der Dages-
uerdnung. Mir halen drop, dass deen Débat
d’orientation, dee scho laang ugekënnegt
ass, scho Méint laang ugekënnegt ass, de
Mëtteg stattfënnt.

Merci.

❱❱❱ Une voix.- Très bien.

(Brouhaha général)

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Fayot.
Här Bausch.

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Ech wëll dem Här Fayot soen, datt de
Conseil de Gouvernement de Freideg war
an d‘Conférence des Présidents den Don-
neschdeg, an donc konnt een en Don-
neschdeg net wëssen, wat de Freideg do
géif décidéiert ginn.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Xavier Bettel (DP).- A mir ginn
net ëmmer informéiert.

❱❱❱ M. le Président.- D’Madame Flesch
huet d’Wuert gefrot. Wann ech gelift!

(Interruptions et coups de cloche de la
Présidence)

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Här Pre-
sident, ech wëll an aller Kloerheet dat répé-
téieren, wat den Här Bausch gesot huet.
D’Conférence des Présidents huet den Don-
neschdeg décidéiert, an de Freideg huet de
Conseil de Gouvernement décidéiert, e géif
eng Revisioun vum Gesetz virhuelen.
D’Conférence des Présidents, mat allem
Respekt, deen ech fir si hunn, konnt den
Donneschdeg net wëssen, wat de Freideg
d’Regierung géif décidéieren, an ech men-
gen, déi Décisioun vun der Regierung huet
jo awer e wesentlechen Impakt op eng soi-
disant Orientatiounsdebatt, déi mer hei
sollte féieren, déi also iwwerhaapt keng Por-
tée méi kann hunn, vu dass d’Regierung an
hirer Sagesse schonn décidéiert huet, wat
fir eng Revisioun si wéilt virhuelen.

Duerfir froen ech mech, wat fir en Exercice
mir fir d’Kaz hei nach solle maachen.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Flesch. Den honorabelen Här Jaerling huet
d’Wuert.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).-
Merci, Här President. Wann ech och domat
d’accord sinn an d’Argumenter verstinn, fir
dat vum Ordre du jour ze huelen, an och do-
mat d’accord sinn, dass dat vum Ordre du
jour kënnt, esou sinn ech awer der Mee-
nung, wann een awer den Donneschdeg an
der Presidentekonferenz gesot huet, mir
setzten dat doten op den Ordre du jour, da
wousst een awer schonn donneschdes,
dass een awer keng…

❱❱❱ Plusieurs voix.- Neen!

(Interruptions)

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Da
lauschtert...

(Interruptions et coups de cloche de la
Présidence)

Dierf een hei wann ech gelift fäerdeg
schwätzen?

Hei hu Spriecherinnen an aner Spriecher
gesot, Der hätt keng Ënnerlage gehat, ma
dat wosst Der awer schonn den Donnesch-
deg. Dat wësst Der jo awer net eréischt
haut. Ech wëll dat awer dobäi soen.

Ech wëll, datt mer engersäits soen, dass
dat, wat de Regierungsrot décidéiert huet,
eng Saach ass, mä déi aner Saach ass
awer déi, wann Der elo den Donneschdeg
Jo gesot hutt zu deem Déngen, da wosst
Der jo do schonn, dass Der keng Informa-
tiounen a keng Donnéeën hat, duerfir ver-
stinn ech…

(Interruptions)

Neen, lauschtert, wann een elo seet, mer hu
keng Donnéeën, a mer hate keng Virge-
spréicher, fir dat do hei kënne seriö ze pre-
paréieren, da wosst Der dat jo awer och
schonn den Donneschdeg an dann huet dat
näischt awer mam Regierungsrot de Frei-
deg ze dinn. Dat wëll ech awer derzou
soen.

❱❱❱ M. le Président.- Sou, Dir Dammen
an Dir Hären, den Ordre du jour ass eng
Affär vun der Chamber, mä fir datt d’Cham-
ber en toute sagesse hir Décisioun kann
huelen, géif ech elo emol wëllen der
zoustänneger Ministesch, der Madame Ma-
rie-Josée Jacobs, d’Wuert ginn.

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l‘Intégration.-
Här President, ech sinn zesumme mam Här
Biltgen zoustänneg fir déi Travailleurs han-
dicapés.
Ech wëll just soen, datt dat doten eng De-
batt ass, déi zënter Méint gefrot ass vum ho-
norabelen Här Schreiner. Et ass also keng
Iwwerraschung vun dem Donneschdeg
oder ech weess net wat. Et hätt een och
kënnen an der Kommissioun, wa Leit ge-
wollt hätten, Informatioune kréien. Et ware jo
Kommissiounssitzungen, dann hätt een déi
jo selbstverständlech do kënne froen.
A fir dat, wat de Freideg um Ordre du jour
vun der Regierung war, dat ass, datt mer
och am Virfeld ewell an onofhängeg vun der
Demande vum Här Schreiner doriwwer dis-
kutéiert haten, fir ze kucken, wat an deem
Gesetz gutt ass, a wann Der wëllt, kann ech
Iech all déi Datume bréngen, wou mer sou-
gutt d’Gewerkschafte wéi och d’Träger vor
Ort gefrot hunn, wat dann d’Changementer
wieren, déi een da kéint zousätzlech zu
deem Gesetz vun 2003…

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Dat ass
awer ni gefrot ginn!

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l‘Intégration.-
Ma, duerfir froe mer se jo de Mëtteg, Här
Berger.

A wann do…

(Interruption)

Also, wann an engem Regierungsrot eng
Kéier eng Propositioun gemaach gëtt; et
ass emol nach kee Projet de loi do, also ass
nach guer kee Grond do, fir sech elo hei
esou kënschtlech opzereegen.

Dir hutt nach all Zäit fir all zousätzlech
Changementer hei ze proposéieren nach
haut de Mëtteg, nach, wann de Projet an
d’Chamber kënnt an dann an d’Kommis-
sioun kënnt,…

❱❱❱ Une voix.- Voilà!

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l‘Intégration.-
…ier et bei de Conseil d’État geet. Also, ech
menge wierklech, datt déi Diskussioun de
Mëtteg nach vun all Utilitéit wier, déi méig-
lech wier.

Ech wëll och soen, datt jiddereen, deen In-
formatioune wëllt, déi net nëmme brauch
duerch eng Question parlementaire ze
kréien, mä an all Rapporten, déi mer all Joer
eis ploen ze schreiwen an déi ni e Mënsch
zur Kenntnis hëlt, wier et vläicht gutt, fir
emol kucken ze goen: Do sti sougutt beim
Travail wéi och bei der Famille ganz Kapite-
len iwwert d’Travailleurs handicapés, wou
ee sech ganz gutt kéint informéieren.

Merci, Här President.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Ech mengen, d’At-
titüd ass elo däitlech vun alle Säiten. Ech
denken duerfir, datt wa mer déi Debatt um
Ordre du jour halen, da solle mer vun der
Geleeënheet profitéiere fir der Regierung
mat op de Wee ze ginn, wat se en fin de
compte an hire Projet de loi draschreift. An
ech denken och, datt d’Regierung esou en
oppent Ouer fir d’Chamber huet, datt se all
gutt Suggestiounen hei vun der Chamber
mat an dat Gesetz apéckt.

Ech géif elo…

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Au vote!
Au vote!

❱❱❱ M. le Président.- Voilà! Ech wollt elo
just proposéieren, dass mer zu der Modifi-
katioun vum Ordre du jour géife kommen,
déi gefrot ginn ass vum honorabelen Här
Berger.

Ass d’Chamber dermat d’accord fir de
Punkt…

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Vote
électronique!

❱❱❱ M. le Président.- Jo, Madame
Flesch, wann Der mer eng Chance gitt:
Alles dat, wat Dir frot, sinn ech um Punkt fir
ze proposéieren.

Ech résuméieren, well d’Fro jo net ëmmer
richteg verstane gëtt: Mir stëmmen elo
doiwwer of, ob mer d’Propositioun vum ho-
norabelen Här Berger unhuelen an d’Orien-
téierungsdebatt iwwert d’Situatioun vun den
handicapéiete Leit vum Ordre du jour erof-
huelen.

Wie se wëllt erofhuelen, dee stëmmt elektro-
nesch mat Jo. Wie wëllt, dass se drop bleift,
dee stëmmt mat Neen. Et geet also ëm
d’Propositioun vum demokratesche Groupe.

Vote

Den Ordre du jour bleift eis erhalen, esou
wéi d’Presidentekonferenz e virgeschloen
hat. Et sinn nämlech 37 Deputéiert, déi
mengen, datt mer e solle bäibehalen, an 22
Deputéiert, déi mengen, datt mer e sollen
ofänneren.

Ont voté oui: MM. Eugène Berger, Xavier
Bettel, Mme Anne Brasseur (par M. Xavier
Bettel), M. Fernand Etgen, Mme Colette
Flesch, MM. Charles Goerens, Paul Helmin-
ger (par M. Carlo Wagner), Alexandre
Krieps (par M. Fernand Etgen), Claude
Meisch (par M. Eugène Berger) et Carlo
Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira, Jean Huss, Henri Kox et
Mme Viviane Loschetter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen;

M. Aly Jaerling.

Ont voté non: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement, Mmes
Christine Doerner (par M. Marcel Ober-
weis), Marie-Josée Frank, Fabienne Gaul,
MM. Marcel Glesener (par M. Lucien Cle-

ment), Norbert Haupert, Mme Françoise
Hetto-Gaasch, MM. Ali Kaes, Paul-Henri
Meyers, Laurent Mosar, Marcel Oberweis,
Gilles Roth, Marcel Sauber, Jean-Paul
Schaaf, Marco Schank, Marc Spautz, Mme
Martine Stein-Mergen (par M. Michel Wol-
ter), MM. Fred Sunnen, Lucien Thiel, Lucien
Weiler et Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John Casteg-
naro, Mme Claudia Dall’Agnol (par M. Ro-
land Schreiner), M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err (par M. Roger Negri), MM.
Ben Fayot, Jean-Pierre Klein, Mme Lydia
Mutsch, MM. Roger Negri, Jos Scheuer, Ro-
main Schneider, Roland Schreiner et Mme
Vera Spautz (par M. Alex Bodry).

Elo stëmme mer dann iwwert den Ordre du
jour en bloc of.

Ass d’Chamber d’accord mat dem Ordre du
jour, esou wéi mer elo décidéiert hunn, datt
en eis erhale bleift?

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Vote
électronique!

(Hilarité et interruption)

❱❱❱ M. le Président.- Här Fayot. Pardon,
neen, d’Madame Flesch freet de Vote élec-
tronique.

(Brouhaha général)

Déi, déi fir den Ordre du jour sinn, esou wéi
d’Presidentekonferenz e proposéiert huet,
déi stëmme mat Jo. Déi aner mat Neen oder
se enthale sech.

Vote

D’Propositioun vun der Presidentekonferenz
ass ugeholl mat 37 Jo-Stëmme géint 22
Nee-Stëmmen. Domat ass deen Ordre du
jour dann esou ugeholl, wéi e proposéiert gi
war.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement, Mmes
Christine Doerner (par M. Marcel Ober-
weis), Marie-Josée Frank, Fabienne Gaul,
MM. Marcel Glesener (par M. Lucien Cle-
ment), Norbert Haupert, Mme Françoise
Hetto-Gaasch, MM. Ali Kaes, Paul-Henri
Meyers, Laurent Mosar, Marcel Oberweis,
Gilles Roth, Marcel Sauber, Jean-Paul
Schaaf, Marco Schank, Marc Spautz, Mme
Martine Stein-Mergen (par M. Michel Wol-
ter), MM. Fred Sunnen, Lucien Thiel, Lucien
Weiler et Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John Casteg-
naro, Mme Claudia Dall’Agnol (par M. Ro-
main Schneider), M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err (par M. Roland Schreiner),
MM. Ben Fayot, Jean-Pierre Klein, Mme Ly-
dia Mutsch, MM. Roger Negri, Jos Scheuer,
Romain Schneider, Roland Schreiner et
Mme Vera Spautz (par M. Marc Angel).

Ont voté non: MM. Eugène Berger, Xavier
Bettel, Mme Anne Brasseur (par M. Xavier
Bettel), M. Fernand Etgen, Mme Colette
Flesch, MM. Charles Goerens, Paul Helmin-
ger (par M. Carlo Wagner), Alexandre
Krieps (par M. Fernand Etgen), Claude
Meisch (par M. Eugène Berger) et Carlo
Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira, Jean Huss, Henri Kox et
Mme Viviane Loschetter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen;

M. Aly Jaerling.

4. Vérification des pouvoirs
et assermentation de M. Ray-
mond Weydert

Dir Dammen an Dir Hären, mir huelen haut
en neie Member an der Chamber op.

A sengem Bréif vum 11. Mäerz 2009 huet
den honorabelen Här Patrick Santer mir
matgedeelt, datt hie vum 11. Mäerz dëses
Joers un op säin Deputéiertemandat ver-
zicht.

Den Artikel 167 vum Wahlgesetz gesäit Fol-
gendes vir: Déi Kandidaten, déi op jidder
Lëscht no deene kommen, déi als gewielt
proklaméiert goufen, sinn derzou opgeruff,
d’Mandat vun deenen Deputéierte weider-
zeféieren, dat duerch Démissioun, Stierffall
oder aus iergendengem anere Grond fräi
gouf. Den Artikel 9 vum Chambersregle-
ment hält fest, datt de Chamberspresident
fir d’Successioun op dat vakant Deputéier-
temandat suergt an datt de Statsminister
doriwwer a Kenntnis gesat gëtt.

A mengem Bréif vum 11. Mäerz 2009 hunn
ech mech also un den Här Raymond Wey-
dert vun Nidderaanwen gewant, deen als
éischte Suppléant op der Lëscht vun der
Chrëschtlech-Sozialer Vollekspartei aus339900 www.chd. lu
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dem Wahlbezierk Zentrum steet. An a sen-
gem Bréif vum 12. Mäerz huet den Här Wey-
dert mer matgedeelt, datt hie bereet ass,
d’Mandat weiderzeféieren, wat duerch
d’Démissioun vum Här Santer fräi gouf.

Am Artikel 3, Paragraph 1, 4 a 5 vum Cham-
bersreglement steet Folgendes:

«(1) La Chambre est juge de l’éligibilité de
ses membres et de la régularité de leur
élection.

(4) En cas d’admission d’un membre sup-
pléant, la vérification est faite par une com-
mission de sept membres tirés au sort.

(5) La Chambre se prononce sur les
conclusions de la commission, et le Prési-
dent proclame députés ceux dont les pou-
voirs ont été déclarés valides.»

Ech géif Iech elo oder eis alleguer ze-
summe bieden, datt mer d’Kommissioun
constituéieren, esou wéi se am Artikel 3, Pa-
ragraph 4 virgesinn ass. Et gi siwe Kollee-
gen duerch d’Lous gezunn, fir déi Vérifica-
tioun hei virzehuelen.

(Tirage au sort des Députés constituant
la Commission de vérification)

D’Kommissioun setzt sech aus folgenden
Deputéierten zesummen: den Här Camille
Gira, den Här Carlo Wagner, den Här Xavier
Bettel, den Här Jean-Paul Schaaf, d‘Ma-
dame Lydie Err, den Här Jean-Pierre Koepp
an den Här Claude Adam.

Voilà, ech géif dann déi siwe Leit bieden ze-
summenzekommen, fir d’Wahle vum 13.
Juni 2004 ze kontrolléieren, virun allem wat
den Här Raymond Weydert ubelaangt, an
der Chamber doriwwer Rapport ze maa-
chen.

D’Sitzung ass ënnerbrach.

(Interruption de la séance publique de
15.18 à 15.34 heures)

Dir Dammen an Dir Hären, déi öffentlech Sit-
zung geet weider. D’Wuert huet elo d’Presi-
dentin vun där Kommissioun, déi mer elo
just agesat hunn, déi honorabel Madame
Lydie Err.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Aaahhh!

❱❱❱ Mme Lydie Err (LSAP).- Merci, Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, fir
d’Wuert. Duerch déi Tatsaach, dass ech hei
stinn, kënnt Der Iech denken, dass ech als
Presidentin vun där Wahlkommissioun ge-
wielt gi sinn, nodeem d’Membere vun der
Kommissioun duerch Lous zesummegestallt
gi sinn, wéi Der dat jo och virdrun elo héie-
ren hutt.

Membere vun där Kommissioun sinn: déi
Häre Camille Gira, Carlo Wagner, Xavier
Bettel, Jean-Paul Schaaf, Jean-Pierre
Koepp, Claude Adam an ech selwer. An dës
Kommissioun huet eestëmmeg den Här
Carlo Wagner als Rapporteur vun dësem
wichtege Projet designéiert. Domadder wëll
ech dann ophalen an him d’Wuert weider-
ginn.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame Err.
Den honorabelen Här Wagner huet d’Wuert.

Rapport de la Commission de vérifica-
tion

❱❱❱ M. Carlo Wagner (DP), rapporteur.-
Mesdames, Messieurs, la Commission ad
hoc m’a chargé de faire le rapport suivant:

Par lettre du 11 mars 2009, M. Patrick San-
ter a informé le Président de la Chambre
qu’il renonce à son mandat de député avec
effet au 11 mars 2009 à douze heures pré-
cises.

Conformément à l’article 167 de la loi élec-
torale…

(Brouhaha et coups de cloche de la Pré-
sidence)

…et à l’article 9 du Règlement de la
Chambre, les candidats venant sur chaque
liste après ceux qui ont été proclamés élus
sont appelés à achever le terme des dépu-
tés de cette liste dont les sièges deviennent
vacants par suite d’option, de démission, de
décès ou pour toute autre cause. M. le Pré-
sident de la Chambre, pendant la session,
pourvoit à la vacance après en avoir in-
formé le Ministre d’État.

Par lettre du 11 mars 2009, Monsieur le Pré-
sident Lucien Weiler s’est donc adressé à
Monsieur Raymond Weydert,…

(Brouhaha et hilarité)

…premier suppléant sur la liste du Parti
Chrétien-Social pour la Circonscription du
Centre.

Par lettre du même jour il en a informé le
Premier Ministre.

En vertu de l’article 118 de la loi électorale
et plus particulièrement de l’article 3 du Rè-

glement de la Chambre, celle-ci juge de
l’éligibilité de ses membres et de la régula-
rité de leur élection.

Notre Commission a pour mission de procé-
der aux vérifications qui s’imposent. Les
élections législatives du 13 juin 2004 ont été
vérifiées et validées par la Chambre des
Députés le 13 juillet 2004. Des procès-ver-
baux des résultats des prédites élections, il
résulte que M. Raymond Weydert, demeu-
rant à Niederanven, est effectivement le
premier suppléant sur la liste du Parti Chré-
tien-Social dans la Circonscription du
Centre et vient en rang utile pour occuper le
siège devenu vacant suite à la démission
de M. Patrick Santer.

Par lettre du 12 mars 2009, M. Raymond
Weydert a fait savoir au Président de la
Chambre qu’il accepte de continuer le man-
dat de M. Patrick Santer. La Commission
conclut à l’unanimité que rien ne s’oppose à
l’assermentation de M. Raymond Weydert et
lui souhaite bonne chance dans l’exercice
de son mandat de député.

Le dossier qui a été mis à la disposition de
la Commission est déposé sur le bureau.

Je vous remercie de votre attention.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Rappor-
teur Carlo Wagner. Ass d’Chamber mat de
Konklusioune vun der Kommissioun aver-
stanen?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Ech géif Iech da bieden, den Här Weydert
an de Sall ze bieden.

❱❱❱ Une voix.- Allez Raym! Allez Raym!

(Hilarité)

Prestation de serment de M. Raymond
Weydert

❱❱❱ M. le Président.- Här Weydert, ech
géif Iech bieden, den Eed ze leeschten,
esou wéi en am Artikel 57 vun der Verfas-
sung virgeschriwwen ass an deen de
Wuertlaut huet: «Je jure fidélité au Grand-
Duc, obéissance à la Constitution et aux lois
de l’État.»

Hieft wann ech gelift Är riets Hand an
d’Luucht a sot mer no: «Je le jure.»

❱❱❱ M. Raymond Weydert (CSV).- Je le
jure.

❱❱❱ M. le Président.- Ech ginn Iech Akt
vun der Prestatioun vum Eed. Dir sidd elo
Member vun der Lëtzebuerger Chamber.
Eis Félicitatiounen, meng an déi vun all de
Kolleegen heibannen. An ech géif Iech di-
rekt bieden, op d’Tribün ze kommen, fir Iech
un eis ze adresséieren.

Merci.

❱❱❱ M. Raymond Weydert (CSV).- Här
President, Kolleeginnen a Kolleegen Depu-
téierten, Dir Dammen an Häre Ministeren,
Madame Statssekretärin, Dir Dammen an
Dir Hären, et ass fir mech als neien Depu-
téierten eng Éier, haut an dësem héijen
Haus däerfen d’Wuert ze ergräifen. Als De-
putéierte matzehëllefen, d’Zukunft vun ei-
sem Land ze gestalten, war fir mech ëmmer
een Dram. Mä vun haut un ass et Realitéit,
an ech freeë mech op déi nei Aarbecht, déi
do op mech duerkënnt.

Allerdéngs bleift mir net ganz vill Zäit, fir
grouss politesch Décisiounen hei am Parla-
ment däerfe matzedroen, well jo bekannt-
lech am Mount Mee d’Chamber opgeléist
gëtt, fir de 7. Mee nei gewielt ze ginn.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Juni!

❱❱❱ M. Raymond Weydert (CSV).- Juni.
Pardon! Do entscheet de Wieler, wien déi
nächst fënnef Joer d’Geschécker vun eisem
Land wäert leeden.

An dach, Här President, léif Kolleeginnen a
Kolleegen, wëll ech hei e puer Beräicher
opzielen, déi mir besonnesch um Häerz
leien. Lëtzebuerg ass e klengt Land an do-
duerch ass eng villfälteg a rationell Notzung
vum Territoire ee wichtegen Aspekt fir een
harmonescht Matenee vu liewen, schaffen a
wunnen. Duerfir sinn ech fir eng Territorial-
reform, wou mir eng Andeelung virhuelen,
bei där bezuelbare Wunnraum, öffentlech
Gebaier wéi zum Beispill d’Schoulen, d’Be-
treiungsinfrastrukturen, kulturell a sportlech
Ariichtungen, Erhuelungs- an Naturschutz-
gebidder, Transport- a Verkéiersweeër, Akti-
vitéits- an Industriezonen, Land- a Forstwirt-
schaft e kohärent Ganzt duerstellen.

Hei sinn de Stat an d’Gemenge gefuerdert,
enk mateneen zesummenzeschaffen, fir
datt all déi Elementer harmonesch eent an
dat anert iwwerginn. D’Opstellung vu sou-

genannte Plans sectoriels sinn heibäi ee
wichtegt Instrument. Ech si frou iwwert
d’Opstellung vun de Plans sectoriels Trans-
port, Gréngflächen an Naturschutzgebid-
der, Lycéeën, an ech hoffen, datt anerer net
méi laang op sech waarde loossen. Wat
d’Aktivitéits- an Industriezone betrëfft, géif
ech begréissen, datt de Plan sectoriel esou
séier wéi méiglech ofgeschloss gëtt, an ech
menge mir hunn héieren, datt dat d’nächst
Woch oder d’iwwernächst Woch wäert vir-
gestallt gi vun de Ministeren.

Dobäi ass et wichteg, nei Zone méi op Re-
gionalzentren am Land ze verdeelen an do-
mat d’Aarbechtsplaze méi no un d’Leit erun-
zebréngen, fir doduerch onnëtz zousätzlech
Verkéiersproblemer ze vermeiden, wat
schliesslech och dozou bäidréit, d’CO2-
Emissiounen ze reduzéieren.

Als Buergermeeschter vun der Gemeng
Nidderaanwen läit de Wunnengsbau mir
awer ganz besonnesch um Häerz. A puncto
Wunnengsbau musse mir derfir suergen,
datt eis jonk Leit hei am Land e bezuelba-
ren Ënnerdaach fannen. De Pacte logement
gëtt hei bei de Gemengen d’Méiglechkeet,
iwwer verschidden Instrumenter wéi Spe-
zialtaxen, Grondsteier d’Offer vum Bauland
ze vergréisseren. Des Weidere muss awer
och am Gesetz iwwert den Aménagement
communal aus dem Joer 2004 nogebessert
ginn, fir déi duerch deen héijen administrati-
ven Opwand onnëtz laangwiereg Geneh-
megungsprozeduren ze vereinfachen. An
den Här Minister Halsdorf huet mer elo ver-
sprach, datt en d’nächst Woch schonn e
bessert Gesetz op den Dësch wäert leeën.

(Brouhaha général)

Als fréiere Mataarbechter...

❱❱❱ Une voix.- Dat dauert elo scho fënnef
Joer!

❱❱❱ Une autre voix.- Pschhh!!!

❱❱❱ Une autre voix.- Gutt, dass Der
komm sidd!

❱❱❱ M. Raymond Weydert (CSV).-
Gesäis de!

(Hilarité générale, brouhaha et coups de
cloche de la Présidence)

❱❱❱ M. le Président.- Wann ech gelift!

❱❱❱ M. Raymond Weydert (CSV).- Als
fréiere Mataarbechter vum Service d’écono-
mie rurale an als fréieren Direkter vum Insti-
tut viti-vinicole verdéngen eis Landwirt-
schaft, de Wäibau an de Gaardebau meng
besonnesch Opmierksamkeet.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Raymond Weydert (CSV).- Mir
hei zu Lëtzebuerg musse verstäerkt eis lo-
kal a regional Produkter notzen a promou-
véieren an domat zur Valoriséierung vun ei-
ser Liewensmëttelbranche bäidroen.

Als President vum Ofwaassersyndikat
SIDEST, deen aus 17 Gemengen aus dem
Oste vum Land besteet, an als President
vum SIAS, engem Gemengesyndikat aus
véier Gemengen an de Beräicher Natur- an
Ëmweltschutz, sinn ech frou, datt d‘Mem-
bergemenge vun dëse Syndikater sech ze-
summe mam Innen- a mam Ëmweltministère
engagéiert asetze fir eng propper Ëmwelt,
proppert Waasser a Gewässer. An ech men-
gen, hei gëtt och d’Chamber eng Kéier ge-
fuerdert fir en neie Gesetzesprojet iwwert
d’Finanzéierung vun der Kläranlag zu Gréi-
wemaacher am Hafen an och d’Vergréisse-
rung vun der Kläranlag zu Uewersiren.

Doriwwer eraus musse mir méi nohalteg mat
der Energie an der Natur ëmgoen, wa mir
eise Kanner a Kandskanner nach eng na-
tierlech Liewensgrondlag wëlle weiderginn.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
wann et och schéngt, wéi wann déi momen-
tan Juegd op eis Finanzplaz eriwwer wier,
musse mir dach alles drusetzen, fir eis Fi-
nanzplaz an der Kris an och no der Kris ën-
ner neie Rahmebedéngungen ze konsoli-
déieren.

Och eiser Ekonomie, inklusiv de Kleng- a
Mëttelbetriber hei am Land, déi jo de Mo-
ment staark ënnert der weltwäiter Finanz- a
Wirtschaftskris leiden, musse mir nei Visiou-
nen an nei Impulser ginn, fir datt si och muer
nach hei zu Lëtzebuerg derzou bäidroen,
Aarbechtsplazen ze erhalen an neier ze
schafen. D’Existenz vu ville Leit a Familljen
hei am Land an aus der Grenzregioun hänkt
dovun of.

Mir brauchen hei zu Lëtzebuerg an Zukunft
nees e positive Wirtschaftswuesstum, fir
datt eis sozial Ofsécherung - ech denken do
un d’Pensiouns- an d’Krankekeesen - an 
all aner sozial Leeschtungen, wéi d’Al-
tersversuergung, d’Fleegeversécherung,
d’Chèques-services-accueil, de Kannerbo-

nus, wou mir eis engagéiert hunn, datt déi
och weiderhi garantéiert bleiwen.

Beonrouegend ass, datt d’Zuel vun den
Aarbechtsloser an d’Luucht geet. All
Mënsch huet e Recht op Aarbecht, an duer-
fir musse mir deene Leit, déi eng Aarbecht
sichen, bäistoen an hinne bei der Sich hël-
lefen. Mir mussen deene Leit och d’Méig-
lechkeet ginn, sech weiderzeforméieren an
auszebilden, fir den Ufuerderunge vum Aar-
bechtsmaart besser gerecht kënnen ze
ginn.

An dësem Kontext begréissen ech och déi
vun der Regierung entaméiert Schoulre-
form, duerch déi jonk Leit eng zolidd Ausbil-
dung kënne kréien. Si mussen d’Méiglech-
keet hunn, hir Schoule mat engem qualifi-
zéierten Diplom fir hiert spéidert Beruffslie-
wen ofzeschléissen. Wann et de Moment an
der Privatwirtschaft zum Beispill duerch
Kuerzaarbecht, Entloossungen an esou wei-
der net esou gutt geet, ass et ubruecht, datt
déijéineg, déi d’Kris nach net esou spieren,
sech solidaresch mat alle weisen. An der
Vergaangenheet gëtt et genuch Beispiller,
wou mir Lëtzebuerger eis Solidaritéit ënner
Bewäis gestallt hunn, an ech gleewen och
dës Kéier dodrun.

An dësem Sënn freeën ech mech op déi
Aarbecht hei am Haus an ech si voll moti-
véiert, op eng fair, loyal a konstruktiv Aart a
Weis mat Iech alleguerten hei matzeschaf-
fen. Ech wäert probéieren, mäi Mandat
ganz am Sënn vum Frënd Patrick Santer
mat Engagement a mat där néideger Dosis
Humor auszeüben.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Raymond Weydert (CSV).- Wann
de Patrick Humor hat, ech weess et net.

(Hilarité)

Dem Patrick wënschen ech vill Gléck a
Chance bei sengen neien Aufgaben a fir
säin Namensdag alles Guddes. An elo kann
d’Musek en Tusch spillen.

Merci.

(Hilarité)

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Depu-
téierte Weydert.

5. Composition des commis-
sions parlementaires et des
délégations internationales

Ech wëll Iech soen, dass d’CSV-Fraktioun
matgedeelt huet, dass an de Kommissiou-
nen eng Rei vu Changementer virgeholl
ginn.

Den honorabelen Här Weydert ersetzt den
Här Patrick Santer an der Commission des
Institutions et de la Révision constitution-
nelle, an der Commission de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administrative, an
der Commission du Règlement, an der
Commission des Pétitions an an der Com-
mission juridique.

An der Assemblée parlementaire vun der
OSZE ersetzt den Här Marcel Sauber den
Här Santer als Member, an den Här Weydert
ersetzt den Här Sauber als Membre supplé-
ant.

Ass d’Chamber mat deenen Ännerungen
averstanen?

Den Här Wolter freet d’Wuert.

❱❱❱ M. Michel Wolter (CSV).- Här Presi-
dent, mengen Informatiounen no huet sech
do e Feeler ageschlach. Den Här Gilles
Roth ersetzt den Här Santer an der Commis-
sion juridique.

(Interruptions)

❱❱❱ M. le Président.- Très bien.

❱❱❱ M. Michel Wolter (CSV).- Et ass alles
wéi Dir et gesot hutt, mat Ausnahm, dass
den Här Gilles Roth den Här Santer ersetzt
an der Commission juridique.

❱❱❱ M. le Président.- Gutt, da redres-
séiere mer dat.
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Ass d’Chamber dann och d’accord, dass
den Här Roth an d’Commission juridique
kënnt?

(Assentiment)

Dann ass dat esou décidéiert.

Dir Dammen an Dir Hären, den honorabelen
Här Henckes huet mir eng Question urgente
zoukomme gelooss, déi un de Finanzminis-
ter geriicht ass an déi d’Problemer behan-
delt, wat d’Restrukturatioun vun der Kaup-
thing-Bank ubelaangt. Den Här Budgetsmi-
nister an Tresorminister Luc Frieden huet
sech bereet erkläert, op déi Fro ze äntwer-
ten, dofir komme mer elo direkt zu där Fro.
Den honorabelen Här Henckes huet
d’Wuert.

6. Question urgente N°3226
de M. Jacques-Yves Henckes
relative à la garantie ban-
caire

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes (ADR).-
Merci, Här President. Gëschter, Méindeg,
huet eng Majoritéit vu Banques créancières
en Accord verworf, deen eng Restruktura-
tioun vun der Bank Kaupthing erméiglecht
hätt. D’Agence Belga, déi belsch Noriich-
tenagentur, huet haut e Communiqué vum
belsche Premier bekannt gemaach, no-
deem anscheinend d’belsch Regierung
alles gemaach hat, fir de Spuerer bis
100.000 Euro hir Dépôten ze garantéieren.

An da gëtt och gesot, datt Mëtt Januar d’lët-
zebuergesch Regierung an déi belsch Re-
gierung eens gi wieren, fir datt iwwert deen
normalen Organismus bis 20.000 Euro
kéinte fir d’Spuerer garantéiert ginn, an datt
déi belsch an déi lëtzebuergesch Regie-
rung d’accord wieren, fir zousätzlech të-
schent 20.000 an 100.000 Euro, déi Zomm
do ze bezuelen un déi Spuerer, déi hir Sue
verluer hätte bei der Bank Kaupthing.

An deem Kontext wollt ech e puer Froen un
den Här Finanzminister stellen.

Dat eent ass: Gëtt et esou en Accord të-
schent der belscher an der lëtzebuerge-
scher Regierung, also datéiert vu Mëtt Ja-
nuar 2009? Wat ass dann an deem Accord
mat dran? Wat ass de Käschtepunkt dovun-
ner op déi lëtzebuergesch Finanze vun ei-
sem Stat? Woufir ass et zu deem Accord
komm?

Ech stellen haaptsächlech déi Fro, well ech
geduecht hat, datt vum 1. Januar 2009 un
eng Limite agefouert gi wier fir d’Garantie
vun den Dépôtë vun 100.000 Euro, an datt
dat deen Ablack applicabel wier, wou eng
Bank géif a Faillite goen. Or, fir den Ablack
schéngt dat éischter elo de Fall ze sinn. Do-
fir verstinn ech elo net genau, woufir Mëtt
Januar esou Accordë konnten do kommen.
Dofir wär ech also frou fir e puer Explicatiou-
nen do ze kréien, wat dat da finalement op
sech huet. Ob dat neit Gesetz spillt, ob dat
anert spillt an ob de lëtzebuergesche Stat
eppes muss bäileeën.

A wann, an deem Kontext wollt ech och
froen, ob d’lëtzebuergesch Regierung net
wëlles huet, och nach anere Spuerer hei
entgéintzekommen, déi och vill Sue verluer
hunn, notamment de klenge Porteure vun
Aktië vun der Bank Fortis.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här
Henckes. Den Här Tresorminister Luc Frie-
den huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Luc Frieden, Ministre du Trésor et
du Budget.- Här President, Dir Dammen an
Dir Hären Deputéierten, haut wéi an deene
leschte Woche bleift am Dossier Kaupthing
d’Prioritéit vun der Regierung, alles ze maa-
chen, fir datt et kann zu enger Reprise vun
deem Lëtzebuerger Deel vun der Kaup-
thing-Bank kommen duerch e privaten In-
vestisseur. Et kann net, well et sech heibäi
net ëm eng systemesch Bank handelt, kënnt
et net zu enger Verstaatlechung vun där
Bank a wäert och de Lëtzebuerger Stat net
an d’Kapital vun där Bank mat eraklammen.

Par contre, an dat war eis Démarche iwwert
déi lescht Méint, fir ze soen, datt, wann e
privaten Investisseur, een oder méi, do ass,
deen e Restrukturatiounsplang virleet, da
wäert dee vum Stat mat ënnerstëtzt ginn, fir

datt dee ka Realitéit ginn, well dat zum Effet
hätt, datt engersäits all Spuerer hir Sue ga-
rantéiert géife kréien, an anerersäits datt déi
Leit, déi op där Bank schaffen, och kéinte
weider do schaffe bleiwen.

Am Kader vun deem Restrukturatiouns-
plang hu Gespréicher stattfonnt tëschent
der belscher Regierung an der Lëtzebuer-
ger Regierung. A béid Regierunge waren
d’accord, fir zu gläichen Deeler, am Kader
vun deem Restrukturatiounsplang, där Bank
en Iwwerbréckungskredit ze ginn, deen da
géif erlaben, datt d’Bank kéint weiderliewen.

Dat war awer nëmmen een Deel vum Ac-
cord. Den Haaptdeel vum Accord louch op
anere Pläng, an notamment op der nout-
wendeger Zoustëmmung vun de Créanciers
interbancaires, dat heescht vun deene Ban-
ken, déi der Kaupthing Sue geléint haten.
Dat sinn iwwregens keng Banken hei zu Lët-
zebuerg, dat sinn auslännesch Banken,
virun allem belsch Banken, déi der Kaup-
thing Sue geléint haten, an déi am Kader
vun deem Deal op ee Stéck vun deene
Suen, déi se geléint haten, hätte misse ver-
zichten.

Déi Banken hu sech gëschter majoritär
géint dee Restrukturatiounsplang ausge-
schwat. Dorobberhin huet d’Lëtzebuerger
Regierung dee Grupp vun Investisseuren
aus Nordafrika an aus de Golfstate gefrot
nach eng Kéier alles ze maachen, fir ze ku-
cken ob déi Créanciers interbancaires net
awer kéinten duerch zousätzlech Arrange-
menter hir Zoustëmmung ginn. Esou Ge-
spréicher fanne fir de Moment statt, an
d’Méiglechkeet besteet, datt am Laf vun der
nächster Woch en neie Vote vun deene
Créancierë géif stattfannen.

Kënnt et net zu engem Accord mat deene
Créancieren, dann ass spéitstens den 8.
Abrëll Schluss, well d’Gesetz iwwert d’Or-
ganisatioun vun de Banke gesäit keng
Verlängerung vun enger Period vum Sursis
de paiement vir, an där fir de Moment
d’Kaupthing Lëtzebuerg ass. Dat heescht
den 8. Abrëll spéitstens muss d’Geriicht
d’Liquidatioun vun där Bank schwätzen.
Eréischt da stellt sech d’Fro ob d’Spuerer
vun där Bank, ob d’Clientë vun där Bank
méi indemniséiert gi wéi déi 20.000 Euro,
déi am Lëtzebuerger Gesetz zu deem Zäit-
punkt stoungen, wou de Sursis de paiement
gesprach ginn ass.

Weder Lëtzebuerg nach d’Belsch - vill
Clientë sinn nämlech Clientë vun enger Suc-
cursale vun der Kaupthing Lëtzebuerg an
der Belsch - hunn eng juristesch Obliga-
tioun, fir iwwert déi 20.000 Euro erausze-
goen. Et ass awer esou, datt deen Dag virun
dem Sursis de paiement vun der Kaupthing-
Bank den ECOFIN-Conseil décidéiert hat,
datt déi Seuile géife vun 20.000 op 50.000,
an duerno op 100.000 gehéicht ginn.

D’Lëtzebuerger Chamber huet an engem
Gesetz, am Budgetsgesetz en fait, mat Effet
op den 1. Januar 2009 gestëmmt, datt an
Zukunft ëmmer de Montant zu Lëtzebuerg
100.000 Euro wier. Deen Text applizéiert
sech net op de Sursis de paiement, deen
d’lescht Joer gesprach ginn ass. Et läit also
an den Hänn vun deenen zwou Regierunge
fir ze kucken - am Fall vun enger Liquida-
tioun, wou mer jo nach net sinn -, ob mer iw-
wert déi 20.000 Euro erausginn. Déi Ge-
spréicher, déi mir mat der belscher Regie-
rung haten, hate just zum Zil fir ze soen,
datt, wa mer doriwwer erausginn, da gi mer
zesummen doriwwer eraus, an dat heescht,
déi zwou Regierunge géife sech en even-
tuelle supplementären Effort deelen.

A wa mer doriwwer géifen erausgoen, hu
mer theoretesch diskutéiert, datt dat an der
Marge tëschent 20.000 an 100.000 wier. Et
gëtt awer diesbezüglech nach keng schrëft-
lech Ofmaachung zwëschent deenen zwou
Regierungen, well sech d’Fro jo nach net
stellt a well et eis och bewosst ass, a well
mer dat och ofgemaach haten, datt wa mer
dee Schrëtt géifen huelen, datt mer do vir-
dru géife Gespréicher mat der Chamber
féieren.

Ech kann Iech soen, datt wa mer géifen op
100.000 Euro goen, datt dat géif eng Dé-
pense, fir déi zwee Staten, vu ronn 150 Mil-
liounen Euro betreffen, datt wann déi zwee
State sech dat géife gläich opdeelen, da
wieren dat 80 Millioune pro Stat, an datt dat
och net géif heeschen, datt de Stat déi Suen
net géif erëmkréien, well am Fall vun enger
Liquidatioun gi jo d’Avoire vun där Bank rea-
liséiert. Do si mer awer net.

Ech mengen, datt et haut ze fréi wier fir ze
soen, ob mer dee Wee géife goen, well mer
dee Wee och nëmme ginn, wa mer gemein-
sam, och an der Finanzkommissioun vun
der Chamber, zur Konklusioun kommen,
datt dat e Wee ass dee mer solle goen.

Wann d’Parlament net där Meenung ass, a
wann d’Parlament fënnt, datt déi Clienten,
vu datt se d’lescht Joer Clientë bei där Bank

waren an net dëst Joer, datt duerfir just de
Seuil vun 20.000 Euro soll spillen, ech men-
gen da sollte mer doriwwer diskutéieren. Et
gëtt also keng diesbezüglech Ofmaachung.
Eis Effortë bleiwen, datt mer fir d’éischt
mengen, datt ee soll kucken ob déi Reprise
net awer nach méiglech ass.

Et ass an deem Kontext wou den Här
Henckes och gefrot huet, ob een dann net
och eppes misst fir déi kleng Aktionäre vun
der Fortis maachen. D’Lëtzebuerger Regie-
rung, dat hunn ech scho gesot, huet
grousse Versteesdemech fir déi Suerge vu
ville Klengaktionären, woubäi d’Definitioun
vu Klengaktionär mer bis haut net konnt gi
ginn. Ass dat een, dee fir 100.000 Euro Ak-
tien huet? Ass dat een, dee fir 300.000 Euro
Aktien huet? Och doriwwer muss een disku-
téieren.

Mir hu gesot, an dat confirméieren ech hei,
datt et d’Intentioun vun der Regierung ass,
datt mer géife kucken, ob een net kann en
ähnleche Modell maache wéi deen, deen
d’Belsch diskutéiert huet par rapport zu de
Fortis-Aktionären, wou ee vläicht géif ver-
schidden Avoiren an déi Holdinggesell-
schaft erabréngen. D’Belsch huet dee Mo-
dell awer bis elo nach net op den Dësch ge-
luecht.

Et muss een also och e Modell fannen, deen
et méiglech mécht, eppes fir d’Lëtzebuer-
ger Aktionären ze maachen. Or, déi Lëtze-
buerger Aktionäre sinn net Aktionäre vun
enger Lëtzebuerger Gesellschaft, mä vun
enger belscher Holding. Wa mer also Avoi-
ren an déi Holding ginn, da sinn déi virun al-
lem och fir belsch Aktionären. Och duerfir
wëll ech warne viru Schnellschëss an deem
Kontext.

Ech wëll hei nach eng Kéier soen, datt mir
Versteesdemech hunn, well déi Aktie oft zu
Lëtzebuerg wéi eng Zort Volleksaktie ge-
handelt ginn ass, datt vill Leit déi kritt hunn,
well se bei där Bank iwwer laang Jore ge-
schafft hunn, an datt mer also versichen,
och do zesumme mat der Finanzkommis-
sioun vun der Chamber, e Wee ze fannen
deen den Aktionären, de Lëtzebuerger Ak-
tionäre vun där Lëtzebuerger Bank, déi haut
erëm BGL heescht, entgéintzekommen.

Mä Solutioune sinn net einfach, an och do
mengen ech, datt ee fir d’éischt muss d’As-
semblée vun den Aktionäre vun der Fortis
ofwaarden, ofwaarden och bis verschidde
vun deene Prozesser an der Belsch Kloer-
heet geschaf hunn, éier ee sech an esou
Schrëtt erabeweegt.

Et gëtt also um éischten Dossier keen Ac-
cord mat der Belsch. Et gëtt prinzipiell Of-
maachunge mat der Belsch, datt wa mer e
Schrëtt méi maachen, datt mer deen ze-
summe maachen. Iwwer Montantë wëlle
mer mam Parlament schwätzen, mä
eréischt, wann déi Liquidatioun da ge-
schwat ass. An ech hoffen nach ëmmer, datt
déi Gespréicher an deenen nächsten Deeg
dozou féieren, datt et net zu enger Liquida-
tioun kënnt. D’Chancë sinn net grouss, mä
bis den 8. Abrëll kann een nach ëmmer e
bëssen Hoffnung hunn.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Madame Flesch.

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Här Pre-
sident, Parole après ministre. Ech géif dem
Minister gären eng Zousazfro stellen am Ze-
summenhang domadder. Ech hunn an der
internationaler Press gelies, viru kuerzem,
dass am Kontext vun der Banque Centrale
Européenne eng Solidaritéit besteet bei de
Gewënner wéi bei de Verloschter, dass eng
Partie kommerziell Banken an Europa Pro-
blemer hätten, Faillite gemaach hunn oder a
schwieregen Dicher stiechen, dass se fir
d’Garantie vun deene Prêten, déi se kritt
hunn, Actifen hannerluecht hunn, déi frag-
lech sinn.

Et ass an deenen Artikele geschriwwe ginn,
dass zum Beispill d’Bundesbank vill gelid-
den huet ënnert der Faillite vu Lehman Bro-
thers. Et ass gesot ginn, wat mer wëssen,
dass mir an d’Hollänner méi getraff si vun
deem, wat d’islännesch Banke betrëfft.

Et sinn aner Banken, déi schwiereg Momen-
ter haten, an et ass gesot ginn, dass an
deem Zesummenhang d’Responsabilitéit,
fir duerfir grued ze stoen, vun der BCE aus,
also vun der Banque Centrale Européenne,
zwar besteet, mä dass dat gemeinsam ge-
droe gëtt vun alle Banques centrales an den
eenzelne Memberstaten.

An, dass also an deem Zesummenhang
d’Memberstaten...

❱❱❱ M. le Président.- Wat ass Är Fro?

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- D’Fro
ass: Kann de Minister ons soen, wat d’Ex-
positioune vun der Banque Centrale Lëtze-
buerg sinn? An deem Zesummenhang: Et

besteet elo e Groupe de travail bei der BCE,
dee sech domadder beschäftegt. Kann een
elo scho soen, wat de Montant ass, deen op
d’Lëtzebuerger Banque Centrale zoukënnt
an deem Zesummenhang? A wa jo, wat ass
en? A wann net, da soll een ons soen, wéini
mer dat kënne gewuer ginn.

❱❱❱ M. Luc Frieden, Ministre du Trésor et
du Budget.- Här President, aus Respekt
virun der Onofhängegkeet vun der Zentral-
bank géif ech d’Chamber invitéieren de Pre-
sident vun der Banque Centrale vu Lëtze-
buerg an eng Finanzkommissioun ze invi-
téieren, wou en da kann op déi do Froe mat
konkrete Chifferen äntwerten.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Domadder, Dir Dammen an Dir Hären, ass
dëse Punkt vum Ordre du jour ofgeschloss.
Mir kommen elo zum Débat d’orientation iw-
wert d’Situatioun vun den handicapéierte
Persounen. Den Här Schreiner huet fir
d’éischt d’Wuert fir d’sozialistesch Frak-
tioun, fir d’CSV ass d’Madame Frank age-
schriwwen a fir d’DP den Här Berger. Wie
schwätzt nach? D’Madame Loschetter.
Wien nach? Den Här Jaerling och?
Ech géif d’Fraktiounen an d’Sensibilités po-
litiques bieden, eis och nach déi lescht
Woche matzedeelen, wien als Riedner age-
schriwwen ass. Et ass wéinst der Organisa-
tioun vun eisen Aarbechten.
Den Här Schreiner huet elo d’Wuert. Däerft
ech ëm Är Opmierksamkeet fir den Här
Schreiner bieden!

7. Débat d’orientation sur la
situation des personnes han-
dicapées

❱❱❱ M. Roland Schreiner (LSAP).-
Merci, Här President. Dir Dammen an Dir
Häre Ministeren, Madame Statssekretärin,
léif Kolleeginnen a Kolleegen, erlaabt mer,
dass ech ganz am Ufank vu menger Inter-
ventioun hei e bësse mäi Bedaueren awer
ausdrécken iwwert d’Démarche vun der
Oppositioun, fir deen dach wichtege Punkt
hei vum Ordre du jour ze huelen. Ech men-
gen d’Problemer ronderëm déi Behënnert
an eiser Gesellschaft verdéngen et ganz
einfach, dass een eigentlech net genuch iw-
wert déi Problemer schwätzt.
An ech mengen och, dass et d’Recht vun all
Fraktioun ass, a vun all Deputéierten, en Dé-
bat zu där Problematik unzefroen. Mir hunn
dat am November vum leschte Joer ge-
maach, an ech iwwerloossen et also jidd-
werengem doraus seng Konklusiounen ze
zéien. Ech verwiere mech allerdéngs géint
de Reproche, hei Aktivismus géifen ze maa-
chen op Käschte vun deene Behënnerten
an eiser Gesellschaft. Ech mengen déi
Concernéiert wäerten dat scho richteg an-
zeschätze wëssen, an och déi Form vun Ak-
tivismus, déi hei elo am Virfeld vun dësem
Débat vun der Oppositioun bedriwwe ginn
ass, richteg aschätzen.
Dir Dammen an Dir Hären, léif Kolleeginnen
a Kolleegen, Behënnerung ass eng Realitéit
an eiser Gesellschaft, an d’Leit mat enger
Behënnerung sinn e feste Bestanddeel vun
dëser Gesellschaft. Rezente Statistiken no
läit d’Zuel vu Mënsche mat enger Behënne-
rung bei ronn 10%. Dat si 50 Millioune Leit
an der Europäescher Unioun. Wann ech déi
Zuel op Lëtzebuerg applizéieren, schwätze
mer haut iwwert d’Situatioun vun iwwer
40.000 Matbierger.
D’Charte des droits fondamentaux vun der
Europäescher Unioun erkennt an hirem Arti-
kel 26 d’Recht vun de behënnerte Mën-
schen op Moossnamen un, déi sollen der-
zou féieren, dass hir Autonomie, hir sozial a
berufflech Integratioun an hir Bedeelegung
um gesellschaftleche Liewen assuréiert
ginn. Leit mat enger Behënnerung hunn déi-
selwecht Rechter wéi all anere Mënsch och,
an et ass wichteg, dass just an dëser
schwiereger Problematik d’Politik sech re-
gelméisseg a Fro stellt a Bilan zitt, fir ze ku-
cken ob och all Moossname getraff ginn a
gräifen, fir sécherzestellen, dass se dës
Rechter och kënne reell ausüben.
Ech mengen, dass mer och hei an der
Chamber deen Exercice regelméisseg solle
maachen, an dat wier dann och den Haapt-
grond firwat mer haut eng Rei vun Theme
sollen op de Leescht huelen. Ouni all déi
Themen abordéieren ze kënnen a wuelwës-
send, dass de Sujet Handicap enorm vill
verschidden Aspekter huet, fir déi dann och
verschidde Ministèren zoustänneg sinn,
hunn ech am November 2008, wou ech dës
Debatt ugefrot hunn, probéiert e bëssen e
Kader ze setzen a limitéiere mech dann
haut - souwäit dat iwwerhaapt méiglech ass,
well awer vill Saachen aneneegräifen - prio-
ritär op d’Thematik ronderëm d’Aarbechtssi-
tuatioun vun eise behënnerte Matbierger.339922 www.chd. lu

SÉANCE 

34 Mardi, 
17 mars 200934



Och wann et fir den Handicap eigentlech
keng eenheetlech Definitioun gëtt, esou zielt
Lëtzebuerg haut ongeféier 2.500 Tra-
vailleurs handicapés mat unerkanntenem
Statut, an dovunner si ronn 900 op der Sich
no enger Aarbecht.

Här President, d’Gesetz vum 12. September
2003 iwwert déi finanziell Situatioun vun de
behënnerte Leit ass am europäesche Joer
vum Handicap gestëmmt ginn, dat ënnert
dem Motto stoung: „Näischt iwwer eis ouni
eis?” Och wann haut, fënnef Joer méi spéit,
eng vun eisen Aufgaben ass genee dat Ge-
setz a seng Ëmsetzung eng Kéier op de
Leescht ze huelen an ze bilanzéieren, men-
gen ech awer soen ze kënnen, dass de Lé-
gislateur vun deemools e gudde Schrëtt a
Richtung finanziell Autonomie vu Behën-
nerte gemaach huet. Dat ëmsou méi, wann
ee weess, dass déi sozial Identitéit vun en-
gem Mënsch a seng Plaz an der Gesell-
schaft vill vum finanzielle Status a sengen
ekonomesche Capacitéiten ofhänken.

Här President, ee vun den Haaptaspekter
vun deem Gesetz vun 2003 war, d’Aarbech-
ten an de sougenannten „ateliers protégés”
nei ze encadréieren. Bis dohinner war et
esou, dass net jiddwereen, deen an engem
geschützten Atelier geschafft huet, och eng
finanziell Kompensatioun duerfir kritt huet,
mä éischter eng Indemnité d’insertion oder
eng Leeschtung vun der Sécurité sociale.
Dobäi konnt eventuell och nach eng Prime
d’encouragement kommen, woubäi déi
Prime da quasi déi eenzeg Unerkennung
vun der Aarbecht duergestallt huet.

Aarbechtsrechtlech waren déi Leit och bis
dohinner net ofgedeckt. Dat huet du mam
neie Gesetz geännert. Déi Behënnert, déi
an deem Atelier protégé beschäftegt sinn,
krute vun do un de Statut vum Salarié uner-
kannt, mam Recht op en Aarbechtskontrakt.
Ech mengen dat war e richtegt, e positiivt
Zeechen am Joer vum Handicap, e Schratt
an d’Revaloriséierung vun der Aarbecht, déi
fir mech ganz kloer iwwert déi reng Be-
schäftegungstherapie erausgeet.

Obwuel deemools an den Debatten hei an
der Chamber dovunner geschwat ginn ass,
dass den Atelier am Kader vun deem Aar-
bechtskontrakt muss kucken, fir dem
Behënnerten ugepassten Aarbechtskondi-
tiounen ze erméiglechen an den Zougang
zum éischten, zum primären Aarbechtsmar-
ché ze promouvéieren, war ech awer trotz-
deem e bëssen erstaunt iwwert de Pessi-
mismus vun den deemolegen Auteurë vum
Gesetz, an och den Orateurë vun deemools
hei an der Chamber, déi schonn direkt dee-
mools ënnerstrach hunn, dass déi Zuel vu
Leit, déi dann tatsächlech géifen de Wee
fannen, de Sprong fannen op den ordinären
Aarbechtsmaart, dass déi wahrscheinlech
geréng wäert bleiwen.

Ech zitéieren dann och an deem Kontext déi
deemoleg Rapportrice, déi honorabel Ma-
dame Frank. Ech zitéiere wéi gesot: „Et
muss een awer realistesch bleiwen a be-
wosst sinn, dass de Prozentsaz vun deene
behënnerten Aarbechter, déi et fäerdeg-
brénge sech op de gewéinlechen Aar-
bechtsmaart ze profiléieren, relativ niddreg
ass. Nëmmen 3% no den Aussoe vun dem
Auteur vum Gesetzesprojet.”

Op dee Punkt wëll ech dann och direkt
vläicht agoen, an ech muss soen, éier ech
mech op dës Debatt hei virbereet hunn, war
ech eigentlech dervun iwwerzeegt, dass
d’Endzil vun all Moossnam an engem ge-
schützten Atelier natierlech d’Integratioun
oder d’Réintegratioun op den éischten Aar-
bechtsmaart misst sinn. Net nëmmen a
schéinen an deiere Strukture sollt ee behën-
nert Leit esou gesellschaftsno wéi méiglech
schaffe loossen, mä et sollt een alles pro-
béieren, fir se an d’Gesellschaft, déi e Ganzt
ass, ze integréieren.

Ech hat an deene leschte Woche vill a laang
Gespréicher mat Leit vum Terrain, an do ass
et mer awer ganz séier kloer ginn, an deene
Gespréicher, dass déi Strukture fir eng ganz
Rei Leit awer éischter eng definitiv Statioun
duerstellen, a mir déi Statioun, wann een et
esou ka soen, onbedéngt brauchen, fir
deene Leit op onbegrenzten Zäit d’Méig-
lechkeet ze ginn, an engem un hir Bedierf-
nisser ugepasstene Kader ze bleiwen.

Bei deene Leit geet et prioritär drëm, dass
se duerch hir Aarbecht a Konditiounen, déi
op si zougeschnidde sinn, zum Beispill um
Niveau vun der Aarbechtszäit oder um Ni-
veau vun der Aktivitéit, där se noginn, e
gewëssene Rhythmus an hirem Alldag
kréien, eng Verflichtung där se mussen no-
goen, e Gefill vu Verantwortung och kréien
a schlussendlech och d’Satisfaktioun
kréien, eppes op d’Been ze stellen dat
Unerkennung fënnt. De Wiessel an e méi
restriktiivt Aarbechtsverhältnis steet dann
effektiv definitiv net méi zur Debatt.

D’Zuelen aus deene geschützten Ateliere
beleeën net nëmmen, dass ganz wéineg

Leit effektiv an e soi-disant normaalt Aar-
bechtsverhältnis kommen, mä dass eng Rei
vun hinnen de Kontrakt mam Atelier och als
definitiv gesäit a guer net prett ass dat Ëm-
feld ze verloossen.

Ech bleiwen awer trotz all deenen Explica-
tiounen, déi ech kritt hunn, der Meenung,
dass mer eis Zilsetzung oder eis Estimatiou-
nen, déi 2003 am Gesetz virgesi waren,
awer e bësse méi optimistesch misste ge-
sinn an eis och der Erausfuerderung stellen,
elo fënnef Joer méi spéit, mat fënnef Joer
méi Erfahrung, d’Zuel vu Leit fir déi den Ate-
lier en Trampolin ass fir op eng Schaff um
éischten Aarbechtsmaart, fir déi Zuel awer
versichen an d’Luucht ze setzen.

(M. Jos Scheuer prend la Présidence)

Dorunner gekoppelt ass dann natierlech
och direkt d’Fro no deem, wat am Atelier
oder an den Atelieren un Aarbechten uge-
buede gëtt. Ech hunn ufanks vu menger
Ried scho gesot, dass dat, wat d’Leit an
deenen Ateliere leeschten, souwuel op der
Säit vum Personal wéi och op der Säit vun
deene behënnerte Leit, de loin iwwert déi
reng Beschäftegungstherapie erausgeet.

Or, da kann et awer och net sinn, dass an
den Atelieren zu engem ganz groussen
Deel Aarbechten ugebuede ginn, déi ganz
oft kee Lien hunn zu deem, wat an der Eko-
nomie, an der Realekonomie leeft a ver-
laangt gëtt. Et ass duerfir wichteg, dass och
an deenen Atelieren de Kontakt zum norma-
len Aarbechtsmaart gehale gëtt.

Et kann och net sinn, dass Leit, déi iergend-
eng Form vun Aschränkung hunn, sech
ausschliesslech zum Beispill am Gaart oder
an der Kiche betätegen; ouni dat elo wëllen
ofzewäerten. Ech wëll dat och wierklech net
generaliséieren, mä mir musse villméi derfir
suergen, dass déi Leit och ënner Betreiung
ausgebilt a virbereet ginn op Aarbechten,
mat deene se an der Gesellschaft gradesou
eng reell Chance hunn en Job ze fanne wéi
en Netbehënnerten.

Här President, ech hu mer och soe gelooss,
dass et eng Rei Problemer gi fir d’Leit fit ze
maache fir den ordinären Aarbechtsmar-
ché. Natierlech an a Krisenzäite wéi dësen
ass d’Wahrscheinlechkeet eng Aarbecht ze
fanne méi kleng a manner einfach, mä do-
rop wëll ech elo hei net agoen. Ech schwät-
zen och net vun deem Prozentsaz vu Leit,
déi esou oder esou an trotz allen Efforte
besser an engem geschützten Atelier opge-
huewe sinn.

D’Duerstellung vun der Problematik iwwert
dee Lien tëschent Atelier an Aarbechtsmar-
ché ass och eng aner, jee nodeem aus
wiem senger Perspektiv een et kuckt.

Esou gesäit de Concernéierten, respektiv
Associatiounen och, déi sech fir d’Rechter
vu Leit mat engem Handicap asetzen,
d’Schwieregkeet doranner, dass éischtens
emol d’Leit aus den Ateliere jo och net méi
an de Chômagelëschte gefouert ginn. Dat
ass u sech jo och richteg, well se en Aar-
bechtskontrakt am Atelier hunn.

Op där anerer Säit muss ech awer d’Fro
stellen: Wou sollen d’Servicer vun der
ADEM zum Beispill oder e Patron da gewuer
ginn, dass e potenzielle Kandidat fir e Pos-
ten, deen an engem Atelier ass, prett wär, fir
den Atelier ze verloossen?

Deen zweete Punkt ass: Wann en Travailleur
handicapé vun der ADEM an en Atelier
orientéiert gëtt, dann ass e fir d’ADEM ei-
gentlech fort. Et gëtt da kee Suivi méi ge-
maach an och kee Feedback méi, et sief,
dass d’Persoun selwer hiert Schicksal dann
an d’Hand hëlt.

En drëtt Element, dat ech méi oft och héie-
ren hunn, ass, dass och bei de Betriber net
genuch Démarchage gemaach gëtt, fir ze
kucke wat se vu Leit brauchen a wéi eng
Aarbechten duerchaus vu Leit mat méi
ageschränkte Fäegkeete kéinte gemaach
ginn. Dëse Punkt bréngt dann och d’Fro no
deene sougenannte Quote mat sech; mä op
déi kommen ech spéider nach eng Kéier
zréck.

Eng weider Hürd besteet och spezifesch fir
d’Atelier-thérapeutiquen, wou leider net ge-
nuch Moyenen do sinn, fir de Leit och eng
Formatioun mat Ofschlossdiplom unzebid-
den, obwuel se et kéinten an zum Deel awer
och jorelaang déi Aarbechte maachen.

D’Patronen an de Service och vun der
ADEM, deen d’Leit orientéiert a placéiert
letztendlech, gesinn d’Situatioun e bëssen
anescht.

Dir wësst vläicht duerch d’Zuelen aus den
Aktivitéitsberichter och vun der ADEM, dass
säit dem Gesetz vun 2003 d’Zuel vu Leit, déi
de Statut vum Travailleur handicapé ugefrot
hunn, spronghaft an d’Luucht gaangen ass.
Dat huet ënner anerem och als Ursaach,
dass déi Indemnitéit, déi d’Leit kréien, grad-
esou héich ass wéi den RMG, mä am Géi-

gesaz zum RMG net un d’Kompositioun
vum Stot gekoppelt ass; wat netto fir e Stot
finanziell kann eng Verbesserung dann
duerstellen. Déi betreffend Leit, déi de Sta-
tut accordéiert kréien, sinn dann awer
gläichzäiteg bei der ADEM ageschriwwen,
obwuel net ëmmer de Wonsch no enger
Aarbecht hir éischt Motivatioun dann ass.

Eng aner Schwieregkeet fir de Placement
ass natierlech och de Bildungsniveau, deen
oft ganz déif ass. Finalement kuckt e Patron
oder e Placeur awer och a senge Lëschte
wien dem Profil fir eng bestëmmte Plaz ent-
sprécht, an net wien eventuell kéint dofir fit
gemaach ginn.

D’Ambitioun war 2003 kloer a stoung och
résuméiert am Exposé des motifs vum Ge-
setz vun 2003. Ech zitéieren och nach eng
Kéier deen Exposé des motifs: «En effet, il y
a lieu d’éviter que, pour des raisons de ren-
tabilité, des travailleurs plus gravement han-
dicapés soient exclus des ateliers protégés
et que des personnes productives, ca-
pables d’intégrer tôt ou tard le marché du
travail ordinaire soient maintenues dans ces
mêmes structures. Nonobstant les observa-
tions précédentes, il paraît important d’inci-
ter et de promouvoir le dynamisme écono-
mique des ateliers protégés, afin qu’ils re-
cherchent davantage des créneaux d’acti-
vités rentables, originales et valorisantes.»

Ech hoffen, déi uwiesend Ministere kënnen
eis herno e bëssen Opschloss doriwwer
ginn, awéiwäit déi Zilsetzung do no fënnef
Joer konnt erreecht ginn, oder zumindest
där Zilsetzung méi no konnt komm sinn.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
d’Quoten, déi schonn am Gesetz vun 1991
virgesi waren an déi virschreiwen, dass de
Stat, d’Gemengen, d’Établissements pu-
blics an och d’CFL 5% an d’Entreprisen 
2 bis 4% vun hiren Effektive fir behënnert
Mataarbechter misste reservéieren, änne-
ren d’Lag och net fundamental.

Ech si mer eigentlech selwer net eens, ob
een hei net misst méi contraignant virgoen,
ëmsou méi wou jo Sanktioune virge-
schriwwe si fir déi Entreprise, déi sech net
drun hält. Mä wéi kann ee strofen, wann et
kee Kontrollorgan gëtt fir dat ze kontrolléie-
ren? Wéi kann ee strofen, wann d’Entreprise
sech gegebenenfalls guer net bewosst ass
wéi eng Aarbechten och vun handica-
péierte Leit kéinte gemaach ginn? Wéi kann
een och Privatpatrone strofen, wann de Stat
an d’Gemenge selwer hiren Obligatiounen
net nokommen? A riskéiert een net, dass
d’Quoten och dozou féieren, dass Alibi-
postë geschafe ginn, just fir eventuell Stro-
fen dann ze ëmgoen?

Ech denken, domat wier och kengem gehol-
lef. Eng Motioun an deem Sënn, déi virge-
sinn hat och de Secteur public méi haart un-
zepaken, fir dass e seng Quoten erfëllt, ass
2003 vun der deemoleger Majoritéit ofge-
lehnt ginn.

Leider hunn ech elo néierens verlässlech
Zuele kritt, wat déi Quote betrëfft, mä vu
dass och si just en Element vun enger gan-
zer Problematik duerstellen, wëll ech mech
net dorop focaliséieren; ëmsou méi wéi et jo
och positiv Aktioune ginn, déi ouni Zwang a
Strofen iwwert d’Bühn ginn. Ech fannen och,
déi Säit vun der Medail sollt een heibanne
beliichten.

Och wann d’Quoten net agehale ginn, be-
schäftegt de Stat awer dee gréissten Un-
deel vu behënnerte Leit a mécht och all Joer
eng ganz Rei Efforte fir behënnert Leit anze-
stellen. Eng Rei Gemengen hunn och op-
grond vun enger Sensibiliséierungscam-
pagne vum Syvicol zesumme mam Aar-
bechtsminister am Joer 2006 eng Absichts-
erklärung mam Aarbechtsministère ënner-
schriwwen, fir behënnert Mataarbechter an-
zestellen.

Ee Beispill dofir, dass dat gutt fonction-
néiere kann, ass d’Gemeng Schëffleng, déi
ech e bësse besser kennen. Ech weess,
dass et och nach anerer ginn, déi déi Dé-
claration d’intention ënnerschriwwen hunn,
fir hire gesetzlechen Obligatiounen eigent-
lech nozekommen. Ech wëll just soen, dass
wann all 116 Gemengen dat am Land géife
maachen, kéinte ronn 400 Travailleurs han-
dicapés eng Aarbecht fannen. Do ass also
nach e bëssen Terrain ze maachen.

Ech muss soen, dass mir zu Schëffleng, well
ech eben dat Beispill kennen, nëmme gutt
Erfahrungen domadder gemaach hunn.
Trotz alle Problemer, déi ëmmer erëm mat
deene Leit bestinn, déi sech awer letztend-
lech emol guer net esou wäit oft vun de Pro-
blemer ënnerscheede vun deenen, déi ee
gemaach kritt vu Leit ouni Behënnerung.
Also, do sinn heiansdo d’Ënnerscheeder
guer net esou grouss.

Et si gutt Erfahrungen, déi mer gemaach
hunn, well mer et fäerdeg bruecht hunn eis
Servicer fir d’Problematik ze sensibiliséie-
ren, op spezifesch Besoinë Profiller konnten

definéieren a mat der Hëllef vun der ADEM
sechs Leit, déi deene Profiller entsprach
hunn, konnten astellen. Déi Leit maachen al-
leguer haut eng ganz wäertvoll Aarbecht fir
d’Allgemengheet. An deem Zesummen-
hang kann ech dann och nëmme begréis-
sen, dass dann och d’Stad Lëtzebuerg,
wann och mat e bësse Verspéidung, de
Wee am Dezember vum leschte Joer age-
schloen huet, fir och do matzemaachen.

Här President, ech mengen Dir gesitt, datt
et am grousse Ganzen eng Rei Elementer
ginn, déi méi oder manner matspillen an
derzou bäidroen, dass mer aus deem dach
niddregen Taux vun Integratioun vu Behën-
nerten op den Aarbechtsmaart net esou
richteg erauskommen, ouni dass ee Schold-
zouweisunge muss maachen an duerch ze
vill contraignant Moossname misst reagéiert
ginn.

Ech weess, dass de Service vun den Tra-
vailleurs handicapés e Consultant huet,
deen och an d’Betriber geet, fir d’Patronen
ze sensibiliséieren. Mir wëssen all, dass
d’Entreprisen och e groussen Deel, näm-
lech bis zu 100% vum Salaire kënne rem-
bourséiert kréien, wa se duerch e behën-
nerte Mataarbechter eng Perte de rende-
ment kënne beleeën. Mä och déi finanziell
Incitatioun schéngt offensichtlech net duer-
zegoen, fir déi Ziler, déi sech gesat gi sinn,
ze erreechen.

Ech mengen dofir, dass ee wierklech e
Schratt weider muss goen. Et wär un der
Zäit fir eng Plattform ze schafen, wou am
Kader vun engem permanenten Dialog spe-
ziell déi dote Problemer am Zesummenhang
mam Gesetz vun 2003 behandelt kënne
ginn a wou keng vun deene betraffene Par-
teien - Travailleurs handicapés, Ateliers pro-
tégés, ADEM, Patronen, Gemengen a Minis-
tère - däerfe feelen.

Esou géife mer et vläicht fäerdeg bréngen
den horizontalen Dialog tëschent allen Ac-
teure besser ze strukturéieren. Ech mengen,
dass et nëmmen op esou enger zentrali-
séierter Stell méiglech ass, d’Argumenter fir
dat Eent oder dat Anert op den Dësch ze
leeën an och zesummen no koordinéierte
Léisungen ze sichen.

Bon, et ass schonn éinescht gesot ginn: Net
méi spéit wéi leschte Freiden huet de Regie-
rungsrot e Projet de loi ugeholl, fir dat Ge-
setz vun…

(Interruption)

Net ugeholl. Pardon! Gutt.

(Interruption)

Mä egal wéi, loosse mer net a Formalismus
maachen. Et geet op alle Fall aus dem - ech
kennen den Inhalt net, dat wëll ech direkt
soen, bis zum Schluss - Pressecommuniqué
ervir…

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Den
Ufank kennt Der schonn.

❱❱❱ M. Roland Schreiner (LSAP).- Ech
weess ëm wat et geet.

Et geet aus dem Pressecommuniqué awer
ervir - op dee referéieren ech mech elo ganz
einfach -, dass de Familljeministère mat den
Acteuren e Bilan vum Gesetz gezunn huet,
an dorobber hi mam Aarbechtsministère
eng Rei Upassunge virgeholl huet.

Ech bedaueren awer och, vläicht am Kader
vun dëser Debatt hei ausdrécklech, dass
dee Bilan an de Projet och oder den Avant-
projet der Chamber net virleien. Dat effektiv,
obschonn d’Debatt am November ugefrot
ginn ass. D’parlamentaresch Aarbecht gëtt
domadder net immens valoriséiert - dat ass
richteg -,…

❱❱❱ Une voix.- Ah bon!

❱❱❱ M. Roland Schreiner (LSAP).-
…wann déi betraffen…

(Interruption)

Neen, neen. Ech ginn Iech net Recht, Neen,
neen.

❱❱❱ M. le Président.- Här Gira, stellt dem
Rapporteur eng kloer Fro.

❱❱❱ M. Roland Schreiner (LSAP).- Jo.

❱❱❱ M. le Président.- Hien huet Nee
geäntwert. Da misst Der Är Fro widderhue-
len.

SÉANCE 
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❱❱❱ M. Roland Schreiner (LSAP).- Et
wär gutt gewiescht, wann d’Regierung
d‘Konklusioune vun dësem Débat, déi de
toute façon haut awer soll stattfannen egal
wéi, well d’Chamber ass jo souverän, fir
kënnen Débaten och ze féieren zur Proble-
matik, onofhängeg vun deem, wat d’Regie-
rung mécht, an hir Iwwerleeunge mat hätt
kënnen abezéien.

Dat ass dee Kritikpunkt,…

❱❱❱ Une voix.- Se soll dat nach ëmmer
maachen.

❱❱❱ M. Roland Schreiner (LSAP).-
…deen ech da wëll ubréngen.

Mä wat ech awer wollt hannendru soen - dat
ass richteg, an do si mer eis dann eens -:
Mä mir kréie jo dann d’Geleeënheet am Ka-
der vun der legislativer Aarbecht erëm eng
Kéier als Chamber, fir dorop anzewierken an
déi Propositiounen och mat afléissen ze
loossen, vun deene mer mengen, dass
missten afléisse gelooss ginn.

Bon, de Regierungsrot huet jo da propo-
séiert, fir e Groupe de travail anzesetzen, fir
en Dispositif auszeschaffen, deen et er-
méiglecht d’Quoten, vun deenen ech virdru
geschwat hunn, ze respektéieren. Da wier
et awer och gutt, dass vläicht där Proposi-
tioun, déi ech gemaach hunn hei, wat d’Ze-
summesetzung vun esou engem Aar-
bechtsgrupp ugeet - ech hunn elo Plattform
gesot - Rechnung gedroe gëtt an och déi
aner Aspekter vun der ganzer Thematik do
behandelt ginn.

Ech begréissen awer generell, dass mam
Gesetz vun 2003 e wichtege Schratt a Rich-
tung finanziell Onofhängegkeet gemaach
ginn ass fir behënnert Leit, an och fir d’Si-
tuatioun an den Ateliers protégés vun deene
Leit ze verbesseren. Ech ënnersträichen
och nach eng Kéier d’Wichtegkeet vun den
Atelieren, mä ech erhoffe mer, dass et awer
och duerch deen Débat, dee mer hei féie-
ren, e Ruck, wat d’Inclusioun op den éisch-
ten Aarbechtsmarché an och de Respekt
vun de Quoten ugeet, awer passéiert.

Dofir maachen ech wierklech en Appel un
d’Regierung dee Groupe de travail, vun
deem ech geschwat hunn, och auszedeh-
nen op eng Plattform, déi all d’Acteuren ze-
summebréngt, déi ech erwähnt hunn. Ech
mengen, dass dat effektiv déi ideal Plaz
wär, fir am Sënn vun der berufflecher Inte-
gratioun ze schaffen.

Dofir wier et och gutt wann een d’Aarbechte
vun deem Groupe de travail oder vun där
Plattform hire Missioune kéint ausdehnen.
Nieft de Léisunge fir d’Anhale vun de Quote
soll déi Plattform zesumme kucke wéi eng
Moossnamen ze huele si fir d’Integratioun
vun den Travailleurs handicapés. Si soll och
Mëttele sichen, fir d’Besoinë vun de Mataar-
bechter mat deem, wat an den Entreprisë
verlaangt gëtt, kompatibel ze maachen. An
hir Iwwerleeunge sollen och dee fran-
séische System mat afléisse loossen, deen
nieft enger strikter Kontroll a Sanktioun vun
de Quoten och Solutioune virgesäit fir Betri-
ber, déi keng behënnert Mataarbechter kën-
nen astellen; well där ginn et ganz sécher
och.

Här President, ier ech zum Schluss kom-
men, wëll ech awer och nach e puer Mercië
lassginn. An zwar un all déi Leit, déi mer ge-
hollef hu mech méi intensiv mat der Situa-
tioun vu Leit mat enger Behënnerung ze fa-
miliariséieren. Dat waren d’Équipe ron-
derëm de Silvio Sagramola vun Info-handi-
cap mam Raymond Remakel, de Joël Del-
vaux vum Département vun den Travailleurs
handicapés vum OGB-L, d’Sandrine Bem,
d’Direktesch aus den Ateliers thérapeu-
tiques vu Walfer, an och de Jeff Hurt a seng
Équipe vum Service vun den Travailleurs
handicapés vun der ADEM. D’Zäit huet mer
gefeelt, fir nach aner Acteuren ze consul-
téieren, mä all deenen, déi ech genannt
hunn, nach eng Kéier en häerzleche Merci
fir déi gutt Kollaboratioun a fir déi Elemen-
ter, déi ech do kritt hunn.

Här President, wéi ugekënnegt, hunn ech
meng Interventioun op d’Gesetz vun 2003
an d’Situatioun vun de Leit mat Problemer,
déi d’Leit an hirem Alldag begéinen, kon-
zentréiert. Mä mir wëssen alleguerten, dass
d’Problemer largement doriwwer erausginn.

Och wann an deene leschten zéng Joer
ganz vill geschitt ass an alle Beräicher an et

sécher um politesche Wëllen net gefeelt
huet, hält d’Debatt awer haut net op. Déi nei
Schoulgesetzer maachen e Schratt méi wäit
a Richtung Integratioun vu behënnerte Kan-
ner an der Schoul. D’Gesetz iwwert d’Ac-
cessibilitéit, och wann et nëmmen op den
öffentleche Beräich de Moment applicabel
ass, huet ganz sécher och derzou bäige-
droen, dass sech Leit mat physeschen
Aschränkunge méi einfach an der Gesell-
schaft kënne bewegen.

Ech wëll och an deem Zesummenhang déi
Initiativen ervirsträichen, déi am Transport-
beräich gemaach ginn, wou nach net méi
spéit wéi virun e puer Wochen den Trans-
portminister mat Info-handicap an och den
Acteuren aus dem öffentlechen Transport
zesummesouz fir Iddien ze développéieren,
déi zu engem Aktiounsplang solle féieren
iwwert den Transport vun eise behënnerte
Matmënschen, deen am September soll méi
konkret da ginn.

Ech wëll och un de Projet NOVABUS erën-
neren. Et kéint een esou weiderfueren, mä
d’Zäit erlaabt et eis net fir all Facetten hei ze
beliichten. Dat ass och net den Discours,
dee mer haut hei wëlle féieren. A ganz sé-
cher kréie mer hei nach des Öfteren d’Ge-
leeënheet, fir op déi Aspekter vum Handi-
cap alleguerten ze schwätzen ze kommen.

Esou zum Beispill och da vläicht iwwert den
Aktiounsplang fir d’Personnes handicapées
aus dem Joer 1997, deen och enger Eva-
luatioun misst ënnerzu ginn, grad wéi och
de Pilotprojet „La Cordée“, deen och
schonn éinescht hei zitéiert ginn ass an
deen och a menger Ufro stoung, dee sech
jo mat de Kanner à besoins spécifiques
auserneesetzt. Dat ass awer e gudde Pro-
jet, deen déi richteg Richtung och verfollegt
an deen awer och enger konkreter Evalua-
tioun eng Kéier misst ënnerzu ginn, fir och
weider Schrëtt do kënnen nofolgen ze loos-
sen.

Ech wëll da vläicht ganz zum Schluss der
Regierung och nach zwou Iddië mat op de
Wee ginn, vun deenen ech hoffen… Bon,
ech weess, dass elo eng Échéance bevir-
steet an dass et och schwéier ass alles
nach hinzekréien, a ganz sécher wäerte
mer et och net méi hikréien, mä duerfir, dass
se awer vläicht an der nächster Legislatur
kënne realiséiert ginn.

Dat éischt ass, dass ech mer géif wën-
schen, dass déi UN-Behënnerterechtskon-
ventioun, déi och schonn am Mäerz 2007
vun eiser Regierung ënnerschriwwe ginn
ass, esou schnell wéi méiglech ratifizéiert
an ëmgesat gëtt. Si reit sech net nëmmen
an déi bestoend Mënscherechtskonven-
tioun an, mä si gesäit en plus Instrumenter
vir, fir déi Rechter och wierksam duerchze-
setzen.

Doniewent wéilt ech eng Reflexioun uree-
gen - well dat och e Problem ass, deen ech
ëmmer erëm gesot kréien - iwwert d’Asetze
vun engem Guichet unique fir behënnert
Leit. Ech hunn am Laf vu menge Virberee-
dungen un de Gespréicher gemierkt, dass
et ganz schwiereg ass koordinéiert mat alle
Facettë vum Handicap ëmzegoen, well ëm-
mer en anere Ministère, eng aner Verwal-
tung, en anere Service oder en aneren
zoustänneg ass. Ech ka mer also gutt vir-
stelle wéi schwiereg et eréischt muss sinn,
wann een als Behënnerte forcéiert ass vun
engem zum aneren ze lafen, fir Informatiou-
nen an Hëllef ze kréien.

Ech weess aus engem Interview mat der Fa-
milljeministesch am „Lëtzebuerger Wort“
vum Dezember 2008, dass si e Kaderge-
setz fir den Handicap an d’A faasst, dat all
déi aner Gesetzer regruppéiert. Dat fannen
ech ganz positiv an ech denken, wa mer et
dann och nach fäerdeg bréngen eng zen-
tral Plaz géifen ze schafen, wou een all In-
formatioune kritt an domat dee Spießruten-
lauf, deen d’Leit haut heinsdo musse bewäl-
tegen, ënnerbonne kréien, dass mer dann
erëm e Stéck weiderkomm wieren an deem
ganze Puzzle.

Här President, ech kommen zum Schluss.
En däitsche Sproch, deen d’Madame Minis-
tesch schonn 2003 erwähnt huet, seet: „Ich
bin nicht behindert, ich werde behindert.” Si
huet Recht. An et ass och un eis heibanne
fir derfir ze suergen, dass all méiglech Bar-
rièren aus dem Wee geraumt ginn, fir an en-
ger Gesellschaft unzekommen, an där all
Mënsch seng vollwäerteg Plaz huet, an dat
an alle Beräicher vu sengem Liewen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Schrei-
ner. Déi éischt ageschriwwe Riednerin ass
d’Madame Frank. Madame Frank, Dir hutt
d’Wuert.

❱❱❱ Mme Marie-Josée Frank (CSV).-
Merci, Här President. Dir Dammen Dir Hä-
ren, ech ka bal alles, wat de Roland Schrei-
ner haut de Mëtteg hei gesot huet, mat ën-

nerstëtzen. An Dir wäert mierken a menger
Interventioun, datt ech sécherlech déisel-
wecht Gespréicher um Terrain hat wéi och
den Här Schreiner.

Dee gesellschaftlechen an dee finanzielle
Statut vun enger Persoun sinn an enger mo-
derner Zivilgesellschaft enk matenee ver-
bonnen. D’Gesetz vum 12. September
2003, wou ech Rapportrice war, hat an huet
nach ëmmer als Zil, déi materiell Onofhäng-
egkeet vun eise behënnerte Matbierger ze
promouvéieren an hir sozioekonomesch Of-
sécherung ze verbesseren.

Déi rechtlech a wirtschaftlech Lag vun dee-
nen, déi opgrond vun enger Behënnerung
net schaffe kënnen oder déi an enger proté-
géierter Struktur eng Plaz fonnt hunn, huet
sech zënter dësem Gesetz grondleeënd
verbessert.

D’Aarbecht vun de Behënnerten am Kader
vun den Ateliers protégés ass reglemen-
téiert ginn. Behënnert Leit, déi do schaffen,
kruten endlech de Statut vun dem Salarié
unerkannt, mat Rechter a Flichten, also dem
Recht op en Aarbechtskontrakt an op en
eegent Akommes fir hir Aarbechtspresta-
tiounen. Si ënnerleie wéi all aner Salariéen
Aarbechtscontrainten.

D’Gesetz vun 2003 huet och de souge-
nannte Revenu pour personnes gravement
handicapées agefouert, deen deene
behënnerte Leit zeguttkomme soll, déi
wéinst hirem Handicap net oder net méi
schaffe kënne respektiv deem, deen
onofhängeg vu sengem Wëllen keng Aar-
bechtsplaz an och keen Akommes huet,
deen iwwert dem Revenu pour personnes
gravement handicapées läit.

Och wann d’Gesetz vun 2003 zur Integra-
tioun vun de behënnerte Leit bäidréit, esou
ass leider nach fir vill Behënnert de Wee zur
Integratioun wäit a schwéier. Zum Beispill
genéisse behënnert Aarbechter - fir weider
um Aarbechtsfeld ze bleiwen - seelen dee-
selwechte Stellewäert an der Gesellschaft
wéi Netbehënnerter. Derbäi kënnt, datt wéi-
neg behënnert Leit sech um regulären Aar-
bechtsmarché kënne profiléieren. Och do-
riwwer huet elo éinescht den Här Roland
Schreiner geschwat.

Déi limitéiert Employabilitéit erkläert zum
groussen Deel dës Situatioun. Et bleift, datt
d’Diskriminatioune grouss sinn an datt d’Be-
triber oft d’Fäegkeete vun enger behënner-
ter Persoun net richteg aschätze kënnen
oder wëllen an domadder enger Persoun
d’Chance net ginn, hir Kompetenzen ënner
Beweis ze stellen, ënnert dem Motto „Mir gi
kee Risiko an“, wat ech extrem bedauerlech
fannen.

Eng Fuerderung vun den Associatiounen an
de Leit um Terrain ass, fir d’Quote vum
behënnerte Personal, esou wéi se am Ge-
setz vun 2003 stinn, besser ze kontrolléie-
ren an d’Betriber vum private Secteur méi
streng ze sanktionéieren, wa se hir Quoten
net géifen erfëllen.

Ech mengen, datt dës Fuerderung, och
wann ech se ka verstoen, grad zu dësem
Moment wou d’Betriber mat grousse wirt-
schaftleche Problemer konfrontéiert sinn a
Verschiddener, dorënner grouss Betriber, fir
hiert Iwwerliewe kämpfen, sécherlech zu
dësem Zäitpunkt net ubruecht ass. Ech
zweifelen un der Wierksamkeet vun der
Sanktioun.

Ech mengen, et bréngt méi, wann een d’Be-
triber ëmmer nees op hir sozial Verantwor-
tung opmierksam mécht a se vläicht mat fi-
nanziellen Ënnerstëtzunge motivéiert,
behënnert Leit anzestellen.

Wat brauche mer? E Mentalitéitswiessel. Déi
sozial Verantwortung läit sécher net nëmme
bei den Entreprisen, mä ganz bestëmmt elo
a grad elo a schwieregen Zäite beim Stat a
bei de Gemengen. De Stat ass bei wäitem
deen Employeur, dee proportional déi
meescht Behënnert bis elo agestallt huet:
50 pro Joer säit dem Gesetz vun 2003. Mä
ech bedaueren awer ganz staark, datt ganz
vill Gemengen no 2003 net dem Opruff ge-
follegt sinn an datt se hir Quot net erfëllen,
dat heescht 5% vun hiren Employéen oder
Aarbechter als Behënnert, also mat behën-
nerte Mënschen e Kontrakt ze maachen.

Et war deemools vum Syvicol zesumme
mam Aarbechtsminister François Biltgen en
Appel un d’Gemengen adresséiert ginn.
Ech kann Iech soen, esou wéi de Roland
Schreiner: Ech hu meng sozial Verantwor-
tung mat menge Leit an der Gemeng ge-
holl…

❱❱❱ Plusieurs voix.- Oh! Ah!

❱❱❱ Mme Marie-Josée Frank (CSV).-
…a mir hunn eis Responsabilitéit a mir hu
méi wéi dat, wat mer missten: Mir missten
zweeanenhallwe Posten hunn, mir hunn dräi
Leit beschäftegt ënnert dem Statut vun den
Travailleurs handicapés. An esou, wéi de
Roland Schreiner et och gesot huet, gesinn

ech dat och als eng Plus-value u fir e bes-
sert Mateneen a fir datt och d’Leit, déi keng
Behënnerung hunn, sech all Dag erëm be-
wosst ginn, wéi schéin et ass, kënne ge-
sond op eng Aarbecht ze goen, a wéi vill
aner Leit mussen ënner schwéiere Kondi-
tiounen op hir Aarbecht kommen.

Duerfir…

❱❱❱ M. le Président.- Madame Frank,
entschëllegt, ech hat gemengt, et wär eng
Fro un Iech. Et ass gutt.

(Interruption)

❱❱❱ M. le Président.- D’Madame Bras-
seur stellt Iech eng Fro.

(Interruption)

❱❱❱ Mme Anne Brasseur (DP).- Et wa-
ren elo hei verschidden Zwëscheriff, kënnt
dat dann och esou an den Analytesche
stoen? Oder gëtt den Analyteschen nach
eng Kéier verbessert, wéi dat geschitt ass
mat der Euthanasie? Well, wann ech hei
d’Tageblatt liesen, da kucken ech, wat
d’Madame Frank engersäits hei op der
Tribün gesot huet, a mir waren all Témoins,
an esou wéi et duerno am Bericht gedréckt
ginn ass, wou Modifikatioune koume vun hi-
rem Text, wat awer net deem entsprécht,
wat hei gesot ginn ass? Wat ech ganz staark
bedaueren.

Ech hoffen, dass dat nëmmen eng Kéier ge-
schitt ass, dass dat net bei dëser Debatt
awer nach eng Kéier virkënnt.

(Interruptions)

Merci, Här President.

❱❱❱ Mme Marie-Josée Frank (CSV).-
Madame Brasseur, ech wëll Iech dozou di-
rekt eng Erklärung ginn. Wéi ech mäi Verba-
tim gelies hunn, do hunn ech gemengt,…

(Interruptions)

❱❱❱ Une voix.-…wat Der gesot hat!

❱❱❱ Mme Marie-Josée Frank (CSV).-
Do hunn ech gemengt, et wären zwee Sätz
dran, déi net esou wären, datt den normale
Bierger dat gutt genuch kéint verstoen.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Oh! Oh!

(Hilarité)

❱❱❱ Mme Marie-Josée Frank (CSV).-
Ech hunn näischt dorunner geännert fir dat,
wat ech a menger Intentioun hat, eriwwer-
zebréngen. Ech wollt et just méi verständ-
lech maachen. An ech fannen et traureg,
datt esou eppes grad zu deem Thema esou
opgeworf gëtt. Dat bedaueren ech, an dat
fannen ech ganz schlëmm.

❱❱❱ M. le Président.- Madame Frank,
kommt dann nees zum Handicap zréck,
wann ech gelift.

❱❱❱ Mme Marie-Josée Frank (CSV).-
Ganz gären, Här President.

Ech war drun a wollt en Appel nach eng
Kéier un de Syvicol maachen an och un den
Aarbechtsminister, fir datt si nach eng Kéier
de Courage sollen huelen an d’Gemenge
sensibiliséieren, fir grad elo Konventiounen
ze ënnerschreiwen, fir méi behënnert Mat-
bierger anzestellen.

An da wëll ech och dorop agoen, datt de
Wee vun der Demande bis zum Accord, fir
datt een e Statut kritt, ganz schwiereg, oft
ganz schwéierfälleg ass. D’Associatioune si
sech eens. Wann d’Rekrutementsphas bis
iwwerstanen ass, wann eng behënnert Per-
soun de Wee bis an de Betrib oder d’Ge-
meng fonnt huet, dann huelen d’Diskrimina-
tiounen of, och wa se net komplett ver-
schwannen. An dat läit dorunner, datt im
Nachhinein vill Patronë mierken, datt, wann
ee behënnert Mataarbechter astellt, dat eng
Plus-value ka sinn.

Mä fir datt e Behënnerte kann agestallt ginn,
muss e sech nach enger berufflecher For-
matioun ënnerzéien. Or, do happert et ganz
oft. De Schoulniveau vun de behënnerte
Leit läit an der Regel oft ënnert dem Niveau
vun deem, wat um Aarbechtsmaart gefrot
gëtt oder erwënscht ass. Dat huet oft do-
madder ze dinn, datt déi Leit oft keng kom-
plett Schoulausbildung virweise kënnen.
Do, mengen ech, gi mer jo och elo gutt
Weeër mat dem neie Schoulgesetz, wou
mer méi op kompetenzorientéierten Unter-
recht setzen a wou mer méi individuell wël-
len op déi eenzel Kanner agoen, sou datt
doduerch och villes do opgefaange ka ginn.

Et ass also och extrem wichteg, an d’Forma-
tion continue vu Behënnerten ze investéie-
ren, fir datt si eng Chance kréien, Ver-
passtes nozehuelen. Et feelt u behënnerte-
gerechten Ausbildungsméiglechkeeten.
D’Offer u Formatiounsméiglechkeete wär,
de betraffene Leit no, extrem reduzéiert, an339944 www.chd. lu
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deelweis net oder net méi un de Besoinë
vum Aarbechtsmaart orientéiert. D’Forma-
tioune musse praxisno ugebuede ginn, also
op d‘Besoins internes vun deene jeeweile-
gen Ateliers protégés, mä awer och op den
offene Marché ausgeriicht ginn.

Ech zweifelen, datt…

Oh, ech hu mech elo verdoen, pardon!

❱❱❱ Une voix.- Aha!

(Hilarité)

❱❱❱ Mme Marie-Josée Frank (CSV).- Et
wär wichteg also, wann een d’Offer u For-
matioune soll iwwerschaffen, an et soll ee
kucken, wat am Ausland ugebuede gëtt. Zu
Bitburg zum Beispill gëtt et e modernt Zen-
trum fir berufflech Ausbildung vu jonke
Mënsche mat enger Behënnerung. Dëst
Zentrum bilt Leit aus Däitschland, mä och
aus der Nopeschregioun aus. Ech weess,
datt d’ADEM iwwert de Service des tra-
vailleurs handicapés Formatiounen zu Bit-
burg proposéiert huet, an och fir d‘Käsch-
ten - oder zumindest zum gudden Deel - op-
komm ass.

Et kéint ee sech vun dësem Zentrum a sen-
ger Aarbechtsweis inspiréiere loossen, fir
aner Ausbildungsariichtungen ze schafen.
Et kéint een zum Beispill e Projet vun der
Groussregioun virgesinn, dee vun e puer
Länner an/oder Regioune géif gedroe ginn.

Um nationalen Niveau kéinte mer och mo-
dulär Ausbildungsformen ausschaffen, an
dëst mat der Ënnerstëtzung vun de Betriber,
déi Behënnerter géifen astellen. Esou For-
matioune kéinten och deene Behënnerten
zeguttkommen, déi net kënnen am Ausland
sech enger Formatioun ënnerzéien.

Dëst setzt natierlech eng gutt Zesummen-
aarbecht viraus tëschent der ADEM an hi-
rem Service pour travailleurs handicapés,
de Betriber, mä och de Beruffschamberen,
de Gemengen an den Ateliers protégés.

Et ass e grousse Wonsch, datt d’Betriber
méi Ënnerstëtzung kréien, wa si behënnert
Matmënschen astellen. D’Betriber kréie ge-
hollef. D’Gesetz vun 2003 gesäit vir, datt de
Stat sech un de Lounkäschte ka bedeele-
gen. Mä d’Betriber kréien awer keng finan-
ziell Ënnerstëtzung während där Zäit, wou
de Behënnerte sech aschaffe muss. An
d’Integratioun vun engem Behënnerten op
dem regulären Aarbechtsmaart hänkt mat
engem Zäit- a Käschtenopwand zesum-
men.

Et misst een tëschent dem Behënnerten,
dee fir d’éischt sech op dem Aarbechts-
maart behaapt, an deem, dee schonn zën-
ter laangem a sengem Betrib schafft, ënner-
scheeden. D’Hëllef an d’Ënnerstëtzung vun
de Betriber misste méi dëse verschiddenen
Hypotheesen ugepasst ginn. Ech denken,
datt dat eng Pist wär, déi ee kéint verfolle-
gen, an deementspriechend kucken, d‘Ge-
setz do ofzeänneren.

Job-Coaching ass och eng Fuerderung. De
Coaching ass fir si eng Viraussetzung fir
eng gelongen Integratioun um Aarbechts-
maart. Et wär zum Beispill denkbar, datt,
wann e Behënnerten an enger Firma ufänkt,
hien am Ufank während der Phas, wou hie
sech aschafft, vun engem Mataarbechter
oder vun enger Assistante sociale assis-
téiert gëtt.

D’Fuerderung, vun där ech virdru geschwat
hunn, an zwar, datt déi staatlech finanziell
Bedeelegung un de Lounkäschte besser un
déi verschidden Hypotheesen, déi et gëtt,
ugepasst soll ginn, muss een awer an dë-
sem Kontext betruechten. Zum Beispill, datt
de Stat am Ufank 100% vun de Loun-
käschte géif iwwerhuelen, quitte datt dann
d’Betriber déi supplementar finanziell Ën-
nerstëtzung missten um Ufank an de Suivi
oder och an de Coaching vu behënnerte
Matmënschen investéieren.

Obschonns déi finanziell Lounkompensa-
tioun, déi d’Gesetz vun 2003 virgesäit, eng
gutt Saach ass, stellen d’Leit um Terrain
fest, datt se op där anerer Säit e groussen
Nodeel hunn, an zwar deen, datt se d’Car-
rière vun engem Behënnerten net fuerdert.
All Kéiers, wann de Loun vum Betrib
erhéicht gëtt, gëtt automatesch déi finanziell
Participatioun jo vum Stat erofgesat. De
Behënnerte kritt ëmmer deeselwechte Loun,
wat net motivant ass. An dat, mengen ech,
muss eis ze bedenke ginn, well d’Be-
méiunge ginn net belount, a wéi wichteg
ass et, grad fir e Behënnerten, fir säi
Selbstwäertgefill eropzesetzen, wann och
seng Aarbecht eben duerch seng gutt Aar-
becht kéint besser motivéiert ginn.

E Fait ass och, datt d’behënnert Aarbechter
eréischt zënter 2004, wou d’Gesetz vun
2003 a Kraaft getrueden ass, sech eng Pen-
siounscarrière kënnen opbauen. Déi Jore
virdru ginn net a Considératioun geholl. Vill
vun hinne kënnen also keng komplett Pen-
siounscarrière opbauen a musse sécher

mat ganz klenge Renten auskommen. Och
dës Fro muss analyséiert ginn, well domad-
der hu mer eng duebel Diskriminatioun.

Ech hu mir och e puer Initiativen ugekuckt,
déi et am Ausland gëtt. Ech sinn op déi eng
oder aner interessant Initiativ gestouss, zum
Beispill an der Belsch aus der Wallonie. Si
hunn e Projet Réseau des réussites, eng Ini-
tiativ vum fréiere Ministère des Affaires so-
ciales et de la Santé. Dës Initiativ huet als
Objet, d’Employeuren a behënnert Leit, déi
eng Aarbecht sichen, zesummenzebrén-
gen. De Site proposéiert doriwwer eraus
eng ganz Rei vu Servicer a Facilitéiten.
Esou eng Initiativ, wou iwwregens d’Leit och
kéinten hir Experienzen austauschen,
kascht net vill a stellt a mengen Aen e wäert-
volle Moyen duer, fir d’Integratioun vun eise
behënnerte Matbierger ze fuerderen an ze
stäerken.

Här President, wann de Wee op den Aar-
bechtsmaart iwwer eng adequat Ausbil-
dung geet, solle mir eis awer näischt vir-
maachen. Et gëtt behënnert Leit, souguer e
groussen Deel, déi et ganz schwéier hunn,
op dem ordinäre Marché eng Plaz ze kréien.
Eng Partie vu ville vun deene Leit schaffen
an engem encadréierten Environnement wéi
den Atelier protégé. Bei aneren ass den
Handicap esou schwéierwiegend, datt si iw-
werhaapt net schaffe kënnen. Fir déi ass ge-
suergt, si hu Recht op e Revenu: de Revenu
pour personnes gravement handicapées.
An dat ass ganz wichteg.

Mir kommen nach eng Kéier op d’Ateliers
protégés ze schwätzen. Et gëtt, ech men-
gen, zwielef esou Strukturen hei zu Lëtze-
buerg. An dovunner och eng bei mir an der
Gemeng Betzder. Ech denken, datt dëst
awer à long terme net duergeet, eleng am
Hibléck op d’Zuel vun deene behënnerte
Leit, wéi den Här Roland Schreiner dat och
éischter ugeschwat huet.

An der EU gëtt d’Zuel vun de behënnerte
Leit op ronn 37 Millioune geschat. Weltwäit
ass jo eng Persoun op zéng behënnert.
D’Expertë ginn also dervun aus, dass dës
Zuelen an deenen nächste Joren a Jor-
zéngte wäerten zouhuelen. Et ass kloer, datt
dës Chifferen nuancéiert musse gekuckt
ginn. Si ëmfaassen zum Beispill och vill ee-
ler Leit, déi scho längst net méi schaffen an
déi eréischt am Alter behënnert gi sinn.

Et bleift, datt déi handicapéiert Populatioun
wäert zouhuelen, an dorënner och déi Kate-
gorie vu Behënnerten, déi gesondheetlech
net méi gutt genuch sinn, fir enger regulärer
Aarbecht nozegoen, mä déi gesondheet-
lech ze gutt sinn, fir iwwerhaapt kenger be-
rufflecher Tätegkeet méi kënnen nozegoen.
Fir déi Leit kommen d’Ateliers protégés a
Fro. Et ass also wichteg, dëst Konzept wei-
der auszebauen, fir méi Aarbechtsplazen ze
schafen, wou méi behënnert Persoune kën-
nen encadréiert schaffen.

Ech denken, datt och am Kontext vun den
Ateliers protégés een déi finanziell staatlech
Ënnerstëtzung analyséiere muss an de be-
stoende System muss ënnert d’Lupp hue-
len. En Deel vun de Lounkäschte muss jo
erwirtschaft ginn. Wann déi Lounkäschte fir
behënnert Leit awer eng Strapaz ginn, fir
datt se sech musse méi drugi wéi dat, wat
an hire Kompetenzen ass, dat ass net gutt.
Dofir mengen ech, et ass e Balanceakt të-
schent dem Drock, deen een op d’Betriber
mécht, an der staatlecher Interventioun, déi
accordéiert gëtt.

Wivill Drock kann, dierf, soll een op d’Betri-
ber maachen, fir datt een zumindest bis zu
engem gewëssene Grad produktiv bleift?
Vill staatlech Interventioune sinn erwënscht,
fir datt d’Produktivitéit vun de Betriber net ze
vill ofhëlt. Ech sinn elo kee Spezialist, fir Léi-
sunge virzeschloen, mä ech denken, datt
och de finanziellen Aspekt muss ënnert
d’Lupp geholl ginn.

Eng aner Méiglechkeet, déi de Stat vläicht
keng Sue kascht, ass d’Betriber ze moti-
véieren, eng Partie vun hirer Produktioun
oder Aarbechten un Ateliers protégés ze
sous-traitéieren. Sou ënnerstëtzt een en
Atelier protégé an dréit een zur berufflecher
Integratioun vun de Behënnerte bäi. Fir
mech eng gutt Initiativ zu méi sozialer Ver-
flichtung.

E weidere Problem, op deen ech ugeschwat
gouf, ass dee vun de schwéierfällegen a
luese Prozeduren, déi mir hunn. Tëschent
deem Moment, wou eng Requête dépo-
séiert gëtt, an deem Moment, wou de Statut
vum behënnerten Aarbechter unerkannt
gëtt, verginn oft méi wéi dräi Méint. Si be-
méie sech, fir eng Aarbechtsplaz ze fannen,
a wa mir wëllen, datt si eng Aarbecht kréien
oder behalen, da muss d’Entscheedung, ob
se de Statut unerkannt kréien oder net, méi
séier falen. De behënnerte Mataarbechter
muss kënne vun Ufank un, wou e schafft, op
déi materiell Hëllef an Ënnerstëtzung, déi
hien zegutt huet, zielen, an net eréischt no
dräi Méint.

Et ass wichteg, datt och d’Zuel vun den In-
terlocuteuren um Niveau vun der ADEM
ofhëlt. Een an en eenzege Service soll fir déi
ganz Prozedur zoustänneg sinn. Ech men-
gen, dat wier wierklech eng Plus-value am
Sënn vu jiddwerengem. Dëst ass och de
Wonsch vun deene betraffene Leit dobaus-
sen, déi oft net verstinn, firwat verschidde
Strukturen oder Servicer zu verschiddene
Momenter vun der Prozedur sech ëm hiren
Dossier këmmeren.

An da mengen ech wier et och wichteg, datt
ee géif driwwer nodenken, fir de Congé
éducatif fir d’Travailleurs handicapés ausze-
weiten. Den Travailleur handicapé brauch
méi Zäit wéi een, dee keng Behënnerung
huet, an dofir mengen ech kéinte mer eis
um Schoulgesetz inspiréieren, datt een do
géif soen, et misst een och fir d’Travailleurs
handicapés a Cyclë schaffen.

An dann hu mer nach eng Incohérence an
zwee Gesetzer, an dat ass déi iwwert d’In-
capacité de travail an d’Réinsertion profes-
sionnelle. Och dat muss iwwerschafft ginn.

Wann ech virdru gesot hunn, datt de finan-
ziellen Aspekt souwuel um regulären Aar-
bechtsmaart wéi an den Ateliers protégés
muss iwwerduecht ginn, heescht dat net,
datt musse gläich méi Suen aus der Stats-
keess fléissen. Ech denken, et wier wichteg,
datt déi Sue ganz effizient genotzt ginn. Ob
een net kéint zum Beispill engem Betrib méi
finanziell ënnert d’Äerm gräifen, wa se e
Behënnerte fir d’alleréischt ustellen, deen ni
a sengem Liewe geschafft huet, wéi engem
Betrib, wou zënter Jore schonn eng Persoun
schafft a schonn am Betrib integréiert ass.

Wann ech vu méi behënnertegerechten
Ausbildungsstrukture schwätzen, dann
heescht dat net, datt mer gläich mussen hei
zu Lëtzebuerg en Zentrum schafen, wéi ech
geschwat hunn hei zu Bitburg, mä datt een
zum Beispill kéint an der Groussregioun ku-
cken, wou d’Besoinë sinn, an datt ee koor-
dinéiert kéint och do matenee schaffen a
besser vernetzen.

Mä fir dëst alles ze maachen, brauche mir
och kloer Donnéeën, kloer a prezis Don-
néeën, an déi feelen. An de Rapporte vum
Aarbechts- a vum Familljeministère steet
villes. Mä ech weess nach ëmmer net esou
genee, wivill Leit dann de Revenu pour per-
sonnes gravement handicapées kréien. Aus
deem leschte Rapport vum Aarbechtsminis-
tère aus dem Joer 2007 geet ervir, datt
1.328 Requêten agereecht gi sinn.

Wivill Leit hunn elo de Statut vun Travailleur,
vu Personne gravement handicapée ugefrot
a wivill de Revenu? Et muss een e bësse si-
chen an da fënnt een eraus, datt 1.151 Re-
quêtë sech op de Statut bezéien an 178 op
de Revenu. Derbäi kënnt, datt, wann een
d’Zuele vum Rapport zesummerechent, een
op 1.329 an net op 1.328 Requêtë kënnt.
Wann een dann am Rapport vun 2006 konnt
noliesen, datt zënter dem Gesetz, wat 1991
geschaaft ginn ass, 4.562 Leit de Statut vun
Travailleur handicapé unerkannt kruten, do
fannen ech keng Gesamtzuel méi am Rap-
port vun 2007 erëm. Ech ginn dervun aus,
datt dës Zuelen am Joer 2007 bei 5.137
leien, vu datt 575 Persounen dëse Statut
unerkannt kruten.

Also Fazit: Mir hunn Donnéeën, mä mir
musse se vläicht besser zesummefaassen.
Also méi prezis Donnéeën, déi méi einfach
ze kréie sinn, ouni datt ee muss a verschid-
denen Dokumenter nokucken, dat wär wën-
schenswäert. Well et ass schwéier, e Bilan
ze maachen, ouni ze wëssen, ob d’Mooss-
namen, déi ee geholl huet, och fonction-
néieren oder net. Ouni komplett Donnéeën
ass et schwéier, eng adequat Behënnerte-
politik ze definéieren.

Obschonn d’Lag sech wierklech an deene
leschte Jore staark verbessert huet, wat
d’Disponibilitéit vun den Donnéeën ugeet,
appeléieren ech awer weider Efforten ze
maachen an dëst net nëmmen um Niveau
vum Familljeministère, mä och um Niveau
vun all deenen anere Ministèren, déi mat im-
plizéiert sinn.

Ech kommen zum Schluss a schléisse mech
de Wierder vum Rapporteur un, datt, wann
d’Regierung, nodeems wou se de leschte
Freideg am Regierungsrot iwwer eng Modi-
fikatioun geschwat huet, sech un all deem
inspiréiere soll, wat haut hei op der Cham-
berstribün diskutéiert ginn ass, an datt et a
mengen Aen och wichteg ass, eng Plate-
forme de coordination ze schafen, wou all
Leit, déi betraff waren a sinn, mat implizéiert
ginn, fir Verbesserungsvirschléi fir d’2003er
Gesetz eranzereechen.

An ofschléissend wëll ech awer och net ver-
passen, fir all deenen Acteuren um Terrain,
déi wäertvoll Aarbecht leeschten, mäi
grousse Merci auszeschwätzen, a bei all
deenen, wou ech d’Chance hat, Informa-
tiounen ze kréien, fir haut meng Ried hei an
der Chamber virzebereeden.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
grad an Zäiten, wou d’Wirtschaft méi lues
dréint, wéi elo, musse mir méi solidaresch si
mat deenen, déi sozial méi schwaach sinn,
mat deenen, déi hir Aarbecht verluer hunn
oder déi nach an noer Zukunft hir Aarbecht
riskéieren ze verléieren. De Schutz an
d’Rechter vu behënnerte Matbierger däerfe
grad a schwieregen Zäiten net op d’Spill ge-
sat ginn. An ech schléisse mat engem Zitat
vum Här Raoul Follereau, deen eng Kéier
gesot huet, dat ass scho laang hier: «Un
pays n’est pas un grand pays s’il est riche,
un pays n’est pas un grand pays s’il est fort,
un pays est un grand pays s’il est capable
de beaucoup d’amour et de partage.»

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Frank. Den nächsten Diskussiounsriedner
ass den Här Berger. Här Berger, Dir hutt
d’Wuert.

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Merci, Här
President. Dir Dammen an Dir Hären, effek-
tiv ass deen Débat, dee mer haut de Mëtteg
féieren, wichteg. Mir stinn an der Flicht, fir
eis als Gesellschaft, als Politik och ëm déi
méi Schwaach an eiser Gesellschaft ze
këmmeren, an dat ass och dat, wat een ën-
nert dem Term Solidaritéit versteet.

Mä de Risiko, deen elo haut de Mëtteg war
an och weider ass, dat ass, datt mer hei eng
ganz Rei Allgemengplazen zum Beschte
ginn, gutt Ofsiichten erklären, mä datt mer
awer net prezis a konzis genuch kënnen
drop agoen, wat jo am Fong geholl de Sujet
vun deem Débat ass, nämlech eng Analys
an eng Diskussioun vun de Schwächte vum
Gesetz vun 2003.

Et läit kee Rapport vir, och wa meng Virried-
nerin sech „dem Rapporteur konnt uschléis-
sen”, mä et ass och eng Démarche, muss
ech soen, déi een awer selte bei aneren Dé-
bats d’orientation fënnt.

Mir waren domadder d’accord, fir hei dat
ouni Rapport ze maachen. Mä et weist awer
schonn drop hin, datt engem dat vläicht och
an de Chamberskommissiounen, wéi soll
ech soen, egal oder manner wichteg war
wéi bei aneren Débaten, wou dann honnerte
vun, net honnerten, mä vill Réunioune sinn,
wou vill Rapporte geschriwwe ginn, wou vill
Experten an d’Kommissioun geruff gi sinn.
Hei war eis dat am Fong geholl net esou
wichteg, weder an der Familljekommissioun
nach an der Aarbechtskommissioun oder
an enger anerer Kommissioun, wou dat
awer sécherlech och e Plus gewiescht wier,
wann een dat hätt kënne mat an d’Debatten
hei aféieren.

An nach eng Kéier, ech sinn awer trotzdeem
erstaunt, wann dann d’Regierung de
leschte Freideg sécherlech, wa se da keng
definitiv Texter gestëmmt huet, am Regie-
rungsrot doriwwer diskutéiert huet. An och
ech hunn aus deem Communiqué erausge-
lies, datt do e Bilan diskutéiert ginn ass. A
grad dee Bilan, an dat ass dat, wat iech
awer als Deputéierten e bëssche rose
mécht, wann een haut en Débat huet, wier
et jo awer wierklech interessant gewiescht,
a wa mer en nach gëschter kritt hätten, datt
een awer do esou e Bilan och ënnerbreet
kritt hätt, fir kënnen dann hei e bësschen en
aneren Débat ze féieren. An datt een awer
trotzdeem d’Schwieregkeet hat, sech an
den Dossier eranzeschaffen.

Ech hätt mer eben déi aner Démarche
gewënscht. Duerfir hat ech och virdru ge-
frot, fir dat hei vum Ordre du jour ze huelen,
fir et eventuell zu engem anere Moment ze
maachen - ech wëll net, datt mer deen Dé-
bat net féieren -; zu engem anere Moment,
wou een dann hätt kënne méi a Rou, no-
deems een déi Bilanen och hätt kënnen als
Deputéierten analyséieren, deen Débat
féieren.

Ech hu mech also haaptsächlech op dat
Zuelematerial verlooss, wat ech eben esou
konnt fannen a menge Recherchen. Meng
Konklusioun ass jo déi, datt opgrond vun
deenen Zuelen, ech beruffe mech elo op déi
Question parlementaire vum Här Diederich
vun 2005, wou ënner anerem doraus ervir-
geet, datt 1.634 Mënsche mat Behënnerung
am Privatsecteur agestallt sinn, 605 am öf-
fentlechen Déngscht, 566 an Ateliers proté-
gés sinn an 352 aarbechtslos sinn, an datt
mer also do zur Konklusioun kënne kom-
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men, datt weder de Stat nach d’Betriber
sech un dat Gesetz halen, un déi Virgab vu
5%. Datt also nach do vill, datt mer nach
wäit vun den Ziler ewech si sécherlech,
wann och déi eng oder aner positiv
Entwécklunge festzestelle sinn.
Et si verschidde Gemengen hei genannt
ginn, déi Effortë maachen. Ech wéilt dann
och nach déi vun der Stad Lëtzebuerg
derbäihänken, wou am Dezember 2008 och
eng Erklärung mam Aarbechtsminister ën-
nerschriwwe ginn ass, wou och d’Gemeng
hei an der Stad sech engagéiert huet, fir all
Joer mindestens fënnef Mënsche mat
Behënnerungen anzestellen.
De Punkt ass jo deen, datt mer hei hätte sol-
len eng Analys maachen, eng Stäerkten-
Schwächten-Analys vum Gesetz vun 2003,
wat wéi gesot schwéier méiglech ass, well
mer net all déi Bilane virleien hunn, déi
d’Regierung huet. Duerfir wëll ech mech
och hei net ze laang elo mat deem Ganzen
ophalen. Ech wëll nëmmen zwee, dräi Punk-
ten eraussträichen, wou ee wierklech
gesäit, datt do muss eppes verännert ginn,
fir datt mer kënne besser eis behënnert
Matmënschen an d’Aarbechtswelt inte-
gréieren. Well mir stelle fest, datt dat Ge-
setz, wat mer de Moment hunn, net
d’Gläichberechtegung tëschent behënnerte
Mënschen an netbehënnerte Mënschen as-
suréiert. Dräi, véier Problemer, déi ech
nëmme kuerz wëll erauspicken.
Här President, dat eent ass e Problem, dee
mat der Durée ze dinn huet vun der Proze-
dur fir de Statut vun Travailleur handicapé
ze kréien. Et dauert oft méintelaang, bis eng
Persoun esou e Statut vun Travailleur handi-
capé kritt. D’Demande kann een eraree-
chen, wann ee mat der Schoul fäerdeg ass,
mä dat ass awer, well een dat da mécht, no-
deems ee mat der Schoul fäerdeg ass,
dauert dat dann oft awer laang, méinte-
laang, bis datt een de Statut huet. An an där
Zäit derzwëschent ass een am Fong geholl,
ech géif soen, emol ouni Statut. Dat sinn
dann och gewéinlech Leit, déi do aar-
bechtslos sinn, déi dee Moment keng
Chance hunn, eng Plaz ze fannen.
Hei also eng Suggestioun, datt een onbe-
déngt misst déi Dauer vun där Prozedur ver-
kierze fir dee Statut ze kréien, besonnesch
fir déi, déi aus der Schoul kommen an dann
an d’Aarbechtsliewen awer sollen inte-
gréiert ginn.
En zweete Punkt, dat ass dee vum Revenu
vun de Personnes gravement handicapées,
RPGH. Deen entsprécht dem RMG an dee
geet awer oft net duer dann, fir och déi
héich, méi héich Liewenskäschten, déi déi
Leit hunn, kënnen ofzedecken. Dat ass esou
e Fait, datt déi Leit mat Behënnerung awer
méi Fraisen hunn am normale Liewen. Duer-
fir dierf och also net den RMG, déi Rémuné-
ratioun als Grond geholl ginn, fir dann even-
tuell aner Hëllefen, déi se och bräichten, déi
vläicht net ëmmer esou ganz kloer an en
Text, an e Kader erafalen, fir déi dann anze-
stellen.
En drëtte Punkt, dat ass deen, datt déi
Mënsche mat Behënnerungen oft méi
Schwieregkeeten hunn och, fir vun der
ADEM weidervermëttelt ze ginn. Ech hunn
hei eng Zuel vum Joer 2005. Do si 75%, also
dräi Véirels vun de Chômeure mat Behën-
nerungen och nach no zwielef Méint am
Chômage. Wann een dat elo kuckt am Rap-
port zu de Leit ouni Behënnerungen,
sécherlech ass do d’Quot méi héich respek-
tiv ass et och a méi kuerzer Zäit wou do
awer méi Leit kënne vermëttelt ginn.
Do stelle sech éischtens e puer Froen. Ass
d’ADEM genuch spezifesch oder huet se
genuch spezifesch forméiert Mataarbech-
ter, fir kënne méi speziell déi Mënsche mat
Behënnerungen ze encadréieren, hinne
weiderzehëllefen? An eben och dat ass
dann e Punkt, deen ee muss mat erabrén-
gen an déi Diskussiounen iwwert d’Reform
vun der ADEM.
Et ass jo och esou, datt oft d’Behënnerung
vun deene Leit als e Stigma ugesi gëtt. An
duerfir sinn och Leit, déi zécken, fir de Sta-
tut vum Travailleur handicapé an Usproch
ze huelen. Si maachen dann éischter wat
een nennt eng «stratégie de l’invisibilité».
Dat heescht, si versichen also ze kucken hi-
ren Handicap esou wäit wéi méiglech ze
verstoppen op eng gewëss Aart a Weis.

An datt dat awer och am Endeffekt ëmmer
eng, wéi soll ech soen, eng Attrape ass,

wou se net richteg erauskommen, dat ën-
nersträicht och e Rapport vun 2005 vum
Commissariat du Gouvernement aux étran-
gers, wou et ënner anerem och vun der Dis-
kriminatioun iwwert d’Aarbecht hiergeet,
wou se dee ganze Phenomeen erklären a
wou se awer och soen, datt awer trotzdeem
ganz oft, ech zitéieren hei: «Selon les asso-
ciations concernées, les réactions des em-
ployeurs sont difficiles à prévoir.» Dat
heescht, wa se versichen, deen Handicap
esou wäit wéi méiglech net ze affichéieren.

Duerfir d’Associatiounen, déi «hésitent de
conseiller aux candidats une éventuelle
„stratégie de l’invisibilité”». Also, datt se do
och selwer vun Organisatiounen heiansdo
recommandéiert kréien: Maacht esou wéi
wann Der keen Handicap hätt, well Der
dann éischter eng Méiglechkeet hutt, op
den Aarbechtsmarché ze kommen. Wat
awer sécherlech keng gutt Démarche ass.

E Wuert och nach zu den Ateliers protégés.
Ech mengen, et ass jo wichteg, datt an Ate-
liers protégés se net nëmme versuergt ginn,
mä datt een do och soll versichen hinnen
eng minimal Ausbildung ze ginn, se ze pre-
paréieren, fir se kënnen ze integréieren an
d’Aarbechtswelt. Och do hunn d’Virriedner
dat jo e bësschen erkläert, datt dat net ëm-
mer optimal Resultater huet. An et muss ee
sech och d’Fro stellen. Well a villen anere
Länner gëtt et keng esou Infrastrukturen,
well eben do och grad gesot gëtt, de Risiko
vun der Ghettoiséierung ass do ginn, datt
se an hirem Milieu do bleiwen an datt se
wierklech net reell Chancë kréien, fir awer
dann herno op den Aarbechtsmarché ze
kommen. Och do misst ee vläicht eng Kéier
méi eng detailléiert Analys maachen iwwert
déi Situatioun a kucken, wat fir eng Pisten,
wat fir eng Weeër een do kann opzeechnen.

Et ass och esou, ech hu gelies vun engem
Pilotprojet „Cordée”, wou ech, wéi gesot,
guer keng Donnéeën hunn, guer keng Infor-
matiounen hunn, duerfir kann ech hei wei-
der net derzou Stellung huelen. Vläicht kann
d’Ministesch herno do dann e puer Wuert
soen.

Ech wollt nach e lescht Wuert soen, Här Pre-
sident, dat ass dat, well ech elo bei den Ate-
liers protégés war, wou ech dovunner ge-
schwat hunn, datt ee muss kucken déi Leit
esou ze forméieren, datt ee se kann inte-
gréieren an den Aarbechtsmarché, datt een
also vläicht déi Reflexioun muss féieren:
Kann een net vläicht och direkt versichen,
déi Integratiounsmoossnamen direkt um
Aarbechtsmarché ze realiséieren?

Dat ass ähnlech wéi déi Diskussioun, déi
mer hate bei der Reform vun der Grond-
schoul. Och an der Grondschoul hu mir der-
fir plädéiert, aner Parteien och, datt mer sol-
len d’Éducation différenciée, déi behënnert
Matmënschen, déi jonk, besonnesch déi
jonk Behënnert dès le départ versichen ze
integréieren an déi normal Grondschoul.
Ech hat deemools och doriwwer geschwat,
well dat souwuel e Benefiss ass fir déi han-
dicapéiert Kanner wéi awer och fir déi aner
Schüler, well se do léiere mat deenen ëmze-
goen, léiere Solidaritéit un der Praxis ze er-
fueren. An eben och hei muss ech nach eng
Kéier bedaueren, datt mer am Grondschoul-
gesetz net festgehalen hunn, datt d’Édiff
géif an d’Éducation nationale integréiert
ginn. Ech wëll dat hei einfach nach eng
Kéier widderhuelen.

Déi puer Bemierkunge gemaach, Här Presi-
dent, géif ech Iech da Merci soe fir d’No-
lauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci Här Berger.
Déi nächst Riednerin ass d’Madame Lo-
schetter.

❱❱❱ Mme Viviane Loschetter (DÉI
GRÉNG).- Här President, Dir Dammen an
Dir Hären, déi Gréng begréissen natierlech
all Diskussioun iwwert d’behënnert Matmën-
schen, obwuel fir ons Gréng d’Thema vun
de Persoune mat Besoins spécifiques ei-
gentlech eent ass, wat an der Notioun vu
Mainstreaming sollt afléissen. Dat heescht:
Bei all Dossier, sief et Bautepolitik, Sozialpo-
litik, Aarbechtspolitik, Bildungspolitik an
esou weider, soll notamment den Aspekt
Mënsche mat spezielle Besoinen, mat Mo-
bilité réduite, mat Sprooch- oder Seh-
schwieregkeeten, mat mentalen oder psy-
chesche Problemer mat considéréiert ginn.

Dat heescht net, datt mir ëmmer eng auto-
matesch arbiträr 100%eg Integratioun à tout
prix vun all concernéierte Matmënsche
wëlle promouvéieren. Et geet villméi dorëms
all Behënnerung oder spezifesch Besoinen
100%eg ze integréieren, fir datt de behën-
nerte Matmënsch d’Méiglechkeet iwwer-
haapt emol kritt sech ze integréieren esou
vill hien oder hatt et wëllt an et och kann, zu
deem Zäitpunkt wou et fir hien oder hatt
ubruecht ass.

D’Demande vun der sozialistescher Partei
ass ganz breet gefächert, en allgemenge
Rundumschlag vun de concernéierte Per-
sounen. Ech denken, trotz all guddem Wël-
len ass et net méiglech, emol net an engem
ganzen Dag, all Aspekter déifgräifend, seriö
ze diskutéieren, ganz ze schweigen da vun
engem vu ville Punkten, déi um Ordre du
jour vun enger Sëtzung sinn, an dëst och
nach no engem Modell 1, an dat och nach
ouni Rapport. Schued eigentlech, well et
wier emol derwäert e Bilan ze maachen iw-
wer all Aspekt vum behënnerte Matmënsch,
vun der Persoun mat spezifesche Besoinen.

Ech zitéieren aus dem Bréif vun de Sozialis-
ten: «Le débat en question devra ainsi éga-
lement faire le point sur les questions ayant
trait à la continuation de la politique en fa-
veur des personnes handicapées dans les
points les plus divers.»

„Les points les plus divers“, ass fir ons alles,
an do riskéiere mer an eng gewësse Res-
pektlosegkeet ze geroden, wa mir ons hei
umoosse wëllen dat alles ënnert d’Lupp ze
huelen, an esou enger kuerzer Zäit an ouni
Schaffpabeier.

Wien ass dat iwwerhaapt? A wat ass iwwer-
haapt „handicapée“ oder „gravement han-
dicapée“? Ass eng Persoun am Rollstull
gravement handicapée obwuel si schaffe
geet, eng Famill gegrënnt huet, Auto fiert an
esou weider? Zwar brauch si vill spezifesch
Adaptatiounen, fir e Liewen an der Gesell-
schaft ze féieren.

Mir all kräize mat Sécherheet munchmol
Mënsche bei deenen ee keen eenzege Be-
soin spécifique erkennt, mä deenen et zäit-
weileg onméiglech oder extrem schwiereg
ass, wat mir nennen, en normaalt Liewen ze
féieren. Si hu schwéier psychesch Proble-
mer, séileg Problemer, psychosomatesch
Problemer oder souguer e grave Suchtpro-
blem. Problemer, déi se regelrecht behën-
neren, fir sech an d’Gesellschaft anzelie-
wen, an der Fräizäit, mä och op der Aar-
becht.

A wa mer an de Statistike vun den Demandë
vun Travailleurs handicapés nokucken, da
sinn et an der grousser Mehrzahl Mënschen
tëschent 41 a 60 Joer, souwuel bei de Män-
ner wéi och bei de Fraen, déi en „revenu tra-
vailleur handicapé“ ufroen oder och déi en
„revenu pour personnes gravement handi-
capées“ ufroen. Dat sinn also och eng ganz
Rei vu Mënschen déi laang, vill a wahr-
scheinlech och schwéier geschafft hunn, an
déi no 20 Schaffjore vläicht de Réck futti
hunn oder souguer psychesch Problemer
kritt hunn.

Erlaabt mer duerfir, Här President, Dir Dam-
men an Dir Hären, op véier Punkten eng Re-
flexioun ze maachen, véier Punkten déi mir
ons erausgesicht hunn, well méi wéi véier
Reflexioune sinn zu dësem Moment, haut,
ënnert dëser Form, net méiglech. Déi éischt
Reflexioun iwwert d’Aarbecht an de Salaire
vun engem Travailleur handicapé en milieu
protégé.

En Travailleur handicapé en milieu protégé
kritt meeschtens, wann net ëmmer, an dëst
onofhängeg vun engem eventuellen Diplom
oder Zertifikat, de soziale Mindestloun. Do-
madder léisst et sech knapp a schwéier lie-
wen. Doriwwer eraus ass et oft esou, datt en
Travailleur handicapé wéinst senger Spezi-
fissitéit net kann e volle Kader schaffen,
oder net ëmmer kann e volle Kader schaf-
fen, wat natierlech seng Chancen autonom
ze liewe praktesch op Null setzt.

Eng Personne gravement handicapée an
engem Atelier protégé respektiv an engem
Centre de jour kritt e Montant, deen dem
RMG entsprécht, et ass jo virdru gesot ginn,
woubäi dann awer nach d’Chargë vun der
mëttlerweil Gesondheetskeess an och vun
der Assurance dépendance ofginn. Fir e
Complément dozou kann dann den FNS, de
Fonds National de Solidarité suergen. Esou
gesäit et och d’Gesetz vun 2003 vir.

Ech ka mech erënneren, wéi mer Enn 2004
de soziale Mindestloun hei an engem Projet
de loi adaptéiert hunn, ass an deem Projet
de loi direkt fir déi éischte Kéier Abstrak-
tioun gemaach gi vun den Travailleurs han-
dicapés. D’Adaptatioun vum soziale Min-
destloun, déi mengen ech den 1. Januar
2005 a Kraaft getrueden ass, ass nëmme fir
déi sougenannten normal Paie gestëmmt
ginn. De Familljeministère hat dunn den Op-
trag kritt sech ëm déi Adaptatiounen, no-
tamment iwwert den FNS, vum Salaire vun
den Travailleurs handicapés an den Ateliers
protégés ze këmmeren. Et ass ëm de Com-
plément gaangen. De Complément fir herno
awer op de soziale Mindestloun ze kom-
men.

Mir haten dëst och schonn deemools be-
dauert - ech hat dat och an deem Kontext
op der Tribün gesot, well mer 2003, an och
wann et méi symbolesch war wéi soss
eppes -, e Gesetz vun engem Travailleur

handicapé, engem Salarié handicapé, datt
deen endlech eng richteg Pai kritt. Virdru
war dat ëmmer e Mix aus Rent, ATI, RMG,
Kannergeld a Gott weess wat nach alles, a
mat deem Gesetz 2003 krut en eng Pai.

A wéi de soziale Mindestloun dunn eng
éischte Kéier erhéicht ginn ass, dunn ass
gesot ginn, wat den Travailleur handicapé
ubelaangt: „Mir hunn elo déi Zäit net, fir dat
esou ze adaptéieren. Mir huelen d’Tra-
vailleurs handicapés eraus. Si kréien natier-
lech déi Adaptatiounen, mä net iwwert de
biais vun der Adaptatioun vum soziale Min-
destloun.“

Et wier och interessant, vun der Mise en vi-
gueur vun deem Gesetz, dat heescht vu
Juni 2004 bis haut, awer eng differenzéiert
Statistik ze hunn iwwert d’Besetzung vun
den Ateliers protégés, iwwert déi Paien, déi
do bezuelt ginn, an iwwer wéi ee Biais déi
eenzel Paie bezuelt gi respektiv complé-
mentéiert ginn, fir sech iwwerhaapt emol e
Bild ze maachen, net nëmmen, wee kritt
eng Pai Travailleurs handicapés, mä aus
wat besteet déi, souwuel beim Travailleur
handicapé wéi och beim Travailleur grave-
ment handicapé.

Zweet Reflexioun iwwert d’Ëmsetzbarkeet
vun den Integratiounsmesuren aus dem Ge-
setz 2003. An deem Gesetz steet ganz vill
iwwer Mesuren, fir en Travailleur handicapé
weiderzebilden an him aktiv ze hëllefen eng
Aarbechtsplaz um éischten Aarbechtsmaart
ze fannen. An dëst, esou steet et am Ge-
setz, am Zesummenhang mam STH, dem
Service des Travailleurs Handicapés vum
Arbeitsamt.

Meng Froen: Sinn no der Mise en vigueur
vun dësem Gesetz déi noutwendeg Adap-
tatioune geschafe ginn, notamment, mä net
nëmmen, um Arbeitsamt, fir dës Mesuren ze
promouvéieren? Ass déi noutwendeg Platt-
form geschafe ginn, tëschent de verschid-
denen Ateliers protégés an deenen hire
Gestionnairen an de Statsverwaltungen, fir
déi Mesuren ze promouvéieren? Ass de
Gestionnairë vun de verschiddenen Ateliers
protégés den noutwendegen Zousaz u qua-
lifizéiertem Personal duerfir an d’Enveloppe
budgetaire gestatt ginn? Gëtt et eng syste-
matesch Garantie de suivi, sief et vun de
Statsverwaltungen, sief et vun de Gestion-
nairen, wann zum Beispill eng behënnert
Persoun um éischte Maart integréiert konnt
ginn?

Drëtt Reflexioun iwwert d’Aféiere vun de
Quote respektiv d’Anhale vun de beste-
hende Quoten. Déi beschte Manéier, fir déi
Quoten ze respektéieren, déi am Gesetz
vun 2003 virgesi sinn, ass mat Sécherheet
d’Disponibilitéit vu genuch Ressources
humaines fir, éischtens, sech ëm déi gelon-
gen Integratioun ze këmmeren, domadder
mengen ech de Suivi op der Aarbechtsplaz,
Hëllefstellung, Encadrement och fir den Em-
ployeur an d’Kolleege vun der concernéier-
ter Persoun; an, zweetens, genuch Res-
sources humaines, fir sech ëm d’Kontrolle
vum Anhale respektiv Netanhale vun de vir-
geschriwwene Quoten ze halen.

Et gëtt ëmmer erëm geschwat, notamment
och an de Gewerkschaftsmilieuen, ob de
Quotesystem dee richtegen ass, an doriw-
wer eraus ob en efficace ass respektiv wat
muss adaptéiert ginn, fir datt en efficace
gëtt. Faute de mieux gëtt allgemeng um
Quotesystem festgehalen, esou och
d’Konklusiounen notamment vun engem Sé-
minaire européen, wou den EGB e Partner
war zu Lissabon am Oktober 2007.

Den Term vun „Travailleur handicapé“ res-
pektiv „Reconnaissance travailleur handi-
capé“ ass méi wéi onglécklech. Säit 2003
ginn endlech an zu Recht och d’Mënsche
mat psychesche Problemer oder Krankhee-
ten als Travailleurs handicapés unerkannt.
Net nëmmen, awer grad bei dëse Persou-
nen, ass den Term „handicapé“ ganz sensi-
bel considéréiert, well den Term „handi-
capé“ sécherlech eng Rei negativ Connota-
tiounen huet voire stigmatiséiert.

Och grad dës Persounen hunn et schwéier,
fir mat hirem Selbstgefill iwwer esou Recon-
naissance-Prozedure stoen ze kënnen.
Duerfir gëtt och haut am Milieu, an der
Fachliteratur oder am Fachjargon, ëmmer
méi oft vun “special needs”, besoins spéci-
fiques geschwat. Doraus deklinéiert sech
méi einfach e Recht, an natierlech och déi
dozougehéierend Flichte fir eng Persoun,
déi op déi dozougehéierend Mesurë kann
zréckgräifen.

Schlussendlech sinn dës Mesurë soss
näischt wéi eng Hëllefstellung un e Patron,
deen eng Persoun astellt, déi net, oder zäit-
weis net 100%eg produktiounsfäeg ass, am
Kader vun engem Aarbechtskontrakt. Et ass
schwiereg an et brauch een e gewëssent
Sensibiliséierungs- oder Sensibilisatiouns-
gefill, fir dëse segregative Stempel vun Tra-
vailleurs handicapés ëmzewandelen an e339966 www.chd. lu
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Recht, wat een huet, well een einfach net
méi kann, wéi dat, wat ee kann.

Dass dëst schwiereg ass beweist eng Rei
vu Persounen, déi wuel net dëse Status
hunn oder déi net wëllen dëse Status hunn,
mä awer schwiereg op hirer Aarbechtsplaz
sinn, well se net méi kënnen esou hir Aar-
bechtsplaz ausféieren, wéi se dat zum Bei-
spill an der Vergaangenheet gemaach
hunn. Oft ginn et Arrangementer tëschent
Employeur a Salarié, ouni duerch dës oft
schwiereg Prozedur vu Reclassement oder
Reconnaissance ze goen. Wahrscheinlech,
mä dat misst eng déifgräifend Analys fest-
stellen, misst de Modus voire d’Kritärë vun
de Quote verbessert ginn.

Säit 1997, wou e Plan d’action ausgeschafft
gi war vun der deemoleger Regierung an
dem zoustännege Ministère, ass net vill evo-
luéiert op dësem Punkt vun der Integratioun
vu Behënnerungen a spezifesche Besoinen.
Et ass, wéi ech uganks vu menger Ried ge-
sot hunn, eng iwwergräifend Politik a brauch
dann och duerfir e Ministère iwwergräifende
Plan d’action national. An an dësem Kontext
wollt ech nofroen, wéini d’Regierung ge-
denkt déi vum 30. Mäerz 2007 ënnerschriw-
wen UNO-Konventioun iwwert d’„rights of
persons with disabilities“ ze ratifizéieren?

Da wollt ech net eng nächst Reflexioun,
éischter eng Remarque zu deem Thema,
deen och an der Demande vun der LSAP
ernimmt ass, maachen, de Projet „La Cor-
dée“, an deem senger Evaluatioun. Dat ass
e Projet, dee liest een notamment am Koali-
tiounsaccord, et héiert een och e bëssel-
chen, wann ee sech dann och informéiert,
wann ee sech dann och op d’Sich mécht, fir
dee Projet dann ze gesinn, zumindest ze lie-
sen.

Dee Projet ass e Projet, deen op jiddwer Fall
bis elo net offiziell eng Kéier hei an der
Chamber presentéiert ginn ass, ausser mir
Gréng hätten dat net matkritt. Meng Froen
an dësem Kontext un déi zoustänneg Minis-
tesch: Gedenkt d’Madame Minister dëse
Projet, dee schlussendlech mat senger Bi-
lanzéierung am Koalitiounsaccord steet,
eng Kéier an där zoustänneger Kommis-
sioun ze presentéieren? A wann e Bilan ge-
maach ginn ass, wéini gëtt dëse Bilan an
der zoustänneger Kommissioun presen-
téiert? Wéi gedenkt d’Madame Ministesch
dëse Projet, an och vläicht deen dozouge-
héierende Bilan, dem Secteur a senge Ges-
tionnairen ze presentéieren, alleguerten?
Wëllt d’Madame Minister d’Gestionnairë
voire d’Partenaires sociaux ëm hiren Avis
dozou froen? Well soss musse mer wuel
festhalen, datt dëse Punkt vum Koalitiouns-
accord net ëmgesat konnt ginn, an da wier
ons Demande un d’Madame Ministesch,
dee Moment dann och Erklärungen dozou
ze ginn.

Zum Schluss eng véiert a lescht Reflexioun
zur Schoulreform an der Integratioun vun de
Behënnerungen an de Besoins spécifiques.
D’Schoulreform ass de Moment hei schonn
e puermol genannt ginn. Mir Gréng sinn der
Meenung, datt an dëser Schoulreform, déi
virun e puer Wochen an dëser Chamber
gestëmmt ginn ass, verpasst ginn ass sech
och gläichzäiteg Gedanken ze maachen iw-
wer Kanner mat spezifesche Besoinë voire
iwwer Kanner mat Behënnerungen, iwwer
eng fundamental Reform vun der Éducation
différenciée an iwwer hir Vernetzung a Kol-
laboratioun mat der sougenannter normaler
Schoul.

Au contraire, d’Éducation différenciée ass
vläicht souguer bewosst aus der Schoulre-
form erausgehale ginn. Dat war och e wich-
tege Punkt, wou mäi Kolleeg Claude Adam
drop agaangen ass, e wichtege Punkt, dee
mir als Gréng net konnten hinhuelen. Eng
Jorhonnertreform vun der öffentlecher
Primärschoul, déi kee Wuert verléiert iwwer
Kanner a Jugendlecher, déi speziell Be-
soinen hunn.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären, ei-
gentlech schléisst sech hei de Krees op eng
dramatesch Manéier. Wéi solle mer herno
um Aarbechtsmaart, sprich um éischten
Aarbechtsmaart, an iwwerhaapt an onser
Gesellschaft, en Zesummesinn vun alle
Mënsche promouvéieren, wa mer dëst net
schonn am jonken Alter an der Schoul erlie-
wen? An der Schoul, do wou ons Kanner
léiere fit ze ginn, wou se fir hiert zukünftegt
Aarbechtsliewe léieren, awer och léieren, fir
herno an der Gesellschaft eens ze ginn. Wéi
solle se dat maachen, wa mer net schonn
op dësem Schoulniveau eng parfaite Har-
monie hunn? Dat heescht, mir hunn op
deem Schoulniveau schonn eng parfaite
Segregatioun tëscht alle Spezifissitéiten.

Net onbedéngt jiddwereen an déiselwecht
Klass integréieren, mä Synergië schafen,
gemeinsam Punkten an Aktiounen entwéck-
elen, Interaktioune virgesinn, dat wier
d’Flicht vun enger Bildungsreform ge-
wiescht, déi zukunftsorientéiert gewiescht

wier. Wat net fréi geléiert gëtt, wat net fréi
versicht gëtt zesummenzebréngen, wat een
net am jonken Alter fördert, gëtt herno
schwéier ëmzesetzen.

D’Zesummeliewen an d’Zesummeschaffe
vun alle Mënschen, déi mat méi oder déi
mat manner spezifesche Besoinen - well
jiddwereen huet Besoinen, a jiddwereen
huet iergendwann och spezifesch Besoinen
-, ass eng vun de ganz wichtege Bildungs-
flichte vun onser öffentlecher Schoul, an déi
Chance ass verpasst ginn, a mat deem Saz
wëll ech och ophalen.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci Madame Lo-
schetter. Den nächste Riedner ass den Här
Gibéryen. Här Gibéryen, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här
President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen,
Mënsche mat Behënnerung gehéieren an
d’Mëtt vun eiser Gesellschaft. Fir d’ADR zielt
de Prinzip, datt all Verbesserungen, déi de
Behënnerten zeguttkommen, sech positiv
op eis Gesellschaft auswierken an als e Bäi-
trag musse gëllen zu enger wierklecher so-
zialer Integratioun.

D’ADR besteet och duerfir op d’Verwierkle-
chung vun der Charta vum Europarot aus
dem Joer 1996, an där festgehale gëtt, datt
all behënnert Persoun e Recht op Autono-
mie, sozial Integratioun an op eng Bedeele-
gung um gesellschaftleche Liewen huet.
Doriwwer eraus verlaange mir als ADR, datt
d’UN-Konventioun vum 12. Dezember 2006,
déi Lëtzebuerg den 30. Mäerz 2007 ënner-
schriwwen huet, esou séier wéi méiglech
soll ratifizéiert ginn. Dat ass och scho vu Vir-
riedner vu mir de Mëtten hei gesot ginn. Als
Konsequenz hätt dat, datt Lëtzebuerg sech
vis-à-vis vun alle behënnerte Persoune ver-
flicht all Gesetzestexter no der Konventioun
auszeriichten an datt all Diskriminatioun op-
grond vun enger Behënnerung muss ver-
schwannen.

Här President, och wann dës Konventioun
hei zu Lëtzebuerg nach net vum Parlament
ratifizéiert ass, mengen ech kann een a
muss een awer soen, datt d’Kritäre vun där
Konventioun hei zu Lëtzebuerg awer res-
pektéiert ginn um politesche Plang, an dat
net eréischt vum Dag vun der Konventioun
un, mä, ech géif soen, scho laang virdrun.

Och wa mer haut hei diskutéieren, datt nach
dat eent oder dat anert muss op deem Ni-
veau geschéien, wat eis behënnert
Matmënschen ubelaangt, musse mer awer
och festhalen, datt hei zu Lëtzebuerg an
deene leschte Jorzéngte vill Positives an
deem Domän geschitt ass, datt vill doran-
ner investéiert ginn ass an datt haut villes
eng Normalitéit ass, wat virun 20, 30 Joer
nach anormal - esou géif ech soen -, sou-
guer net virstellbar war.

Virun 30, 40 Joer si vill vun eisen handica-
péierte Matmënsche verstoppt ginn, oder et
ass emol guer net gesot ginn, datt där an ei-
ser Gesellschaft géife liewen. Haut ass et
awer Gott sei Dank zu enger Normalitéit
ginn. Enger Normalitéit, wou mer als Gesell-
schaft e grousse Schratt gemaach hunn,
wou mer awer ëmmer erëm mussen derzou
bäidroen, fir déi Leit an eis Gesellschaft ze
integréieren.

Et ass de Mëtten hei vu Verschiddene ge-
schwat ginn, déi gesot hu wat an hire Ge-
menge geschitt ass. Ech wëll och vläicht e
Beispill virdroen, datt eng Gemeng wéi Fréi-
seng eng Gemeng war, déi um sozialen Ni-
veau net vill Problemer hat. Ech war 30 Joer
an där Gemeng politesch aktiv. An iwwer 30
Joer huet den Office social vun där Gemeng
praktesch keng Dépensë gehat. Et ass also
eng Kategorie vu Leit, déi do gewunnt hunn,
déi op engem Liewensniveau stoungen, déi
net hu brauchen op eng Gemeng ze kom-
men, fir Suen ze kréien.

Virun enger Rei vu Joren ass den deemo-
lege President, den Här Benny Berg, haut
huet de Kolleeg Lucien Thiel déi Fonctioun,
vum Kräizbierg komm, fir do an der Ge-
meng e Fleegeheim fir handicapéiert
Matmënschen ze bauen. Mir hunn als Ge-
meng deemools alles gemaach, fir datt dat
zustane komm ass. Bei der Aweiung hunn
ech gesot, datt ech frou war, datt all Leit aus
der Gemeng déi Démarche begréisst hunn.
Net een Eenzegen huet sech kritesch vis-à-
vis dovu geäussert, datt esou Leit matzen
an enger Gesellschaft géife liewen. Ech
hunn deemools op der Aweiung gesot, datt
am Fong eis Gesellschaft vun deem Dag un
elo eréischt komplett ass, wou all Mënschen
aus eiser Gesellschaft do vertratt sinn.

D’Integratioun vun deenen handicapéierte
Matmënschen an eng Gesellschaft muss
dat Normaalst sinn. Mat där néideger Hëllef
a mat deem néidege Gefill, fannen ech och
haut, datt dat eng Normalitéit ass. Duerfir
ass et och wichteg, datt ee vun de Punkten
deen ass, datt mer an de Schoulen - dat ass

och vu menger Virriednerin gesot ginn hei -
déi handicapéiert Matmënschen am nor-
male Schoulsystem mat integréieren.

Déi Jugendlech mussen direkt geléiert ginn,
datt et net nëmme schéi Säiten op eiser
Welt ginn, mä datt och Leit do sinn, déi eng
Behënnerung hunn an déi zu eiser Gesell-
schaft gehéieren an duerfir och an eis
Schoule gehéieren, fir datt se zesummen
opwuessen. Och do maache mir Exercicer,
datt mer mat de Schoulkanner an d‘Fleege-
heem vun den Handicapéierte vum Kräiz-
bierg ginn, an ëmgedréint och déi Leit an
eis Schoule mat eranhuelen, wat zwar keng
Jugendlecher sinn, mä an d’Aktivitéite vun
de Schoulen, an d’Duerffester, an d’kulturell
Fester, an d’reliéis Fester iwwerall mat abe-
zéien. Da gesäit een op eemol, datt dat en
Zesummeliewe gëtt, wat dat Normaalste
vun der Welt ass, wa jiddweree säi Bäitrag
derzou leescht.

Ech muss Iech soen, Här President, datt
ech am Fong nëmmen haut den Titel gelies
hat vun der Interventioun, déi de Mëtten hei
gemaach ass, an net den Detail, wou han-
nendru stoung, datt et sech méi ëm d’Inte-
gratioun op der Aarbechtsplaz géif abauen.
An deenen zéng Minutten, déi hei stinn, wëll
ech och duerfir méi allgemeng prinzipiell
Iwwerleeungen hunn. Well wa mer vun en-
ger Integratioun op den Aarbechtsmaart
vun de behënnerte Matmënsche schwät-
zen, dann ass dat och nëmme méiglech,
wann d’Ëmfeld ronderëm stëmmt, datt se
och kënnen nieft där normaler Aarbechts-
welt liewen a fonctionnéieren.

Dat geet doheem un, wou se wunnen. Do
mussen all Effortë gemaach ginn, datt déi
Leit och kënne souwäit wéi méiglech
selbststänneg wunnen. Wann dat net méi
geet, musse mer se an déi eenzel Institu-
tiounen integréieren, wou mer jo hei am
Land och vill där Haiser hunn.

Problemer hunn déi Leit scho ganz dacks,
wa si sech wëllen en Eegenheem schafen,
datt se zum Beispill keng Liewensverséche-
runge kréien, oder wa se sech wëllen
zousätzlech Krankekeeseversécherunge
maachen, datt si déi och net kréien. Hei si
mer der Meenung, datt de Stat och hei misst
en Effort maachen, esou wéi mer bei anere
Plaze staatlech Garantien huelen, fir déi Ga-
rantien ze ginn, datt déi Leit och kéinte Lie-
wensversécherunge maachen, oder fir sech
ebe besser kënne gesondheetlech ofzesé-
cheren.

Et ass och de Mëtten hei ugeschnidde ginn,
datt mer scho Gesetzer hunn, mat deene
mer verflicht sinn all öffentlech Gebaier han-
dicapéiertegerecht ze maachen. Trotzdeem
datt d’Gesetz besteet, gëtt et nach e grous-
sen Nohuelbedarf. Hei géife mir proposéie-
ren, datt souwuel de Stat wéi d’Gemenge
sollen Inventarer maache vun hiren Infra-
strukturen an dorobber emol festhale wat
nach alles net handicapéierten- oder roll-
stullgerecht aménagéiert ass, fir datt een
emol eng Lëscht kritt. Wann eng Lëscht géif
bestoen, da géif dat och bewierken, datt
jiddweree géif versichen esou séier wéi
méiglech vun där Lëscht erofzekommen an
dat gerecht ze maachen.

Mir wësse jo, déi lescht Deeg sollte mir och
op eng Lëscht kommen; wat mer alles ge-
maach hunn, fir net op eng Lëscht ze kom-
men. Et kéint een och hei eng negativ
Lëscht maachen, souwuel beim Stat wéi bei
de Gemengen.

Mä och nieft dem Öffentlechen, mengen
ech dat Privat. Ob dat elo Wunnenge sinn.
Vill Leit baue Wunnengen. Och do soll jidd-
wereen emol selwer drun denken. Wann ier-
gendwéi d’Leit eng Kéier al ginn oder en
Handicap kréien, da kënne se an hirer ee-
gener Wunneng dacks net méi liewen, well
se an der Jugend am Fong eng Konstruk-
tioun gemaach hunn, oder vun engem Ar-
chitekt sech se opschwätze gelooss hunn,
wou se spéider hir Problemer kréien, am-
plaz datt och Leit, wa se bauen, selwer u
verschidde Saachen denken. Wann een nei
baut, gëtt et net méi deier, mä et kann awer
herno méi praktesch sinn.

Mä och Geschäfter, Aarbechtsplazen, och
Saache wéi Bancomaten, Ticketsautoma-
ten, Tëlefonskabinen, Keesen, Luuchten:
Alles dat misst d’office ouni Diskussioun
behënnertegerecht gemaach ginn.

Da soll et och eist Zil sinn, fir e Mëschsys-
tem an de Wunnengen ze hunn. Mir hunn
zum Beispill bei Gemenge Mëschsystemer
gemaach, wou mer eeler Leit a jonk Leit ze-
summekréien. Mä och genausou sollt een,
wann een esou Investitiounen an déi Infra-
strukture mécht, higoen an Investitioune
maachen, datt och handicapéiert Leit do
kënne matschaffen.

Den öffentlechen Transport. Et gëtt villes ge-
maach, mä loosse mer éierlech sinn: Et ass
awer praktesch nach ëmmer onméiglech fir
handicapéiert Leit, fir sech mam öffentle-

chen Transport ze bewegen, sief dat, datt
se an d’Bussen, d‘Zich eran oder eraus
musse kommen, oder d’Quaien ze déif oder
ze héich sinn, op jidde Fall ze wäit ewech,
op jidde Fall net richteg wéi se misste sinn.

Wat mer dann och solle kucken - dat ass
méi de spezifeschen Thema vun de Mëtten,
mä meng Zäit leeft schonn esou lues of -,
dat ass, fir déi Leit sollen an den Aarbechts-
maart ze integréieren, an net zu de Leit ze
soen: Mir setzen Iech a Strukturen eraus.
Oder: Mir setzen Iech an eng Rent.

Datt do de Stat säin Effort bis elo ganz gutt
gemaach huet, d’Gemenge sécherlech
nach net an hirem Mooss, wéi dat muss
sinn. Et ass och bei klenge Gemengen, déi
nëmme puer Leit beschäftegen, schwéier,
fir dee Prozentsaz ze erreechen, mä et ass
ëmmer méiglech Leit doranner ze kréien.
Mir mussen also och kucken, datt mer déi
Betriber aus dem Privatsecteur méi ën-
nerstëtzen, nach méi hëllefen, méi beroden,
wéi si där Leit kënne bei sech asetzen.

Et ass och kloer, datt de Stat haut a ville Be-
triber selwer mat dran ass. En ass selwer
Patron a ville private groussen, fir net sou-
guer ze soe ganz grousse Betriber. Hei
misst de Stat jo awer och d’Moyenen hunn,
wann en an déi Betriber investéiert, oder déi
Betriber him gehéieren, datt de Stat dann
och do zu deene Betriber seet, datt déi
missten hirer Obligatioun nokommen a méi
där handicapéiert Matmënschen do astel-
len.

Här President, et wär nach villes ze soen,
mä meng Zäit ass ofgelaf. Ech wëll Iech
duerfir Merci soe fir Är Opmierksamkeet.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Gibé-
ryen. Här Jaerling, wann ech gelift?

❱❱❱ Une voix.- Nach ass den Här Jaerling
do.

❱❱❱ M. le Président.- Här Jaerling, Dir
waart net agedroen. Ech entschëllege
mech.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).-
Merci, Här President. Ech muss mech hei
ëmmer duerchsetzen, fir bis bei d’Pult ze
kommen. Mä ech si jo awer gewiichteg ge-
nuch, fir mech kënnen duerchzesetzen.

Här President, ech hunn - an d’Madame Mi-
nistesch weess et -, wann et ëm Chancë-
gläichheet geet, ëmmer erëm gesot, dass
Chancëgläichheet net nëmmen zwëschent
Mann a Fra ze bestoen huet, mä Chancë-
gläichheet ass eppes, wat an eiser Gesell-
schaft all Mënsch soll zegutt kommen. Zu
deene Mënsche gehéieren och déi Handi-
capéiert an och déi Behënnert. Dat soll net
nëmme fir d’Aarbechtsplaz gëllen, mä dat
soll allgemeng gëllen.

Wann elo… Hei ass de Problem vun der
Aarbechtsplaz ugeschwat ginn. E gréissere
Problem op der Aarbechtsplaz ass natier-
lech dee vun der Ergonomie. Dat heescht,
d’Upasse vun der Aarbechtsplaz am Fong
och un den Handicap vun deene Leit, déi
mer dann do wëlle beschäftegen.

Do stellt ee souguer an de Gemengen oder
iwwerall an deenen öffentleche Gebailech-
keete ganz oft fest, dass do déi Ergonomie,
déi gebraucht gëtt fir déi Behënnert, fir dass
déi sech kënnen normal bewegen, emol net
ginn ass an dass et och schwiereg ass a
laang dauert ier déi Upassunge gemaach
ginn. Dat wär schonn un alleréischter Stell
eng Prioritéit, déi misst gesat ginn, fir et an
den öffentleche Gebaier emol esou unze-
passen, dass déi Behënnert sech kënne fräi
bewegen an och kënne schaffe wéi déi aner
Leit och. Et ass nach net iwwerall esou.

(M. Lucien Weiler reprend la Présidence)

Wann ech awer vu Behënnerte schwätzen,
wëll ech einfach emol soen: Mir hunn Han-
dicapéierter, déi mer wëllen an d’Aar-
bechtswelt erabréngen. Mä mir hunn awer
och Behënnerter, déi schonn an der Aar-
bechtswelt sinn, déi sief duerch en Handi-
cap, duerch en Accident oder iergendep-
pes net handicapéiert sinn, mä awer behën-
nert sinn, dass se och Moyenë brauchen, fir
sech kënne fräi ze bewegen.

Mir hunn och eeler Leit, déi behënnert sinn,
déi sech musse kënne fräi bewegen. Do
kéinten awer besonnesch d’Gemengen zum
Beispill hëllefräich agräifen. Wann ech ge-
sinn a wéi vill Gemengen dass emol d‘Trot-
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toire bei de Stroosseniwwergäng nach ëm-
mer Ofsätz hunn, anstatt dass se gläich-
gezu ginn, fir dass déi gehbehënnert Leit
kënne besser iwwert d’Strooss goen, oder
d’Beliichtung bei de Foussgängersträifen,
da wäre vu Säite vun de Gemengen nach
eng ganz Rei Aarbechten ze maachen.

Dat wären awer Aarbechten, déi, beson-
nesch elo an dësen Zäiten, wou net vill Aar-
becht do ass, vläicht kënnen dann och prio-
ritär ugaange ginn an och de Mëttel- a
Klengbetriber vläicht zousätzlech Aarbecht
verschafen.

En anere Problem, deen ass, dat ass och
natierlech bei de Leit doheem vläicht
d‘Moyenen ze schafen, fir dass se doheem
sech kënnen ariichten, net nëmmen déi
Handicapéiert, mä och déi Leit, déi vläicht
net esou behënnert sinn, dass een do soll
Moyenë schafen, dass déi sech och kënnen
doheem besser bewegen.

All dat sinn Iwwerleeungen. Ech weess,
dass mer déi an der Kommissioun scho méi
wéi eng Kéier diskutéiert hunn. Ech weess
och, dass schonn eng Rei Propositioune vu
Reglementer oder vu Gesetzer do sinn, mä
et wär awer wichteg, wann do an dësem
Beräich eng Rei Prioritéite géife gesat ginn.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Jaerling.
D’Madame Minister Marie-Josée Jacobs
huet fir d’éischt d’Wuert. Duerno kënnt den
Här Minister Biltgen.

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégration.-
Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
déi, déi am meeschten hei diskriminéiert
sinn, dat ass d’Regierung, well de Minister
Biltgen an ech, mir hunn zesummen 20 Mi-
nutten Zäit fir op alles dat hei ze äntwerten,
wat de Mëtteg gesot ginn ass. Dofir ent-
schëllege mer eis ewell am Viraus, wa mer
elo op eng oder déi aner Fro net geäntwert
hunn; net well mer net wollten, mä well mer
dann einfach d’Zäit net haten.

Ech sinn awer frou, datt den Här Schreiner
de Mëtteg hei déi Debatt lancéiert huet, well
et eng Geleeënheet gëtt, fir awer op eng Rei
vu Punkten - wa mer och net op se alle-
guerte konnten agoen - ze äntwerten.

Et ass hei gefrot ginn no der UNO-Konven-
tioun vun enger ganzer Rei vu Leit. Mir hunn
d’UNO-Konventioun fir behënnert Leit ën-
nerschriwwen, mä si ass net ratifizéiert. Dat
heescht awer net - an dat hunn och ver-
schidde Riedner gesot -, datt mer eis dofir
net géifen dorunner halen. D’selwecht fir
och dat, wat aus der Europäescher Unioun
respektiv och vum Conseil de l’Europe
kënnt. Ech denken zum Beispill un d’Anti-
diskriminatiounsgesetz op Basis vun enger
EU-Direktiv, wou selbstverständlech och déi
behënnert Leit drënnerfalen.

An deene bestehende Gesetzer a Regle-
menter sinn ebenfalls déi europäesch Vir-
schrëften ugefouert an agefouert ginn, zum
Beispill och wat d’Reesen ubelaangt; ob dat
als eenzel Persoun, als Grupp, mam Fliger,
mam Schëff oder mat der Eisebunn ass.

An och dat ass hei gesot ginn: Mir hunn
1997 en Aktiounsplang gemaach fir behën-
nert Leit. Et wier sécher sënnvoll e Bilan ze
maache wat aus deem Plang ëmgesat gouf.
Eng ganz Partie ass ëmgesat ginn, wéi zum
Beispill d’Gesetz iwwert d’Accessibilitéit,
wéi zum Beispill d’Gesetz fir d‘Travailleurs
handicapés an eng ganz Rei anerer. Mä ech
denken, datt et gutt wier, fir dat nach eng
Kéier sech virzehuelen an dann och ze
kucke wat fir eng Prioritéiten datt een dorob-
ber kéint festschreiwen; och opgrond vun
den internationale Konventiounen an och
den Aktiounspläng.

Mir hunn als Familljeministère déi aner Mi-
nistèrë gefrot hir Observatiounen zur Lëtze-
buerger Gesetzgebung fir d’UNO-Konven-
tioun ze maachen. D’Madame Loschetter
hat geschwat vun engem generelle Gesetz,
wat mer solle maachen. An dat ass ebe just
d’UNO-Konventioun ëmzesetzen, well do
alles drënnerfält, net nëmmen deen een
Deel oder deen aneren Deel, mä datt mer
also elo dorobber waarden, datt mer vun de
Kolleegen Äntwerte kréien an dann dorob-
ber e Gesetzesprojet kënnen ausschaffen.

An der UNO-Konventioun geet et drëm de
Grand public ze informéieren an ze sensibi-
liséieren iwwert d’Situatioun vu Leit mat en-
ger Behënnerung, iwwert de positive Bei-
trag - an dat ass de Mëtteg méi dacks och
hei gesot ginn - vu Leit mat enger Behënne-
rung fir d’Gesellschaft, eng gemeinsam
Campagne ze maache mat de Leit oder
awer hire Vertrieder, déi eng Behënnerung
hunn.

Do hu mer en Aarbechtsgrupp agesat, an
d’Regierungen engagéiere sech eng admi-
nistrativ Coordinatioun ze maachen, fir
d’Ëmsetzung vun der Konventioun an och
déi verschidde Secteuren an och op deene
verschiddenen Niveauen ze erliichteren.

Wa mer iwwer Integratioun a Participatioun
schwätzen, da betrëfft dat all Mënsch, egal
och wéi een Handicap datt en huet: ob dat
am Privatliewen ass, ob dat am öffentleche
Liewen ass, op der Aarbecht, an der
Schoul, am Sport, ob dat d’Fräizäit oder
d’Kultur ass.

Et ass kloer, ëmmer, wa mer iwwer Behënner-
ter schwätzen - hunn ech esou dat Gefill -,
datt mer besonnesch géifen iwwer Leit
schwätzen, déi mobilitéitsbehënnert sinn. Mä
déi Leit, déi blann sinn, hunn natierlech ganz
aner Demanden, déi sech stellen. Déi
brauche Brailleschrëft, déi brauche Sproo-
chen, déi geschwat ginn, fir datt se wësse
wou se higinn a wat se maachen.

Bei deene Leit, déi daf sinn oder gehörlos
sinn, ass et aneschters. Déi brauche Schël-
der, wou drop geschriwwen ass. Déi brau-
chen Zeechesprooch, wou se ëmmer méi
froen a wou mer awer wëssen, datt dat och
zu Lëtzebuerg net einfach ass, well mer op
där enger Säit an der Logopedie däitsch
léieren. Mir hu vill Leit hei zu Lëtzebuerg,
wou d’Elteren awer nëmme franséisch oder
portugisesch schwätzen. Wann hir Kanner
dann däitsch léieren, ass dat e Problem.

D’selwecht fir déi Traducteuren, déi op Lët-
zebuerg kommen, déi ganz dacks Däit-
scher sinn. Déi solle mat Leit bei d’Doktere
goen, d’Dokteren awer franséisch sinn. Ech
wëll Iech nëmme just e puer Punkte soen,
datt et ëmmer liicht ass, fir ze soen: Dir
musst hei an Dir musst do. Mä wann Der
Iech dann emol ëmkuckt, dann ass dat alles
ëmmer e bësselche méi komplizéiert wéi
esou. Mir sinn awer frou, datt mer an der
Konventioun mat RTL duerchgesat hunn,
datt mëttlerweil och geschriwwen Ënnerti-
tele kommen, fir och domadder deene Leit
entgéintzekommen.

Bei enger Bevölkerungszuel vu 450.000 Leit
huet een all Forme vu Behënnerungen: Leit
mat enger liichter Behënnerung, awer och
Leit mat geeschteger a kierperlecher
Behënnerung, mat rare Krankheeten, déi
behënnerend sinn, Leit mat ganz schwéie-
rer Behënnerung a mat mehrfach Behënne-
rung, déi geeschteg a kierperlech kënne
sinn. Eng Partie vun deenen Onkäschten - an
dat war eng vun de Froe vum Här Berger -,
well se selbstverständlech ënnert d’Fleege-
versécherung falen, gi jo doriwwer iwwer-
holl, wat ebe just mat deem Deel vun hirer
Behënnerung bäidréit.

Leit mat der Behënnerung ginn och ëmmer
méi al. Dat ass och hei gesot ginn elo grad.
Mir hunn an deene leschte Joren Haiser och
fir eeler behënnert Leit ageriicht, zum Bei-
spill justement zu Fréiseng, mä och zu
Esch. Nei Projete sinn amgaang ze ent-
stoen, fir datt och behënnert Leit an déi nor-
mal Centre-intégréen opgeholl ginn an en
eegene Grupp. Also, Dir gesitt och, datt do
eng ganz Partie vun Evolutioun stattfënnt.

Wann d’Integratioun vu behënnerte Leit eis
wierklech seriö gemengt ass, da musse mer
och alles maachen, esouwäit wéi et méig-
lech ass, fir datt se kënnen am normale Lie-
wensraum bleiwen. Ech sinn domadder
d’accord, fir ze soen, datt eng Partie och
vun de Kanner, wann een et net fäerdeg
bréngt fir d’Kanner an de Klassen ze loos-
sen, datt ee wéinstens misst kucken, datt
een d‘Édiff kéint integréiert kréien an normal
Schoulgebaier, wou déiselwecht Pau-
senzäite wieren, wou déiselwecht
Schoulzäite wieren, ebe just aus deene
Grënn, déi och hei opgezielt si ginn, fir datt
eng ganz Partie vun deene Kanner och an
de Pause kënne profitéieren, deen ee vun
deem anere léieren, deen ee mat deem
aneren och Kontakt ze hunn.

Mir sinn och frou fir behënnert Kanner an
d’Crèchen an an d’Maison-relaisen opze-
huelen. D’lescht Joer wore 50 behënnert
Kanner eleng an de Crèchen. Mir stellen
awer ëmmer erëm fest, datt Elteren, déi
Kanner mat engem Handicap hunn, e
grousse Besoin un Informatioun an Orienta-
tioun hunn an do dacks an der Koordina-
tioun zwëschent deene verschiddene Servi-
cer an Hëllefe Schwieregkeete fir d’Eltere
kënnen entstoen.

Dann däerf een och net vergiessen, datt
och an enger Famill nach aner Besoinë
kënne sinn, zum Beispill dee Moment wou
aner Kanner an der Famill dra sinn: Wéi ginn
déi à charge geholl? D’Mamm oder de
Papp, déi hir Aarbecht opginn an domad-
der eng Pai manner do ass. Wat sinn déi
Auswierkunge fir déi ganz Famill?

Mir haten effektiv de Projet vun der Cordée,
wou et drëm gaangen ass, fir besonnesch
ze kucken, fir fir all Kand en eegenen Dos-
sier ze maachen, fir ze wësse wien d’Kand
à charge geholl hat, wini et à charge geholl
gouf a wéi laang. Dorop ass d’Fro opkomm,
ob een en eegene Service fir d’Orientatioun,
d’Informatioun an d’Koordinatioun soll maa-
chen. Nodeems mer awer d’Gesetz elo iw-
wert d’Aide à l’enfance gestëmmt hunn,
sinn ech der Meenung - dat hat ech net mat
engem anere bis elo diskutéiert, mä ech
denken awer -, datt, wa mer iwwer Integra-
tioun an Normalitéit schwätzen, et normal
wier, datt och déi Kanner géifen à charge
geholl ginn iwwert den Office national de
l’enfance; allerdéngs dann natierlech mat
deene kompetente Leit, déi fir dës Aufgab
och gebraucht géife ginn.

Wa bis elo déi behënnert Kanner dacks an
hirer Famill bliwwe sinn, stelle mer awer och
fest, datt ëmmer méi jonk behënnert Leit
d’Recht sech froen, fir onofhängeg an auto-
nom ze sinn. Dofir kommen eng ganz Rei
vun Haiser, déi fonctionnéieren, wou Leit
mat Behënnerungen zesumme liewen an ee
Suivi vun den Organisatioune gemaach
gëtt, wou déi Leit am Dag schaffe respektiv
an Dagesfoyere sinn. Sécherlech wäerten
an deenen nächste Joren nei Projete vun
engem autonomen oder semi-autonome Lo-
gement derbäikommen.

Accessibilitéit a Mobilitéit spillen eng wich-
teg Roll. Dofir ass och d’Gesetz vun 2001
iwwert d’Accessibilitéit enorm wichteg fir öf-
fentlech Plazen, fir öffentlech Gebaier, mä
awer och op dem Wee fir dohinner.

Doriwwer eraus stellt sech d’Fro, ob een dat
elo am private Raum…

(Brouhaha et coups de cloche de la Pré-
sidence)

…zum Beispill oder a Geschäfter kéint maa-
chen, an zum Beispill och a Kinoe kéint
maachen. Et ass och richteg hei gesot ginn,
datt, wann een dat direkt vu virera mécht,
da kascht dat net esou vill méi deier, mä et
muss een einfach drun denken. Dat ass
eppes, wat an eiser Kultur dra feelt, datt mir
d’Haiser eben net esou plangen, datt mir
d’Gebaier net esou plangen, well et géif am
Fong jidderengem d’Liewe méi liicht maa-
chen.

Dir kritt bei Info-Handicap en Dossier fir
d’Architekten, fir déi si se haaptsächlech a
fir d’Leit aus de Baubetriber, mat gudden a
schlechte Beispiller dran. Och d‘ADAPT be-
réit, informéiert a forméiert, zum Beispill
d’Eisebunn oder och bei der neier Aero-
gare.

Mir hunn dann eng Partie vu Labelen, wéi
zum Beispill den „Euregio for all“, wou mir
oft an Zesummenaarbecht mat eisen No-
peschlänner an deene leschte Jore ge-
schafft hunn. Mir hunn zum Beispill zu Lët-
zebuerg néng Muséeën, déi de Label hu
vun der Accessibilitéit, gradesou wéi 15 Ho-
telen a siwe Restauranten. Et ass awer ganz
gutt méiglech, datt et der doriwwer eraus
nach gëtt, mä déi dote kenne mer, well se
eben de Label hunn.

An dëser Legislaturperiod hu mer jo d’Ge-
setz gestëmmt iwwert den Zougang vu Be-
gleithënn, déi behënnert Leit begleeden.
Ech denken, datt domadder och eng grouss
Autonomie fir eng ganz Partie vun hinnen
entstanen ass.

Accessibilitéit brauche mer awer och fir déi
nei Technologien, zum Beispill bei de Com-
puteren, dass se méi grouss Tasten hunn, fir
datt d’Leit da besser kënnen dorobber
schaffen.

Bei der Mobilitéit wëll ech un dee flotte Pro-
jet erënnere vum Novabus, wou ech wëll
dem Transportminister och Merci soe fir
seng spontan Bereetschaft, déi Iddi finan-
ziell ze ënnerstëtzen. Den Ausgang wou er-
blannte Leit kommen, mä en ass awer och
elo fir all behënnert Leit e wichtege Schrëtt,
zum Beispill, wa si wëlle bei den Dokter
goen, mä awer och fir hir Fräizäit, fir a
Concerten ze goen, an Ausstellungen ze
goen, an iwwerhaapt fir méi Liewensquali-
téit ze hunn a manner isoléiert ze sinn.

Et ass och gefrot ginn iwwert den neie Mo-
dell vun der Finanzéierung fir d’Dagesser-
vicer. Mir sinn amgaang op de Wee vu For-
faiten ze goen, amplaz wéi bis elo vun der
Villbedarfsfinanzéierung, wou mer d’Poste
bezuelt hunn. Déi Aarbechte sinn amgaang,
mä dat wäert nach zwee Joer Zäit brau-
chen, bis mer dat awer ëmgesat hunn.

Iwwert deen Deel op dem Aarbechtsmaart,
deen eppes mat mir ze dinn huet: Mir si
virun allem zoustänneg iwwert den FNS fir
d’Akommes vun de schwéier behënnerte
Leit, dat wéi gesot d’Héicht vun dem RMG
huet,…

(Brouhaha et coups de cloche de la Pré-
sidence)

…wou een awer d’Konditiounen net brauch
ze erfëlle vun dem RMG, zum Beispill datt
de Revenu de remplacement net gekuckt
gëtt vum Akommes vum Rescht vun der Fa-
mill. Déi behënnert Persoun, wa si zum Bei-
spill duerch eng Ierfschaft Geld kritt, brauch
och net déi Suen erëmzebezuelen, sou-
laang wéi si lieft, mä de Fonds de Solidarité
kann herno déi Gelder rechtens maachen,
wann déi Persoun dout ass, bei hirer Ierf-
schaft.

Nach zu enger vun deene Propositiounen,
vun där mir de leschte Freideg diskutéiert
hunn. Ech wëll all deenen, déi esou opge-
reegt waren, well mer de leschte Freideg an
der Regierung doriwwer geschwat hunn,
soen: Déi, déi dra waren, wëssen, datt een
net heihinner kënnt, wann een net emol
wéinstens mat de Kolleegen am Virfeld sech
doriwwer beroden huet.

Mir hu festgehalen, datt zum Beispill déi
Leit, déi de Revenu pour personnes grave-
ment handicapées kréien, net de Complé-
ment vum Loyer kréien, wat awer kann e
grousse Problem fir si duerstellen. D’Regie-
rung proposéiert, wa mer dann dat Gesetz
nei schreiwen, datt mir dat dann och...

Ech kann net laang schwätzen, well de
François Biltgen huet nach zéng Minutten
Zäit, an ech hu meng Zäit elo eriwwer, also
et ass eben net aneschters. Duerfir…

(Interruptions)

Jo, et ass alles eng Course contre la montre.

Duerfir mengen ech ewell, datt et wichteg
ass, datt een och do kuckt, wéi mir eis an
deenen nächste Joren domadder besser
kënnen auserneesetzen.

Ech sinn d’accord och mat deene Froen iw-
wert d’Ausbildung, wou ech awer och wëll
soen, datt dat och net ëmmer esou einfach
mam Ausland ass, wéi dat hei esou kléngt.
All déi Leit, déi am Ausland an de Schoule
sinn, déi kréien och e Certificat, deen een
aneren ass wéi an den normale Schoulen.

An ech wëll och der Madame Frank soen,
datt Bitburg en europäesche Projet ass. Mir
brauchen net een an der Groussregioun
nach ze kréien, do hu mer een. Ech men-
gen, datt et eppes ass, wat mer bis elo hunn
a wat vun de Lëtzebuerger net ëmmer esou
genotzt gouf, well och do net ëmmer déi
Formatiounen ugebuede goufen, déi fir ei-
sen Aarbechtsmaart déi waren, déi mir woll-
ten.

Ech sinn e bëssen erstaunt iwwer ver-
schidde Saachen, déi ech héieren hunn iw-
wert d’Ateliers protégés, wou ech awer wëll
soen, datt déi Leit awer nu wierklech
Saache maachen, déi fir eis Gesellschaft
sinn an an der Gesellschaft gebraucht ginn.
Dat geet u beim Gebitz bis Dréckereiaar-
bechten, Bauerebetriber, Holz- an Eisenate-
lier, Bäckereien, Seef, Konscht, Kultur, mä
awer och Restauranten, bis zur Gestioun
vum Märchepark.

Ech menge wierklech, datt dat awer Leit
sinn, déi sech ganz vill afale loossen an och
ëmmer erëm Neies afale loossen, wou mir
als Familljeministère zoustänneg si fir de
Bau an den Équipement vun deenen Ate-
liers protégés.

Generell kënne mer feststellen, dass d’Fi-
nanzsituatioun vu quasi alle behënnerte Leit
regulariséiert ass zënter dem Gesetz vun
2003, eng Kéier iwwert den Aarbechtskon-
trakt, deen den Här Biltgen mécht, an op
där anerer Säit de Revenu pour personnes
gravement handicapées.

Et bleiwen nach ongeféier 50 Leit, déi ëm en
doucen Iwwergank vum Gesetz vun 2003
gewënscht hunn, meeschtens doduerch,
datt si eng onstabil Gesondheet haten, zum
Beispill och Psychosen derbäi waren. 2008
goufen iwwert d’ADEM 299 Dossieren an
den FNS virugi fir de Revenu pour per-
sonnes gravement handicapées. 2008 am
Dezember waren et 1.300 Bénéficiairen, déi
dee Revenu pour personnes gravement
handicapées haten, 40% vun hinne ware
geeschteg behënnert, 23 kierperlech, ee
sensoriell, a 36 Leit ware psychesch behën-
nert, wat am Ganzen 14.922.000 Euro de
Stat kascht huet.

Ech wëll mech och deene Mercien
uschléisse fir all déi Leit, déi sech Dag fir
Dag mat vill Engagement a Professionalitéit,
mä awer och mat Häerz fir behënnert Kan-
ner, grouss an eeler Leit mat enger Behën-
nerung asetzen, doheem, op der Aarbecht,
am Foyer, mä och an de Ministèren, an de
Verwaltungen. An ech géif besonnesch och339988 www.chd. lu
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wëllen e grousse Merci soen un den Aar-
bechtsministère fir déi gutt Zesummenaar-
becht, déi mir mat hinnen an dësem Dossier
hunn.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Jacobs. Den Här Aarbechtsminister Fran-
çois Biltgen huet d‘Wuert.

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Merci, Här President.
Wann een iwwer Leit mat Behënnerung
schwätzt, wollt ech emol froen: Wat ass iw-
werhaapt eng Behënnerung?

Ech ginn dovunner aus, dass kee vun eis
heibannen net och eng Behënnerung huet.
An duerfir muss een och, wann ee wëllt op
komplex Froen einfach Äntwerte fannen,
sech d‘Fro stellen, ob ee wierklech kann op
komplex Froen einfach Äntwerte fannen,
well et gëtt déi verschiddenst Zorte vu Leit
mat Behënnerung. Et sinn déi, déi vu Ge-
buert aus eng Behënnerung hunn. Anerer
hunn hir Behënnerung duerch iergende Lie-
wensaccident kritt. Déi eng hunn eng phy-
sesch Behënnerung, dat sinn zur Zäit 70%
vun de Leit, déi e Statut hunn. 12% hunn
eng psychesch Behënnerung - déi Zuel
geet iwwregens an d’Luucht -, 10% eng
geeschteg Behënnerung - déi Zuel geet
erof -, an 8% eng sensoriell Behënnerung,
ganz oft, datt si schlecht gesinn. Alles dat
mécht et verschidden.

Déi Äntwert, déi mir ginn, ass e Statut, fir
deen, dee wëllt schaffe goen oder an der
Schaff ass an eng Behënnerung huet, fir
deen ze schützen. Dat ass de Statut vum
Travailleur handicapé.

Et gëtt awer ganz vill behënnert Leit, déi net
kënne schaffe goen. Och dat solle mer net
vergiessen, an do wëlle mir verschidde Saa-
chen am Gesetz änneren. Dat huet eppes
ze di mat dem Revenu pour personnes gra-
vement handicapées, déi mer zwéngen,
sech beim Aarbechtsamt anzeschreiwe bis
ewell, ouni dass awer déi Leit nu wierklech
kënne schaffe goen. Dat also wëlle mer än-
neren. 30% Behënnerung, dat ass eben déi
Limite, déi een elo muss hunn, fir de Statut
ze kréien.

Da musse mer kucken, dass déi Leit eng
Schaff an eng Pai kréien. Dat war en Zil vum
Gesetz vun 2003: Gitt de Leit eng Schaff, a
gitt hinnen eng Pai vun op d‘mannst dem
Mindestloun. Si si manner produktiv wéi déi
aner, mä sollen trotzdeem déi Pai kréien, an
de Patron soll den Ënnerscheed vun der
Produktivitéit kréien. E Patron, deen een a-
stellt, deen de Statut de travailleur handi-
capé huet, kritt op d‘mannst 40%, an dat
geet dann erop bis 90%. Et kéint 100% sinn,
dat ass awer e bësse méi rar.

Et ass also eng Zort Kombi-Loun, dee mer
agefouert hunn. E bessere Kombi-Loun,
fannen ech, wéi deen däitschen, well beim
däitschen bezilt de Patron wéineg an de Sa-
larié ka sech eppes siche goe bei d’So-
zialämter, hei kritt de Salarié säi Mindestloun
an de Patron kritt d’Differenz vun der Pro-
duktivitéit erëm.

Och do muss ee kucken: Déi eng si méi pro-
duktiv wéi déi aner. Déi eng hu méi initial
Ausbildung wéi déi aner. Duerfir mengen
ech, ass et och extrem wichteg, fir eben ze
kucken, dass esou vill wéi méiglech Leit mat
Behënnerung, notamment déi, déi se scho
vu klengem un hunn, dass déi och gehollef
kréien eng Formatioun ze kréien.

Duerfir geet et fir mech och net duer eleng
ze soen, mir mussen d’handicapéiert Kan-
ner integréieren an der Schoul mat deenen
aneren. Et muss ee kucken, dass si eraus-
kommen aus der Schoul mat enger Chance
op eng Ausbildung a mat enger Chance,
duerno op eng Schaff ze kommen. De Min-
destloun ass eigentlech jo nëmmen d’mini-
mal Basis. Mir hätte gär, dass vill Leit méi
wéi de Mindestloun kréien, obwuel se
Behënnerungen hunn. Och bei deene kritt
jo de Patron gehollef.

Ech wëll grad wéi d’Madame Jacobs e bës-
sen hei mech verwonnert weisen iwwert dat
Dépréciatiivt wat par rapport zu de souge-
nannten Ateliers protégés genannt gouf.
Ech wär och frou, wa mer géifen dat Wuert,
wat aus enger vergaangener Zäit kënnt, of-
schafen, well et geet dorëm, dass déi Leit
do schaffen. Mir hu jo ënner anerem deenen
Ateliers protégés d’Oplag gemaach, eege
Revenuen ze erwirtschaften, fir effektiv ze
kucken, dass et net nëmme Beschäfte-
gungstherapie soll sinn, déi do geschitt, mä
dass versicht gëtt och produktiv ze schaf-
fen, an de Leit elo net nëmmen ze soen, si
géifen eng Pai kréien zum Schluss vum
Mount, mä och ze soen: Du hues eppes ge-
schafft, wat wäertvoll ass.

Dass dat vläicht an deem engen oder anere
Fall nach auszebauen ass, wëll ech net a
Fro stellen. Mir sinn och bereet, mat deenen
eenzelnen Haiser ze diskutéieren, wéi mer

vläicht dee Finanzmodus kënnen anesch-
ters maachen. Mä d’Iddi war vun Ufank un,
dass sollen eege Suen erwirtschaft ginn,
ebe just fir dass do och eng seriö Schaff ge-
maach gëtt, déi eng wirtschaftlech Bedei-
tung huet. Ech weess awer, dass et ganz vill
Haiser gëtt, déi do ganz gutt a ganz vill
schaffen an déi och do eppes fäerdeg brén-
gen.

Natierlech kommen ech dann erëm eng
Kéier drop zréck: Et ass méi schwiereg mat
Leit, déi Autismus hunn, produktiv ze schaf-
fen, wéi mat Leit, déi elo e klenge physe-
schen Handicap hunn. Dat alles muss ee
mat a Considératioun zéien, wann een do
déi Saachen ännert.

(Brouhaha et coups de cloche de la Pré-
sidence)

❱❱❱ M. le Président.- Ech bieden Iech!
Da passt dach op! Här Minister, fuert virun!

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Jo. D’Zuele wëll ech
iwwregens soen, de Bilan, deen hei ver-
laangt ginn ass, dat ass alles am Rapport
d’activité vum Ministère nozeliesen, wat eis
ubelaangt haaptsächlech. Dat, wat d’ADEM
eraginn huet, och e groussen Deel, deen de
Ministère selwer opgestallt huet. D’Zuele si
folgend am Schnëtt fir 2008: 1.378 déi eng
Schaff haten am Privatsecteur, 720 déi eng
Schaff beim Stat haten, 170 déi eng Schaff
bei de Gemengen haten, 762 déi eng Schaff
an engem sougenannten Atelier protégé ha-
ten. Also ronn 3.000. Et kommen natierlech
och nach fir 2008 bal 1.000 Leit derbäi, déi
nach eng Schaff gesicht hunn an déi beim
Aarbechtsamt ageschriwwe waren.

Déi Leit, déi e Revenu pour personnes gra-
vement handicapées hunn, déi zielen ei-
gentlech net zu deenen, obwuel se musse
beim Aarbechtsamt zur Zäit ageschriwwe
sinn. Mä dat si keng Leit, déi eng Schaff
hunn, well déi sinn net disponibel fir de Mar-
ché du travail. Sou wäerte mer dat och tren-
nen.

Wat ass zënterhier geschitt?

Et ass gefrot ginn: Hutt Der genuch Mëttele
virgesinn? Ech kommen do nach eng Kéier
op d’Gemengen an op de Stat zréck. Bei
den Ateliers protégés, do ass zënter 2004
villes geschitt. 2004 hate mer ronn zéng
Ateliers protégés; et sinn der mëttlerweil
fënnef derbäikomm an et sinn der nach an
der Maach. Mir hunn net genuch Plazen
zurzäit fir eng ganz Partie vu Leit, déi zum
Beispill aus der Éducation différenciée
erauskommen, fir duerno eppes Sënnvolles
mat deenen ze maachen.

Dofir ass d’APEMH amgaang en neien Ate-
lier bei Lampech ze maachen, den HMC zu
Kapellen, Kräizbierg sicht nach en Terrain.
Dofir: Avis aux amateurs fir déi Gemengen,
déi bereet wären, do mat der Fondation
Kräizbierg zesummenzeschaffen.

Wann ech de Budget vum Aarbechtsminis-
tère huelen an ech huelen d’Dotatiounen un
de Fonds pour l’emploi ewech, déi jo eng
spezifesch Fonctioun hunn, stellen ech fest,
dass 55% vun de Gelder, déi den Aar-
bechtsministère verwalt, an d’Ateliers proté-
gés gi respektiv an déi dote Politik. Dat ass
eng Augmentatioun vun iwwer 200% an
deene fënnef Joer wou mer elo geschafft
hunn.

Wann ech dann erëm d’Ateliers protégés
huelen, déi 15, hu mer do ronn 180 Leit
Équivalents temps plein als Encadrement
schaffen, an 2009, dat sinn der elo e bësse
méi wéi déi Zuel, déi ech 2008 genannt
hunn, 813 Équivalents-temps-plein-Leit, déi
do beschäftegt sinn. Wann Der dat kuckt,
180 op 813, mengen ech, ass awer do e se-
riöen Encadrement garantéiert. Dat sinn
awer vill Leit, déi sech ëm d‘Travailleurs
handicapés do bekëmmeren. Also, mir
hunn och d’Personal ëm 57% gesteigert.

Mir sinn amgaang selbstverständlech mat
de Leit ze kucken, wéi mer weiderginn, an
da stellt sech d’Fro: Wéi kréie mer méi Leit
net nëmmen an d’Ateliers protégés? Mir
brauche méi Ateliers protégés. Wéi kréie
mer méi Leit an de Rescht vun de Secteu-
ren op eng Schaff? Dat ass eng Fro vu
Quota an och eng Fro vu voluntaristescher
Politik. De Stat huet décidéiert, schonn zën-
ter Joren, all Joer der 50 anzestellen. Do-
duerch kënnt de Stat ëmmer méi héich un
d’Zuelen erun.

D’Gemenge sinn u sech déi, déi der am
mannsten agestallt hunn, an dofir hu mer
déi Actioun gemaach, vun där och schonn
den Här Schreiner geschwat huet, ze-
summe mam Syvicol. Déi Gemengen, déi
matgemaach hu mat där Actioun, dat ass
Schëffleng, Betzder, Biekerech, Kielen,
Stadbriedemes, Mäerzeg. Mëttlerweil huet
d’Stad Lëtzebuerg sech bei eis ugemellt, fir
och en Accord mat eis ze maachen, deen
och géif an deem Sënn goen, wann alles

riicht leeft, dass d’Stad Lëtzebuerg datsel-
wecht géif maache wéi de Stat, mä all Joer
der puer systematesch astellt.

❱❱❱ Une voix.- Dat maache mer jo och!

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Elo kommen ech op
d’Quoten, fir dann zum Schluss ze kommen.
D’Quoten, dat ass eng quokeleg Fro. Ech
hunn de leschte Freideg de Ministeschkol-
leege virgeschloen, fir d’Quoten obligato-
resch ze maachen an deenen Entitéiten am
privaten oder am öffentleche Secteur, déi
d‘Quoten net géifen erfëllen, fir do Taxen ze
bezuelen, déi da géifen an de Fonds pour
l’emploi kommen, fir dann aner Plazen ze fi-
nanzéieren. Et ass décidéiert ginn an der
Regierung, dass mer dat elo net maachen.
Éischtens ass et vläicht elo just an enger
Krisenzäit engersäits gutt, wa mer géife méi
Drock maachen, dass och handicapéiert
Leit eng Chance kréien, well déi kréien der
natierlech manner, wann den Aarbechts-
maart méi ugespaant ass. Op där anerer
Säit ass et awer och vläicht elo net dat rich-
tegt Zeechen, wa mer elo esou eng Tax géi-
fen aféieren.
Zweetens kënnt derbäi, dass een, wann een
d’Tax wëllt aféieren, muss virdrun emol ku-
cken: Huet de Betrib oder d’Gemeng oder
wien och ëmmer - mir kucken och Entitéiten
- selwer Effortë gemaach? Huet e sech un
d’Servicer gewannt? Woubäi ech och hei
wëll soen, dass ech net d’accord si mat
deene Reprochen, déi och hei der ADEM an
dem Service des Travailleurs handicapés
gemaach gi sinn. Mir hunn e Consultant
agestallt, dee systematesch d‘Betriber dé-
marchéiert.
Well et ass net esou einfach ze soen, elo
stellen ech eng Persoun mat Handicap an.
Et muss een emol éischtens wëssen: Wat si
bei mir d’Plazen, déi opstinn, a wat fir eng
Ufuerderunge stellen ech dann un en Tra-
vailleur handicapé, dee bei mech kënnt? An
do muss ech awer soen, dass ganz gutt ge-
schafft gëtt vum Service des Travailleurs
handicapés, fir da wierklech ze kucken,
wann eng Plaz gemellt gëtt, fir Leit ze fan-
nen, déi och op déi dote Plaz passen.
Et kënnt och derbäi, dass een normalerweis
net einfach kann en Travailleur handicapé
astellen, ouni dass een e gewëssenen En-
cadrement ronderëm mécht. Alles dat kann
een awer zesumme mam Service des Tra-
vailleurs handicapés maachen.
Mir hunn also décidéiert, e Groupe de tra-
vail interministériel anzesetzen, fir ze ku-
cken: Wéi brénge mer et fäerdeg, op eng
obligatoresch Quot ze goen? Wou een eng
Prozedur muss hunn, wou een net ka vun
uewen erof elo Taxen aféieren, mä wou ee
muss e bësse méi Drock maachen, dass ef-
fektiv e bësse méi geschitt.
Well et kënnt nach en anere Problem derbäi,
dee solle mer net ënnerschätzen. Vill Leit -
an ech hu vill mat esou Leit perséinlech dis-
kutéiert, respektiv mat Eltere vu Kanner -
wëllen net, dass een de Statut de travailleur
handicapé kritt. Ech hu mer ëmmer misse
vill Méi maachen, fir ze soen: Ma lauschter,
just mam Statut de travailleur handicapé
kënne mer der méi hëllefen, op eng Schaff
ze kommen, wéi wann s de deen net hues.
Ech hu scho Leit begéint, déi mer gesot
hunn: Jo, hätt ech de Statut de travailleur
handicapé, da géif méi fir mech geschéien.
Ech hu keen an ech hunn awer Misär. Ech
hu keng Schaff an esou weider.
Et muss een also och déi positiv Approche
emol fir d’éischt maachen, dass de Statut
de travailleur handicapé net en negative
Stempel ass, mä dass et eng Hëllef ass, fir
engem kënne méi ze hëllefen. Ech weess
awer, wa mer elo géifen einfach vun uewen
erof d’Quoten direkt obligatoresch maa-
chen, dass dann a verschiddene Betriber,
awer och a verschiddene Gemengen, hunn
ech och scho gespuert, Leit, déi méi
schlecht dru sinn, géife gesot kréien: Du
muss elo emol de Statut de travailleur han-
dicapé siche goen, fir dass ech op meng
Quote kommen. Och do muss een also
eppes sichen, wat méi progressiv ass.
Et ass eisen décidéierte Wëllen an der Re-
gierung, fir dat doten ze maachen. Et ass
selbstverständlech kloer, wann déi éischt
Sitzungen emol si vum Groupe de travail in-
terministériel, dass een e bësse weess, wéi
ee ka goen, dass selbstverständlech do
d’Consultatioune mat allen Acteure vum Ter-
rain gemaach ginn, ob dat d‘Patronatsver-
eenegungen, d‘Gewerkschaftsvereenegun-
gen, d’Leit, déi an den ONGen, déi am Mi-
lieu schaffen, sinn; also, mir wäerte se alle-
guer consultéieren. Mä ech sinn emol scho
ganz frou, dass mer e Freideg décidéiert
hunn, dass mer do op deem Wee e Schratt
méi wäit ginn.
Ech soen Iech Merci fir d’Opmierksamkeet,
déi Der nach hat no deem laangen Nomët-
teg.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
D’Regierung huet och gemierkt, dass mer
ganz kulant ware mat hirer Riedezäit.

Da komme mer zum leschte Punkt vun ei-
sem Ordre du jour vun haut de Mëtteg. Dat
ass de Projet de loi iwwert d’Direktiv
REACH. Et si bis elo ageschriwwen: den
Här Oberweis, den Här Berger an den Här
Huss. Ass nach een do? Den Här Mehlen.
D’Wuert huet dann elo de Rapporteur, den
honorabelen Här Negri.

8. 5819 - Projet de loi
a) relatif aux contrôles et
aux sanctions concernant
l’enregistrement, l’évaluation
et l’autorisation des sub-
stances chimiques et les res-
trictions y applicables, telles
que ces substances sont vi-
sées par le règlement (CE)
N°1907/2006 du Parlement
européen et du Conseil du 18
décembre 2006 concernant
l’enregistrement, l’évaluation
et l’autorisation des sub-
stances chimiques, ainsi que
les restrictions applicables à
ces substances (REACH), ins-
tituant une agence euro-
péenne des produits chi-
miques, modifiant la directive
1999/45/CE et abrogeant le
règlement (CEE) N°793/93 du
Conseil et le règlement (CE)
N°1488/94 de la Commission
ainsi que la directive
76/769/CEE du Conseil et les
directives 91/155/CEE,
93/67/CEE, 93/105/CE et
2000/21/CE de la Commission
b) modifiant la loi modifiée
du 15 juin 1994
- relative à la classification,
l’emballage et l’étiquetage
des substances dangereuses
- modifiant la loi du 11 mars
1981 portant réglementation
de la mise sur le marché et de
l’emploi de certaines sub-
stances et préparations dan-
gereuses
c) modifiant la loi du 3 août
2005 relative à la classifica-
tion, à l’emballage et à l’éti-
quetage des préparations
dangereuses
d) abrogeant la loi modifiée
du 11 mars 1981 portant ré-
glementation de la mise sur
le marché et de l’emploi de
certaines substances et pré-
parations dangereuses
Rapport de la Commission de l’Environ-
nement

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP), rapporteur.-
Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
REACH steet fir d’Registréierung, d’Evalua-
tioun an d’Autorisatioun vun 30.000 che-
mesche Stoffer innerhalb vun der Europä-
escher Unioun.

Domat soll d’Geféierlechkeet vun de che-
mesche Substanze fir Mënsch an Ëmwelt an
Europa ënner Kontroll bruecht ginn. Wéi ge-
féierlech chemesch Substanze kënne ginn,
wësse mer alleguerte vu verschiddene Bei-
spiller a vu grousse Chemiekatastrophen,
déi et an deem Beräich do gi sinn. 1976 zu
Seveso an 2001 zu Toulouse siefen hei stell-
vertriedend genannt, wou et vill Doudeger
an nach méi Verletzter gi sinn.

Dëst Gesetz stellt deemno e Quantesprong
an der Ëmweltpolitik duer, andeems che-
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mesch Stoffer an enger éischter Phas cer-
néiert ginn doduerch, dass se festgeschriw-
wen, also registréiert ginn, fir an der Termi-
nologie vu REACH ze bleiwen. Mir stinn
awer just am Ufank vun dësem Prozess, a
vill Leit wären och vun Ufank u gäre méi wäit
gaang.

D’Approche vun der Europäescher Kom-
missioun am Dossier REACH ass déi rich-
teg, fir op laang Zäit op eng koordinéiert
Manéier de Problem vum Wildwuchs vun de
chemesche Substanzen an der EU an de
Grëff ze kréien. Heibäi sinn all Memberstate
gefuerdert, hire Bäitrag ze leeschten.
REACH ass awer och e Kompromëss, en-
gersäits fir d’Gesondheet vum Mënsch an
d’Ëmwelt ze schützen, an anerersäits fir
d’Kompetitivitéit vun der chemescher Indus-
trie ze erhalen an zugläich hir Capacitéit zur
Innovatioun an zur Recherche ze stimuléie-
ren.

De Projet de loi 5819 steet am Kontext vum
sougenannte REACH-Reglement, engem
europäesche Reglement mat der Nummer
1907/2006, dat den 1. Juni 2007 a Kraaft
getrueden ass. REACH steet fir „Registra-
tion, Evaluation, Authorization and Restric-
tion of Earth Chemicals“. REACH schaaft
eng europäesch Agence fir zentral Regis-
tréierung, Evaluatioun, Autorisatioun a Res-
triktioun vu chemesche Substanzen. Si huet
hire Sëtz zu Helsinki.

D’Registréierung vun den 30.000 che-
mesche Substanze leeft iwwer eng Period
vun eelef Joer. Dës Prozedur wäert et erla-
ben, déi feelend Informatiounen iwwert
d’Gefore vun dëse chemesche Substanzen
ze komplettéieren, déi entspriechend Mesu-
ren ze definéieren an domat fir eng adequat
Gestioun vun de Risiken ze suergen.

Am Kader vun der Registréierungsprozedur
mussen d’Entreprisen, déi méi wéi eng Tonn
pro Joer vun enger bestëmmter cheme-
scher Substanz hierstellen oder importéie-
ren, eng Rei Informatiounen zu där Sub-
stanz zur Verfügung stellen a se dann an
där nei geschafener zentraler Datebank vun
der europäescher REACH-Agentur zu Hel-
sinki enregistréiere loossen. D’Déclarantë
mussen niewent der Registréierung awer
och déi entspriechend Riskmanagement-
Zeenarië vun de chemesche Stoffer identifi-
zéieren an dës den Utilisateure matdeelen.

REACH erlaabt et der europäescher Agen-
tur ausserdeem, eng zousätzlech Evalua-
tioun ze maache vu Stoffer, déi besonnesch
am Verdacht stinn, extrem gëfteg ze sinn.
Bei dëse Stoffer gesäit d’EU-Agence och e
speziellt Autorisatiounsverfahre vir. Dësen
Autorisatiounsmechanismus verlaangt näm-
lech, dass d’Betriber no méi sécheren Er-
satzstoffer fuerschen an d’Resultater dovun
och an hirer Autorisatiounsdemande mat-
deelen.

REACH erlaabt et domat och, méi schnell
besonnesch gëfteg Substanze ganz oder
deelweis ze verbidden. REACH garantéiert
och, dass Experimenter bei Déieren op de
strikte Minimum reduzéiert ginn an encoura-
géiert zur gläicher Zäit no alternative Metho-
den ze sichen.

Här President, d’europäesch Agentur vu
REACH zu Helsinki spillt also eng eu-
ropäesch zentraliséierend Roll an der Er-
faassung vun de chemesche Substanzen.
Hir Kredibilitéit gëtt garantéiert duerch eng
kloer Législatioun an duerch strukturéiert
Décisiounsprozeduren, déi fir all Länner déi-
selwecht sinn an domat Wettbewerbsver-
zerrungen innerhalb vun der EU verhënne-
ren. Op Basis vun héich wëssenschaftleche
Strukturen ass et der Agence méiglech,
d’Informatioune fir d’Registréierung vun de
chemesche Stoffer op eng technesch an ef-
fikass Manéier ze traitéieren, an dëst an al-
ler Onofhängegkeet an an aller Transpa-
renz.

De Conseil d’administration vun der Agence
ass esou zesummegesat, dass all Member-
state vertruede sinn. D’Agence informéiert
op Basis vun engem permanente Forum iw-
wer sämtlech enregistréiert Substanzen, déi
se un all EU-Länner online weidergëtt. Och
ginn iwwert dëse Forum d’Législatiounen an
déi domat verbonne Schwieregkeeten eva-
luéiert, duerch e permanenten Austausch
vun Informatiounen zwëschent de Member-
staten an der europäescher REACH-Agen-
tur. Domat weess all Entreprise an der gan-
zer EU zu all Moment, éischtens, wat fir che-

mesch Substanzen um europäesche Mar-
ché erlaabt sinn, zweetens, wat fir mat Res-
triktioune beluecht sinn, an drëttens, wat fir
ganz einfach verbuede sinn. An deement-
spriechend musse sech d’Betriber och ver-
halen.

Déi eenzel Memberlänner mussen hiren En-
treprisë bei där Missioun déi néideg Ën-
nerstëtzung ubidden, fir dass si hirer Res-
ponsabilitéit kënne gerecht ginn. Dee wich-
tegste Prinzip, no deem dëst geschéie soll,
ass folgenden: Responsabel sinn an Zu-
kunft d‘Fabrikante respektiv d’Importateure
vu chemesche Substanzen. Et ass also elo
net méi d’Autorité publique, déi noweise
muss, dass eng Substanz geféierlech ass,
mä et sinn d’Produzenten an d’Importateu-
ren, déi noweise mussen, dass hir Substan-
zen ongeféierlech sinn.

D’Fabrikante ginn Informatioune weider, fir
dass vun de Revendeure bis hin zum Kon-
sument jiddweree richteg mat Substanzen
ëmgeet, déi ënner gewësse Bedéngunge
Risiken duerstellen. Besonnesch geféier-
lech Substanze sollen esou schnell wéi
méiglech vum Maart geholl ginn, soubal Al-
ternative bestinn.

Sonderregelunge gëtt et dernieft fir Sub-
stanzen, vun deenen ee weess, dass se och
a ganz klenge Quantitéite geféierlech sinn a
schwéier Folge fir d’Mënschheet no sech
zéien, wéi Kriibs, Onfruchtbarkeet, gene-
tesch Verännerungen, a wann dës héich
gëfteg Stoffer sech an der Ëmwelt akkumu-
léieren.

REACH setzt also eng laangfristeg Strategie
ëm, déi no an no derzou féiere soll, dass
mer eng besser Kontroll iwwert d’chemesch
Substanzen hunn, déi mer an der Ëmwelt
fräisetzen, an dass de Risiko fir d’Gesond-
heet an d’Ëmwelt op e Minimum reduzéiert
gëtt. Dës Prozedure mussen op laang Weil
erlaben, dass keng chemesch gëfteg Sub-
stanzen an de Länner vun der EU méi pro-
duzéiert respektiv importéiert ginn.

D’Roll vun den EU-Memberstaten ass elo,
nom Akraafttriede vu REACH, derfir ze suer-
gen, dass hir Entreprisen d’REACH-Regle-
ment anhalen, a si och dobäi ze ënnerstët-
zen. De Projet de loi 5819 vun haut soll dat
zu Lëtzebuerg garantéieren.

Här President, d’Ëmsetze vum REACH-Re-
glement zu Lëtzebuerg besteet haaptsäch-
lech an der Berodung vun den Entreprisen,
der Kollaboratioun mat der europäescher
Agence an de Kontrollen um Terrain, déi vun
deene verschiddene Verwaltunge gemaach
ginn. Fir dës Missiounen erfëllen ze kënnen,
huet de Ministerrot de 26. Januar 2007 dé-
cidéiert, dass folgend fënnef Strukture solle
geschaf ginn:

Éischtens, wéi an anere Länner och iwwer-
hëlt den Ëmweltminister d’Koordinatiouns-
fonctioun vu REACH an d’Ëmweltverwaltung
gëtt déi national Autorité compétente zur
Ëmsetzung vum REACH-Gesetz.

Zweetens, et gëtt e Comité interministériel
geschaf, dee copresidéiert gëtt vum Ëm-
weltminister a vum Wirtschaftsminister, wou
Delegéierten dra si vum Environnement, der
Économie, der Santé, der Inspection du Tra-
vail et des Mines, der Waasserwirtschafts-
verwaltung an déi zesummen den zentrali-
séierte Suivi vun der Ëmsetzung vu REACH
maachen.
Drëttens, en Helpdesk gëtt fir d’Betriber zu
Lëtzebuerg geschaf, ënnert der Tutelle vum
Wirtschafts- a vum Ëmweltminister, dee vum
Centre des Ressources des Technologies
de l’Environnement, CRTE, opgestallt gëtt.
Den Helpdesk ass vum CRTE op Basis vun
den europäeschen Norme vum REACH-Re-
glement entwéckelt ginn. Fir senger Mis-
sioun hei gerecht ze ginn, kritt den CRTE,
deen zu Esch säi Siège huet, dofir déi néi-
deg finanziell a personell Moyenen, fir d’En-
treprisen userfriendly, also gutt an einfach
beroden ze kënnen. Ausserdeem hëlleft
den CRTE dem virgenannte Comité intermi-
nistériel op logisteschem an techneschem
Niveau.
Véiert Mesure: Och déi concernéiert Minis-
tèrë mussen zousätzlech Personal kréien, fir
déi nei Aufgaben erfëllen ze kënnen.

(M. Laurent Mosar prend la Présidence)
Fënneften a leschte Punkt: Et gi Lëtzebuer-
ger Vertrieder an d’europäesch REACH-
Agentur op Helsinki designéiert, an zwar an
de Verwaltungsrot e Vertrieder vum Environ-
nement, an de Forum e Vertrieder vun der
Ëmweltverwaltung an an de Comité vun den
EU-Memberstaten e Vertrieder vum CRTE.
Am Kader vun der Zesummefaassung vu
REACH zu engem eenzege Gesetz hei zu
Lëtzebuerg ginn d’Gesetzer vum 15. Juni
1994 a vum 3. August 2005 iwwert d’Klassi-
fikatioun, den Emballage an den Étiquetage
vu geféierleche Substanzen an hir Opbe-
reedung geännert an d’Gesetz vum 11.
Mäerz 1981 zum selwechte Sujet gëtt ofge-
schaf.

De Projet de loi schaaft eng legal Basis, fir
Verstéiss géint d’EU-Reglement REACH ze
sanktionéieren. De Projet de loi gëtt och den
Ëmweltorganisatiounen d’Méiglechkeet, de
Rechtswee anzeschloen, esou wéi dat no
de Prinzipië vun der Aarhus-Konventioun
och schonn an aneren Ëmweltdossieren de
Fall ass, déi mer hei am Plenum gestëmmt
hunn.

Am Kader vun eisen Aarbechten an der Ëm-
weltkommissioun huet de Projet de loi zwee-
mol d’Navette tëschent der Ëmweltkommis-
sioun an dem Statsrot gemaach. Et goung
dobäi ëm punktuell Problemer, déi eenzel
Artikele betreffen. Sou huet de Statsrot ën-
ner anerem a sengem éischten Avis eng
aner Struktur fir de Projet de loi recomman-
déiert, eng Propos, déi d’Kommissioun uge-
holl huet. Zum Deel huet de Statsrot aner
Formuléierunge proposéiert oder Prezi-
sioune gefrot. D’Ëmweltkommissioun huet
sech beméit, dem Statsrot senge Remar-
quen esou gutt wéi méiglech Rechnung ze
droen. Déi Textversioun, déi elo virläit, ass
d’Resultat vun deene konstruktiven Diskus-
siounen a gëtt eis d’Instrumenter an d’Hand,
fir eisen internationale Verflichtungen am
Kader vun der Chemikaliëpolitik nozekom-
men.

Här President, als Konklusioun wëll ech
nach eng Kéier zesummefaassend soen,
dass d’REACH-Gesetz eng systematesch
Approche abréngt, fir chemesch Substan-
zen dem Prinzip vun engem héije Schutz
vun der Gesondheet vum Mënsch an der
Ëmwelt ze ënnerwerfen. Et gëllt virun allem
de Prinzip «pas de données, pas de mar-
ché». Dat heescht, chemesch Substanzen,
deenen hir Zesummesetzungen an Auswier-
kungen net bekannt sinn oder net bekannt
gemaach gi si vun der Industrie, hunn an
Zukunft an Europa kee Marché méi. Esou
chemesch Substanzen dierfen an der Euro-
päescher Unioun, éischtens, net méi fabri-
zéiert ginn, zweetens, net méi an d’EU im-
portéiert ginn, an drëttens, och net an der
EU verschafft a verkaaft ginn. Substanzen,
déi bedenklech sinn, kënnen enger Autori-
satioun mat Restriktiounen ënnerworf ginn
oder ganz verbuede ginn.

Déi europäesch Agence géréiert, eva-
luéiert, verbitt oder autoriséiert an Zesum-
menaarbecht mat de Memberstaten zentra-
liséiert d’chemesch Substanzen an der Eu-
ropäescher Unioun.

E puer interessant Zuelen am Kader vu
REACH wëll ech Iech nach mat op de Wee
ginn: Vum 1. Juni 2008 bis den 1. Dezem-
ber 2008 konnte chemesch Substanze fir
REACH scho préenregistréiert ginn. Aus en-
ger Lëscht, déi d’europäesch Agence pu-
blizéiert huet, gesäit een, dass 2,75 Mil-
lioune Préenregistrementer gemaach gi si fir
146.000 Substanzen. Dat iwwertrëfft all Er-
waardungen. Et weist, dass d’europäescht
REACH-Reglement vun alle wesentlechen
Acteuren akzeptéiert an applizéiert wäert
ginn.

Wéi néideg et awer ass, dass elo Neel mat
Käpp gemaach ginn, weisen zwee aner
Chifferen. Éischtens, vun deenen 146.000
préenregistréierte Substanze waren der
17.000 bis elo net an engem norméierten
europäesche System, dem EINECS, er-
faasst. Zweetens, 10.000 Substanze konn-
ten nëmmen duerch hire chemeschen
Numm identifizéiert ginn, ouni dass dës
Substanzen an enger internationaler Lëscht
erfaasst gewiescht wären. Dat gëtt ze den-
ken!

Hei zu Lëtzebuerg hunn 121 Firmen 4.430
Préenregistrementer gemaach. Den Help-
desk vum CRTE huet scho vill gutt Aarbecht
geleescht. Hiren Internetsite ass am Joer
2008 an der Moyenne 1.500-mol pro Mount
ugeklickt ginn. Do derniewent huet den
CRTE eng Rei Informatiounsversammlunge
gemaach an och eng Partie Publikatiounen
erausginn, dorënner och e ganz gutt opge-
baute Guide.

Während eisen Aarbechten an der Ëmwelt-
kommissioun zum REACH-Gesetz vun haut
si mir öfters vun de Responsabele vum
CRTE berode ginn. An ech wëll am Numm
vun der Ëmweltkommissioun de Vertrieder
vum CRTE fir hir exemplaresch Aarbecht
Merci soen. Deeselwechte Merci gëllt och
de Vertrieder vun der Ëmweltverwaltung.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP), rapporteur.-
Mam REACH-Gesetz vun haut gëtt en neit
Kapitel vu Gesondheetspolitik an Natur-
schutzpolitik opgemaach, fir d’Kontroll iw-
wert d’chemesch Substanzen an Europa an
zu Lëtzebuerg ze kréien. Dëst ass den
Ufank. Et geet elo dorëms, REACH an
d’Weeër ze leeden, fir dass déi systema-
tesch Aarbechten ufänke kënnen a sech de
REACH-Prozess weiderentwéckele kann.
Well REACH zum Schutz vu Mënsch an Na-
tur géint gëfteg Substanze muss sech wei-

derentwéckelen; a REACH wäert sech och
weiderentwéckelen, dovunner sinn ech iw-
werzeegt.

Domat ginn ech den Accord vu menger
Fraktioun zu dësem Projet de loi a soen Iech
Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- An ech soen dem
Här Rapporteur Merci. Als éischte Riedner
ass den Här Marcel Oberweis agedroen.
Här Oberweis, Dir hutt d’Wuert.

Discussion générale

❱❱❱ M. Marcel Oberweis (CSV).- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, Här
Minister, erlaabt mer wéi ëmmer am Ufank,
wann ech d’Chance hunn, dem Roger Ne-
gri, dem honorabele Rapporteur, Merci ze
soe fir säi mëndlechen an och säi schrëft-
leche Rapport. Et handelt sech heibäi ëm e
virleiende Gesetzesprojet, ëm Ännerungen,
déi mir am Kader vun der Direktiv REACH
geholl hunn, an ëm Modifikatioune vu Ge-
setzer aus dem Beräich vun de geféierleche
Substanzen.

Et ass gesot ginn, ech widderhuelen et just
nach eng Kéier, bei REACH handelt et sech
ëm en integréierte System fir d’Registréie-
rung, d’Evaluatioun an d’Zouloossung vu
geféierleche Substanzen. Duerch REACH
mussen d’Industrien all Informatiounen iw-
wert den Impakt vun den agesatene Sub-
stanzen op d’Gesondheet vum Mënsch an
d’Awierkungen op d’Ëmwelt virleeën.

Leider ass et eis nach net gelongen,
gewësse geféierlech Substanzen, déi Kriibs
ereegen, d’DNA oder d’Fertilitéit schiede-
gen, aus dem Marché ze huelen. D’che-
mesch Produkter begleeden eisen Alldag,
dat ass gewosst. Duerch hir Produktioun an
hiren Asaz belaaschte si awer d’Liewens-
ressourcen: de Buedem, d’Loft an d’Waas-
ser.

Mir Mënsche liewen awer an där Biosphär,
an duerfir ass et wichteg, dass mir all Mesu-
ren ergräifen, fir dass déi dräi genannte Lie-
wensressourcen an de Mënsch nach méi
protegéiert ginn. An dat net nëmmen hei bei
eis an den Industrielänner, mä doriwwer
eraus an de Schwellelänner an och an den
Entwécklungslänner.

Mir wëssen, datt et net einfach gëtt un déi
néideg Informatiounen iwwert d’Gefore vun
de Gesondheets- an Ëmweltrisike vun den
agesate chemesche Substanzen ze kom-
men. Villes ass do fir eis ëmmer nach am
Vaguen. All dës Substanzen ze erfaassen
ass eng schwiereg Aufgab, dat beweist
schonn eleng d’Tatsaach, dass et eelef Joer
dauere wäert bis déi elo duerch REACH
zréckbehalen 30.000 chemesch Substan-
zen evaluéiert a registréiert sinn.

E fundamentaalt Element vun dem REACH
ass sécherlech, dass d’Entreprisen, déi
chemesch Substanzen hierstellen oder im-
portéieren, an hir Responsabilitéit geholl
ginn. Si mussen déi mat der Notzung ver-
bonne Risike fir de Mënsch an d’Ëmwelt
bewäerten an déi Mesuren ergräifen, fir
d’Risiken esou kleng wéi méiglech ze halen.

Momentan ass et jo esou, dass d’Entschee-
dung, ob d’Substanze solle gepréift ginn
oder net, ganz bei de Verwaltunge vun den
eenzelne Länner läit, an net bei de Produ-
zenten. Dës Prozedure vun de Produzenten
oder vun de Verwaltunge sinn an der Regel
laangwiereg Prozesser, an och ganz käsch-
tenintensiv.

Mat REACH awer mussen net méi de Stat
an d’Verwaltungen, mä ëmgedréint déi een-
zel Produzente fir d’Sécherheet vun hire
Substanzen, déi si op de Maart brénge wël-
len, den Noweis vun der Onbedenklechkeet
erbréngen.

De Grondgedanken ass also deen, dass et
elo un der chemescher Industrie ass, an net
méi un de Verwaltungen, fir d’Onbedenk-
lechkeet vun der Weiderveraarbechtung
vun hire Substanzen nozeweisen. Eréischt
dann däerf produzéiert an och verkaf ginn.
An domat verschwannen déi gëfteg Sub-
stanzen à la longue vum Marché. A se soll-
ten dann och net méi, wéi et leider nach ëm-
mer de Fall ass, an de Schwellen-  an
Entwécklungslänner agesat ginn, an dat
schonn eleng aus ethesche Grënn.

Et ass och scho gesot ginn, fir dës ëmfang-
räich Aarbechten ass déi nei europäesch
Agence vun de chemesche Produkter zu
Helsinki geschafe ginn. D’Produktioun oder
den Import vu chemesche Produkter, mat
méi wéi enger Tonn pro Joer, musse bei dë-
ser Agence zu Helsinki registréiert ginn.
Wann awer dësen Tonnage méi héich gëtt,
da mussen déi Daten, an nach méi Daten,
iwwert d‘Produkter matgedeelt ginn.

Bei engem Tonnage vu méi wéi 100 Tonne
musse souguer Langzäit-Etüde gemaach
ginn. Doriwwer eraus mussen dës Produk-440000 www.chd. lu
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ter dann och nach vun den nationale Ver-
waltunge gepréift ginn. Also eng laang Pro-
zedur, fir eben do ze versichen, dass all déi
Produkter net op de Marché kommen, déi
geféierlech kéinte ginn.

De Rapporteur ass schonn drop agaangen,
hei am Land gëtt de Comité REACH agesat,
dee vum CRTE substanziell ënnerstëtzt gëtt.
REACH bréngt supplementar Käschte fir
d’chemesch Industrie. Doriwwer kéint ee
vläicht vun hirer Säit da kloen, awer am Ver-
glach mat den honnerte vu Milliounen Euro,
déi si verdéngen, ass et e Klacks. Dat fält
guer net an d’Gewiicht. Dës Méikäschte
muss een awer och aus der Siicht vun der
Gesellschaft kucken. Grad am Gesond-
heetsberäich kënne mir ganz staark finan-
ziell Montantë spueren, wann dat heiten ëm-
gesat gëtt.

An deem Zesummenhang huet awer
d’Chambre des Employés privés drop hige-
wisen, dass d’Sécherheet, par rapport zu
de geféierleche Substanzen am REACH,
nëmmen ab dem Tonnage vun enger Tonn
spillt, an déi Aarbechter, déi da mat manner
héije Menge musse schaffen, déi sinn oft
awer am Onkloeren, a mer bieden dorëm,
dass déi dat och gesot kréien, wa si mat
Substanze schaffen, mat welche Substanze
si schaffen.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
duerch REACH investéiere mer, fir dass méi
ëmweltfrëndlech Substanzen entwéckelt
solle ginn. Dat ass e formidabelen Chal-
lenge fir d’Fuerschung an och fir eis Indus-
trien. Wann Europa dës Schrëtter mécht - an
ech gleewen dorun, dass dat de Fall ass -,
da kënnen eis Industrië sech sécherlech
grouss Avantagen um Weltmarché verscha-
fen.

Well d’Industrien all op dem Weltmarché ak-
tiv sinn, an all Land ëmmer méi Wäert op
eng propper Ëmwelt an eng gutt Gesond-
heet leet, mécht et Sënn déi chemesch Pro-
dukter ze registréieren an ze evaluéieren,
dat am Bauwiesen, an der Holzveraarbech-
tung, an der Automobilbranche, an der Tex-
tilindustrie, an der Landwirtschaft, am Ëm-
welt- an och am Gesondheetssecteur, mä
och am Computerberäich. Iwwerall kommen
d’Mënsche mat dëse chemesche Substan-
zen a Kontakt.

Duerch REACH, et ass scho gesot ginn,
kënnen d’Risike mat der Notzung vun de
Substanze bedeitend reduzéiert ginn. An
domadder klëmmt à la longue eis Liewens-
qualitéit. Dat alles féiert zu méi enger grous-
ser Transparenz. Awer ganz nom Spréch-
wuert „Vertrauen ass gutt, awer Kontroll ass
besser“ musse mer bestëmmten Agente
vun der Douanes- an Accisëverwaltung, aus
der Ëmweltverwaltung, aus der ITM, aus der
Direktioun vun der Santé an dem Waasser-
wirtschaftsamt dës Kontrollkompetenzen iw-
werdroen. An doriwwer eraus och souguer
den Agente vun der Police grand-ducale,
well déi mussen och Aufgaben iwwerhuele
kënnen.

E wichtege Punkt vum Gesetzesprojet be-
steet an der Méiglechkeet, dass agrééiert
Associatioune kënne Partie civile iwwerhue-
len, wa si mengen, dass géint de Geescht
vum Gesetz verstouss gëtt. Iwwert de Stro-
fekatalog huet sech de Rapporteur schonn
ausgelooss, ech spuere mer dat dann hei. E
weidere wichtege Punkt am Gesetzesprojet
ass awer d’Modifikatioun vum 14. Juni 1994
iwwert déi geféierlech Substanzen. Dës
muss elo mat de REACH-Bestëmmungen
ugepasst ginn.

Et ass wichteg drop hinzeweisen, dass et e
berodende Comité fir den Ëmweltministère
gëtt, dee sech mat de Froen iwwert d’Klas-
sifikatioun an d’Emballagë vun de Substan-
zen auserneesetze muss. De Konsument
kritt op déi Manéier all déi néideg Informa-
tiounen iwwert déi Produkter, déi hie wëllt
kafen. Domadder ass hien och selwer dann
deejéinegen, dee versiche kann, dass déi
Substanze vum Maart verschwannen, déi
net méi dohinner gehéieren.

Zum Schluss vu mengen Ausféierunge wëll
ech ënnersträichen, dass d’CSV-Fraktioun
dëse Projet de loi ënnerstëtzt, an ech brén-
gen och nach hiren Accord hei mat eran a
soe Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem Här
Oberweis Merci, an als nächste Riedner ass
den Här Eugène Berger agedroen. Här Ber-
ger, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Merci, Här
President. Dir Dammen an Dir Hären, ech
wëll och dem Rapporteur Merci soe fir säin
ausféierleche mëndlechen an och schrëft-
leche Bericht, dee wéi ëmmer, mir sinn dat
bei him gewinnt, ganz exzellent a vollstän-
neg war, esou datt ee sech hei am Fong ge-
holl op verschidde Remarquë beschränke
kann.

D’Ofsiichte vun de Chercheuren an och vu
Produzenten, déi nei chemesch Substanze
fannen, synthetiséieren, produzéieren, fir se
op de Maart ze bréngen, si ganz oft au dé-
part ganz löblech. Si wëllen am Fong geholl
domadder d’Konditioune vum Alldag ver-
besseren, eventuell och d’Gesondheet vum
Mënsch besser schützen, insbesonnesch
wann een och u Produiten denkt, déi a Me-
dikamenter verschafft ginn.

Mä wat u sech vläicht au départ gutt ge-
mengt ass, huet sech awer ganz oft an der
Vergaangenheet, an och nach haut, als Zäit-
bomm fir d’Gesondheet an d’Ëmwelt
entwéckelt. Wann een an der Geschicht
kuckt, besonnesch ab der Mëtt vun dem
leschte Jorhonnert, wou massiv ëmmer méi
nei Substanze produzéiert gi sinn, hu sech
da lues awer sécher déi negativ Konse-
quenze vu ville chemesche Substanze be-
mierkbar gemaach, an déi eng oder aner
Kéier krut och deene verschiddene Sub-
stanzen hir Utilisatioun ganz dramatesch
Ausmoossen.

Dat war zum Beispill de ganzen Dossier vun
de POPen, Polluants organiques persistants
an de 60er Joren, wou iwwert d’Nahrungs-
ketten dann déi POPen, iwwert de Fësch
zum Beispill, an d’Iessgewunnechten, an
d’Iesse vun den Inuiten erakomm ass, déi
da schwéier erkrankt sinn, a wou praktesch
ganz Stämm do ausgestuerwe sinn. An dat
war am Fong geholl déi éischte Kéier, esou
wäit ech mech erënnere kann, wou d’Welt,
d’Weltöffentlechkeet wierklech opmierksam
ginn ass op d’néfaste Konsequenzen, déi
chemesch Substanze kënnen op de
Mënsch, d‘Fauna an d‘Flora hunn, an insge-
samt op déi ganz Biosphär.

DDT, Asbest, PCB, an esou weider, dat si
puer aner Begrëffer, déi haut de Leit alle-
guerte bekannt sinn, a wou jiddweree
weess, datt et Gefor signaliséiert, mä déi an
der Vergaangenheet oft als Solutioun an als
Fortschrëtt fir d’Welt considéréiert gi sinn.
Haut ginn et wäit iwwer 100.000 chemesch
Substanzen, mat deene mer all Dag kon-
frontéiert ginn, an de Kleeder, am Iessen, an
der Kosmetik, a Spillsaachen an esou wei-
der, a wou ee ganz oft, an deene meeschte
Fäll, awer net esou genau weess, wat d’Ef-
feten op de Mënsch an d’Ëmwelt do kënne
bewierken.

Vill sinn der kriibserreegend oder kënnen
net ofgebaut ginn, an der Natur oder och
am mënschlechen Organismus. Et ginn der,
déi den Hormonhaushalt op d’Kopp ge-
heien oder Allergien ausléisen, oder den Im-
munsystem attackéieren. Hei an der Cham-
ber kënne mer als Beispill eis eege
Raimlechkeeten zitéieren. Mir si bis op Wei-
deres, Här President, nach ëmmer mat
engem Teppech hei miwwléiert, dee laut
Analysen eng Rei geféierlech Substanzen
huet an och kann Allergien oder soss ge-
sondheetlech Problemer verursaachen.

Mä zréck dann op dee méi globale Kontext.
Och wann ab de 60er Jore lues a lues eng
Prise de conscience entstanen ass an d’Po-
litik, besonnesch um europäeschen Niveau,
muss ee soen, ugefaang huet ze reagéieren
- ech denken do un de Protokoll vu Stock-
holm, wat d’POPen ubelaangt -, huet et
awer nach relativ laang gedauert, bis datt
mer dann elo haut, praktesch 40 Joer, 50
Joer méi spéit, nodeems also déi éischt
grouss Katastrophe geschitt waren, an Eu-
ropa eng Reglementatioun fonnt hunn, déi
eng gewësse Kontroll an och eng gewësse
Preventioun an déi Matière mat erabréngen.

Wann dat esou laang gedauert huet, dann
huet dat och domadder ze dinn, datt mer et
hei wéi esou oft mat dem klassesche Clinch
zwëschent der Wirtschaft op där enger Säit,
an der Ökologie an der Gesondheet op där
anerer Säit ze dinn hunn. Dat war och net
aneschters bei den Diskussiounen, op EU-
Niveau, wou den Dossier REACH och vill hin
an hier gaangen ass zwëschent der Kom-
missioun, dem Parlament, dem Conseil, a
wou am Hannergrond jo och dann d’Indus-
trielobbyë versicht hunn hir Intérêten ze ver-
deedegen.

Vill zitéiert Argumenter waren eben déi vun
der Säit vun der Industrie, datt hei géifen ze
vill Käschten a prozedural Schwieregkeeten
op d’Betriber zoukommen, an et ass jo eben
dann den Challenge fir den Équiliber ze fan-
nen, op där enger Säit vun dem Schutz vun
dem Mënsch an der Ëmwelt, déi fir mech
ëmmer mussen d’Prioritéit hunn, an op där
anerer Säit awer och dann den Intérêt vun
der Ekonomie. Au départ war an den EU-
Texter méi eng strikt Regelung virgesinn an
och méi Substanze betraff, an d’Schlussre-
sultat huet net jiddwereen zefridde gestallt.
REACH muss een eben als e Kompromëss
gesinn, deen awer da vun alle Säiten akzep-
téiert ginn ass.

De Rapporteur huet schonn am Detail d’Re-
glementatioun erkläert. Ech wëll nëmmen
nach eng Kéier e puer wichteg Grondprinzi-

pië kuerz rappeléieren. Also, op alleréisch-
ter Plaz de Principe de précaution, dat ass
jo déi haapt Guideline. Et wëllt also hee-
schen, datt een, en cas de doute, ëmmer
soll déi virsiichteg Approche wielen, dat
heescht, wann een also net weess, wat den
Effet vun enger Substanz ass, soll een net
soen: „Da kucke mer emol, dat gesi mer
spéider“, an datt een da seet: „Neen, da
wëlle mer déi Substanz net, bis datt mer ge-
nau wëssen, wat fir eng Effete se kann
hunn“. Dat ass am Sënn vum Schutz vun de
Mënschen, vun der Gesondheet, an och
vun der Ëmwelt. Dat ass also hei verbessert
ginn.

REACH bréngt och déi Notioun vun der
Responsabilitéit an d‘Spill, déi bei de Pro-
duzente läit, déi ebe wëllen esou Produiten
op de Marché bréngen. Dat ass och pre-
ventiv. Et soll also och, ech wëll net soen
eng Ofschreckung, mä wierklech awer eng
Opfuerderung och sinn un d’Betriber, un
d’Produzenten, fir eben do dann nëmmen
esou Substanzen ze entwéckelen, déi keng
Effets néfastes hunn.

D’Informatioun, d’Transparenz, déi Notioune
respektiv déi Mechanisme kommen och méi
an de Vierdergrond an, natierlech, Substan-
zen, déi wierklech manifestement schied-
lech Effeten hunn, ginn net erlaabt, respek-
tiv mussen do Substances de remplace-
ment fonnt ginn. Och sollen Déierversich
doduerjer reduzéiert ginn, wat och eng gutt
Saach ass.

Et kann een also elo nach laang a breet iw-
wert dat Reglement diskutéieren, wat elo
virläit, dat europäescht Reglement, an ob et
hätt kéinte besser geschriwwe ginn. Mir
hunn elo en Text, deen ebe Konsens fonnt
huet op EU-Niveau, an dee mer dann hei an
eis lëtzebuergesch Législatioun ëmsetzen,
an eis Suerg muss elo sinn, dee Kom-
promëss dann awer hei optimal zu Lëtze-
buerg ëmzesetzen. Fir dat ze maachen - an
dat hunn ech schonn oft gesot, wa mer hei
iwwer en Environnementsprojet geschwat
hunn, well dat jo oft Ëmsetzunge vun Direk-
tive sinn -, muss een och kucken, datt een
dann hei zu Lëtzebuerg awer dat néidegt
Minimum vu Personal huet, fir de Suivi vun
deenen Direktive kënnen ze maachen, déi
mer hei ëmsetzen.

Ech hunn dat och schonn aner Kéiere ge-
sot, datt mer do wierklech hei zu Lëtze-
buerg ëmmer e bëssen op de Felge fueren,
wann ee kuckt, am Ausland, wat do déi een-
zel Verwaltunge vu personale Moyenen
hunn, fir Direktiven ëmzesetzen, wou den
Text genau deeselwechten ass. Déi hunn
do, proportional oder prozentméisseg ge-
sinn, onmoosseg vill méi Personal wéi dat,
wat mer hei zu Lëtzebuerg hunn, dat also
am Endeffekt ganz effikass ka schaffen.

Wat hu mer hei zu Lëtzebuerg? Et ass och
scho gesot ginn, mir hunn zum Engen den
Helpdesk beim CRTE, wou dräi Leit, wann
ech dat richteg an Erënnerung hunn, dru
schaffen déi Informatiounen un d’Betriber
ze ginn. Dann hu mer an der Ëmweltverwal-
tung sage und schreibe eng Beamtin, déi
„full task“ dorobber schafft. Eng ganz kom-
petent Persoun, déi also d’Gestioun mécht
a fir d’Kontroll zoustänneg ass.

Do hu mer nach en anere ganz kompetente
Beamten, deen am Kader vum Conseil
d’Administration, also bei der europäescher
Agence, d’Lëtzebuerger Situatioun do ver-
deedegt, deen awer och nach dernieft vill
aner wichteg Tâchen huet, zum Beispill am
Beräich vum Kommodo, esou datt mer also
wierklech do och den absolute Minimum
hunn an datt een do och soll kucken ob dat
duergeet oder, wann ee feststellt, datt dat
wierklech net duergeet, datt een do och da
muss soen - ween A seet, muss och B soen
-, datt mer dann do zousätzlecht Personal
sollen astellen.

Wann een elo déi praktesch Ëmsetzung
kuckt, da stellt sech och d’Fro - an do wier
ech frou, wann de Minister, ech mengen et
ass den Här Schmit deen haut hei ass, fir
hei zum Dossier ze schwätzen -, ween am
Endeffekt zoustänneg wier, fir um Terrain be-
sonnesch - ech soen emol an de Geschäf-
ter, ech kommen elo nach drop, dat ze ex-
plizéieren - dat ze kontrolléieren, wann
eventuell geféierlech Produkter am Handel,
an de Geschäfter sinn, well dat ass jo dat,
wat d’Schwieregkeet ass.

Oft huet ee Produiten an de Geschäfter
leien, wou dann déi chemesch Substanzen
dra sinn, mä wou net genuch Informatioun,
keng Informatioun ass, déi awer kënnen Ef-
fets néfastes hunn. Ech huelen do e Beispill,
dat ech an engem Reportage gesinn hat,
„Report“ huet déi Sendung geheescht, wou
se an Däitschland esou Gummishummeren
an de Rayonë vu Geschäfter haten, an do
waren anscheinend esou vill PhKen dran,
dass, wann en Aarbechter deen Hummer
zéngmol oder e puermol méi an de Grapp
geholl huet, hat deen eng Belaaschtung vu

PhKe wéi wann en 1.000 Stonnen an ier-
gendengem geféierlech belaaschte Milieu
geschafft hätt. Déi sinn natierlech dunn
zréckgezu ginn.

Och an der Belsch an a Frankräich hu mer
zum Beispill Produiten, wou Fumarate de di-
méthyle, frot mech elo net genau wat dat
ass, a Canapéen a Schong fonnt gi sinn, an
déi do vum Marché gezu gi sinn, an dat ass
einfach elo déi praktesch Fro. Ech menge
mir wëlle jo, datt esou Produiten net och an
eise Regaler leien. Ass et elo d’Ëmweltver-
waltung, déi do dann am Endeffekt zoustän-
neg ass, oder d’ILNAS? Mir hu jo och
d’ILNAS, déi zoustänneg ass fir eben déi
Produiten, déi an eise Geschäfter sinn, ze
kontrolléieren. An do wier et also gutt, wann
ech Opschloss géif kréie vun der Regie-
rung, wien dann am Endeffekt do zoustän-
neg wier.

Eng aner Problematik an deem Ganzen, ech
menge mer haten eng Kéier eng Heure
d’actualité oder e klengen Débat an der
Chamber, wou mer och einfach déi Proble-
matik diskutéiert hunn, datt muss d’Informa-
tioun vum Bierger besser gemaach ginn,
well een net ëmmer weess, wat an de Pro-
duiten ass, sief dat, datt op där enger Säit
déi Substanzen zwar enregistréiert sinn,
och erlaabt sinn, mä datt se zum Deel als
Konzentratiounen an Teppecher, a Miw-
welen, an Hummeren an a Spillsaache sinn,
wou ee sech dat net bewosst ass.

Déi puer Remarquë gemaach, kann ech
awer och hei den Accord vu menger Frak-
tioun zu dem Projet eraginn.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem Här
Berger Merci, an als nächste Riedner ass
den Här Huss agedroen. Här Huss, Dir hutt
d’Wuert.

❱❱❱ M. Jean Huss (DÉI GRÉNG).- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, als
drëtte Riedner nom Rapporteur vun dësem
REACH-Reglement, dem Här Roger Negri,
gesinn ech et am Numm vun der grénger
Fraktioun elo hei net méi als noutwendeg a
sënnvoll un, nach eng Kéier all déi komplex
Regelungen a Prozedure vun dëser neier
europäescher Chemikaliendirektiv ze wid-
derhuelen. Den Här Negri huet déi Presen-
tatioun jo scho gemaach, an ech wëll him
duerfir Merci soen, well et sech wierklech
ëm eng extrem komplizéiert a komplex Ma-
tière handelt.

Mä doriwwer eraus ass haut och d’Diskus-
sioun vun dësem REACH-Reglement hei an
der Chamber e bësse frustréierend, well
een haut hei näischt méi un deem Text kann
änneren, an éischt eventuell Revisiounen
oder Verbesserungen dorunner eréischt
Enn 2012 kënnen diskutéiert ginn, dat
heescht fréistens an dräi an engem hallwe
Joer.

REACH ass bekanntlech am Dezember
2006 verabschiet ginn an am Juni 2007 a
Kraaft getrueden, an déi zoustänneg nei eu-
ropäesch Chemikalienagentur ass dunn
d’lescht Joer, dat heescht 2008, eréischt
richteg un d’Schaffe komm. Mir haten als
Gréng, de Claude Turmes an ech, nom defi-
nitive Vote vun Dezember 2006, a Presse-
communiquéen zum Ausdrock bruecht, datt
dee finalen, sougenannte REACH-Kompro-
miss, deen duerch Gemauschels zwë-
schent den europäesche Fraktioune vu
Chrëschtdemokraten, Konservativen a So-
zialdemokraten, an Deeler vun den eu-
ropäesche Liberalen, finalement eraus-
komm war, fir déi Gréng net akzeptabel wier,
well et e ganz faule Kompromiss wier, bei
deem virun allem d’Intérêtë vun der che-
mescher Industrie géife ganz wäitgehend
am Vierdergrond stoen, an eben net d’Inté-
rêtë vu Gesondheet, Ëmwelt a Verbraucher-
schutz.

A mir gesinn eis duerfir och haut hei ge-
zwongen, dëser total verwässerter Versioun
vu REACH eis Zoustëmmung net kënnen ze
ginn. Ech wëll also an eiser Interventioun hei
haaptsächlech op eis Haaptkritikpunkten un
dëser REACH-Versioun agoen.

Dir Dammen an Dir Hären, firwat iwwer-
haapt eng europäesch Chemikaliëregle-
mentéierung? Nun, tëschent 1930 an 2005
huet déi jährlech weltwäit Produktioun vu
Chemikalië vun enger Millioun Tonnen 1930
op iwwer 500 Milliounen Tonnen am Joer
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2005 zougeholl, an domadder evidenter-
weis och d’Risike vun der chemescher Pro-
duktioun a vu chemesche Substanzen a
Produkter.

Déi Gréng si net géint d’Chemie u sech an
och géint d’chemesch Industrie, mir sinn al-
lerdéngs fir eng chemesch Produktioun a
Produkter, déi manner riskant a problema-
tesch si fir Mënsch an Ëmwelt, an duerfir
och méi innovativ, nohalteg a responsabel.
Ech wäert um Schluss vu menger Ried do-
robber méi spezifesch nach eng Kéier
zréckkommen.

D’Chimie huet besonnesch an deene ver-
gaangene 50, 60 Joer, mä och schonns vir-
drun eist Liewe ganz wesentlech verännert
an op ville Gebitter och kloer verbessert.
Dat soll hei absolut net a Fro gestallt ginn.
Mä wourëmmer et eis geet a wourëmmer et
bei REACH geet, dat ass, fir déi negativ As-
pekter vun der chemescher Produktioun
endlech och besser an de Grëff ze kréien
an doduercher Gesondheet, Ëmwelt a Ver-
braucher besser ze schützen.

Firwat esou e bessere Schutz leider absolut
néideg ass, hunn eis an de vergaangene
Joren a Jorzéngten net nëmmen eng Rei vu
gréissere Chimiesonfäll oder Katastrophe
gewisen. Den Här Negri hat schonn op Se-
veso higewisen an op deen Accident zu
Toulouse. Mä déi gréisste Katastroph war
net do. Déi gréisste Katastroph war zu Bho-
pal an Indien mat iwwer zéngdausende vun
Doudegen an honnertdausende vu
Schwéierverletzten a Kranken. Dat war déi
schwéierste Katastroph.

Doniewent awer och eng Abberzuel vu che-
mesche Pollutioune vu Flëss, vu Gewässer
a Mierer. Mä et ass och bekannt, datt zum
Beispill op villen Aarbechtsplaze weltwäit
den Ëmgang mat chemesche Gëfter zu ville
Krankheeten, Kriibs oder Doudesfäll ge-
fouert huet an och haut nach féiert. Domad-
der ass bekanntlech a jiddwer Eenzelfall vill
mënschleche Misär verbonnen.

Zënter 20, 30 Joer schonns wësse mer och
iwwert déi offiziell Ëmweltagencen oder iw-
wert d’Weltgesondheetsorganisatioun, datt
sech Spuere vu ville problematesche che-
mesche Substanzen haut iwwerall ron-
derëm eise Globus erëmfanne loossen; ob
a Schwäizer Gletscherseeën, am Amazo-
nasgebitt oder am Äis um Nordpol.

Propper Plaze ganz ouni Chemikaliebe-
laaschtunge gëtt et praktesch haut net méi
ganz vill. Wat jo awer ganz problematesch
ass, well Wand a Reen alles ronderëm eisen
Äerdball transportéieren, an dofir oft sou-
guer Bevölkerunge wéi d’Inuiten - dat
heescht, d’Eskimoen am äussersten Norde
vu Kanada -, déi selwer praktesch keng In-
dustrien hunn, trotzdeem ganz staark mat
chemesche Substanze wéi PCBen oder
Quecksëlwer belaascht a krank kënne sinn,
ganz einfach, well hir Ernährung, hir Nah-
rungskette ganz staark mat esou Substanze
polluéiert ass.

Dir Dammen an Dir Hären, eleng all dës
Fakte wieren Ursaach genuch gewiescht, fir
keng faul Kompromisser mat den domi-
nante grousse Chimiesmultinationalen an-
zegoen; ob Monsanto, Bayer, BASF, an esou
virun. Konzerner, déi leider bei den Diskus-
sioune ronderëm REACH méi staark interes-
séiert waren u kuerzfristegen a kuerzsiich-
tege finanzielle Rendementsaspekter wéi un
engem wierkleche Schutz vu Liewen a Ge-
sondheet.

Déi ganz Ëmwelt oder Gesondheetsskanda-
ler duerch geféierlech Chemikalien hätten
eigentlech och scho vill éischter zu legisla-
tive politesche Konsequenze misse féieren,
woubäi leider oft vill ze vill laang gewaart a
Rücksicht op industriell Intérête geholl ginn
ass.

Ech denken zum Beispill un déi och haut
nach problematesch Zerstéierung vun der
Ozonschicht duerch CFCe mat hire gesond-
heetleche Konsequenzen. Ech denken un
DDT oder den Holzschutzmëttelskandal mat
PCP oder Lindan, deen zéngdausende Leit
hir Gesondheet kascht huet, oder un de
weltwäiten Asbestskandal, wat als Folleg
honnertdausende vu Schwéierskranken
oder Doudegen, déi eleng esou geféierlech
Asbestfibere mat sech bruecht hunn a wou
an de kommenden zéng an 20 Joer nach
weider zéngdausende vu Leit wäerten do-
runner stierwen.

An, Dir Dammen an Dir Hären, dat ass lei-
der nach net alles, wat negativ Konse-
quenze vun engem absolut laxisteschen
Ëmgang mat der Chimie an deene vergaan-
genen 30 Joer ugeet. Dir kënnt Iech vläicht
drun erënneren, virun dräi, véier Joer, datt
sech eng Partie Europadeputéierten an och
EU-Ëmwelt- a Gesondheetsministeren zu
Bréissel oder beim Treffe vun den Ëmwelt- a
Gesondheetsministeren 2004 zu Budapest
Bluttanalysen ënnerzunn haten, fir gewuer
ze ginn, ob a wéi staark si selwer mat
Spuere vu chemesche Substanze belaascht
wieren.

D’Resultat loung an der Moyenne bei iwwer
40 a bei munche wäit iwwer 100. An Ana-
lysë vum Nuebelschnouerblutt no der Ge-
buert konnten an den USA viru Kuerzem
souguer bis zu iwwer 300 chemesch Sub-
stanzen detektéiert ginn, déi also schonn un
de Foetus an un den Embryo kënnen eru-
kommen.

Kee vun eis alleguerten dierft also vu sech
behaapte kënnen hie wier dovunner net be-
traff. Problematesch dobäi ass allerdéngs,
datt en Deel vun deenen detektéierte Sub-
stanzen noweisbar kriibserreegend, ierf-
guttschiedegend, fruchtbarkeetsschiede-
gend, allergiséierend oder neurotoxesch
sinn, oder bei absolut niddregste Konzen-
tratiounen hormonell wierksam kënne sinn,
mat Konsequenzen, déi d’Fuerscher
weltwäit ëmmer méi beonrouegen.

Ech schwätzen hei vun de sougenannte
Perturbateurs endocriniens, den „endocrine
disruptors“, déi schonn an der Déierewelt
zu ganz vill Onfruchtbarkeet oder zu Miss-
bildunge gefouert hunn. Et ass Iech vläicht
bekannt wat mat den Alligatoren a Florida
oder mat den Äisbieren a Grönland haut
lass ass op deem dote Gebitt.

All dës Fakte goufe schonn 2001, also virun
aacht Joer, am sougenannte „Wäissbuch“
iwwer Chemikalie vun der Europäescher
Kommissioun opgewisen an opgezielt. A
schonn zënter iwwer 15 bis 20 Joer warne
weltwäit dausende vu Fuerscher, Ëmweltex-
perten an Ëmweltmedeziner virun där zou-
nehmender Chemikaliebelaaschtung vun
alle Milieuen an och vum Mënsch. Si soen,
datt dës Menacë fir Ëmwelt a Gesondheet
mindestens genausou grouss wiere wéi
d’Problematik vum Klimaschutz.

Nu gëtt et natierlech awer ëmmer och Politi-
ker oder och Toxikologen a sougenannten
Experten, déi och haut nach mengen déi
Belaaschtunge wieren zwar do, mä si wie-
ren dach meeschtens innerhalb vun offi-
zielle Grenzwäerter an dofir wier de Problem
wahrscheinlech awer net esou schlëmm.

Onofhängeg dovunner, datt esou munche
vun deenen Experten noweisbar vun der In-
dustrie kaaft an direkt oder indirekt bezuelt
gëtt, weisen déi aktuell wëssenschaftlech
Donnéeë leider an eng ganz aner Richtung.
Offiziell Grenzwäerter fir Substanzen, sou-
fern et der iwwerhaapt gëtt - a fir déi
meeschte gëtt et iwwerhaapt keng
Grenzwäerter -, sinn oft nämlech nëmme
sougenannte Kompromisser tëschent öko-
nomeschen an Ëmwelt- oder Gesondheets-
interessen, a meeschtens zugonschte vun
industriellen Interessen.

Si ginn och chronesche Belaaschtungen am
sougenannten Niddregdosisberäich abso-
lut net gerecht, well kee vun eis just enger
Substanz ausgesat ass, mä ëmmer engem
ganze Cocktail u Chemikalien a wiesselnde
Mélangen, woubäi sech déi ënnerschidd-
lech Wierkunge vun all deene Substanzen
zum Deel dramatesch verstäerke kënnen.

Vill Chemikalie wierken och méi geféierlech
zu verschiddenen Zäite vun der Exposi-
tioun, woubäi d’Grossesse an déi prénatal
Expositioun bei Wäitem am dramateschsten
ass.

A fir déi geféierlech Substanzen, ob et elo
CMR-Substanze sinn, also déi kriibserree-
gend, mutagen a reproduktiounstoxesch
sinn, oder fir d’Perturbateurs endocriniens
gëtt et iwwerhaapt keen ënneschte Seuil,
bei deem se net geféierlech sinn.

Och d‘Bioaccumulatioun an eisem Organis-
mus an interindividuell Susceptibilitéiten
duerch gutt oder schlecht geneteschen
Entgëftungssystemer spillen dobäi eng
wichteg Roll, ob een duerch déi Chemikalie
krank gëtt a wéi schnell a wéi schlëmm.
Esou datt déi klassesch Evaluatiounsmetho-
den iwwer sougenannten toxikologesch be-
grënnten DNELen - dat heescht „derived
no-effect levels“, dat ass d’Ofkierzung do
dervun -, wéi se leider gréisstendeels
REACH zugronn leien, leider nëmmen e
klengen Deel vun enger wierklech wëssen-
schaftlech seriöer Evaluatioun vun Ëmwelt-
a Gesondheetsgefore kënnen erfaassen.

Bei de Gesondheetseffete vu Chemikalien
am sougenannten „low dose“-Beräich geet
et dofir och nëmmen deelweis ëm klas-
sesch, toxikologesch Risiken. Vill méi oft

sinn déi zahlreich negativ Effeten haapt-
sächlech op immunologesch Inflamatiouns-
reaktiounen, Allergien a Sensibiliséierungen
duerch Chemikalien zréckzeféieren. Déi hu
bekanntlech an deene vergaangenen zéng
bis 20 Joer dramatesch zougeholl.

Aus all dëse Grënn, Dir Dammen an Dir Hä-
ren, ass et haut och esou, datt bei Ëmfroen
an der Europäescher Unioun néng Zéngtel
vun de Leit vum Grand public dobaussen
absolut beonrouegt sinn, net nëmmen do-
riwwer, datt esou vill dausende Substanze
bis haut ouni seriö Evaluatioun op de Mar-
ché konnte kommen, mä och beonrouegt
iwwer méiglech Ëmwelt- a Gesondheets-
schied. Bei deenen Ëmfroe koum och eraus,
datt iwwer 50% vun den EU-Biergerinnen a
Bierger der Meenung sinn, datt d’Eu-
ropäesch Unioun net genuch dogéint géif
ënnerhuelen.

Dir Dammen an Dir Hären, dës Veronséche-
rung vum Grand public gëtt och bestänneg
geniert duerch ëmmer nei Resultater vu
wëssenschaftlechen Etüden iwwert dës Pro-
blemer. Esou sinn eleng an deenen zwou,
dräi leschte Woche folgend Noriichten
duerch déi international Press gaangen:

Éischtens, Kanada an elo och d’USA ver-
bidden déi hormonell wierksam Substanz
Bisphénol A a Polycarbonates-Bëbees-
fläschen.

A Frankräich goufe bei Analysë vu Kanner-
T-shirten an enger ganzer Rëtsch vu
grousse Chaînen - ech soen hei keng Nimm
- vum Institut national de Consommation ze
vill héich Pthalat-Wäerter, dat si problema-
tesch Weichmacher, opgedeckt.

An eng nei däitsch toxikologesch Etüd huet
op problematesch synthetesch, östro-
genähnlech Substanzen a Plastikmineralflä-
schen higewisen, déi sech géifen aus dem
Plastik léisen.

Niewebäi konnt een dëser Deeg och liesen,
datt a China zum Beispill, wou d’Katastroph
am Gréissten ass, all 30 Sekonnen e Bëbee
gebuer gëtt mat Missbildungen duerch
d’Pollutioun.

Dir Dammen an Dir Hären, iwwert d’Ëmwelt-
a Gesondheetsrisike vun Ëmweltschadstof-
fer am Allgemengen, mä och iwwert d’Che-
mikalien ass d’lescht Woch am Conseil de
l’Europe unanime e gréissere Rapport uge-
holl ginn, deen ech selwer fir d’Kommis-
sioun vum Environnement vum Conseil de
l’Europe am vergaangene Joer ausge-
schafft hat, an deen den Titel dréit: „Pour
une meilleure prévention des risques sani-
taires liés à l’environnement“.

An deem Bericht beruffen ech mech an
deem Kontext an och am Kontext vu
REACH op eng ganz Partie vun offiziellen
Donnéeë vun der Weltgesondheetsorgani-
satioun, vun der Europäescher Ëmwelt-
agentur zu Kopenhagen a vun der EU-Kom-
missioun selwer, mä och vu villen onofhän-
gegen Etüde vu bekannten Universitéiten
oder vun ëmweltmedezineschen Experten.

All dës Donnéeën an Etüde weise kloer ëm-
mer méi staark op e gréissere Lien tëscht
Ëmweltchemikalien, an der Zounahm vu
ville Krankheeten an deene leschte ronn 20
Joren hin. Esou seet zum Beispill d’Weltge-
sondheetsorganisatioun doraner aus, datt
Ëmweltfacteuren, dorënner och eng Partie
chemesch Substanze bei iwwer 80 ver-
schiddene Krankheeten eng Roll spillen.

Dorënner Allergien, Asthma an aner Otem-
wee-Erkrankungen, Kriibs, cardiovasculaire
Krankheeten, verschidde Reproduktiouns-
krankheete wéi Sterilitéit oder Missbildun-
gen an esou virun. Eent op véier Kanner an
Europa, dat heescht 25%, hätten duerno Al-
lergien. Bei 14-Jährege wieren an England
haut schonn no offiziellen Donnéeën 30%
vun deene Jugendleche mat Allergien oder
mat Asthma geplot. An de Kannerkriibs,
haaptsächlech Leukämien, hätt an deene
leschten 20 Joer ëm ronn 1% pro Joer zou-
geholl.

Och wat Broschtkriibs a Prostatakriibs be-
trëfft, maache weltwäit bekannte Fuerscher
ëmmer méi staark Chemikalien, virun allem
déi sougenannte Perturbateurs endocri-
niens derfir responsabel, oder zumindest
matverantwortlech.

Dir Dammen an Dir Hären, et kéint een nach
ganz vill aner Beispiller vun erwisene Lienen
tëschent polluéierter Ëmwelt a Gesond-
heetsschied hei uféieren, an och d’Respon-
sabilitéit oder d’Coresponsabilitéit vu ville
Chemikalien, déi sech an eiser Chaîne ali-
mentaire, an eiser Ëmwelt befannen. Aus all
deenen hei nëmme kuerz ugeféierten Ur-
saachen, well doriwwer gëtt et vill méi Lite-
ratur um Weltplang, wär et néideg ge-
wiescht eng nei europäesch Chemikalië-
reglementéierung ze kréien, déi wierklech
streng an ëmfaassend genuch wär, fir wierk-
lech eis Ëmwelt ze schützen a fir eng bes-
ser Preventioun vun esou Erkrankungen an

och e bessere Konsumenteschutz ze suer-
gen.

Dat alles ass leider mat där REACH-Regle-
mentéierung, déi am Dezember 2006 an Eu-
ropa décidéiert gouf an déi mer haut hei sol-
len ëmsetzen, nëmmen héchstens an éisch-
ten Usätz de Fall. Et ass der europäescher
chemescher Industrie, an un der Spëtzt do-
vun däitsch Konzerner wéi Bayer a BASF,
nämlech no méi wéi sechs Joer Diskussiou-
nen an enger absolut aggressiver Lob-
byaarbecht, wéi se Europa bis dohinner
nach ni kannt hat, gelongen déi ursprüng-
lech REACH-Versioun, wéi se opgrond vum
Chemikaliëwäissbuch vun 2001 vun der EU-
Kommissioun presentéiert gi war, esou wäit
ze verwässeren an ofzeschwächen, datt do-
duerjer Profitinteressen zwar geschützt blei-
wen, datt awer ëmgekéiert Ëmwelt-,
Gesondheets- a Verbraucherschutzrechter
ellen ënnert d’Rieder gerode sinn.

Den Industrielobbying vis-à-vis vun den Eu-
ropaparlamentarier, mä och vis-à-vis vun
der EU-Kommissioun an deem Kontext war
esou massiv an zum Deel och esou crapu-
léis, datt et sech géif lounen eleng doriwwer
e Buch ze schreiwen ënnert dem Titel: „Wéi
Geld a Profitinteressen d‘europäesch De-
mokratie Ëmwelt- a Gesondheet kapott
maachen“.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Jean Huss (DÉI GRÉNG).-
D’Amendementer, Här Oberweis, fir REACH
wäitgehend ze verwässeren an ze ent-
schäerfen, koume virun allem vun däitschen
CDU-Deputéierten.

(Interruption)

Ech hunn den Här Oberweis hei zitéiert, well
hien eng Rei positiv Interventioune ge-
maach huet. Woubäi ech him awer muss
soen, datt all déi Amendementer oder e
groussen Deel vun den Amendementer, fir
REACH ze verwässeren, komm si vun däit-
schen CDU-Deputéierten, notamment vun
engem CDU-Deputéierten namens Nas-
sauer aus Hessen, deen all Amendementer
vu BASF a Bayer iwwerholl huet, fir an d’Par-
lament eranzebréngen a fir REACH ze
verwässeren. Nom Vote vum Dezember
2006 war dunn e REACH-Reglement déci-
déiert, dat villes, wann net souguer déi
wichtegst positiv Elementer, verluer hat.

Bei alle groussen europäeschen ONGen,
déi sech fir eng gesond Ëmwelt a fir Ver-
braucherschutz asetzen, mä och bei den
europäesche Gewerkschaften, war eng
grouss Ernüchterung, Frust an Enttäu-
schung iwwert d’Resultat vum Vote vum De-
zember 2006 ze verspieren, an och Déi
Gréng konnten dee schwaache Bilan no
esou laangen Diskussiounen net méi akzep-
téieren. Dat erkläert, wéi gesot, och schon,
firwat mir Gréng haut wäerten dergéint
stëmmen.

Dir Dammen an Dir Hären, et bleiwe sécher-
lech bei dëser neier REACH-Reglementéie-
rung e puer positiv Punkten, esou wéi se
vum honorabelen Här Rapporteur, dem Här
Negri, richteg hei presentéiert gi sinn.

De Prinzip selwer vun enger europäescher
harmoniséierter Regelung ass positiv,
d’Haaptstrukture selwer vu REACH sinn: en
obligatoreschen Enregistrement; d’Evalua-
tioun an d’Autorisatiounsprozeduren;
d’Schafe vun enger zentraler europäescher
Chemikalienagentur zu Helsinki; liicht ver-
bessert, mä nëmme liicht verbessert Infor-
matiounsrechter fir d’Konsumenten; manner
Déierenexperimenter; d’Hoffnung, datt lues
a lues iwwert d’Joren awer eventuell déi
schlëmmste Substanzen aus dem Verkéier
gezu kënne ginn. Mä dee globale Bilan ass
awer an eisen Aen, vun dëse puer Fort-
schrëtter ofgesinn - et ginn eng Partie vu
Fortschrëtter -, insgesamt awer ganz
schwaach.

Eisen Nee beim Vote soll aus dësem Grond
och elo net geriicht si géint de Rapport vum
Här Negri, mä haaptsächlech verstane ginn
als e Protestvote an als e Signal, datt leider
erëm eng Kéier sträflech verpasst ginn ass
wierklech Neel mat Käpp ze maachen, am
Intérêt vun Ëmwelt a Gesondheet, an och
am Intérêt vun engem méi responsabelen,
innovativen an dofir um Weltplang och méi
kompetitiven industrielle Secteur.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Jean Huss (DÉI GRÉNG).- Dir
Dammen an Dir Hären, bei där elo virleien-
der REACH-Versioun kann een an eisen Aen
och net d’Beispill uféiere vum berühmte
Glas, dat eben deen een als hallef voll, an
deen aneren eben als hallef eidel géif consi-
déréieren. Dat berühmte Glas ass an eisen
Aen emol net zu engem Drëttel voll. Et gi bei
REACH ganz einfach vill ze vill onzouléisseg
Lacunen, ze vill vag an zweifelhaft Formu-
léierungen, vill ze vill laang Zäitofleef an ze
vill oppebleiwend Bestëmmungen, wat440022 www.chd. lu
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méiglech Revisiounen a Verbesserunge
vum REACH-Reglement betrëfft.

Dofir hunn all europäesch ONGe vun Ëm-
welt a Gesondheet an deene vergaangenen
zwee Joer ëmmer erëm a vehement Nobes-
serunge vun dësem Text verlaangt. Wann
Der op d’Internetsäite vu Greenpeace, vu
World Wildlife Fund for Nature, vun HEAL,
Health and Environmental Alliance, vun der
europäescher Akademie vun der Ëmwelt-
medezin, vun den europäesche Verbrau-
cherschützer oder vun de Gewerkschafte
siche gitt, da gesitt Der, datt do iwwerall elo
no enger drastescher Verschäerfung vu
REACH verlaangt gëtt an datt do ganz seriö
Nobesserungsfuerderunge verlaangt an ar-
tikuléiert ginn.

Wat sinn a Stéchwierder just e puer vun
deene wichtegste Lacunen oder gréissere
Schwaachpunkte vum aktuellen Text? Et
fänkt scho beim Enregistrement a sengen
zäitleche Prozeduren un - dat ass och vum
Här Oberweis hei virdrun a vum DP-Vertrie-
der, vum Här Berger, och schonn hei gesot
ginn -, wouvun iwwer 100.000 chemesch
Substanzen a méi, déi um Marché sinn, der
just ronn 30.000 drënner falen, déi a Quanti-
téiten iwwer eng Tonn pro Joer produzéiert
a gehandelt ginn.

„Mä wat ass dann“ - dat huet och den Här
Oberweis richteg gesot - „mat deenen ane-
ren?“, freet sech net nëmmen de Commun
des mortels dobaussen. Sinn déi eleng do-
duerjer onproblematesch, well se vläicht
nëmmen a Quantitéite vun 0,8 Tonnen oder
0,9 Tonne pro Joer produzéiert ginn? Grad
déi geféierlech Substanze si schonn a Milli-
gramm, a Mikrogramm an am Nanoberäich
absolut problematesch. Mä et ass jo bis
haut och emol nach guer net kloer, wat dann
zum Beispill mat de sougenannten Nano-
substanzen an den Nanomaterialie soll ge-
schéien.

D’Industrie huet fir vill Substanzen och rela-
tiv laang Délaien, zum Deel bis 2018. Dat
sinn nach ronn néng Joer; an eisen Aen eng
vill ze vill laang Zäit, wann ee weess wéi ur-
gent déi Problematik ass.

Beim Enregistrement vu ville Substanzen a
Quantitéiten tëschent enger an 10 Tonnen
brauch d’Industrie zum Deel och nëmme re-
duzéiert Testdonnéeë beim Enregistrement
unzeginn. D’ONGen an Déi Gréng ver-
laange komplett Testdonnéeën, zumindest
fir déi 3.000 Substanzen, déi elo prioritär am
Mëttelpunkt stinn.

Mir sinn och der Meenung, datt egal wat fir
Substanzen d’Industrien op de Marché
brénge wëllen, datt si dofir en Devoir de
prudence, eng Sécherheetsverflichtung an
eng juristesch Verantwortung mussen hunn.

Och bei der Evaluatioun, dem zweeten As-
pekt, ginn et eng Rëtsch Problemer. En-
gersäits gëllt et jo d’Donnéeë vun der Indus-
trie ze kontrolléieren an op hir Seriositéit ze
iwwerpréiwen. Bei deenen Onmasse vu
Substanze riskéiert et trotz Astellung vu
ronn 450 Fachleit bei der Agence zu Hel-
sinki zu praktesch onléisbare Problemer ze
kommen. Esou datt just ronn - et ass jo emol
gesot ginn - 5% Stéchprouwen als Kontrolle
kënnen assuréiert ginn; wat schonn net
ganz rassurant ass. D’Evaluatioun selwer
vun Ëmwelt- a Gesondheetsrisiken, déi
dann a Collaboratioun mat Expertecomitéen
an deene verschiddenen EU-State sollen er-
follegen, bitt och eng ganz Rëtsch vu Risi-
ken a Lacunen.

Ech hat virdru scho kritiséiert, datt grad am
Beräich vu chroneschen a laangjährege Be-
laaschtungen am Niddregdosisberäich déi
klassesch toxikologesch vun Déierver-
sucher ofgelehnt Valeur-seuilë fir eng che-
mesch Substanz kenger Realitéit méi ge-
recht ginn, well de Mënsch all Dag kloer
ville Substanzgemëscher ausgesat gëtt, déi
eben am Mélange problematesch kënne
sinn.

Méi kritesch ONGen emfannen och vill
Skepsis par rapport zu sougenannten Ex-
pertecomitéen, déi net kontradiktoresch be-
sat sinn, an déi dofir oft am Verdacht sinn
éischter Industrieinteressen ze vertrieden.
Beispiller dofir kéint ech Iech der ganz vill
aus ville Länner hei zitéieren, wou nogewise
ginn ass, datt sougenannten Experte vun
der Industrie bezuelt waren.

Wat d’Autorisatioun oder de Verbuet vun
héchstgeféierleche Substanze betrëfft - a
mer hate jo wierklech an der Vergaangen-
heet Problemer a Skandaler genuch mat
esou Substanzen -, esou hat d’Lobbyaar-
becht vun der chemescher Industrie am
Joer 2006 et fäerdeg bruecht - an dat ass
eng vun eisen Haaptkritiken -, fir déi obliga-
toresch Substitutioun, dat heescht de Ver-
buet vun extrem geféierleche Substanzen,
am REACH-Projet wäitgehend ze kippen an
dat ze ersetzen duerch eng vag industrie-
frëndlech Formel, déi do heescht: eng Maî-
trise controlée vun deene Substanze géif
duergoen.

Eng „Maîtrise contrôlée“, wat alles an
näischt heescht. Dat Ewechfale vun där so-
forteger obligatorescher Substitutioun,
wann aner méi sécher Alternative bestinn,
ass an eisen Aen, an och an den Ae vun
den ONGen a vum Public dobaussen, ei-
gentlech en absolute Skandal. Eleng och
schonn aus deem Grond ass dës REACH-
Versioun keen Text, dee wierklech kéint Ëm-
welt-, Gesondheets- a Verbraucherschutz
assuréieren.

Dir Dammen an Dir Hären, et besti sécher-
lech Revisiounsklauselen a Revisiounsdé-
laië fir REACH nozebesseren. Mä zum Bei-
spill eréischt ab 2013, dat heescht sechs
Joer no der Entrée en vigueur, soll iwwer
eng obligatoresch Substitutioun vun den
Endocrine-stéierende chemesche Substan-
zen diskutéiert an entscheet ginn. Et weess
ee guer net, wéi déi Entscheedung dann do
wäert ausfalen.

Obschonns haut scho führend Wëssen-
schaftler öffentlech, zum Beispill an der re-
zenter Deklaratioun vu Prag, déi vun hon-
nerte vu Wëssenschaftler ënnerschriwwe
ginn ass, grad virun de gravéierenden hor-
monelle Wierkunge vun dëse Perturbateurs
endocriniens warnen. An och wat d’Informa-
tiounsrechter vun de Verbraucher ube-
laangt, sou bleiwen déi duerch eng Rei vu
Bestëmmungen an deem Text dach relativ
reduzéiert.

Dir Dammen an Dir Hären, et gëtt nach eng
ganz Rei aner Lacunen an dësem REACH-
Reglement. Wann ech op all dës Punkten
hei elo géif agoen, da wär ech sécher nach
eng hallef Stonn hei amgaang. Eis Konklu-
sioun ass, esou wéi déi vun deene groussen
ONGen, datt wierklech hei eng grouss
Chance fir Ëmwelt a Gesondheet verpasst
gouf an datt et elo leider wäert drop ukom-
men, fir massiv Drock ze maachen, fir datt
et esou schnell wéi méiglech zu drastesche
Verbesserunge vun dësem Reglement
kënnt.

Eng éischt Initiativ an deem Sënn bezitt
sech op déi sougenannte Kandidatelëscht
vun héich geféierleche Substanzen, déi
prioritär gekuckt solle ginn, well se kriibser-
regend, mutagen, reproduktiounstoxesch
an esou viru sinn. Bis elo awer hunn déi 27
EU-Staten, déi gefrot goufen, insgesamt 16
- insgesamt 16! - vu ronn 3.000 problema-
tesche Substanzen op déi Kandidatelëscht
gesat. 16 vu ronn 3.000! An déi 16 stammen
aus ganze siwen EU-Staten! A Lëtzebuerg
war leider och kloer net mat derbäi. Wäh-
rend wëssenschaftlech geséchert Daten iw-
wert dës héich Geféierlechkeet mindestens
scho fir 1.500 vun deene Substanzen zënter
Jore bestinn, awéiwäit se zum Beispill
kriibserregend sinn! Do gëtt et Date vum
CIRC zu Lyon iwwert honnerte vu Subs-
tanzen, vun deene bekannt ass, datt se
noweisbar kriibserregend sinn.

Dofir hunn déi europäesch ONGen hi-
rersäits elo eng sougenannte SIN-Lëscht -
SIN steet fir Substitute It Now - erausginn,
déi vill méi ëmfangräich ass, mam Zil fir
d’Politik dovunner ze iwwerzeegen, all déi
Substanzen esou schnell wéi méiglech vum
Marché ze huelen, wann Alternative bestinn
oder hinnen zumindest nach just eng Iwwer-
gangsautorisatioun ze gi vu maximal fënnef
Joer, fir d’Innovatioun ze forcéieren an zu
méi onproblemateschen Alternativen ze
kommen.

Domadder, Dir Dammen an Dir Hären, kom-
men ech zum leschte Punkt vun eiser Inter-
ventioun an zur Konklusioun: Wie vun deel-
weis dramatesche Schied un Ëmwelt a Ge-
sondheet duerch Chemikalië schwätzt a vun
dem noutwendege Verbuet vun esou Sub-
stanzen a vun der Entwécklung vun Alterna-
tiven, dee wëllt haut net nëmme reaktiv han-
delen, dee sicht och no Alternativen. A well
et wéi gesot absolut net drëm geet, d‘Che-
mie ofzeschafen, mä just eng Partie Dériven
doranner, ass den Asaz fir eng drastesch
Nobesserung vu REACH an engems och de
Plädoyer fir eng aner Chemie, déi méi no-
halteg an onproblematesch wär.

Dat ass haut scho méiglech! Et gëtt haut
schonn eng ganz Partie vu méi onproblema-
teschen Alternativen op ganz ville Gebid-
der. De Mouvement fir eng méi gréng Che-
mie ass iwwregens ausgaang an den USA
am Joer 1991, an zwar vun engem Chimiste
selwer, dem Paul Anastas, Direkter vum
Green Chemistry Institute, deen zesumme-
geschafft huet mat der amerikanescher
EPA, der amerikanescher Ëmweltverwal-
tung, am Kontext vun der gesetzlecher Re-
glementéierung „Pollution Prevention Act“.
Schonn 1996 hat hien zesumme mat enger
EPA-Kolleegin e gréisseren Artikel publi-
zéiert ënnert dem Titel „Green Chemistry, an
Overview“, deen d’Basis geluecht huet vun
enger sougenannter grénger Chemie.

An engem zweeten Text, deen hien 1998 ze-
summe mam John Warner publizéiert hat
ënnert dem Titel „Green Chemistry: Theory

and Practice“, huet hien zwielef Prinzipië
vun enger grénger, ökologesch méi kompa-
tibeler Chemie duergeluecht, an deenen et
am Résumé ënner anerem ëm Ressourcë-
schounung, ëm renouvelabel a biodégrada-
bel Matières premières geet, ëm manner
toxesch reaktivéierend Stoffer an ëm man-
ner bioaccumulatif Stoffer, ëm méi onproble-
matesch Solvanten, ëm energetesch Effi-
kassitéit, ëm Preventioun vu problemate-
schen Décheten hanneno an esou virun.

Doriwwer, Dir Dammen an Dir Hären, gëtt et
haut ëmmer méi international Literatur, an
och ONGe wéi Greenpeace zum Beispill an
anerer hu schonn an deem Sënn gewierkt,
fir zum Beispill bei grousse kommerzielle
Chaînen op problematesch Substanzen an-
zewierken an op Alternativen hinzeweisen.
An eng Partie vun deene grousse Chaînë
sinn och schonn op déi Saachen agaangen.

Eng aner, eng méi ökologesch a gesond-
heetlech kompatibel gréng Chemie-Produk-
tioun ass méiglech a muss innovativ
entwéckelt ginn, och hei zu Lëtzebuerg. Eis
Industrien an eis CRPe sinn an deem Sënn
dobäi gefuerdert, ënner anerem och am
Kontext vun der Entwécklung vun neien, zu-
kunftsträchtege wirtschaftleche Créneauen,
déi och Aarbechtsplaze fir eis Zukunft
kënne schafen.

D’Zukunft läit an eisen Aen also an enger
schneller an drastescher Nobesserung vum
REACH-Projet op där enger Säit, mä awer
och an der Entwécklung vun enger neier,
méi ökologescher chemescher Produktioun
op där anerer Säit.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem Här
Huss Merci. Als leschte Riedner ass den
Här Roby Mehlen agedroen. Här Mehlen,
Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Merci,
Här President. Här President, Dir Dammen
an Dir Hären, ech mengen, et wär bal alles
zu dësem Projet gesot, wat dozou ze soen
ass.

(Interruption)

Woubäi een natierlech feststelle muss, datt
d’Approchen net ëmmer déiselwecht sinn.
Ech wëll, Här President, mat engem Zitat
aus dem Goethe sengem „Zauberlehrling“
ufänken: „Die Geister, die ich rief, die werde
ich nicht mehr los.“ Oder esou ähnlech.

❱❱❱ Une voix.- Dat ass net ganz richteg,
mä et versteet een et.

(Hilarité)

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Sënnge-
méiss trëfft et sécher zou. Ech mengen, dat
ass dee Prozess, an deem mer dra sinn.

Ech wollt mat engem Beispill ufänken, dat
ech selwer erlieft hunn. Ech sinn als Bouf
scho matgaangen op d’Feld. Et ass scho
laang hier. D’Dëschtele stiechen, ech weess
net, wien heibannen dat matgemaach huet,
mä et hat ee ganz séier Bloderen un den
Hänn, et ass eng ondurren Aarbecht ge-
wiescht. An ech erënnere mech drun, wéi
mäi Papp voller Begeeschterung gesot
huet: Elo hu mer eppes, wat d’Dëschtele
futti mécht! An dunn ass da mat der Sprëtz
iwwert d’Feld gefuer ginn, an dann hu se
sech e puer Deeg duerno zesummege-
krëmmt an da ware se fort. Dat war fir d’Leit
deemools e risegrousse Fortschrëtt.

Dat huet sech iwwregens net nëmmen op
d’Dëschtele limitéiert, mä all dat anert, wat
um Weess, an der Huewer, an der Geescht
d’Liewe schwéier gemaach huet. An d’Re-
sultat war relativ séier ze gesinn. Et waren
Ertragssteigerungen op eng Kéier do, well
déi lästeg Konkurrenz jo net méi do war, déi
ganz notabel waren.

Alles dat huet sécher zur Verbesserung, ech
wëll net soe vun de Liewensbedéngungen,
awer zum Développement vum Wuelstand
bäigedroen, well mer an der Nahrungspro-
duktioun aus enger Situatioun vun Ënner-
produktioun leider an eng Situatioun vun Iw-
werproduktioun komm sinn. Mä et ass jo
eng grouss Diskussioun doriwwer, ob
d’Mënschheet haut iwwerhaapt nach sat ze
maache wär, wa mer déi chemesch Hëllef-
geeschter do net hätten.

Jiddefalls, Jorzéngten duerno - well dee
chemeschen Traitement op de Felder ass jo
weidergaang, well jiddweree gesot huet,
och souguer an de Schoulen ass deemools
gesot ginn, do braucht Der keng Angscht
ze hunn, well et stierft keen dobäi -, no Jo-
ren ass awer festgestallt ginn, datt zum Bei-
spill just d’Bauerepopulatioun aachtmol méi
heefeg u Lymphdrüsekriibs erkrankt ass,
wéi de Rescht vun der Populatioun. Et ass
och relativ sécher bewisen, datt dat duerch
déi Zort vu Sprëtzmëttel komm ass.

Här President, dat Gesetz, wat mer haut
solle stëmmen, bréngt eis sécher e Schrëtt
virun. Et ass eng absolut Noutwendegkeet
gewiescht, fir hei aktiv ze ginn. Ech géif
soen, et wier méi wéi iwwerfälleg gewiescht,
well et huet e groussen Impakt op eis Ge-
sondheet.

Ech kann net aus esou engem Fundus
schäffe wéi mäi Virriedner, de Kolleeg Huss,
dee sécher e grousse Spezialist dodran
ass, mä mir wëssen awer haut, ech men-
gen, et ass onbestridden, datt vill chro-
nesch an och akut Krankheeten ouni Zwei-
fel op Chemikalien zréckzeféiere sinn, déi
relativ ongepréift, oder wann et da gepréift
war, dann trotzdeem zimlech sorglos op
d‘Mënsche lassgelooss gi sinn, woubäi et
net ëmmer einfach ass, de Bewäis ze er-
bréngen, datt et dohier kënnt. D’Folgen
dovu si vill mënschleche Misär an domat
verbonnen d’Käschte fir d’Gesondheetswie-
sen.

Et muss een och soen, datt et fir déi Firmen,
déi déi Chemikalien hierstellen an déi frou
sinn natierlech, wann de Marché gutt geet,
wierklech eng Goldgrouf ass. Wann ee
gesäit, wat awer haut alles vun Zivilisa-
tiounskrankheeten eis plot! Wann ech nëm-
men d’Allergië kucken, woubäi et erëm
schwéier ass fir dat bis an de leschten De-
tail ze beweisen, datt et duerch Afloss vu
Chemikalië kënnt. Mä et hu sech ganz nei
Gebidder ergi fir d’chemesch an d’pharma-
zeutesch Industrie, fir dat, wat mat hire Pro-
dukter u Misär ugeriicht gëtt, dann erëm
hallefweegs ze heelen. A wann do erëm
Niewewierkunge kommen, dann hu se erëm
en anert Mëttelchen, wat och erëm Geld
kascht, fir dann d’Niewewierkungen ze
bekämpfen.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ Une voix.- Dat ass ganz richteg!

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Mir sinn
an engem Däiwelskrees dran. Dann och
nach verbonne mat deem mënschleche
Misär, deen do entsteet! Ech muss soen,
Här President, wann een haut d’Doudes-
annoncen an den Zeitungen examinéiert -
an ech maachen dat mat enger gewësser
Akribie, well et mech ëmmer interesséiert,
besonnesch wa méi jonk Leit stierwen, wat
dann do d’Ursaach soll gewiescht sinn -, da
muss een dach awer soen, datt et héich be-
denklech ass, wat mer de Moment erliewen.

Wat bréngt REACH? Ech brauch dat net méi
hei ze erklären, Gott sei Dank. Ech wëll dem
Rapporteur bei där Geleeënheet Merci
soen. Hien huet eis dat hei erkläert. Et gëtt
fuerchtbar vill Substanzen, déi hei mussen
och deelweis réckwierkend ënnersicht ginn.
Hei ass d’Zuel vun 30.000 genannt ginn.
Dat eleng weist schonn d’Envergure, well fir
esou eng Substanz ze evaluéieren, do geet
et jo net wéi gesot, wéi eis am Ufank ëmmer
gesot ginn ass: Ma et stierft jo keen drun, da
mécht et näischt. Mir wëssen, datt déi nid-
derträchtegst déi sinn, wou d’Wierkung
eréischt no zéng oder no 20 Joer zum Droe
kënnt, an dann ass et meeschtens ze spéit.

Ech ka mech de Kritike vu menge Virriedner
gréisstendeels uschléissen. Ech wëll hei
just een, zwee Punkten erausgräifen. Et ass
jo awer net normal, datt gesot gëtt, datt déi
Risike misste valablement maîtriséiert ginn,
a wann dat net wär, da misst ee kënnen of-
weien tëschent de sozioökonomeschen
Avantagë vun där Substanz op där enger
Säit, an de Risiken op där anerer Säit, wa
keng Ersatzsubstanzen oder Ersatztechno-
logië verfügbar wären. Dat ass absolut a
Contradictioun, wéi d’Chambre des Em-
ployés privés zu Recht bemierkt, mat der
aktueller Législatioun iwwert d’Protektioun
vun den Arbeitnehmer.

REACH spillt och net - ech mengen, den
Här Huss huet et hei gesot - fir déi Substan-
zen, déi a klenge Quantitéite produzéiert a
kommerzialiséiert an agesat ginn. An de
Quantum seet jo iwwerhaapt näischt aus iw-
wert d’Toxicitéit, sou datt do och Risiken
dermat verbonne sinn, déi iwwerhaapt net
kënnen ofgewië ginn.

Wou ganz sécher e Schratt no vir gemaach
gëtt, dat ass de Renversement de la charge
de la preuve. Ech hunn ni verstanen, datt et
duergeet - well ech de Maart vun de Chemi-
kalien an der Landwirtschaft, vun de
Sprëtzmëttel, Pestiziden e bësse verfolle-
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gen -, datt eng Firma, déi dat entwéckelt,
zwee Joer laang e bëssen observéiert,
dann e Rapport schreift an opgrond vun
deem Rapport gëtt dat dann zougelooss.
Natierlech ass et eng enorm Aarbecht, fir
dat alles uerdentlech ze ënnersichen: Wat
fir eng Auswierkungen huet et? Virun allem
wat fir eng Auswierkunge kann et hunn a
Verbindung mat anere Substanzen? Well do
entsti jo dann erëm Reaktiounen an et ent-
stinn ënner Ëmstänn erëm ganz nei Sub-
stanzen.

Hei ass et elo emol esou, datt een net muss
beweisen, datt dat schiedlech ass, mä déi
Firma, déi d‘Zouloossung gären hätt, muss
beweisen, datt et onschiedlech oder wéins-
tens wäitgehend onschiedlech ass. Et ass
wéi gesot eng Herkulesaarbecht, dat alles,
bei all där Fuerschung, déi de Moment ge-
schitt, an där neier Entwécklung, déi ge-
schitt, an nach dat, wat mer réckwierkend
mussen opschaffen. Eng Herkulesaarbecht,
wou ee sech wierklech freet: Wéi soll déi
Aarbecht da kënne seriö gemaach ginn? An
et hätt ee wierklech de Wonsch, datt mer
eng weltwäit Agentur kriten, déi dann och
personell déi Moyenen hätt, datt mer op der
ganzer Welt déi Aarbecht fir d’ganz Welt
géife maachen.

Mir sinn alt frou, datt mer et elo um Niveau
vun der Europäescher Unioun erreecht
hunn, mä et ass, an do ginn ech dem Här
Huss och Recht, praktesch net méiglech fir
déi Aarbecht do uerdentlech ze maachen.

Här President, domat kéim ech zum Of-
schloss. Mir freeën eis doriwwer, datt eis
Betriber - well dat ass jo de Revers vun der
Medail, besonnesch eis Kleng- a Mëttelbe-
triber, déi mussen hei mat där Reglementa-
tioun ëmgoen - Hëllef fanne beim Helpdesk
vum CRTE. Mir hunn dat jo och e bësse vir-
gedroen an explizéiert kritt. Dat ass absolut
positiv ze gesinn. Mir hoffen, datt déi Hëllef,
déi se do kréien, och déi ass, déi se brau-
chen, an datt se kënne mat der Reglemen-
tatioun eens ginn, well si si jo net déi, déi déi
Substanzen entwéckelen. Si sinn déi, déi
mussen dermat ëmgoen, déi deelweis och
d’Risiken ze droen hunn.

Fazit vu Säite vun der ADR: REACH war méi
wéi iwwerfälleg. REACH ass sécher e Fort-
schrëtt, mä et ass ëmmer nëmmen e Kom-
promëss. REACH léist nach laang net all
d‘Problemer. Mir kënnen och hei vu Lëtze-
buerg aus näischt drun änneren. Mir kënnen
net méi wéi dat Reglement CE 1907/2006
hei um legislative Plang guttheeschen, a mir
wëllen hei d’Hoffnung ausdrécken, datt et
duerno wierklech weidergeet, well mir sinn
eréischt op enger Zwëschenetapp ukomm.
Ech wëll domadder soen, datt mir begréis-
sen, datt dat Gesetz hei kënnt, mä datt mir
eis och aus deene Grënn, déi ech elo opge-
zielt hunn, wäerten enthalen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem Här
Mehlen Merci, an elo kritt d’Wuert den dele-
géierten Ausseminister, den Här Nicolas
Schmit.

❱❱❱ M. Nicolas Schmit, Ministre délégué
aux Affaires étrangères et à l’Immigration.-
Här President, fir d’éischt wéilt ech emol
soen, firwat ech hei stinn an net dee respon-
sabele Minister.

❱❱❱ Une voix.- Mir hunn eis dat geduecht.

❱❱❱ M. Nicolas Schmit, Ministre délégué
aux Affaires étrangères et à l’Immigration.-
Voilà! Net well ech en Expert vu REACH sinn
- ech mengen, mir hunn hei grouss Exper-
ten, notamment den Här Huss, den Här Ne-
gri -, mä ganz einfach, well den Här Lux
krank ass a mech gefrot huet, hien den
Owend hei ze ersetzen. Dir dierft also net vu
mir verlaangen, e groussen Expert vu
REACH ze sinn. Ech wëll awer besonnesch
natierlech dem Rapporteur Merci soen an
ech wëll och all deenen Intervenanten hei
Merci soen.

Et ass eigentlech schued, datt esou e wich-
tegt Gesetz…

❱❱❱ Plusieurs voix.- Jo, jo.

❱❱❱ M. Nicolas Schmit, Ministre délégué
aux Affaires étrangères et à l’Immigration.-
…iwwer esou eng wichteg Direktiv, wou ech
géif soen, datt et eng vun deene wichtegs-
ten Direktiven - mat alle Kritiken, op déi ech

och nach ze schwätze kommen - vun deene
leschte Joren an der Europäescher Unioun
wor. An d’Preuve dervun, wéi wichteg se
ass, ass emol éischtens déi laang Zäit, déi
se gebraucht huet.

Effektiv war et en haarde Kampf zwëschent
opposéierten Interessen: Op där enger Säit
der Chemieindustrie, ganz kloer, déi annon-
céiert huet, dat ass de Cataclysme, dat ass
d’Enn vun der europäescher Chemieindus-
trie; an op där anerer Säit, ech géif soen,
enger Majoritéit vu Politiker, vu Bierger, vun
Organisatiounen, déi unhand vun effektiv
ganz kloere wëssenschaftlechen Erkennt-
nisser gesot hunn, datt et absolut Zäit wier
fir dee chemesche Secteur nei ze reglemen-
téieren, andeem een all déi Geforen, reeller,
potenzieller, mä déi fir ons Gesondheet, fir
d’Ëmwelt bestinn, mat katastrophale Konse-
quenzen, dat muss ee soen, a ville Beräi-
cher, fir dat endlech besser ze reglemen-
téieren.

Ech bedaueren u sech, datt den Här Lux net
hei steet, well ech muss soen, hien huet um
iwwerhaapt Zustanekomme vun deem Kom-
promëss, an effektiv ass et e Kompromëss,
e grousse Mérite, well zu enger ganzer Rei
vu Momenter war déi Négociatioun um Kip-
pen, war op engem Punkt ukomm, wou et
eigentlech net méi virugaangen ass. An et
war ënnert der Lëtzebuerger Présidence, an
dank och dem Asaz vun dem Här Lux mat
sengen Experten, datt eigentlech déi Négo-
ciatioun iwwerhaapt konnt ofgeschloss
ginn, e puer Méint méi spéit, Enn Dezember,
ënner englescher Présidence.

Nu wëll ech net, wéi den Här Huss dat elo
schonn annoncéiert huet, dee Vergläich ge-
brauchen zwëschent dem Glas, wat hallef
voll oder hallef eidel ass, mä ech soe ganz
einfach, hei hu mer e wichtegen Astieg an
eng aner Approche. Mir hunn en Astieg iw-
werhaapt emol an deem Domän do, euro-
pawäit Kontrollen ze hunn, an d’Gefor, den
Niveau vun der Gefor kënne besser ze eva-
luéieren an och dergéint kënne Mesuren ze
huelen.

Ech mengen, iwwert d’Method vu REACH
ass laang hei geschwat ginn. Ech soen
awer, de Principe de précaution an esou en
Text anzebauen, c’était pas une mince af-
faire. Ons Industriell emol ze obligéieren ze
beweisen, wéi dat och elo virdru gesot ginn
ass, datt eppes net geféierlech ass, an dat
ze beweisen, dat ass eppes, wat a priori net
ganz einfach ze erreeche war.

Ech ka mech gutt drun erënnere wéi déi vi-
regt Ëmweltkommissarin, d’Madame Wall-
ström, eigentlech fir e Schock ze provozéie-
ren, sech Blutt huele gelooss huet a bewi-
sen huet, wat mer alleguerten, net nëmme
si, mä si huet e Beispill ginn, fir ze bewei-
sen, wat mer alleguerten esou vu Substan-
zen, déi eigentlech net direkt zu eis passen,
an onsem Blutt hunn. Dat war dee Schock,
dee provozéiert ginn ass. An ech mengen
duerfir ass et och méiglech gewiescht iw-
werhaapt zu engem Ofschloss vun dëser
Négociatioun an zu der Adoptioun vun dë-
sem Reglement ze kommen.

Ech sinn e bëssen iwwerrascht, wa wierk-
lech hei all méiglech Komplotttheorien dé-
veloppéiert ginn. Ech muss awer rappeléie-
ren, datt dee Reglement no laangen a
schwieregen Diskussiounen am Europapar-
lament, an d’Europaparlament huet hei e
ganz wichtege Rôle gespilt - et wier vläicht
net zu deem dote Kompromëss komm,
wann den Drock am Europaparlament, net
nëmmen deen negativen, mä besonnesch
och dee positiven, deen an déi richteg Rich-
tung gedréckt huet -, wann d’Europaparla-
ment dee Rôle net gespilt hätt.

Ech rappeléieren: 529 Stëmme fir d’Regle-
ment REACH, 98 dergéint a 24 Enthalun-
gen, an dat an enger éischter Lecture, wou
de Conseil dann deem Kompromëss zou-
gestëmmt huet. E Kompromëss, deen
d’ailleurs och vun de Lëtzebuerger als e Mi-
nimalkompromëss bezeechent ginn ass an
net mat absolutem Enthousiasmus begléckt
ginn ass. Mä ech muss derbäifügen, datt
Europa hei awer eng Virreiderroll geholl
huet, a lues a lues - et ass hei vun der inter-
nationaler Dimensioun geschwat ginn - kee
méi laanscht déi Virreiderroll vun Europa
kënnt.

Well et ass jo net nëmmen esou, datt mer
d’Substanzen evaluéieren, de Risque der-
vun evaluéieren, enregistréieren op hir Ge-
féierlechkeet, déi mer selwer produzéieren,
well dat war jo eent vun den Argumenter
vun der Chemieindustrie, déi gesot hunn:
„Majo, da gi mer ganz einfach a China se
produzéieren a mer reimportéiere se an Eu-
ropa.“ Neen, de Reglement REACH appli-
zéiert sech och op Produkter, déi mer im-
portéieren. Et ass also eppes, wou Europa e
Standardsetter ass, wou also déi ganz Welt
sech deem lues a lues upasse muss.

Ech hu mat vill Intérêt nogelauschtert, och
wat den Här Huss gesot huet, iwwert déi

„gréng Chemie“, an ech hu mech gefrot:
„Jo, dat ass jo formidabel, dat ass jo ganz
schéin. Wéi komme mer dann eigentlech zu
enger «grénger Chemie»? Wéi brénge mer
et fäerdeg vun där schwéierer Chemie mat
all hiren Nodeeler, mat all hire Geforen, an
eng Chemie ze goen, déi effektiv déi Risike
besser evaluéiert, deene besser Rechnung
dréit?“

Majo, et ass iwwer e Prozess wéi REACH
wou mer kënnen den Astieg an esou eng
Chemie fäerdegbréngen, well REACH be-
weist ons, datt duerch deen Drock fir alter-
nativ Substanzen, Substitutiounssubstanzen
ze produzéieren, datt déi chemesch Kon-
zerner, déi jo eigentlech gären op hire Rente
liewen, obligéiert ginn elo erëm massiv
Suen an Alternativen ze stiechen, datt mer
d’Recherche an Europa encouragéieren,
datt mer d’Innovatioun an der chemescher
Industrie encouragéieren.

An ech mengen, duerch e Reglement wéi
REACH brénge mer et fäerdeg, datt op där
enger Säit ons ekonomesch Interessen, déi
jo besonnesch an där aktueller Kris net ze
négligéiere sinn, respektéiert ginn an en-
gem gewësse Sënn, awer net contraire sinn
zu deenen ëmweltpoliteschen a gesond-
heetlechen Nécessitéiten. Ech mengen dat
ass jo onst Zil, ze probéieren deen Équiliber
ze fannen zwëschent engersäits der Ekono-
mie, an anerersäits der Ëmwelt an der Ge-
sondheet. An duerfir ass dat Reglement
REACH e richtegen Astieg an déi Ap-
proche, well mer ons chemesch Industrie an
déi Richtung pousséieren, se obligéieren an
déi Richtung ze goen.

Dat ass eng gutt Saach fir ons Gesondheet,
mä et ass och eng gutt Saach fir d’Ekono-
mie an Europa, well, nach eng Kéier, iwwert
deen do Wee si mer den Trendsetter fir
d’Welt a mer weise wou déi richteg Richtung
geet, a mir schwätze jo vun Ökotechnolo-
gien, mir schwätze jo dervun, datt mer ei-
gentlech eis Ekonomie musse méi gréng
maachen. An ech sinn deen Éischten, Här
Huss, deen domat d’accord ass. Ech soen
als lescht Wuert: Jo, REACH ass...

❱❱❱ M. le Président.- Här Minister, erlaabt
Dir, datt den Här Huss Iech eng Fro stellt?

❱❱❱ M. Nicolas Schmit, Ministre délégué
aux Affaires étrangères et à l’Immigration.-
Jo, natierlech.

❱❱❱ Une voix.- Elo gëtt et awer schwéier.

❱❱❱ M. Jean Huss (DÉI GRÉNG).- Ech
menge mat Ärer gudder Absicht, och mat
där Aschätzung vu REACH, dat kann een
diskutéieren. De Problem ass awer, dat wier
wouer gewiescht, wann et gelonge wier an
deem Text vu REACH wierklech de Substi-
tutiounsprinzip obligatoresch ze verankere
bei alle Produite wou Alternative scho be-
stinn. An dat ass awer net gelongen.

De Problem ass, datt eng Formel drageholl
ginn ass vun der Maîtrise contrôlée, déi
d’Industrie da selwer definéiert. An do läit
einfach de Problem, datt et net ganz esou
ass wéi Dir sot. Dat ass wënschenswäert,
wann et esou wier, an ech géif Iech och do
ënnerstëtzen.

De REACH-Prozess ass sécherlech en
Astieg, do sinn ech och mat Iech d’accord,
och datt deen international vu Bedeitung
ass. Mä et ass net wouer, datt d’Europäer
do führend sinn. Ech hunn Iech virdru gesot,
datt an der Green Chemistry d’Amerikaner
1991 ugefaangen hunn an eis schätzungs-
weis zéng Joer viraus sinn. Trotz Bush-Re-
gierungen, déi do waren, si se eis schät-
zungsweis zéng, wann net 15 Joer viraus an
der Definitioun vun enger Green Chemistry.
An net nëmmen an der Definitioun, mä och
an der Praxis, an der Ëmsetzung.

Do gëtt et, also wann Dir Iech do infor-
méiert, do kënnt Dir emol kucken...

❱❱❱ M. le Président.- Entschëllegt, Här
Huss, mä ech hunn d’Fro nach net richteg
verstanen. Mir sinn elo net an enger offener
Diskussioun. Dir däerft gär eng Fro stellen.

(Interruptions)

❱❱❱ M. Nicolas Schmit, Ministre délégué
aux Affaires étrangères et à l’Immigration.-
Also ech kann Iech just soen - Dir wësst dat
vläicht och, datt d’Amerikaner net esou be-
geeschtert ware vu REACH -, datt se sou-
guer nogeduecht hu mat Momenter och iw-
wer aner Weeër, OMC an esou weider, géint
d’Europäer virzegoen.

Also ech géif sécher soen, datt d’Amerika-
ner net ze ënnerschätze sinn, wat d’Innova-
tioun an esou weider ugeet, mat deem neie
President, wat ech absolut ganz positiv fan-
nen, datt dat esou ass. An ech mengen, do
kënnt jo eng international Konvergenz,
wann déi méiglech ass zwëschent Europa,
op där enger Säit, an Amerika, an deem
Beräich.

E lescht Wuert, dat ass net négligeabel, et
ass gesot gi kleng Entreprisen: Mir hunn
och iwwer REACH eng gewësse Vereinfa-
chung vun de Prozeduren. Mir hunn eigent-
lech 40 verschidde Regelen ersat duerch
ee Reglement, wat jo och fir méi kleng En-
treprisen a fir d’Transparenz iwwerhaapt vun
deene Methoden eng positiv Saach ass.

Elo hunn ech eng Fro gestallt kritt vum Här
Berger, wann ech mech richteg kann erën-
neren, dee freet, wat fir eng Verwaltung
zoustänneg ass. Bon, dat ass vläicht e Pro-
blem, deen net definitiv gekläert ass. Ech
géif soen, momentan geet et drëm, datt ver-
schidde Verwaltungen enk mateneen ze-
summeschaffen, souwuel de Ministère de
l’Économie, dee jo säin Institut des Normes
huet, op där enger Säit, an d’Ëmweltverwal-
tung.

Ech mengen, wa sech do Problemer maa-
chen, wou esou Substanze géifen identifi-
zéiert ginn oder fonnt ginn am Commerce,
da géifen déi Verwaltungen zesummeschaf-
fen. An ech kéint mer och virstellen, datt och
de Ministère de la Santé esou e Rôle géif
spille bei Produiten, déi méi am pharmazeu-
teschen oder esou engem Beräich sinn, fir
da schnell kënnen ze reagéieren.

Als Konklusioun soen ech: Effektiv, REACH
ass en Astieg, REACH ass perfektibel a
muss och verbessert ginn. Et sinn do Ren-
dez-vousë geholl. Loosse mer REACH eng
Chance ginn an, ech géif soen, loosse mer
der Agence zu Helsinki eng Chance ginn.
Loosse mer och dem Konsument eng
Chance ginn, fir seng Stëmm kloer ze expri-
méieren. Ech mengen de Konsument muss
jo och an déi richteg Richtung drécken.

Dobäi wollt ech awer och nach corrigéieren,
datt dat, wat Dir gesot hutt vun ONGen, e
bësse méi nuancéiert ass, well souguer eng
ONG wéi Greenpeace huet och déi positiv
Säite vu REACH identifizéiert. Sécher och
hir Schwächten. Och d’Gewerkschaften
hunn notamment de Principe de précaution,
vun deem mer hei geschwat hunn, als e
Fortschrëtt ugesinn.

Duerfir, fir Lëtzebuerg e wichtegt Gesetz,
eng wichteg Direktiv fir Europa, eng vun
deene wichtegsten, déi an der leschter Zäit
adoptéiert gi sinn. An ech géif soen eng Di-
rektiv, déi och an déi Richtung weist, wou
mer musse goen, wou Ekonomie an Ekolo-
gie net kënnen opposéiert ginn, mä eigent-
lech zesummen eng besser Gesellschaft a
besser Liewenskonditioune musse produ-
zéieren.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem de-
legéierten Ausseminister Merci an d’Diskus-
sioun ass domadder ofgeschloss. De Vote
ass muer am Laf vun der Sitzung.

Dir Dammen an Dir Hären, mir sinn elo um
Schluss vun eiser Sitzung ukomm. E Mëtt-
woch kënnt d’Chamber erëm um hallwer
dräi zesummen.

D’Sitzung ass domadder opgehuewen.

(Fin de la séance publique à 19.44
heures)
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❱❱❱ M. le Président.- D’Sitzung ass op.

Huet d’Regierung der Chamber iergendwel-
lech Matdeelungen ze maachen?

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Neen,
Här President.

❱❱❱ M. le Président.- Dann huele mer Akt
dovunner. Den honorabelen Här Negri huet
allerdéngs der Chamber eng Matdeelung
ze maachen. Dofir kritt hien elo d’Wuert.

(Brouhaha et coups de cloche de la Pré-
sidence)

1. Dépôt d’une proposition de
loi

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP).- Merci. Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, ech
wëll heimat eng Proposition de loi deponéie-
ren, fir eng nei Budgetsarchitektur anzeféie-
ren, wou de Budget net méi an der Logik
vum Moyen, mä an enger Logik vu Resulta-
ter opgestallt gëtt. Dobäi soll méi eng
grouss Transparenz geschafe ginn duerch
d’permanent Evaluatiounsmechanismen,
déi et domat der Chamber erlaben, hirer
Kontrollfunktioun nach méi gerecht ze ginn,
fir d’Effikassitéit vun de Statsfinanzen ze op-
timiséieren.

D’Proposition de loi baséiert op dem Konta-
bilitéitsgesetz vum 8. Juni 1999, dat ech
proposéieren, an 19 Artikelen ze modifizéie-
ren. Domat, Här President, wëll ech Iech
meng Proposition de loi iwwerreechen a soe
Merci fir d’Nolauschteren.

Wann ech gelift.

- Proposition de loi N°6016 visant - à renfor-
cer le pouvoir budgétaire de la Chambre
des Députés - à promouvoir la modernisa-
tion de la gestion publique et portant modi-
fication de la loi modifiée du 8 juin 1999 a)
sur le budget, la comptabilité et la trésorerie
de l’État b) portant modification de la loi du
10 mars 1969 portant institution d’une Ins-
pection générale des Finances c) portant
modification de la loi modifiée du 16 août
1966 portant organisation des cadres de la
trésorerie de l’État, de la caisse générale de
l’État et du service de contrôle de la comp-
tabilité des communes et de certains éta-
blissements publics (telle qu’elle a été mo-
difiée)

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci. Ech ginn
dem Här Negri Akt vum Dépôt vun där Pro-
position de loi, déi an d’legislativ Prozedur
ageleet gëtt.

Dir Dammen an Dir Hären, mir kommen zum
éischten an eenzege Punkt vun eisem Ordre
du jour haut de Mëtteg. Dat ass d’Interpella-
tioun vum honorabelen Här Alexandre
Krieps iwwert d’Schwangerschaft an d’Of-
dreiwe bei jonke Meedercher. Den honora-
belen Här Alexandre Krieps huet d’Wuert.

2. Interpellation de M.
Alexandre Krieps sur les gros-
sesses chez les jeunes filles
et les avortements

❱❱❱ M. Alexandre Krieps (DP), interpel-
lateur.- Merci, Här President. Déi zwee Su-
jete vun de Mëtteg, vun de Schwanger-

schafte bei den Teenageren ass e ganz se-
riöe Problem an der Gesellschaft, awer net
nëmmen hei zu Lëtzebuerg, europawäit an
haaptsächlech weltwäit, well mir gesinn an
den Drëttlänner, wou dat richteg epide-
mesch Ausmoosse kritt. Et ass natierlech
kloer, dass ech mech net wäert beschrän-
ken op d’Avortementer bei deene jonke
Meedercher, mä och iwwert d’allgemeng
Avortementer wäert schwätzen.

Gëschter Owend, wéi ech an der Kiche
souz, ganz spéit, hunn ech mer dann,
heiansdo maachen ech eng Paus, d’„Lëtze-
buerger Wort” ergraff an dunn hunn ech op
der drëtter Säit en Titel gesinn, do stoung:
„Fristenlösung”. An dunn hunn ech ge-
mengt, da brauch ech de Moien net méi ze
schwätzen. Mä et war jo d’kommunal Flä-
chennotzung op der drëtter Säit gëschter
am „Wort”, an niewendru stoung natierlech
en aneren Titel:...

Här Schneider, Dir kënnt laachen, mä esou
ass et.

(Hilarité)

...„Die falsche Spur”. Ech hat dat net gelies,
niewendrun. Mä, dat gesot, Här President,
mengen ech, dass dat do e Sujet ass, wou
hei eng Chape de plomb säit Jorzéngten
drop läit,...

❱❱❱ Une voix.- Très juste!

❱❱❱ M. Alexandre Krieps (DP), interpel-
lateur.- ...an et gëtt elo Zäit fir e bëssen do-
runner fréckelen ze goen.

Wéi ech de 6. Mäerz 2007 d’Regierung in-
terpelléiert hunn iwwert dës Sujeten, dat
heescht viru méi wéi zwee Joer, wosst ech
natierlech net, dass d’honorabel Lydie Err
zwee oder dräi Deeg méi spéit eng Proposi-
tion de loi géif ënnerbreeden iwwert de Vo-
let Avortement.

De 27. Januar 2007 war e Séminaire zu
Miersch vun enger ganzer Rei Organisatiou-
nen, déi sech ëm e Sujet bekëmmert hunn,
Kanner als Elteren, an dat ass am Mee 2007
am „Forum”- eng Zeitung, där hir Lecture
ech recommandéieren - ernimmt ginn. Do
waren e puer ganz interessant Bäiträg vun
der Madame Rodesch-Hengesch,
Ombudswoman fir d‘Rechter vum Kand, där
hir Aarbecht ech ëmmer hei begréissen, an
interessant Sujeten och traitéiert duerch den
Här Mill Majerus. Deen ass jo net suspekt,
bei ons an der Partei ze sinn.

❱❱❱ Une voix.- Neen!

❱❱❱ M. Alexandre Krieps (DP), interpel-
lateur.- An dat war ganz interessant, wat
deen do geschriwwen huet.

Aner Saache waren, do kommen ech herno
drop zréck, net esou ganz seriö ze huelen.
Et waren och an der Terminologie Saachen,
déi mer opgefall sinn. Et ass geschwat gi vu
Schwangerschafte bei mannerjährege
Mammen. Mamm gëtt een eréischt, wann
een entbonnen huet. Do muss een och an
der Terminologie heiansdo oppassen. Dat
war also en Terme impropre.

Meedercherskanner sinn et an der Gesell-
schaft säit eh und je ginn. An de Stigma vun
engem Meedercherskand ass hautdësdags
net méi esou schlëmm wéi an de 50er Joren
nach, well Dir musst wëssen, dass souguer
an onsem Ländche 50, 60% vun de Kanner
hors mariage gebuer ginn. Dofir ass dat
guer net méi esou schlëmm. An och bei
souguer méi jonken Elteren ass dat net méi
esou wichteg.

Wat ech nach wollt soen heizou: Ech hu
mech baséiert op zwou aner Zäitschrëften,
eng aus mengem Fach, „British Medical
Journal“, kuriéiserweis och aus dem Fe-
bruar 2007. Do schreiwe se vun der neier
„Battle over abortion“. Well, wou zéie mer
de Stréch? Well an England, muss ee wës-
sen, ass d’Fristeléisung 24 Wochen, wat
och en désagréabele Sujet ass. Mä ech
kommen herno dorobber zréck.

Eng drëtt Publikatioun, déi ech Iech all un
d’Häerz leeën, déi kënnt vun der Ostküst
aus Amerika, „Atlantic Monthly”. Do war och
am Mee 2007 en Artikel iwwert „The San-
guine Sex”. Dat ass ganz d’Erfahrung vun
de Leit, déi avortéiert hunn an de 50er, 60er
Joren, wou dat nach littéralement e Carnage
war.

Mir wësse säit Adam an Eva, dass déi wich-
tegst Besoinen am mënschleche Liewen
d’Léift sinn, d’Iessen an e gesécherten
Daach iwwert dem Kapp. Onauswäichlech
ass natierlech den Trieb zu der Sexualitéit,

der Fortpflanzung, an och dem Doud. D’ak-
tiv sexuell Aktivitéit fënnt ëmmer méi fréi
statt, bei de Meedercher speziell. Mir wësse
jo, dass d’Jongen an allem méi lues sinn.
15% vun de Meedercher ginn un, dass se
mat 14 Joer eng sexuell Relatioun haten.
75% vun de Meedercher ginn un, dass se
mat 17 Joer eng sexuell Aktivitéit hunn.

Déi Leit vu menger Generatioun kënnen
nëmmen dovunner dreemen. Mir sinn déi
Zäit mam Vëlo gefuer, mir si Sport maache
gaang. A mir sinn natierlech an eng Schoul
gaang, wou keng Mixitéit bestanen huet. Mir
haten am Kolléisch och ni eng weiblech En-
seignante. Dat ass et guer net ginn.

(Brouhaha et coups de cloche de la Pré-
sidence)

Mä op alle Fall, zu den „teenage pregnan-
cies” hu mir elo säit zéng Joer plus ou moins
80 plus ou moins zéng Meedercher vun 18
Joer oder manner, déi schwanger ginn a
schwanger bleiwen, an dovu sinn der awer
40% ënner 16 Joer. Da muss een derbäizie-
len, dass nach 30 Meedercher, mannerjäh-
reger, offiziell avortéieren. Dat muss een och
soen. Dat ass och eng konstant Zuel.

Wat sinn d’Ursaachen oder d’méiglech Ur-
saachen?

Déi méi fréi optriedend Menstruatioun ass
schonn zitéiert ginn. Ech hu meng Beden-
ken do. D’Influenz vun de Medien?
D’Teenzäitschrëft „Bravo” an all déi Opklä-
rungen. Ech weess net, wéi Dir all op-
gekläert si gitt. Ech sinn an d’Schoul gaan-
gen. Ech sinn opgekläert ginn. Dat war
nach de Blütenstaub an de Blütenstengel
an ech weess net wat.

(Hilarité)

A wéi mäi Papp mech wollt opklären, dat
war fir hie genausou penibel wéi fir mech.

(Interruption et hilarité)

Hien hat fir d’éischt mäi Brudder erageruff
an du mech duerno. An ech muss soen, ech
sinn erausgaangen, ech hat näischt versta-
nen.

(Hilarité)

An hien och net. Hien och net! Mä dat muss
een esou gesinn, an de 50er, 60er Jore war
dat net anescht.

❱❱❱ Une voix.- Kee Wonner, wann e Ge-
sondheetsminister war!

(Hilarité)

❱❱❱ M. Alexandre Krieps (DP), interpel-
lateur.- De Problem... Jo, fir d’Gesondheet
huet e vill gemaach. Awer fir ons Gesond-
heet e bësse méi. D’sexuell Opklärung ass
an der Schoul an an de Familljen total defi-
zitär. Dat ass haut nach esou. Do ass
näischt drun ze réckelen.

Aner Theorië soen, dass et duerch besser
Ernährung vun de Meedercher ass. Dat
hunn ech hei an deem „Forum” gelies. An et
wäre Sexualhormonen am Drénkwaasser.
Dat sinn Theorien, déi ech net gleewen. Ech
hunn op alle Fall gemierkt, dass am Méiden-
ger Drénkwaasser där net vill sinn, well ech
hunn dovunner näischt gemierkt.

(Hilarité générale)

An ech weess net, ob Sexualhormoner am
Drénkwaasser de jonke Meedercher Feier
an d’Eeërstäck maachen. Ech gleewen dat
net.

(Interruptions)

Mir gleewen awer, dass déi jonk Meeder-
cher, déi eng Relatioun aginn, dat éischter
maachen aus Misère affective. Déi wëlle
sech un e Jong bannen a festhalen. Ech
mengen, et ass also eng Aart vu Gebuer-
genheet, déi een am Fong an der Gesell-
schaft net soll ënnerschätzen.

Ech weess och hei am Land, ech hat mer
am Ufank d’Fro gestallt, ob an de sozialen
Originen Ënnerscheeder sinn tëschent on-
sen ethnesche Minoritéiten, onsen Auslän-
ner hei zu Lëtzebuerg. Laut der Madame
Rodesch-Hengesch ass dat net ginn, well et
ass fifty-fifty Lëtzebuergerinnen an Auslän-
nerinnen. Dofir, kommt mer gi keng Commu-
nautéite stigmatiséieren! Sécher wäre mer
frou, wann déi Zuele géife genau analyséiert
ginn, an och de soziale Background, dass
dat analyséiert gëtt mat deene Leit, well do
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kënnt et jo oft vir, dass dee Problem vu Ge-
neratioun zu Generatioun geet.

An da verlaange mer, dass d’Preventioun
hei elo definitiv spille gelooss gëtt. Mäi Kol-
leeg Marco Schroell huet hei viru siwe Joer
op dëser Tribün gefuerdert, dass bei deene
jonke Meedercher ënner 21 Joer d’Contra-
ceptioun soll erëmbezuelt ginn. Ech widder-
huelen déi Fuerderung hei nach eng Kéier.
De Marco Schroell, mäi Frënd, huet dat viru
siwe Joer hei reklaméiert!

An da wëlle mer och net natierlech, dass déi
jonk Männer, an déi méi eeler Männer, déi
sech u méi jonke Meedercher verginn, on-
geschueren ewechkommen an nëmmen
d’Meedercher de schwaarze Péiter opge-
dréckt kréien.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Alexandre Krieps (DP), interpel-
lateur.- Mir mussen hei Ziler setzen, dass
mer déi Zuel erofkréie vun deenen 80 plus
ou moins zéng Schwangerschafte bei jonke
Meedercher.

Wat een nach muss soen, dat ass, de Pro-
blem vun der Preventioun, deen ass funda-
mental, a schwanger gëtt een natierlech
nëmmen duerch de Sex. Et si vill Leit, déi
stéiere sech net drun, dass ee schwanger
gëtt, mä si stéiere sech drun, dass hir
Duechtere sexuell Aktivitéit entwéckelen.
Ech mengen, dat muss een och analyséie-
ren, an ech mengen, eng seriö Opklärung
ass keng Mummentréischterei.

Also, nach eng Kéier: Mir bestinn net op
Drénkwaasseranalysen, mä mir bestinn op
sozial ofgeséchert Analysen, an dat wär
wichteg.

D’Schoulmedezin, wéi ëmmer, huet hei e
grousse Rôle, an ons Jugend, déi verdéngt,
dass mer ons ëm se bekëmmeren. Dat ass
fir den éischte Volet. Doriwwer ass net vill
méi ze soen, d’Preventioun an esou, sozial
Fuerschung, dat ass wichteg. Och dee Su-
jet hu mer laang genuch virun ons gedréckt,
ouni e wëllen an d’Aen ze kucken, an et gëtt
elo Zäit, dass mer dee Sujet ophuelen.

Deen zweete Volet vun där Interpellatioun,
do gräifen ech dann e bësse méi wäit aus,
iwwert déi Problematik. Ech hu virdru gesot,
d’Avortementer an dësem Land, déi leien
net méi oder manner héich wéi am Ausland.
Mat Ausnahm vu Groussbritannien, wou
mer eng Epidemie hu vun Avortementer. An
dësem Land hu mer 5.600 Gebuerten, oder
5.375 Gebuerten d’Joer, an et gëtt allge-
meng unerkannt um Kontinent, dass op
véier Liewechgebuerten een Avortement
kënnt. Da kënnt Der Iech jo ausmolen, dass
mir an dësem Land tëschent 1.000 an 1.400
Avortementer d’Joer hunn!

Mä mir hu se net an dësem Land, well mer
keng legal Basis hunn a mer d’Leit dann ex-
portéieren, wéi mer dat gäre maachen, an
Holland oder a Belgien oder an Nopesch-
länner.

An dann hu mer eppes, wat d’Madame Err
richteg gesinn hat, mir hunn eng sozial-öko-
nomesch Diskriminatioun vun deene Leit,
déi sech Avortementer am Ausland leeschte
kënnen, an anerer, déi sech dat net leeschte
kënnen. Ech hunn als jonke Medezinstudent
ufanks de 70er Joren erlieft an engem Né-
phrologieservice, wou ech sechs Méint war,
wéi déi septesch Avortementer, déi bei
deene jonke Fraen eng Nécrose tubulaire
vun de Niere provozéiert hunn, dass se 30
Deeg net méi konnte Waasser loossen, a
wou se Septicémie, Bluttvergëftunge ge-
maach hu mat Gielzecht, an déi nëmme ge-
rett si ginn duerch d‘kënstlech Nier, an no
30 Deeg erëm ugefaangen hu Pippi ze
maachen.

Ech hunn dat erlieft ënner engem richtege
Gott, e richtegen Hugenott, de Charles
Mion, Professer, deen 1960 beim Professer
Scribner zu Seattle d’kënstlech Dialys ge-
léiert huet, ee vun deenen Éischten, an
deen och ni eng Selektioun gemaach huet
op sozial-ökonomeschen Niveauen. Mä do
hate mer déi Zäit dräi, véier Insuffisances
rénales aiguës fir ee Posten Dialys, an da
kënnt Der Iech virstellen, dass déi dräi, déi
net geholl si ginn, condamnéiert waren.

Ech hunn déi Saach materlieft.  Ech hunn
deemools och gesinn an den ufanks 70er
Joren hei an onsem Ländchen, wou mer
richteg Gangen hate vun Engelsmécherin-

nen, och an der portugisescher Commu-
nautéit, wou septesch Avortementer an
d’Maternité komm sinn, wou, wéi d’Madame
Rodesch-Hengesch an hirem Artikel
schreift, d’Strécknolen um Wierk waren!

Glécklecherweis hu mer déi Situatioun man-
ner hautdësdags! Mä dat ware schrecklech
Situatiounen.

An de mëtt 70er Joren ass dunn d’Diskus-
sioun ugaang, fir e bëssen d’Avortementer
hei am Land ze regelen. Et muss ee soen,
dass am Mémorial de 6. Dezember 1978 - e
Mémorial, deen ech recommandéieren, well
do war och d’Reform vum Divorce dran -, do
hunn eelef Ministeren a Statssekretäre vun
der Regierung Thorn deemools déi Loi vum
15. November ënnerschriwwen. Dat war re-
marquabel. Do waren der dräi mindestens
drënner, déi all Sonndeg an d’Kierch
gaange sinn. An ech félicitéiere retrospektiv
de Grand-Duc Jean, deen dat Gesetz dee-
mools sanktionéiert huet, wat jo haut an-
scheinend méi schwéier soll sinn.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Alexandre Krieps (DP), interpel-
lateur.- An dann, an deem Intitulé vun deem
Gesetz, wann Der dat gutt kuckt, do war be-
treffend d’Éducation sexuelle, zweetens
Prévention de l’avortement clandestin! Dat
seet jo scho villes. An drëttens, d’Régle-
mentation vun der Interruption de la gros-
sesse. Do stoung guer näischt dra vun der
Interruption volontaire de grossesse an
esou. Also, et ass schonn eng Evolutioun an
de Gedanken.
Ech hunn och nach hei e Blietchen, et gëtt
ze laang, Här President, fir Iech dat virzelie-
sen, wat d’Réglementatioun a Westeuropa
an an Osteuropa ass. Dat ass exzessiv in-
teressant. Ech ginn herno dem President
eng Kopie.
Mä dat Gesetz vun 1978 huet elo méi wéi 30
Joer an ass einfach net méi zäitgeméiss, ob
een dat wëllt oder net. Et gëtt elo aus purer
Mënschlechkeet, aus mënschlechen Ursaa-
chen Zäit, fir dass mer dat ajustéieren. Mir
brauchen en neit Gesetz, an der Madame
Err hir Propositioun ass e Raster, fir dat kën-
nen ze maachen.
Mir sinn an der Demokratescher Partei
grosso modo mat deem Gesetzprojet d’ac-
cord, mir hunn e puer Nuancen, Ënner-
scheeder. Mir sinn also fir eng Fristeléisung,
an net méi fir eng Indikatiounsléisung.
Mir wëllen och haut net diskutéieren iwwert
den Ufank vum Liewen a wéini, wat, wou ge-
schitt, well Dir wësst jo och an de Relioune
si grouss Ënnerscheeder iwwert den Ufank
vum Liewen. Am Judaismus, do fänkt
d’Liewe vill méi spéit u wéi an dem kathou-
leschen Enseignement.
Mir diskutéieren haut och net iwwert d’Spéit-
ofdreiwungen. Dat war elo an Däitschland e
ganz groussen Débat. Et ass an England
souwisou schonn een. Do sinn och vill ge-
deelter Meenungen. D‘Échographien, déi
beweisen net ëmmer dat, wat verschidde
Pro-life-Aktiviste wëllen, an och net Pro-
choice. Also, mir mussen der Fra de Choix
loossen. Mir wëllen, dass d’Fra de Choix
kritt.
An dann, mir wëllen awer, dass si och virdru
Contraceptioun ugebuede kritt. Mir gleewen
och net, well dat ass ni bewise ginn, dass
d’Berodung, déi soll wuel ugebuede ginn,
mä wann eng Fra manner wéi zwielef
Woche schwanger ass, däerf si ënner Ëm-
stänn dat net unhuelen, déi Berodung, well
et ass ni bewise ginn, dass déi Berodung en
Impakt op d’Entscheedung vun der Fra
huet; dat steet néierens.
Diskutabel sinn déi Troubles mentaux oder
Depressioune bei Fraen an der post-avorti-
ver Phas. Dat muss een natierlech analy-
séieren. Mä an all deene Länner, an dat ass
dat, wat wichteg ass, wou den Avortement
geregelt ginn ass, geet d’Zuel vun den
Avortementer erof - ausser an England, wéi
ech Iech gesot hunn. An déi Zuel geet erof,
déi geet souguer an der drëtter Welt erof,
wann Der d’Artikele vun der Organisation
Mondiale de la Santé kuckt.
Um Kontinent hei si mir natierlech an de Sta-
tistiken net esou gutt, well d’Collecte des
données net esou gutt fonctionnéiert. A mir
wëlle vläicht och d’Iddi vun der heile Welt
propagéieren. Dofir musse mer där Hypo-
crisie och endlech en Enn setzen an d’Frae
verdeedegen. D’Frae bludde scho ganz oft
am Liewen, a mir wëllen awer net, dass se
zu Doud bludden.
Wat ech hei nach soe wëll: Ech félicitéiere
mengem Frënd, dem Carlo Wagner, well
deen 2001 den RU486 hei am Land zouge-
looss huet. An ech félicitéieren och dem ak-
tuelle Minister Di Bartolomeo, deen d’Pilule
du lendemain erlaabt huet an an där Schinn
virugefuer ass. Dat ass - loosse mer soen -
eng Drëps op e waarme Steen. Mä dat ass
wéinstens dat.

A leschtlech: Ech gleewen, dass d’DP eben
der Madame Err hir Proposition de loi ën-
nerstëtzt. A mir bieden d’Regierung, elo
séier déi do Saach an de Grëff ze huelen,
vir oder no de Wahlen, mä ech gleewen net
méi, dass et an der nächster Legislatur
duergeet, fir do ze soen, et steet net am
Koalitiounsprogramm, well da muss ech
Iech erëm eng Lëscht vun zéng Projete vir-
liesen, déi och net an dem Koalitiounspro-
gramm stoungen. An ech bieden heimad-
der de Minister vun der Gesondheet, dass e
fir d’Gesondheet vun deene Frae suergt, déi
an där schwiereger Situatioun sinn. Mir
brauchen also e Gesetz aus Grënn vu
Mënschlechkeet.

Ech déposéieren, Här President, nach zwee
Blieder hei fir Iech. Dat Éischt ass eng Re-
solutioun vun der Chamber. Et ass eng pro-
zedural Fro, well d’Madame Err hat de 14.
Mäerz 2007 hir Proposition de loi un d’Re-
gierung verwisen an un de Conseil d’État a
si huet bis haut keen Avis kritt. Do hätt d’Re-
gierung sechs Méint Zäit gehat, fir en Avis
ofzeginn. Mir hunn elo am drëtte Joer uge-
faang. Dat ass also e Problem, fir dass
d’Kommissioun vun der Chamber sech där
Saach unhëlt, Här President. Dat wär eng
Resolutioun un d’Chamber.

Résolution 1

La Chambre des Députés,

- considérant que la proposition de loi de
l’honorable Madame Lydie Err portant modi-
fication de la loi du 15 novembre 1978 rela-
tive à l’information sexuelle, à la prévention
de l’avortement clandestin et à la réglemen-
tation de l’interruption de la grossesse
(N°5701) a été déclarée recevable et trans-
mise au Conseil d’État et au Gouvernement
en date du 14 mars 2007;

- considérant l’article 60 du Règlement de
la Chambre des Députés qui stipule
qu’après expiration du délai prévu à l’article
59 si le Gouvernement n’a pas pris position,
la commission saisie examine la proposition
de loi pour en faire rapport à la Chambre;

- constatant que ce délai de six mois est ré-
volu depuis le 14 septembre 2007;

décide que

- conformément à l’article 60 du Règlement
de la Chambre des Députés la Commission
de la Santé examine dans les meilleurs dé-
lais la proposition de loi susmentionnée
pour en faire rapport à la Chambre.

(s.) Alexandre Krieps, Eugène Berger, Clau-
dia Dall’Agnol, Lydie Err, Colette Flesch,
Gast Gibéryen, Viviane Loschetter.

Dann hu mer nach iwwert den nämlechte
Sujet eng Motioun un d’Regierung, dass se
dee Problem elo ugeet an dat Gesetz vun
1978 nei opleet. An da breet Consultatioune
mécht. Net de Kapp an de Sand stiechen.
Well dat ass ganz geféierlech fir déi Leit, déi
an deenen Noutsituatioune sinn. An ech re-
commandéieren Iech nach eng Kéier, déi
heiten Artikelen ze liesen. Da kritt Der Tréi-
nen an d’Aen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

Motion 1

La Chambre des Députés,

- considérant que la proposition de loi de
l’honorable Madame Lydie Err portant modi-
fication de la loi du 15 novembre 1978 rela-
tive à l’information sexuelle, à la prévention
de l’avortement clandestin et à la réglemen-
tation de l’interruption de la grossesse
(N°5701) a été déclarée recevable et trans-
mise au Conseil d’État et au Gouvernement
en date du 14 mars 2007;

- considérant l’article 59 du Règlement de
la Chambre des Députés qui stipule que le
Gouvernement dispose d’un délai de trois
mois, avec possibilité de demander un dé-
lai supplémentaire de trois mois, pour
prendre position au sujet d’une proposition
de loi déclarée comme recevable;

- constatant que la prise de position gou-
vernementale au sujet de la proposition de
loi susmentionnée de l’honorable Mme Ly-
die Err n’a à ce jour pas encore été commu-
niquée;

invite le Gouvernement à

- prendre d’urgence position au sujet de la
proposition de loi de Mme Lydie Err portant
modification de la loi du 15 novembre 1978
relative à l’information sexuelle, à la préven-
tion de l’avortement clandestin et à la régle-
mentation de l’interruption de la grossesse.

(s.) Alexandre Krieps, Eugène Berger, Clau-
dia Dall’Agnol, Lydie Err, Colette Flesch,
Gast Gibéryen, Viviane Loschetter.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Krieps.
Déi nächst Riednerin ass d’honorabel Ma-
dame Martine Stein-Mergen vun der CSV.

Discussion générale

❱❱❱ Mme Martine Stein-Mergen
(CSV).- Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, d’CSV-Fraktioun huet elo grad mat
Bedauere festgestallt, wat fir Lacunen de
Confrère Krieps a senger Erzéiung an a
senger Opklärung um eegene Leif erlieft
huet. Ech kann awer versécheren, dass ee
vum Fréckelen - well dat huet en ons jo haut
ugekënnegt - net schwanger gëtt.

Mir schwätzen haut iwwer e Problem, deen
eis Gesellschaft schonn zënter laangem be-
schäftegt an eis och nach viru beschäftege
wäert: Ongewollt Schwangerschaft bei
jonke Meedercher an déi oft doraus resul-
téierend Konsequenz vun engem Avorte-
ment.

Mir schwätzen hei vun enge ronn 100 jonke
Meedercher, offiziell Zuele gëtt et, wéi den
Här Krieps och gesot huet, net. Laut Rap-
port 2005 vum ORK waren et der 2005 87,
déi all Joer an deem Fall sinn. Dat sinn déi
bekannte Fäll. Mir ginn awer dovunner aus,
dass et eng méi héich Donkelziffer gëtt.

Ongewollt Schwangerschafte kommen an
all soziale Schichte vir. Jidderee vun ons,
dee selwer jonk war, dee selwer Kanner
huet, ka mat esou engem Fall konfrontéiert
ginn. D’Madame Sarah Palin aus den USA
kann och e Liddchen dovunner sangen.

Wa mer vun enger ongewollter Schwanger-
schaft schwätzen, ass natierlech kloer, wat
schifgelaf ass: d’Sexualerzéiung an d’Con-
traceptioun. E weiblechen Zyklus huet 28
Deeg an eng Fra ass während ongeféier
zéng Deeg fir eng Schwangerschaft
empfänglech. Et kann dach net esou kom-
plizéiert sinn, engem jonke Meedchen dat
ze erklären. D’Geleeënheet dozou bitt an
éischter Linn d’Elterenhaus. A wa mer der-
vun ausginn, dass déi Generatioun Mam-
men, deenen hir Meedercher haut am Fall
kéinte sinn, eigentlech schonn hätte misse
selwer opgekläert sinn, da kéint een eigent-
lech dorauser folgeren, dass dat deene be-
traffenen Duechtere kee Buch mat siwe Si-
gelen dierft sinn.

Elo wësse mer awer all, dass dës Gespréi-
cher tëscht Mamm an Duechter oder tëscht
Papp a Fils e méi oder wéineger normaalt
Elterenhaus an e gewëssent Vertrauensver-
hältnis viraussetzen, wat natierlech net an
all Fall ginn ass. Mä do si jo nach aner Er-
zéiungspersounen, déi amstand misste
sinn, dëse Meedercher weiderzehëllefen.
Sexualerzéiung ass säit ganz ville Joren
Deel vun onsem Schoulcurriculum an zwar
schonn an der Primärschoul. D’Schoule si
ganz kloer mat an d’Verantwortung eranze-
huelen, an eigentlech och all eenzel Léier-
persoun, déi oder déi net dëst Elemen-
tarwësse vermëttelt.

Elo schéngt et awer esou ze sinn, dass
d’Sexualerzéiung am Sënn vun deem, wat
mer fréier emol Opklärung genannt hunn, an
der Schoul systematesch net stattfënnt. Dat
ass en onhaltbaren Zoustand. D’Léierperso-
nal ass offensichtlech net amstand oder iw-
werfuerdert oder bereet am Kader vun
deene Coursen, wou dat virgesinn ass,
senge Schützlinge kloer an däitlech ze er-
zielen, wéi dat mat deem Kannerkréien do
geet oder wéi et eben net geet, wann een
net wëllt. Dat muss sech änneren, an zwar
dréngend.

Deen Drëtten an der Rei, dat ass een, deen
et zwar bei ons gëtt, deen awer leider kee
systematesche regelméissege Kontakt zu
enger Famill an all hire Memberen huet.
Nämlech den Hausdokter. An England an
an Holland, wou den Hausdokter de Gérant
vum Dossier médical ass, steet och hien an
dëser Flicht. Contraceptioun a Schwanger-
schaftsverhiddung sinn eng vu sengen Auf-
gaben.

Mat där ganzer Panoplie vu Verhiddungs-
methoden, déi ons zur Verfügung stinn, ass
et haut méi einfach wéi jee, net enceinte ze
ginn. Déi bekannste Method ass jo d’Pëll,
déi et der 68er Generatioun zäitgerecht er-
laabt hat, nieft hiren anere Revolutiounen
och eng sexuell Revolutioun ze erliewen. 21
Deeg d’Pëll, siwen Deeg ouni. Dat ass eng
Sécherheet vu bal 100%. Eng Pëll kascht
haut als Générique dräi bis véier Euro de
Mount. Dat sinn zwou Béchse Cola.

Gradesou sécher, mä e bësse méi deier
sinn d’Patchen an den NuvaRing, déi mat
därselwechter hormoneller Method schaf-
fen, awer et deene méi Vergiesserlechen er-
laaben, net mussen un hir Pëll ze denken.

Schliesslech gëtt et nach déi reng proges-
tativ Method wéi eng Sprëtz all dräi Méint
oder en Hormonstérilet. Och dës Methode
sinn haut vill a Gebrauch. An deen iwwer-
haapt net méi wëllt drun denken, dee léisst
sech en Implanon asetze vu sengem Dok-
ter, do ass e fënnef Joer laang virun enger
Schwangerschaft geschützt fir ganz 150
Euro.440066 www.chd. lu
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Ech wëll elo hei näischt verkafen, Här Minis-
ter!

Wann een ongeschützte Kontakt hat a sé-
cher wëllt sinn, dass et zu kenger Implanta-
tioun kënnt, da gëtt et d’Pilule du lende-
main, wou och besonnesch mir Medeziner
an der Urgence vun Zäit zu Zäit sollicitéiert
ginn - och de Planning familial -, well een
nëmmen 72 Stonnen Zäit huet nom Kontakt
fir se ze huelen. Si ass awer am Prinzip och
fräi an den Apdikten ze kréien. Et brauch
een also net ze consultéieren. Si kascht
manner wéi zéng Euro.

Aus all dëse Méiglechkeete misst eigent-
lech all jonk Fra sech no där entspriechen-
der Berodung hir Method eraussiche kën-
nen. A genau hei ass et, wou mer de Pro-
blem mussen ugoen, well da kënnt et net
eréischt zu enger ongewollter Schwanger-
schaft an engem Zäitalter, wou d’Contra-
ceptiounsméiglechkeeten enorm vielfälteg
a sécher sinn.

Wa mer dann awer vu Geld schwätzen oder
geschwat hunn, hu mer an der CSV d’Fro
gestallt, ob een d‘Constraceptiver fir Jonker
bis zu engem gewëssenen Alter net soll
gratis maachen, esou wéi dat jo schonn
deelweis mat der Pëll beim Planning familial
oder Kondome bei der Aidsberodung ge-
schitt. Mir géifen esou eng Initiativ op alle
Fall ënnerstëtzen.

Dass et also zu ongewollte Graviditéite
kënnt, ass dorop zréckzeféieren, dass déi
real Opklärungslag haarsträubend schlecht
ass. Ech kann hei och a vill aus menger be-
rufflecher Erfahrung schwätzen. Wann ee
sech emol amüséiert, fir a Jugendzäit-
schrëften oder Internetforen nozeliesen, wéi
eng Froe Jonker esou beschäftegen, da
stinn engem d’Hoer zu Bierg. Do sinn esou
Froe wéi: „Ginn ech schwanger, wann ech
mäi Frënd këssen?“, oder: „Bei der éischter
Kéier ka jo näischt passéieren“, gang und
gäbe. A genau hei musse mer intervenéie-
ren.

Mir mussen ons Opklärung däitlech verbes-
seren a méi der Praxis upassen. Eng reng
steril Opklärung, wou de Kanner erkläert
gëtt, wéi de weiblechen Zyklus an déi
männlech Spermatogenese fonctionnéie-
ren, bréngt an onsen Aen näischt. Froen,
déi onerfueren Teenager beschäftegen,
sinn éischter praktescher Natur. Ech wëll
Iech elo kee Bild hei molen. Et ass jo unze-
huelen, datt mir hei all opgekläert sinn, mä
Dir wësst, wat ech mengen.

Dowéinst musse mer eis froen, wéi mir
d’Opklärung an de Schoule kënne verbes-
seren, wéi eng Persoune mat wéi enger For-
matioun dës Coursen amstand sinn ze ha-
len, wéi een déi wierklech Problemer vun
der Jugend kann erfaassen an hinnen och
déi richteg Äntwerte ginn.

Et geet bei dëser Aufgab och a virun allem
dorëm, eng Verantwortung iwwer hire Kier-
per ze vermëttelen, an dat fir Meedercher a
Jongen. Op engem Jugendforum hei an der
Chamber war zum Beispill eng Joffer der
Meenung, dass Verhütung keng Saach vun
hirem Partner wier, mä hir eleng, an déisel-
wecht Joffer huet och gemengt, dass ee méi
einfach misst kënnen ofdreiwen, well d’Pëll
jo schliesslech der Gesondheet géif schue-
den. Vu Préservatifen hat hatt anscheinend
nach ni eppes héieren.

Dat kann et dach awer net sinn an enger
Zäit, wou d’Jugend sech net nëmmen enger
ongewollter Schwangerschaft aussetzt, mä
och dem Aids an aneren ustiechende
Krankheeten. An enger Zäit, wou national an
international Organisatiounen an och all öf-
fentlech Plazen net midd ginn ze priedegen,
dass ee sech och scho bei engem eenzege
Kontakt mat Aids kann ustiechen, an net,
wéi eng vun deene Joffere sot: „Ech huele
jo d’Pëll, da kann ech keen Aids kréien.“ An
enger Zäit schliesslech, wou ee säit 35 Joer
kämpft, eng gläichberechtegt Relatioun të-
schent Mann a Fra hierzestellen, a wou de
männlechen Deel ganz kloer amgaangen
ass, all Responsabilitéit un de weibleche
Partner ofzeginn.

Mir däerfen also an där ganzer Diskussioun
dëse Sujet net vergiessen, a wann et nëm-
men eppes ass, wat mer musse vermëtte-
len, dann ass et einfach de Rappel vun där
éischter Roll, déi de Préservatif ze spillen
huet a firwat dass en erfonnt gouf, nämlech
déi, eng Schwangerschaft ze verhënneren.
Hei musse mer ons Jugend verstäerkt sen-
sibiliséieren.

Dëst ass och e Grond, firwat ech déi aktuell
Campagne vum Planning familial net kann
ënnerstëtzen an och mam beschte Wëllen
net kann novollzéien. Bei dëser Campagne
gëtt d’Ofdreiwung als Contraceptioun mat
anere Methode promulguéiert. Mam Slogan
„Oui ou non, c’est mon choix“ mécht eng
jonk Fra quasi Reklamm fir d’Ofdreiwung.
Ech fannen, et ass relativ verantwortungs-
los, fir jonke Meedercher ze suggéréieren,
dat wier esou einfach!

Éischtens emol gëtt hei d’Problematik vun
de Geschlechtskrankheeten duerch onge-
schützt Rapporten iwwerhaapt net themati-
séiert. Da gëtt gemaach wéi wann d’Ofdrei-
wen eng Alternativ zu den übleche Contra-
ceptife wier. Mä wou si mer dann?!

Ech hunn d’Gefill, dass déi Leit, déi dës
Campagne ausgeschafft hunn - ech wëll elo
guer net vum schwangere rosae Regie-
rungsléiw schwätzen -, absolut keng Ah-
nung hunn, wat fir en Impakt eng Ofdrei-
wung op eng jonk Fra kann hunn, souwuel
um physesche wéi um psychesche Plang.
Dës Campagne verharmlost d’Ofdreiwung
a vermëttelt de Message, dass d’Contra-
ceptioun an d’Protektioun beim Ge-
schlechtsverkéier net esou wichteg sinn,
well ee jo duerno ëmmer nach kann ofdrei-
wen.

Si vermëttelt weiderhin, gewollt oder onge-
wollt, d’Opfaassung, dass eng Schwanger-
schaft nëmmen d’Saach vum weibleche
Partner ass. Dat genee seet ons d’Meedche
mat där cooler Kap a mam schwangere Re-
gierungsléiw. An dee ganze Schwaachsënn
do, dee verantwortungslose Blödsinn, am
Sënn vun: „Mäi Kierper gehéiert mir“, dee
gëtt dann och nach mat öffentleche Mëtte-
len ënnerstëtzt, déi de Gesondheetsminis-
tère zur Verfügung stellt.

(Interruptions)

Dat ass an den Ae vu menger Fraktioun e
Skandal.

(Interruptions)

❱❱❱ Une voix.- Abee jo!

❱❱❱ Une autre voix.- Wat seet de Poopst
dozou?

(Interruption et hilarité)

❱❱❱ Mme Martine Stein-Mergen
(CSV).- Et ass ganz kloer fir ons.

❱❱❱ Une voix.- Widderhuelt et awer!

❱❱❱ Mme Martine Stein-Mergen
(CSV).- Soll ech et nach eng Kéier widder-
huelen?

❱❱❱ Plusieurs voix.- Jo. Nach eng Kéier.

❱❱❱ M. le Président.- Kommt! Wien noge-
lauschtert huet, deen huet ganz gutt ver-
stan. Ech géif d’Madame Stein bieden, wei-
derzefueren.

(Brouhaha)

❱❱❱ Une voix.- Jo, dann hu mer manner
Schwieregkeeten, fir et an de Compte rendu
ze setzen, Här President.

(Interruptions diverses)

❱❱❱ M. le Président.- Jo, dat misste ver-
schidde Fraktioune sech zu Häerz huelen.

(Interruption)

❱❱❱ Mme Martine Stein-Mergen
(CSV).- Ech ginn Iech direkt mäi Script mat
der Plaz, wou et steet.

(Hilarité)

Et ass ganz kloer fir ons...

(Brouhaha et coups de cloche de la Pré-
sidence)

❱❱❱ M. le Président.- Also, ech wëll soen,
Här Interpellant,…

❱❱❱ M. Alexandre Krieps (DP), interpel-
lateur.- Entschëllegt, Här President.

❱❱❱ M. le Président.- …mir féiere keng
Debatt hei iwwert de Compte rendu.

(Hilarité)

Mir kënnen déi allerdéngs féieren, mä da
féiere mer se ganz breet gespreet, géif ech
Iech wëlle soen. Sou, elo fiert d’Madame
Stein virun.

❱❱❱ Mme Martine Stein-Mergen
(CSV).- Et ass ganz kloer fir ons, dass ee
kee kann zu enger Schwangerschaft zwén-
gen, esou wéi dat an engem Haut-EU-Land
de Fall war, wou duerno déi ongewollte Kan-
ner zwar fir eng gutt Nativitéitsstatistik ge-
suergt haten, soss awer an e miserabelt Lie-
wen entlooss goufen.

Et kann awer op där anerer Säit och net
sinn, wéi gesot, dass Ofdreiwung zur Bana-
litéit gëtt, esou wéi dat och an enger Rei ost-
europäesche Länner de Fall war an zum
Deel ass, wou Fraen, wa se da wollten e
Kand hunn, op eng Dosen där Ofdreiwunge
konnten zréckblécken a sech gewonnert
hunn, dass dat Wonschkand, wat se dunn
awer eng Kéier wollten, net direkt den
éischte Mount, wou ee probéiert huet, och
esou gelongen ass. Ech hat där Patientin-
nen!

Der CSV hir Optioun ass kloer: Mir wëlle
virun allem ongewollte Schwangerschafte
verhënneren, ier aner Froe sech stellen.

Eng ongewollte Schwangerschaft ass e Pro-
blem vun der Gesellschaft, wann och an der
Envergure kee Gesellschaftsproblem. Si
däerf net tabuiséiert ginn. Mä d’Madame
Igniti huet de Moien, net méi spéit wéi de
Moien um Radio vu véier bekannte Fäll am
Joer 2008 geschwat. Et soll een de Problem
och net iwwerdramatiséieren.

Et ass virun allem en individuelle Problem
vun der Fra oder vun der Koppel, an d’Ap-
proche dofir sollt net déi mat deem décke
Mëschtgreef, mä mat Nuancen an där néi-
deger individueller Empathie sinn. Et
schéngt mer kloer, dass déi Leit am Plan-
ning familial méi mat dëse Fäll konfrontéiert
sinn, wéi aner Cabineten oder Dokteren.
Grad dofir misste si dostoe fir eng indivi-
duell Prise en charge, déi och de Suergen,
virun allem awer dem Wuel vun der Patien-
tin oder der Koppel no der Ofdreiwung
Rechnung dréit.

❱❱❱ Mme Anne Brasseur (DP).- Maache
se déi Prise en charge dann?

❱❱❱ Mme Martine Stein-Mergen
(CSV).- Ech erläuteren dat elo, Madame
Brasseur. Si fonctionnéieren e bësse wéi op
enger Insel. Si schaffen zwar mat enger Rei
Gynäkologen zesummen. Et wier awer fir
d’éischt, dass ee géif héieren, dass si mat
den Hausdokteren oder aner Uspriechpart-
ner vun de Patienten eng Kollaboratioun
hätten. Nëmmen esou kéint een awer eng
global Prise en charge vun de Fäll garan-
téieren an eng Fënster opmaachen op d‘Zu-
kunft vun de Patientinnen.

Ech fannen dat jo komesch, et gehéiert ei-
gentlech zur Anamnèse beim Dokter, dass
een d’Patientin no hire fréiere Schwanger-
schafte freet. An déi allermeescht erzielen
och fräizügeg vun hire fréieren IVGen, Inter-
ruptions volontaires de grossesse. Ech
hunn awer nach ni eng gehat, déi sot, si hätt
ongewollte Kanner. Also kann dat dach mat
der Onméiglechkeet ofzedreiwen net esou
dramatesch sinn. Ech zielen heizou och
meng Patientinnen aus de Randgemein-
schaften.

An der Praxis gëtt vill méi ofgedriwwen, wéi
mer et iergendwou an offizielle Statistike
fannen, och ganz dacks net hei am Land.
An engem Land an der Gréisst vun onsem
ass dat net emol ganz onnatierlech. Sou-
guer wa mer e schwéiert liberaalt Ofdrei-
wungsgesetz hätten, wéi Eenzelner hei am
Haus sech et jo och wënschen, géife wahr-
scheinlech vill Fraen, jonker a manner jon-
ker, dach anzwousch anescht ofdreiwe
goen, fir hei net opzefalen oder erkannt ze
ginn. D’Sich no Diskretioun ass a ville Fäll
bestëmmend a menger Meenung no justi-
fiéiert. Deem Facteur musse mer mat Rech-
nung droen, wann et zu enger Reform vum
Ofdreiwungsgesetz kënnt.

Sou eng Reform ass wuel fälleg. Dobäi
däerf et awer eben net drëm goen, d’Ofdrei-
wung zur legaler Verlängerung vun der
Contraceptioun mat anere Mëttelen ze maa-
chen, mä als gravë medezineschen Agrëff
ze definéieren, deen ënner bestëmmten
Ëmstänn nun eemol net ze vermeiden ass,
an da muss en am rechtssécheren an am
medezinesch proppere Raum stattfannen.
Iewescht Prioritéit vun der Politik muss et
sinn a bleiwen, Ofdreiwungen ze verhënne-
ren.

Ech wéilt nach eng Kéier soen, dass et
mech a meng Fraktioun revoltéiert, dass
mat öffentleche Gelder eng Campagne fi-
nanzéiert gëtt, déi den Androck vermëttelt,
esou eng Ofdreiwung wier eppes, wat all
Fra op d‘mannst misst eng Kéier erlieft
hunn. Ofdreiwung ass net Bungeespran-
gen. Et ass eppes, wat ee ka verhënneren a
wat ee muss probéieren ze verhënneren,
andeems op eng Verhiddung vun onge-
wollte Schwangerschafte gesat gëtt.

Tabue briechen, ass eng Saach. Ech erën-
neren un déi Campagne, wou virun 20 Joer
an enger däitscher Zäitschrëft eng ganz Rei
vu bekannte Fraen iwwert hir Ofdreiwung er-
zielt hunn, quasi gebeicht zu där Zäit, déi
deemools vill Wand gemaach huet. De
Confrère Krieps huet och am Horrorkabinett
vu viru 40 Joer erëmgekromt. Säithier sinn
awer 20 Joer an d’Land gaangen. An
Däitschland sinn d’Ofdreiwungsziffere réck-
leefeg, an dat huet wuel och domat ze dinn,
dass eben den Zougank zu Verhiddungs-
mëttele sech drastesch verbessert huet an
hir Benotzung zur Normalitéit ginn ass. Dat
ass bei ons jo net anescht.

Et ass am Fong traureg, dass mir am Joer
2009, an enger Zäit, wou d’Mëttelen zur Ver-
hënnerung vun ongewollte Schwanger-
schaften an dësem Deel vun der Welt am
Iwwerfloss zur Verfügung stinn, nach mus-
sen eng Debatt wéi déi heite féieren. Mä et

schéngt, wéi wann an onser iwwersexuali-
séierter Gesellschaft vill ze wéineg Jonker
wéissten, wat dann déi eigentlech Suite vu
Geschlechtsverkéier ass. Si ginn tatsäch-
lech un de Billercher an an de Filmercher
och net wierklech thematiséiert. Et ass
deemno un der Politik, zur Kenntnis ze hue-
len, dass den Opklärungseffort muss
verstäerkt ginn an dass mer all déi Hiewe-
len, déi mer kënnen a Bewegung setzen,
musse besser notzen, fir an Zukunft onge-
wollte Schwangerschaften ze verhënneren.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Stein. D’Wuert huet elo déi honorabel Ma-
dame Colette Flesch.

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Här Pre-
sident, léif Kolleegen a Kolleeginnen, wann
ech zréckdenken un d’Debatt, déi mer an
dëser Chamber haten am Juli 1978, da
weess ech och, dass deemools d’Emotiou-
nen héich Gewalt haten an dass et eng
ganz disputéiert Diskussioun wor.

Mir haten deemools dräi Projeten oder Pro-
positions de loi virun ons leien: eng Proposi-
tion de loi vum honorabelen Här Wehenkel
vun 1972, déi eng einfach Fristeléisung
wollt. Mir haten eng Proposition de loi vum
honorabelen Här Werner. Dat wor eng Pro-
positioun, déi ech géif bezeechnen als Pro-
tection de la vie naissante. A mir haten e
Projet de loi vun der Regierung, deen e
Kompromëss wor deemools vun der dee-
moleger Regierung a vun der deemoleger
Majoritéit, wat eng Indikatiounsléisung wor.

Wann ee vun Ufank vun de 70er Joren d’De-
batt an dësem Land verfollegt hat, da wosst
een, dass an deem Moment an der öffentle-
cher Meenung keng aner Léisung méiglech
wär. Et hätt ee fir eng einfach Fristeléisung
deemools keng Majoritéit fonnt, weder an
der Chamber nach an der öffentlecher Mee-
nung. Dofir wor dee Kompromëss deemools
ganz revolutionär. Deen ass deemools ganz
wäit gaangen, an ech mengen, all déi vun
ons, déi deemools deen Text matgestëmmt
hunn, sinn och nach houfreg dorop, dass
mer deemools dee Schrëtt gemaach hunn.

Här President, deen Text vun 1978 huet
guer net Propaganda fir den Avortement ge-
maach. Deen Text huet guer net den Avorte-
ment als e Moyen zur Régulation des nais-
sances ageféiert oder zur Contraceptioun.
Ech wor iwwregens ganz interesséiert an
opmierksam, wéi d’Madame Stein elo hei op
dëser Tribün plädéiert huet bei der Contra-
ceptioun fir d’Pëll. Si ass also dem Poopst e
grousse Schrëtt viraus!

(Interruptions)

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Well de
Poopst, deen ass souguer géint d’Pëll an
dee mengt, d’Abstinenz wär dat eenzegt
Mëttel, wat een do misst uwenden.

(Interruption)

Also, wann d’Spriecherin vun der CSV esou
e grousse Schrëtt gemaach huet, da men-
gen ech brénge mer et vläicht och fäerdeg
am Laf vun de Joren, se ze iwwerzeegen,
dass se missten nach e Schrëtt méi maa-
chen.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Här Pre-
sident, ech soen nach eng Kéier, de Sënn
vum Gesetz vun ‘78 wor net den Avortement
als eng Institutioun ze introduzéieren. Et wor
och net eng Obligatioun.

❱❱❱ M. le Président.- Madame Flesch,
entschëllegt, erlaabt Der eng Zwëschefro
vun der Madame Stein?

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Majo
selbstverständlech.

❱❱❱ Mme Martine Stein-Mergen
(CSV).- Merci, Här President. Ech wollt
d’Madame Riednerin just froen, ob se der
Meenung ass, dass mer fir de Poopst hei
schwätzen oder fir d’CSV-Fraktioun?

❱❱❱ Une voix.- Ooohhh!
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❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Majo,
Här President, d’CSV-Fraktioun schwätzt
och fir d’CSV-Fraktioun, schwätzt och fir
d’CSV-Majoritéit. Mä ech hunn a menge
laange Joren an dësem Haus och alt
schonn erlieft, dass d’CSV fir de Poopst ge-
schwat huet.

(Hilarité)

An dat hunn ech net esou gutt fonnt.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

(Brouhaha)

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Här Pre-
sident, ech kommen elo awer op mäin
Thema zréck. Also, den Avortement ass
keng Obligatioun. Den Avortement ass ‘78
dépenaliséiert ginn ënner gewësse Kondi-
tiounen. Den Avortement bleift ëmmer e
Choix fir déi Fra, déi mat där Fro konfron-
téiert ass. An, Här President, et ass keen
einfache Choix!

Et soll kee mengen, dass eng Fra dat ein-
fach esou iwwert sech ergoe léisst. Dat be-
déngt jo en Agrëff an hir Intégrité physique.
Dat ass net eppes, wat de gaieté de cœur
gemaach gëtt. Dat ass en Akt, dee poséiert
gëtt vun engem Mënsch, deen an enger
Zwangssituatioun ass, dee keen Auswee
méi weess an deen aus psycheschen, mën-
schlechen, medezineschen Ursaache keen
aneren Auswee weess. An en Avortement
ass ëmmer en Traumatissem a bleift net
ouni Folgen op deen, deen dat iwwert sech
muss ergoe loossen.

Den Avortement ass en echte Problem fir
50% vun der Mënschheet. A 50%, déi 50%,
déi am meeschten doriwwer schwätzen, dat
sinn der, déi mat deem Problem guer net
konfrontéiert sinn. An dat sinn déi, déi am
Laf vun de Joren an de Jorzéngten an de
Jorhonnerten ni eppes direkt domadder ze
dinn haten.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Also, et
ass eng ganz grave Saach. An et soll een
dat net op d’liicht Schëller huelen.

Et ass also e Choix. En Avortement ass och
ëmmer en Échec. Well et bedeit, dass et
keng aner Léisung gëtt, an dass déi Per-
soun, déi dee Choix hëlt, eben an eng Enk
eragedrängt ass an da keng aner Issue
gesäit, wéi do dee Choix ze huelen.

Ech mengen, Organisatioune wéi de Plan-
ning familial hunn am Laf vun de Jorzéngten
an dësem Land ganz vill geleescht, fir d’öf-
fentlech Meenung am Zesummenhang mat
där Problematik weiderzebréngen. An ech
wor, ech muss soen, e bësselchen iwwer-
rascht, wéi ech gemengt hunn an der Inter-
ventioun vun der Madame Stein ze héieren,
dass déi Attacken, déi sengerzäit géint den
Dokter Marie-Paule Peffer geridde si ginn an
de 70er Joren, haut nach en Echo fannen a
gewësse Rechtskreesser.

Ech bedaueren dat, well ech mengen,
d’Madame Dokter Peffer huet eng formida-
bel Aarbecht gemaach. An déi Leit, déi hir
Relève geholl hunn, féieren dat weider, a mir
solle se ënnerstëtzen.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Här Pre-
sident, 1978 ass dat Gesetz gestëmmt gi
mat deem, wat mer konnten dee Moment
fäerdeg bréngen. Entre-temps sinn iwwer
30 Joer an d’Land gaang. D’Gesellschaft zu
Lëtzebuerg huet sech geännert. D’Gesell-
schaft an der Welt an an Europa huet sech
geännert. A villen Nopeschlänner sinn
entre-temps aner Gesetzgebunge komm,
déi vill méi wäit ginn a vun deene mir ons
sollen inspiréieren.

Déi honorabel Madame Err huet eng Propo-
sition de loi 2007 déposéiert, mat där muss
ech soe mir gréisstendeels d’accord sinn an
déi mer quant au fond total approuvéieren.
Mir hu vläicht déi eng oder déi aner
Nuance, déi an der Diskussioun muss zum
Ausdrock bruecht ginn.

Mä, Här President, mir bedaueren, dass déi
Proposition de loi, déi virun zwee Joer era-
gereecht ginn ass, keng Suite kritt huet um
Niveau vun der Regierung. An d’Regierung
ass opgefuerdert, eng Positioun zu enger
Proposition de loi ze huelen. Si huet dräi
Méint dofir a si kritt och nach dräi Méint wei-

der. Et wonnert mech, dass d’Regierung et
net fir néideg fonnt huet, eng Stellungnahm
ze huele vis-à-vis vun der Proposition de loi
vun der Madame Err. Dat ass dat, wat den
Artikel 59 vun onsem Reglement virgesäit.

Den Artikel 60 gesäit vir, dass, wann d’Re-
gierung keng Stellung hëlt, déi zoustänneg
Kommissioun sech soll an dësem Haus mat
där Proposition de loi beschäftegen. Och
dat ass net geschitt, well d’Majoritéit et net
wollt.

Ech ka mer virstellen, dass et net ons sozia-
listesch Kolleege woren, déi deemools a bei
deem Sujet op der Brems souzen. Ech ka
mer virstellen, wien op der Brems souz. Mä
et gëtt Zäit, dass mer d’Gesetz vun ‘78 op
de Métier huelen an et adaptéieren un déi
Konditiounen, déi haut an onser Gesell-
schaft gëllen.

Dofir, Här President, huet mäi Kolleeg, den
honorabelen Här Krieps, déi Motioun an déi
Resolutioun erabruecht, a mir géifen ons
freeën, wann déi géife kënnen eng grouss
Zoustëmmung an dësem Haus fannen.

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Mä, Ma-
dame Flesch, et ass och schonn Zäit të-
schent 1999 an 2004 vergaang.

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Et wor
och Zäit vun 1999 bis 2004.

(Brouhaha général)

Här President, sécher wor Zäit vun 1999 bis
2004. Mä do sinn aner Gesetzer och ge-
maach ginn. Notamment ass fir d’éischt an
där Regierungsperiod d’Partenariatsgesetz
gemaach ginn. Dat wor och e Schrëtt an
en...

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Si hate
keng Zäit!

(Brouhaha et hilarité)

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Ech
weess net, ob keng Zäit wor,...

❱❱❱ Une voix.- Mä kee Wëllen!

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- ...mä
souguer, Här President, souguer...

❱❱❱ Une voix.- Et huet jo och 800 Joer ge-
dauert!

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- ...wann
dat ‘99 bis 2004 net geschitt ass, dann ass
dat net flott. Mä wann et vun 2004 bis 2009
net geschitt, wou mer fënnef Joer méi wäit
sinn, dann ass et condamnabel! Dann ass
et condamnabel!

❱❱❱ Plusieurs voix.- Aaahhh!!!

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Här Pre-
sident, d’autant plus, Här President,...

❱❱❱ M. le Président.- Madame Flesch,
loosst Iech net vum Här Minister provozéie-
ren!

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- D’autant
plus, Här President, dass d’Proposition de
loi vun der Madame Err vun 2007 ass. Also,
d’Regierung ‘99/2004 konnt keen Avis ginn
zu enger Proposition de loi, déi eréischt
2007 komm ass.

(Brouhaha)

❱❱❱ Une voix.- Ah, esou gesitt Der et!

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Si hätt et
awer kënne maachen.

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Dës Re-
gierung, Här President, ass direkt konfron-
téiert gi mat der Proposition de loi vun der
Madame Err a si huet et net fir néideg fonnt,
iwwerhaapt dozou eng Stellungnahm ofze-
ginn.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

(Brouhaha)

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Also, ne
mélangeons pas les torchons et les ser-
viettes!

Här President, ech wëll domadder of-
schléissen. Ech wëll en Appel un all ons
Kolleegen hei an dësem Haus riichten, fir
déi Motioun an déi Resolutioun ze ën-
nerstëtzen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Flesch. Déi nächst Riednerin ass déi hono-
rabel Madame Err.

(Interruption et hilarité)

❱❱❱ Mme Lydie Err (LSAP).- Här Presi-
dent, Dir Dammen an Dir Hären, hei zu Lët-
zebuerg kréien - an dat wësse mer - Kanner
Kanner, an hei zu Lëtzebuerg dreiwe Kan-
ner och of. Zum Beispill waren dat am Joer
2000, esou kënnt et aus dem Bericht vum
ORK eraus, zu Lëtzebuerg 87 Kanner, déi
Kanner kritt hunn, a 37 Avortementer vu
mannerjährege Meedercher.

Duerno, an déi Donnéeë komme vum Plan-
ning, an et fält Iech op, dass mer keng offi-
ziell Statistiken hunn: 2007 hu sechs Fraen
oder Adolescenteën - wéi seet een dat? -
jonk Meedercher vu manner wéi 16 Joer
Kanner kritt, an 30 jonk Meedercher vu man-
ner wéi 20 Joer hunn ofgedriwwen. 2008
war et ongeféier d’selwecht, mä et ass keng
Oplëschtung jee no Mannerjähregkeet oder
Groussjähregkeet.

Mä de Skandal ass am Fong deen, dass
mer net emol wëssen, wat zu Lëtzebuerg
lass ass, datt mer dat, wat mer wëssen,
duerch Organisatioune wëssen. Mir hunn
also keng Statistiken, mir kennen nëmmen
d’Spëtzt vum Äisbierg, an ech mengen,
dass, wann een d’Envergure vun engem
Problem net kennt, et ganz schwéier ass,
mat deene richtege Mëttelen dorun erunze-
goen.

Duerfir géif ech mir erlaben, d’Interpella-
tioun vun honorabelen Här Krieps hei aus-
zedehnen net nëmmen op d’Ursaachefuer-
schung vun deem trauregen Tatbestand,
dee mer kennen, mä och fir d’Fuerderunge
vu Statistiken iwwert d‘Dokteren zum Bei-
spill - anonym natierlech, aus deenen Ur-
saachen, déi mir kennen - a seng Interpella-
tioun mat eranzehuelen.

Ech denken och, dass ee kéint nach, wann
déi Ursaachefuerschung gemaach gëtt, wat
ech wierklech wichteg géif fannen, well och
wann ee mat gesondem Mënscheverstand
un déi Problematik do erugeet, ass et relativ
schwéier festzestellen, firwat déi Zifferen
esou katastrophal sinn, nodeem mer déi
sexuell Revolutioun zënter bal 50 Joer hunn.
Déi schéngt awer un eiser Jugend vun haut
spurlos eriwwergaangen ze sinn.

Eigentlech ass et fir mech onverständlech,
dass déi Opklärung, déi méiglech wär fir
Contraceptioun utilement op allen Niveaue
vun der Schoul, firwat déi net gemaach gëtt
oder net genuch gemaach gëtt, an ech
wäert duerno ganz kuerz nach eng Kéier
dorobber zréckkommen.

Vläicht läit et - an dat ass ganz bescheide
meng perséinlech Meenung iwwert déi Pro-
blematik, déi den Här Krieps opwerft - un
enger Orientéierungslosegkeet u Schwie-
regkeete mat Bezéiungen, aus deenen
eraus eng vermeintlech Zuflucht gesicht
gëtt an enger débridéierter Sexualitéit, déi
an der Öffentlechkeet omnipresent ass, déi
net explizéiert gëtt, an an déi Jugendlecher
einfach riskéieren, esou wéi an Drogen, Al-
kohol oder aner Ofhängegkeeten, an eng
onvirbereeten an onpreparéiert Sexualitéit
eranzegoen, bei deenen Ufänger an der
Matière sech sécherlech kënne verbrennen.
An déi Zuelen, déi mer zu Lëtzebuerg vir-
leien hunn, déi beweisen dat. 

Zënter 2001, et ass ugeschwat, ass ënnert
dem Gesondheetsminister Wagner d’Pëll
vum Dag duerno - fir et emol am normale
Sproochgebrauch ze soen - agefouert ginn.
Ech mengen awer och, datt et wichteg ass
ze soen, dass zënter där Regierung duerno
och munches geschitt ass.

Wann och net dat geschitt ass, wat ech per-
séinlech mir gewënscht hat, esou ass fir
mech jiddefalls déi Tatsaach, dass 2005
den aktuelle Gesondheetsminister déi Pëll
vum Dag duerno an d’Vente libre an den
Apdikte ginn huet, sécherlech e Schrack an
déi richteg Richtung. Och wann et kloer ass,
dass eng Contraceptioun virum sexuelle
Verkéier sécherlech vill besser wär wéi eng
Hëllef, eng Verleeënheetsléisung, déi
duerno kënnt, well eben d’Contraceptioun
net stattfonnt huet.

Schwéier schéngt mir ze sinn, déi Zuelen,
déi een héiert an aus deene geschat gëtt,
dass net nëmmen zu Lëtzebuerg, mä a
Westeuropa en général esou vill Avortemen-
ter vun net erwuessene jonke Meedercher
komme wéi Naissancë passéieren. Wa mer
wëssen, dass mer ongeféier 140 Naissan-
cen zu Lëtzebuerg hu vu mannerjährege
Kanner pro Joer, dann heescht dat, dass
mer och 140 Avortementer vu jonke Fraen
hätten. De Planning huet awer, wat jonk
Fraen ubelaangt, nëmme 37 Demanden,
dat heescht, dass mer eng Donkelziffer
hunn, déi 100 Leit d’Joer befänkt, an ech
fannen, dass dat eleng en Element ass fir
weiderzegoe wéi do, wou mer entre-temps
ukomm sinn.

D’Problematik, wéi se besteet, an d’Ausland
ze exportéieren, ass wierklech net déi gutt
Manéier, dat wësse mer alleguerten, an dat
ass am Fong ganz einfach doduerch ze

erklären, a mir haten elo en eminent Beispill
virun der Madame Flesch hei op der Tribün,
fir dorop ze beharren, dass d’Transparenz
net dat Bescht ass fir e Problem unzepaken.
Et ass kloer, dass eng Gesellschaft, déi e li-
beraalt, dat heescht, eng Fristeléisung a
Matière vun Avortement huet, domadder net
seet, dass soll méiglechst vill avortéiert
ginn. Den Zweck vun esou enger Gesetzge-
bung ass évidemment, an dat ass d’Posi-
tioun vum Planning - an et ass wierklech
eng Provokatioun fir de Contraire hei op der
Tribün ze behaapten -, fir duerch e fräiwëlle-
gen an e legalen Accès zum Avortement
d’Zuele vun Avortementer esou niddreg wéi
méiglech ze halen.

Et ass och kloer, dass e liberaalt Avorte-
mentsgesetz net d’Zuel vun den Avortemen-
ter an d’Luucht hieft, awer och net d’Zuel
vun de Kanner erofsetzt. Au contraire ass
bewise ginn, dass an den Nordlänner, wou
liberal Gesetzgebunge bestinn, d’Fraen am
Duerchschnëtt méi Kanner op d’Welt setze
wéi an eisem Land, wou den Avortement
nach ëmmer haaptsächlech an der Clan-
destinitéit exercéiert gëtt.

(Brouhaha général et coups de cloche de
la Présidence)

Ech denken duerfir, dass et wichteg a posi-
tiv ze bewäerten ass, déi Campagne, déi de
Moment vum Planning familial gefouert gëtt,
an ech hunn net par hasard deenen hir
Spéngel hei un, déi d’Erregnis vun der Ma-
dame Stein ervirgeworf hunn. Ech denken,
dass et gutt ass, dass et indispensabel ass,
dass mer an enger Gesellschaft wéi eiser
eng Institutioun hu wéi de Planning, deen
ëmmer do mam Fanger weist, wou et wéi-
deet. An och wann et ville Leit net an de
Krom passt, muss ee vun Zäit zu Zäit der
Wourecht an d’Gesiicht kucken.

De Planning familial mat där Campagne, déi
iwwregens vun hirer Parteikommerodin aus
dem Familljeministère finanzéiert gëtt, an
net vum Santésminister, läit richteg, andeem
dass se seet: E Kand oder kee Kand, wann
ech wëll, wéini ech wëll, virbereet natier-
lech; Sexualverkéier, wann ech wëll, ënner
Konditiounen, wou ech wëll, an och even-
tuell de Mariage, wann ënnert deene Kondi-
tiounen, wou ech wëll. All déi Selbstbestëm-
mungsursaachen, déi dës Campagne bein-
halt, si positiv ze bewäerten, a si sinn och
duerfir ze begréissen.

Et ass och sécherlech wéinst der Existenz
vum Planning an zesumme mat där Proposi-
tion de loi, déi ech hei virgeluecht hunn,
wou verschidden Elementer passéiert sinn,
déi als positiv ze bewäerte sinn, och da
wann d’Législatioun u sech net liberaliséiert
ginn ass. Éischtens duerch d‘Vente libre vun
der Pëll vum Dag duerno. D’Leit brauchen
also net méi bei den Dokter ze goen, si kën-
nen an enger Apdikt sech dat Medikament
verschafen, wa si mengen, hir Contracep-
tiounsmëttele wieren inexistent oder net sé-
cher genuch ageplangt gewiescht.

Den Agrément vum Planning, dat ass bis
elo hei nach net gesot ginn, huet de Plan-
ning kritt am Februar dëst Joer, fir iwwer Me-
dikamenter Avortementer am Planning kën-
nen ze maachen duerch déi Tatsaach, dass
se eng Konventioun mam CHL kritt hunn, an
ech denken och, dass déi praktesch gratis
Distributioun vu Préservatifen an de Schou-
len als positiivt Element ze wäerten ass.

Si gi leider nach net duer, mä déi Schrëtt,
déi hei gemaach gi sinn an deene leschte
Joren, si sécherlech verschidde Schrëtt an
déi richteg Richtung, déi een zwar net kën-
nen ewechtréischten iwwert dat, wat mer
nach net hunn, mä déi op jidde Fall awer e
valabelen Ersatz duerstellen, deen einfach
nach muss just komplettéiert ginn.

Zwee Sätz zur Ofschléissung. Meng Priori-
téiten an dëser Debatt wären, ausser deem,
wat den Här Krieps an d’Madame Flesch
hei gesot hunn a wat ech net nach eng
Kéier widderhuelen, dass mer mussen den
Accent ënner egal wat fir engen Ëmstänn
op d’Éducation net nëmme sexuelle, mä
och affective leeën, an zwar zënter der Spill-
schoul.

Ech maachen dorop opmierksam, dass et
Spezialisten, dass et Gruppe gëtt vu Leit,
déi iwwer eng Sprooch, déi de Kanner
zougänglech ass, en l’occurence iwwer e
Marionettentheater sexual Opklärung maa-
chen, an ech denken iwwer esou wichteg
Froe kann een net fréi genuch ufänken op-
zeklären.

(M. Jos Scheuer prend la Présidence)

D‘finanziell Ofsécherung, an dat ass meng
zweet Prioritéit, vun deenen Instituter, déi zu
Lëtzebuerg deen néidegen Know-how
hunn, déi Virreideraarbecht geleescht hunn,
déi déi Campagne hei lancéiert hunn an déi
all Joer erëm musse fäerten, iwwert de Wee
vun de staatleche Subventiounen hiren Akti-
vitéitsberäich reduzéiert ze kréien, während
déi Zuele vun de Jugendlechen, déi Kanner440088 www.chd. lu
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kréien plus ou moins ongewollt oder plus ou
moins ongewollt ofdreiwen, beweisen, dass
et néideg wär, déi Institutiounen hei méi wäit
ze ënnerstëtzen, fir eben och kënnen déi
Éducation sexuelle op allen Niveauen, wou
et néideg ass, auszebreeden.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame Err.
Déi nächst Riednerin ass d’Madame Lo-
schetter. Madame Loschetter, Dir hutt
d’Wuert.

❱❱❱ Mme Viviane Loschetter (DÉI
GRÉNG).- Merci, Här President. Dir Dam-
men an Dir Hären, den Här Krieps wëllt haut
méi spezifesch op den Aspekt Preventioun
vun de Grossesses involontaires bei jonke
Meedercher agoen. E freet dann och fir
seng Fraktioun eng Etüd iwwert déi even-
tuell sozial Ursaache vun engersäits
Schwangerschafte bei jonke Meedercher,
anerersäits Ofdreiwunge bei jonke Meeder-
cher. An et läit mir wierklech vill dorun ze ën-
nersträichen, datt et schwéier ass am jët-
zege Moment a mat där Législatioun, déi
mir am Moment hunn, fir Statistiken opzeset-
zen, déi aussoend wären, virun allem bei
den Ofdreiwunge vun ongewollte Schwan-
gerschaften.

Ongewollt Schwangerschafte geschéien an
alle soziale Schichten an och bei all Alter.
Déi Statistiken, déi erhuewe ginn, si
meeschtens déi, déi mir am Planning fami-
lial erëmfannen. De Planning betreit notam-
ment, a Gott sei Dank gëtt et en - woubäi
ech elo net weess, ob Gott sei Dank dat
richtegt Wuert ass -, eng Rei vu jonke Mee-
dercher a Fraen, déi ongewollt schwanger
gi sinn an déi wëllen dës Schwangerschaft
ofbriechen.

Praktesch all Fra fënnt dofir de Wee bei de
Planning, an de Planning huet och an all
dëse Joren alle jonke Meedercher an alle
Fraen an dësem dramatesche Fall onwahr-
scheinlech weidergehollef. All dës jonk a
manner jonk Frae kruten duerch de Plan-
ning hire Liewensoflaf erëm an de Grëff a
konnten hiert Schicksal selwer an de Grapp
huelen.

Oft sinn doduerch - an dat wëll ech hei ën-
nersträichen, nodeem, wat hei och gesot
ginn ass - dramatesch relationell, emotio-
nell, psychesch a séilesch Problemer évi-
téiert ginn, déi virun allem déi betraffe Fraen
an eng ganz schwiereg Situatioun bruecht
hätten; Situatiounen, déi si eleng hätte
misse meeschteren a wou et an all dëse Fäll
vun de betraffene Frae kloer war, datt si déi
net konnte meeschteren. Bis elo war et
esou, datt de Planning all dës concernéiert
Klientinnen an d’Ausland geschéckt huet,
huet misse schécken.

Mä, Här President, Dir Dammen an Dir Hä-
ren, et ass och gewosst, datt hei zu Lëtze-
buerg mat där Législatioun, déi mir haut
hunn, nëmmen en Deel vun de betraffe
Fraen an de Planning ginn, fir Hëllef ze
froen. E relativ héije Prozentsaz, vläicht
nach eng Kéier esou vill wéi déi Zuelen, déi
am Planning répertoriéiert gi sinn, vu be-
traffe Fraen a jonk Meedercher kréie vun en-
gem Dokter gehollef, am Fall vun enger on-
gewollter Schwangerschaft, an och do erëm
- Gott sei Dank - gëtt et déi Dokteren, déi op
d’Noutsituatioun vun de Fraen aginn.

Tëscht der concernéierter Clientèle, déi an
de Planning geet, an der Clientèle, déi sech
Hëllef bei engem Dokter siche geet, do gëtt
et en Ënnerscheed vun enger sozialer Her-
kunft. An do besteet och eng Ongerechteg-
keet, déi aus der Welt muss geschaf ginn an
déi nëmmen an onsen Aen duerch eng Re-
visioun vun onser sexistescher an onge-
rechter Législatioun kann ewechgeholl ginn.

Eng net kleng Zuel vun Avortementer gi vun
den Doktere gemaach. Si ginn als Curetage
ausgeschriwwen an dann och an deem Fall
vun der Gesondheetskeess rembourséiert.
Dës Zoustänn sinn Hëllefsaktiounen, déi
sech am Laf vun de Joren entwéckelt hunn,
fir mat där aktueller Législatioun zurechtze-
kommen. Et ass net gutt fir de Planning, dee
seng Klientinnen net ka selwer betreien, ob-
wuel si ëmmer bis elo Dokteren a speziali-
séiert Dokteren haten. Et ass net gutt fir
deen eenzelnen Dokter, deen enger Fra
wëllt an hirer Noutsituatioun hëllefen, dëst
awer meeschtens op eng getarnt an on-
transparent Manéier muss maachen.

An et gëtt och Dokteren, an dat muss och
emol hei gesot ginn, déi an dëser Noutsitua-
tioun vu Klientinne profitéieren, fir notam-
ment e finanziellen Avantage erausze-
schloen, an och dat geschitt regelméisseg,
an dat ass net gutt fir de Ruff vun den Dok-
teren.

Et ass awer virun allem, Här President, Dir
Dammen an Dir Hären, skandaléis, wéi déi
betraffe Fra an dëser dramatescher Situa-

tioun behandelt gëtt. Si selwer entscheet net
iwwer sech. Si selwer ass enger Entschee-
dung ausgeliwwert, op en Urteel vun enger
drëtter Persoun, déi jugéiert, ob si an enger
Noutsituatioun ass oder net. An dat ass ein-
fach inadmissibel.

Eng Fra ka bis déi zwieleft Schwanger-
schaftswoch avortéieren, wann hir psy-
chesch an hir physesch Gesondheet
gefährdet ass. All Fra, déi ongewollt
schwanger ass, befënnt sech an enger psy-
chescher Noutsituatioun - all Frau! An all Fra
huet eleng d‘Konsequenze vun dëser onge-
wollter Situatioun ze droen. Et ass also un
hir ze décidéieren, wéi si wëllt virugoen. An
dozou zwou Bemierkungen.

Éischt Bemierkung: Ze mengen, oder sou-
guer ze fäerten, wa mer en Avortement zu
Lëtzebuerg géifen ënner klore Bedingunge
liberaliséieren iwwert de Wee vun enger
Fristeléisung, géif méi avortéiert ginn, ass
glat falsch. D’Zuel vun den Avortementer
gëtt just méi transparent, well d’Konditiou-
nen dëst dann emol endlech erlaben.

Zweet Bemierkung, en Avortement ass kee
Verhütungsmëttel, a keng Fra, och kee jonkt
Meedche gesäit dat esou. En Avortement,
dat ass och schonn hei gesot ginn, ass ëm-
mer en Agrëff u sech selwer, deen ee sech
net gewënscht huet a mat deem een net ge-
rechent huet. Et ass eng ultimativ Méiglech-
keet, säi Schicksal am Grëff ze behalen.

Wéini mir elo zu Lëtzebuerg à l’instar vu vil-
len Nopeschlänner oder EU-Länner endlech
e respektvollt an transparent Avortements-
gesetz kréien, woen ech net hei anzeschät-
zen. Aus onser Siicht op alle Fall ass et
kloer, datt d’Politik an dësem Dossier ge-
fuerdert ass, an et ass och un der Politik
derfir ze suergen, datt all Mënsch, all Fra,
all jonkt Meedchen iwwert déi noutwendeg
Gesondheetsservicer verfügt, déi se zegutt
huet. Dat gëllt och am Fall vun engem Avor-
tement.

Mir kënnen net an dësem Dossier, Här Pre-
sident, de Kapp an de Sand stiechen, wës-
send, datt avortéiert gëtt, a frou doriwwer
sinn, datt déi concernéiert Fraen a Meeder-
cher d’Méiglechkeet hunn, an d’Nopesch-
länner ze goen, oder an all Ontransparenz
an Anonymitéit dëst zu Lëtzebuerg ze maa-
chen. Dat nennt een eng pharisäesch At-
titüd. D’Politik ass gefuerdert sech derfir an-
zesetzen, onofhängeg vu Lobbyaarbecht
aus verschidde Kreeser, an notamment vun
de Responsabele vun der kathoulescher
Kierch.

D‘Stéchwuert kathoulesch Kierch gëtt mir
dann och de Gedankesprong, fir op e Bei-
spill anzegoen, deen elo viru kuerzem a
Brasilien stattfonnt huet, wou e Kand - néng
Joer - répétéiert violéiert ginn ass vu sen-
gem Stéifpapp, schwanger war vun Zwillin-
gen, a wou d’Mamm zesumme mat der Dok-
teschéquipe décidéiert huet, dat Kand ze
avortéieren. D’Kand war natierlech liewens-
gefährdet, dat schéngt mer jo evident an net
hei brauchen ënnerstrach ze ginn. D’Resul-
tat dovunner ass, dat d’Mamm an d’Dok-
teschéquipe vun där Communautéit vun der
kathoulescher Kierch erausgehäit gi sinn.

Ech muss Iech soen, Här President, wann
ech déi Mamm gewiescht wär, dann hätt
ech genau d’selwecht gehandelt, an ech
denke ganz vill Leit vun Iech heibannen,
well onst Gesetz dat iwwregens an deem
Fall elo schonn erlaabt.

Mä, Här President, Dir Dammen an Dir Hä-
ren, wat sinn dat fir Wäerter? Wat hunn déi
Wäerter fir en Impakt vun enger Commu-
nautéit, wou hir Responsabel esou Exclu-
sioune guttheeschen. Wat sinn dat fir Wäer-
ter vun enger Communautéit, déi sech ka-
thoulesch Kierch nennt, déi eng Mamm an
eng Dokteschéquipe aus enger Gemein-
schaft ausschléisst, well si enger fundamen-
taler humanistescher Valeur nogaange sinn
an e jonkt Meedche rette wollten, deem en
extreemt Leed ugedoe ginn ass?! Wat sinn
dat fir Wäerter vu Responsabele vun enger
Communautéit, d’kathoulesch Kierch, déi
kee Wuert verléiert iwwer e Mann, deen en
extrem gravë Vertrauensbroch begaangen
huet, deen e Kand répétéiert violéiert huet?!
Deen ass net ausgeschloss ginn aus där
Communautéit. A wat fir en Impakt hunn
esou Aussoen an esou Handlungen op ons
Jonker? Wat gëtt hinne vermëttelt mat esou
Jugementer?

Dofir, Här President, unhand vun deem
leschten aktuelle Beispill ass et ons wichteg
ze widderhuelen, datt d’Politik gefuerdert
ass, sech neutral an onofhängeg vun alle re-
liéise soi-disant Wäerter ze verhalen an
eleng no de Rechter op Gesondheet an in-
dividuell Fräiheet vun all Eenzelnem an der
Gesellschaft, an dësem Fall de jonke Mee-
dercher a Fraen, ze suergen.

Mir brauchen zu Lëtzebuerg en éierlecht, e
kloert, e reglementéiert, en transparent an e
gerecht Avortementsgesetz. Et brauch een

dofir nëmmen esou vill politesche Courage
wéi zum Beispill a Frankräich oder wéi zum
Beispill an der Schwäiz, wou mer en Avorte-
mentsgesetz hunn no engem Fristesystem,
deen iwwregens per Referendum esou dé-
cidéiert gi war.

Dem Här Krieps seng zweet Besuergnis ass
d’Preventioun. Ausser enger 100%eger
Abstinenz am zwëschemënschleche
Sexualliewen, gëtt et eigentlech keng 100
Méiglechkeeten, preventiv virzegoen, fir
eng ongewollte Schwangerschaft ze ver-
hënneren. Et ass haut méi wéi jee net
nëmme wichteg, mä absolut noutwendeg,
datt mer mat de Kanner an de Jugendle-
chen d’Sexualitéit, awer och d’Léift themati-
séieren. An dozou, Här President, zwou Be-
mierkungen am Kontext vu Preventioun.

Éischt Bemierkung: Eng Hällewull vu soi-di-
sant Informatiounen, notamment ëmmer méi
um Internet, gi sech Kanner a Jugendlecher
sichen. Virun allem Internet-Säiten, déi fir
jiddwereen accessibel sinn, weisen e Bild
vu Sexualitéit, vu Fraebiller, awer och vu
Männerbiller, déi just nach dem Label vu
bëllegem, awer knallhaardem Porno ent-
spriechen. Ass dat dat Bild vu Sexualitéit,
dat Bild vun der Fra, oder awer och dat Bild
vum Mann, am Kontext Sexualitéit oder
Léift, wat mir wëlle vermëttelen? Virun allem
ass de géigesäitege Respekt an de Respekt
vum Wëlle vu jiddwerengem eenzel net en
Thema.

Mir kréien de Porno net aus der Bildfläch
gestrach, dat ass och iwwerhaapt net ons
Intentioun. Et ass awer eminent wichteg,
datt ons Kanner a Jugendlecher opgekläert
ginn, fir datt si selwer differenzéiert kënne
mat all dësen Andréck ëmgoen. An dofir,
d’Thema Léift a Sexualitéit gëtt bäi Wäitem
net genuch thematiséiert - dat ass schonn
hei gesot ginn -, iwwerall an der Gesell-
schaft, sief et doheem, an der Schoul, an de
Betreiungsstrukturen, an de Medien an
esou weider.

Et herrscht an dësem Kontext eng gewësse
Gêne, souguer munchmol e Flair vun Tabu.
An et ass un der Politik, Richtlinnen ze ginn.
Mir brauche méi a mir brauchen och méi
konsequent Opklärung an Thematiséierung
vun dësem Thema an de Schoulen. D’Politik
kann awierken op d’Vermëttlung vum Bild
vun der Fra respektiv d’Bild vum Mann an
de Medien oder zum Beispill och an der Pu-
blicitéit. Dat sinn zwee konkret Beispiller vu
ville méi, wéi ee kann deen ëmmer erëm ge-
nannte Mentalitéitswandel förderen. Ver-
schidden EU-Länner sinn op deem Wee méi
couragéiert gewiescht, awer och virun allem
méi éierlech.

Zweet Bemierkung: Ausser Abstinenz, ech
hunn et scho gesot, wat mir eigentlech net
als sënnvoll emfannen, gëtt et nach just eng
gutt opgekläerte Verhütung zur Preventioun
vun ongewollte Schwangerschaften. Mir
Gréng trieden - an dat hu mer och an eisem
Wahlprogramm stoen, haten et och schonn
d’lescht Joer drastoen - fir gratis Verhü-
tungsmëttele fir Jugendlecher an, gekop-
pelt awer un eng qualifizéiert Sexualopklä-
rung, déi parallell zum Elterenhaus assu-
réiert gëtt. An do hapert et am Moment zu
Lëtzebuerg op deenen zwee Punkten.

Obwuel Verhütungsmëttelen ëmmer méi
disponibel sinn, accessibel sinn, wier et
nach méiglech, se méi ze promouvéieren.
Et misst méi iwwer Verhütungsmëttele ge-
schwat an opgekläert ginn. Leider verfügen
haut déi Institutiounen an Associatiounen,
déi dës Opklärung virun allem an de
Schoule kéinte maachen, net iwwert déi
noutwendeg Moyenen, souwuel finanzieller
Natur wéi och u Ressources humaines.

Wéineg gëtt och an der Initialausbildung
vun den Enseignanten doriwwer informéiert,
vun de Proffen am Secondaire scho guer
net ze schwätzen. An do muss ech erëm,
Här President, a menge Gedankespréng
zur Preventioun zur Aktualitéit zréckkom-
men. Den Haaptresponsabele vun der
Communautéit, déi sech kathoulesch Kierch
nennt, huet net méi spéit wéi gëschter, alles
eescht, gesot, datt Kondomer der Aids-Epi-
demie net entgéintwierken, au contraire!
Esou Deklaratiounen, déi iwwert de Wee
vun de Medieninstrumenter ronderëm
d’Welt ginn, hunn natierlech och en Impakt,
deen net ofzestreiden ass, wann een esou
Aussoen iwwer Kondomer, iwwer Verhü-
tungsmëttele mécht. An dozou géif ech gä-
ren haut zwou Bemierkunge maachen.

Fir d’éischt emol zwou Bemierkungen zu där
Bemierkung zum Aids um afrikanesche
Kontinent. Betreffend d‘Bekämpfung vum
Aids ass de Leit keng Kondomer ze vermët-
tele gläichzestelle mat de Leit keng Medika-
menter ze ginn.

Zweet Bemierkung: Mir ënnerstëtzen hei al-
leguerte bestëmmt déi eng oder déi aner
ONG, déi um Terrain schafft. Or, musst Der
wëssen, datt all dës ONGe Kondomer
vermëttelen. Dat ass souzesoen eng vun

deenen éischte Mesuren, déi sur place ën-
nerholl gëtt.

Dann eng Bemierkung zur Contraceptioun
och hei zu Lëtzebuerg. Et ass un der Politik,
an eleng un dëser demokratescher Instanz,
derfir ze suergen, datt ons Jugendlech
léiere mat Contraceptioun ëmzegoen, datt
si opgefuerdert ginn, ëmmer op Contracep-
tioun zréckzegräifen. Dat ass déi eenzeg
Méiglechkeet, preventiv virzegoen, fir
d’Zuel vun den ongewollte Schwanger-
schaften erofzekréien.

Esou Messagen dann awer, Här President,
wéi déi, déi mëttlerweil regelméisseg vum
Chef vun der kathoulescher Kierch ge-
maach ginn, an net nëmme vun him, sinn
extrem kontraproduktiv a souguer geféier-
lech. Si si geféierlech fir de Bien-être, fir
d’Gesondheet, fir déi gutt Entwécklung vun
de Jugendlechen, och hei zu Lëtzebuerg. Si
förderen net d’Verantwortungsgefill vun
onse Jugendlechen a Saache Léift a Sexua-
litéit.

Och do, Här President, wa mer wëllen eng
éierlech Politik förderen an dësem Thema,
musse mir ons heibannen distanzéiere vun
der kathoulescher Kierch an eng reng ge-
sellschaftlech Politik virundreiwen, déi sech
wierklech ëm d’Fräiheet an ëm d’Wuelbe-
fanne vun all Mënsch an onser Gesellschaft
këmmert.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame Lo-
schetter. Deen nächste Riedner ass den Här
Gibéryen. Dir hutt d’Wuert, Här Gibéryen.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här
President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen,
dem Kolleeg Alexandre Krieps seng Inter-
pellatioun vun haut de Mëtteg iwwert den
Avortement vu jonke Fraen oder Meeder-
cher gëtt eis d’Geleeënheet, fir eng Debatt
hei ze féieren aus der Siicht vun deene ver-
schiddene Parteien, wéi mer zu där Proble-
matik do stinn.

Ech mengen, de Kolleeg Krieps huet de
Mëtteg och hei schonn ernimmt en interes-
santen Artikel vun der Madame Marie Anne
Rodesch-Hengesch als Responsabel vum
Ombudscomité fir d’Rechter vun de Kanner.
An deem Artikel, wou et eng Rei vun Etüde
gëtt, wou se sech drop berifft, déi aller-
déngs Etüde sinn, déi aus dem Ausland sta-
men, aus England an Däitschland, wou
derbäisteet, datt d’Zuel vun de jonke Mee-
dercher, déi schwanger sinn oder ofgedriw-
wen hunn, an deene leschte Jore staark
geklommen ass.

Eng weider Studië féiert se op vun der Uni-
versitéit Landau, wou derbäisteet, datt 20
Meedercher ënner zéng Joer an Däitsch-
land ofgedriwwen hunn an engem Joer, datt
d’Meedercher haut méi fréi geschlechtsräif
sinn a méi spéit awer eng fest Bindung
aginn, datt eent vun zéng Meedercher viru
14 Joer den éischte Geschlechtsverkéier
huet an datt d’Majoritéit vun de Meedercher
sech beim éischte Geschlechtsverkéier net
schützt, well se iwwerzeegt sinn, datt bei
där éischte Kéier een net kéint schwanger
ginn. Esou wäit aus dem Artikel vun der Ma-
dame Rodesch.

Och wann dës Enquête sech, wéi gesot, net
op Lëtzebuerg bezitt, mä op auslännesch
Etüden, esou dierft d’Situatioun hei zu Lët-
zebuerg dach awer ähnlech sinn. Schued
ass et, an dat ass och scho vu menge Vir-
riedner, ech menge spezifesch och vun der
Madame Err hei ugeschwat ginn, datt mir
hei zu Lëtzebuerg keng offiziell a konkret
Chifferen an deem ganzen Domän do hunn,
vu staatlecher Säit. Et gëtt der vum Planning
familial, déi och schonn hei zitéiert si ginn,
mä et wier awer trotzdeem wichteg, datt et
hei vum Stat aus och géif ganz transparent
a konkret Chifferen zu deem doten Domän
ginn.

Wann een iwwert déi Problematik hei disku-
téiert, däerf een net eng Etapp vergiessen
an dëser Diskussioun, an zwar ass dat
d’Gesetz vum 16. Mee 1975, an deem déi
anonym Gebuert geregelt ginn ass. Dee-
mools war d’Iddi, datt déi anonym Gebuert
sollt laut dem Gesetzgeber d’Ofdreiwunge
verhënneren oder verkierzen. Ech mengen,
zumindest op dësem Punkt huet dat Gesetz
net säin Zil erreecht.
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Fir eis als ADR ass et wichteg, un éischter
Stell d’Sexualopklärung als ee vun deene
wichtegste Pilieren an dëser Diskussioun
unzegesinn, wann net souguer als dee
wichtegsten. Un éischter Stell steet fir eis
d’Elterenhaus. D’Elterenhaus, wou mer wës-
sen, datt dat net fir all Elteren eng Selbst-
verständlechkeet ass, liicht ass ganz dacks,
fir dat un hir Kanner eriwwerzebréngen, well
der vill aus enger Generatioun stamen, wou
dat méi oder wéineger nach en Tabuthema
an eiser Gesellschaft war. An de Kolleeg
Krieps huet aus senger eegener Erfahrung
eis erkläert, wéi schwéier datt et war, fir hien
an deem Beräich do opzeklären.

(Interruptions)

Den zweete Punkt ass d’Schoul. D’Schoul
ass eiser Meenung no och wichteg a vläicht
dee wichtegste Punkt dann, wann et am El-
terenhaus net geschitt. Also, an dësem
Domän wéi a villen aneren Domäner an ei-
ser Gesellschaft, wou d’Famill net méi esou
fonctionnéiert, wéi mer eis dat virstellen,
datt dann eben de Stat, d’Schoule mussen
asprangen, fir dat ze komplementéieren. An
esou ass et och sécherlech an dësem
Domän, wat d’Sexualopklärung ubelaangt,
e wichtege Punkt, datt hei d’Schoul hir Roll
iwwerhëlt.

Wat dann awer och bedeit, datt d’Ensei-
gnantë mussen deementspriechend for-
méiert ginn, datt se Diskussioune kënne
richteg féiere mat Jugendlechen, fir de Mes-
sage eriwwerzebréngen a virun allem
deene Jonken och bäizebréngen, datt et en
Thema ass, iwwert dat ee kann objektiv a
fräi an transparent diskutéieren, an datt et
zumindest awer net méi däerf en Tabu-
thema sinn.

En drëtte Pilier, deen hei an der Opklärung
matspillt, ass eiser Meenung no den Haus-
dokter. Dat ass d’Vertrauenspersoun vun
enger Famill, wou Elteren, wa si net déi rich-
teg Wierder fannen oder net de richtege
Courage hunn, awer kënne mat hirem Haus-
dokter schwätzen, datt deen eventuell sech
där Thematik unhëlt. Oder awer och
d’Spriechstonne bei Gynäkologen, mengen
ech, missten dozou kënne genotzt ginn.

Mir sinn och der Meenung, datt Spriech-
stonne bei Gynäkologe fir Mannerjähreger
misste gratis sinn. Genausou wéi misste
Verhënnerungsmëttele gratis sinn. Déi aller-
déngs missten zum Deel ënner Opsiicht vu
medezinescher Kontroll verschriwwen oder
vergi ginn, verbonnen och do erëm eng
Kéier mat enger Sexualopklärung.

Doriwwer eraus hu mer elo hei zu Lëtze-
buerg d’Pilule du lendemain, déi elo kierz-
lech vum Minister och autoriséiert ginn ass
an déi een an den Apdikten ouni Verschrei-
wunge ka kréien. Och do si mer der Mee-
nung, datt dat bei Mannerjährege misst
kënne gratis de Fall sinn, selbstverständ-
lech ëmmer mat Berodung a Begleedung.

D’Responsabilitéit: Egal wat mer op där
anerer Säit vun Opklärung maachen, musse
mer awer wëssen, datt d’Responsabilitéit
awer ëmmer un éischter Stell bei deene be-
traffene Persoune läit. An do menge mer net
nëmmen dat jonkt Meedchen, mä do menge
mer awer och dee Jong, dee mat deem
Meedchen ebe Geschlechtsverkéier hat,
oder dee Mann mat der Fra. Hei si se allen-
zwee an hirer Responsabilitéit an et kann
een net hei d’Meedchen oder d’Fra eleng
dostoe loossen, fir se fir dës vläicht onge-
wollte Schwangerschaft da kënnen zur Res-
ponsabilitéit ze zéien.

Déi Frae musse gehollef kréien. Si musse
berode ginn. Si mussen all méiglech Ën-
nerstëtzung kréien, déi se an deene
schwéieren Zäite brauchen. Well dat ass
sécherlech fir e Meedchen, fir eng Fra, mä
virun allem fir e jonkt Meedchen eng on-
wahrscheinlech grouss Belaaschtung, e
grousse Problem, déi se do musse mat
sech erëmdroen. Duerfir ass hei d’Politik ge-
fuerdert.

Hei ass et d’Zil, vun eiser Säit aus gesinn,
vun der Politik a vun der Gesellschaft, fir en-
gersäits mussen Opklärung ze maache bei
deene Persounen, déi eng ongewollte
Schwangerschaft kréien a se do mat alle
Mëttelen ze beroden. Et kann natierlech
keen herno der Fra hir Décisioun ewech-
huelen. U leschter Stell steet si awer nach,
déi de Choix huet, trotz Berodung, Gesond-
heetsberodung vum Mann oder Famill. Si
muss awer un alleréischter Stell déi Proble-

mer mat sech ronderëmdroen an och all déi
Konsequenzen, déi hir Décisioun mat sech
bréngen.

D’Zil vun der Politik an der Gesellschaft
muss duerfir sinn a bleiwen awer un éisch-
ter Stell, fir Liewen ze erhalen an Ofdreiwun-
gen op d’Exceptioun ze limitéieren. D’ADR
gesäit duerfir net en direkte Besoin, dat ak-
tuellt Gesetz iwwert de Schwangerschafts-
ofbroch ze reforméieren, wëllt awer déi so-
zial a materiell Ënnerstëtzung fir déi betref-
fend Persoune verbesseren an och derfir
suergen, datt Transparenz, statistescht Ma-
terial soll entstoen.

Dat gesot, Här President, wëll ech awer
soen, datt vun eiser Säit aus mir d’Resolu-
tioun an d’Motioun, déi den Här Krieps hei
deponéiert huet, mat ënnerschriwwen hunn
an och mat wäerten ënnerstëtzen. Mir äus-
seren eis jo domadder net quant au fond zu
där Proposition de loi, mä et schéngt mer
awer en elementaart Recht ze sinn, wann
een Deputéierten hei an der Chamber eng
Proposition de loi erareecht, datt déi muss
hir Prozedur duerchlafen, datt se muss dis-
kutéiert ginn.

A mir si jo an der Reglementskommissioun
amgaangen, eng nei Prozedur ze entwéck-
elen, fir datt dat soll méi séier goen an datt
dann och zu alle Propositions de loi jiddwer-
een hei an der Chamber muss zu engem
gewëssenen Zäitpunkt Fuerf bekennen.
Duerfir, wéi gesot, ass et en elementaart
Recht, an ech mengen et ass eng Opwäer-
tung vun der Chamber, wa mer selwer derfir
suergen, datt, wa Kolleeginnen oder Kollee-
gen hei eng Proposition de loi deponéieren,
déi dann och hire Wee geet, egal wéi deem
engen oder deem anere seng Usiicht dozou
ass.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Gibé-
ryen. Déi lescht Riednerin ass d’Madame
Dall’Agnol. Déi honorabel Madame
Dall’Agnol huet d’Wuert.

❱❱❱ Mme Claudia Dall’Agnol (LSAP).-
Merci, Här President. Här Minister, Dir Dam-
men an Dir Hären, laut der Weltgesond-
heetsorganisatioun stierwe ronn 70.000
Frae vun allen Alterskategorien all Joer un
de Folge vun enger Ofdreiwung, well se
ënner schlechte medezinesche Konditiou-
nen, Bedéngungen oder net vu Medeziner,
vu sougenannten Engelsmaacher oder
Pfuscher gemaach ginn. An net nëmmen
dowéinst wënsche mer eis sécher alle-
guerten heibannen, datt esou mann wéi
méiglech Ofdreiwunge virgeholl ginn.

Fir datt awer d’Zuele vum Avortement ofhue-
len, musse mer nach méi verstäerkt an
d’Preventioun souwéi an d’Sexualerzéiung
investéieren. Eng aner Mesure ass awer och
sécherlech déi, datt muss duerch sozialpo-
litesch Moossname gekuckt ginn, fir d’Lie-
wensbedéngunge vun de Familljen oder
Frae mat Kanner ze verbesseren.

Et ass jo och schonns vill geschitt an de
leschte Joren - dorop sinn och eenzelner vu
menge Virriedner schonn agaangen -, wat
d’Preventioun ubelaangt. D’Pilule du lende-
main ass agefouert ginn, gratis Préservatife
gi verdeelt, d’Éducation sexuelle gouf aus-
gebaut an esou weider an esou fort. Dat ass
jo alles net näischt an et kënnt jo och virun
allem deene ganz jonke Meedercher zegutt.

Well, och wann d’Optioun vun der Ofdrei-
wung fir Fraen a Meedercher muss gi sinn,
da muss dach d’Haaptaufgab sinn, dës on-
gewollt Schwangerschaften emol ze ver-
hënneren. A fir dëst adequat ze maachen,
muss analyséiert ginn, firwat iwwerhaapt
jonk Meedercher schwanger ginn. An Éis-
träich huet prowoman, déi zoustänneg si fir
d’Schwangerschaftshëllef an d’Sexualme-
dezin, festgestallt, datt tëschent 2005 an
2007 hire Prozentsaz u Meedercher am Al-
ter vu 14 bis 19 Joer vu 4% op 11% geklom-
men ass.

Si hunn dunn déi Meedercher gefrot, wéi et
konnt zu där ongewolltener Schwanger-
schaft kommen, an d’Resultater, déi fannen
ech perséinlech erschreckend. 46% hunn
uginn, guer keng Verhütung gebraucht ze
hunn. Vun deenen hunn 38% gesot, si wäre
sech sécher gewiescht, zum Zäitpunkt vum
Verkéier net fruchtbar gewiescht ze sinn.
22% soten der, et wär ongeplangtene Ver-
kéier gewiescht. Aacht wollte guer net ver-
hüten. A bei dräi, do wollt de Partner kee
Kondom hunn.

Wann een déi Chifferen do gesäit, da muss
een emol virun allem direkt feststellen, am
Allgemenge gëtt also an deenen doten Al-
terskategorië vill ze vill wéineg verhüt.
Vläicht wësse Meedercher net genuch Be-
scheed ëmmer nach oder si kënne mat Be-
grëffer wéi Zyklus, Eesprong a Befruchtung
näischt oder an deem Alter nach näischt
ufänken. Da verloosse sech awer och ëm-
mer nach ze vill Meedercher op hire Partner.

An hei muss vläicht och nach eppes a
puncto Gläichstellung vun de Geschlechter
geschéien, fir datt d’Meedercher an och
d‘Fraen hiert Selbstbewosstsinn stäerken a
fir hir Rechter antrieden.

Et happert awer och 2009 nach ëmmer un
der Opklärung. Jonker sinn also ëmmer
nach net genuch iwwer Sexualitéit, Repro-
duktioun a Familljeplanung informéiert. Vill
Eltere bréngen et och haut nach ëmmer net
fäerdeg, relax iwwert dat Thema mat hiren
Teenagerkanner ze schwätzen. An déi Jonk
selwer wëssen dacks net, wou se Hëllef
kënne kréien, kennen Institutiounen och wéi
de Planning vläicht net oder schumme sech
ganz einfach, fir dohinner ze goen.

Mir mussen och dovunner erofkommen ze
denken, datt, wa méi opgekläert gëtt zum
Beispill an de Schoulen, duerfir déi Jonk
méi sexuell aktiv ginn. De Contraire ass de
Fall: D’Evaluatioune vu verschiddene Pro-
grammer an aneren EU-Länner weise ganz
däitlech, datt d’Jugendlech duerch eng gutt
Sexualerzéiung an der Schoul méi spéit
oder souguer manner sexuell Rapporten
hunn.

Et ass allgemeng gewosst, wann och net
dovunner geschwat gëtt, datt dacks Fraen
a Meedercher hei zu Lëtzebuerg de Wee an
d’Ausland musse sichen, wa se en Avorte-
ment wëllen. Mä dat och nëmmen, wa se
sech et leeschte kënnen an informéiert sinn,
an déi aner haten op gutt Lëtzebuergesch
gesot Pech.

An, Dir Dammen an Dir Hären, dat huele
mer esou einfach hin, wéi wann dat normal
wär, datt d’Ausland misst déi Problemer léi-
sen, déi mir offiziell hei zu Lëtzebuerg also
net hunn. Dat gëtt engem ze denken.

Déi jonk Meedercher, déi, well se keen Ac-
cès zum Avortement hunn, hir Kanner
kréien, erwäche ganz schnell. Och déi, wou
an deem jonken Alter gewollt schwanger
ginn, well se keng Perspektiven um Aar-
bechtsmarché gesinn, sech no enger eege-
ner klenger heile Welt sehnen an duerfir eng
Famill wëlle grënnen. Déi, wou also hir Kan-
ner kréien, déi erwächen, well si hunn
duerno nach manner Chancen op eng gutt
Ausbildung oder op eng Aarbechtsplaz,
faute vun adequater Betreiung an och vun
adequater Kannerbetreiung. Et feelt dann
och dacks u Geld a si kommen dann esou
an en Däiwelskrees eran, wou se esou séier
respektiv och eleng gelooss net schnell
d’Sortie fannen.

Fir vill vun deene schwangere jonke Mee-
dercher ass an hiren Aen, well se deen Däi-
welskrees kennen, se hunn dat scho gesinn
an hirem Bekanntekrees a se wëssen dat
och, duerfir gëtt et fir vill vun deene jonke
Meedercher keen aneren Auswee wéi eng
Ofdreiwung. A fir dee Choix, do däerfe se
och net veruerteelt a verdäiwelt ginn, just
well den Avortement genau wéi de Sex an
d’Verhütung nach ëmmer Tabuthema sinn.

Vläicht ass et duerfir gutt, haut, 38 Joer no-
deems 374 couragéiert staark Fraen am
„Stern“ sech zu hirer Ofdreiwung bekannt
hunn, nach eemol ze verdäitlechen, firwat e
modernt an zäitgeméisst Avortementsge-
setz de pair muss goe mat alle Preven-
tiounsmesuren, déi ech respektiv meng Vir-
riedner hei opgezielt hunn an déi weider
ausgebaut mussen a solle ginn. Ma well e
restriktiivt Gesetz net, wéi gemengt, zu méi
niddregen Ofdreiwungscasë féiert, mä just
datt d’Ofdreiwungen ënner schlechte Kon-
ditioune stattfannen, vun Netdokteren
duerchgeféiert ginn, datt d’Fraen, wa Kom-
plikatiounen optrieden, och net bei den
Dokter ginn aus Angscht virun de Konse-
quenzen. Dat weisen d’Etüden a Statistike
vun deenen eenzelne Länner.

Ze denke gi mir perséinlech dann awer 
och eenzel Aussoen, déi ech op mäin 
„tageblatt“-Artikel vum 23. Februar zum
Thema krut. Et waren eenzel ganz penibel
Aussoen derbäi, déi ech Iech elo erspue-
ren, mä ech wëll Iech awer och soen, datt
ech ganz vill positiv Réckmeldunge krut,
virun allem vun enger Alterskategorie, wou
ech mer et net geduecht hat oder net domat
gerechent hat, mä vun eelere Matbier-
gerinnen a Matbierger. Virun allem vu Leit,
déi sech nach kënnen un d’Situatioun erën-
neren, wéi et virun 1978 hei am Land war,
virun eben deem Gesetz, wat haut en vi-
gueur ass, a wou och hei am Land Engel-
macher Héichkonjunktur haten.

Mä et mécht mer awer och Angscht, wann
ech gesinn, wat ee sech muss gefale loos-
sen, wann een de Courage huet, sech zu
deem Thema öffentlech ze äusseren, zu
deem sécherlech heikelen Thema am Joer
2009 seng Meenung öffentlech ze soen.
Well d’Ofdreiwung ass haut, an dat sot ech
schonn, nach ëmmer en Tabuthema, an
d’Frae schwätzen net dovunner, well se, an
dat gesäit ee jo schonn nëmmen u Reak-
tiounen op en Artikel, Angscht hunn - a mat
Recht -, fir hir Entscheedung ugegraff oder
veruerteelt ze ginn.

A wann ech virdru vun enger besserer
Sexualerzéiung geschwat hunn a vu gratis
Kondomen, dann däerfe mer eis awer och,
wat d’Verhütungsmëttelen ugeet, näischt
virmaachen. All Methoden hunn e gewësse-
nen Taux, wou d’Fra awer ongewollt
schwanger gëtt. An een Deel dovunner,
deen décidéiert sech ebe fir en Avortement.
Op dausend Fraen tëschent 14 a 44 Joer
kommen am Weltduerchschnëtt iwwregens
offizielle Chifferen no 35 Ofdreiwungen. An
och dat gëllt et ze respektéieren.

Well Fraen, Dir Dammen an Dir Hären, drei-
wen of - egal wéi d’Gesetzer sinn. Dat be-
weisen déi Chiffere vun der WHO, déi ech
Iech uganks genannt hunn. Mä et geet
dorëms, wéi, ënner wat fir Konditiounen of-
gedriwwe gëtt, heemlech, mat Péng, mat
Schimt, mat Gefor fir d’Liewe vun der Fra,
oder ouni Gefor fir d’Fra a virun allem
duerch hir eegen Décisioun. Dat ass funda-
mental fir d’Chancëgläichheet net nëmmen
tëschent Fra a Mann, mä och, fir net eng
Zwouklassegesellschaft ze schafen: déi
Fraen a Meedercher, wou Infoen a Geld
hunn, an déi aner, wou dat net hunn.

Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Dall’Agnol. Dann huet d’Regierung d’Wuert.
De Gesondheetsminister huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, fir
d’éischt emol e grousse Merci fir déi Aart a
Weis, wéi d’Diskussioun de Mëtteg gefouert
ginn ass. Ech mengen, et ass eng eescht
Thematik, an dat ass och vun alle Säiten
esou erauskomm.

Och e Gesondheetsminister huet seng Mee-
nung an en däerf déi Meenung soen. Mä
och e Gesondheetsminister weess, wann e
Gesondheetsminister ass, dass en e Pro-
gramm huet, deen e mat engem anere Part-
ner ofgemaach huet. An dat weess dee jët-
zege Gesondheetsminister, dat weess dee
viregte Gesondheetsminister an dat wëssen
nach eng Rei vun anere Gesondheetsminis-
teren.

An duerfir wëll ech soen - an ech maache
keen Heel dodraus -, datt ech zu deene ge-
héieren, déi der Meenung sinn, dass eng
Reform oder eng Revisioun vum Gesetz iw-
wert de Schwangerschaftsofbroch no 30
Joer sënnvoll ass, mä dass een dat kloer
diskutéiert, wann een an eng Regierung
erageet an d’Eckwäerter fir esou eng Re-
form festleet. Dat ass an där viregter Period
net geschitt, et ass an dëser Period net ge-
schitt. Et ass an där virviregter och net ge-
schitt an et ass an deene Perioden zënter
1979 net geschitt.

Ech stellen och fest, dass et e breede Kon-
sens hei an der Chamber gëtt, fir an engem
oppene Geescht ouni Préalabelen esou eng
Diskussioun ze féieren. An da wësse mer jo,
wat op eis zoukënnt, wa mer an dräi Méint
zesummesëtzen, wa mer iwwer en nächste
Programm - mir oder anerer - décidéiere
wäerten. Et ass, mengen ech, eng Plus-va-
lue, wann een esou Saachen am Virfeld an
engem Koalitiounsprogramm diskutéiert an
décidéiert. Dat ass emol déi éischt Bemier-
kung, déi ech wëll maachen.

Déi zweet Bemierkung, déi ech wëll maa-
chen, ass awer déi, dass jiddefalls net ka
behaapt ginn, dass an dëser Period näischt
geschitt wär, fir Avortementer, déi verhën-
nerbar sinn, ze verhënneren, oder Schwan-
gerschaften, déi net gewënscht sinn, ze ver-
hënneren.

(M. Lucien Weiler reprend la Présidence)

Mir hunn eng ganz Rei vun Efforten ze-
summe gemaach - an ech ënnersträichen
zesummen -, déi dorop erauslafen, dass
mer méi eng effikass Preventioun kënne
maachen, dass mer och d’Kand beim
Numm nennen an dass mer net nëmme bei
virgehalener Hand iwwert d’Problematik
schwätzen.

An et ass richteg gesot ginn, dass mer
schnell Ufank 2005 d’Pilule du lendemain
rezeptfräi gemaach hunn. Déi Pilule du len-
demain ass et scho virdrun hei zu Lëtze-
buerg ginn, mä déi war rezeptflichteg, a
wann een d’Rezeptflichtegkeet muss res-
pektéieren, dann ass et heiansdo ze spéit.
Dann ass et le lendemain du lendemain. An
da bréngt dat näischt méi. Duerfir hate mer
eis an de Koalitiounsdiskussiounen eensge-
maach, dass mer dat géife maachen an
d’Pilule du lendemain géife rezeptfräi maa-
chen.

Dat Zweet, wat mer relativ schnell duerno
gemaach hunn, dat ass d’Mise à disposition
vu Préservatifen. Aus enger Rei vun Ursaa-
chen: éischtens, fir déi Jugendlech zu en-
ger verantwortlecher Sexualitéit ze bréngen
oder ze motivéieren, mä zweetens och fir441100 www.chd. lu
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Krankheeten ze verhënneren - déi zwou
Saache gi gutt mateneen -, a fir doduerch,
dass déi Kondomsautomaten an de Schou-
len haut hänke mat där gréisster Selbst-
verständlechkeet, och déi Diskussioun do-
riwwer ze erméiglechen, firwat déi Kondo-
men dann do sinn. Dat ass e Katalisator fir
d’Diskussioun gewiescht.

An ech muss éierlech och soen - dat däerf
ech mer op dëser Tribün erlaben -, dass déi
Diskussioun, déi elo periodesch iwwer Kon-
domer oder net Kondomer iwwert d’Öffent-
lechkeet erabrécht, mir liicht surrealistesch
erschéngt, an dat eng Diskussioun ass, déi
aus enger anerer Welt kënnt, déi awer
näischt mat der Realitéit vun dëser Welt ze
dinn huet. Wann een och kann dermat d’ac-
cord sinn, dass Kondomer d’Aidsproblema-
tik op der Welt net wäerte léisen, esou ass
awer de Kondom liewenserhalend a krank-
heetsschützend, an och dat, mengen ech,
muss ee soen, fir dat anert ganz staark ze
relativéieren.

Mir sinn duerno op de Wee gaang, fir och
neit Material ze schafen, fir an de Schoulen
eng objektiv awer offen, heinasdo souguer -
fir eenzel Leit - cru Diskussioun kënnen ze
féieren iwwert d’Sexualitéit. Deenen, déi
soen, dass mer ze vill offen an där Broschür
sinn, déi mer iwwer eng responsabel Sexua-
litéit ausgeschafft hunn, muss ech soen,
dass een iwwert déi Saachen, déi existéie-
ren an déi praktizéiert ginn, muss kënne
schwätzen, well soss gëtt op anere Plazen
doriwwer geschwat, an da gëtt falsch doriw-
wer geschwat, an dann hu mer erëm eng
Kéier de Contraire vun deem erreecht, wat
mer wollte maachen.

Ech géif dem President en Exemplar vun
där Broschür iwwerreechen, déi eis et er-
laabt, an de Schoulen, do wou déi Diskus-
sioun higehéiert, déi Diskussioun oppen a
fräi ze féieren.

Dann als weidert Element, dat mer och ze-
summen ugaang sinn am Rahme vun de
Méiglechkeete vun deem Gesetz, wat mer
haut hunn, dat ass, dass mer dem Planning
familial en Agrément ginn hunn. Deen huet
en net iwwert den CHL kritt an net iwwer eng
Konventioun mam CHL, mä iwwert de Ge-
sondheetsministère am Accord zwëschent
deenen zwee Regierungspartneren huet de
Planning familial en Agrément kritt, fir déi
medikamentös Avortementer kënnen ze su-
perviséieren. Wat richteg ass, ass, dass mer
de Planning familial invitéiert hunn - an dat
ass och gemaach -, eng Konventioun mam
CHL ze maachen, fir kënnen déi noutwen-
deg Sécuritéit ze schafen an och déi nout-
wendeg Garantien ze ginn. Also och erëm
eng Kéier eng Moossnam, déi der Realitéit
Rechnung dréit.

Iwwregens wëll ech soen, dass déi medika-
mentös Avortementer an eise Spideeler
praktizéiert ginn. An all eise Spideeler. Dat
heescht also, dass et net esou ass, dass et
Avortementsklinike gëtt a Kliniken, déi kate-
goresch d’Avortementer refuséieren.

Mir hunn awer och festgestallt, an dat ass
ganz richteg, dass et hei zu Lëtzebuerg an
der Avortementsfro definitiv keng Transpa-
renz gëtt an dass dee Mangel un Transpa-
renz, obwuel en net gewollt ass, eng Rei vu
Leit arrangéiert. Well heiansdo eng Rei
vun…

(Interruption)

Neen, neen, neen, ech mengen dat elo net
politesch. Neen, gitt net op d’Glatäis hei.
Ech mengen, dass dat eng Rei vu Leit ar-
rangéiert - déi, déi gegebenefalls Avorte-
menter am Rahme vum Gesetz praktizéie-
ren -, dass se net de Stempel vum Avorteur
kréien. Déi, déi en Avortement maachen,
sécher net gär oder mat Begeeschterung,
dass net op all Plaz ze erkennen ass, dass
en Avortement gemaach ginn ass.

Richteg ass et och, dass eng ganz Rei vu
Leit an d’Ausland ginn, awer net déi Chiffe-
ren, déi emol genannt gi sinn, well déi Chif-
feren, déi emol genannt gi waren - ech men-
gen, 1.300 waren et der -, dat war fir
d’Belsch a fir Lëtzebuerg zesummen an dat
waren déi hollännesch Statistiken. Et kann
een dervun ausgoen, dass déi Avortemen-
ter, déi am Ausland gemaach gi sinn, eppes
méi wéi en Zéngtel vun deem dote Chiffer
duerstellen an dass insgesamt d’Zuel vun
den Avortementer hei zu Lëtzebuerg - do
ass d’Grauzon - sech beweegt tëschent 800
bis 900 an 1.100. Ech wëll awer do net fest-
geneelt ginn, well ech virdru gesot hunn,…

(Interruption)

D’Joer.

….well ech virdru gesot hunn, dass déi
Transparenz net an allen Hisiichte ginn ass. 

Dann dat Lescht, wat och am Konsens ge-
maach ginn ass - dee beschte Beweis dofir
ass, dass d’Kreditter dofir am Statsbudget
dra sinn -, dat ass de Remboursement vu
Contraceptifen an enger éischter Phas un

déi Jonk. An do si ganz gutt Diskussioune
mam Planning gelaf. An d’Diskussioune lafe
mat der Gesondheetskeess, fir déi prak-
tesch Modalitéite schnell kënnen ze léisen,
fir dee Remboursement fir d’Contraceptife
kënnen ze maachen, fir dass mer net méi
déi Trennung zwëschen deenen hunn, déi
sech et kënne leeschten an deenen, déi
sech et net kënne leeschten. Och wann et
an der Zwëschenzäit awer Contraceptife
gëtt, déi zu soziale Präisser ze hu sinn,
wann een dat sicht.

Dat kënnt an et kënnt schnell. Mä, wann ee
Konventioune muss aushandelen, déi prak-
tesch Modalitéite muss festhalen, dann
dauert dat seng Zäitchen. Dat ass keng po-
litesch Absicht, do ass d’politesch Absicht
derhannert fir dat ze maachen. Dat kënnt
Der am Budget vun 2009 noliesen. Dat zum
Background vun deem, wat mer am Rahme
vun dësem Gesetz gemaach hunn.

Ech wëll och soen, dass ech selwer an een-
zelne Kliniken intervenéiert sinn, wou ech
Echoe kritt hunn, dass ganz restriktiv mat
der Applikatioun vum Gesetz - ech ënner-
sträichen ëmmer „mat der Applikatioun vum
Gesetz“ -, net iwwert d’Gesetz eraus - dat
steet net zur Diskussioun -, dass se ganz
restriktiv mat deem Gesetz ëmgaang sinn,
an aus fadenscheinegen Argumenter ge-
mengt hunn, si kéinten et ethesch net
veräntwerten, fir Avortementer, wa se dann
noutwendeg sinn a wa se am Rahme vum
Gesetz sinn, ze maachen. Ech hu mat dee-
nen diskutéiert a se motivéiert, fir d’Gesetz
eben ze applizéieren. A gitt och elo net déi
Klinike sichen, wou se net sinn. Ech hu mat
deene Kliniken, déi betraff waren, déi Dis-
kussioun gefouert. An ech muss och soe
ganz gutt gefouert, mat deem Resultat,
dass dat Gesetz och besser applizéiert gëtt
an deene Fäll, wou dat noutwendeg ass.

Elo wat d’Zukunft ugeet, ech hunn dat ge-
sot, d’Chamber stellt sech där Diskussioun.
Dat hunn ech de Mëtteg matkritt. Déi Parteie
vun der Majoritéit stelle sech där Diskus-
sioun och, an d’Regierung stellt sech där
Diskussioun och.

Ech wëll direkt Positioun huelen zu där Mo-
tioun, well d’Motioun ass déi, déi mech be-
trëfft. Do ass ënnerschwelleg dem Gesond-
heetsminister an der Regierung de Re-
proche gemaach ginn, dass si keen Avis
bruecht hunn.

Abee, ech soen Iech dat esou éierlech, wéi
dat ass. Ech sinn deen eenzege Responsa-
belen an der Regierung, dass deen Avis net
komm ass. An Dir däerft dräimol roden, fir-
wat dass deen Avis net komm ass. Ech
loossen Iech dat roden.

(Interruption)

Mir hunn…

Oh, Dir sitt ganz intelligent.

Ech hunn Iech virdru gesot, wat meng Mee-
nung ass. An ech ginn net an engem Avis
de Contraire vu menger Meenung soen. Ech
huelen dann och all Reproche gär dofir un,
wann ech d’Aarbechte sollt vun der Cham-
ber ëm dräi Méint verlängert hunn, well dat
ass jo de Maximum, wou ech hätt kënne
maachen. Pas d’avis vaut avis. An dann ass
d’Chamber souverän. Kuckt am Reglement
no.

Sou dass ech Iech hei zu der Motioun wëll
soen, dass déi Motioun absolut sans objet
ass. Well, firwat d’Regierung opfuerderen,
fir en Avis ze maachen, wann een den Avis
net méi brauch a well laang den Délai ofge-
laf ass?

Den Délai ass dräi Méint gewiescht an ass
verlängert ginn op sechs Méint. Déi sechs
Méint si laang eriwwer. Also brauch kee méi
en Avis vun der Regierung. An d’Chamber
hätt kënnen ouni Weideres, wa se dat ge-
wollt hätt, dat  zënter engem Joer maachen.
Sou dass ech soen, dass d’Regierung der
Meenung ass, dass déi Motioun, déi sech u
si riicht, sans objet ass.

Elo just nach zwee, dräi Wierder iwwert dee
wichtege Punkt, dee vum Alexandre Krieps
ogeworf ginn ass, dee vun de Schwanger-
schafte bei mannerjährege Kanner - ech
soen dat emol esou. Dat, wat mech be-
rouegt, dat ass, dass d’Zuel wéinstens am
Moment net méi an d’Luucht geet an dass
d’Zuel vis-à-vis vun 2005 an 2006 sensibel
erofgaang ass. Elo am leschte Joer waren
et der nach 77, an dësem Joer nach 70, 71.
Dat sinn der nach 71 ze vill. Et begräift aller-
déngs och Mannerjähreger, wou d’Schwan-
gerschaft eventuell net ongewollt ass, quitte
dass ee seng Meenung kann hunn, ob dat
gutt ass mat 13, 15, 18, 19 oder ech weess
net wat. Dat ass eng perséinlech
Meenungssaach. Mä ech stelle fest, dass et
net erofgaangen ass.

Ech sinn och frou doriwwer, dass een haut
ka soen, dass mer déi Fuerderunge vum
Ombudscomité fir d’Rechter vum Kand vun
2006 amgaang sinn ze realiséieren duerch

de Remboursement vun de Contraceptifen
an dass mer amgaang sinn och fir méi
Transparenz am Dossier ze suergen. Ech
wëll Iech soen, dass de Gesondheetsminis-
tère dës Kéier wierklech mam Planning fa-
milial eng Etüd wëllt maachen iwwert de
Phenomeen vum Avortement, well mer se
brauche fir all d‘Chifferen ze kréien, an dass
och dofir Budgetskreditter virgesi sinn.

Ech wëll Iech allerdéngs soen, dass déi
Campagne, déi vun der Madame Stein
erwähnt ginn ass, a wou d’Madame Stein
gemengt hätt, dass de Gesondheetsminis-
tère, wéi si sech ausgedréckt hätt, eng
schwaachsënneg Campagne ënnerstëtzt
hätt: Et ass keen Euro vum Gesondheetsmi-
nistère do eragefloss, well de Gesondheets-
ministère keng Konventioun mam Planning
familial huet. De Planning familial huet eng
Konventioun mam Ministère de la Famille.

❱❱❱ Une voix.- Aha!

❱❱❱ Une autre voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Ech wëll
awer soen - lauschtert! -, dass och iwwert
déi dote Budgetskreditter déi dote Cam-
pagne net finanzéiert ginn ass, mä dass de
Planning familial se aus eegene Mëttele fi-
nanzéiert huet. Iwwer Donen an iwwer aner
Recetten huet de Planning familial eege
Mëttelen. Ech wollt dat zur Wourecht… Ech
wollt net op menge Schëllere loossen, dass
ech soi-disant… Bon, ouni nach eng Kéier
d’Madame Stein ze zitéieren.

Dat heescht also, mir sinn definitiv um Wee
fir all dat auszeloten, wat mer kënne maa-
chen. Déi Broschür - an da sinn ech fäer-
deg, Här President -, déi mer gemaach
hunn,…

❱❱❱ Une voix.- Huelt Iech Zäit.

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- …wëlle
mer dräisproocheg maachen. Déi däitsch
Versioun ass ënnerwee. Déi portugisesch
Versioun kënnt direkt hannendrun. Mir wël-
len dat dote Material als Module - vu dass
eng ganz Rei vun Experte ronderëm d’Kon-
fektioun vun där Broschür derbäi waren: aus
der Famille, aus der Éducation nationale,
Dokteren, Société scientifique -, als Katali-
sator huelen, fir e Rahmekonzept ze maa-
chen, dat mer da mat den Acteuren um Ter-
rain kënnen an eng Methodik erafléisse
loossen, wou mer endlech validéiert Forma-
tion sexuelle maachen a wou mer eis
ressortiwwergräifend un dat erumaachen.
Well bis elo soll et an der Éducation natio-
nale geschéien.

De Planning sollt eng Hand mat upaken. De
Planning ass konventionéiert mat der Fa-
mille, an d’Messagë solle vun der Santé
kommen. Mir maachen dat, wéi mer dat an
anere Beräicher gemaach hunn: Mir maa-
chen en Netzwierk an da maache mer For-
mation des formateurs op Basis vu vali-
déierte Wourechten a Programmer, an da
probéiere mer dat endlech op de Buedem
ze bréngen, wat nach ëmmer lückenhaft
ass.

Voilà! Dat gesot, hätt ech den Tour vun der
Problematik gemaach. Ech soen Iech en
häerzleche Merci fir Är Opmierksamkeet a
wënsche mer, dass d’Suite vun dëser Dis-
kussioun an enger ganz grousser Sérénitéit
am Intérêt vun deene Betraffene gefouert
gëtt.

Villmools Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Domadder, Dir Dammen an Dir Hären, si
mer um Enn vun der Debatt ukomm.

Mir hunn eng Motioun an eng Resolutioun
virleien. Déi hu jo alleguerte genuch Ënner-
schrëften. D’Motioun ass vum honorabelen
Här Krieps.

Här Fayot, wann ech gelift.

Motion 1

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Här President,
ech hunn elo dem Minister nogelauschtert.
Ech sinn och mam Minister d’accord, fir ze
soen, dass déi Motioun eigentlech - si mer
bei der Motioun? - sans objet ass, well déi
Interpretatioun, déi vum Reglement do ass,
net richteg ass.

Dat heescht, de Minister huet den Délai
versträiche gelooss. En huet keng Positioun
derzou geholl. Also ass dat e Fait, deen do
steet a wou mer keng Motioun derzou brau-
chen, fir dat nach eng Kéier ze maachen.

Dofir froen ech d’Question préalable, fir ze
constatéieren: Il n’y a pas lieu à délibérer.

❱❱❱ M. le Président.- Madame Flesch,
wann ech gelift.

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Här Pre-
sident, mir hu mat Intérêt dem Minister no-
gelauschtert a gehéiert, dass keen Avis vun
der Regierung komm ass, well hien net
wollt, dass en negativen Avis sollt kommen.
Lässt tief blicken!

Dat enthieft awer net d’Regierung vun hirer
Responsabilitéit, eng Positioun ze huelen zu
enger Proposition de loi, déi vun engem De-
putéierten agereecht ginn ass.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Och
wann den Délai verstrach ass, dann ass et
vläicht spéit, mä nach wär et gutt, wann
d’Regierung do hir Responsabilitéit géif
huelen. Mir halen also drop, Här President,
dass iwwert déi Motioun kann ofgestëmmt
ginn.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ Une voix.- Wat sot Der dann zur Kom-
missioun, Här Fayot?

❱❱❱ M. le Président.- Här Fayot, wann
ech gelift.

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Här President,
ech hunn der Madame Flesch gutt noge-
lauschtert. Ech muss awer constatéieren,
dass déi Motioun opgebaut ass op d’Argu-
mentatioun vum Reglement. Et sinn zwee
Considéranten do, déi sech op d’Regle-
ment, besonnesch den Artikel 59 beruffen.
Doraus gëtt dann d’Konklusioun gezunn,
dass de Minister soll eng Positioun huelen.

Mir mengen, dass déi Argumentatioun vun
der Motioun falsch wier. Dofir si mer der
Meenung, dass déi Motioun hei sans objet
ass, well se op engem Fait am Reglement
berout, deen am Fong geholl iwwerholl ass
a wou d’Regierung net forcéiert ass eng Po-
sitioun ze huelen. D’Regierung huet hei ge-
sot si géif keng Positioun zu där Proposition
de loi huelen; also menge mer, qu’il n’y a
pas lieu à délibérer.

Ech hätt gär e Vote doriwwer, Här President:
Artikel 38 vun onsem Reglement.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Fayot.
D’Madame Flesch nach eng Kéier.

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Här Pre-
sident, ech mengen, et gëtt keng Ursaach
d’Faulheet vun der Regierung ze encoura-
géieren.

(Hilarité)

Här President, d’Question préalable ass ge-
frot. Loosse mer fir d’éischt ofstëmmen iw-
wert d’Question préalable et puis on verra.

❱❱❱ M. le Président.- Déi Propositioun
ass an der Rei. D’Question préalable, qu’il
n’y a pas lieu à délibérer, dat heescht datt et
keng Ursaach gëtt, datt d’Chamber iwwert
déi Motioun hei befënnt, ass also gestallt.

Wie mam Contenu vun der Question préa-
lable d’accord ass, stëmmt mat Jo. Déi aner
stëmme mat Neen. Mir stëmmen of. 

Wie fir dem Här Fayot seng Propositioun
ass, stëmmt mat Jo, déi aner mat Neen. Et
ass awer net schwiereg.

Vote sur la question préalable

De Vote iwwert d’Question préalable ass
positiv mat 38 Jo-Stëmme géint 21 Nee-
Stëmmen.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement, Mmes
Christine Doerner, Marie-Josée Frank, Fa-
bienne Gaul, MM. Marcel Glesener, Norbert
Haupert, Mme Françoise Hetto-Gaasch,
MM. Ali Kaes, Paul-Henri Meyers, Laurent
Mosar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Mar-
cel Sauber, Jean-Paul Schaaf, Marco
Schank, Marc Spautz, Mme Martine Stein-
Mergen, MM. Fred Sunnen, Lucien Thiel,
Lucien Weiler, Raymond Weydert et Michel
Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John Casteg-
naro, Mme Claudia Dall’Agnol, M. Fernand
Diederich, Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot,
Jean-Pierre Klein, Mme Lydia Mutsch, MM.
Roger Negri, Jos Scheuer, Romain Schnei-
der, Roland Schreiner et Mme Vera Spautz
(par Mme Claudia Dall’Agnol).

Ont voté non: MM. Eugène Berger, Xavier
Bettel, Mme Anne Brasseur, M. Fernand Et-
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gen, Mme Colette Flesch, MM. Charles
Goerens (par M. Xavier Bettel), Paul Helmin-
ger, Alexandre Krieps, Claude Meisch et
Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira, Jean Huss, Henri Kox et
Mme Viviane Loschetter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen.

Dès lors il n’y a plus lieu à délibérer et à vo-
ter iwwert d’Motioun vum Här Alexandre
Krieps.

Résolution 1

D’Resolutioun vum honorabelen Här Krieps.
D’Madame Flesch freet d’Wuert dozou.

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Jo, Här
President, och hei hunn ech mat groussem
Intérêt dem Minister nogelauschtert. De Mi-
nister huet jo gesot e wär frou kënne festze-
stellen, dass eng Bereetschaft an dësem
Haus besteet sech mat där Problematik ze
beschäftegen. Mam Encouragement vun
der Regierung géif ech also d’Kolleege bie-
den dës Resolutioun ze stëmmen.

❱❱❱ M. le Président.- D’Madame Lydia
Mutsch huet d’Wuert gefrot.

❱❱❱ Mme Lydia Mutsch (LSAP).- Här
President, ech si ganz paff iwwert d’Vir-
goensweis vum Här Krieps, deen, obwuel
en Oppositiounspolitiker ass, e ganz aktive
Member vun der Santéskommissioun ass,
déi ech d’Éier hunn ze presidéieren. Ech
wollt Iech do d’Informatioun ginn, dass mir
a regelméissegen Ofstänn an eiser Kom-
missioun de Programm opstellen.

An dësem Fall hu mer fir déi lescht Kéier
den 19. Februar de Programm vun de Ré-
uniounen opgestallt bis un d’Enn vun dëser
Legislaturperiod, déi jo net méi esou ganz
laang dauert. Do hu mer décidéiert, well
mer ganz vill nach ze schaffen hunn, all
Woch eng Réunioun ze maachen. Do hu
mer véier Sujeten definéiert. Dat ass zum
engen de Centre hospitalier du Nord,
d’Hospitalisation de personnes avec
troubles mentaux, d’Assurance accident, an
de Rescht vun eiser Zäit wëlle mer der Bio-
medezin an der Oviedo-Konventioun consa-
créieren, well dat Theme sinn, déi vun en-
ger grousser Aktualitéit sinn an eis an dee-
nen nächste Méint och ronderëm d’Univer-
sitéit vill wäerte beschäftegen.

An do ass awer kee Member vun der DP,
deen an deem Zesummenhang den 19. Fe-
bruar d’Propositioun gemaach huet mat där
Urgence, déi se haut évoquéiert,…

(Interruption)

…fir iwwert deen dote Sujet ze schwätzen.
Esou dass ech net gesi wisou dann elo
d’Chamber sollt d’Kommissioun chargéie-
ren dat ze maachen, wann d’Kommissioun
selwer mat der Oppositioun zesummen déi
Aktualitéit an déi Nécessitéit net agesinn
huet.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Also, ech hunn elo
nach zwou Demandë vun der DP-Fraktioun,
fir dat ze komplementéieren, wat d’Madame
Flesch gesot huet. Fir d’éischt den Här Bet-
tel, wann ech gelift.

❱❱❱ M. Xavier Bettel (DP).- Här Presi-
dent, Merci. Ech wëll just mat Regret fest-
stellen, dass an dëser Chamber, soubal een
iwwer gesellschaftspolitesch Theme wëllt
diskutéieren, ee blockéiert gëtt. Hei si Mem-
bere vun der Majoritéit, déi froen, fir dass
een iwwer eppes kann diskutéieren. Da
kréie mer hei argumentéiert et wier net vir-
gesi gewiescht.

Mir hunn datselwecht gëschter… Haut steet
d’Zeitung voll iwwer eng Pressekonferenz fir
Hochzäite vu gläichgeschlechtege Persou-
nen, wou dann CSV-Leit optrieden. Ech fan-
nen, et dégoûtéiert mech virun de Wahlen,
dass een iwwer verschidde Sujeten einfach
hei an där Chamber net kann diskutéieren.

❱❱❱ Une voix.- Et huet näischt mat de
Wahlen ze dinn.

❱❱❱ M. le Président.- Den honorabelen
Här Krieps, wann ech gelift.

❱❱❱ M. Alexandre Krieps (DP), interpel-
lateur.- Jo also, Här President,…

❱❱❱ M. le Président.- Also, lauschtert elo
emol. Elo lauschtere mer emol d’Argumen-
tatioun vum Här Krieps.

❱❱❱ M. Alexandre Krieps (DP), interpel-
lateur.- Also, ech denken net un d’Wahlen
hei, well ech hunn déi do Interpellatioun ge-
frot de 6. Mäerz 2007. Elo seet dann d’Ma-
dame Mutsch, ech hätt dat net op den
Ordre du jour vun der Santéskommissioun
gesat den 19. Februar vun dësem Joer.

Dat ass direkt lächerlech, Madame Mutsch.
Ech hunn dat de 6. Mäerz 2007 gefrot. Dir
invoquéiert elo d’Konventioun vun Oviedo.
Déi datéiert vun 1998. Dir wäert dach awer
elo net hei zwee Méint virun de Wahlen Iech
bretzen, dass dat elo op de Programm vun
der Kommissioun kéim, mat néng, eelef
Joer Retard.

(Hilarité)

Et deet mer leed, Här President. Hei si mer
net méi seriö.

(Hilarité)

Hei ass e préélectoralen Aktivismus.

(Interruption)

Jo, voilà! Esou ass et. 2007, Här Wolter…

(Interruptions et coups de cloche de la
Présidence)

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Fayot, an
duerno d’Madame Err!

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Här President,
ech muss éierlech soen, dass ech eigent-
lech dem Här Krieps seng Meenung deelen,
dass mer hei am préélectoralen Aktivismus
sinn.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Ech wollt just
drop hiweisen, dass an onsem Reglement
am Artikel 60 steet, dass eng Kommissioun
sech ka mat enger Proposition de loi sai-
séieren.

Dat hätt also den Här Krieps, dee jo awer
elo schonn zwee oder dräi Joer an der
Chamber ass, kënnen am Joer 2007 an der
Kommissioun proposéieren. En hätt net
bräichte bis de Mäerz 2009, also dräi Méint
virun de Wahlen, ze waarden, fir dat op den
Ordre du jour vun dëser Kommissioun ze
setzen.

D’Madame Presidentin vun där Commission
de la Santé huet Iech gesot, dass d’un com-
mun accord an där Kommissioun décidéiert
ginn ass, wat an deene leschte Sitzunge
vun dëser Legislatur an där Santéskommis-
sioun géif gemaach ginn. Dat ass weder
vun der DP, nach vun iergendenger anerer
Fraktioun proposéiert ginn. Esou dass ech
der Meenung sinn, dass och dës Resolu-
tioun eigentlech sans objet ass.

❱❱❱ M. le Président.- Elo huet den Auteur
vun der Proposition de loi, déi honorabel
Madame Err, d’Wuert.

❱❱❱ Mme Lydie Err (LSAP).- Här Presi-
dent, ech hunn déi Resolutioun do ënner-
schriwwen ier ech den Artikel 60 gelies
hunn. Ech liesen Iech den Artikel 60 vir, aus
deem ervirgeet, dass wann d’Regierung
keng Positioun hëlt an deenen dräi Méint
respektiv an deene sechs Méint, dass een
da kann d’Prozedur viruféieren ouni den
Avis. Also hält näischt eng Kommissioun of,
déi wëllt, dat ze maachen, wann dat de Wël-
len ass. Et kann een op jidde Fall an där
Saach do de schwaarze Péiter net nëmmen
un d’Regierung schéissen.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame Err.

(Interruption)

Also, lauschtert emol. Mir mussen oppas-
sen, datt d’Debatt hei iwwert déi Resolu-
tioun net méi laang dauert wéi déi ganz In-
terpellatioun.

(Hilarité)

Den honorabelen Här Gibéryen huet elo
emol d’Wuert.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här
President. Ech hu just eng prinzipiell Fro,
wou ech net verstinn. Souwuel den Här
Fayot wéi d’Madame Mutsch hunn elo hei
erkläert, datt et net soll an d’Kommissioun
kommen, datt mer déi Resolutioun net solle
stëmmen. Ech verstinn dat net esou richteg,
well et hunn awer schliesslech zwou Kollee-
ginne vun der sozialistescher Partei, d’Ma-
dame Err an d’Madame Dall’Agnol, déi Re-
solutioun hei mat ënnerschriwwen.

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Aus dee-
neselwechten Ursaache firwat Dir och ën-
nerschriwwen hutt.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Ech
weess elo net, Här President…

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Aus dee-
neselwechten Ursaache fir déi Dir ënner-
schriwwen hutt. Dir hutt virdru selwer gesot,
dass Der zwar net alles drot, mä dass Der
awer ënnerschreift.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Majo, ge-
nau duerfir.

(Hilarité)

Här President, den Här Minister gëtt also
d’autant plus eng Argumentatioun, fir déi
Resolutioun hei ze stëmmen. Well mir hu ge-
sot, mir wëllen net quant au fond eis hei äus-
seren. Mir hätte gären, datt d’Prozedur soll
virugoen. Duerfir hu mer se ënnerschriw-
wen.

A wann den Här Minister elo hei en Zwë-
scheruff mécht, aus därselwechter Ursaach
hätten d’Madame Err an d’Madame
Dall‘Agnol ënnerschriwwen, da si mer eis jo
eens, datt d’Prozedur soll virugoen. Da
froen ech mech, firwat datt dann elo aner
Leit aus der LSAP hei wëllen, datt et net soll
virugoen.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Den honorabelen
Här Krieps kritt elo als leschte Riedner
d’Wuert.

(Interruption)

Pardon, den Här Bausch kënnt nach
duerno.

❱❱❱ M. Alexandre Krieps (DP), interpel-
lateur.- Här President, ech widderhuelen
dann nach eng Kéier: Ech hunn déi Interpel-
latioun eragereecht un de President vun der
Chamber, den Här Lucien Weiler, de 6.
Mäerz 2007.

❱❱❱ M. le Président.- Ech gesinn, datt et
net éischter gaang ass.

❱❱❱ M. Alexandre Krieps (DP), interpel-
lateur.- An ech maachen net de Programm
hei vun de Séance-publiqueën. Duerfir kann
ech den Här Fayot net verstoen. Ech ver-
stinn e wuel, well elo dräi Méint virun de
Wahlen ass en amgaang seng rigouréis
Standarden erofzedrécken, ebe fir d’Wah-
len ze wannen. Mä ech mengen, do kritt en
eng Desillusioun, well hei geet e géint all
prozedural Froe vun dësem Haus.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Här Bausch, wann
ech gelift.

(Interruptions diverses)

Also, lauschtert emol! Elo huet den Här
Bausch d’Wuert!

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Här President, éischtens wëll ech nach eng
Kéier hei rappeléieren, datt eng Resolutioun
sech net un d’Regierung riicht, mä un
d’Chamber selwer. Esou datt den Här Minis-
ter eigentlech an deem hei Spill, e kann na-
tierlech ëmmer d’Wuert ergräifen duerch
den Artikel vun der Verfassung zu allem, wat
e wëllt, dat ass selbstverständlech, mä an
der Logik vun der Saach léich et,…

(Interruptions et coups de cloche de la
Présidence)

…datt d’Regierung sech hei aus de Ge-
schäfter vum Parlament géif eraushalen.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Dat Zweet ass, Här President, ech mengen
d’Madame Presidentin vun der zoustänne-
ger Kommissioun huet elo gesot, et hätt een
am Fong sollen am Februar dat dann an
dee Programm do erabréngen, deen
d’Kommissioun sech nach ginn hätt bis de
Juni. Bon, mir sinn elo Februar, Mäerz. Dat
ass nach net esou laang hier.

D’Fro, déi sech jo stellt, an ech mengen,
datt de Wonsch besteet, zumindest bei sen-
ger Fraktioun, datt dat do nach soll disku-
téiert ginn, dat huet jo dat bestätegt, datt
zwee Membere vun der LSAP-Fraktioun ën-
nerschriwwen hunn op der Resolutioun,
soss wär se jo net esou déposéiert ginn. Et
schéngt also e ganz staarke Wonsch ze
sinn an där Fraktioun, fir dat nach ze disku-
téiere virum 7. Juni an dëser Legislaturpe-
riod.

(Interruption et hilarité)

Duerfir géif ech proposéieren: Et gëtt zwou
Méiglechkeeten. D’Kommissioun natierlech
ka selwer décidéieren; dat wär dat Ein-
fachst. Wann d’Madame Mutsch elo géif hei
opstoen a si géif eis soen: „Hei, ech ginn
Iech d’Garantie, dass ech derfir suerge
wäert, datt déi Proposition de loi nach dis-
kutéiert gëtt an der Kommissioun bis de 7.
Juni“, da brauche mer déi Resolutioun hei
net ofzestëmmen. Dann ass dat jo geschitt.

Wann dat awer natierlech net de Fall ass, da
verweigert jo d’Majoritéit an der Kommis-
sioun hei d’Recht, fir iwwert déi Proposition
de loi ze diskutéieren. Da bleift natierlech
dem Här Krieps näischt aneschters iwwreg
logescherweis, wéi se hei zum Vote ze stel-
len.

❱❱❱ Une voix.- Jo.

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Duerfir ass dat absolut legitim.

Duerfir, meng Fro ass dann un d’Madame
Mutsch: Kënnt dat nach zur Debatt an dee-
nen nächste Méint an der Kommissioun?
Dann, bon, kënne mer eis jo dee Vote spue-
ren. Wann net, da musse mer driwwer of-
stëmmen.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Madame Mutsch,
wann ech gelift.

❱❱❱ Mme Lydia Mutsch (LSAP).- Här
President, wéi ech éineschters scho gesot
hunn, huet bis elo d’Kommissioun hir Aar-
bechte selwer organiséiert an net e Mandat
vun der Chamber gebraucht, fir dës Aar-
bechten an Ugrëff ze huelen.

Et kann een natierlech elo am Zesummen-
hang mat der Oviedo-Konventioun déi ganz
Saach an d’Lächerlecht zéien. Mä mir hu
gemeinsam décidéiert eis ronderëm d’Bio-
medezin ze beschäftegen. An dunn hu mer
gesot, dass d‘Oviedo-Konventioun an deem
Zesummenhang mat traitéiert gëtt, well do
deelweis Elementer sinn, déi eis utile sinn
an der Diskussioun ronderëm d’Biomede-
zin.

Wann et de Wonsch ass vun der Commis-
sion de la Santé de Programm bis zum Enn
vun der Legislaturperiod nach eng Kéier op
d’Kopp ze geheien an aner Projeten, déi elo
schonn décidéiert sinn, zréckzestellen, fir
deen doten…

❱❱❱ Une voix.- Neen.

(Interruption)

❱❱❱ Mme Lydia Mutsch (LSAP).- …ze
behandelen, da sinn ech selbstverständ-
lech bereet fir dat an der Santéskommis-
sioun ze maachen.

❱❱❱ M. Xavier Bettel (DP).- Et ass an der
Vakanz!

❱❱❱ Une voix.- Mir hu Sitzungen an enger
Woch.

❱❱❱ M. le Président.- Voilà! Den Här Wol-
ter, wann ech gelift.

(Interruption)

Natierlech. D’CSV-Fraktioun huet sech bis
elo zréckgehalen. Här Wolter, wann ech ge-
lift.

❱❱❱ M. Michel Wolter (CSV).- Ech hunn e
bëssen nogelauschtert. Här President, et
ass awer net, dass mer keng Meenung der-
zou hätten.

❱❱❱ M. le Président.- Ech ginn dovun
aus.

❱❱❱ M. Michel Wolter (CSV).- Fir d’éischt
sinn ech mat der Madame Mutsch d’accord,
fir ze soen, dass d’Kommissioun hire Pro-
gramm soll organiséieren. Zum Zweete ver-
weisen ech op d’Reglement vun der Cham-
ber. Ech fannen et kee gudde Stil, wa mer
eis als Chamber selwer opfuerdere Saa-
chen ze maachen, déi an eise Reglementer
stinn. Dat, wat d’Diskussioun ubelaangt.

Wat de Fong vum Dossier ubelaangt, ver-
weisen ech op de Koalitiounsaccord, deen
déi zwou Parteie matenee geholl hunn. Mir
hunn e bestehend Gesetz.

(Interruptions)

Ee Moment. Mir hunn e bestehend Gesetz.
Dat Gesetz ass 30 Joer al, a mir hunn an de
Koalitiounsverhandlunge viru fënnef Joer
zwou Saache festgehalen: Éischtens, dass
mer géife kucken, am Kader vum beste-
hende Gesetz, d’Méiglechkeeten auszelo-
ten, fir dat Gesetz a sengem bestehenden
Inhalt kënnen deene Kritären no, déi men-
gen ech vun alle Parteien hei definéiert gi
sinn an déi mer net a Brasilien fannen, fir
deene gerecht ze ginn.441122 www.chd. lu
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Den Här Minister huet a senger Ried virdru
gesot, dass am Accord vun deenen zwee
Koalitiounspartner an deene leschte fënnef
Joer eng ganz Rei vu Punkte gemaach gi
sinn, notamment d’Mise à disposition vu
Préservatifen. Material, wat zur Verfügung
gestallt ginn ass fir an der Schoul, well et
ass virun allem an der Opklärung, wou mer,
mengen ech - an och grenziwwerschrei-
dend iwwer all Parteien hunn ech dat esou
gesinn -, déi beschte Progrèsë kënne maa-
chen. Et misst ee vläicht kucken, ob an der
Schoul dat Material och flächendeckend iw-
wert d’ganzt Land esou benotzt gëtt, wéi
dat gewënscht ass.

De medikamentösen Avortement, sur-
veilléiert duerch eng Konventioun mam
Planning familial, d’Méiglechkeet vum Rem-
boursement vu Préservatifen, dat sinn alles
Mesuren am Kader vum bestehende Ge-
setz. Doriwwer eraus hu mer festgehalen,
viru fënnef Joer, dass e Bilan géif gezu gi
vun der bestehender Législatioun, a wann
dee Bilan vun der bestehender Législatioun
géif virleien, dass mer dann eng Diskus-
sioun géifen doriwwer féieren, wat mer mat
dem Gesetz aus de 70er Jore géife maa-
chen.

Ech reagéieren dorobber, well ech alt nees
vum Kolleeg Bettel repetitiv heibanne virge-
worf kréien, dass, ëmmer wann et ëm Ge-
sellschaftspolitik géif goen, d’CSV sech en-
ger Diskussioun géif verschléissen.

(Interruptions)

Ech war elo fënnef Joer hei an der Chamber
an ech hu festgestallt, dass mer iwwer quasi
alles, wat d’Gesellschaftspolitik ubelaangt,
d’Méiglechkeet haten hei doriwwer ze dis-
kutéieren. Tëschent dem Fait, dass een iw-
wer Saachen diskutéiert an dass een am In-
halt net ëmmer därselwechter Meenung
ass, do ginn et zwou verschidde Klacken!

Mä dëser Koalitioun virzewerfen, dass mer
zur Gesellschaftspolitik keen Débat ge-
fouert hätten, da froen ech mech, wat mer
de Mëtteg hei gemaach hunn. Hu mer de
Mëtteg en Débat gefouert oder hu mer de
Mëtteg keen Débat gefouert? Wat d’Konklu-
siounen aus dem Débat sinn - mä dat ass
awer d’Spill vun der Demokratie a vum Par-
lamentarismus -, muss net heeschen, dass
jiddwereen därselwechter Meenung ass,
mä den Débat ass gefouert ginn.

Ech wëll fir meng Partei soen, dass mir drop
waarden, dass dee Bilan gezu gëtt. Well
ech mengen, dass et nëmmen op engem
kloer etabléierte Bilan vun engem beste-
hende Gesetz ass, wou een duerno kann
eng Diskussioun féieren, wat ee wëllt maa-
chen. D’CSV wäert sech op jiddwer Fall
esou enger Diskussioun, wann de Bilan do
läit, net verschléissen.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

(Interruptions)

❱❱❱ M. le Président.- Lauschtert emol,
mir sinn hei am Kader vun enger Resolu-
tioun, déi d’Chamber concernéiert. Et hunn
elo well eng Dose Riedner zu där Resolu-
tioun hei Stellung geholl, d’Positioune vun
deenen eenzelne Gruppe si kloer a mir
mussen elo zu engem Ofschloss kommen.

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Här Pre-
sident, ech wäert d’Chamber net ophalen,
ech wëll just dem honorabelen Här Wolter
soen, dass déi Mesuren, déi mer geholl
hunn, elo an deene leschte Méint respektiv
an deenen zwee Joer sech op e „Bilan“ op-
gebaut hunn, deen ech der Regierung ge-
maach hunn iwwert d’Applikatioun vum Ge-
setz iwwert den Avortement, dass mer also
an dëser Period dat...

❱❱❱ M. le Président.- Här Minister, ent-
schëllegt, ech gesinn net, wat dat doten elo
mat eiser Resolutioun hei ze doen huet!
Deementspriechend...

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Ech sinn
an 30 Sekonne fäerdeg. Dass mer dat ge-
maach hunn opgrond vun deem...

(Interruptions)

...vun deem, Här President, wat mer konnte
maachen, am Rahme vun der bestehender
Gesetzgebung.

(Interruption)

Voilà. Mä dee „Bilan“ ass un d’Regierung
gaang, an déi Mesuren, déi ech geholl
hunn, sinn dorobber opgebaut.

❱❱❱ M. Carlo Wagner (DP).- Firwat huet
d’Commission de la Santé dee Rapport net
kritt?

❱❱❱ M. le Président.- Här Minister, kënnt
Dir mer soen, wéi dee „Bilan“ eis an der Pro-
blematik vun dëser Resolutioun soll weider-
féieren. Här Fayot.

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Also nach eng
Kéier eng Question d’ordre. Mir hunn hei
eng Resolutioun, wou d’Presidentin vun der
zoustänneger Kommissioun ons seet, dass
se déi Resolutioun net brauch, wann an där
Kommissioun décidéiert gëtt, doriwwer ze
diskutéieren. Also ass déi Resolutioun iw-
werflësseg, an duerfir fannen ech...

(Interruptions)

Duerfir fannen ech, dass een hei och
d’Question préalable stelle kéint, qu’il n’y a
pas lieu de voter, well e ganz kloere Wëlle
vun der Presidentin vun der Kommissioun
ausgeschwat ginn ass, fir dat an där Kom-
missioun ze diskutéieren, wann d’Kommis-
sioun dat décidéiert.

(Interruptions)

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Et ass dach net déi Kommissioun, déi hei
den Ordre du jour fixéiert. Et ass...

❱❱❱ M. le Président.- Lauschtert emol.
Mir hunn eng Resolutioun hei, an all Grupp
huet elo seng Positioun duergeluecht, wat
déi Resolutioun hei ubelaangt. Mir sollen elo
eng Décisioun iwwert déi Resolutioun hue-
len an deementspriechend gëtt elo of-
gestëmmt.

Vote

D’Resolutioun ass ofgelehnt mat 37 Nee-
Stëmmen, géint 21 Jo-Stëmmen.

Ont voté oui: MM. Eugène Berger, Xavier
Bettel, Mme Anne Brasseur, M. Fernand Et-
gen, Mme Colette Flesch, MM. Charles

Goerens, Paul Helminger, Alexandre Krieps,
Claude Meisch et Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira, Jean Huss, Henri Kox et
Mme Viviane Loschetter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen.

Ont voté non: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement, Mmes
Christine Doerner, Marie-Josée Frank, Fa-
bienne Gaul, MM. Marcel Glesener, Norbert
Haupert, Mme Françoise Hetto-Gaasch,
MM. Ali Kaes, Paul-Henri Meyers, Laurent
Mosar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Mar-
cel Sauber, Jean-Paul Schaaf, Marco
Schank, Marc Spautz, Mme Martine Stein-
Mergen, MM. Fred Sunnen, Lucien Thiel,
Lucien Weiler, Raymond Weydert et Michel
Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John Casteg-
naro, Mme Claudia Dall’Agnol, M. Fernand
Diederich, Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot,
Jean-Pierre Klein, Mme Lydia Mutsch, MM.
Roger Negri, Jos Scheuer, Romain Schnei-
der et Roland Schreiner.

Domat ass dës Debatt definitiv ofgeschloss.

3. 5819 - Projet de loi

a) relatif aux contrôles et
aux sanctions concernant
l’enregistrement, l’évaluation
et l’autorisation des sub-
stances chimiques et les res-
trictions y applicables, telles
que ces substances sont vi-
sées par le règlement (CE)
N°1907/2006 du Parlement
européen et du Conseil du 18
décembre 2006 concernant
l’enregistrement, l’évaluation
et l’autorisation des sub-
stances chimiques, ainsi que
les restrictions applicables à
ces substances (REACH), ins-
tituant une agence euro-
péenne des produits chi-
miques, modifiant la directive
1999/45/CE et abrogeant le
règlement (CEE) N°793/93 du
Conseil et le règlement (CE)
N°1488/94 de la Commission
ainsi que la directive
76/769/CEE du Conseil et les
directives 91/155/CEE,
93/67/CEE, 93/105/CE et
2000/21/CE de la Commission

b) modifiant la loi modifiée
du 15 juin 1994

- relative à la classification,
l’emballage et l’étiquetage
des substances dangereuses

- modifiant la loi du 11 mars
1981 portant réglementation

de la mise sur le marché et de
l’emploi de certaines sub-
stances et préparations dan-
gereuses

c) modifiant la loi du 3 août
2005 relative à la classifica-
tion, à l’emballage et à l’éti-
quetage des préparations
dangereuses

d) abrogeant la loi modifiée
du 11 mars 1981 portant ré-
glementation de la mise sur
le marché et de l’emploi de
certaines substances et pré-
parations dangereuses (suite)
Mir kommen elo zum Vote vum Projet de loi
5819 iwwert d’REACH-Direktiv.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

De Projet de loi 5819 ass ugeholl mat 48 Jo-
Stëmmen, bei 7 Nee-Stëmmen a 4 Absten-
tiounen.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement, Mmes
Christine Doerner, Marie-Josée Frank, Fa-
bienne Gaul, MM. Marcel Glesener, Norbert
Haupert, Mme Françoise Hetto-Gaasch,
MM. Ali Kaes, Paul-Henri Meyers, Laurent
Mosar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Mar-
cel Sauber, Jean-Paul Schaaf, Marco
Schank, Marc Spautz, Mme Martine Stein-
Mergen, MM. Fred Sunnen, Lucien Thiel,
Lucien Weiler, Raymond Weydert et Michel
Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John Casteg-
naro, Mme Claudia Dall’Agnol, M. Fernand
Diederich, Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot,
Jean-Pierre Klein, Mme Lydia Mutsch, MM.
Roger Negri, Jos Scheuer, Romain Schnei-
der, Roland Schreiner et Mme Vera Spautz
(par Mme Claudia Dall’Agnol);

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel, Mme
Anne Brasseur, M. Fernand Etgen, Mme Co-
lette Flesch, MM. Charles Goerens, Paul
Helminger, Alexandre Krieps, Claude
Meisch et Carlo Wagner.

Ont voté non: MM. Claude Adam, François
Bausch, Félix Braz, Camille Gira, Jean
Huss, Henri Kox et Mme Viviane Loschetter.

Se sont abstenus: MM. Gast Gibéryen,
Jacques-Yves Henckes, Jean-Pierre Koepp
et Robert Mehlen.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

D’Sitzung ass opgehuewen.

(Fin de la séance publique à 16.47
heures)
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❱❱❱ M. le Président.- D’Sitzung ass op.

Huet d’Regierung der Chamber iergendwel-
lech Matdeelungen ze maachen?

❱❱❱ Mme Mady Delvaux-Stehres,
Ministre de l’Éducation nationale et de la
Formation professionnelle.- Neen, Här Pre-
sident.

❱❱❱ M. le Président.- Dann huele mer Akt
dovunner.

Mir kommen direkt zum éischte Punkt vun
eisem Ordre du jour vun haut de Mëtteg, dat
ass d’Aktualitéitsstonn, ugefrot vum Grupp
vun deene Gréngen, iwwert de SREA an
den SGE. D’Riedezäit Artikel 84(2), Ma-
dame Delvaux, vum Chambersreglement
gesäit Folgendes vir: Déi gréng Fraktioun
huet zéng Minutten, déi aner Fraktioune fën-
nef Minutten, d’Sensibilités politiques zwou
Minutten an d’Regierung eng Véirelstonn.
Do gesitt Der, wéi équitabel an zevirkom-
mend d‘Chamber mat der Regierung ass!

Et si bis elo ageschriwwen: d’Madame
Hetto, den Här Berger, den Här Scheuer an
den Här Mehlen. D’Wuert huet elo als Ver-
trieder vun där grénger Fraktioun den hono-
rabelen Här Adam. Här Adam, wann ech
gelift.

1. Heure d’actualité deman-
dée par le groupe Déi Gréng
au sujet des conséquences
de la réforme scolaire sur le
SREA et le SGE

❱❱❱ M. Claude Adam (DÉI GRÉNG).-
Merci, Här President. Här President, Ma-
dame Minister, léif Kolleegen a Kolleegin-
nen, et wier an eisen Ae richteg gewiescht,
d’Strukture vun der Éducation différenciée -
déi ech am weideren Discours Édiff dann
nennen - an och all Servicer vun der Édiff,
wéi de Service rééducatif ambulatoire
(SREA) oder de Service de guidance de
l’enfance vun Ufank un an d’Reform vun der
Grondschoul anzebezéien. Et ass net lo-

gesch, mat Begrëffer wéi „Inclusion“ oder
„Cohésion sociale“ ze hantéieren an dann
dës Strukturen net mat an d’Considératiou-
nen ze huelen.

Mir stellen d’Existenz vu verschiddenen
Édiff-Zentren net a Fro. Mir mengen, datt et
ëmmer wäert eng IMC oder eng Logo oder
aner speziell Infrastrukture musse ginn, well
et ëmmer wäert Kanner ginn, déi esou eng
intensiv a spezialiséiert Hëllef brauchen, déi
hinne besser an esou engem Zenter wéi an
enger anerer Schoul kann ugebuede ginn.

Dës spezialiséiert Zentre solle méiglechst
no un aner Schoulen ugebonne sinn a si
däerfe keen Alibi ginn, fir Kanner mat Léier-
schwieregkeeten oder mat relativ liichte Ver-
halensopfällegkeeten aus der normaler
Schoul erauszehuelen.

Kanner mat richteg problemateschem Ver-
hale musse mer och haut nach gréissten-
deels an d’Ausland schécken. Dat ass ee
Problem, deen eng Heure d’actualité fir
sech verdéngt.

An där kuerzer Zäit vun der Heure d’actua-
lité vun haut geet et net drëms, déi ganz
Éducation différenciée op de Leescht ze
huelen. Ech erlabe mer just, dat als een
noutwendegen an iwwerfällege Schrëtt ze
bezeechnen.

Ech kommen dann och elo direkt op den
haaptsächleche Sujet vun haut zréck: de
Service de guidance an de SREA an
d’Méiglechkeeten, déi dat neit Gesetz iw-
wert den Enseignement fondamental op-
mécht.

De Service de guidance huet sech aus dem
Gesetz vum 14. Mäerz 1973 iwwert d’Édiff
entwéckelt an ass och e Service vun der
Édiff. Eng ronn 50 Leit sinn a multiprofessio-
nellen Équipen organiséiert. Si beroden an
assistéiere bei psychologeschen, erzéiere-
schen oder schoulesche Problemer.

De SREA huet sech iwwert d’Gesetz iwwert
d’Intégration scolaire des enfants affectés
d’un handicap vun 1994 entwéckelt. Déi
multiprofessionell Équipë vum SREA schaf-
fen eigentlech just op Uweisunge vun de
Commissions médico-psycho-pédago-
giques, deenen hir Missioune mam neie Ge-
setz d’Commissions d’inclusion iwwerhue-
len. D’Leit vum SREA ginn a Schoulklassen
a schaffe mat Kanner, déi spezifesch Be-
soinen hunn, am Prinzip an der Klass sel-
wer.

An der Sektioun 4 vum zweete Kapitel vum
neie Grondschoulgesetz geet et ënner ane-
rem ëm d’Hëllefsmoossname bei Léierpro-
blemer. Hei gëtt festgehalen, datt an all Ins-
pektescharrondissement eng Équipe multi-
professionnelle ageriicht gëtt, datt dës
Équipe sech aus Leit aus der Édiff, der
Logo an net weider definéierte Spezialisten
zesummesetzt.

Den Artikel 28 seet, datt de Schoulinspekter
de Chef ass. Dat héiert net jiddweree gären.
Et schéngt eis awer kloer an dierft och kaum
mëssverstane ginn.

An der Broschür, déi dës Woch vum Minis-
tère un d’Eltere verdeelt gouf, steet, datt
d’Commission d’inclusion den Elteren even-
tuell eng Assistance an der Klass - an ech
zitéieren -: «par un membre de l’équipe mul-
tiprofessionnelle (appelée auparavant
„heures SREA“)» géif proposéieren. Et
schéngt also op den éischte Bléck einfach:
Équipe multiprofessionnelle ass gläich
SREA. Mä esou einfach solle mir eis et eiser
Meenung no net maachen.

Am Kapitel 4 iwwert d’Schoulpersonal gëtt
fir d’éischt am Artikel 67 festgehalen, datt
d’Personal, dat an der Grondschoul interve-
néiert, sech zesummesetzt aus dem Perso-
nal vun der Schoul an aus dem Personal
vun den Équipes multiprofessionnelles.

Am Artikel 68 ginn 18 verschidde Beruffer
opgezielt, déi an Zukunft kënnen zum
Schoulpersonal gezielt ginn.

Am Artikel 69 gëtt festgehalen, datt déisel-
wecht 18 verschidde Professioneller zur
Équipe multiprofessionnelle kënne gehéie-
ren.

Mir haten als Gréng dës Méiglechkeet extra
gefrot, well esou eng breet Definitioun vu
méiglechem Schoulpersonal eng ganz Rei
Perspektiven a Richtung inklusiv Schoul op-
mécht. Et ass also theoretesch méiglech,
datt eng Schoul en eegene Schoulpsycho-
log, en eegenen Éducateur gradué, en
eegenen Orthophonist an esou weider kritt.

Well also, éischtens, villes méiglech ass, et
awer u klore Richtlinne feelt; well zweetens
am Gesetz iwwert d’Schoulpersonal nach
just Rieds geet iwwert d’Schoulmeeschte-
ren, Éducateuren an Éducateur-graduén,
Inspekteren, d’Réserve des suppléants, an
net méi vun deenen anere ville Spezialisten;
a well drëttens et haut ee SREA an ee Ser-
vice de guidance ënnert dem Deckel vun
der Édiff an eise Schoule gëtt, wollte mir
wëssen, Madame Minister, wéi déi Artikelen
68 an 69 vum neie Schoulgesetz ze inter-
pretéiere sinn.

Sollen de SREA an de Service de guidance
mat hire regionale Büroe weiderhi bei der
Édiff bleiwen? Dat kéint een als contraire
zum Gedanke vun enger inklusiver Ap-
proche vun eisem Schoulsystem betruech-
ten. Mir sinn éischter der Meenung, datt déi
ganz Éducation différenciée an d’Schoul
misst integréiert ginn.

Sollen de SREA an de Service de guidance
aus der Édiff erausgeholl ginn an eng
eegestänneg Struktur ginn, esou ähnlech
wéi d’SPOSen an de Lycéeën? Sollt dat de
Fall sinn, da misst och gekläert ginn, ob dës
nei Struktur dann en eegenen Direkter géif
kréien, wéi d’Zesummenaarbecht mam Ins-
pekter a mam Comité d’école geregelt wier
a wéi eng weider Vir- an Nodeeler dës Ap-
proche hätt.

Sollten déi méi grouss Schoule selwer kën-
nen hir Spezialisten zougedeelt kréien, déi
méi kleng Schoulen awer op regional multi-
professionell Équipë kënnen zougräifen?
Dat wier fir eis déi schéinste Léisung. Déi
géif awer staark Schoule mat enger staarker
Organisatioun a klore Kritäre verlaangen,
wéini datt wéi ee Personal dierft agestallt
ginn.

Am Artikel 38 vum Grondschoulgesetz, wou
et ëm de Kontingent vu Stonne geet, déi en-
ger Schoul zur Verfügung gestallt ginn, do
ass jo kee Kritär wéi Enfants à besoins spé-
cifiques festgehale ginn.

Egal wéi eng Léisung datt Iech virschwieft,
Madame Minister, et wier an eisen Ae sënn-
voll, Service de guidance a SREA net méi
getrennt vuneneen agéieren ze loossen. Et
wier wichteg emol eng Kéier ze klären, ob
d‘Psychologe vum Service de guidance
Schoulpsychologe sinn, déi am Déngscht
vun der Schoul an de Schoulkanner stinn,
oder Psychologen, déi onofhängeg an aus-
serhalb vun der Schoul mat Schoulkanner
schaffen, wéi dat haut éischter d’Vue ass.

Egal wéi eng Léisung datt Iech virschwieft,
mam aktuelle Fonctionnement vum SREA
kënne mir net zefridde sinn.

De Kontingent vun de SREA-Stonne gëtt
nämlech net no de Besoinë vun de Kanner
berechent, mä no engem fixë Montant vu
Stonnen, déi dann all Inspekter zur Verfü-
gung gestallt kritt an déi nom Motto „Mir hël-
lefen iwwerall e bëssen, hunn awer net déi
néideg Moyenen, fir eng seriö Integratiouns-
aarbecht an de Schoulen ze maachen“ pro
Secteur verdeelt ginn.

Mir erliewen ëmmer erëm, datt eenzel Kan-
ner net déi SREA-Stonne kréien, déi se ei-
gentlech bräichten. Mir erliewen ëmmer
erëm, datt keng SREA-Stonne méi do sinn,
wann ee Kand d’Gemeng an domat den
Inspekteschsecteur wiesselt.

Dës Situatioun riskéiert an Zukunft éischter
nach méi kriddelech ze ginn. Bis elo konnt
zum Beispill eng Gemeng engem betraffene
Kand an dem Léierpersonal bäisprangen,
andeems schnell op Imprévuë reagéiert
ginn ass. Zum Beispill am Fall, wou ee
Kand, wat eng speziell Hëllef brauch, nei an
d’Gemeng geplënnert ass. Duerch déi ex-
klusiv Nominatioun vum Schoulpersonal
duerch de Stat wäert et net méi méiglech
sinn, datt eng Gemeng kuerzfristeg Leit
astellt, déi a speziellen an onerwaarte Situa-
tiounen hëllefe kënnen.

Mir gesi bei de limitéierte SREA-Stonnen
och e Widdersproch zum Gesetz vun der
Aide à l’enfance et à la famille vum 22. De-
zember 2008.

Am Artikel 4 vun dësem Gesetz gi mir den
Elteren ee Recht, sech un den Office natio-
nal de l’enfance ze wenden, wann hir Kan-
ner an enger Noutsituatioun sinn. Dat misst
jo eigentlech och fir schoulesch Noutsitua-
tioune gëllen.

Am Artikel 6 vun dësem Gesetz steet, datt
den ONE, den Office national de l’enfance,
géif intervenéieren «pour évaluer individuel-
lement les ressources et les difficultés d’en-
fants, de jeunes adultes et de familles dont
la situation est considérée comme critique
par des acteurs des domaines psychoso-
cial, scolaire, médical ou judiciaire».

Emol dovun ofgesinn, datt hei den Office
national de l’enfance der Commission mé-
dico-psycho-pédagogique nationale wäert
op d’Zéiwen trëppelen, schéngen eis dës
Bestëmmunge contraire zu engem Hëllefs-
déngscht mat enger fixer Stonnenzuel, also
contraire zum aktuelle Fonctionnement vum
SREA.

Mir trieden a fir eng Schoul, wou méiglechst
all Kanner kënnen zesumme léieren. Dat
geet awer nëmmen, wa mer dat néidegt
Personal an eise Schoulen hunn. Wa mer
dat néidegt Personal net zur Verfügung stel-
len, da schuede mir der Iddi vun der Inclu-
sioun, mir schaffen net am Interessi vun alle
Kanner a mir découragéieren dat motivéiert
Léierpersonal.

An deem Sënn, Madame Minister, wéi
gesäit et konkret fir déi Leit aus, déi beim
SREA a beim Service de guidance de l’en-
fance schaffen? Musse si sech op Ännerun-
gen astelle schonns bei der Rentrée 2009,
oder bleift einstweilen alles beim Alen? Wéi
gesitt Dir, Madame Minister, déi mëttelfris-
teg Entwécklung beim SREA an am Service
de guidance, ënner anerem och am Kontext
vun de Strukture vun der Éducation différen-
ciée insgesamt?

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Adam.
Den éischten ageschriwwene Riedner ass
d‘Madame Hetto.

Débat

❱❱❱ Mme Françoise Hetto-Gaasch
(CSV).- Madame Minister, Här President, Dir
Dammen an Dir Hären, déi gréng Fraktioun
huet dës Aktualitéitsstonn ugefrot, well si
gäre wéisst, wat fir eng Auswierkungen
d’Reform vun der Primärschoul op de Ser-
vice rééducatif ambulatoire, also de SREA,
an och op de Service de guidance wäert
hunn.

Béid Servicer, déi jo en Deel vun der Éduca-
tion différenciée sinn, hunn als Aufgab,
sech ëm Schoulkanner mat spezifesche Be-
soinen ze këmmeren. Esou betreit de Ser-
vice de guidance Kanner tëschent dräi an
zwielef Joer, déi psychologesch, erzéie-
resch, schoulesch, neurologesch an och
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mental Problemer hunn, währenddeems de
SREA sech ëm Kanner bekëmmert, déi
wéinst enger mentaler, motorescher, senso-
rieller oder charakterieller Behënnerung
speziell erzéieresch Besoinen hunn.

Bis dato hunn dës Servicer esou fonction-
néiert, dass d’Enseignanten oder d’Eltere
bei Kanner mat spezifesche Problemer
sech entweder direkt beim zoustännege
Service gemellt hunn oder awer de SREA in-
direkt iwwert de Wee vun der Commission
médico-psycho-pédagogique ageschalt
hunn.

Fir awer elo am Kader vun enger globaler
Reform vun der Schoul och d’Aktioune vun
deenen eenzelne Servicer vun der Édiff an
de Centres de logopédie besser openeen
ofzestëmmen, gesäit dat neit Gesetz iwwert
d’Organisatioun vum Fundamentalunter-
recht a sengen Artikele 27 an 28 vir, dass
éischtens, multiprofessionell Équipë ge-
schafe ginn, déi sech ënner anerem aus
dem Personal vun der Édiff an der Logope-
die zesummesetzen, an dass zweetens, déi
Équipen hir Interventiounen an der Primär-
schoul ënnert der Responsabilitéit vum Be-
zierksinspekter ausféiere wäerten.

D’Zil vun dëse Bestëmmungen ass deemno
ganz kloer d’Aktivitéite vun den eenzelne
Servicer vun der Édiff ze bündelen, fir dass
se méi rationell fonctionnéieren an och méi
effizient schaffe kënnen.

Fir d’CSV-Fraktioun gëtt et duerfir och kee
Grond fir d’Édiff mam Fundamentalunter-
recht ze fusionéieren. Bei der Édiff handelt
et sech nämlech ëm eng historesch ge-
wuesse Struktur, déi scho laang um Terrain
präsent ass an déi e ganz anert speziali-
séiert Personal wéi d’Primärschoul huet an
doduerch op Kanner mat spezifesche Be-
soinë kann agoen.

Derbäi kënnt, dass déi eenzel Servicer vun
der Édiff jo genee wéi de Fundamentalun-
terrecht och dem Éducatiounsministère ën-
nerstinn. Béid Strukture sinn deemno
schonn en Deel vun engem Ganzen. Duerfir
gesi mir als CSV och net de Sënn, fir déi
zwou Komponente mateneen ze verschmël-
zen.

Dëst ass iwwregens och guer net de
Wonsch vun der Majoritéit vum betraffene
Personal. Am Géigendeel, déi concernéiert
Servicer wëlle weider ënnert dem Mantel
vun der Édiff bestoe bleiwen. A besonnesch
hofft d’Personal vum SREA, dass d’Schoul-
reform him et erlaabt, sech duerch d’Aféie-
rung vun enger differenzéierter Pedagogik
an der individueller Betreiung vun de Kan-
ner nees verstäerkt op seng initial Missioun
kënnen ze konzentréieren, nämlech d’Be-
treiung an d’Integratioun vun de behënnerte
Kanner.

Momentan ass nämlech de SREA haapt-
sächlech mat Léier- a Verhalensproblemer
vu Schoulkanner konfrontéiert an huet net
méi déi néideg Zäit, fir sech ëm d’Betreiung
an d’Integratioun vu behënnerte Kanner ze
bekëmmeren. D’Schoulreform géif et de
Servicer vun der Édiff also erméiglechen,
sech nees voll a ganz op hir ursprünglech
Aufgab kënnen ze konzentréieren.

Här President, léif Kolleeginnen a Kollee-
gen, wéi elo genee déi multidisziplinär
Équipë vun der Édiff an der Logopedie mat
an d’Organisatioun vum Fundamentalunter-
recht agebonne ginn, dorunner schafft mo-
mentan en Aarbechtsgrupp, dee sech aus
Vertrieder vum Ministère, den Inspekteren
an der Édiff zesummesetzt. Och an Zukunft
wäert d’Édiff der École fondamentale mat hi-
rer Expertise a mat hirer Erfahrung zur Säit
stoen, fir ze versichen, all Kand bescht-
méiglech ze encadréieren an och ze inte-
gréieren.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Hetto. Dann ass et um Här Berger. Duerno
kënnt den Här Scheuer.

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Merci, Här
President. Dir Dammen an Dir Hären, viru
manner wéi zwee Méint huet d’Majoritéit hei
an der Chamber dat neit Grondschoulge-
setz gestëmmt. Bei deenen Debatten hat
ech am Numm vu menger Fraktioun kriti-
séiert, datt dës Reform eng Rei strukturell
Schwaachpunkter hätt, besonnesch wat
d’Ëmsetzung vum Gesetz géif betreffen.
Ech hat och gesot, datt et eng Reform vun
de verpasste Chancë wär.

Ech hat op eng Rei Inkohärenzen a Schwie-
regkeeten higewisen, déi sech géife schnell
bei der Ëmsetzung bemierkbar maachen.
Dat bestätegt sech elo lues awer sécher um
Terrain dobaussen.

Ënner anerem ass verpasst ginn, d’Éduca-
tion différenciée an d’Grondschoulgesetz
mat anzebannen. Mir sinn nach wie vor der

Meenung, datt dat keng gutt Saach ass. Mir
sinn net domadder d’accord. Dat ass ent-
géint der Iddi vun der Integratioun vun de
behënnerte Kanner an eis normal Grond-
schoul.

D’Regierung wollt dat jo net maachen. Do-
madder verbonnen ass dann elo och déi
spezifesch Fro iwwert d’Plaz an d‘Missioun
vun der Éducation differenciée, mä awer
och hei méi spezifesch vum SREA an dem
Service de guidance. De Claude Adam huet
en détail elo grad déi verschidde Schwie-
regkeeten an Aspekter beliicht, deem u
sech praktesch näischt bäizefüge wär.

Mat deem neie Gesetz hu mer elo eng Rei
nei Expertegremien, déi en place gesat gi
sinn - Équipes multiprofessionnelles, Com-
missions d’inclusion scolaire an esou wei-
der -, déi och elo Aufgabe mat ofdecken,
déi zum Deel an der Vergaangenheet vum
SREA ofgedeckt gi sinn. De SREA war jo op
eng gewëssen Aart a Weis e Bindeglied të-
schent der Éducation différenciée an der
Primärschoul, mat der Missioun, fir Kanner
mat Handicap oder à besoins éducatifs
spéciaux Hëllefstellung ze bidden, och am
Kader vun der klassescher Primärschoul.

Wat bleiwen elo d’Missioune vum SREA? Gi
se exklusiv elo fir spezifesch Aufgaben an
der Éducation différenciée agesat oder
nëmmen do zréckbehalen? Wat jo dann och
géif bedeiten, datt ee strukturell och nach
méi e grousse Käil tëschent d‘Grondschoul
an d‘Éducation différenciée géif dreiwen.

Och fir de Service de guidance stellt sech
d’Fro, wou hir Plaz elo ass a wat fir eng Mis-
sioune si dann an deem Kader vun där gan-
zer Grondschoulreform nach hunn.

Ech wéilt och drun erënneren, datt d’Inspek-
teren op déi Problematik a verschidden Avi-
sen higewisen haten, schonn eng ganz Zäit
ier d’Dokumenter oder ier déi éischt Projete
vun dem Grondschoulgesetz virlouchen.
Als Experte schlechthin um Terrain hate si
och proposéiert, datt de SREA sollt komplett
un déi nei Grondschoul rattachéiert ginn,
gradesou wéi si och gefrot haten, fir d’Édu-
cation différenciée an d’Grondschoul ze in-
tegréieren.

Op déi Avisë war jo net gelauschtert ginn.
Mir mussen also feststellen, datt elo Beden-
ken, déi während den Debatte waren, déi
virun den Debatte waren, déi zum Ausdrock
komm sinn, berechtegt waren an datt mer
elo bei der Ëmsetzung vum neie Grond-
schoulgesetz awer déi eng oder aner On-
kloerheeten a Froen hunn, wou mer nach
keng Äntwerten hunn.

Ech wéilt, fir ofzeschléissen, och nach soen,
datt dat hei wahrscheinlech net déi eenzeg
Froen an Onkloerheete sinn, mat deene mer
wäerten an den nächste Wochen a Méint
nach konfrontéiert gi bei der Ëmsetzung
vum Gesetz vum Januar. Et wäert sécher-
lech och nach esou sinn, datt mer déi eng
oder aner Kéier hei an der Chamber mus-
sen nei légiféréieren, fir dann déi Saachen,
déi mer do verpasst hunn oder schlecht ge-
maach hunn, mussen ze redresséieren.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Berger.
Dann ass et um Här Vizepresident Scheuer
fir d’Wuert ze ergräifen.

❱❱❱ M. Jos Scheuer (LSAP).- Merci, Här
President. Virun zwee Deeg war ech bass
erstaunt, wéi ech nogelauschtert hunn, wat
d’Vertriederin vun deene Gréngen hei bei
der Diskussioun iwwert den Handicap ge-
sot huet. Dat huet geklong wéi wann déi Leit
mat Handicap, d‘Kanner mat Handicap am
neie Schoulgesetz guer net méi géife vir-
kommen. D’Kanner mat Handicap am neie
Schoulgesetz bleiwen „außen vor“. Si ginn
ignoréiert.

Den Här Adam war Gott sei Dank méi nuan-
céiert. Den Här Adam kennt d’Schoulge-
setz. Den Här Adam kennt och de SREA an
e kennt de Service de guidance. Seng Inter-
ventioun war Gott sei Dank méi nuancéiert,
wéi déi offiziell Positioun vun deene Grén-
gen, wéi iwwert den Handicap diskutéiert
ginn ass.

Déi nei Grondschoul ass eng École d’inclu-
sion. Dat ass d’Absicht gewiescht, wéi dat
Gesetz gemaach ginn ass. Déi nei Schoul
ass eng Schoul, déi d‘Cohésion sociale als
eent vun deene wichtegsten Ziler vun der
Reform duergestallt huet, an dat ass eng
Spezifissitéit vun där doter Schoul. Déi nei
Schoul, déi mécht den Enseignement spé-
cial iwwerflësseg. Dat, muss ee soen, ass
bis elo net gesot ginn heiuewen.

Mä déi nei Schoul absorbéiert net d’Édiff.
Dat war gewosst. Et war net d’Absicht, fir
d’Édiff ze absorbéieren. Ech sinn och der
Meenung, datt et am Fong iwwerflësseg ass
oder ze fréi ass, iwwert d’Ausriichtung vum

SREA an iwwert d’Ausriichtung vum Service
de guidance an der Zukunft a souguer an
nächster Zukunft ze diskutéieren. D’éischt
Schoul ass eng École d’inclusion, dofir hu
mer d’Équipen dohinnergesat, dofir gëtt et
deen Artikel mat deene ville Beruffer, déi
kënnen intervenéieren an där neier Schoul.
Et ass eng Schoul, déi den individuelle Be-
dierfnisser vun de Kanner Rechnung droe
muss an déi och den individuelle Bedierf-
nisser vun de Kanner mat Handicap Rech-
nung droe muss.

Ech liesen dann den zweeten Alinea vun
deem Artikel vir, deen zitéiert ginn ass. Den
Artikel 27 seet: «Ces équipes multiprofes-
sionnelles comprennent le personnel de
l’éducation différenciée et de Centres de lo-
gopédie, des instituteurs de l’enseignement
spécial affectés à une commune de l’arron-
dissement et d’autres experts dans l’aide,
l’appui et l’assistance à donner aux élèves
en question.» Dat heescht, d’Édiff ass net
getrennt vun där Basisschoul. D’Édiff ass
mat dran.

An déi Équipes multiprofessionnelles, déi
stinn net ënnert der Tutelle, mä ënnert der
Kontroll vum Inspekter. An ech si perséin-
lech der fester Iwwerzeegung, datt d’Ins-
pektorat just am Beräich vun der Inclusioun,
am Beräich vun der Integratioun eng im-
mens wichteg Roll ze spillen huet, fir als Ka-
talysator tëschent deenen eenzelne Grup-
pen ze wierken. Den Inspekter huet Wei-
sungsbefugnis an den Inspekter muss och
d’Prioritéiten definéieren, ënnert deenen
oder no deenen déi Équipes multiprofes-
sionnelles ze schaffen hunn.

Doraus ergëtt sech folgend Konsequenz:
De 15. September leeft d’Grondschoul un.
A scho wa se uleeft, muss gekuckt ginn, wéi
vill Integratioun méiglech ass, wat de Maxi-
mum vun Integratioun ka sinn, déi een an
deenen eenzelne Schoulen, an deenen een-
zelne Schoulzentre maache kann. Dofir gëtt
et noutwendeg fir schonn am September
2009 déi jëtzeg Édiff anzebannen an
d’Schoulorganisatioun. Dat ass vierdergrën-
neg d’Tâche vun de staatlechen Instanzen,
vun den Équipes multiprofessionnelles, déi
et gëtt. Dat ass awer och d’Tâche, déi ee
bei der Schoulorganisatioun muss berück-
sichtegen.

D’Gemenge sinn also och gefuerdert, an da
léist sech och déi Angscht, datt eng Lass-
koppelung vun der Édiff vum normale
Schoulbetrib kéint geschéien. Et war ni
d‘Absicht an et wär och contraire zum
Schoulgesetz, wa mer dat géife maachen.
D’Philosophie vun deem Gesetz ass eng
Philosophie vun der Inclusioun, ass eng Phi-
losophie vun der Integratioun. Wéi mer se
elo maachen a wéi se dann definitiv aus-
gesäit, dat gesi mer, wa mer op eng éierlech
Aart a Weis e Suivi maache vun dësem Ge-
setz a wa mer eis Konklusiounen zéien, no
engem Joer, vläicht schonn éischter, mat
Rapports intermédiaires, no engem Joer
oder no zwee Joer. Do läit d’Zukunft vun der
Édiff.

Wat Rescht bleift, wat fir eng Frange vu Kan-
ner net kann integréiert ginn. Et ass net
nëmmen eng Fro vu Fangerspëtzegefill, mä
et ass virun allem eng Fro vun enger Astel-
lung vis-à-vis vu Kanner, wou den Handicap
esou ass, datt ee se guer net oder nëmme
schlecht oder nëmmen deelweis be-
schränkt kann integréieren. Déi Frange
wäert ëmmer Rescht bleiwen.

Dat ass och erauskomm an deene villen En-
trevuen, déi mengen ech all Parteie mat den
Elteren haten an och mam Personal vun der
Édiff. Gi mer deem neie Schoulgesetz eng
Chance, da gi mer och der Édiff eng
Chance, fir sech ze restrukturéiere mam
SREA a mam Service de guidance.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Scheuer.
Den Här Mehlen huet d’Wuert nach gefrot.

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Merci,
Här President. D’Reform vum Virschoul- a
vum Primärschoulunterrecht, an Zukunft
Grondschoulunterrecht, huet méi Froen op-
gelooss, wéi der beäntwert gi sinn. En Deel
vun deene Froe sinn haut vum Här Adam
hei opgeworf ginn, eiser Meenung no zu
Recht. Mir hu beim Vote vun deem Gesetz
hei gesot, datt d’Chance verpasst ginn ass,
d’Schoul vu Grond op ze reforméieren an hir
eng nei Struktur ze ginn, si an enger anerer
Philosophie ze reforméieren, dat heescht,
hir méi Autonomie ze ginn, der eenzelner
Schoul méi Eegestännegkeet.

De Corollaire dozou, an do ware mer eis
praktesch alleguer eens an der Kommis-
sioun, si staark Direktiounen, kompetent Di-
rektiounen, déi dann, wann esou Froe sech
stellen, och déi Décisiounen huelen, déi
musse geholl ginn.

Den Här Scheuer huet elo grad gesot, den
Inspekter wär deen, deen d’Haaptcharge
do hätt. Hie wär e Katalysator. Genau dat
gëtt am Fong geholl e bëssen d’Problematik
erëm. Hei si ganz vill Intervenanten, déi sé-
cher och mat vill guddem Wëllen druginn,
mä wéi dat Ganzt soll fonctionnéieren, dat
steet iergendwou an de Stären, an et muss
een emol gesinn, den Här Scheuer wëllt no
engem Joer eng Analys maachen, wéi et
dann a Wierklechkeet fonctionnéiert.

Ech wëll hei soen, datt mir ganz skeptesch
sinn. Ech hunn nëmmen zwou Minutten, ech
ka wierklech net am Detail dorop agoen,
datt mer wierklech, Madame Minister, op Är
Äntwert gespaant sinn, wéi Dir et da gesitt,
wéi dat an der Realitéit soll fonctionnéieren.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Mehlen.
D’Madame Minister zoustänneg fir d’natio-
nal Erzéiung huet d’Wuert. Madame Del-
vaux, wann ech gelift.

❱❱❱ Mme Mady Delvaux-Stehres,
Ministre de l’Éducation nationale et de la
Formation professionnelle.- Här President,
Dir Dammen an Dir Hären, ech verstinn,
dass een, dee sech interesséiert fir d’Schoul
a fir dat neit Schoulgesetz, sech vill Froe
stellt. Ech kann Iech versécheren, ech stelle
mer der och. All déi Froen, déi Dir stellt, déi
hunn ech mer scho gestallt, a mir sinn am-
gaang am Ministère a mat all eise Partner,
all déi Froen do progressiv ze beäntwerten.

Ech wéilt just als Einleitung soen, dass
d’Ëmsetze vum Gesetz eng administrativ
Reform ass an eng pedagogesch. Et ass
also op deenen zwee Voleten, wou grouss
Changementer geschéien. Mir sinn elo,
mengen ech, den 20. Mäerz, an d’Gesetz
ass elo zwee Méint gestëmmt. D’Circulaire
fir d’Gemengen, fir dee ganzen administrati-
ven Oflaf, déi ass esou gutt wéi fäerdeg.
Ech hat elo zwou Réunioune mat de Ge-
mengeresponsabelen. Do sinn all d’Froe
gekläert.

Mir hunn och Réunioune fir déi aner admini-
strativ Froen ze klären. Mä ech wéilt awer
hei mengen Interpellantë soen, dass ech
mer ganz kloer Virstellunge gemaach hat,
wéi dat soll fonctionnéieren, déi Zesummen-
aarbecht vun den Équipes multiprofession-
nelles.

D’Gesetz gesäit vir, am Artikel 68, all dat
Personal, wat direkt attachéiert ass an eng
Schoul. An do hu mer eng grouss Ouverture
par rapport zu deem Gesetz, wat et virdru
ginn ass, well d’Gesetz vun 1912 och a sen-
gen Ännerungen eigentlech nëmmen een
Typ vun Intervenant virgesinn huet, an dat
war de Schoulmeeschter. Dat heescht, an
der Schoul konnt bezuelt ginn an iwwert de
Ministère mat subventionéiert ginn eigent-
lech nëmmen de Schoulmeeschter respek-
tiv de Chargé. Dat war natierlech en Handi-
cap fir aner Profiler an d’Schoul eranze-
kréien.

Aner Länner hu méi fréi sech op de Wee ge-
maach, fir verschidde spezialiséiert Beruffer
zouzeloossen an de Schoulen, wéi Spezia-
liste fir Sproochentwécklung, Pedagogen,
Spezialiste fir Psychomotorik. Déi alleguerte
waren an eiser Schoul. Vum Gesetz hier
hätte se zwar kënnen intervenéieren, mä vu
dass kee se bezuelt huet, si se net agestallt
ginn. Déi Dier ass also elo opgemaach, fir
dass d’Schoulen déi kënnen astellen.

Dann hu mer awer derniewent eng Rei vun
esou Spezialiste vu verschiddene Beruffer,
déi am Enseignement fondamental au sens
large, déi bei de Kanner intervenéieren, déi
deen Alter hu vum Enseignement fonda-
mental, an déi sinn, déi eng, administrativ
an der Édiff, anerer sinn administrativ am
Centre de logopédie, a mir hunn Eenzelner,
déi si vun de Gemengen agestallt ginn, nie-
went de Strukture vum Stat.

D’Iwwerleeung war elo fir ze soen: Éisch-
tens wëlle mer de Schoulen eng Méiglech-
keet ginn, fir där Leit anzestellen an der Zu-
kunft, wat se bis elo net konnten. An do
hunn ech mer virgestallt - vum nächste Joer
u wäerte mer de Contingent an de Règle-
ment grand-ducal setzen, fir Stonnen ze
verdeelen -, dass dat am Prinzip déi Stonne
si fir den Enseignement, a vu dass all
Schoul derniewent e Plan de réussite sco-
laire muss maachen, wou se da preziséiert,
wat fir eng Akzenter si wëllt an der Schoul
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setzen, dass dat dann d’Méiglechkeet wär,
fir anert Personal an d’Schoulen ze kréien.

Meng Virstellung ass, dass eigentlech all
gréisser Schoul iwwer eng Équipe dispo-
séiert, mat där se kann eben alles en
charge huelen, wat esou ufält, an dass
d’Leit net musse vun enger Plaz op déi aner
fuere fir Hëllef ze kréien. Do si mer awer
nach net. Dat do ass d’Visioun à moyen
terme.

À court terme hu mer Leit, déi wéi gesot an
der Édiff administrativ rattachéiert sinn an
am Centre de logopédie, an dofir gesäit den
Artikel 69 vir, dass mer elo dat Personal, wat
mer hunn, organiséieren an Équipes multi-
professionnelles. Dat heescht, dass an all
Arrondissement vum Inspektorat op
d’mannst eng Équipe multiprofessionnelle
ass, dass also all Inspekter weess, wat ass
mäin Interlocuteur.

Well de Moment ass et jo esou, dass en Ins-
pekter heiansdo mat dräi Services de gui-
dance ze dinn huet, dass op d’mannst een
Interlocuteur do ass. Dat gesäit och esou
aus, dass dann déi Leit vum Service de gui-
dance a vum SREA-Service ambulatoire an
Équipen zesummegeschloss ginn, dass se
verdeelt ginn an d’Arrondissementer an
dass mer elo amgaang sinn ze diskutéieren,
fir dat Personal, wat mer hunn, esou regio-
nal ze verdeelen, dass mer an all Équipe déi
Profiler hätten, déi mer brauchen.

Dat hu mer awer wahrscheinlech net, well
mer jo zum Beispill, de Moment hu mer 18
Arrondissementer vu Logopedie, an der Zu-
kunft kréie mer 20 Arrondissementer Ins-
pektorat. Dat heescht, de Moment ass an
deenen 18 Arrondissementer vun der Logo
iwwerall en hallwe Professeur de logopédie,
wat jo och net vill ass. Mir hunn awer eenzel
Gemengen, déi hunn Orthophonisten age-
stallt. Dat heescht, mir sinn elo amgaang
den Inventaire ze maache vun all deene
Ressourcen, déi mer hunn, a se dann emol
ze verdeelen op déi 20 Arrondissementer,
déi mer vum 15. September u kréien. Deen
Exercice ass elo amgaang.

Ech wëll da soen, dass d’Missioune vun
deenen Équipes multiprofessionnelles vum
Gesetz hier definéiert sinn. Si sinn do fir en
Diagnostic ze maachen. Dat war jo eigent-
lech elo d’Aufgab vum Service de guidance
zu engem Deel, respektiv vun anere Servi-
cer. Si sinn do fir eng Prise en charge ze
maache vun deene Kanner, déi mer defi-
néiert hunn als «enfants à besoins éducatifs
spéciaux».

An da si se och do, an dat ass eigentlech
eng wichteg Aufgab, vun där ech mer och
vill erwaarden, well se méi no bei de
Schoule sinn, dass se Conseilen den Ensei-
gnantë ginn, déi ebe Kanner an der Klass
hunn, déi deen een oder aneren Typ vu Pro-
blemer presentéieren. Dat sinn déi dräi Mis-
siounen, woubäi déi drëtt, de Conseil aux
enseignants, eigentlech eppes Neies ass,
wat bis elo net esou ënnert där Form vun
deene Leit, déi bis elo do waren, gemaach
ginn ass.

Dofir gesäit d’Gesetz jo och vir, dass all
Équipe pédagogique sech op d’mannst
eemol am Trimester mat op d’mannst en-
gem Member vun der Équipe multiprofes-
sionnelle soll gesinn, fir eben iwwer Kanner
ze schwätzen, wou e Problem ass. Den Arti-
kel 28 gesäit och vir, dass déi Équipes mul-
tiprofessionnelles eng regelméisseg Prä-
senz an de Schoule garantéieren. Dat ass
also d’Zil an och d’Organisatioun, wéi se elo
virgesinn ass.

Ech wéilt eppes soen zu deenen Diskus-
siounen: Fir wie sinn déi Leit do? Also, mir
hunn am Gesetz och eng Definitioun vun
den «enfants à besoins spécifiques». Dat
ass e Kand, wat wéinst senge Particulari-
téite mental, charakteriell, sensoriell oder
motoresch de Socle de compétences net an
deenen dräi Joer erreecht. Dat heescht
also, dass dat eng relativ vast Definitioun
ass.

Mir hunn net wéi aner Länner Kategorië vu
Besoinen definéiert oder vun Handicap, well
mer eis eigentlech net doriwwer eens sinn,
a well och vill Leit a vill Pedagoge beson-
nesch soen, et ass net gutt, Kanner an eng
Kategorie anzeklasséieren. Dat géif natier-
lech de Calcul vun de Besoinen an deem
Sënn erliichteren. Wann ee weess, ech hunn
esou vill Kanner vun deem doten Typ, an
deen huet e Recht op esou vill Stonnen, da

weess ech, da kann ech besser moossen,
wat de Besoin ass.

Mir stellen awer fest an deene Joren, an ech
menge jiddwereen, deen a Kontakt ass mat
der Schoul, dass et ëmmer méi Kanner gëtt,
déi eigentlech net am klassesche Sënn en
Handicap hunn, mä déi ganz grouss Com-
portementsschwieregkeeten hunn. Dat si
Kanner, déi eigentlech Schoulen an den En-
seignanten an de Klassen déi meeschte
Problemer stellen, wou mer sécher en ane-
ren Typ vun Intervenantë musse kréien, a
wou och wichteg ass, dass d’Équipen an
d’Schoule Preventioun vu Violence maa-
chen. Do hu mer eng ganz Offer, déi mer de
Schoule kënnen zur Verfügung stellen. Also,
et ass scho geduecht, dass mer all déi Res-
sourcen, déi et gëtt, zesumme kréien, fir
eben de Schoulen ze hëllefen.

Also, fir ze résuméieren: Dat Personal, wat
an der Édiff ass, bleift administrativ ratta-
chéiert an der Édiff. Déi Leit vum Service de
guidance a vum SREA, déi ginn opgedeelt
an Équipes multiprofessionnelles, si ënner-
stinn administrativ weider der Édiff, mä si
stinn an hire Fonctiounen, an der Exekutioun
vun hirer Aarbecht ënnert der Responsabili-
téit vum Inspekter, well den Inspekter jo de
President ass vun der Commission d’inclu-
sion scolaire. An all Kand, wat eng Be-
treiung oder eng extra Prise en charge kritt,
geet duerch d’Commission d’inclusion sco-
laire, an déi décidéiert dann, wéi eng Res-
sourcen zur Verfügung stinn.

An déi Équipes multiprofessionnelles kën-
nen niewent deene Leit, déi mer dann also
elo hunn - SREA, Service de guidance -, sol-
len dann opgedeelt ginn, och déi regional
Ressourcë vun de Centres de logopédie,
déi Instituteurs spécialisés respektiv anert
Personal, wat an de Gemenge schonn ass.
Do si mer amgaang en Inventaire ze maa-
chen. Deen hu mer elo net. Ech kann Iech
dat haut nach net soen, well mer amgaang
sinn déi Donnéeën alleguerte vun de Ge-
mengen an och vun der Schoulorganisa-
tioun ze kréien.

Da wollt ech nach soen, dass et mir relativ
kloer ass, och wa mer elo de ganzen Inven-
taire gemaach hunn a mer dann d’Équipë
constituéiert hunn, dass mer sécher net un
eng Dramsituatioun erukomme fir d’Be-
treiung vun de Kanner. Dat kann ech mer
am Moment jiddefalls net virstellen. Mä ech
stelle mer awer vir, dass mer iwwert déi
nächst Joren, mir sinn amgaang e Plang ze
maachen, fir ze soen, wat wär dann d’ideal
Offer déi mer kéinten an den Arrondisse-
menter an an de Schoulen offréieren.

Meng Virstellung ass zum Beispill, dass mer
an all Arrondissement op d’mannst eng
Klass vu Logopedie hätten. Mir hunn der de
Moment dräi regionaler am Land, zwou am
Norden an eng am Osten, an ech denken,
dass een esou Klasse kéint multiplizéieren,
well mer gesinn, dass dat éischtens de Kan-
ner de Wee erspuert fir wäit ze fueren an
eng Classe de logopédie bis an d’Stad, an
zweetens ganz positiv Retombéeën huet op
déi Équipe, wou déi Classe de logopédie
dran aktiv ass. Well dann déi aner Ensei-
gnantë soen: „Hei, komm eng Kéier kucken,
wat kann ech eventuell mat de Kanner maa-
chen?“ Déi Iddi vum Conseil.

An esou géif ech mer virstellen, dass all
Équipe an der Zukunft ebe Logopedie-Leit,
Spezialisten an der Psychomotorik, Heilpe-
dagogen, dass mer déi esou opstocken,
dass mer dat Zil, wat do ass, fir dass all
Kand dee Support an déi Hëllef an déi Ën-
nerstëtzung kritt, fir dass et sech ka qualifi-
zéieren an an der Schoul weiderkommen,
kënnen erreechen.

Dat ass d’Aarbecht vun deenen nächste Jo-
ren, déi do muss weidergoen. Ech wollt
nach just soen, well oft eng gewësse Konfu-
sioun ass, also, d’Eltere behale weider
d’Recht ze décidéieren, ob hiert Kand an
eng Klass integréiert gëtt oder ob et wëllt an
de Centre Édiff goen. Ech mengen, do war
ee Moment e gewëssene Flou. Den Artikel
33 seet ganz gutt, wann d’Elteren net d’ac-
cord si mat engem Plan de prise en charge,
da kënne se e Recours dergéint maachen,
a si bleiwe Meeschter wou d’Kanner inte-
gréiert sinn.

Eist Zil ass et natierlech fir d’Kanner alle-
guerten an d’Schoul ze integréieren, esou
laang an esou wäit wéi d’Eltere sech dat
wënschen. Ech mengen, dass mer do um
gudde Wee sinn, dass mer sécher nach net
um Enn vun engem Wee sinn, mä dass mer
mussen och déi Ressourcen, déi mer hunn -
an dat ass awer och en Appel, deen 
ech géif maachen -, emol esou effizient 
wéi méiglech asetzen, fir hei iwwerall am
Land déi Qualitéit an der Schoul ze garan-
téieren, déi d’Leit eigentlech vun der öffent-
lecher Schoul sech kënnen a mussen
erwaarden.

Just ee lescht Wuert: An der Édiff ass jo
dann d’Personal, wat an den Édiff-Schoule

schafft, also déi, déi net an d’École fonda-
mentale intervenéieren. Déi, déi am Service
de guidance an am SREA sinn, déi hänken
alleguerten zesummen administrativ vun
der Édiff of. Ech halen dat och fir interes-
sant, well et muss méiglech sinn, dass een,
deen an enger Schoul vun der Édiff ass, och
eng Kéier wiesselt an den Ambulatoire, an
ëmgedréint, een, deen am Ambulatoire ass,
och kann eriwwergoen an eng Schoul.

Sou dass ech, mengen ech, jiddefalls - ech
hoffen, dass ech Iech eng Rei vu Froen haut
konnt beäntwerten. Mir sinn amgaang, fir
déi Règlements grand-ducaux an haapt-
sächlech déi Instruktiounen un d’Centres
Édiff, un d’Direktioun vun der Édiff an un
d’Inspektorat. Mir sinn eis elo eens ginn op
d’Opdeelung vun den Arrondissementer,
well dorunner hänkt jo och d’Opdeelung vun
den Équipes multiprofessionnelles, déi sech
dann an enger Regioun mussen en Head-
quarter - wann ech dat kann esou soen -,
eng Plaz, wou d’Eltere sech kënne wenden
a wou dann och d’Leit aus der Équipe multi-
professionnelle mat dem jeeweilegen Ins-
pekter kënne sech zesummen organiséie-
ren.

Ech soe Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame Mi-
nister. Den nächste Punkt op eisem Ordre
du jour ass de Projet 5909 iwwert d’Krea-
tioun vun engem Établissement d’enseigne-
ment secondaire technique zu Mamer. De
Rapporteur, den honorabelen Här Negri,
huet elo d’Wuert.

2. 5909 - Projet de loi modi-
fiant la loi du 18 juillet 2001
portant
1. création d’un établisse-
ment d’enseignement secon-
daire technique à Mamer
2. modification de la loi du 3
août 1998 relative à la
construction d’un lycée à Ma-
mer
Rapport de la Commission de l’Éduca-
tion nationale et de la Formation profes-
sionnelle

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP), rapporteur.-
Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
de Mamer Lycée Technique Josy Barthel
huet am September 2003 seng Dieren um
Tossebierg zu Mamer opgemaach. De Ma-
mer Lycée technique ass de Moment a sen-
gem sechste Joer a Betrib. An dem aktuelle
Schouljoer 2008-2009 sinn 1.192 Schülerin-
nen a Schüler ageschriwwen. De Mamer Ly-
cée ass per Gesetz vum 18. Juli 2001 ent-
stan a krut offiziell den Numm Lycée Tech-
nique Josy Barthel, ofgekierzt LTJB.

Dem Gesetz vun 2001 no kann den LTJB fol-
gend Klassen ubidden: 1. d’Division infé-
rieure vum Enseignement secondaire clas-
sique vu Septième bis Cinquième; 2. de
Cycle inférieur, moyen a supérieur vum En-
seignement secondaire technique vu Sep-
tième bis Douzième respektiv Treizième; an
3. de Régime préparatoire vum Enseigne-
ment secondaire technique.

D’Schülerinnen an d’Schüler aus dem En-
seignement secondaire technique kënne
bis zu hirem Ofschloss am Mamer Lycée
technique bleiwen, mat de Filièren Tech-
nique général am Régime technique, Génie
civil am Régime de la formation de techni-
cien oder Bâtiment am Régime profession-
nel. Dëst am Géigesaz zu hire Kolleeginnen
a Kolleegen aus dem klasseschen Ensei-
gnement secondaire, wou d’Schüler no der
Cinquième hir schoulesch Ausbildung net
méi am Mamer Lycée technique weider-
fuere kënnen. De Moment musse sech dës
Studenten d’office an engem anere Lycée,
am Prinzip an der Haaptstad, aschreiwen,
fir hir Diplomaarbecht an hiren Ofschloss
bis zur Première an der Division supérieure
ze maachen.

Am Kader vun engem Projet pédagogique
kruten d’Schüler aus dem Mamer Lycée
technique awer vun der Éducatiounsminis-
tesch d’Recht accordéiert, dat éischt Joer
vun der Division supérieure, dat heescht
d’Quatrième, oder och nach Classe polyva-
lente genannt, am Mamer Lycée ze maa-
chen. D’Quatrième ass dat sougenannten
Orientatiounsjoer, wou d’Studenten op der
Troisième op de Sektiounen A, B, C, D, E, F
a G weiderstudéieren. Et ass pedagogesch
gesi besser, wann d’Schüler an deem Lycée
fir d‘Troisième orientéiert ginn, wou si
schonns een oder e puer Joer an d’Schoul
gaange sinn. Duerfir ass dës Ausnahmere-
gelung och begréissenswäert. Si weist awer
zugläich de Problem, dass et net gutt ass,
während enger Filière d’Schoul wiesselen

ze mussen, fir de Premièresdiplom ze
kréien. Dat bréngt onnéideg Akklimatisa-
tiouns- an ënner Ëmstänn Akzeptanzproble-
mer mat sech, déi ee vu virera sech er-
spuere kann.

Här President, de Projet de loi 5909 vun
haut gesäit duerfir vir, d’Offre scolaire am
Mamer Lycée technique ze erweideren
duerch d’Aféierung vun der Division supé-
rieure am Enseignement secondaire clas-
sique. De Moment sinn am Allgemengen
d’Opfangcapacitéite vun deene Lycéeën,
déi och d’Division supérieure vum Ensei-
gnement secondaire classique ubidden,
esou lues a lues ausgereizt. Dëst arran-
géiert also d’Kreatioun vun der Division su-
périeure zu Mamer. En plus weisen d’Analy-
sen aus dem Éducatiounsministère ganz
kloer, dass déi lescht Jore sech ëmmer méi
Kanner aus dem sechste Schouljoer an de
Lycéeë vum Enseignement secondaire
classique aschreiwen. Et besteet also aku-
ten Handlungsbedarf, fir d’Offre scolaire am
Enseignement secondaire classique ausze-
bauen.

Am Kader vum Projet de loi 5782 portant
création d’un lycée à Junglinster, dee mer
den 10. Juli 2008 hei an der Chamber
gestëmmt hunn, gouf och eng Motioun
gestëmmt, déi vum President vun der Édu-
catiounskommissioun, dem honorabele Kol-
leeg Jos Scheuer, deponéiert gouf…

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

(Interruption)

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP), rapporteur.-
Voilà!

…a wou d’Regierung opgeruff gouf, jee no
Bedarf och déi iewescht Klasse vum Ensei-
gnement secondaire classique an deenen
neie Lycéeën an an deene bestehende Ly-
cées techniques unzebidden. De Gesetz-
projet vun haut dréit där Motioun also Rech-
nung.

De Gesetzesprojet gesäit vir, dass niewent
der Division inférieure Septième bis Cin-
quième och d’Division supérieure Qua-
trième bis Première zu Mamer am Enseigne-
ment secondaire classique ugebuede ka
ginn. Theoretesch kann all Sektioun zu Ma-
mer am Lycée organiséiert ginn. D’Ent-
scheedung, wéi eng Sektiounen an der Di-
vision supérieure ugebuede ginn, läit am
Endeffekt beim Éducatiounsminister an
hänkt sécherlech dovun of, wéi vill Schüler
sech fir déi verschidde Sektioune melle
wäerten.

Här President, d’Chambre des Fonction-
naires et Employés publics huet a sengem
Avis dorop higewisen, dass een aus Käsch-
tegrënn soll Virsiicht walte loossen, wat
d’Offer vun deene verschiddene Sektioune
betrëfft. De Statsrot huet sech méi Trans-
parenz gewënscht, wat elo d’Kritären 
ugeet, no deenen d‘Sektiounen ugebuede
ginn.

(M. Jos Scheuer prend la Présidence)

Här President, eng Konsequenz aus dem
erweiderte schouleschen Ugebuet vun der
Division inférieure op d‘Division supérieure
am Enseignement secondaire classique zu
Mamer ass, dass den Numm vum Lycée zu
Mamer liicht geännert gëtt. De Lycée Tech-
nique Josy Barthel heescht an Zukunft offi-
ziell Lycée Josy Barthel, ofgekierzt LJB.
Dëst ass och esou bei anere Lycéeën, déi
souwuel d’Filière classique an d’Filière tech-
nique ubidden, wéi zum Beispill dem Lycée
du Nord oder dem Lycée Aline Mayrisch.

Domat kréie mir eng Aart Gesamtschoul,
zwar strukturell getrennt, mä ënner engem
Daach, wat d‘intern Mobilitéit vun de Kan-
ner à terme verbessert. Et ass pedago-
gesch wichteg, dass an dëse Lycéeën, wéi
mer dat elo am Mamer Lycée maachen, déi
zwou Filièrë Secondaire technique a Secon-
daire général classique vun ënne bis uewen
an engem Gebai zesummen ze hunn, an
doduerch d’Iwwergäng vun enger Filière an
déi aner och während der ganzer Schoulzäit
méiglech ginn. Ech wëll der Éducatiounsmi-
nistesch Mady Delvaux félicitéieren, dëse
Schrëtt och elo am Mamer Lycée…

(Interruptions diverses)

…mat dem Projet de loi vun haut anzelee-
den.

Här President, ech wëll Iech e puer prak-
tesch Erfahrunge liwweren, wat d’Ëmset-
zung vum Gesetz vum Mamer Lycée vun
haut betrëfft. De Moment si 47 Schüler op
Quatrième am Mamer Lycée ageschriwwen.
Eng informell Enquête zu Mamer am Lycée
huet erginn, dass déi meescht vun hinnen
d’nächst Joer op eng Troisième C, D oder G
goe wëllen. Ab dem nächste Schouljoer
2009-2010 wäerten also dës dräi Sektiou-
nen dann am Mamer Lycée ugebuede ginn.441166 www.chd. lu
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Wat d’finanziell Käschte vun dësem Gesetz-
esprojet betrëfft, esou muss een ervirsträi-
chen, dass déi aktuell Infrastrukturen an
Équipementer am Mamer Lycée et erméi-
glechen, déi verschidde Sektiounen ouni
zousätzleche finanziellen Impakt ze organi-
séieren. Verschidde Branchen iwwer-
schneide sech a kënnen och gemeinsam
enseignéiert ginn. Et entstinn also keng
zousätzlech Käschten, esou wéi dat de
Statsrot a sengem Avis nogefrot huet.

Doduerch, dass d’Schüler aus anere Ly-
céeë sech och an der neier Division supé-
rieure zu Mamer aschreiwe kënnen, ginn
aner Lycéeën entlaascht. De Mamer Lycée
ass nämlech geographesch gutt placéiert,
fir Schüler aus deene méi staark bevölkerte
Gemenge wéi Mamer, Bartreng, Stroossen,
Kielen a Stengefort, awer och vun Dippech,
Habscht, Garnech, Käerch, Kënzeg, Kop-
lescht, Leideleng, Reckeng a Simmer
ophuelen ze kënnen, also dem ganzen zen-
trale Weste vum Land.

Här President, de Mamer Lycée um Tosse-
bierg zwëschent Mamer a Bartreng ass vun
der Areler Strooss ze erreechen, iwwer eng
Strooss, där d’Mamer Gemeng den Numm
vum verstuerwene Statsminister Gaston
Thorn ginn huet.

(Brouhaha général et coups de cloche de
la Présidence)

De Mamer Lycée läit absolut IVL-konform.
En ass gutt un den öffentlechen Transport
ugebonnen, engersäits mat engem ganz
neien Zucharrêt, deen nëmme 500 Meter
vum Lycée ewech läit, an anerersäits mat
enger Busgare virum Mamer Lycée, an och
flotten, moderne Busarrêten an zwou Direk-
tiounen op der Areler Strooss, an déi a Rich-
tung Lëtzebuerg via eng separat Busspur
duerch Mamer bedéngt ginn.

De Mamer Lycée huet sech och gutt an
d’Lokalitéit Mamer integréiert a stellt eng
Plus-value a puncto Liewensqualitéit fir
d’ganz Gemeng Mamer duer. Esou brau-
chen d’Kanner elo net méi all an d’Stad ze
fueren, fir no der Primärschoul hir Studië
weiderzeféieren, an droen domat wéi gesot
zu enger Entlaaschtung vun de Schoulen
aus der Stad bäi. Och verkéiersméisseg
stellt d’Proximitéit vum Mamer Lycée e
groussen Avantage fir Mamer duer. An de
Mamer Lycée huet opgrond vun der gudder
Kooperatioun mat der Mamer Gemeng och
Avantagë fir d’Leit aus der Gemeng. All
Owend an der Woch a Samschdeg moies
kann d’Piscine vum Mamer Lycée vun de
Leit aus der Gemeng Mamer an Ëmgéigend
benotzt ginn.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Ah!

(Interruption et hilarité)

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP), rapporteur.-
Och d’Sportveräiner profitéiere vun der flot-
ter Sportshal vum Mamer Lycée.

❱❱❱ Une voix.- Très bien! Très bien!

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP), rapporteur.-
Concertë vun der Mamer Musek sinn och
schonn an deem flotte Festsall vum Mamer
Lycée ofgehale ginn. En contrepartie profi-
téieren d’Schüler vum Mamer Fussballster-
rain a senger Lafpist ronderëm den Terrain.

De Moment gëtt niewent dem Mamer Lycée
déi zweet Europaschoul gebaut fir ronn
3.500 Leit. Wann een déi zwou Schoulen um
Campus Tossebierg zesummenzielt, wäer-
ten ab 2011, 2012 ronn 5.000 Leit während
dem Dag do liewen. Dat sinn der ronn esou
vill wéi der zu Mamer - ganz genau sinn et
der de Moment 5.272 - selwer wunnen. An
der ganzer Gemeng 7.183. Mat der Integra-
tioun dierft dat kee Problem ginn, wunnen
dach an der Mamer Gemeng 45,8% Netlët-
zebuerger mat 72 verschiddenen Nationali-
téiten. Mat dem Bau vun der zweeter Euro-
paschoul an dem Mamer Lycée huet Mamer
och seng national Responsabilitéit iwwer-
holl, wann et heescht Infrastrukture vum Stat
ze implantéieren.

Déi eenzeg Suerg, déi mir als Mamer Leit
hunn, ass den Autosverkéier, dee mat der
Mise en service vun der Europaschoul ganz
staark zouhuele wäert.

(Interruption)

Fir dee Problem am Grëff ze behalen, huet
de Stat via Konventioun der Gemeng zou-
gesot, eng Unterführung Richtung Lëtze-
buerg an eng Bréck vun der Stad aus iw-
wert d’Areler Strooss Richtung Campus Tos-
sebierg ze bauen.

Ech wëll nach eng Kéier dorun erënneren,
dass mer zu Mamer gär bereet waren, eis
national Responsabilitéit ze huelen, ginn
awer och dovun aus, dass de Stat mam Bau
vun deenen zwee Ouvragen och seng Res-
ponsabilitéit hëlt.

Här President, ech wëll ofschléisse mat en-
gem décke Merci u meng dräi LSAP-Kollee-
gen aus der Éducatiounskommissioun, dem
President Jos Scheuer, John Castegnaro a
Bim Diederich,…

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP), rapporteur.-
…déi esou fein waren, mir als Mamer Bier-
ger de Rapport vun dësem Projet de loi ze
iwwerloossen, a ginn och domat den Ac-
cord vu menger Fraktioun zu dësem Projet
de loi a soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

(Brouhaha général)

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Rappor-
teur. Da kritt d’Wuert den honorabelen Här
Gilles Roth.

(Brouhaha général)

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Dat ass
awer elo schwéier ze toppen!

Discussion générale

❱❱❱ M. Gilles Roth (CSV).- Här President,
Dir Dammen an Dir Hären,…

(Brouhaha général, hilarité et coups de
cloche de la Présidence)

…gutt Projete brauchen zu Lëtzebuerg ëm-
mer e bësse méi laang Zäit, bis se verwierk-
lecht ginn, sot de 9. Juni 1999 den deemo-
lege Bauteminister Robert Goebbels bei
dem Spuetstéch vun dem Mamer Lycée.

Dës Ausso trëfft manner op d’Gebai vun
dem Lycée Josy Barthel op dem Mamer
Tossebierg zou. E bleift bis haut dee Lycée,
deen am schnellsten am Land gebaut gouf.
Recht huet de Minister awer behal, dass et
zéng Joer gebraucht huet, bis dass enger
laangjähreger Fuerderung vun de Gemen-
geverantwortlechen aus dem Weste vum
Land nokomm gouf, nämlech den Uewer-
grad an dem Secondaire classique am Ly-
cée Josy Barthel anzeféieren. Mat dem Ge-
setzprojet 5909 gëtt dat dann elo Realitéit,
an ech soen och duerfir dem Rapporteur
Roger Negri Merci fir säin ausféierleche
schrëftlechen a mëndleche Bericht.

(Interruption)

Här President, den 30. Dezember 1998 hate
ganzer zéng Buergermeeschteren, an zwar
déi vu Mamer, Bartreng, Stroossen,
Habscht, Kielen, Koplescht, Kënzeg,
Käerch, Garnech a Simmer sech un d’Re-
gierung gewant, fir direkt an dem Mamer Ly-
cée den Uewergrad an dem Secondaire
classique anzeféieren.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Gilles Roth (CSV).- Dës Fuerde-
rung gouf och deemools an engem offizielle
Schreiwes vun der Proffegewerkschaft, der
APESS, ënnerstëtzt. Mä de Choix vun der
deemoleger Regierung an där duerno sollt
net an déi Richtung goen. Mamer sollt fir
d’éischt de Lycée vun den neien Technolo-
gië ginn. Et gouf dunn de Lycée fir d’Bau-
fach an dem Beräich vun dem Secondaire
technique mat den ënnerschiddlechen Zy-
klen an dem ënneschten Zyklus an dem
Classique.

Här President, d’Attraktivitéit vun engem Ly-
cée hänkt enk mat der Schouloffer zesum-
men. Dëst ënnersträicht iwwregens och de
Plan sectoriel «Lycées». D’Tatsaach, dass
kee kompletten Zyklus an dem Secondaire
classique vun Ufank un am Lycée Josy Bar-
thel ugebuede gouf, huet vill Schüler aus
dem Weste vum Land dozou beweegt, fir
sech an aner Lycéeën, besonnesch op dem
Geesseknäppchen an der Stad anzeschrei-
wen. Sou war dann e spéidere Wiessel am
Laf vun der Studienzäit net méi néideg.

Trotz villen Effortë vun der Direktioun vum
Mamer Lycée huet seng Attraktivitéit dach
dorënner gelidden. Mat dem Gesetzespro-
jet, iwwert dee mer haut ofstëmmen, soll
sech dat dann elo zeguttst änneren.
D’Schouloffer gëtt ausgebaut an d’Attrakti-
vitéit vum Mamer Lycée gëtt méi grouss.

Här President, fir d’CSV berechtegt och déi
generell steigend Schülerzuel am Secon-
daire classique d’Schafe vun dem iewesch-
ten Zyklus an dem Mamer Lycée. Dem Ex-
posé des motifs vun dem Gesetzesprojet no
waren am Schouljoer 2007-2008 landeswäit
iwwer 12.200 Schüler an dem Secondaire
classique ageschriwwen. Dat sinn 2.300
Schüler oder - méi däitlech - d’Schoulpopu-
latioun vun annerhallwem Lycée méi wéi
nach fënnef Joer virdrun.

Et gëtt geschat, dass a fënnef Joer ronn 300
Schüler méi pro Klassejoer wäerte lan-
deswäit dobäikommen. Zum bessere Ver-
gläich sief gesot, dass am Schouljoer 2007-
2008 222 Schüler op sämtleche Septièmen
am Stater Kolléisch ageschriwwe waren.

Am Fall vun dem Mamer Lycée kënnt spe-
ziell derbäi, dass d’Bevölkerung an de
Westgemenge vun dem Land iwwert déi
lescht Joren iwwerduerchschnëttlech ge-
wuess ass. Dat aktuellt Gebai vum Lycée
huet 54 Klassesäll a 16 Atelieren. Et wäert
deemno mëttelfristeg sécherlech net all
Sektioune vun dem Secondaire classique
kënnen ophuelen.

D’Ministesch huet an deem Kontext an der
Éducatiounskommissioun ënnerstrach,
dass en Ausbau vun dem Lycée zurzäit
keng Prioritéit ass. Plaz wier mat engem
Areal vun iwwer 5,66 ha sécher do. D’CSV
kann d’Ausso vun der Ministesch awer no-
vollzéien. Schliesslech gëtt et aner Regiou-
nen am Land, déi iwwerhaapt nach kee Ly-
cée hunn. An deem Kontext ass et fir d’CSV
wichteg, dass Accorden tëschent dem Ma-
mer Lycée an anere Lycéeën an der Ëmgéi-
gend getraff ginn. D’Schüler, déi op eng
Sektioun ginn, déi net zu Mamer ugebuede
gëtt, musse virun deem wëssen, wou si
prioritär hir Studië kënnen an dem Uewer-
grad da viruféieren.

Här President, fir d’CSV mécht d’Aféierung
vun dem Uewergrad an dem Josy-Barthel-
Lycée och Sënn aus landesplanerescher
Siicht. De Vicus Tossebierg war bei de
Réimer net nëmme wéinst senger schéiner
Lag beléift, e louch direkt un enger Haapt-
verkéiersachs. Dëst ass haut net anescht.
Den Tossebierg wäert an Zukunft e richtege
Schoulcampus am Weste vum Land ginn.
Symbolesch passt et deemno och gutt,
dass dëse Gesetzesprojet gestëmmt gëtt
ronn 14 Deeg virun dem Spuetstéch vun der
zweeter Europaschoul op dem Tossebierg.

D’Mobilitéit gëtt och duerfir haut do grouss-
geschriwwen. De Site ass duerch den öf-
fentlechen Transport souwuel iwwer Bus a
Bunn liicht ze erreechen. Den nationale Vë-
loswee PC13 féiert och dolaanscht. Den
zousätzlechen Zuch, deen 2002-2003 op
200 Meter Loftlinn vun dem Schoulcampus
aménagéiert gouf, kritt hei eng nach méi
grouss Bedeitung. Effortë bleiwen awer ze
maachen un enger Buslinn, déi onënner-
brach vu Stengefort bis an d’Stad iwwert
d’N6, also d’Areler Strooss, muss féieren.

Här President, d’CSV ënnerstëtzt d’Regio-
nalisatioun vun der Lycéeslandschaft aus-
drécklech. De Schoulwee an de Lycée ass
méi kuerz. Et gëtt och eng regional Identi-
téit, e bessert Versteesdemech an der
Schülergemeinschaft geschaf. Et ass an
deem Sënn och zugläich Erausfuerderung a
Flicht vum Stat an de Gemengen aus der
Géigend vun de regionale Lycéeën zesum-
menzeschaffen. Dës Synergie notzt dem
Image vun de jeeweilege Lycéeën.

Et ass virun allem e Plus fir d’Bierger. Öffent-
lech Infrastrukturen, déi vum Stat oder de
Gemengen, gehéieren der Allgemengheet.
Sportsinfrastrukture vun engem regionale
Lycée mussen ausserhalb vun dem Schoul-
betrib och vun den Awunner aus der Ëmgéi-
gend kënne genotzt ginn. Grad elo sinn In-
vestissementer vun 100 Milliounen Euro a
méi soss ze deier.

Am Fall vu Mamer klappt dës Zesummen-
aarbecht zwëschent Lycée a Gemeng gutt.
Dës Kooperatioun gouf vun Ufank u mat
ageplangt an an enger Konventioun och
esou festgehal. D’Piscine an d’Sportshal si
fir d’Bierger a fir d’Veräiner ausserhalb vun
der Schoulzäit op, am Géigenzuch benot-
zen d’Schüler aus dem Lycée d’Sportsin-
frastrukture vun der Mamer Gemeng.

Här President, d’CSV begréisst, dass de
Gesetzesprojet virgesäit, dass de Mamer
Lycée elo offiziell net méi Lycée Technique
Josy Barthel, mä ganz einfach Lycée Josy
Barthel Mamer heescht. Eigentlech ass dat
nëmme méi gesetzlech Kosmetik, well op
de Stroosseschëlder de Bäisaz „Technique“
schonns laang net méi dropsteet.

❱❱❱ Une voix.- Aha!

❱❱❱ M. Gilles Roth (CSV).- Déi zwee Ma-
mer Sportsgréissten Nic Frantz a Josy Bar-
thel fanne sech deemno würdeg op dem
neie Schoulcampus Tossebierg geéiert, well
d’Sportshal vun dem Mamer Lycée den
Numm Nic Frantz dréit. D’Zoufahrtsstrooss
zu dem neie Schoulcampus ass iwwregens
d’Rue Gaston Thorn.

Här President, ech wëll an dësem héijen
Haus net elo an de Lokalpatriotismus verfa-
len.

(Brouhaha général)

Ech sinn awer houfreg drop, dass eng
laangjähreg Fuerderung vu ville Leit aus
dem Weste vum Land an och vu mir selwer,
net zulescht als Mamer Buergermeeschter,
haut Realitéit gëtt.

Ech ginn an deem Sënn och den Accord
vun der CSV-Fraktioun zu dësem Gesetzes-
projet a soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Roth.
Den nächste Riedner ass den Här Eugène
Berger. Här Berger, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Merci, Här
President. Dir Dammen an Dir Hären, wann
e Schüler mat sengen Elteren no der Grond-
schoul e Choix mécht, fir an e Lycée hei zu
Lëtzebuerg ze goen, da mécht en dat
gewéinlech no verschiddene Kritären. Dat
hänkt dann domadder zesummen, wou déi
Schoul läit. Wa méiglech kuckt ee jo dann,
eng Plaz ze fannen, déi an der Proximitéit
läit, no bei der Uertschaft, wou ee wunnt,
respektiv wou een e gudden Transport huet,
en öffentlechen Transport, fir dohinner ze
kommen. Dat hänkt eventuell och dovunner
of - dee Choix - vum pedagogesche Kon-
zept vun där Schoul. Eventuell wëllt de
Schüler méi nei Approchen an der Schoul
hunn, oder et si spezifesch Schoulprojeten,
déi hien interesséieren.

De Choix hänkt och eventuell dovunner of,
wéi den Horaire vun där Schoul ass, ob
eventuell zousätzlech Offeren an där Schoul
sinn, wéi zum Beispill d’Ganzdagsschoul.
Ganz sécher hänkt dee Choix awer och do-
madder zesumme mat dem Fait, datt ee
kann dann awer, wann ee bis an de Lycée
geet, do seng ganz Lycéesschoulcarrière
kann an engem an deemselwechte Gebai
maachen. An dat ass an der Vergaangen-
heet u sech, wann een esou e Choix als
Schüler gemaach huet, net esou problema-
tesch gewiescht, wann een an de Lycée
technique gaang ass. Dat war awer op där
enger oder anerer Plaz méi problematesch,
wann ee wollt de Lycée classique maachen,
well net iwwerall an alle Schoulen de gan-
zen Zyklus ugebuede ginn ass.

Dat sinn déi Iwwerleeungen, déi een aus
der Siicht vum Schüler, vun den Eltere ka
verstoen, novollzéien, well ee jo eben net
wëllt no dräi oder véier Joer dann d’Schoul
wiesselen, wou ee sech da vläicht an enger
Schoul wuelfillt, wou ee muss en neien Ho-
raire sichen, fir mam Bus ze fueren, an esou
weider.

An och aus der Siicht vun der Organisatioun
an der Koordinatioun vun de Schoulen ins-
gesamt an eisem Land ass dat och net ëm-
mer ideal. Well et ass jo esou, wann dann
déi Schüler an engem Lycée sinn, wou net
déi ganz Zyklen ugebuede gi vum Secon-
daire classique, datt se jo dann zu iergend-
engem Moment an eng aner Schoul musse
goen, respektiv sinn dann aner Schoulen,
déi da fir de Cycle supérieur nei Schüler
kréien, wou se awer vläicht och schonn
dann e bëssen an der Quëtsch sinn, oder
wou se net ganz vill Plaz hunn, well mer hu
jo eng Situatioun hei zu Lëtzebuerg, datt
mer an all de Gebaier ganz vill Schüler hunn
an datt am Fong geholl nach mussen nei
Gebaier praktesch gebaut ginn. Et ass also
fir kee Lycée besonnesch interessant, fir
dann déi Schüler vu baussen eraus nach
dobäi opzehuelen.

Bon, ech hu versicht dës Iwwerleeungen ze
féieren, ouni elo spezifesch e Gebai ze
erwähnen. Ech hunn den Numm nach net
genannt vum Lycée, fir nëmme festzestel-
len, datt et eng Rei valabel Argumenter gëtt,
souwuel aus der Siicht vum Schüler a vun
den Elteren wéi awer och aus der Siicht vun
der Éducation nationale, fir eben ze kucken
a méi generell op de Wee ze goen, fir an all
Secondairesschoulen hei am Land d’Méig-
lechkeet unzebidden, jee no Besoin fir eben
da Cycles supérieurs ze organiséieren.

Duerfir hat och d’Éducatiounskommissioun
bei enger vun deene leschten Diskussiou-
nen an der Chamber iwwert den neie Lycée
vu Jonglënster op eng Initiativ - ech ver-
heemlechen net, datt et eng Initiativ vun de
Membere vun der demokratescher Frak-
tioun an der Kommissioun war -, eng deem-
entspriechend Motioun presentéiert, déi
och eestëmmeg am Plenum ugeholl gi war.

Ech kommen da méi spezifesch op de Pro-
jet vun haut, wou et jo ëm de Lycée Tech-
nique Josy Barthel vu Mamer geet a wou déi
Argumentatioun, déi ech also elo grad ge-
fouert hunn, sécherlech och ganz gutt drop
passt.

Dobäi muss ee sech awer froe respektiv
muss een och soen, datt mer eis déi Aar-
becht haut hei hätte kënne spueren. Well,
wéi 2001 déi viregt Unterrechtsministerin,
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d’Madame Brasseur, de Projet vun der
Kreatioun vum Lycée Technique Josy Bar-
thel déposéiert hat, stoung schonn déi
Méiglechkeet vun där Ausweidung op e
komplette Secondaireszyklus dran, an zwar
hätt dat sollen iwwert de reglementaresche
Wee erméiglecht ginn. Esou stoung dat an
der éischter Versioun vun dem Text vun
2001. De Conseil d’État war domadder net
d’accord an huet wéi esou oft dann den Ar-
tikel 23 vun der Verfassung invoquéiert, dee
seet, datt esou spezifesch Verännerunge
missten Objet vun engem spezielle Gesetz
ginn.

An dat bréngt mech dann zu menger gene-
reller Remarque, Här President, wat d’Ap-
proche an d’Vuë vun der DP an dësem
Beräich sinn, an dëst konkret Beispill vum
Lycée vu Mamer ënnersträicht d’Pertinenz
vun eiser Positioun.

Mir sinn der Meenung, datt ee méi eng
grouss Souplesse muss kënnen an d’Orga-
nisatioun an d’Strukture vun der Schoul en
général erabréngen, an datt een net prak-
tesch - ech géif soen - fir all Detail, ob dat
elo pedagogesch Innovatioune sinn, ob dat
soss strukturell oder organisationell Chan-
gementer an der Schoul sinn, an engem
Gebai, datt een dann all Kéiers muss op de
spezifesche Wee vun engem Gesetz goen,
nei Gesetzer schreiwen.

Dat ass an eisen Aen och net am Sënn vun
der Autonomie vun der Schoul an dat ass
och net förderlech fir d’Dynamik, déi mer an
der Schoullandschaft wëllen an déi mer och
an eiser Schoullandschaft brauchen.

Duerfir si mir Demandeur, datt den Artikel
23 vun der Verfassung an deem Sënn of-
geännert gëtt. D’Aarbechten an der
zoustänneger Kommissioun sinn nach net
ganz ofgeschloss, an duerfir d’Demande vu
menger Fraktioun, fir datt mir dat also nach
kënne maachen,…

(Interruption)

…ier déi Aarbechten ofgeschloss ginn.

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Si ginn
op dee Wee.

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Ah, maja,
d’Madame Flesch seet mir, si ginn op dee
Wee, dat kann een also dann nëmme be-
gréissen.

Dat gesot, kommen ech awer dann zréck op
de Lycée, deen de Moment nach Lycée
Technique Josy Barthel vu Mamer heescht,
fir festzestellen, datt dëse Lycée no kuerzer
Zäit sech ganz positiv entwéckelt huet an
och eng Identitéit fonnt huet, déi attraktiv
ass fir déi Jonk, an déi och ganz flott Resul-
tater opzeweisen huet, a wou een och
weess - an dat ass immens wichteg -, datt
och eng ganz gutt Atmosphär do ass, well
eng Qualitéit vun enger Schoul moosst ee jo
net nëmmen un de Resultater vun de Schü-
ler, mä och un der gesamter Atmosphär, déi
an esou engem Gebai herrscht, dem Ze-
summeliewen zwëschent Schüler an Ensei-
gnanten, an och déi ass laut deem, wat een
héiert, ganz gutt. Déi Schoul ass also bis elo
wierklech als Erfolleg ze bezeechnen. Duer-
fir ass et jo och nëmme konsequent, datt
dann och eng Rei Schüler, wa si d’Méig-
lechkeet nëmmen hunn, da wëllen do wei-
der an deem Gebai bleiwen, fir kënnen hir
Sekundarstudien ofzeschléissen.

Ech mengen, dat ass also elo déi Etapp, déi
mir dann elo uginn, andeems mer dat Ge-
setz haut de Mëtteg hei stëmmen an de
Cycle supérieur am Classique do erméigle-
chen.

Et ass duerfir och logesch a richteg, datt
mer den Numm vum Gebai, vun der Schoul
ëmänneren, datt en also elo Lycée Josy
Barthel heescht zu Mamer.

Mir kënnen…

(Brouhaha général et coups de cloche de
la Présidence)

…also mat deene Saachen d’accord sinn.

Ech wéilt awer och net verpassen - ech hat
dat am Ufank vergiess -, dem Rapporteur,
dem honorabelen Här Negri, dee jo e ganz
eminente Bierger aus där Gemeng ass grad
wéi den Här Roth, fir deem Merci ze soe fir
säin ausféierleche Rapport.

Ech géif also och den Accord vu menger
Fraktioun zu dësem Projet hei abréngen.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Berger.
Den nächste Riedner ass den Här Adam.
Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Claude Adam (DÉI GRÉNG).- Här
President, Madame Minister, léif Kolleegen
a Kolleeginnen, nodeems ech dem honora-
bele Rapporteur, dem Här Negri, noge-
lauschtert hat, war ech mer net méi esou sé-
cher, ob ech mech op déi richteg Diskus-
sioun agestallt hätt. Ech hu Vicus Tosse-
bierg, Europaschoul, Mobilitéit, Piscine, Ma-
mer Bierger an esou weider héieren. Ech
sinn och ganz vill iwwert de Mamer Eck ge-
wuer ginn. Ech hunn d’Nopeschgemenge
vu Mamer kenne geléiert.

Ech hat gefaart, mir géifen en zweeten neie
Lycée zu Mamer bauen an ech hätt et net
matkritt. Nodeems den Här Roth seng Inter-
ventioun hat, wosst ech och nach Bescheed
iwwert d’Bus-, Zuch- a Vëlosweeër.

Duerfir e klenge Rappel: Mir baue keen neie
Lycée, keng Zill gëtt geréckelt, mä mir erla-
ben ebe just, datt och Klasse vum Secon-
daire dohinner kommen. Och déi Gréng be-
gréissen, datt de Lycée Technique Josy
Barthel elo e Lycée Josy Barthel gëtt, dat
heescht, datt dat aktuellt Angebot erweidert
gëtt ëm de Cycle supérieur vum Enseigne-
ment secondaire.

Et sollen also vun der nächster Rentrée un
zwou Klasse vun Troisième an de Sektiou-
nen C, D a G ugebuede ginn. Am Rapport
steet, dat wären déi richteg Sektiounen, well
eng informell Enquête bei de Schüler dat
esou erginn hätt. Mir ginn dervun aus, datt
de Lycée sech och nach méi laangfristeg
Iwwerleeunge gemaach huet, an duerfir
zweifele mer net un deem Choix.

Dës Erweiderung vum Angebot ass méig-
lech ginn, well duerch den neie Réidener
Lycée an den Neibau vum Lycée Technique
Mathias Adam e bësse méi kleng Effektiver
op de Septièmë festgestallt goufen.

Prinzipiell si mir jo der Meenung, datt all Ly-
cée muss an deenen ënneschte Klassen all
Regime vum Enseignement secondaire a
secondaire technique inklusiv dem Régime
préparatoire ubidden, en attendant d’Aféie-
rung vun engem Tronc commun fir dës
Schüler.

Prinzipiell fanne mir et och richteg, datt all
Lycée et méiglech maache soll, verschid-
den Ofschlëss unzebidden, souwuel am Se-
condaire wéi am Secondaire technique. Ver-
schidden Ofschlëss, selbstverständlech net
all, well soss misste mer Schoule baue vun
enger iwwerdriwwener Dimensioun, an esou
Schoule wëlle mer net.

Ech erënneren och nach eng Kéier un déi
vun alle Parteien ënnerstëtzte Motioun vum
honorabelen Här Scheuer vum 10. Juli
2008, wou mer d’Regierung invitéiert haten,
all neie Lycée an all bestehenden tech-
nesche Lycée, wann nëmme méiglech, och
mat enger Division supérieure vum Ensei-
gnement secondaire opzerüsten.

An ech profitéieren dann och vun der Ge-
leeënheet a falen an de Lokalpatriotismus,
fir un d’Motioun vum 19. Juni 2007 ze erën-
neren, wou mer och eestëmmeg hei an der
Chamber d’Regierung invitéiert haten, aus
der Annex Miersch vum Lycée vun Dikrech
en eegestännege Mierscher Lycée mat en-
gem komplette Studienangebot ze maa-
chen.

An der Hoffnung, dass dës Motioun
schonns fréi an der nächster Legislaturpe-
riod an d’Realitéit ëmgesat gëtt, bréngen
ech den Accord vun der grénger Partei zu
dësem Gesetz.

(Interruption)

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Adam.
Den nächste Riedner ass dann den Här
Mehlen aus dem Osten.

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Jo, rich-
teg, Här President. Merci fir d’Wuert. Ech
sinn aus där Gefor eraus, fir a Lokalpatrio-
tismus ze verfalen.

Mir begréissen dat Gesetz hei, mir wäerten
et och stëmmen. Et besteet eng Nofro, an et
soll een där Nofro och nokommen. Ech wëll
hei dem Rapporteur Merci soen. Hien huet
eis erkläert, ëm wat et geet, duerfir brauch
ech net méi dorop anzegoen.

Ech wëll awer hei e puer grondsätzlech
Saache soen, déi méi oder wéineger an déi-
selwecht Richtung gi wéi dat, wat den Här
Adam elo gesot huet.

Mir ginn allerdéngs an eisen Iwwerleeungen
e bësse méi wäit, an deem Sënn, datt mer
och am Secondaire eis kéinte virstellen, datt
d’Établissementer wesentlech méi Autono-
mie misste kréien. Mir fannen et och net nor-
mal, datt een esou en Exercice wéi deen
heite muss per Gesetz regelen, datt eis Ver-

fassung esou restriktiv ass, datt mer effektiv
mussen iwwert de legislative Wee goen.

Dat ass net normal, dat passt och net an eis
Zäit, wou ee muss flexibel sinn, wou een am
Fong geholl all Dag mat neie Problemer
konfrontéiert ass a vill méi séier a vill méi
flexibel op déi nei Erausfuerderunge muss
kënne reagéieren.

Mir stellen eis och en Enseignement secon-
daire vir, wou keen Ënnerscheed, keen äus-
serlech sichtbaren Ënnerscheed méi ass
tëscht Classique an Technique.

Mir hunn de Moien diskutéiert am Kader vun
der Analys vun dem „Girls’ Day - Boys’
Day“, der Orientéierung vun de Kanner an
engem bestëmmten Alter a gewësse Beruf-
fer, a mir hunn do missen erëm eng Kéier zu
Kenntnis huelen, datt grad déi technesch
Beruffer als mannerwäerteg dobausse
considéréiert ginn. Da soll een net higoen
an och nach iergendwéi doduerch, datt een
eng nette Distinctioun mécht, dat dobaus-
sen och nach iergendwéi esou affichéieren.
Ech weess, datt keen heibannen ass, deen
dat géif ënnerstëtzen, mä leider ass et an
der Perceptioun vun de Leit dobaussen
nach ëmmer esou, a mer mussen alles maa-
chen, fir deem entgéintzewierken.

An duerfir géif ech och mengen, et wär gutt,
wann ee generell géif op dee Wee goen -
ech mengen, meng Virriedner hunn dat jo
och scho gesot -, datt een an Zukunft keng
Lycées techniques a classiques méi hätt,
mä datt een tout court Lycéeën hätt, an datt
een dat, wat een do enseignéiert, dann halt
un deem ausriicht, wat déi reell Demande
ass, souwäit wéi een deem natierlech kann
nokommen. Et kann ee jo net, wann zwee,
dräi Schüler an enger gewësser Spezialisa-
tioun gären en Enseignement hätten, jo
dann dofir eng extra Klass opmaachen. Mä
mir fannen, datt et noutwendeg ass, datt
een dat ofschaaft.

Ech mengen, déi lescht Kéier hat den Här
Oberweis och hei opgeworf, datt ee soll
d’Dénominatioun vun de Klassen, dat
heescht, datt mer am Classique vun der
Septième op Première fueren an am Tech-
nique ëmgekéiert, datt een dat och soll een-
heetlech gestalten, well et awer iergendwéi
nobaussen eng Distinctioun affichéiert an
och deelweis eng Dénigratioun vun deenen,
déi am Technique sinn.

Mir stellen eis och vir, datt ee während zwee
Joer, well d’Kanner aus ganz ënnerschidd-
leche Schoule kommen, e Genre Tronc
commun géif maachen, datt een e vill méi
modularen Unterrecht erabréngt, wou ee vill
méi op déi eenzel Besoinë vun de Schüler
kann agoen, op ënnerschiddlechen Ni-
veaue kann eenzel Fächer enseignéieren.
Dat heescht, déi Staark maximal fuerderen
a förderen, ouni brauchen op déi méi
Schwaach ze waarden an ouni déi
Schwaach dobäi ze iwwerfuerderen, an ëm-
gekéiert deene Schwaachen en Enseigne-
ment kënnen ubidden no hirem Besoin, ouni
datt déi Staark sech langweilen an iergend-
wou dann op der Streck hänke bleiwen, well
si iergendwou awer eng Kéier d’Flemm
kréien.

Här President, mir fannen - an dat géif dat
och erliichteren -, datt mer an der beruffle-
cher Orientéierung enorm Effortë musse
maachen an datt, wann een déi zwou Rich-
tunge géif zesummebréngen, och méi Faci-
litéite géife bestoen, eng besser Orientéie-
rung ze maachen an op där anerer Säit méi
Passerellen ze bauen, an deem Fall wou
deen een oder anere Schüler eng aner Di-
rektioun wëllt aschloe respektiv sech a
gewëssene Fächer méi staark géif entwéck-
elen an him domadder aner Méiglechkeete
géifen opgoen.

Dëst Gesetz ass natierlech nach wäit vun
där Zilsetzung ewech. Mir wësse vun der In-
tentioun vun der Regierung, fir och de Se-
condaire, wann et da soll déiselwecht Re-
gierung sinn no de Wahlen, wat vill heiban-
nen net hoffen, datt,…

(Interruptions)

…wann déiselwecht Leit da sollten um Pou-
voir bleiwen, datt si och do wëllen eng Re-
form maachen. Ech hoffen, wann dat da soll
sinn, datt déi Reform besser gléckt wéi déi
vum Primaire.

Dëst Gesetz mécht e klenge Schrack an déi
Richtung, an duerfir wäerte mir et stëmmen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Très bien.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Mehlen.
Nom Här Mehlen ass d’Lëscht ofgeschloss.
Elo kritt d’Regierung d’Wuert. Madame Un-
terrechtsministerin Mady Delvaux.

(Brouhaha général)

❱❱❱ Mme Mady Delvaux-Stehres,
Ministre de l’Éducation nationale et de la
Formation professionnelle.- Här President,

Dir Dammen an Dir Hären, ech wollt dem
Rapporteur a menge Virriedner Merci soen.
Et ass e klengt Gesetz, zwee Artikelen, mä
ech hu rar esou eng Begeeschterung an
esou eng Freed hei an der Chamber erlieft
wéi haut de Mëtteg, an duerfir freeën ech
mech och iwwert de Konsens vun all den
Deputéierten.

Ech mengen, de Mamer Lycée kritt den
Numm geännert an e kritt e Cycle supérieur.
Ech ginn all deene Riedner Recht, déi soen,
am Fong wär et net néideg gewiescht, dofir
e Gesetz ze maachen, wa mer awer eng
aner Verfassung hätten an aner Gesetzer
hätten, well an der Zukunft... Mir hu jo, wat
den Numm ugeet, ee Gesetz gestëmmt,
dass an Zukunft all d‘Lycéeën einfach Ly-
cée heeschen, an net méi en Ënnerscheed
maachen zwësche Lycée a Lycée tech-
nique, mä vu dass beim Mamer Lycée awer
nach am Gesetz den Numm steet „Lycée
Technique Josy Barthel“ musse mer en och
iwwer Gesetz änneren. Dat ass awer och
eng freedeg Geleeënheet, fir hei eng Kéier
iwwert de Mamer Lycée ze schwätzen, an
duerfir denken ech, et huet och seng gutt
Säiten.

Mir hunn, ech mengen, déi Iwwerleeung of-
gesi vun de Wënsch do vun de Buerger-
meeschteren, ech wosst net, dass et der...
Mamer, Bartreng, Habscht, an - ech weess
net - déi ganz Lëscht, déi do scho laang gä-
ren e Cycle supérieur hätten, wëll ech soen,
dass d’Iwwerleeungen awer och sinn, dass
mer musse méi Lycéeën, déi de Cycle infé-
rieur classique hunn, d’Méiglechkeet ginn,
fir e Cycle supérieur ze maachen. Mir hätte
jo gär, dass méi jonk Leit sollen op Première
kommen, mir mussen d’Zuel vun eise Prima-
ner erhéijen.

Mir hunn eng relativ breet Offer am Cycle in-
férieur, an da gëtt et natierlech enk, wann
déi sech alleguer verdeele mussen op déi
puer Lycéeën, déi e Cycle supérieur offréie-
ren. Duerfir sinn ech der Meenung, dass mir
an déi Richtung musse weiderfueren, fir
Cycles supérieurs an anere Lycéeën duerch
d’Land ze offréieren. Ech leeë mech haut
net fest op Nimm.

De Mamer Lycée eegent sech gutt derfir,
well zu Mamer hu mer Plaz. Ech mengen, et
ass e Gebai, wat grouss ass, an den Direk-
ter vu Mamer seet mir, dass Plaz ass. Et ass
also net, dass mer mussen ausbauen, fir
dee Cycle supérieur zu Mamer ze offréie-
ren. D’Infrastrukture si flott, an ech freeë
mech fir d’Schoul, well fir mech ass de Ma-
mer Lycée eng dynamesch Schoul, et ass
eng Équipe, déi sech immens engagéiert.
Mamer ass ee vun deene Lycéeën, déi
PROCIs-Klassen hunn, vun Ufank un, a mir
hu jo bei PIRLS erausfonnt, dass d’PROCIs-
Klassen eigentlech gutt ofschneiden an eng
Avance hunn op aner Schoulen.

An da gëtt et eppes, wou ech mech säit
zwee Joer immens freeën - ech maachen
dann nach e bësse Reklamm fir eppes, wat
och näischt direkt mam Mamer Lycée ze
dinn huet -, mir maache säit zwee Joer e
Concours an de Sciences naturelles, well et
gëtt um europäeschen Niveau e Concours,
deen heescht EUSO, an dat ass den eu-
ropäesche Concours an de Sciencen. Do
mécht Lëtzebuerg säit enger Rei Jore mat,
a säit zwee Joer maache mer Éliminatoiren
hei zu Lëtzebuerg, fir dann ze décidéiere
wien däerf op den EUSO-Concours goen.

Deen hu mer also, wéi gesot, fir d’zweet
dëst Joer gemaach - dat ass fir Schüler vu
15, si däerfen net méi al wéi 16 Joer sinn -,
an zweemol hannereneen hunn d’Schüler
aus dem Mamer Lycée dee Concours ge-
wonnen, esou dass ech soen, et ass eng
Schoul wou geschafft gëtt, déi sech drugëtt
- där ginn et natierlech nach vill anerer am
Land -, si hu Plaz, also freeën ech mech fir
si an ech wënschen hinne bonne chance
bei der nächster Rentrée.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame Mi-
nister. D’Diskussioun ass elo ofgeschloss a
mir kommen dann zur Ofstëmmung iwwert
de Projet de loi 5909. Dir fannt den Text am
Document parlementaire 59093.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

De Projet de loi 5909 ass mat 59 Jo-Stëm-
men ugeholl.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement, Mmes
Christine Doerner, Marie-Josée Frank, Fa-
bienne Gaul, MM. Marcel Glesener, Norbert
Haupert, Mme Françoise Hetto-Gaasch,
MM. Ali Kaes, Paul-Henri Meyers, Laurent
Mosar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Mar-
cel Sauber, Jean-Paul Schaaf, Marco
Schank (par M. Paul-Henri Meyers), Marc
Spautz, Mme Martine Stein-Mergen (par441188 www.chd. lu
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Mme Nancy Arendt), MM. Fred Sunnen, Lu-
cien Thiel, Lucien Weiler (par M. Marcel
Oberweis), Raymond Weydert et Michel
Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry (par M. Roger
Negri), John Castegnaro, Mme Claudia
Dall’Agnol, M. Fernand Diederich, Mme Ly-
die Err, MM. Ben Fayot, Jean-Pierre Klein,
Mme Lydia Mutsch (par M. Roland Schrei-
ner), MM. Roger Negri, Jos Scheuer, Ro-
main Schneider, Roland Schreiner et Mme
Vera Spautz (par M. John Castegnaro);

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel, Mme
Anne Brasseur, M. Fernand Etgen, Mme Co-
lette Flesch, MM. Charles Goerens, Paul
Helminger (par Mme Colette Flesch),
Alexandre Krieps (par M. Xavier Bettel),
Claude Meisch (par M. Fernand Etgen) et
Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira, Jean Huss, Henri Kox et
Mme Viviane Loschetter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes (par M. Gast Gibéryen), Jean-
Pierre Koepp et Robert Mehlen.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Da komme mer zum nächste Punkt vum
Ordre du jour, dat ass d‘Question avec dé-
bat vum Här Félix Braz iwwert d’Aféieren am
ganze Land vun der Jobkaart. Den Här Braz
huet d’Wuert.

3. Question avec débat N°41
de M. Félix Braz au sujet de la
mise en œuvre au niveau na-
tional d’un système similaire
à la «Jobkaart» de la Ville de
Luxembourg

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Merci,
Här President. D’Stad Lëtzebuerg huet zën-
ter ronn annerhallwem Joer op hirem Terri-
toire eng Initiativ geholl am Beräich vum öf-
fentlechen Transport, nämlech fir iwwert de
Wee oder den Ëmwee vun enger souge-
nannter Jobkaart speziell Kontrakter mat
eenzelne Betriber auszeschaffen, an do-
madder deene Betriber e spezifescht an op
hir Besoinen ugepasstent an och verbëllegt
Angebot unzebidden, fir dass d’Mataar-
bechter vun deene Betriber um Territoire
vun der Stad Lëtzebuerg de Bus kënne be-
notzen, natierlech mam Hannergedanken,
dass déi Betriber de Bus, an d‘Mataarbech-
ter vun de Betriber de Bus verstäerkt solle
benotzen.

Dat ass am Moment, wéi gesot, eng Initiativ,
déi vun der Stad Lëtzebuerg ausgaangen
ass an déi nëmmen hei um Territoire selwer
zum Droe kënnt. Ech hat de Minister Enn
d’lescht Joer an enger Question parlemen-
taire drop ugeschwat, ob et net ugeduecht
wier, fir déi Jobkaart och op déi national
Plattform vum RGTR ze iwwerdroen, an
dann doduerjer dat Angebot do am ganze
Land kënnen unzebidden, net nëmme fir
Betriber aus der Stad Lëtzebuerg, mä fir Be-
triber aus dem ganze Land, an och fir Fahr-
ten iwwert dat ganzt Land.

(M. Lucien Weiler reprend la Présidence)

De Minister hat mir doropshi geäntwert, e
géif ufanks 2009 wëllen op deen dote Wee
goen. Ech hunn dunn am Februar de Minis-
ter dorun erënnert, an ech ginn elo dervun
aus, dass de Minister eis haut wäert kënnen
ukënnegen, dass dat, wat hie mir um Enn
vum Joer an Aussiicht gestallt huet, och elo
tatsächlech ka Realitéit ginn. Ech wier aller-
déngs och frou, wann dee Wee an d’Aart a
Weis, op déi d’Regierung geet, fir déi Job-
kaart op den nationalen Territoire auszewei-
den, dann och eng ass, déi déi Instrumen-
ter, déi mer haut hunn, an déi mer eis ginn
hunn, Stéchwuert „e-go“, kéint valoriséie-
ren.

An zweetens dann och en Instrument ze
schafen, wat och wierklech eng Perspektiv
op Erfolleg huet. Ech wëll just rappeléieren,
dass an der Stad Lëtzebuerg, bannent rela-
tiv kuerzer Zäit, eng ganz Rei, notamment
europäesch Institutiounen - d’Verhandlunge
lafen elo mat der BEI, d’europäesch Kom-
missioun, d’europäescht Parlament,
d’Cours de justice, och eng Firma wéi Price
Waterhouse, d’Zithaklinik -, dat Angebot do
schonn notzen.

Dat sinn tëschent 7000 an 9000 Leit, dat ass
wierklech e ganz héije Chiffer, an et wier
flott, wann ee wierklech kéint, wann een déi
Ausweidung do mécht, op e Wee goen, dee
wéi gesot den technesche Support vum 

„e-go“ a seng prinzipiell Potenzialitéiten tat-
sächlech kéint zur Geltung bréngen, fir
wierklech affinéiert Angeboter kënnen ze
maachen, a keen Angebot, wat nëmme mat
der Strenz géif all Betriber dann awer d’sel-
wecht behandelen. Mä ech si gespaant op
dem Minister seng Äntwert, fir dann ze ku-
cken op wéi ee Wee mer dann definitiv ginn.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Braz.
Den Här Minister Lux huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports.- Här President, léif Kolleeginnen a
Kolleegen, den honorabele Kolleeg Félix
Braz ass „just in time“ fir eng Presentatioun
vun där Jobkaart, déi um nationale Plang
„M-Pass“ soll genannt ginn an déi en Don-
neschdeg vum Verkéiersverbond virgestallt
gëtt, also d’nächst Woch en Donneschdeg,
an déi dann den 1. Mee soll a Kraaft trieden.

Ech wëll och direkt soen, dass d‘Verspéi-
dung fir d’Ëmsetzung vun där Iddi, déi aus-
geet vun der Jobkaart aus der Stad Lëtze-
buerg, virun allem domat zesummenhänkt,
dass mer probéiert hunn och de Beräich
vun de Frontalieren an deen „M-Pass“ do
mat eranzekréien. Dat ass eis awer fir den
éischte Worf net gelongen, esou dass also
deen „M-Pass“ a senger éischter Form, à
partir vum 1. Mee, zwar d’Méiglechkeet och
fir d’Frontaliere gëtt hei am Land dovunner
ze profitéieren, mä si awer fir den Zousaz
vun der Grenz bis bei hir Heemecht nach
mussen en zousätzlechen Ticket derbäi
hunn.

Mä mir ginn d’Hoffnung net op, dass mer an
der Diskussioun, déi mer féieren, am Rahme
vun engem Interreg-Projet, an engem iw-
werregionale Verkéiersverbond och all déi
Problemer, déi sech iwwerhaapt am Tarif-
beräich stellen, eng Kéier an de Grëff
kréien. Ech weess, dat ass schonn eng
laang Story, un där mer amgaang sinn ze
schaffen. Dës Kéier ass et virun allem ge-
scheitert mat der SNCF, wou et net méig-
lech war, jiddefalls net an deenen Zäiten,
déi mer eis gesat hunn, fir dat kënnen ze
maachen.

Dat, wat mer elo proposéieren, en Don-
neschdeg, muss natierlech och nach am Ta-
rifreglement vum öffentlechen Transport
ageschriwwe ginn. Vläicht ass dat och eng
Geleeënheet, och déi Modalitéite vun der
Jobkaart hei um Niveau vum Territoire vun
der Stad Lëtzebuerg do mat eranzehuelen.
Dat wäert also och direkt hannendru ge-
schéien. Jiddefalls hunn déi eenzel Opéra-
teuren alleguer, am Rahme vum Verkéiers-
verbond, hiren Accord prinzipiell Enn des
Joers scho ginn, fir an déi Richtung ze goe
wéi mer et elo proposéieren.

Ech wëll elo net am leschten Detail de Kon-
zept, wéi e vum Verkéiersverbond propo-
séiert ginn ass a wéi ech en och ugeholl
hunn, hei erläuteren, mä ech mengen, dass
et eis virun allem drëm geet all deene Betri-
ber - wou mer natierlech wäerten eng hef-
teg Werbung maachen, fir dass se a Kon-
takt triede mat dem Verkéiersverbond fir
esou Ofkommen ofzeschléissen -, awer net
nëmmen dat hei unzebidden, mä hinnen
och ubidden, dass mer bei jiddwerengem
och eng Analys vun der Situatioun maa-
chen, Betrib fir Betrib.

Ech mengen, dat ass zum Deel och hei an
der Stad Lëtzebuerg geschitt. Ech wëll dat
grousst Wuert vu Mobilitéitsmanagement
net ze vill gebrauchen, mä ech mengen, et
geet e bëssen drëm awer ze kucken, wou
kommen är Leit hier, wéi schaffe se, gëtt et
do Saachen, déi ee kann änneren, fir zu en-
ger besserer Mobilitéit an zu enger besse-
rer Benotzung vum öffentlechen Transport
ze kommen?

Mir wëllen an dem Angebot dervun aus-
goen, dass mer zwee Kritäre wëllen uwen-
den, fir den „M-Pass“ dann un déi eenzel
Leit weiderzeginn. Déi zwee Kritäre sinn,
dass e Minimum vun 10% vun der Beleg-
schaft soll matmaache bei dem Projet, oder
awer, bei deene klengen Entreprisen, dass
ee wéinstens zéng Persounen huet, déi mat-
maachen. Dat sinn also zwee Kritären, déi
wichteg sinn, a mir wëllen och bei dem Tarif,
deen elo erauskënnt, deen dann dégressiv
ass, och natierlech de Betriber roden, fir
sech finanziell och ze bedeelegen.

Hei um Niveau vun der Stad Lëtzebuerg ass
dat e bësse méi einfach, do iwwerhëlt de
Betrib einfach de Käschtepunkt, an et ass
opgrond vu Comptagen hei an der Stad Lët-
zebuerg méiglech dann eng Rechnung aus-
zeschreiwen, wann ech dat esou ka soen.
Um Niveau vum nationale Plang ass dat e
bësse méi schwéier. Mir wëllen dat „e-go“-
kompatibel maachen, mä wéi gesot, an en-
ger éischter Phas ass et méi schwéier, fir et
schonn op deem Niveau kënnen ëmzerech-
nen, esou dass dee Präis, deen Tarif, dee
mer elo wäerte froen, engersäits ofhängeg

ass vun enger absoluter Zuel vu Leit déi
matmaachen, oder awer engem Prozent-
saz.

Ech wëll nëmmen ee Beispill ginn: Den Ti-
cket, de Joresabonnement am öffentlechen
Transport ass am Moment 400 Euro d’Joer,
a bei enger Entreprise, wou d’Halschent a
méi vun de Leit matmaachen, geet de Präis
da vu 400 Euro erof op 256, wat also schonn
eng substanziell Verbesserung ass par rap-
port zu elo. A mir wäerten natierlech, wéi
gesot, och d’Recommandatioun ginn, dass
d’Betriber hei och nach en Deel mat dobäi
iwwerhuelen, d’Halschent iwwerhuelen, en
Drëttel iwwerhuelen, fir wierklech zu engem
ganz kompetitive Präis pro Joer kënnen ze
kommen.

Et ass also dat, wat mer proposéieren. Wéi
gesot ass dat am November vum Verkéiers-
verbond och esou ugeholl ginn. Mer haten
duerno déi Diskussiounen iwwert de
Beräich vun de Frontalieren. Do bleift et
derbäi, si kënnen den „M-Pass“ kréien, mä
wéi gesot, si mussen dann nach, en atten-
dant, dass mer endlech eng eenheetlech
iwwerregional Tarifstruktur hunn, deen Zou-
saz maachen, mä och fir déi rentéiert et
sech fir deen Zousaz dann ze profitéieren
an, wéi gesot, d’Date-délai wou de Prinzip
soll ugoen ass den 1. Mee.

❱❱❱ M. le Président.- Erlaabt Dir, Här Mi-
nister, eng Zousazfro vum honorabelen Här
Braz?

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Esou
wéi d’Reglement et och virgesäit. Et ass just
eng kleng Zousazfro, déi ech un de Minister
stellen: Heescht dat, dass de Wee op deen
Dir gitt, an enger éischter Phas nach net iw-
wert déi rechargeabel „e-go“-Tickete fonc-
tionnéiert, mä am Fong méi eng Remise
duerstellt op enger bestëmmter Quantitéit
vun Ticketen?

Ouni elo all d’Detailer ze kennen, géif ech
dat awer spontan éischter schued fannen,
well ech menge mir hunn den „e-go“ mat
ganz vill Opwand… an ech wëll déi Debatt
elo net nach eng Kéier relancéieren, mä dee
muss awer elo, och bei esou Saachen,
weise wat e kann.

Wa mer elo awer erëm eng Kéier just an de
Beräich vun enger linearer quantitativer Re-
mise ginn, bei enger bestëmmter Unzuel
Ticketen, dann, mengen ech, hätte mer do
awer net all Potenzial genotzt, wat mer hät-
ten. Mir kéinte jo awer mam „e-go“ wesent-
lech méi feinrasteresch Angeboter ubidden.
Et ka jo net sinn, dass den „e-go“ dat net
kann.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports.- Ech mengen, dass eng vun de
Schwächten ouni „e-go“, par rapport zum
System vun der Stad Lëtzebuerg, eben déi
ass, dass an der Stad Lëtzebuerg dat vill
méi einfach opgrond vu Comptagen ausze-
rechnen ass an esou virun, wéi vill Leit mat-
maachen. Duerfir muss den „e-go“ hei ge-
notzt ginn.

Mä well et drëm gaangen ass virun ze maa-
chen, well mer dat, wéi gesot, virgesinn ha-
ten Ufank 2009 anzeféieren, hu mer et elo
den 1. Mee gemaach, fir emol mat all deene
Betriber a Kontakt ze kommen. Mä et ass
kloer, dass den „e-go“ hei als Potenzialitéit
genotzt muss ginn. Wéi schnell dat ka goen,
kann ech Iech net soen, mä op jiddwer Fall
soll et schnell goen, fir et ze notzen, fir dass
mer eng genau Berechnung kréien, wéi vill
Leit matmaachen.

Ech mengen, wa mer mat all eenzel Entre-
prise eng Konventioun maachen, wësse
mer, wat fir eng Leit wierklech matmaachen,
wéi vill Leit matmaachen, wéi vill Leit och en
Ticket ausgestallt kréien. Ech mengen, am
Géigesaz zu deem, wat an der Stad Lëtze-
buerg gelaf ass, wou d’Stad Lëtzebuerg
den Ticket un den Utilisateur weidergëtt, gi
mir d’Tickete weider un d’Entreprisen, déi
am Prinzip Propriétaire dovunner sinn, esou
dass, wa Leit aus dem Betrib erausginn, am
Prinzip de Betrib deen ass, deen den Ticket
huet, während et an der Stad mat engem
einfache Badge duergaangen ass, zum Bei-
spill bei den europäeschen Institutioune
mam Badge vun der EU, fir dee virzewei-
sen. Mä an alle Fäll muss den „e-go“ ge-
notzt ginn, fir dass mer hei dee System do a
senge Potenzialitéite ganz kënnen notzen.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Mir kommen dann, léif Kolleeginnen a Kol-
leegen, zum leschte Punkt vun eisem Ordre
du jour vun haut de Mëtteg, dat ass de Pro-
jet de loi 5877 betreffend d’Ëmweltschied.
Den Här Oberweis, den Här Berger, den Här
Gira an den Här Mehlen hu sech ageschriw-
wen als Riedner, an d’Wuert huet elo nach
eng Kéier den honorabelen Här Negri.

4. 5877 - Projet de loi rela-
tive à la responsabilité envi-
ronnementale en ce qui
concerne la prévention et la
réparation des dommages en-
vironnementaux

Rapport de la Commission de l’Environ-
nement

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP), rapporteur.-
Merci, Här President. Här President, Dir
Dammen an Dir Hären, Pollueur-payeur, dee
Prinzip gëtt definitiv zum Standard an der
Ëmweltlégislatioun mat der Ëmsetzung vun
der Direktiv 2004/35/CE a Lëtzebuerger
Recht duerch de Projet de loi Nummer 5877
vun haut. D’Gesetz iwwert d’Responsabilité
environnementale transposéiert a Lëtze-
buerger Recht dës europäesch Direktiv. An
der Ëmwelthaftung kënnt et also ab elo zu
enger grondleeënder Verännerung vun der
Rechtssituatioun, wou de Prinzip vum Pol-
lueur-payeur zur Regel gëtt.

Et ginn dräi grouss Kategorië vun Ëmwelt-
schiedzonen definéiert. Éischtens,
d’Schied- a Schutzzone wéi Habitatzonen,
Biodiversitéitsschutzzonen an esou weider.
Zweetens, Schied déi d’Grondwaasser af-
fektéieren, an drëttens, Schied déi de Bue-
dem affektéieren a schwéier Inzidenzen op
d’Gesondheet vum Mënsch hunn, an awer
och Biedem, déi grouss Schied an deenen
ënner Punkt eent genannte Schutzzone ver-
ursaachen.

Bemierke wëll ech dobäi ausserdem nach,
dass nieft de Schutzzone vun engem inter-
communautären Intérêt, zousätzlech och
déi national a kommunal Naturschutzzonen
derbäikommen. De Grondgedanken ass
deen, dass net deen ekonomeschen oder
gesondheetleche Schued, deen engem
aneren entsteet, kompenséiert gi muss, mä
am Mëttelpunkt steet d‘Preventioun an
d’Kompensatioun, fir Schied un der Ëmwelt
ze verhënneren.

Dëst ass deen éischte Gesetzestext, deen
eng duerchgängeg Linn huet, no där derfir
gesuergt gëtt, dass éischtens Ëmwelt-
schied verhënnert ginn, zweetens Respon-
sabilitéiten iwwerholl ginn, wann eppes pas-
séiert ass, an drëttens Mesurë geholl gi fir
Schied nees ze reparéieren an d’Käschte
wa méiglech vum Responsabele vum
Schued och iwwerholl ginn.

Ze bemierken ass awer, dass dëst Gesetz
sech net un all Ëmweltschied an och net un
all Responsabele vun engem Ëmwelt-
schued riicht.

Zwou Kategorië vu Responsabele si betraff:

Éischtens, et handelt sech an éischter Linn
ëm Betriber, déi am Allgemengen ënnert
d’IPPC-Direktiv falen. Dat sinn an déi 40 Be-
triber, déi zu Lëtzebuerg doduerch betraff
sinn. Déi hei besonnesch geféierlech Aktivi-
téite sinn an der Annex 3 vun der Direktiv
opgelëscht. Als Fallbeispiller wëll ech déi
Industriebetriber nennen, déi Schwéierme-
taller oder Chemikalië fräisetzen. Hei ass de
Grad vun der Ëmwelthaftung besonnesch
grouss. An hire Fäll zielt d’Gesetz, onofhän-
geg dovun, ob e Betrib e Feeler gemaach
huet oder net.

Zweetens, fir all déi aner Betriber, deenen
hir Aktivitéiten net an der Annex 3 stinn, ass
d’Gesetz nëmmen dann applicabel, wa vu
Säit vum Exploitant e Feeler oder eng Négli-
geance gemaach gouf. D’EU-Direktiv léisst
de Memberstaten an deem Punkt Spillraum.
Si gëtt hinnen d’Méiglechkeet, d’Entreprisen
aus der Annex 3 aus hirer Verantwortung ze
entloossen, wa se ieren en Ëmweltschued
verursaacht hunn, ouni awer e Feeler ge-
maach ze hunn, oder wann opgrond vun de
wëssenschaftlechen Erkenntnisser zu deem
Zäitpunkt de Risiko net ofzegesi war.

D’Auteure vum Projet de loi waren der Mee-
nung, dass deen éischte Fall dem allge-
menge Geescht vun der Direktiv géif wid-
derspriechen, an hunn dofir nëmmen eng
Exceptioun virgesinn, wann d’Aktivitéit auto-
riséiert war an de Risiko net am Viraus be-
kannt war. D’Ëmweltkommissioun begréisst
dës Décisioun.

Et sief an dësem Kontext erwähnt, dass
d‘Beruffschamberen dozou gedeelter Mee-
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nung waren. D’Handelskammer an
d’Chambre des Métiers hätten et léiwer ge-
sinn, wa Lëtzebuerg integral vun dësen Ex-
ceptioune profitéiert hätt. Ausnahme vun
deem Regime si virgesi bei Krich, Naturka-
tastrophen, militäreschen Aktivitéiten a bei
der Atomenergie.

Am Endeffekt muss ee sech also bewosst
sinn, dass net an all Fäll, wou e Schued
duerch eng Pollutioun entsteet, de Verur-
saacher iwwert dëst Gesetz haftbar ge-
maach ka ginn. Dat ass zum Beispill de Fall
bei diffuse Contaminatioune vum Buedem,
zum Beispill am Fall vun engem Masutts-
tank, deen e Lach huet a wou net direkt e
Schued am Sënn vun dësem Gesetz entsta-
nen ass.

Och de Schued, deen duerch dëst Gesetz
ofgedeckt ass, ass délimitéiert. Esou ass
am Fall vun der Buedemcontaminatioun
nëmmen dee Fall ofgedeckt, wann do-
duerch de Risiko vun engem Schued fir
d’mënschlech Gesondheet besteet oder
wann d’Ëmwelt an deenen entspriechende
Schutzzonen, esou wéi se am Gesetz vir-
gesi sinn, beeinträchtegt gëtt.

Et ass kloer, dass hei d’Haaptziler vun der
europäescher Direktiv ëmgesat goufen, fir
de Risiko, deen op d’Betriber duerkënnt,
kalkuléierbar ze maachen. Déi Extensioun,
déi d’Lëtzebuerger Gesetzgebung mécht
par rapport zur europäescher Direktiv, an
zwar d’Abezéie vun engem Schued op de
Buedem mat Konsequenzen op d’Ëmwelt
an d‘Habitaten an de Schutzzonen, ass eng
logesch Konsequenz aus dësem Gesetz,
dat jo och d’direkt Schied un den Espècen
an de Schutzzone virgesäit.

E wichtege Punkt vun dësem Gesetz ass
d’Preventioun vun de Schied déi entstoe
kënnen. An éischter Linn sinn d’Exploitantë
vun den Aktivitéite verantwortlech déi ent-
spriechend Mesuren ze huelen, wann e
Schued duerch dës Aktivitéit imminent ass.
Sollte si dëser Verflichtung net nokommen,
kënne sech déi entspriechend Verwaltun-
gen hinne substituéieren an déi noutwen-
deg Instruktioune ginn oder Moossnamen
huelen.

Dës Preventiounsmesurë gräifen awer nëm-
men, wann e Schued am Sënn vun dësem
Gesetz imminent ass. Dat wëllt awer net
heeschen, dass net aner Preventivmesurë
musse geholl ginn, fir schonn am Virfeld ze
verhënneren, dass et iwwerhaapt zu engem
imminente Risiko vun engem Schued
komme kann.

An dëse Fäll gräifen aner, schonns be-
stoend Gesetzestexter, wéi zum Beispill
d’Kommodosgesetz, an deem senger Aus-
féierung d’Konditioune fixéiert kënne ginn,
déi verhënneren, dass Risike bei der Exploi-
tatioun vun engem Betrib optriede kënnen.

Wann e Schued bis entstanen ass, muss
den Exploitant seng Responsabilitéit iwwer-
huelen an all déi Informatioune liwweren, déi
néideg sinn. Hie muss och déi néideg Me-
suren huele fir de Schued ze reparéieren.
Do derniewent kann den Ëmweltminister
awer och selwer déi Mesuren ergräifen, déi
déi entspriechend Situatiounen noutwen-
deg maachen. D’Käschte si getrei no dem
Prinzip vum Pollueur-payeur vum Exploitant
ze iwwerhuelen, et sief dann, den Exploitant
ass selwer net de Schëllegen oder de
Schëllege kann net identifizéiert ginn.

Wichteg an dësem Kontext ass d’Tatsaach,
dass et eng reell verursaacherbezunne Ver-
antwortung ass, dass also net d’Allgemeng-
heet fir d’Schied opkomme muss, déi en
Exploitant sief et duerch säi Feeler, seng
Négligeance oder, wéi bei den IPPC-Betri-
ber, duerch d’Exploitatioun vu sengem Be-
trib verursaacht huet. Dëst zielt also och am
Fall wou de Stat selwer Mesuren no engem
Schued ordonnancéiert an dann och bezilt.
Entspriechend dem Verursaacherprinzip
kann de Stat déi Sue bei dem Verursaacher
da récupéréieren.

Wat nei ass, ass, dass verschidde Leit beim
Minister ufroe kënnen, dass entspriechend
Mesuren ergraff solle ginn. Dës Leit mussen
entweder direkt vun engem Schued betraff
sinn oder de Risiko hunn, direkt betraff ze
ginn. Si mussen en direkten Intérêt hu vis-à-
vis vun dësem Décisiounsprozess oder si
mussen duerleeën, dass ee vun hire Rech-
ter betraff ass. Dëst Recht, Mesuren ze
froen, hunn offiziell all déi agrééiert Ëmwelt-
schutzorganisatiounen.

Mir sinn also an enger Situatioun, wou nie-
went de staatlechen Instanzen, den Exploi-
tanten, och nach eng drëtt Partei, an zwar
déi Betraffen, eng wesentlech Roll mat-
spillen, andeems hinne Rechter ageraumt
sinn, déi si bis elo nach net haten, also am
Sënn vun der Participatioun am Ëmwelt-
beräich, wéi mer dat hei schonn oft haten no
der Aarhus-Konventioun.

Wéi ech scho virdru gesot hunn, wäert dëst
Gesetz net all Fäll vu Pollutioun ofdecke
kënnen. Hei mussen an Zukunft nach
zousätzlech legal Instrumenter geschafe
ginn, wéi zum Beispill e Buedemschutzge-
setz, fir Fäll vu Buedemcontaminatiounen
erfaassen ze kënnen, déi net duerch dëst
Gesetz ofgedeckt sinn. Alles an allem ass et
awer en éischte wichtege Schrëtt an d’Res-
ponsabilisatioun vun de Verursaacher vun
Ëmweltschied.

Et bleift ze hoffen, dass niewent de Preven-
tiounsmoossnamen, déi an dësem Gesetz
stinn, niewent anere Virschrëften aus anere
Gesetzer, déi dozou bäidroe sollen, dass
Ëmweltschied net entstinn. Eleng d‘Existenz
vun dësem Gesetz, dat e preventive Cha-
rakter huet, soll d’Exploitanten dozou moti-
véieren, an Zukunft verstäerkt drop opze-
passen, dass et net zu esou Ëmweltschied
kënnt.

Här President, d’EU-Direktiv gesäit och
nach vir, dass d‘Memberstaten d’Schafung
vun Assurancen ënnerstëtzen, déi d’Ëm-
welthaftung vun de Betriber ofdecken. Sou
soll garantéiert ginn, dass am Fall vun en-
gem Schued och tatsächlech genuch Suen
do si fir d’Kompensatiounsmesurë finan-
zéieren ze kënnen. Well et ass jo esou, dass
d’Héicht vum Schued grad bei besonnesch
geféierlechen Aktivitéiten extrem variéiere
kann. Dat heescht, dass de Risiko besteet,
wann et tatsächlech zu enger grousser Ëm-
weltkatastroph kënnt, wéi mer der schonn
haten, dass de schëllege Betrib zwar um
Pabeier haftbar ass, a Wierklechkeet awer
net d’Suen huet fir de Schued erëm guttze-
maachen.

Hei ass kloer, dass Lëtzebuerg eleng net
wäit kënnt. Mir mussen eis deemno um EU-
Niveau derfir asetzen, dass eng Zort Fong
geschafe gëtt, an deen all concernéiert Be-
triber abezuelen an deen esou dotéiert ass,
dass dorauser och am Katastrophefall de
Schued ka bezuelt ginn, wann en iwwert dat
Mooss erausgeet, wat deen eenzelne schël-
lege Betrib droe kann.

Här President, zu den Aarbechten an der
Kommissioun ass ze soen, dass de Statsrot
a sengem éischten Avis positiv war. Kuerz-
fristeg krut d’Ëmweltkommissioun nach en
Avis vum Mouvement écologique an huet
sech, trotz engem gewëssenen Zäitdrock,
de Spillraum ginn, fir d’Remarquë vun der
Ëmweltschutzorganisatioun ze kucken. Bei
der Pollutioun vum Buedem gëtt an der Di-
rektiv just de Risiko fir d’Gesondheet vum
Mënsch berücksichtegt, wat grad am Kon-
text vun der Ëmwelthaftung net logesch
schéngt. Datselwecht gëllt fir d’Definitioun
vun den „espèces et habitats protégés“,
wou no der Meenung vun der Ëmweltkom-
missioun all Schutzzonen zu Lëtzebuerg
mat dra sollte sinn.

D’Ëmweltkommissioun huet de Remarquë
vum Méco Rechnung gedroen an de Projet
amendéiert. De Statsrot war a sengem Avis
complémentaire och mat dëser Ëmänne-
rung d’accord.

Dësen Amendement huet dunn a verschid-
dene Kreesser fir Opreegung gesuergt. Mir
kruten de Virworf gemaach, d’Direktiv net
eent zu eent ëmzesetzen, obwuel den Zou-
saz, dee gemaach gouf, zu 100% an der
Logik vun der Direktiv läit. Et gouf aller-
déngs een Argument, dat an den Ae vun
der Ëmweltkommissioun pertinent war: Well
de Begrëff „environnement“ néierens defi-
néiert ass, hätt dat kënnen zu juristesche
Problemer féieren, wann de Wuertlaut vun
der Definitioun zum „dommage environne-
mental“ an där Fassung stoe bliwwe wär,
wéi d’Ëmweltkommissioun en als éischt
amendéiert hat.

Ënner anerem gouf gefaart, dass Lëtze-
buerger Entreprisen net an en internationa-
len Assurancësystem kéinte mat opgeholl
ginn, wann hiren Haftungsberäich net kloer
definéiert gewiescht wier, am Géigesaz zu
anere Memberstaten, virun allem eisen No-
peschlänner, aus direkte Konkurrenzgrënn
vis-à-vis vun eisem Land. Mir hunn also dé-
cidéiert, dës Dispositioun ze preziséieren,
wat vun der Prozedur hier gesinn nach
eemol en Amendement bedeit huet. Och
mat dëser Ännerung war de Statsrot d’ac-
cord.

Här President, ech sinn der Meenung, dass
mir an dëser Diskussioun zwëschent Ekolo-
gie an Ekonomie e Kompromëss agaange
sinn, dee räsonnabel ass. Engersäits si mer
den Ëmweltschutzorganisatiounen a ville
Punkten entgéintkomm, anerersäits si mer

och de Betriber entgéintkomm, an dozou sti
mer och.

An dëser aussergewéinlech schwéierer
Wirtschaftskris, wéi mer scho säit Jorzéngte
keng méi esou haten, solle mer d’Betriber
net nach zousätzlech an hirer Kompetitivitéit
belaaschten a si duerch onmoosseg Fuer-
derungen an d’Ongewëssheet lafe loossen.
Schliesslech geet et hei och ëm vill Aar-
bechtsplazen. An dësen Zäite wär eng méi
rigouréis Haltung net ze veräntwerte ge-
wiescht, an deementspriechend hu mer rä-
sonnabel a majoritär gehandelt.

Här President, zum Schluss wëll ech am
Numm vun der Ëmweltkommissioun nach
eng generell Bemierkung maachen zu eisen
Aarbechten an der Ëmweltkommissioun vun
der Chamber. Mat dem Projet de loi vun
haut hu mir sämtlech EU-Direktiven a Geset-
zer ëmgesat, déi mir an der Ëmweltkommis-
sioun virleien haten. Et ass och kee Gesetz
méi vun der Regierung ufälleg, wat nach
virun Enn vun dëser Legislaturperiod misst
ëmgesat ginn, opgrond vun dësem respek-
tiven Tableau synoptique relatif à la transpo-
sition des directives européennes, no der
leschter rezenter Editioun vum 10. Mäerz
2009 vum Chamberssekretariat.

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Dir hutt
vum Juegdgesetz virdru geschwat.

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP), rapporteur.-
EU-Direktiv! Ech schwätze vun EU-Direkti-
ven.

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Ah!

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP), rapporteur.-
Lauschtert no, wann ech gelift!

(Brouhaha général)

Ech kommen dozou.

❱❱❱ Une voix.- Wéi aggressiv!

❱❱❱ Une autre voix.- Huelt dat net esou
negativ.

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP), rapporteur.-
Wann also Lëtzebuerg nach vill Direktiven
ëmzesetzen huet, dann net an der Ëmwelt-
législatioun. Dofir wëll ech de Kolleegen aus
der Ëmweltkommissioun Merci soe fir déi
gutt an expéditiv Aarbecht, déi mir an dëser
Legislaturperiod gemaach hunn. Aschléis-
sen an dëse Merci wëll ech selbstverständ-
lech eisen Ëmweltminister Lucien Lux…

❱❱❱ Plusieurs voix.- Ooohhh! Aaahhh!!!

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP), rapporteur.-
…a seng Mataarbechter, awer och eis Kom-
missiounssekretärin, d’Madame Rachel Mo-
ris, déi eng wierklech exzellent Aarbecht all
déi Jore gemaach huet.

(Interruption)

Et bleiwen awer nach Gesetzer, Här Goe-
rens, um nationale Plang ëmzesetzen. Dat
wäerte mer och maachen, wa mer déi res-
pektiv Avisen nach an den Délaië kréien.
Domat ginn ech den Accord vu menger
Fraktioun zu dësem Projet de loi a soen Iech
Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Rappor-
teur. Den honorabelen Här Marcel Oberweis
fir d’CSV-Fraktioun huet d’Wuert elo.

Discussion générale

❱❱❱ M. Marcel Oberweis (CSV).- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, Här
Minister, erlaabt mer am Ufank, well et zum
Usus gehéiert, dem Roger Negri, dem Rap-
porteur, Merci ze soe fir säi schrëftlechen an
och säi mëndleche Rapport.

Et handelt sech heibäi, wéi gesot, ëm e Ge-
setzesprojet fir d’Ëmsetzung vun enger wei-
derer europäescher Direktiv iwwert d’Ëm-
weltresponsabilitéit. Am Spezielle geet et
hei ëm d’Preventioun an d’Reparatur vun de
Schied, déi onser Ëmwelt zougefügt ginn,
an dat Ganzt am Sënn vun dem Prinzip vum
Pollueur-payeur.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Marcel Oberweis (CSV).- Mir
mussen ons awer virun Aen halen, dass et
net ëmmer einfach wäert ginn an och sinn,
déijéineg ze ermëttelen, déi dës Ëmwelt-
schied ervirgeruff hunn. Duerfir ass an der
Direktiv festgehale ginn, dass et sech ëm e
Fall vun Ëmweltschied handele kann an
deem heite Fall, bei enger objektiver Res-
ponsabilitéit, oder enger Responsabilitéit
„sans faute“. Dat heescht, et musse kloer ju-
ristesch Rumme gespaant ginn, fir dass
sech d’Betriber an och d’Bierger zurecht-
fanne kënnen.

Wéi de Rapporteur et schonn ugedeit huet,
geet et hei am Besonneschen ëm déi

Schied, déi un den dräi Liewensressourcen,
dem Buedem, dem Waasser an der Loft,
gemaach ginn. Eng Haaptfuerderung vun
der Direktiv besteet deemno am Erhale vum
gesonden Zoustand vun onsem Buedem,
well ouni deen déi vill liewenswichteg Fonc-
tioune fir de Mënsch an d’Ëmwelt net méi
garantéiert sinn. Dat liicht an, wann ee
weess, dass mir ouni gudde Buedem keng
gesond Liewensmëttele kënnen zillen an
och kee proppert Drénkwaasser kënne
kréien.

Mir wären dann am krasse Widdersproch
mat der europäescher Waasserdirektiv, déi
mer viru kuerzem hei gestëmmt hunn.
Zousätzlech géife mer och dann dem Ver-
loscht vun der Biodiversitéit Vorschub
leeschten, an dat kënne mer net duerchgoe
loossen.

Dëser Direktiv läit also d’Tatsaach zugronn,
dass mir an der Europäescher Unioun awer
nach vill Plazen hunn, och hei am Land, bei
deenen de Buedem contaminéiert ass an
déi eng Gefor fir Mënsch an Ëmwelt duer-
stellen. Duerfir ass et jo e But vun der euro-
päescher Ëmweltpolitik, d’Vermeidung an
d’Sanéierung vun Ëmweltschied esou wäit
wéi et méiglech ass ze propagéieren an och
ze ënnerstëtzen.

Et muss ënnerstrach ginn, dass de Prinzip
vun der Responsabilitéit fir d’Ëmweltschied
an déi imminent Geforen, déi vun hinnen
ausgoe kënnen, ugewant gëtt. An do gesäit
d’Direktiv dann, an och de Gesetzesprojet,
zwee Fäll vir.

Den éischte Fall behandelt all déi geféier-
lech Aktivitéiten, déi an de Betriber aus der
Annex 3 vun der Direktiv ageschriwwe sinn.
Dat sinn ënner anerem d’IPPC-Betriber an
och déi, déi mat OGMe behandelen. Hei
gëtt de Betrib responsabel gemaach, och
wann hie kee Feeler gemaach huet.

Den zweete Fall behandelt all déi aner Betri-
ber, wann e Schued entstanen ass a wann
eng imminent Gefor fir Aarten, Habitatzonen
a Mënsche besteet. Hei gëtt de Bedreiwer
nëmmen da gestrooft, wann him e Feeler
nogewise ka ginn a wann hie senger Res-
ponsabilitéit net nokomm ass.

Op alle Fall mussen déi kompetent Instan-
zen hir Aufgab iwwerhuelen an déi Betriber
zur Rechenschaft zéien, déi ons Ëmwelt als
hire privaten Dreckstipp ugesinn.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Marcel Oberweis (CSV).- Dës
Betriber mussen dann och fir d’Reparatur
vun den Ëmweltschied opkommen.

An dat ka wäit goen, esou zum Beispill bei
der Erëmhierstellung vu contaminéiertem
Buedem oder dem Proppermaache vu
Gewässer oder Habitatzonen. Schonn
eleng dat seet genuch a weist drop hin, wéi
schwéier dës Ëmsetzung an dësem Gesetz
wäert ginn.

(Mme Colette Flesch prend la Prési-
dence)

De Projet de loi gesäit deemno vir, dass
d’Betriber all déi néideg Mesurë mussen er-
gräifen, dass keng bleiwend Schied beim
Mënsch oder an der Ëmwelt entstinn.

Wann et awer zu engem Ëmweltschued
komm ass, da muss de Betrib fir d’Sanéie-
rung vun dëse Schied opkommen. Hei gëtt
et och dann dräi Cas-de-figuren:

Den éischten ass dann eng primär Sanéie-
rung, eng komplementär Sanéierung oder
eng Ausgläichssanéierung.

Een anere wichtege Punkt ass awer sécher-
lech och d’Bedeelegung vun de Bierger, déi
vun Ëmweltschied betraff sinn. Dës Bierger
kënnen déi zoustänneg Verwaltungen op-
fuerderen, sech derfir anzesetzen, dass ent-
weder d’Gefor reduzéiert gëtt, oder awer,
wann et schonn zu engem Schued komm
ass, dass et zu enger Sanéierung kënnt.
Doriwwer eraus kënnen och Ëmweltschutz-
organisatiounen d’Méiglechkeet kréien, fir
sech derfir anzesetzen, dass d’Direktiv
wierksam ëmgesat gëtt.

Als leschte Punkt vu menger Interventioun
soll drop higewise ginn, dass déi eenzel
Memberstaten och Mesuren ergräife kën-
nen, mat deenen d‘Betriber derzou invitéiert
solle ginn, e finanziellt Instrument ze scha-
fen, mat deem am Fall vun engem Ëmwelt-
schued d’Sanéierung bezuelt ka ginn. Dat
kann a Form vun enger Mutuelle sinn oder
enger Versécherung, well mer däerfen net
vergiessen, dass am Fall vun engem Acci-
dent mat chemesche Produkter wéi zu Tou-
louse ganz héich Käschten op d’Betriber
zoukommen.

An deem Zesummenhang soll d‘Eu-
ropäesch Kommissioun bis den 30. Abrëll
d’nächst Joer e Rapport iwwert d’Effikassi-
téit vun dëser Ëmsetzung erabréngen.
Zousätzlech soll se jo Informatioune liwwe-
ren, wéi et ëm d’Schafung vu Verséche-442200 www.chd. lu
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runge fir Betriber aus der Annex 3 bestallt
ass - ee relativ schwieregen Dossier.

An der Direktiv gëtt och nach Kooperatioun
iwwert d’Grenze behandelt. Wann e Mem-
berstat en Ëmweltschued bannent senge
Grenze feststellt, wou keen Auteur erëmze-
fannen ass, an eventuell den Auteur am
Grenzgebitt ass, da muss dat Land et der
Kommissioun matdeelen, fir dass mer deen
Auteur am Nopeschland erausfiltere kën-
nen, an deen och dann zur Rechenschaft
gezu ka ginn, wann do d’Quell fonnt ginn
ass. Dat ass e gelieftent Beispill vun euro-
päescher gemeinsamer Ëmweltpolitik.

Ofschléissend wëll ech dorop hiweisen,
dass mer mat der Ëmsetzung vun dëser Di-
rektiv am Beräich vun der Protektioun vun
de Mënschen an den dräi Liewensressour-
cen e wichtege Schrëtt op dem nohaltege
Wee maachen.

Jiddereen - ech widderhuelen: jidderee vun
eis -, ob Stat oder Gemengeverwaltung, ob
Betrib oder Privatpersoun muss sech zum
Prinzip vun dem Pollueur-payeur bekennen.
Notamment eis IPCC-Betriber sinn hei ge-
fuerdert, alles an d‘Wee ze leeden, dass et
net zu engem gravéierenden Ëmweltschued
op eis Ëmwelt an och op de Mënsch kënnt.
Mä ech hunn och Vertrauen a si. Si hunn a
leschter Zäit, an de leschte Jore sech relativ
opgemaach op dee Wee och vum nohal-
tege Wee. Si si sech där Aufgab och
duerchaus bewosst, well nëmmen duerch
d‘Zesummewierke vun de sozialen, vun den
ëmweltschützereschen an och wirtschaft-
leche Contraintë kënne mer den nohaltege
Wee zesumme goen.

Dat gesot, bréngen ech den Accord vun der
CSV hei eran - vun hirer Fraktioun - a soe
Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ Mme le Président.- Merci, Här Ober-
weis. D’Wuert huet elo den Här Berger.

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Merci, Ma-
dame Presidentin. Dir Dammen an Dir Hä-
ren, ech wéilt och dem Rapporteur Merci
soe fir säin ausféierleche mëndlechen a
schrëftleche Bericht. Et ass keng einfach
Matière, fir déi ze verdauen, sécherlech och
net wahrscheinlech fir eng Rei heibanne bei
deem schéine Wieder dobaussen. An ech
wäert duerfir…

❱❱❱ Plusieurs voix.- Oh!

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).-…och ganz
kuerz nëmmen nach e puer ganz kuerz Re-
marquë maachen. Och den honorabelen
Här Oberweis huet scho ganz vill Detailer
ginn. Duerfir kann ech mech also op e puer
Bemierkunge beschränken.

Et ass effektiv eng Ëmsetzung vun enger Di-
rektiv. An et ass jo esou, datt mer hei zu Lët-
zebuerg déi meeschte wichteg Akzenter
doduerjer gesat hunn, datt mer eben Direk-
tiven ëmgesat hunn, déi vu Bréissel komm
sinn. Déi Direktive bestëmme ganz vill
d’Ëmweltpolitik net nëmmen hei zu Lëtze-
buerg, mä an all den europäesche Länner.
Ech mengen, dat ass elo eng gutt Saach.
Duerch déi Direktive komme mer dem Zil
méi no, beschtméiglech eis Ëmwelt an och
de Mënsch ze protégéieren. An déi Ofsiicht
respektiv de Fong vun deenen Direktive
kann een duerfir alleguerten och ëmmer be-
gréissen.

Wat hei vläicht e bëssen nei ass an dëser
Direktiv par rapport zu aneren, déi mer ëm-
gesat hunn, dat ass, dass déi Notioun vu
Responsabilitéit am Ëmweltberäich age-
fouert gëtt. Dat war och e laange Wee op
europäeschem Niveau, bis datt een do e

Konsens fonnt huet. Et ass awer gutt, datt
dat elo agefouert gëtt. An och eben, datt hei
dann déi ganz Notioun vum Pollueur-payeur
endlech dann och konkret gëtt, datt do
d’Betriber musse wëssen, datt se net dier-
fen egal wat maachen, datt se och mussen
do oppassen.

Den Akzent läit jo hei och wierklech op der
Preventioun. Dat ass dat, wat hei grouss-
geschriwwe gëtt. Et soll een also verhënne-
ren, datt et iwwerhaapt zu engem Schued
kënnt an d’Betriber unhalen, datt se an déi
Richtung ginn. D’Preventioun ass immens
wichteg, well och wann een herno Respon-
sabilitéit huet, wann een herno muss Me-
sures compensatoires maachen, Sue be-
zuele muss, et kann een am Fong geholl ni
dat einfach mat Sue guttmaachen, wat do
schifgelaf ass. Dat ass souwuel bei der Ge-
sondheet vum Mënsch esou, wou ee mat
Suen net alles ka flécken, grad ewéi bei der
Ëmwelt. Ech brauch hei elo keng Beispiller
ze zitéieren, ob dat grouss Schëffsonglé-
cker sinn, wou Pëtrol ausgelaf ass an De-
sasteren ugericht huet, oder soss aner Ka-
tastrophen.

Hei ass natierlech och wéi ënner anerem
beim Reglement REACH, dat mer ëmgesat
hunn, en Text, deen e bëssen e Grenzgang
ass zwëschent dem Uleies vun der Ëmwelt
op där enger Säit an den Uleiesse vun der
Ekonomie op där anerer Säit, déi natierlech
ëmmer fäerten, datt se hei zousätzlech Pro-
zeduren opgehalst kréien, déi fäerten, datt
se zousätzlech Käschten hei géife kréien.
Ech mengen, hei ass - et ass scho gesot
ginn - e gudde Kompromiss fonnt ginn.
Deenen enge geet et vläicht net wäit ge-
nuch, deenen aneren ze wäit, mä wéi gesot,
dat hei ass e Konsens souwuel op europä-
eschem Plang wéi och hei zu Lëtzebuerg an
der Kommissioun. Dat hunn d’Aarbechte jo
bewisen, sief dat, datt et déi eng oder déi
aner Kéier e bëssen hin an hier gaangen
ass.

Et ass jo esou, datt an der Praxis Betriber,
déi d‘Autorisatiounen hunn - et ass schonn
oft gesot ginn -, d’IPCC-Betriber, dat sinn
der ronn 40 hei zu Lëtzebuerg, datt déi
haaptsächlech hei betraff sinn. Wann all déi
Betriber hei zu Lëtzebuerg hire Kommodo
hunn, hu se also Oplagen, deene se mus-
sen entspriechen, a wa se déi Oplage res-
pektéieren, da kënne se ganz wéineg oder
guer net an d’Situatioun kommen, datt do
eppes ka schiflafen, datt se kënnen zur
Responsabilitéit gezu ginn. Fir déi aner Be-
triber, do spillt et jo och wierklech nëmmen,
wann e manifeste Feeler oder e Fehlverhale
virläit.

Dat sinn déi grouss Prinzipien, op déi mer
eis konnten eenegen.

No deenen allgemenge Remarquen - dat
waren am Fong zousätzlech Remarquen zu
deem, wat alles scho gesot ginn ass - wëll
ech awer een, zwee Kommentäre maachen,
Iwwerleeunge maachen, déi haaptsächlech
d’Ëmsetzung hei zu Lëtzebuerg da betref-
fen.

Dat eent, dat ass, et steet am Text, datt do
ënner anerem d’Verwaltungen, déi am Envi-
ronnement rattachéiert sinn, datt déi solle
Mesures de réparation determinéieren, wat
sécherlech net ëmmer einfach ass. Do läit
kee Katalog vir, do läit keng - wéi soll ech
soen? - keng Gebrauchsuweisung vir, wéi
een dat ka maachen. Do muss een also au
cas par cas, wann dat géif geschéien, ku-
cken, an do muss ee sech vläicht nach bes-
ser dann awer och hei zu Lëtzebuerg orga-
niséieren an och vläicht do méi kloer Guide-
linen ausschaffen, wann dat de Fall wär. Mir
haten déi Diskussioun och schonn am Ka-
der vun anere Projeten.

Zweete Punkt - dee betrëfft och d’Betriber
hei zu Lëtzebuerg, mä net nëmmen hei zu
Lëtzebuerg -: dat ass d’Schwieregkeet fir
eng Assurance ofzeschléissen. Et ass jo
esou, datt e Betrib dann och kuckt, eng As-
surance wëllen ze maachen, wann en awer
an de Fall kënnt, datt e géif zur Responsabi-
litéit gezu ginn, datt e misst Schied bezue-
len. Da kuckt e sech ofzesécheren, dat ass
dee klassesche Reflex. E kuckt en Assureur
ze fannen, an dat ass hei zu Lëtzebuerg net
nëmme schwéier, dat ass hei zu Lëtzebuerg
onméiglech. Et si keng Assureuren, déi dat
hei maachen, souwäit ech weess. Mir haten
d’lescht Woch eng Entrevue, also net an der
Chamber, mä meng Fraktioun hat eng En-
trevue mat der ACA, déi eis dat do nach
eng Kéier bestätegt hunn, datt dat hei net
gemaach gëtt, well dee Risque schwéier ze
evaluéieren ass, well een och net weess,
wéi vill d‘Primë géife kaschten.

Et ass awer net nëmmen de Fall hei zu Lët-
zebuerg, fir d’Betriber am Ausland gëllt dat
och. Also do ass e Punkt, deen net evident
ass. An et muss ee sech also iwwerleeën,
wann do awer keng Assurancë bestinn, et
sinn awer Betriber, déi missten zur Respon-
sabilitéit gezu ginn, déi eventuell da géife
Faillite goen, keng Suen do sinn: Wie bezilt
dann am Endeffekt? De Betrib kann net be-
zuelen, et ass keng Assurance do, sou datt
een also awer och - wéi soll ech soen? - am
Negative muss virsuergen, andeem een da
vläicht op de Wee géif goe fir e Fong ze
kreéieren, e Fong, deen awer net nëmme
soll vum Stat gespeist ginn, mä eventuell
och d’Betriber sollen an dee Fong da mat
aspeisen.

Déi puer Remarquë gemaach, kéint ech
awer dann och den Accord vu menger Frak-
tioun zu dësem Projet ginn, an ech soen
Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ Mme le Président.- Merci, Här Ber-
ger. D’Wuert huet elo den Här Gira.

❱❱❱ M. Camille Gira (DÉI GRÉNG).- Ma-
dame Presidentin, Dir Dammen an Dir Hä-
ren, ech war elo e bëssen iwwerrascht iw-
wert dem Här Negri seng Interventioun,
manner iwwer säin, wéi gewinnt, detailléier-
ten an explikative Rapport, fir deen ech him
Merci soen, mä iwwert de Schluss vu sen-
ger Interventioun. Dat huet éischtens bal e
bësse geklonge wéi eng Abschiedsried.

(Brouhaha général et hilarité)

Ech hoffen, Här Negri, dass mer eis alle-
guerten den 8. Juni oder méi spéit hei erëm-
gesinn, mä et huet awer e bëssen esou ge-
klongen, wéi wann elo d’Ëmweltkommis-
sioun scho géif d’Dieren an d’Tiräng
zouspären an op d’Wahlcampagne goen.

Ech wëll awer dorun erënneren, dass mer jo
éischtens nach wëlles hunn, matzen am
Fréijoer op d’Juegd ze goen d’nächst Woch.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Ah!

❱❱❱ M. Camille Gira (DÉI GRÉNG).- Ech
mengen, datt et sënnvoll ass, eis mat dem
exzellenten Avis vum Statsrot auserneenze-
setzen, dee villes, wat hei am Débat d’orien-
tation, mengen ech, diskutéiert ginn ass,
bestätegt. Dee Statsrot huet sech ganz vill
Aarbecht gemaach.

Mir hunn och nach e puer aner Punkten um
Ordre du jour. Mä ech fäerten, Madame Pre-
sidentin, dass mir och nach wéinst aneren
Ursaachen an d’Arena eventuell musse
klammen. Et gëtt ee jo awer dat Gefill net
lass, dass eng Rei Kreeser zu Lëtzebuerg
vun där Kris wëlle profitéieren, fir d’Ëmwelt-
recht an eng Rei Errungenschaften, déi a
laange Jore mühsam erkämpft si ginn, wël-
len zréckdréinen.

Wann een den Avis vum Mouvement écolo-
gique zum Konjunkturpak liest, da muss ee
sech Froe stellen, an och wann et esou aus-
gesäit, wéi wann do net gréisser Ëmweltpro-
jeten an d’Kommissioun kommen, fäerten
ech, dass mer awer musse ganz gutt op-
passen an dass mer elo scho sollten op
d’mannst eng rout Luucht umaachen, fir
dass do awer elo net fënnef vir zwielef hei
en Ongléck geschitt.

Duerfir mengen ech net, dass mer elo
wäerte rouen an deenen nächste Wochen,
mä vläicht am Géigendeel ganz aktiv wëlle
ginn.

Klammer op: Mir hätten eis als Gréng
gewënscht, dass extrem vill Aarbecht an
d’Ëmweltkommissioun am Kader vum Kon-
junkturpaquet komm wär. Mir vermëssen de
gréngen Touch vun dësem Konjunkturpro-
gramm. A wann een en Artikel an der „Zeit”
gelies huet, deen e bëssen analyséiert huet,
wéi gréng deenen eenzelne Länner hir Kon-
junkturprogrammer sinn - si hu sech net mat
dem lëtzebuergesche beschäftegt -, mä do
gesäit een, dass do wesentlech Ënner-

scheeder bestinn an dass mat déi gréngste
komescherweis dee vu Südkorea an dee vu
China sinn. Ech fäerten, dass, wann d’„Zeit“
d’Zäit gehat hätt, och eise Programm ze
analyséieren, da wiere mir do relativ
schlecht ewechkomm.

Mä dat ass en aneren Débat, doriwwer kréie
mer nach - mengen ech - an den nächste
Wochen d’Geleeënheet am Detail ze disku-
téieren. Mä souwäit ass déi Debatt awer och
net vun dësem Gesetz ewech, Madame
Presidentin.

Dës Direktiv ass nämlech, dëst Gesetz, mat
deem d’Direktiv ëmgesat gëtt, méi symbol-
trächteg, méi innovativ, wéi et vläicht op den
éischte Bléck ausgesäit. Et ass schonn,
menge mir als Gréng, symbolträchteg,
wann Ëmweltschied musse behuewe ginn.
Net nëmmen, well si engem, also engem
Mënsch Schued gemaach hunn, mä wéinst
dem Schued un der Loft, um Buedem, un
der Biodiversitéit selwer. An et ass och
schonn innovativ, jo e regelrechte Paradig-
mewiessel, wa Betriber fir en Ëmweltschued
mussen opkommen, och wann hinne kee
Feeler kann nogewise ginn. Dat ass symbol-
trächteg, well hei eng Rei Ëmweltgidder fir
d’éischt net nëmmen e wirtschaftleche
Wäert kréien, mä eigentlech och e Wäert u
sech.

Dat ass innovativ, well hei de Pollueur-
payeur-Prinzip zu 100% ëmgesat gëtt, mä
virun allem, well hei Betriber incitéiert ginn,
de Principe de précaution eescht ze huelen
a vu sech aus op Technologien ëmzeklam-
men, déi mat manner Ëmweltrisike ver-
bonne sinn.

Dorëm geet et jo eigentlech hei. D’Haaptzil
ass net, hei Leit ze strofen oder zur Keess
ze bieden, mä si iwwer interne Risikomana-
gement dozou ze kréien, selwer e preventi-
ven Ëmweltschutz ze bedreiwen.

Dat ass e wäite Wee, Madame Presidentin,
deen d’Ëmweltgesetzgebung gaangen ass,
vu Gesetzer an de 70er, 80er Joren, déi
éischter Zeeche gesat hu mat End-of-pipe-
Technologien, iwwert d’Gesetzer, déi Emis-
siounen a Schied iwwert d’Festsetze vu
Grenzwäerter évitéiert hunn, bis zu dëser
Direktiv an dësem Gesetz, déi eigentlech
hin zu enger ëmmer méi staarker Respon-
sabiliséierung vun de Betriber selwer féiert.
An an eisen Aen ass dat eng effikass, eng
effizient, eng maartkonform Approche.

An et gesäit ee schonn éischt positiv Resul-
tater, wann d’Ëmweltgesetzgebung ëmmer
méi an déi Richtung geet. Ech ginn Iech
een, zwee Beispiller aus dem Offallberäich.
Eréischt wéi d’Autosfabrikante selwer hu
missen d’Schrottautoen zréckhuelen, ass
Bewegung an d’Spill komm an d’Zuel vun
de Plastikzorten zum Beispill, déi een an
den Autoen erëmfënnt, ass vun iwwer 20 op
zwee oder dräi zréckgaang, déi ganz kloer
gezeechent sinn, wat natierlech de Recy-
clage vun dem Plastik vill méi einfach
mécht.

Datselwecht kann ee vum Elektronikschrott
soen, a viru kuerzem hu mir nach eng nei
Direktiv verabschiet, wat mat de Batterien
ze dinn huet. Ech sinn iwwerzeegt, dass
och do d’Recherche wäert dropgesat ginn,
fir dass mer do weiderkommen, nämlech
bei der Quell usetzen, Offall vermeiden an e
Produkt net nëmme konzipéiere bis zu
deem Moment, wou et op de Maart gehäit
gëtt, mä wierklech bis zum Enn vu sengem
Liewenszyklus.

Duerfir begréisse mir als Gréng natierlech
och prinzipiell dës Direktiv, dëst Gesetz,
och wa si an eisen Aen nach net perfekt
sinn. Nach sinn net all Secteure betraff, dat
ass hei kloer an däitlech gesot ginn. Och
sinn nach net all Ëmweltberäicher abegraff,
déi solle geschützt ginn, mä mir fannen dat
awer duerch dee grousse Paradigmewies-
sel, deen ech elo grad erwähnt hunn, awer
schonn e richtege Schrëtt an déi richteg
Richtung.

An duerfir ware mir als Gréng natierlech
frou, wéi d’Ëmweltkommissioun de Spill-
raum, deen d’EU-Kommissioun awer expli-
zit virgesinn hat, fir deen eenzelne Länner
ze loossen, wéi d’Ëmweltkommissioun
duerch eng Rei Amendementer dëse Fräi-
raum wollt ausnotzen, fir méi wäit ze goe wéi
eigentlech de Basistext.

An d’Fro stellt sech jo och, éischtens, ob déi
Philosophie, fir ze soen «La directive, rien
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que la directive», ob déi ëmmer esou gutt
ass. Wäre mer net frou heiansdo, wa mir
vläicht méi wäit gaange wären, wéi gewës-
sen Direktiven dat gesot hätten?

Am Finanzberäich gesi mer jo, dass mer
vläicht heiansdo gutt haten, méi wäit ze goe
wéi dat, wat d’EU vun eis verlaangt hat. Am
Ëmweltberäich, mengen ech, kéint een ei-
gentlech déiselwecht Logik soen.

Mä, wann awer eng EU-Direktiv explizit
seet: „Léif Memberstaten, dat hei ass e Ba-
sistext, mir hunn hei missen e Kompromiss
maachen, well net jiddereen d’accord ass,
mä mir incitéieren Iech praktesch an een-
zelne Beräicher méi wäit ze goen.“ -, da ge-
héiert dat fir eis och nach ëmmer zu der Phi-
losophie «Rien que la directive».

Mir hate souguer, Madame Presidentin, kee
Problem dermat, wéi de President vun der
Ëmweltkommissioun an engem LSAP-Com-
muniqué sämtlech Membere vun der Ëm-
weltkommissioun viru seng Kar gespaant
huet an an engem raren Usaz vu Courage
dem Land stolz verkënnegt huet: „Parla-
mentarische Umweltkommission nimmt Un-
ternehmer stärker in die Pflicht.“

Mä de Courage war nom Drock vun de Wirt-
schaftskreeser vu kuerzer Dauer an an der
nächster Sitzung huet d’Majoritéit kleng bäi-
ginn an d’Amendementer zréckgezunn. Ech
fäerten, dëse Rückzieher geet sécher an
d’Annale vun der Chamber an.

An, Madame Presidentin, ech mengen, den
Här Negri huet esou vill Humor, dass e mir
net béis ass, wann ech him soen: Et muss
ee scho President vun der Turnfederatioun
sinn, fir esou en dräifache Salto hannerzeg
fäerdegzebréngen.

(Hilarité)

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Camille Gira (DÉI GRÉNG).- Ma-
dame Presidentin, am Eescht awer, déi
Gréng bedaueren dëse Rückzieher. Éisch-
tens wéinst der Saach u sech.

(Interruption)

Éischtens sinn elo eng Rei…

Do ass et méi schwiereg, en dräifache Salto
hannerzeg ze maachen. Mä kommt de
Sonndeg kucken, Här Goerens, an da gesitt
Der, wéi dat geet.

(Interruption)

Mir bedaueren dëse Rückzieher, Madame
Presidentin, éischtens, wéinst der Saach
selwer. Eng Rei Géigenden zu Lëtzebuerg
sinn elo manner geschützt wéi déi, déi
d‘Chance hunn a Vulleschutzgebidder, an
Habitatgebidder ze leien, an och eng Rei
Ëmweltgidder si manner geschützt.

An zweetens awer och, well et eis erëm
weist: Dës Majoritéit ass nach ëmmer an der
aler Logik, déi gemengt huet, héich Ëmwelt-
standardë wiere schiedlech fir e Wirt-
schaftsstanduert.

Mir verstinn dat net, well wann een haut e
bëssen ëm sech kuckt, wat geschitt ass an

deene leschte 15, 20 Joer, da gesäit ee jo
awer, dass genau de Géigendeel de Fall
ass. Ech wëll dat um Beispill Däitschland
illustréieren. Däitschland ass bekannt fir mat
déi héchsten, mat déi strengsten Ëmwelt-
normen zënter Joren, jo zënter Jorzéngten,
a wann een haut kuckt, a wéi engem Sec-
teur dass an Däitschland extrem vill Aar-
bechtsplaze geschaf si ginn, dann ass et
genau an deem dote Secteur.

Et ass - mengen ech - an Tëschenzäit scho
bal eng Banalitéit ze soen, dass an Däitsch-
land an Tëschenzäit am ganzen Ëmweltsec-
teur méi Leit schaffe wéi an der Automobil-
branche. Dat ass keen Zoufall, dat ass, well
dat Land sech mat Zäit eng Rei héich
Norme ginn huet. An et gesäit een och,
dass Däitschland haut Exportweltmeesch-
ter ass an deem ganze Beräich, well natier-
lech duerch streng Norme Recherche an
deene Secteure gemaach ginn ass, an ein-
fach si capabel sinn, do eng ganz Rei Tech-
nologien an aner Beräicher vum Planéit ze
exportéieren.

Mä wat awer och richteg ass am Beräich
Länner, ass gradesou wouer am Beräich
vun de Betriber. Wann ee kuckt, wat elo do-
bausse vir sech geet, hunn Déi Gréng net
dat Gefill, dass et grad déi Betriber wären,
déi erkannt haten, dass d’Ëmwelt ëmmer
méi eng grouss Roll wäert spillen, déi elo
vum Maart gedrängt ginn. Am Géigendeel,
et brauch een nëmmen déi amerikanesch
Automobilbranche ze huelen, do gëtt et sé-
cher nach aner Ursaachen, mä awer och,
well déi Automobilindustrie net gesinn huet,
wat mam Pëtrolspräis géif geschéien, dass
si déi falsch Autoe gebaut hunn an och
nach bauen. An et si sécherlech och net déi
Betriber, déi an der Vergaangenheet an
Energieeffizienz investéiert hunn, déi haut
Faillite maachen - au contraire.

A souguer fir d’Landwirtschaft, Madame
Presidentin, kann een dës Richtegkeet
uweisen. Erstaunlecherweis grad an dëse
schwieregen Zäiten: Deen eenzege Sec-
teur, dee kee Problem huet an der Landwirt-
schaft, ass d’Biolandwirtschaft. Déi kann
trotz der Kris hir Präisser halen, d’Nofro ass
esou grouss wéi nach ni. An et kann een ei-
gentlech nëmmen och fir Lëtzebuerg be-
daueren,…

(Interruption)

…dass mer 80% mussen importéieren,
dass eigentlech zu Lëtzebuerg nach en im-
mense Marché do ass fir Bioproduiten.
D’Nofro ass esou grouss wéi nach ni a mir
mussen alles importéieren.

Duerfir, Madame Presidentin, versti mir et
net esou richteg, dass dës Majoritéit nach
ëmmer an der Logik vun de 70er an 80er Jo-
ren ass a behaapt, Ëmweltschutz géif Aar-
bechtsplazen zerstéieren. Onverständlech,
well eigentlech wëllt jo dës Regierung och
en Ëmwelttechnologiestanduert aus Lëtze-
buerg maachen. Mir si frou, dass d’Regie-
rung dat elo an där leschter Zäit entdeckt
huet.

Mä, Madame Presidentin, en Technologie-
standuert, dee kann een net och erbäirie-
den, dee muss ee vu laanger Hand plan-
gen, dee muss ee lues a lues zu engem
Puzzle zesummeféieren, an duerfir muss
een eng kohärent Politik op allen Niveaue
maachen. An dozou gehéieren an eisen
Aen och ganz héich Ëmweltstandarden, jo
vläicht souguer a ganz bewosst méi héich

Ëmweltstandardë wéi an den Nopeschlän-
ner, well mir kënnen eis net virstellen, dass
innovativ Firmaen an deem Beräich, déi
wëllen no bausse weisen, dass se eppes
kënnen, gi sécherlech éischter dohin, wou
se wëssen, dass méi vun hinne gefuerdert
gëtt, wéi just an engem schlechten Duerch-
schnëttsland hei gëtt.

An eisen Aen ass also erëm eng Kéier eng
Geleeënheet verpasst, fir en Deel vum
Puzzle zouzefügen, an duerfir wäerte mir,
nodeem mir natierlech déi Amendementer
staark ënnerstëtzt haten, eis enthalen an dat
Gesetz net stëmmen, well mir hätte kënne
méi wäit goen. Well déi Gréng sinn der Mee-
nung, grad elo muss een Ekologie an Eko-
nomie verbannen, grad elo gëtt et ëmmer
méi kloer, dass mer grad d’Ekologie
brauche fir d’Wirtschaft aus hirer Kris eraus-
zehuelen a grad elo muss een héich Ëm-
weltstandarden aféieren, fir d’Recherche an
deene Secteuren unzekierpen, fir d’Aar-
bechtsplaze vun der Zukunft ze plangen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.-Très bien!

❱❱❱ Mme le Président.- Merci, Här Gira.
Deen nächste Riedner ass den Här Mehlen.

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Merci,
Madame Presidentin. Och vun eiser Säit
dem Här Negri Merci fir seng Aarbecht. Et
ass keng einfach Législatioun, d’autant plus
wou se sech integréiert an aner Législatiou-
nen.

Hei gëtt eng Lacune virun allem gestoppt.
Dat ass déi, datt och dann, wa kee perséin-
leche Schued entstanen ass, datt och dann
deen, deen dat verursaacht huet, an d’Haf-
tung geholl gëtt.

Et gëtt de Gedanke vun der Preventioun och
hei méi staark verankert, wat ganz sécher
eng richteg an eng wichteg Approche ass.
Ech wëll net weider op d’Gesetz selwer
agoen, ech wëll hei zwee Gedanke ganz
kuerz uspriechen.

Dat eent ass, datt mir zwar och der Mee-
nung sinn, datt den Ëmweltschutz ëmmer
eng méi grouss Bedeitung kritt. Mä op där
anerer Säit, datt mer eng Panoplie vu Geset-
zer an deem Beräich hunn, net nëmmen am
Ëmweltschutz, mä wann ee sech dat alles
esou ukuckt: Naturschutz, Aarteschutz,
Propperhale vun der Loft, Waasserschutz,
Landschaftsschutz, Schutz viru genmanipu-
léierten Organismen - ech kéint virufueren -,
da gëtt et schwiereg fir den Iwwerbléck ze
behalen an et muss ee sech heiansdo froen,
wéi wäit datt déi eenzel Législatioune mat-
eneen a Concordance stinn a sech net deel-
weis souguer widderspriechen oder iwwer-
schneiden.

Et gëtt e Grondsaz, deen heescht: «Nul
n’est censé ignorer la loi.» Ech mengen, dat
ass fir déi Leit, déi an der Wirtschaft täteg
sinn, de Problem, wann ëmmer erëm nei
Gesetzer a méi oder wéineger deenesel-
wechten Domänen derbäikommen, ouni
datt anerer ofgeschaf ginn. Dat ass jidde-
falls net an där Richtung, wéi mir et eis géi-
fen alleguer wënschen, denken ech, vun en-
ger allgemenger Simplification législative an
administrative.

Mir haten eng Kéier am Kader vun der Sim-
plification administrative hei en Hearing, an
do ass eis erzielt ginn, datt an Holland - ech

weess net, ob et zoutrëfft - keen neit Gesetz
däerf gestëmmt ginn, ouni datt gläichzäiteg
en anert ofgeschaf gëtt, fir de Volume vun
de legislativen Texter, deen an deene
leschte Joren enorm ugewuess ass, e bës-
sen an de Grëff ze kréien.

Ech géif mir och an dësem Beräich wën-
schen, datt mer iergendwann eng Kéier op
dee Wee kéimen, well et gëtt fir den norma-
len Acteur dobaussen - an ech mengen,
esou frou wéi mir alleguer mat der Natur
sinn a sou staark wéi mer och alleguer han-
nert dem Natur- an Ëmweltschutz stinn,
muss een awer op där anerer Säit d’Schwie-
regkeet net aus den Ae verléieren oder
däerf een déi net aus den Ae verléiere vun
deene Leit, déi dobaussen d’Acteure sinn.

Wéi séier hänkt een onverschëlt oder aus
Négligeance, déi net schlecht gemengt ass,
doduerch datt een deelweis vläicht souguer
a sengem Betrib iwwerfuerdert ass, ass
eppes passéiert, fir dat ee muss riichtstoen?

Dat Zweet ass, an dat ergëtt sech hei eraus,
datt eis Gesetzestexter eent sinn an eis Re-
glementstexter an den Ëmgang domat an
der Praxis eppes aneschters.

(Interruption)

Mir kënnen onméiglech - an ech denken do,
Här Minister, do gitt Der mer net Onrecht -
Gesetzestexter esou festzurren, datt an alle
Fäll eng ganz kloer Applikatioun, Ënner-
scheedung an esou weider méiglech sinn.
Dat heescht, den eenzelnen Acteur ass ëm-
mer an engem gewësse Mooss dem Ent-
scheedungsspillraum an dem Applika-
tiounsspillraum vun de Verwaltungen aus-
geliwwert.

(M. Lucien Weiler reprend la Présidence)

Ech erënneren an dësem Zesummenhang
un déi ganz onendlech Diskussiounen, déi
mer haten iwwert d’Applikatioun vum Artikel
17 vum Naturschutzgesetz, wat anschei-
nend nach net ganz ausgestanen ass, oder
déi endlos Diskussiounen, déi kommen,
wann e landwirtschaftleche Betrib wëllt aus-
siedelen a sech an der Zone verte néier-
loossen, wou mer och an der Problematik
dra sinn, datt ganz vill Subjektivitéit vu Säite
vun de Verwaltungen do mat eraspillt.

Här President, ech kommen domadder
schonn zum Schluss. Mir sinn eis, mengen
ech, alleguer eens, datt een dem Ëmwelt-
schutz an dem Naturschutz an esou weider
eng ganz grouss Bedeitung muss bäimoos-
sen. Duerfir si mir och grondsätzlech mat
der Ausriichtung vun dësem Gesetz d’ac-
cord.

Mä et muss een op där anerer Säit d’Betri-
ber awer och kënne liewe loossen. Et geet
net, datt een op där enger Säit eng Cam-
pagne mécht och fir jonk Leit, si solle sech
trauen, si solle sech néierloossen, si sollen
eng eegestänneg Aktivitéit ufänken, an op
där anerer Säit hinnen awer d’Gefill ginn,
datt se permanent mat engem Fouss am
Prisong stinn.

En anere Gedanken ass deen, datt mir hei
sécher mat enger grousser Berechtegung
eis Suergen drëm maachen, datt eis Ëmwelt
esou wäit wéi méiglech soll protégéiert ginn,
datt mer op där anerer Säit ganz dacks a
Konkurrenz stinn zu Produkter an zu
Déngschtleeschtungen, déi aus Wirt-
schaftsraim kommen, wou dat net esou
strikt applizéiert gëtt. An duerfir ass et och
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absolut noutwendeg, datt opgepasst gëtt,
datt am internationalen Handel do e 
ganz strengt An dorop geworf gëtt. Soss si
mer am Zeenario vun der Concurrence dé-
loyale, an dat, Här President, wéi mir dat ge-
winnt sinn; dat ka jo net sinn. Hei geet et
wierklech drëm fir am Endeffekt an der prak-
tescher Applikatioun déi richteg Balance ze
fannen.

Trotz dëse Reserven, déi ech hei wollt
ubréngen, wëll ech awer soen, datt mir dëst
Gesetz wäerte stëmmen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Mehlen.
Dann zum Ofschloss vun der Debatt den
zoustännege Minister, den Här Lucien Lux.
Här Lux, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Här President, Kolleeginnen a Kol-
leegen, ech wëll natierlech och dem Presi-
dent-rapporteur, dem Här Roger Negri,
Merci soen, wéi alle Membere vun der Kom-
missioun an och alle Riedner de Mëtteg,
dass mir dëst wichtegt Gesetz haut kënne
stëmmen. Dat ass iwwregens e weidere
Schrëtt, fir Lëtzebuerg héich Ëmweltstan-
darden an och eng héich Biergerbedeele-
gung am Ëmweltrecht zouzegestoen.

An ech wëll dem Här Gira soen, domadder
beweegt sech dës Majoritéit ganz kloer am
21. Jorhonnert, well dëst ass dat siwent Ge-
setz an dëser Legislaturperiod wat d’Ëm-
weltrecht verbessert, wat d’Biergerbedeele-
gung am Ëmweltberäich verbessert, an do-
madder kloer weist, dass dës Majoritéit an
dës Regierung ganz kloer dorop setzen,
dass Ekonomie an Ekologie matenee solle
fonctionnéieren, dass dat keng Géigesätz
sinn.

(Interruptions)

A well hie selwer profitéiert huet vun der Ge-
leeënheet, fir eng aktuell Remarque ze maa-
chen an eng Klammer opzemaachen, wëll
ech dat och maachen a par rapport zu
deene Stëmmen, déi een héiert, zwou
Saache soen zu der aktueller Debatt doriw-
wer, wéi mir un d’Wirschaftskris hei zu Lët-
zebuerg eruginn.

Déi Éischt ganz kloer Bemierkung, déi ech
wëll maachen, ass déi, dass déi Kris do kee
Virwand wäert sinn hei zu Lëtzebuerg, fir
Ëmweltrecht a Bedeelegung vun de Bierger
bei der Ëmweltproblematik a Fro ze stellen.
D’Regierung seet zu allen Usätz, déi an déi
Richtung solle goen: Neen. An ech wëll dem
Här Gira wéi och dem Héijen Haus soen,
dass déi zwee Gesetzer, déi maassgeblech
d’Ëmweltpolitik hei zu Lëtzebuerg détermi-
néieren, nämlech d’Naturschutzgesetz an
d’Kommodosgesetz, net zur Dispositioun
stinn. Punkt, Schluss.

An deenen eelef Projets de loi, déi d’Regie-
rung deponéiert huet hei am héijen Haus
virun e puer Deeg, ass net eng Zeil dovun-
ner ze gesinn, dass hei sollt versicht ginn,
vun der Kris ze profitéieren, fir net ze soen
d’Kris ze mëssbrauchen, fir Ëmweltstandar-
den a Fro ze stellen. Et ass keen, deen dat
wëllt, an et ass keen, deen iergendwou an
deene Projets de loi, an deenen eelef, déi
deponéiert gi sinn, esou och nëmmen eng
Spur dovunner ka gesinn.

Ech wëll hei ganz däitlech soen, dass een
iwwer Prozedure laang kann diskutéieren an
och ka laang streiden. Mä ech wëll d’Ge-
leeënheet benotzen, fir awer eng Kéier kloer
hei ze soen, dass wann een iwwer Proze-
dure schwätzt, dat näischt Lästeges ass.
Prozedure sinn derfir do fir Konditiounen ze
fixéieren, fir dass d’Gesondheet vun de Leit
net tangéiert gëtt, derfir ze suergen, dass
Buedemschutz, Loftschutz, Waasserschutz
an esou virun, wichteg elementar Funktiou-
nen, déi mer brauchen, fir den Zyklus do-
baussen ze respektéieren, dass déi sollen
agehale ginn. Ech mengen, dass et kloer
ass, dass hei kee wëllt déi Standarden do
iergendwéi a Fro stellen.

Dat wëllt net heeschen - an ech mengen,
den Här Mehlen huet dat zum Schluss och
gesot -, dass mer eis dem Débat net musse
stellen, dass d’Prozedure sech sollen haapt-
sächlech op de Fong konzentréieren an
dass se net onnéideg den Zäitraffer mussen
an d’Onendlecht dreiwen. Deem Usproch
do musse mer eis och mat zu Propositioune
wéi dem Guichet administratif, enger bes-
serer interministerieller Kooperatioun an
esou viru stellen, fir dass iwwert de Fong
gestridde gëtt, an net gestridde gëtt iwwert
d’Durée; och wann do villes iwwerdriwwe
gëtt, wat dobausse gesot gëtt.

D’Diskussiounen, déi mer an der Tripartite
haten an op anere Plazen, hunn och gewi-
sen, dass dat oft ganz staark och iwwer-
driwwe gëtt, well eben, an do huet den Här
Gira Recht, et Kreesser gëtt, déi vun der
Kris gäre géife profitéieren, fir dat ze maa-
chen. Mä ech soen, an der Regierung an an

der Majoritéit ass keen do, deen op dee
Wee do wëllt goen.

(Interruptions et coups de cloche de la
Présidence)

Zu enger zweeter aktueller Bemierkung, déi
e gemaach huet, wëll ech awer och soen,
zum Konjunkturpaquet vun der Regierung
ass jo dann d’Fro an Europa an an der Welt:
Wien hat dee gréngste Pinsel, fir säi Paquet
unzesträichen? Vläicht war do d’Kommuni-
katioun vun der Lëtzebuerger Regierung net
esou gutt wéi a Südkorea.

Ech wëll awer dem Kolleeg Gira soen, dass,
wann ech de Konjunkturpaquet vun der Re-
gierung kucken, dann ass dee gréissten In-
vestor an déi gréissten Investitioun, déi an
deem Paquet dran ass, an Héicht vun ëm
déi 360 Milliounen, dat sinn d’Investitiounen
an d’Schinn, an den öffentlechen Transport
an domadder an eng nohalteg Mobilitéit. An
den Ënnerscheed tëschent deenen Investi-
tiounen an d’Schinnennetz an an d’Stroos-
sennetz an deem Konjunkturpaquet läit do
ongeféier tëschent 70% fir den öffentlechen
Transport an 30% an deem anere Beräich,
eng total Ëmkéier zu deene Proportiounen,
déi mer an deene leschte Joren hei am
Land haten.

Ech wëll och soen, dass déi Aiden am
Beräich vum Energiespueren, an domadder
verbonnen de finanziellen Ureizen, an do-
madder och verbonnen natierlech d’Erscha-
fung vun Aarbechtsplazen, hei zu Lëtze-
buerg an de Beräicher vun den Autoen, vun
de Frigoen, vun der Haisersanéierung déi
gënschtegst sinn, déi et iwwerhaapt an Eu-
ropa gëtt. Sou dass ech mengen, et och do
net richteg ass ze maachen, wéi wann dee
Konjunkturpaquet do net dem Kritär vun der
Nohaltegkeet gerecht géif ginn. Ech men-
gen, de Géigendeel ass wouer.

Déi Bemierkunge gemaach an déi Klammer
erëm zougemaach, wëll ech a puncto Ge-
setz, wat mer hei diskutéiert hunn de Mët-
teg, net méi vill soen. Ech mengen, dass
zwou Saache mir nach wichteg sinn ze
soen.

Déi éischt ass, dass den Ëmweltministère a
virun allem d’Ëmweltverwaltung eng Flicht
elo hunn, fir dat Gesetz hei, wat mer haut
wäerte stëmmen, proaktiv unzepaken an
deem Sënn, dass wierklech e seriöen Dia-
log mat den Entreprisen, eng seriö Informa-
tioun vun den Entreprisen zesumme mat Sé-
minairen, mat de Chambres profession-
nelles an esou virun néideg sinn, fir d’Entre-
prisë gutt ze informéieren iwwert déi nei
Oplagen, iwwert déi nei Aufgaben, iwwert
déi nei proaktiv Aart a Weis, déi se hei sol-
len huelen. Ech mengen, do huet sécher-
lech all Riedner hei Recht gehat, wann ech
kucken, wéi mer geplot sinn zum Beispill an
der Buedemsanéierung op ville Plazen.

Ech gesinn de Kolleeg Romain Schneider
dohannen, Buergermeeschter vu Wolz,
wann een iwwert d’Eurofloor géif schwät-
zen. Ech gesinn all déi Kolleegen, déi hei-
banne sinn, déi aus Stolstanduerter kom-
men, wou mer zu Esch an zu Diddeleng an
zu Suessem op ville Plaze Suergen hunn ze
déterminéieren: Wat sinn déi Buedemsa-
néierungen, déi musse gemaach ginn? Vu
wiem musse se gemaach ginn? A virun al-
lem: Vu wiem musse se finanzéiert ginn?

Dofir hu mer virun dräi Joer eng Initiativ ge-
holl, fir mat den Entreprisen iwwer en iwwer-
geuerdnete Fong ze schwätzen. Déi Diskus-
sioune si leider nach net konkret op eng Ini-
tiativ erauskomm. Mä mir hunn eng Etüd
lancéiert, déi dëst Joer wäert fäerdeg ge-
schloss ginn, wou mer eng Benchmark ge-
maach hunn a gekuckt hunn: Wéi gëtt dat
an deenen anere Länner traitéiert? Wéi ginn
also déi Saachen ugepaakt, fir dass dat net
op deenen eenzelnen Entreprisen a virun al-
lem herno um Stat läit?

Och haut besteet jo d’Méiglechkeet, dass
de Fonds de l’environnement 50% vun esou
Sanéierunge kann iwwerhuelen. Ech men-
gen, dass dat awer eng ganz onzefridde
stellend Aart a Weis ass, well se dem Prin-
zip vum Pollueur-payeur net gerecht gëtt, an
ech mengen et ass just dee Prinzip, dee
mer hei an deem Gesetz och dran iwwer-
huelen.

Dann eng lescht Bemierkung: D’Kommis-
sioun huet sech zu Bréissel virgeholl fir den
30. Abrëll 2010 eng Virlag ze maachen, e
Rapport ze maachen iwwert d’Ëmsetzung
vun de Garanties financières a vun den Ins-
truments financiers, déi an deenen een-
zelne Länner kënne geschaf ginn, wat jo do-
madder verbonnen ass, dass och d’Assu-
rancëgesellschaften dat an hir Paquetë mat
iwwerhuelen. An et ass eréischt da wou et
och fir d’Entreprisen interessant gëtt a wou
et och interessant gëtt fir dat, wat mer elo
haut gemaach hunn.

Well et muss ee wëssen, dat, wat elo haut
hei gestëmmt gëtt aus der Direktiv, ass na-
tierlech eppes, wat um europäesche Plang

och e minimalen Ufank am Neiland vun de
Pollueurs-payeurs bedeit, an ech mengen
et wäert eppes Evolutives sinn. A wann déi
Instrumenter do kommen, dann ass och
sécherlech d’Geleeënheet, um eu-
ropäesche Plang, an och um nationale
Plang méi wäit ze goen an de Prinzip nach
besser ëmzesetzen, wéi mer dat hei maa-
chen.

Mä et ass e wichtege Schrëtt an deem Mo-
saik, wéi gesot, vun deene siwe Gesetzer,
déi mer dës Legislatur gestëmmt hunn, fir
och zu Lëtzebuerg wéi an deene Länner
ronderëm en héijen Ëmweltstandard ze
hunn, dee wichteg ass fir d’Ëmwelt, mä
deen och der Kompetitivitéit vun eisem
Standuert guttdeet.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Dir Dammen an Dir Hären, dann ass d’De-
batt ofgeschloss a mir kommen zur Ofstëm-
mung iwwert dëst Gesetz.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

De Projet de loi 5877 ass ugeholl, Här Minis-
ter Lux, mat 52 Jo-Stëmmen, bei 7 Absten-
tiounen.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement, Mmes
Christine Doerner, Marie-Josée Frank, Fa-
bienne Gaul, MM. Marcel Glesener, Norbert
Haupert, Mme Françoise Hetto-Gaasch,
MM. Ali Kaes, Paul-Henri Meyers, Laurent
Mosar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Mar-
cel Sauber, Jean-Paul Schaaf, Marco
Schank, Marc Spautz, Mme Martine Stein-
Mergen (par Mme Nancy Arendt), MM. Fred
Sunnen, Lucien Thiel, Lucien Weiler, Ray-
mond Weydert et Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry (par Mme
Claudia Dall’Agnol), John Castegnaro, Mme
Claudia Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot, Jean-Pierre
Klein, Mme Lydia Mutsch (par M. Roland
Schreiner), MM. Roger Negri, Jos Scheuer,
Romain Schneider, Roland Schreiner et
Mme Vera Spautz (par M. John Casteg-
naro);

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel, Mme
Anne Brasseur, M. Fernand Etgen, Mme Co-
lette Flesch, MM. Charles Goerens, Paul
Helminger (par M. Xavier Bettel), Alexandre
Krieps (par M. Fernand Etgen), Claude
Meisch (par M. Eugène Berger) et Carlo
Wagner;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen.

Se sont abstenus: MM. Claude Adam (par
M. Félix Braz), François Bausch, Félix Braz,
Camille Gira, Jean Huss, Henri Kox et Mme
Viviane Loschetter.

Gëtt d’Chamber d‘Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Dir Dammen an Dir Hären, mir sinn um Enn
vun eisen Aarbechten ukomm.

D’Sitzung ass opgehuewen.

(Fin de la séance publique à 17.08 heures)
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Question 3081 (16.1.2009) de
M. Claude Adam (DÉI GRÉNG)
concernant la libéralisation
postale:

- En tant que Ministre de tutelle
des P&T, est-ce que le Ministre de
l’Économie sera associé aux
consultations avec les représen-
tants du personnel en vue de la li-
béralisation postale de 2013? Dans
la positive, quand? 

- Quels sont concrètement les pro-
jets du Gouvernement en vue de la

libéralisation, plus particulièrement
en ce qui concerne la sauvegarde
du service universel et son mode
de financement? 

- Le Gouvernement envisage-t-il
une réforme de la loi relative à la
création de l’Entreprise des P&T?
Est-ce qu’une obligation de service
universel sera ancrée dans cette
loi? Par qui le service universel de-
vra-t-il être assuré?

- Le Gouvernement envisage-t-il
de sauvegarder le statut public des
agents des P&T? Quel sera, après
2013, le statut des agents recrutés
pour la carrière du facteur?

- Comment se présentent les mo-
dalités techniques de la libéralisa-
tion? Le Gouvernement a-t-il in-
formé la Commission européenne
de celles-ci?

- Comment se présenterait con-
crètement le fonctionnement d’un
fonds de compensation qui ne
serait pas financé par l’État mais
qui serait alimenté par les opé-
rateurs? Comment se présenterait
l’assiette à partir de laquelle les
opérateurs seraient tenus de
verser leur quote-part?

Réponse commune (25.3.
2009) de M. Jeannot Krecké,
Ministre de l’Économie et du Com-
merce extérieur et de M. Jean-
Louis Schiltz, Ministre des Com-
munications:
La directive 2008/6/CE du Parle-
ment européen et du Conseil du 20
février 2008 modifiant la directive
97/67/CE en ce qui concerne
l’achèvement du marché intérieur
des services postaux, prévoit en
son article 2, sa transposition par
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l’exercice 2008 se situerait entre
140 et 160 millions d’euros.
Ce résultat prévisionnel tient
compte de deux dotations supplé-
mentaires de respectivement 10
millions d’euros au profit du Fonds
pour les monuments historiques et
du Fonds pour l’entretien et la ré-
novation des bâtiments de l’État
ainsi que d’une dotation supplé-
mentaire de 20 millions d’euros au
profit du Fonds pour l’Emploi.

Ces dotations supplémentaires
sont destinées à renforcer les
moyens financiers des fonds spé-
ciaux dans l’intérêt, d’une part, de
l’exécution du programme supplé-
mentaire en matière d’investisse-
ments publics et, d’autre part, du
financement des dépenses addi-
tionnelles à prendre en charge par
le Fonds pour l’Emploi dans le
contexte de la crise économique et
financière. 

Comme je l’ai indiqué en commis-
sion parlementaire, le solde restant
sera également affecté, pour les
mêmes motifs, dans une large me-
sure au Fonds pour l’Emploi.

Question 3087 (20.1.2009) de
M. Fernand Diederich (LSAP)
concernant le château de Mey-
sembourg:

Le château de Meysembourg, situé
dans la commune de Larochette,
constitue un héritage historique et
culturel unique en son genre. Le
parc du château, dans lequel ce
dernier se fond parfaitement, pré-
sente quant à lui une diversité na-
turelle qui doit être protégée et
mise en valeur. 

Alors qu’un projet de construction
d’un terrain de golf et d’un hôtel de
luxe a été évité de justesse en no-
vembre 2004, le Ministère de l’Inté-
rieur, en collaboration avec le Mi-
nistère de la Culture, le Ministère
du Tourisme et de l’Environnement
s’entendaient sur le principe d’une
exploitation privée du château,
d’une part, accompagnée d’une
mise en valeur du parc, conduite
par l’État, d’autre part. 

Il ressort de certains articles parus
dans la presse ces dernières se-
maines, que mise à part la classifi-
cation du site en «monument histo-
rique» par le Ministère de la Cul-
ture à la fin de l’année 2006, l’éla-
boration concrète d’un projet d’ex-
ploitation du site «Meysembourg»
semble avoir été reléguée aux ca-
lendes grecques et le château est
en train de se détériorer à vue
d’œil.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
à Messieurs les Ministres les ques-
tions suivantes:

- Un projet a-t-il été élaboré afin de
valoriser le site? Dans l’affirmative,
Messieurs les Ministres peuvent-ils
m’informer de la forme de ce pro-
jet? Dans la négative, quelles sont
les raisons pour lesquelles aucun
projet n’a été initié? 

- À quelle institution ou Ministère
incombe la tâche de rechercher un
promoteur pour l’exploitation pri-
vée du château? 

- Des mesures d’urgence ne de-
vraient-elles pas être prises afin
d’endiguer la détérioration du site?

- L’État a-t-il envisagé l’achat des
terrains du parc?

- La population de la commune,
soucieuse à la vue du mauvais état
du château, ne devrait-elle pas être
informée de l’état d’avancement du
dossier?

Réponse commune (1.4.2009)
de M. Jean-Marie Halsdorf,
Ministre de l’Intérieur et de l’Amé-
nagement du Territoire, de M. Fer-
nand Boden, Ministre des
Classes moyennes, du Tourisme et
du Logement et de Mme Octa-
vie Modert, Secrétaire d’État à la
Culture, à l’Enseignement supé-
rieur et à la Recherche:

Dans une réponse conjointe du 22
mars 2005 de Messieurs les Mi-
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les États membres jusqu’au 31 dé-
cembre 2010.
Onze États membres, dont le
Luxembourg, bénéficient d’un dé-
lai de transposition jusqu’au 31 dé-
cembre 2012. Rappelons que la
Commission européenne a été in-
formée que le Luxembourg n’en-
tend libéraliser avant cette date
butoir.
Au regard de ce qui précède, le
Gouvernement n’a pas encore in-
formé la Commission européenne
des modalités techniques de la
transposition de la directive
2008/6/CE, celles-ci n’étant pas
encore arrêtées. 

Toutefois, compte tenu des dispo-
sitions de la directive, une réforme
de la loi du 15 décembre 2000
concernant les services postaux
doit être envisagée. Certains États
membres expérimentent une trans-
position intéressante qui pourrait
inspirer, le cas échéant, le Gouver-
nement luxembourgeois.

Dans la mesure où l’obligation de
service universel tel qu’il est défini
constitue une charge financière
pesant sur l’opérateur historique,
celle-ci doit être répartie entre les
prestataires de services et/ou utili-
sateurs via un fonds de compensa-
tion. Le fonctionnement concret de
ce fonds devra être négocié avec
les services compétents de la
Commission européenne. 

Les partenaires sociaux sont éga-
lement appelés à prendre leurs
responsabilités.

Question 3085 (19.1.2009) de
M. Roger Negri (LSAP) concer-
nant la dotation de fonds spé-
ciaux de l’État:
Dans les années 2006 et 2007, les
comptes généraux de l’État ont à
chaque fois dégagé des plus-va-
lues de recettes substantielles par
rapport aux budgets votés. En par-
tie, ces recettes excédentaires ont
été transférées dans différents
fonds spéciaux de l’État, et ce en
cours d’exercice et sans consulta-
tion ni information préalable de la
Chambre des Députés.
Dans son dernier rapport budgé-
taire, la Chambre des Députés
avait estimé pour l’exercice budgé-
taire 2008 les plus-values de re-
cettes à environ 500 millions d’eu-
ros, alors que la Cour des
Comptes, dans son avis concer-
nant le projet de budget pour
l’exercice 2009, avait même cal-
culé un excédent de l’ordre de 600
millions d’euros.
Dès lors, j’aimerais poser les ques-
tions suivantes à Monsieur le Mi-
nistre du Trésor et du Budget:
- Est-ce que le budget de l’État a
dégagé des plus-values de re-
cettes au cours de l’exercice
écoulé, et dans l’affirmative, quel
est le montant de cet excédent?
- Est-ce que Monsieur le Ministre a
procédé, à l’instar des années an-
térieures, à la dotation supplémen-
taire des fonds spéciaux de l’État?
Dans l’affirmative, quels sont les
fonds spéciaux qui ont bénéficié
de ces dotations extraordinaires, et
à quelle hauteur?
Réponse (9.4.2009) de M. Luc
Frieden, Ministre du Trésor et du
Budget:
En réponse à la question parle-
mentaire de l’honorable Député
Monsieur Roger Negri, il m’importe
de rappeler tout d’abord que
d’après la législation sur la comp-
tabilité de l’État, les opérations re-
latives au paiement des dépenses
et au recouvrement des recettes
peuvent se prolonger jusqu’au 30
avril de l’année suivante.
Comme les comptes de l’exercice
2008 ne sont dès lors pas encore
clôturés, il n’est pas encore pos-
sible de connaître en ce moment
avec précision le résultat de l’exer-
cice budgétaire 2008.
D’après les prévisions actuelle-
ment disponibles, le solde de



nistres de l’Environnement, de la
Culture ainsi que de l’Intérieur et
de l’Aménagement du Territoire à la
question parlementaire N°309 du
18 février 2005 de l’honorable Dé-
puté Monsieur Marc Angel au sujet
de l’ensemble paysager Meysem-
bourg, il avait été indiqué qu’un
groupe de travail interministériel al-
lait, en collaboration avec la com-
mune directement concernée,
donc Larochette, réfléchir à des
possibilités viables de mise en va-
leur durable du site (cf. compte
rendu N°8/2005-2006).

Entre mai 2005 et février 2006, le
groupe de travail, assisté de deux
bureaux d’études spécialisés res-
pectivement en développement ru-
ral durable et en tourisme, a éla-
boré une étude sur une future mise
en valeur viable et durable du site
dans le respect de son patrimoine
architectural, faunistique et envi-
ronnemental et dans l’intérêt du dé-
veloppement notamment touris-
tique de sa région environnante
qu’est le Mullerthal.

Le groupe de travail en question a
dégagé cinq scénarios futurs pos-
sibles pour le site de Meysem-
bourg dont un, qui avait obtenu
l’aval politique des ministres direc-
tement concernés ainsi que de la
commune de Larochette, a été pré-
conisé par le groupe de travail. 

Le scénario préconisé était intitulé
«scénario mixte État/privé: exploi-
tation privée de la substance bâtie
conjointement à une mise en valeur
étatique du parc paysager».

Ce scénario préconise, d’un côté,
une ouverture au niveau du projet
de PAG (en procédure d’approba-
tion) de la commune se traduisant
par un reclassement de la zone
verte aux alentours du château et
de ses dépendances pour y per-
mettre la création d’un établisse-
ment hôtelier avec des activités an-
nexes optionnelles.

Ces activités économiques (achat
du terrain et des immeubles, trans-
formations et constructions des
équipements annexes et exploita-
tion) sont à financer par des inves-
tissements privés auxquels pour-
ront venir s’ajouter des subventions
étatiques en matière de conserva-
tion du patrimoine architectural et
de tourisme.

D’un autre côté, le parc paysager
serait, d’après ce scénario, acheté
et remis en état et en valeur par
l’État dans l’optique d’en garantir la
préservation tout en l’ouvrant au
public et notamment aux touristes
de l’hôtel comme de toute la ré-
gion.

Or, dans sa séance du 1er dé-
cembre 2006, le Conseil de Gou-
vernement a décidé de ne pas
donner suite à la deuxième partie
du scénario préconisé concernant
le parc paysager.

Néanmoins, le plan d’aménage-
ment général (PAG) de la com-
mune de Larochette a été modifié
dans le sens notamment d’un re-
classement du site de Meysem-
bourg en ce qui concerne les alen-
tours du château et de ses dépen-
dances, afin d’être compatible
avec une mise en œuvre du scéna-
rio préconisé par les experts et
ayant trouvé l’aval des respon-
sables politiques directement
concernés.

Dès lors, un investisseur privé
peut, à condition de trouver un ter-
rain d’entente avec la famille pro-
priétaire, présenter un projet pour
une mise en valeur du site compa-
tible avec les résultats retenus, sa-
chant que lors de l’établissement
du PAP subséquent nécessaire à la
mise en œuvre de son projet, cet
investisseur devra respecter des
critères stricts nécessaires à la
préservation paysagère, environ-
nementale et architecturale du site.

En ce qui concerne les mesures
d’urgence invoquées par l’hono-
rable Député, il importe de signaler
que le Ministère de la Culture, de
l’Enseignement supérieur et de la
Recherche a fait classer comme
monument national tout le site de

Meysembourg, à savoir tous les
bâtiments (château et annexes im-
médiates, ferme et annexes, cha-
pelle, maison isolée à l’entrée du
domaine) ainsi que tout le parc.  

En vertu de la loi de 1983 sur la
conservation et la protection des
sites et monuments nationaux (art.
10), l’État peut faire exécuter par
les soins du Service des Sites et
Monuments Nationaux (SSMN) et
aux frais de l’État, avec le concours
éventuel des intéressés, les tra-
vaux de réparation ou d’entretien
jugés indispensables à la conser-
vation des monuments classés
n’appartenant pas à l’État. En l’es-
pèce, vu la particularité du site,
l’originalité de l’immeuble, les pré-
cédents et, surtout, l’état de la toi-
ture du château, le Ministère de la
Culture, de l’Enseignement supé-
rieur et de la Recherche a décidé
de sauver l’immeuble principal,
ceci par le financement de la réfec-
tion de la toiture. 

En mai 2008, le SSMN a fait procé-
der à une première analyse som-
maire de la situation, ceci suite à
l’autorisation donnée par les pro-
priétaires à l’État d’accéder à l’im-
meuble. Un diagnostic précis fut
établi par la suite.

En juillet 2008, le Ministère de la
Culture, de l’Enseignement supé-
rieur et de la Recherche a confirmé
aux propriétaires son intention de
prendre en charge, sous certaines
conditions, les travaux nécessaires
pour la réfection de la toiture. 

En décembre 2008, un dossier
complet décrivant les travaux in-
dispensables fut soumis aux pro-
priétaires. Comme la toiture est
d’un accès très difficile et comme
les travaux sont fort complexes en
raison de la situation géographique
et de la richesse architecturale de
l’immeuble, l’intervention y est pro-
posée en plusieurs phases suc-
cessives. 

L’État et les propriétaires sont en
phase de s’accorder par conven-
tion sur les modalités juridiques et
financières de l’intervention qui est,
en principe, approuvée. Le début
des travaux est donc imminent.

Quant à l’information de l’état
d’avancement du dossier, celle-ci
incombe en premier lieu aux auto-
rités communales qui sont tenues
au courant de l’évolution du dos-
sier par les instances gouverne-
mentales.

Question 3101 (27.1.2009) de
Mme Françoise Hetto-
Gaasch (CSV) concernant la flui-
dité du trafic sur la route
d’Echternach (E27):

Aux heures de pointe, des embou-
teillages importants se produisent
régulièrement sur la route d’Echter-
nach en direction de Luxembourg,
notamment sur le tronçon Gonde-
range-Waldhaff - accès vers l’auto-
route A7. 

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Mes-
sieurs les Ministres des Transports
et des Travaux publics:

- Ne serait-il pas envisageable de
prolonger la bande d’accélération
au croisement Waldhaff pour les
véhicules en provenance de la
montée «Staffelter»? 

- Dans la négative, quelles autres
possibilités seraient envisageables
selon les responsables ministériels
afin de rendre le trafic plus fluide?

Réponse commune (30.3.
2009) de M. Lucien Lux,
Ministre des Transports et de 
M. Claude Wiseler, Ministre des
Travaux publics:

En réponse à la question parle-
mentaire de l’honorable Députée
relative aux problèmes de capacité
de la route d’Echternach entre
Gonderange et l’échangeur Wald-
haff et sa proposition de prolonger
la bande d’accélération au niveau
du carrefour Waldhaff, il y a lieu de

préciser que ces problèmes sont
bien connus par le département
des Travaux publics et que l’Admi-
nistration des Ponts et Chaussées
est en train d’étudier diverses pos-
sibilités pour y remédier, à savoir le
réaménagement de l’échangeur de
la route d’Echternach RN11 avec la
route du Nord A7, en vue de rendre
le trafic plus fluide en ces lieux.

Il est en effet prévu de modifier
l’échangeur Waldhaff par l’aména-
gement de la RN11 permettant de
faciliter l’accès à l’autoroute, aussi
bien pour le trafic venant d’Echter-
nach, que pour le trafic venant de
Luxembourg. Par ailleurs, l’aména-
gement d’une voie d’accélération
devra permettre aux usagers ve-
nant de l’autoroute d’accéder plus
facilement à la RN11 en direction
d’Echternach.

Enfin le bureau d’études a été
chargé d’examiner la possibilité de
réserver une voie pour le transport
en commun, de sorte à ce que les
autobus puissent passer l’échan-
geur en site propre sans être mêlés
au trafic individuel.

Question 3102 (18.1.2009) de
M. François Bausch (DÉI
GRÉNG) concernant la mise en
œuvre du système de certifi-
cation du processus de Kim-
berley pour le commerce in-
ternational des diamants
bruts:

Par règlement (CE) N°2368/2002
du 20 décembre 2002 (modifié par
la suite) l’Union européenne a mis
en œuvre le système de certifica-
tion du processus de Kimberley
pour le commerce international des
diamants bruts.

Ce règlement se situe dans le
cadre d’un programme de préven-
tion des conflits violents qui pré-
voit, entre autres, que les États
membres et la Commission s’atta-
queront au commerce illicite des
marchandises de haute valeur, no-
tamment en identifiant les mesures
susceptibles de rompre le lien
entre les diamants bruts et les
conflits violents et en appuyant le
processus de Kimberley. Les négo-
ciations menées dans le cadre du
processus de Kimberley, qui ont
réuni la Communauté ainsi que les
pays producteurs et négociants,
représentant pratiquement l’en-
semble du commerce international
des diamants bruts, ainsi que l’in-
dustrie du diamant et des repré-
sentants de la société civile, ont
été lancées afin d’élaborer un tel
système de contrôle efficace. Ces
négociations ont abouti à la mise
en place d’un système de certifica-
tion.

La mise en œuvre du système de
certification implique que les im-
portations de diamants bruts sur le
territoire de la Communauté et les
exportations de diamants bruts à
partir du territoire de la Commu-
nauté sont soumises au système
de certification, y compris la déli-
vrance des certificats pertinents
par les participants au système.

Chaque État membre peut dési-
gner la ou les autorités chargées
de la mise en œuvre, sur son terri-
toire, des dispositions pertinentes
du règlement susmentionné. Dans
ce contexte, j’aimerais obtenir les
précisions suivantes de Monsieur
le Ministre:

- Quelle est l’envergure du marché
des diamants au Luxembourg (en
carats)? Est-ce qu’on trouve des
diamants en provenance de la Ré-
publique démocratique du Congo
sur le marché luxembourgeois? Si
oui, quelle est l’envergure de ce
marché?

- De quelle façon la certification du
commerce international des dia-
mants bruts et des diamants taillés
suivant le processus Kimberley est
mise en œuvre au Luxembourg?

- Quelle instance est responsable
du contrôle des dispositions en re-
lation avec cette certification?

- Est-ce qu’il existe un rapport offi-
ciel sur les travaux de cette ins-
tance?

- Monsieur le Ministre ne juge-t-il
pas qu’il soit utile de présenter
d’office les certificats susmention-
nés aux clients des bijouteries et
des autres magasins de vente de
diamants?

Réponse (26.3.2009) de M.
Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce exté-
rieur:

La part de marché des diamants
dans le commerce international to-
tal du Grand-Duché de Luxem-
bourg était de 0,0031% pour 2008,
de 0,0035% pour 2007 et de
0,0032% pour 2006. Parmi ces dia-
mants, on trouve occasionnelle-
ment des pierres en provenance
de la République Démocratique du
Congo (RDC), importées de ma-
nière légale et sous le contrôle de
l’Office des Licences. En 2008,
l’Office des Licences (OL) n’a pas
été saisi de demandes de licence
d’importation ou d’exportation
concernant des diamants congo-
lais. Par contre, en 2007, l’Office
avait délivré trois licences d’impor-
tation pour un poids total de
5044,89 ct et une valeur de
9.375.000 USD. Ces importations
ont été signalées à la Commission
européenne dans le rapport annuel
2007.

En ce qui concerne la mise en
œuvre du processus de Kimberley
au Grand-Duché, il convient de
mentionner l’application des règle-
ments grand-ducaux des 11 août
1996 et du 2 mai 1997 et suivant
les règles définies par le R (CE)
2368/2002 notamment son article 3
qui stipule, d’une part, que l’impor-
tation de diamants bruts dans la
Communauté est interdite et,
d’autre part, définit les conditions
qui autorisent une importation lé-
gale. Il est important de souligner
que, dans le cas luxembourgeois,
les diamants ne proviennent que
rarement directement de leur pays
d’origine. Dans la pratique, deux
cas de figure peuvent se présenter,
soit les diamants sont directement
présentés à la douane luxembour-
geoise, soit les diamants entrent
dans l’Union européenne par la
Belgique, mais sont destinés à être
importés au Luxembourg.

Si l’importation des diamants se fait
par le biais de la douane luxem-
bourgeoise, celle-ci invitera l’im-
portateur à se présenter auprès de
l’Office des Licences du Luxem-
bourg qui est l’organe compétent
pour l’octroi d’une autorisation
d’importation. Sur base d’une de-
mande de licence, accompagnée
d’une facture et de l’original du
certificat de Kimberley établi par le
pays d’origine, l’OL délivrera une li-
cence d’importation sur laquelle fi-
gurera une mention spéciale fai-
sant référence au R (CE)
2386/2000 et à l’obligation de dé-
clarer les marchandises à Anvers
pour être certifiées. L’OL envoie
une copie pour information aux au-
torités belges.

L’importateur se présente ensuite
avec les originaux des documents
et les marchandises auprès du
«Diamond Office» à Anvers, auto-
rité chargée du contrôle physique
et de la certification des marchan-
dises dans le cadre du processus
de Kimberley. 

Si toutes les conditions énoncées à
l’article 3 du R (CE) 2386/2000 sont
remplies, l’autorité belge signera
l’original du certificat KPCS et four-
nira à l’importateur une copie au-
thentique et infalsifiable de ce cer-
tificat. L’OL du Luxembourg en est
informé et reçoit une copie simple.
L’original du certificat KPCS reste
au «Diamond Office». Après l’ac-
complissement de ces formalités,
l’importateur peut procéder au dé-
douanement des marchandises,
soit en Belgique, soit au Luxem-
bourg.

Si, par contre, les diamants entrent
dans l’Union européenne par la
Belgique et qu’ils sont destinés au
Luxembourg, les autorités belges

procèdent à l’enregistrement de 
la société luxembourgeoise, in-
forment l’OL du Luxembourg et lui
transmettent les documents ac-
compagnant la marchandise. La
procédure pour l’octroi d’une li-
cence est la même que décrite ci-
dessus. Après réception de la li-
cence, le «Diamond Office» d’An-
vers procède à la vérification. Un
dernier échange d’informations
entre les autorités luxembour-
geoise et belge terminera la procé-
dure.

Un rapport mensuel sur les certifi-
cats communautaires est fait à la
Commission européenne. 

L’honorable Député soulève égale-
ment la question sur la possibilité
de présenter d’office les certificats
susmentionnés aux clients des bi-
jouteries ou autres points de vente
de diamants. Or, il faut dire claire-
ment que les certificats KPCS ne
sont pas destinés au public, car
l’original du certificat KPCS reste
auprès du Diamond Office à An-
vers et l’importateur reçoit la copie
conforme de ce certificat sur lequel
figure la totalité du poids et de la
valeur des diamants importés. Ces
diamants bruts ne sont pas reven-
dus en bloc, mais en petits lots à
plusieurs clients qui sont générale-
ment les bijoutiers qui les trans-
forment pour leurs pièces de
joaillerie. Le caractère non-public
du certificat s’explique par la con-
fidentialité commerciale en termes
de concurrence et d’approvision-
nement. Le certificat conforme est
donc strictement personnel.

Pour la vente des diamants bruts la
déclaration suivante est apposée
sur la facture:

«The diamonds herein invoiced
have been purchased from legiti-
mate sources not involved in fun-
ding conflict and in compliance
with United Nations resolutions.
The seller hereby guarantees that
these diamonds are conflict free,
based on personal knowledge
and/or written guarantees provided
by the supplier of these dia-
monds.»

En principe, rien n’interdit au bijou-
tier de montrer cette facture au
client souhaitant s’informer, témoi-
gnant ainsi du fait qu’il s’approvi-
sionne de sources contrôlées.

Question 3112 (2.2.2009) de M.
Laurent Mosar (CSV) concer-
nant le nombre de mouve-
ments d’avions commer-
ciaux par an:

L’arrêté d’exploitation N°1/02/0130/C
du 16 mars 2007 délivré sur base
de la législation applicable en ma-
tière d’établissements classés,
règle les conditions d’exploitation
de l’aéroport.

Il prévoit en particulier une limite
de 76.000 mouvements d’avions
commerciaux par an, et ce jus-
qu’en 2012.

Or, selon deux articles de presse
récents, la limite des 76.000 mou-
vements aurait déjà été dépassée
en 2008.

Je voudrais en conséquence poser
les questions suivantes aux Mi-
nistres de l’Environnement et des
Transports:

1. Quel est le nombre de mouve-
ments d’avions en 2008?

2. Si la limite des 76.000 mouve-
ments est dépassée, quelles me-
sures seront prises pour faire res-
pecter l’arrêté d’exploitation en vi-
gueur?

3. Quelle est l’autorité responsable
de la surveillance et du contrôle de
l’application des règles d’exploita-
tion de l’aéroport et quels sont ses
moyens pour exercer ce contrôle?
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4. Dans un souci de transparence
est-ce que Monsieur le Ministre
des Transports est d’accord de pu-
blier sur un site Internet, tout
comme les vols de nuit, le total
mensuel des mouvements aériens
au Findel?

Réponse commune (26.3.
2009) de M. Lucien Lux, Mi-
nistre des Transports et de M. Lu-
cien Lux, Ministre de l’Environne-
ment:

L’honorable Député s’enquiert sur
les mouvements d’avions commer-
ciaux limités par l’arrêté d’exploita-
tion N°1/02/0130/C du 16 mars
2007 délivré sur base de la législa-
tion applicable en matière d’éta-
blissements classés par le Ministre
de l’Environnement.

Tel qu’il résulte des statistiques de
l’Administration de la Navigation
aérienne librement consultables
sur le site web www.aéroport.lu, les
mouvements d’avions à l’Aéroport
de Luxembourg s’élèvent en 2008
à un total de 83.141 unités, dont
19.370 mouvements locaux et
63.771 mouvements internatio-
naux. Parmi ces derniers, il est fait
une distinction entre les mouve-
ments commerciaux et les mouve-
ments non commerciaux (mouve-
ments d’État, mouvements de
l’aviation générale et autres mou-
vements, par exemple mouve-
ments d’aéronefs pour des mis-
sions de secours). Le nombre de
mouvements commerciaux, qui est
pris en compte pour le calcul des
mouvements d’aéronefs dans le
cadre de l’arrêté d’exploitation sus-
visé s’élevait en 2008 à 57.894. Ce
nombre se situe partant en des-
sous de la limite des 76.000 vols
commerciaux fixée par l’arrêté
d’exploitation précité.

Les autorités compétentes en ma-
tière de contrôle d’établissements
classés sont l’Administration de
l’Environnement ainsi que l’Inspec-
tion du Travail et des Mines, cha-
cune dans le cadre de ses compé-
tences, qui disposent de moyens
de sanction, dont notamment les
sanctions administratives prévues
à l’article 27 de la loi modifiée du
10 juin 1999 relative aux établisse-
ments classés.

En ce qui concerne la demande de
l’honorable Député concernant la
publication de statistiques men-
suelles du nombre de mouvements
d’aéronefs à l’Aéroport de Findel,
je demanderai à l’Administration de
la Navigation aérienne de publier
dorénavant de telles statistiques,
dans un esprit de transparence
des activités aéroportuaires.

Question 3116 (4.2.2009) de M.
Gilles Roth (CSV) concernant le
plan de relance économique
américain:

Le Congrès américain a proposé
d’inclure une clause «Buy Ameri-
can» dans le plan de relance éco-
nomique du président américain
Barack Obama. Selon certaines in-
formations parues dans la presse,
un article dans le projet de texte
proposerait d’interdire l’achat de
fer ou d’acier étranger pour les
projets d’infrastructures que finan-
cerait le plan de relance, à moins
que l’offre d’acier américain ne suf-
fise pas ou que son prix augmente
la facture finale de plus de 25%.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de l’Économie et du
Commerce:

- Monsieur le Ministre peut-il me
confirmer ces informations?

- Dans l’affirmative, quelles en se-
raient les conséquences au niveau
de l’économie luxembourgeoise en
général et au niveau de la sidérur-
gie en particulier?

Réponse (26.3.2009) de M.
Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce exté-
rieur:

Dans sa formulation initiale, une
clause du plan de relance, dite
«Buy American», comprenait une
mesure protectionniste interdisant
l’achat d’acier, de fer ou de pro-
duits manufacturés étrangers pour
des projets financés dans le cadre
du plan de relance économique, à
moins que l’offre d’acier américain
ne suffise ou que son prix aug-
mente la facture finale de plus de
25%. 

Estimant que les termes de cette
clause violaient les règles de l’Or-
ganisation Mondiale du Commerce
(OMC), la Commission européenne
ainsi que certains États membres
de l’UE telle la France et l’Alle-
magne avaient aussitôt réagi et dé-
noncé ce «mauvais signal». En ef-
fet, le G20 qui s’était tenu en no-
vembre dernier pour faire face à la
crise économique mondiale avait
explicitement retenu que les États
devaient éviter toutes mesures pro-
tectionnistes qui ne feraient que
distordre davantage encore le jeu
du marché.

Suite aux protestations soulevées
de par le monde par l’annonce de
cette mesure inscrite dans le plan
de relance américain, le Sénat a
entre-temps assoupli cette clause
controversée.

La nouvelle formulation retenue sti-
pule que la clause «Buy Ameri-
can» serait «appliquée d’une ma-
nière cohérente avec les obliga-
tions des États-Unis en vertu des
accords internationaux».

À mentionner que les sénateurs ont
cependant repoussé un amende-
ment visant à retirer complètement
la clause controversée.

La formulation retenue demeure
trop vague pour en établir a priori
et avec précision les répercussions
sur les exportations sidérurgiques
luxembourgeoises. ArcelorMittal,
qui est un des premiers produc-
teurs d’acier aux États-Unis, est en
train d’analyser les effets intra-
groupes des mesures retenues
dans le plan de relance écono-
mique américain.

Moins protectionniste et donc
moins dangereuse pour les expor-
tations luxembourgeoises dans sa
première mouture, la clause en
question demeure cependant un
élément, certes édulcoré, inscrit
dans le plan de relance écono-
mique américain. La Commission
européenne se dit rester vigilante
quant à l’application de cette
clause et veiller à ce qu’elle ne
vienne vicier le marché de l’acier
aux États-Unis.

Question 3131 (10.2.2009) de
M. Fernand Etgen (DP) concer-
nant le Conseil Supérieur pour
un Développement Durable
(CSDD):

Le Conseil Supérieur pour un Dé-
veloppement Durable (CSDD) vient
de présenter un catalogue de cinq
revendications qu’il entend sou-
mettre aux partis politiques.

Dans la mire des critiques du
CSDD figure entre autres le dés-
équilibre qui caractérise l’agricul-
ture luxembourgeoise, constituée
essentiellement de produits laitiers
et de viande, aux dépens de la cul-
ture de plantes. Pour pallier ce
déséquilibre, le CSDD a préconisé
«un retour vers une agriculture plus
respectueuse des cycliques natu-
rels» avec notamment un dévelop-
pement plus poussé de la culture
des plantes et des légumes desti-
nés à la consommation humaine.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de l’Agriculture, de la Vi-
ticulture et du Développement ru-
ral:

- Monsieur le Ministre partage-t-il
l’avis du CSDD en ce qui concerne

l’orientation de l’agriculture luxem-
bourgeoise? Dans l’affirmative,
quelles sont les initiatives prévues
par le Gouvernement qui tiennent
compte des critiques formulées
par le CSDD?

Réponse (23.2.2009) de M. Fer-
nand Boden, Ministre de l’Agri-
culture, de la Viticulture et du Dé-
veloppement rural:

L’honorable Député se réfère à un
catalogue de cinq revendications
que le Conseil Supérieur pour un
Développement Durable vient de
présenter et qu’il entend soumettre
aux partis politiques.

En premier lieu je tiens à souligner
que le Ministère de l’Agriculture, de
la Viticulture et du Développement
rural n’est, à ce jour, pas en pos-
session de ce document. Par
ailleurs le document, comme
l’évoque l’honorable Député lui-
même, s’adresse aux partis poli-
tiques.

En conséquence, une prise de po-
sition de ma part à ce sujet n’est ni
possible ni indiquée.

Réponse complémentaire
(6.4.2009) de M. Fernand Bo-
den, Ministre de l’Agriculture, de
la Viticulture et du Développement
rural:

En complément à ma première ré-
ponse fournie en date du 18 février
2009 et disposant maintenant du
document «Legislatur 2009-2014:
eng nohalteg Politik fir Lëtzebuerg
an Europa 5 Préifsteng fir d’Par-
teien» élaboré par le Conseil Supé-
rieur pour un Développement Du-
rable (CSDD), je souhaite apporter
les observations complémentaires
suivantes. 

D’emblée, je tiens à souligner une
nouvelle fois que le questionnaire
dont fait mention l’honorable Dé-
puté s’adresse aux partis poli-
tiques en vue des élections natio-
nales à venir.

Contrairement à la thèse avancée
par le CSDD dans son document
au premier point (alimentation et
consommation), je ne pense pas
que l’orientation majoritaire de
l’agriculture luxembourgeoise vers
les productions de lait et de viande
soit un obstacle au développement
d’une agriculture durable au
Luxembourg. Je ne peux pas par-
tager le raisonnement du CSDD en
quoi une agriculture avec une large
part de cultures de légumes ou de
céréales destinées à la consom-
mation humaine serait davantage
basée sur les cycles naturels
qu’une agriculture produisant
avant tout des produits animaux.
Chaque production agricole peut
être menée selon différents modes
de production ou niveaux de pro-
ductivité. Si on veut analyser la du-
rabilité de l’agriculture, il faut le
faire pour chaque production agri-
cole individuelle (production de
lait, production de viande bovine,
production de légumes,...) en fonc-
tion de critères propres à cette pro-
duction agricole.  

Il n’est pas concevable que dans
une région donnée, et ceci vaut
d’autant plus que la région en
question est de petite taille, la réali-
sation d’un taux d’auto-approvi-
sionnement le plus proche pos-
sible de 100 pour les différents pro-
duits alimentaires consommés
dans cette région, soit un objectif à
poursuivre au moyen de la poli-
tique agricole. Vouloir arriver dans
une région donnée à ce que la pro-
duction agricole couvre les mêmes
produits alimentaires que ceux de-
mandés par le consommateur n’est
pas un objectif réaliste. On
constate dans nos sociétés basées
fortement sur la technique et les
moyens de communication mo-
dernes, que les fonctions de pro-
duction et de consommation de
denrées alimentaires se sont éloi-
gnées de plus en plus l’une de
l’autre.

Il est ainsi à notre avis peu pro-
bable que l’orientation de l’agricul-
ture luxembourgeoise, basée en
très grandes parties sur la valorisa-
tion des surfaces enherbées par la

spéculation bovine (lait, viande) in-
fluence fortement le comportement
alimentaire du grand public de
sorte qu’il consommerait trop de
viande. Il faut faire face à ce risque
au moyen d’actions d’information
au sujet de l’agriculture et des pro-
cessus de production des produits
agricoles.  

Le CSDD ne prend pas non plus en
compte le fait que les États
membres de l’Union européenne
ont pu ouvrir progressivement leurs
économies les unes sur les autres
pour aboutir finalement à un mar-
ché intérieur unique sans entraves
aux échanges commerciaux entre
États membres. La thèse avancée
ignore la tendance à la spécialisa-
tion de l’agriculture en fonction des
conditions naturelles, écono-
miques et sociales prévalant dans
une région ou un État membre et
les possibilités d’échange de pro-
duits agricoles et alimentaires au
sein de l’espace économique de
l’UE et avec les pays tiers. 

Les orientations majeures en ma-
tière de politique agricole sont
prises en premier lieu au niveau de
l’Union européenne (politique agri-
cole commune) et non pas au ni-
veau national. Si de nouveaux pro-
blèmes majeurs, comme par
exemple le réchauffement clima-
tique suite à l’augmentation des
émissions de gaz à effet de serre,
se posent et requièrent une ré-
ponse au niveau politique, cette ré-
ponse doit être apportée en pre-
mier lieu au niveau de la politique
agricole commune et subsidiaire-
ment au niveau de la politique na-
tionale.

Un des principaux arguments utili-
sés lors des discussions qui ont
mené à la réforme majeure des
aides directes aux agriculteurs,
était la plus grande flexibilité of-
ferte par cette approche aux ex-
ploitants agricoles pour pouvoir ré-
pondre aux signaux du marché et
ainsi leur permettre de produire en
fonction des besoins du marché et
non pas les inciter à produire en
fonction d’autres objectifs (par
exemple augmenter le volume de
production pour maximiser l’aide et
ainsi maximiser le revenu).

Suite à cette réforme décidée en
2003, l’aide directe au revenu que
perçoit une exploitation agricole
qui ne change pas significative-
ment de taille ne varie plus quelle
que soit l’intensité de la production
(système intensif/système extensif,
charge de bétail par ha,...) et
quelle que soit l’orientation de la
production (exploitation spéciali-
sée en telle ou telle production, ex-
ploitation mixte,...) de cette exploi-
tation.

Toute nouvelle orientation de la po-
litique agricole commune qui
risque de remettre en question ce
principe du découplage des aides
directes est à proscrire et il faut
surtout se garder d’intervenir au ni-
veau des marchés agricoles pour
orienter la production dans telle ou
telle direction.

Par ailleurs, l’obtention de ces
aides directes, mais aussi des
aides relevant du développement
rural, est liée au respect de la
conditionnalité, c’est-à-dire au res-
pect de la réglementation en vi-
gueur en ce qui concerne la pro-
tection de la nature et du paysage,
la sécurité alimentaire et le respect
du bien-être des animaux. 

Les agriculteurs sont obligés dans
le cadre de la mise en œuvre de la
conditionnalité respectivement
dans le cadre de la prime à l’entre-
tien de l’espace et du paysage de
faire une comptabilité exhaustive
des produits phytosanitaires, des
médicaments vétérinaires ainsi
que des engrais organiques et mi-
néraux utilisés.

Il reste à souligner que, comme
dans le passé, le programme ac-
tuel de développement rural du
Grand-Duché du Luxembourg pré-
voit une grande partie des me-
sures relevant des nouveaux défis
(protection de la biodiversité,
changement climatique, protection

des ressources en eau, énergies
alternatives). Ces mesures sont ba-
sées en principe sur une participa-
tion volontaire des agriculteurs. 

Notre loi agraire favorise par
ailleurs le développement de l’agri-
culture biologique avec l’objectif
de doubler les surfaces destinées
à l’agriculture biologique au cours
de la période 2007-2013 ainsi que
la diversification de la production
agricole et notamment la promotion
des fruits et légumes.

Pour sa part le département de
l’agriculture encourage la mise en
place de bilans, aussi bien en élé-
ments nutritifs qu’énergétiques,
dans le secteur agricole depuis les
années 1990 sur une base volon-
taire, à l’instar des autres instru-
ments du développement rural.
D’ailleurs, les services et adminis-
trations du Ministère de l’Agricul-
ture réalisent déjà des analyses
par bilans nutritifs sur base des
données comptables fournies par
les agriculteurs. Les résultats sont
vulgarisés auprès des agriculteurs.

Le dispositif législatif et réglemen-
taire actuellement applicable dans
le cadre de la mise en œuvre de la
politique agricole commune au
Grand-Duché du Luxembourg per-
met déjà maintenant un suivi dé-
taillé et une évaluation au niveau
de l’exploitation des intrants agri-
coles.

La notion de développement du-
rable comporte également une di-
mension économique et sociale.
Les agriculteurs européens doivent
se conformer à un très large éven-
tail de règlements européens et na-
tionaux en matière d’environne-
ment, de protection de la nature,
de bien-être des animaux et de sé-
curité alimentaire, ce qui engendre
déjà des coûts de production et
administratifs souvent supérieurs
par rapport à d’autres régions du
monde. Un renforcement excessif
de ces règles mettrait en péril la
rentabilité de l’activité agricole et
risquerait de démotiver les exploi-
tants, de sorte que l’agriculture
cesserait d’exister à la longue. La
production de denrées alimen-
taires se déplacerait alors vers les
pays où les normes de production
sont moins strictes.

Au Luxembourg, les prairies et pâ-
turages permanents représentent
plus que 55% de notre surface
agricole utile. Ces herbages per-
manents remplissent de nom-
breuses fonctions. En revêtant les
sols en permanence d’un couvert
végétal, les prairies et pâturages
protègent les terres agricoles avec
efficacité contre toute érosion
éolienne et hydrique. Cette protec-
tion des sols s’avère indispensable
pour des terrains sensibles tels
que les pentes et les zones inon-
dables. Les herbages réduisent
par ailleurs à néant toute pollution
diffuse, par des éléments nutritifs
d’origine agricole, des eaux de
surface et des nappes phréatiques
et protègent efficacement nos res-
sources en eaux potables.

De même, les prairies et pâturages
contribuent à réduire les émissions
de CO2 et ainsi à protéger le climat,
en piégeant du CO2 et en stockant
ce dernier en permanence dans la
matière organique et l’humus du
sol.

D’autre part, il convient de ne pas
oublier que les surfaces toujours
enherbées procurent l’espace vital
nécessaire pour de nombreuses
espèces et servent à conserver la
biodiversité de la flore et de la
faune.

Finalement il faut signaler que les
prairies et pâturages constituent un
élément essentiel de nos cam-
pagnes. Grâce à l’élevage de rumi-
nants, basé sur l’exploitation des
herbages, il est possible de main-
tenir ouverts les paysages ruraux,
en évitant l’installation de brous-
sailles et de forêts. En façonnant
ainsi les ensembles paysagers en
milieu rural, les prairies et pâtu-
rages créent des zones de récréa-
tion de proximité et contribuent à
développer le tourisme rural.
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Les prairies et pâturages perma-
nents se caractérisent donc par
une multifonctionnalité très éten-
due, protégeant à la fois les sols,
les ressources hydriques, la biodi-
versité, les paysages, le climat,
etc.

C’est pourquoi il importe absolu-
ment de maintenir les herbages
permanents existants. Or, ceci
n’est cependant possible qu’au
moyen de systèmes d’élevage
économiquement viables permet-
tant la production rentable de lait et
de viande.

Si l’on veut réorienter l’agriculture
luxembourgeoise en abandonnant
l’élevage, on condamnera l’exis-
tence même des surfaces enher-
bées. Le retournement massif sub-
séquent des prairies et pâturages
aura des conséquences néfastes
telles que l’érosion, la pollution des
eaux, l’accroissement des émis-
sions de CO2, la diminution de la
biodiversité, etc. et va totalement à
l’encontre des principes élémen-
taires du développement durable.

De ce fait, dans les zones d’her-
bages telles qu’au Luxembourg
par exemple, le maintien de l’éle-
vage, et conséquemment des sur-
faces agricoles enherbées en per-
manence, est une nécessité abso-
lue dans l’intérêt du développe-
ment durable même.

Au contraire, dans une approche
globale et intégrée du développe-
ment durable, qui n’est pas, par
opposition aux réflexions du
CSDD, simplement cantonnée et li-
mitée aux frontières politiques de
notre territoire national, il faut que
les productions agricoles s’a-
daptent aux conditions pédoclima-
tiques. Ainsi les zones herbagères,
comme le Luxembourg, sont juste-
ment prédestinées pour l’élevage.
C’est pourquoi les produits ani-
maux issus de telles régions rem-
plissent bien davantage les cri-
tères du développement durable
que ceux produits hors sol dans
les régions de grandes cultures, ou
dans le bassin amazonien posté-
rieurement à la déforestation de la
forêt vierge.

Une baisse unilatérale de notre
production animale autochtone
n’aura certainement pas d’inci-
dences sur le comportement ali-
mentaire du consommateur,
comme le souhaite le CSDD, mais
affaiblira par contre sensiblement
la compétitivité de notre agriculture
et entraînera des importations
massives de produits animaux en
provenance des régions citées à
l’alinéa précédent.

En conclusion, je ne vois pas la né-
cessité absolue d’une réorientation
de notre agriculture comme préco-
nisée par le CSDD dans son docu-
ment précité.

Question 3133 (10.2.2009) de
MM. Ali Kaes et Marc Spautz
(CSV) concernant la prise en
charge des frais de trans-
port en ambulance:

Les statuts de l’Union des Caisses
de Maladie ne prévoient la prise en
charge des frais de transport en
ambulance pour l’aller et le retour
(en dehors d’une situation d’ur-
gence) que pour les personnes qui
ne peuvent se déplacer qu’en po-
sition allongée ou immobilisée en
vue de suivre un traitement ambu-
latoire dans un établissement hos-
pitalier luxembourgeois. Ainsi des
personnes âgées vivant dans un
CIPA sont forcées de s’allonger
lorsqu’elles sont conduites par
exemple auprès de leur dentiste ou
oculiste. 

Dans sa réponse à une question au
Gouvernement (cf. compte rendu
N°13/2006-2007 - question parle-
mentaire N°1711), Monsieur le Mi-
nistre de la Santé et de la Sécurité
sociale avait déclaré vouloir inter-
venir auprès de l’UCM afin que les
modalités de la prise en charge
dans un tel cas soient revues. 

- Dans ce contexte, nous aime-
rions savoir de Monsieur le Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale si l’UCM entend modifier ses
statuts afin de les adapter aux be-
soins existants pour les situations
décrites ci-dessus.

Réponse (31.3.2009) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

La limitation de la prise en charge
des frais de transport en ambu-
lance aux transports des per-
sonnes en position allongée ou im-
mobilisée avait été introduite dans
les statuts de l’ancienne UCM au
moment d’une refonte de ces sta-
tuts en 1997. À l’époque, la préoc-
cupation était de limiter la prise en
charge des transports au strict né-
cessaire, face à une explosion du
coût des transports à charge de
l’assurance maladie.

Les critères donnant droit à la prise
en charge des frais d’une ambu-
lance étaient censés sensibiliser le
médecin prescripteur du transport
à un comportement prescripteur
raisonnable et responsable. Le cri-
tère de la position allongée devait,
d’après les auteurs du texte, se
comprendre comme correspon-
dant à l’état de santé d’un patient
qui ne saurait être transporté en
position assise. En ce qui
concerne la position immobilisée,
le critère était celui d’un patient qui
devait être stabilisé, sans pour au-
tant pouvoir ou devoir être allongé.

La préoccupation principale des
auteurs du texte était de limiter les
transports à charge de l’assurance
maladie aux seuls déplacements
des patients dont l’état de santé
justifiait l’équipement médical spé-
cial d’une ambulance et/ou l’assis-
tance d’un personnel spécialement
formé.

En 2008, face aux réclamations et
demandes répétées de la part de
différents acteurs du système, l’an-
cienne Union des Caisses de Ma-
ladie a commencé à mettre en
place une nouvelle catégorie de
transport moyennant une voiture
sanitaire légère (VSL). Cette voiture
est équipée spécialement pour
transporter des personnes en
chaise roulante.

Actuellement un nouveau type
d’agrément est en voie d’élabora-
tion permettant une reconnais-
sance de ce type de voiture et la
prise en charge des frais afférents.

En ce qui concerne l’extension des
situations de transport prises en
charge par l’assurance maladie, il
pourra être envisagé de prévoir la
prise en charge des frais de trans-
port des personnes âgées et/ou à
mobilité réduite pour les consulta-
tions dans les cabinets médicaux,
dans le cadre du projet susmen-
tionné. Toujours est-il qu’une telle
extension doit rencontrer l’appro-
bation des partenaires sociaux au
sein des instances officielles de la
CNS.

Question 3134 (10.2.2009) de
M. Félix Braz (DÉI GRÉNG)
concernant le financement
d’un projet d’intégration
pour jeunes demandeurs
d’asile, réfugiés voire jeunes
issus de l’immigration:

Dans la réponse à la question par-
lementaire N°2951 sur l’arrêt d’un
programme d’intégration cofinancé
par le Fonds européen pour les Ré-
fugiés (cf. compte rendu N°5/2008-
2009), Madame la Ministre de la
Famille et de l’Intégration recon-
naissait les mérites d’un projet qui
vise l’accueil, la formation et l’inté-
gration des jeunes demandeurs
d’asile ou de réfugiés.

Il serait également souhaitable, se-
lon la Ministre, qu’au moins cer-
tains volets de ce projet puissent
être reconduits, au-delà du cofi-
nancement par le Fonds européen,
et que le projet puisse s’ouvrir aux
jeunes issus de l’immigration. 

Dans ce contexte, j’aimerais poser,
conformément à notre règlement
interne, une question parlemen-
taire à Madame la Ministre de la
Famille et de l’Intégration:

- Le Ministère de la Famille et de
l’Intégration a-t-il trouvé une solu-
tion afin de permettre le finance-
ment d’un tel projet par le biais de
son budget?

- Dans la positive, quand le projet
devrait-il se concrétiser? En quoi
consistera-t-il?

Réponse (25.3.2009) de Mme
Marie-Josée Jacobs, Ministre
de la Famille et de l’Intégration:

Une solution a pu être trouvée
moyennant une convention signée
avec la Fondation Caritas ayant
pour objet des prestations d’ac-
compagnement social et des me-
sures d’intégration professionnelle
en faveur de mineurs et de jeunes
adultes, demandeurs d’asile réfu-
giés et migrants en détresse dans
le secteur des centres d’accueil
avec hébergement tels que définis
par le règlement grand-ducal du
16 avril 1999 concernant l’agré-
ment à accorder aux gestionnaires
de centres d’accueil avec héber-
gement pour enfants et jeunes
adultes.

La participation financière versée
en vertu de la loi dite ASFT est éta-
blie en fonction du tarif journalier, à
spécifier selon le type d’accueil et
en fonction du nombre (limité)
d’usagers accueillis pendant la
journée, c’est-à-dire par journée
d’accueil en régime socio-éducatif,
orthopédagogique ou en régime
d’accueil d’enfants de moins de
trois ans.

Question 3136 (11.2.2009) de
MM. Ali Kaes, Jean-Paul
Schaaf et Marco Schank (CSV)
concernant les retards des
trains:

Depuis peu, il existe une liaison di-
recte par autobus entre la gare de
Dommeldange et le plateau du
Kirchberg laquelle est adaptée aux
trains omnibus en provenance
d’Ettelbruck. 

Selon nos informations, des retards
fréquents de ces trains, dus appa-
remment à des correspondances
retardées en provenance de Wiltz
et/ou Diekirch, empêchent de nom-
breux usagers de profiter de cette
nouvelle ligne d’autobus. En plus,
les usagers des trains directs ne
peuvent pas non plus profiter de
cette nouvelle offre.

Dans ce contexte, nous voudrions
poser les questions suivantes à
Monsieur le Ministre des Trans-
ports:

- Monsieur le Ministre est-il au cou-
rant de la problématique susmen-
tionnée?

- Dans l’affirmative, Monsieur le
Ministre des Transports envisage-t-
il de remédier à cette situation en
retardant la correspondance à
Dommeldange de quelques mi-
nutes?

- Est-il envisagé d’arrêter tous les
trains directs à la gare de Dommel-
dange afin que ces usagers
puissent également profiter de la
nouvelle ligne d’autobus en direc-
tion de Kirchberg?

Réponse (25.3.2009) de M. Lu-
cien Lux, Ministre des Trans-
ports:

Par leur question parlementaire
N°3136 du 11 février 2009, les ho-
norables Députés Marco Schank,
Jean-Paul Schaaf et Ali Kaes s’in-
quiètent au sujet de la concor-
dance de la ligne d’autobus entre
Dommeldange et Kirchberg et de
la ligne de train 10.

L’enquête à laquelle les CFL ont
procédé a fait ressortir que pen-
dant les mois de janvier et février
2009, le pourcentage des trains
omnibus desservant la ligne 10
(Troisvierges-Ettelbruck-Luxem-

bourg) et ayant accusé un retard
supérieur à cinq minutes s’est situé
à 4,87%.

Un décalage des heures de départ
des autobus à partir de Dommel-
dange résoudrait donc une partie
du problème. Les horaires des au-
tobus des AVL étant de la compé-
tence de l’administration commu-
nale de la Ville de Luxembourg,
j’interviendrai auprès de Monsieur
le Bourgmestre afin de pouvoir dé-
gager des solutions au problème
qui nous préoccupe (système au-
tomatique informant les conduc-
teurs d’autobus des retards des
trains, etc.).

La proposition de desservir l’arrêt
de Dommeldange par tous les
trains se heurte au fait que l’attrait
de ces trains consiste justement en
leur temps de parcours réduit et
qu’une grande majorité des clients,
ayant comme destination la gare
de Luxembourg, serait ainsi pénali-
sée.

Question 3153 (17.2.2009) de
MM. Alexandre Krieps et
Carlo Wagner (DP) concernant
la prise en charge du forfait
normal pour tâches domes-
tiques:

L’article 46 de la loi du 21 dé-
cembre 2007 concernant le budget
des recettes et des dépenses de
l’État pour l’exercice 2008 prévoit
la prise en charge du forfait normal
pour tâches domestiques (TD101)
à condition que les établissements
concernés aient renoncé à une
augmentation de leurs prix au motif
que ce forfait n’était plus à charge
de l’assurance dépendance, alors
que les établissements ayant pro-
cédé à une telle augmentation de-
vront restituer aux bénéficiaires,
respectivement à leurs ayants
droit, le trop perçu correspondant
à cette augmentation. Les mon-
tants virés d’ores et déjà aux pres-
tataires par l’Union des Caisses de
Maladie (UCM) ou la Caisse Natio-
nale de Santé (CNS) sont, confor-
mément à l’article 82 de la conven-
tion cadre, à considérer comme
des acomptes.

Dans ce contexte, nous aimerions
poser les questions suivantes:

- Combien de maisons de soins ou
CIPA ont pu bénéficier d’une telle
prise en charge?

- Quand est-ce que ces établisse-
ments pourront toucher l’intégralité
des sommes qui leurs sont dues, à
combien s’élève le montant de l’in-
tégralité de ces sommes? 

- Est-ce que les établissements
ayant procédé à une telle augmen-
tation et qui ont entre-temps revu
leur position, peuvent bénéficier ré-
troactivement de la prise en charge
du forfait normal pour tâches do-
mestiques pour tous les exercices
au cours desquels une telle aug-
mentation a été appliquée?

- Certaines maisons ne pouvant,
pour des raisons d’équilibre bud-
gétaire, pas procéder à une restitu-
tion du trop perçu précédant la
prise en charge par l’État, ne de-
vrait-on pas envisager d’inverser la
procédure dans le sens d’un rem-
boursement aux personnes âgées
après le remboursement par l’État?

Réponse (25.3.2009) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

32 centres intégrés pour per-
sonnes âgées et 16 maisons de
soins peuvent bénéficier de la
prise en charge du forfait normal
pour tâches domestiques par l’as-
surance dépendance. Seul un éta-
blissement n’entend pas se confor-
mer aux conditions de prise en
charge définies à l’article 46 de la
loi du 21 décembre 2007 concer-
nant le budget de l’État pour l’exer-
cice 2008.

Pour l’exercice 2007, l’intégralité
des montants dus a été versée ou
est sur le point de l’être. Le mon-

tant se chiffre à 10.967.003 euros.
Quant à l’exercice 2008, les mon-
tants en question seront liquidés
par la Caisse Nationale de Santé
(CNS) dès que les établissements
lui auront fait parvenir leurs fichiers
de facturation afférents. En atten-
dant, la CNS verse des acomptes.
Pour l’exercice 2008, elle prévoit
un montant du même ordre de
grandeur.

Les établissements qui se con-
forment aux conditions énoncées
par l’article 46 de la loi du 21 dé-
cembre 2007 concernant le budget
de l’État pour l’exercice 2008 pour-
ront bénéficier rétroactivement de
la prise en charge du forfait normal
pour tâches domestiques. La CNS
prendra en charge les montants
afférents.

La CNS n’exige pas de rembourse-
ment préalable aux pensionnaires
pour procéder à la prise en charge
en question. Dans un premier
temps, la CNS demande aux éta-
blissements de s’engager à resti-
tuer aux pensionnaires le trop
perçu moyennant la signature d’un
protocole d’accord entre la CNS et
l’établissement en question. La
preuve de la restitution peut avoir
lieu postérieurement à la prise en
charge par la CNS. Au cas où il
s’avérerait, ex post, qu’un établis-
sement n’a pas tenu son engage-
ment, la CNS procédera à une
compensation de créances au ni-
veau des factures introduites par
l’établissement en cause.

Question 3154 (17.2.2009) de
MM. Alexandre Krieps et
Carlo Wagner (DP) concernant
la cellule d’évaluation dans
le cadre de l’assurance dé-
pendance:

Dans le cadre de l’assurance dé-
pendance, la loi du 19 juin 1998 a
créé une cellule d’évaluation et
d’orientation qui d’après l’article
385 du Code des assurances so-
ciales, exerce un certain nombre
de missions dont notamment celle
d’émettre des avis relatifs à l’exis-
tence de l’état de dépendance, de
déterminer les aides et soins que
requiert la personne dépendante et
d’émettre des avis concernant l’at-
tribution, le remplacement, la ré-
duction ou la majoration des pres-
tations, fournitures et mesures pré-
vues par le Code des assurances
sociales.

Lors de la précédente législature
deux équipes d’évaluation supplé-
mentaires avaient été mises en
place, afin de mieux répondre aux
besoins du moment et de réduire
les délais d’attente. Cette mesure
avait en effet pour conséquence
que les retards en matière d’éva-
luation des demandes introduites
se voyaient diminués de façon non
négligeable. Force est de consta-
ter qu’aujourd’hui, plus de dix ans
après l’introduction de l’assurance
dépendance, celle-ci n’a toujours
pas trouvé son rythme de croisière.
Ainsi des délais allant jusqu’à six
mois, voire plus, ne sont pas rares,
ce qui lèse nombre de patients qui,
faute d’évaluation, se voient refuser
leur prise en charge par des mai-
sons de soins et par les réseaux de
soins ambulatoires.

Dans ce contexte, nous aimerions
poser les questions suivantes:

- Combien d’équipes d’évalua-
tions fonctionnent actuellement?

- Comment s’expliquer que des
délais d’attente de plusieurs mois
persistent toujours?

- Quelles mesures Monsieur le Mi-
nistre entend-il prendre afin d’y re-
médier?

Réponse (31.3.2009) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:
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Le montant du stock de demandes
actuellement en cours de traite-
ment est de 1579. Ceci représente
un délai maximum de trois mois
d’attente. Toutefois, une moyenne
n’est jamais qu’une abstraction. Il y
a toujours des situations de dé-
tresse individuelle auxquelles il est
impératif de répondre avec com-
pétence et professionnalisme. À
cet effet, la cellule d’évaluation et
d’orientation a mis en place une
procédure de sélection des dos-
siers qui permet de donner une ab-

La cellule d’évaluation et d’orienta-
tion est certes organisée sur une
base multidisciplinaire de façon à
permettre une prise en compte de
toutes les dimensions de la per-
sonne et de la grande complexité
des situations de dépendance.
L’évaluation est confiée à un méde-
cin et à un autre professionnel de
la santé qui interviennent conjoin-
tement ou séparément pour
constater l’état de dépendance de
la personne et en faire une des-
cription aussi exhaustive que pos-
sible. Selon les caractéristiques de
la situation de dépendance, le pro-
fessionnel de la santé peut être un
kinésithérapeute, un ergothéra-
peute, un psychologue, un infirmier
ou un assistant social. Quant à la
détermination des services requis,
à savoir l’établissement du plan de
prise en charge de la personne qui
demande les prestations, elle est
réalisée dans la plupart des cas
par un infirmier et un médecin aux-
quels peuvent être adjoints, si cela
s’avère nécessaire, un kinésithéra-
peute, un ergothérapeute ou un
psychologue.

La cellule d’évaluation et d’orienta-
tion se compose actuellement de
47 personnes. Ce chiffre corres-
pond à 42 équivalents temps plein.

Pour ce qui concerne directement
l’intervention auprès des per-
sonnes dépendantes, la cellule
d’évaluation comprend actuelle-
ment cinq médecins, quatre psy-
chologues, dix infirmiers ou infir-
miers psychiatriques, six kinésithé-
rapeutes, huit ergothérapeutes et
un assistant social. Ceci repré-
sente au total 34 personnes, soit
72% de l’ensemble du personnel
de la cellule d’évaluation. 

Même si l’essentiel du travail de la
cellule d’évaluation et d’orientation
est consacré à la constatation de
l’état de dépendance, d’autres
tâches d’une importance indé-
niable s’y ajoutent.

En décembre 2005, la loi sur l’as-
surance dépendance a été modi-
fiée, suite au bilan après deux ans
de fonctionnement. Ces modifica-
tions ont confié deux nouvelles
missions à la cellule d’évaluation et
d’orientation, à savoir le contrôle
de la qualité des prestations et le
contrôle de l’adéquation des pres-
tations requises aux besoins de la
personne dépendante. La mise en
place de la commission de la qua-
lité des prestations, qui a été ins-
taurée par ces modifications a été
confiée à la cellule d’évaluation et
d’orientation qui s’y attelle avec dé-
termination.

Les délais de traitements des dos-
siers par la cellule d’évaluation et
d’orientation depuis 2005 sont les
suivants:
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solue priorité aux dossiers très ur-
gents et je pense ici tout particuliè-
rement aux personnes dont le pro-
nostic vital est défavorable. Une
procédure permettant de répondre
à ces demandes dans un délai
maximum de deux jours, sans au-
cun tracas administratif pour la
personne et ses proches fonc-
tionne de manière optimale à la
cellule d’évaluation et d’orientation.
Par ailleurs, parmi les personnes
qui introduisent une demande à
l’assurance, on trouve un certain
nombre de personnes qui de-
mandent une révision des pres-
tations et qui disposent par consé-
quent déjà d’une décision. Pour les
personnes qui n’ont pas encore de
plan de prise en charge, on ne
peut pas dire qu’elles soient lais-
sées sans possibilité de recourir
aux aides et soins dont elles ont
besoin. Toute la procédure est or-
ganisée pour que ces personnes
puissent avoir recours au service
d’un prestataire sans formalités ex-
cessives. Leurs factures sont
prises en charge par l’assurance
après la reconnaissance de l’état
de dépendance. 

Je ne voudrais pas passer sous si-
lence l’importance du travail réa-
lisé par la cellule d’évaluation pour
que les aides techniques soient
mises à disposition dans les
meilleurs délais et les meilleures
conditions. La cellule d’évaluation
et d’orientation est, en effet, saisie
mensuellement d’un nombre de
demandes pour aides techniques
à peu près équivalent aux de-
mandes pour aides et soins. 

Une ligne téléphonique (247
86040) (Helpline) a été ouverte par
la cellule d’évaluation afin de rece-
voir des demandes d’aides tech-
niques urgentes (lit de malade,
chaise percée…). Ces aides tech-
niques sont parfois livrées le jour
même de la demande et au plus
tard dans les deux jours de la de-
mande. 

Enfin, le fait de détenir une déci-
sion de l’assurance dépendance
n’est pas considéré par les établis-
sements d’aide et de soins comme
une condition «sine qua non» pour
entrer en maison de soins ou en
centres intégrés. La proportion de
places en établissement d’aide et
de soins occupée par des per-
sonnes qui ne sont pas dépen-
dantes au sens de la loi sur l’assu-
rance dépendance représente
36%. Le taux global d’occupation
des établissements d’aide et de
soins par des personnes dépen-
dantes est de 64%.

Question 3155 (17.2.2009) de
MM. Alexandre Krieps et
Carlo Wagner (DP) concernant
le remboursement par les
maisons de soins de fonds
indûment touchés:

Plusieurs maisons de soins ont
reçu de la part de l’assurance dé-
pendance des moyens financiers
qui ne leurs étaient pas dus dans
leur intégralité. Si certaines mai-
sons de soins ont remboursé les
sommes indûment touchées, tel ne
semble pas être le cas pour l’en-
semble des maisons de soins
concernées.

Dans ce contexte, nous aimerions
poser les questions suivantes:

- Combien de maisons de soins
ont reçu de la part de l’assurance
dépendance des moyens finan-
ciers qui ne leur étaient pas dus
dans leur intégralité?

- Combien de maisons de soins
ont remboursé les sommes indû-
ment touchées, respectivement
combien de maisons de soins n’ont
pas encore remboursé ces
sommes?

- À combien se chiffrent les
sommes non encore remboursées
par ces maisons de soins?

Réponse (25.3.2009) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

Les sommes indûment touchées
par les établissements à séjour
continu (ESC) au sens de l’article
390 du Code de la Sécurité sociale
(Centres Intégrés pour Personnes
Âgées CIPA et maisons de soins)
ont été déterminées sur base de
contrôles de plausibilité effectués
par l’ancienne Union des Caisses
de Maladie. À l’occasion de ces
contrôles, deux constatations ont
pu être faites:

D’une part, certains établisse-
ments ont facturé des prestations
qui n’ont pas été dispensées;
d’autre part, certaines prestations
ont été facturées alors qu’elles ont
été effectuées par du personnel
n’ayant pu se prévaloir de la quali-
fication minimale requise pour
l’exécution des prestations en
question.

Pour certains des prestataires
concernés, un remboursement a
été effectué. Pour d’autres, les dis-
cussions sont encore en cours
pour déterminer le montant exact à
restituer à la Caisse Nationale de
Santé. Pour un seul prestataire, la
commission de surveillance prévue
à l’article 72 du Code de la Sécu-
rité sociale a été saisie.

Les réponses apportées aux trois
points soulevés par la question
parlementaire se basent sur les
exercices 1999-2006. Pour l’exer-
cice 2007, les contrôles de plausi-
bilité sont en cours.

Quant au point 1):

Pour 32 établissements, l’ancienne
Union des Caisses de Maladie a
établi un trop perçu par rapport
aux prestations facturées.

Quant au point 2):

La situation a pu être régularisée
pour 25 établissements. Dans le
cas de sept établissements, les
discussions sont encore en cours
afin de déterminer le montant exact
devant être régularisé. Dans un
cas, la commission de surveillance
a été saisie. Cependant, ce cas n’a
pas encore été tranché.

Quant au point 3):

Pour les sept établissements qui
n’ont pas encore procédé au rem-
boursement étant donné que les
discussions sont encore en cours,
la Caisse Nationale de Santé éva-
lue le montant en cause à 1,5 mil-
lions d’euros.

Question 3156 (19.2.2009) de
M. Marc Spautz (CSV) concer-
nant la délivrance aux sala-
riés de certificats de travail
au moment de l’expiration
de leur contrat de travail:

Selon l’article L.125-6 du Code du
Travail, l’employeur est tenu, à l’ex-
piration du contrat de travail, de
délivrer au salarié, qui en fait la de-
mande, un certificat de travail. L’ar-
ticle L.521-10 du même Code pré-
voit, quant à lui, que les travailleurs
qui désirent bénéficier de l’indem-
nité de chômage sont tenus de
produire les pièces justificatives et
de donner les informations qui leur
sont demandées à cet effet par les
bureaux de placement publics. Le
paragraphe (2) de l’article précité

dispose encore que: «Les em-
ployeurs sont tenus de délivrer aux
travailleurs ou aux bureaux de pla-
cement publics les certificats qui
leur sont demandés.» 

Or, il n’est pas rare que les em-
ployeurs délivrent ces certificats et
autres informations utiles ou indis-
pensables avec retard, à savoir
plusieurs semaines voire, dans
certains cas, plusieurs mois après
la cessation de la relation de tra-
vail, mettant ainsi le salarié
concerné dans une situation extrê-
mement difficile par rapport notam-
ment à l’ADEM qui lui réclame une
telle pièce. Faute de disposer à
temps d’un certificat de travail, le
salarié rencontre des problèmes au
niveau du paiement des indemni-
tés de chômage ou encore des
primes de réembauche. Il arrive
aussi parfois que les employeurs
refusent tout simplement de dres-
ser un tel certificat, bien qu’ils y
soient obligés par la loi. 

Dans ce contexte, j’aurais aimé sa-
voir de Monsieur le Ministre du Tra-
vail et de l’Emploi: 

- Si le Gouvernement est au cou-
rant de telles pratiques? 

- S’il n’estime pas nécessaire de
préciser dans le Code du Travail le
délai dans lequel les employeurs
sont tenus de transmettre un certi-
ficat de travail, par exemple en
s’inspirant du délai prévu à l’article
L.125-7 du Code du Travail relatif à
la délivrance au salarié d’un dé-
compte de salaire? 

- S’il ne faudrait pas, en tout état
de cause, prévoir des sanctions au
cas où les employeurs refusent de
délivrer un tel certificat respective-
ment tardent à le délivrer?

- Quelles sont les démarches qu’il
faudrait préconiser aux salariés qui
se retrouvent dans la situation où
ils se voient refuser la délivrance
du certificat de travail par leur 
ex-employeur ou dans celle où ils
tardent à se voir communiquer le-
dit certificat par leur ex-patron?

- S’il n’y aurait pas lieu de rappeler
aux employeurs via une communi-
cation du Ministère du Travail et de
l’Emploi leurs obligations notam-
ment en cas de cessation du
contrat de travail?

Réponse (1.4.2009) de M. Fran-
çois Biltgen, Ministre du Travail
et de l’Emploi:

L’Administration de l’Emploi est au-
tonome dans son fonctionnement
quotidien. Le Ministre du travail et
de l’Emploi assure la tutelle poli-
tique mais n’a pas à intervenir dans
l’interprétation des textes par l’ad-
ministration.

L’ADEM m’a fait parvenir les ré-
flexions suivantes par rapport aux
questions de Monsieur le Député.

Lors de l’introduction de la de-
mande de chômage, l’Administra-
tion de l’Emploi réclame au deman-
deur d’emploi:

- la demande d’octroi de l’indem-
nité de chômage à remplir par le
chômeur, qui renseigne les don-
nées personnelles du chômeur;

- la déclaration des revenus du
chômeur; en application de l’article
L.521-18. du Code du Travail, le
chômeur indemnisé est tenu de
déclarer tous revenus d’une acti-
vité professionnelle rémunérée, ré-
gulière ou occasionnelle;

- l’attestation patronale qui fournit
des indications concernant la rela-
tion de travail et notamment la na-
ture du contrat, la période d’occu-
pation, la durée du travail, les mo-
tifs de résiliation des différents
contrats de travail ainsi que les ré-
munérations payées. 

Cette attestation patronale n’est
pas à confondre avec le certificat
de travail défini à l’article L.125-6.
du Code du Travail que le service
chômage ne réclame jamais. En ef-
fet, il s’agit d’une synthèse des cir-
constances de la cessation de la
relation d’emploi qui permet d’un
côté de responsabiliser l’em-
ployeur et de l’autre côté de vérifier
les déclarations du chômeur (dé-

tection de documents falsifiés, mo-
tifs du licenciement, remarques de
l’employeur...). 
Face à une dépense annuelle bud-
gétaire en matière de chômage de
l’ordre de 160 millions d’euros, un
double contrôle est justifié et per-
met souvent de détecter des élé-
ments contradictoires dans un dos-
sier. Il est à noter que les adminis-
trations compétentes des pays voi-
sins demandent également cette
attestation patronale, comme par
exemple le formulaire C4 réclamé
par les autorités belges.
Si le chômeur rencontre des diffi-
cultés pour produire cette pièce, le
contrôleur de l’ADEM s’en charge
et contacte l’employeur. Cette pro-
cédure permet au service chô-
mage de traiter les dossiers sans
retard significatif. L’attestation pa-
tronale s’avère aussi souvent utile,
au cas où le chômeur n’arrive plus
à rassembler les autres pièces de-
mandées: 
- copie des six dernières fiches de
salaires, afin d’en déterminer le
montant et la composition des sa-
laires;
- copie de la lettre de licencie-
ment;
- copie du contrat de travail, ren-
seignant sur la nature et la durée
initiale de la relation d’emploi.
En cas de litige, opposant le sala-
rié et l’employeur, notamment lors
d’un licenciement pour faute grave,
il arrive que l’employeur refuse de
remplir cette attestation. Néan-
moins, en présence d’une ordon-
nance du Tribunal du Travail, le
service chômage est disposé à
payer les indemnités de chômage
même en l’absence de cette pièce,
si toutes les autres conditions d’oc-
troi se trouvent réunies.

Même si dans de nombreux cas le
service pourrait prendre une déci-
sion, il reste néanmoins trop de de-
mandes d’octroi des indemnités de
chômage complet dans lesquelles
cette attestation reste d’impor-
tance.

Question 3162 (20.2.2009) de
M. Marc Spautz (CSV) concer-
nant les répercussions du
chèque-service accueil sur
les prix des crèches com-
merciales:

Le chèque-service accueil entre en
vigueur le 1er mars 2009. Ce projet
d’envergure a pour vocation
d’améliorer l’égalité des chances
des enfants vivant au Luxembourg.
En investissant les ressources né-
cessaires pour que la prestation
des services soit de qualité et en
assurant l’accès de tous les en-
fants aux structures d’accueil, ce
projet, outre à garantir aux parents
une meilleure disponibilité profes-
sionnelle, a une importante voca-
tion de motivation et de stimulation
des enfants et participera ainsi à
leur épanouissement. 

Les structures d’accueil non
conventionnées sont invitées à par-
ticiper comme prestataires à la
mise en œuvre du chèque-service
accueil. En cas d’acceptation, les
enfants qui seront accueillis par
ces structures bénéficient de tous
les avantages prévus par le dispo-
sitif du chèque-service accueil. 

Si le prix horaire maximal est défini
globalement à 7,50 euros dans les
structures conventionnées, il est
souvent inférieur à ce prix dans les
structures non conventionnées
tournant autour de 5 à 6 euros1

voire moins2.

Demandes de prestations pour aides et soins

Nombre total Nombre mensuel
moyen

Délai moyen
de traitement 

(en jours)

2003 5.738 478 251

2006 6.020 501 218

2007 6.130 511 138

2008 5.989 499 114

1) Ce prix a été calculé en tenant compte
des prix moyens pratiqués par les crèches
commerciales. Ceux-ci se chiffrent aux
alentours de 900-1000/1100 euros par
mois par enfant en cas d’accueil à temps
plein.
2) Le prix de 5 à 6 euros ne tient compte
que de l’accueil journalier maximal de huit
heures, alors que de nombreux enfants
passent plus de temps à la crèche notam-
ment lorsque leurs deux parents travaillent
à temps plein, de ce fait le prix horaire
tournerait plutôt autour de 4 à 4,5 euros. 



Le soussigné craint qu’au vu des
nouvelles dispositions le prix ho-
raire dans les crèches commer-
ciales risque d’augmenter de ma-
nière substantielle pour s’appro-
cher voire atteindre les niveaux
maximums prévus pour les struc-
tures conventionnées. Ceci d’au-
tant plus que cette hausse risque
de ne pas se répercuter sur les pa-
rents puisqu’ils bénéficient d’un
certain nombre d’heures de pres-
tations gratuites et d’autres à taux
réduit dans le cadre du nouveau
concept. Au pire, certains parents
ne verront nullement changer le
montant effectif de leurs frais de
crèche. L’État cependant risque,
dans l’hypothèse d’une augmenta-
tion généralisée et importante des
prix pratiqués par les crèches
commerciales, de supporter cette
hausse. La question se pose, alors
que certaines crèches ont d’ores et
déjà annoncé une hausse de leurs
prix. 

Dans ce contexte, j’aurais aimé sa-
voir de Madame la Ministre de la
Famille: 

- Si le Gouvernement a songé à
cette hypothèse? 

- S’il y a eu des pourparlers avec
les crèches commerciales, afin de
s’assurer que la mise en place du
nouveau concept, dont elles
peuvent bénéficier, ne s’accom-
pagne pas d’une hausse générali-
sée et importante des prix des
prestations?

- S’il ne faudrait pas, en tout état
de cause, régler cette question au
cas par cas dans le cadre de l’ac-
cord de collaboration qui sera si-
gné entre l’État et les prestataires
commerciaux intéressés et partant
vérifier au moment de la signature
de cet accord que la crèche n’a
pas augmenté de manière sub-
stantielle et injustifiée les prix de
ses prestations? 

Réponse (24.3.2009) de Mme
Marie-Josée Jacobs, Ministre
de la Famille et de l’Intégration:

D’après les renseignements re-
cueillis par les services du Minis-
tère de la Famille et de l’Intégra-
tion, certaines structures d’accueil
non conventionnées ont augmenté
les prix demandés aux parents. La
Ministre de la Famille et de l’Inté-
gration a chargé ses services d’in-
terpeller les institutions concernées
afin d’examiner les raisons de cette
hausse des prix. Elle n’est admis-
sible que dans la mesure où elle
est en relation avec une évolution
des frais de fonctionnement effec-
tifs. 

Néanmoins le Ministère de la Fa-
mille et de l’Intégration n’entend
pas entraver l’autonomie des
crèches privées. Celles-ci restent
libres d’arrêter les modalités de
leurs prestations d’accueil. Ces
modalités doivent être précisées
dans les contrats d’inscription sou-
mis aux parents qui choisissent d’y
admettre leur(s) enfant(s).

Le Ministère de la Famille et de l’In-
tégration est soucieux de prévenir
des abus potentiels dans le
contexte de l’introduction du
chèque-service accueil. Si l’évolu-
tion des prix n’était pas en rapport
avec les investissements effectifs
des gestionnaires, il serait consé-
quent de revoir les stipulations de
l’agrément et de les adapter aux
exigences auxquelles sont sou-
mises les foyers de jour et les mai-
sons relais pour enfants conven-
tionnés. 

Depuis novembre 2008, le Minis-
tère de la Famille et de l’Intégration
a organisé une série de rencontres
d’information et de concertation
avec les représentants des établis-
sements non conventionnées. Ces
réunions ont été marquées par un
esprit de respect et de coopéra-
tion. Les représentants du Minis-
tère de la Famille et de l’Intégration
considèrent que la grande majorité
des gestionnaires de ces services
appliquent le dispositif du chèque-
service accueil de façon compé-
tente, responsable et loyale.

Question 3165 (20.2.2009) de
M. Fernand Etgen (DP) concer-
nant les autobus desservant
l’usine de Goodyear à Col-
mar-Berg:

Selon des informations diffusées
par RTL Radio, les autocars des-
servant l’usine de Goodyear à Col-
mar-Berg n’auraient circulé ce ma-
tin, faisant en sorte que nombre
d’employés arrivaient trop tard sur
leur lieu de travail.

Partant, j’aimerais poser les ques-
tions suivantes à Monsieur le Mi-
nistre des Transports:

- Monsieur le Ministre peut-il
confirmer ces informations? Dans
l’affirmative, quels ont été les mo-
tifs de cette décision?

- Étant donné que seulement une
partie du personnel de l’entreprise
est concernée par l’arrêt de la pro-
duction au cours des semaines
prochaines, Monsieur le Ministre
ne pense-t-il pas que les autocars
devraient desservir l’usine comme
d’habitude?

Réponse (25.3.2009) de M. Lu-
cien Lux, Ministre des Trans-
ports:

La question de Monsieur le Député
Etgen a trait à l’organisation des
transports à destination des usines
Goodyear et notamment à l’inci-
dent du 20 février, date pour la-
quelle Goodyear avait annoncé
l’arrêt complet de la production.

La même question ayant été posée
par l’honorable Député Monsieur
Aly Kaes, je me réfère à ma ré-
ponse donnée à cette question
N°3163 (cf. compte rendu
N°9/2008-2009).

Question 3170 (23.2.2009) de
M. Claude Meisch (DP) concer-
nant les paradis fiscaux:

Lors de la réunion qui vient de se
tenir à Berlin et qui avait pour ob-
jectif de préparer le prochain G20,
les dirigeants européens sont ap-
paremment tombés d’accord sur la
nécessité de prévoir des sanctions
à l’encontre des paradis fiscaux et
des États non coopératifs. Notre
Ministre des Finances participait à
cette réunion préparatoire en tant
que président de l’Eurogroupe.
L’amalgame fait entre paradis fis-
caux et secret bancaire a malheu-
reusement toujours cours à l’étran-
ger. Ainsi une chaîne de télévision
publique allemande a dans ce
contexte présenté le Luxembourg
comme paradis fiscal. 

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre des Finances:

1. Quelle est la teneur de l’accord
concernant les sanctions à l’en-
contre des paradis fiscaux et des
États non coopératifs trouvé lors de
la réunion de préparation de Ber-
lin? 

2. Quelle a été l’attitude du prési-
dent de l’Eurogroupe concernant
ce point?

3. Le Luxembourg a-t-il été visé di-
rectement lors des discussions sur
les paradis fiscaux?

4. Quels critères désignent un pa-
radis fiscal tel que discuté lors de
la réunion de Berlin?

5. Monsieur le Ministre partage-t-il
la présentation faite sur le Luxem-
bourg telle que diffusée par une
chaîne de télévision publique alle-
mande?  

Réponse (24.3.2009) de M.
Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre des Finances:

1. Le but de la réunion prépara-
toire de Berlin fut de mener des
consultations informelles entre par-
tenaires européens sur les sujets à
aborder lors du Sommet du G20 du
2 avril prochain. Cette réunion in-
formelle n’a pas débouché sur des

conclusions formelles et les partici-
pants à cette réunion de prépara-
tion n’ont pas trouvé d’accord ou
adopté des décisions. Tel ne fut
pas l’objectif de la réunion.

La Chancelière Merkel a publié une
déclaration (Chair’s Summary) sur
le site Internet du Bundeskanzler-
amt. Madame Merkel a présidé
cette réunion et le «Chair’s Sum-
mary» est son résumé des discus-
sions et le contenu de ce docu-
ment ne lie que la Chancelière (ou
l’Allemagne). Il est vrai que cer-
tains participants (notamment
France et Royaume-Uni) ont été
d’accord avec Madame Merkel sur
ce point. Mais d’autres participants
n’ont pas mentionné le sujet. 

En ce qui concerne d’éventuelles
sanctions à l’encontre des paradis
fiscaux et États non coopératifs, il
n’y a pas eu de propositions
concrètes. Il s’agit d’une déclara-
tion d’intention de certains États
membres de l’Union européenne et
du G20.

2. Le Président de l’Eurogroupe
n’a pas pris de position sur cette
question. L’Eurogroupe est une ins-
tance de coordination pour les po-
litiques économiques (budget, ré-
formes structurelles, taux de
changes etc.), mais ce n’est pas
une instance de coordination pour
la politique fiscale des États
membres de l’espace euro. Cette
question n’est pas dans les attribu-
tions de l’Eurogroupe et puisque le
Président de l’Eurogroupe a parti-
cipé à cette réunion pour présenter
les vues des États membres de
l’espace euro sur les questions
ayant trait à la coordination des po-
litiques économiques au sein de
l’Union économique et monétaire, il
n’eut pas été opportun qu’il se pro-
nonce sur cette question. 

3. Aucun participant n’a explicite-
ment mentionné le Luxembourg
pendant les discussions. 

4. Le «Chair’s Summary» men-
tionne notamment «non-coopera-
tion in exchanging information on
tax evasion». 

5. Le Ministre n’est pas en mesure
de répondre à cette question, dans
la mesure où il ne sait pas à quelle
émission l’honorable Député fait ré-
férence dans sa question.

Question 3172 (24.2.2009) de
M. Aly Jaerling (Indépendant)
concernant la prime pour
construction écologique
(PRIMe House):

D’Regierung huet begréis-
senswäerterweis eng Rei Mesuren
ageleet fir de Bierger, déi no ökolo-
gesche Kritäre bauen, finanziell
entgéintzekommen.

Leider ass et awer esou, datt déi
Bierger, déi déi ökologesch Kritä-
ren erfëllen an hir Demande fir de
Remboursement vun de Fraisën
agereecht hunn, musse bis zu
zwee Joer waarden, bis se hir Soue
kréien.

Op Nofro hi kréie se da matge-
deelt, de Ministère wier ënnerbe-
sat, deen een oder deen anere
Beamte wier krank oder a Congé,
an dofir géif et net viru goen.

Kann den Här Ëmweltminister mer
duerfir folgend Froe beäntwerten:

1) Wat sinn d’Ursaachen, datt
d’Leit hir Souen, déi se wéinst ëm-
weltfrëndlechen Initiativen zegutt
hunn, net a vernünftegen Délaien
ausbezuelt kréien?

2) Gëtt et e Manktem u Beamte fir
Dossieren ze traitéieren? Wa jo, wat
gedenkt den Här Minister ze ënner-
huelen, fir datt d’Leit hir Souen a
vernünftegen Délaien ausbezuelt
kréien?

Réponse (9.2.2009) de M. Lu-
cien Lux, Ministre de l’Environne-
ment:

Effektiv sinn am Joer 2008
gewësse Retarden opgetrueden
an der Beaarbechtung vun de Sub-

ventiounsdossieren, haaptsäch-
lech am Energieberäich, ervirgeruff
duerch e Personalmangel. Dëst
konnt duerch organisationnell
Emännerungen an Astellunge vun
zousätzleche Leit behuewe ginn,
esou datt am Service des écono-
mies d’énergie momentan 14 Leit
un den Dossiere schaffen. 

Et ass ausserdeem ze erwähnen,
datt am Joer 2008 ronn 950 Dos-
sieren zréckbehale goufen an do-
duerch och eng länger Waardezäit
vun dësen Dossieren ze verbuchen
ass. D’Ursaach heifir war, wëll déi
betraffen Dossieren:

1. net den Exigenze vum Regle-
ment vum 21. Dezember 2007 iw-
wer erneierbar Energien entsprach
hunn; haaptsächlech wat den hy-
drauleschen Ofgläich bei de Kon-
densatiounschaudièren ubelaangt
huet;

2. d’Anlagen zwëschen 2005 an
2007 opgeriicht goufen an net méi
éligibel waren, well d‘Reglement
virgesäit nëmmen déi Anlagen ze
subventionéieren, wou d’Rech-
nung zwëschent dem 1. Januar
2008 an dem 31. Dezember 2012
ausgestallt gouf.

D’Reglement gouf an der Zwë-
schenzäit geännert fir Contraintë
bei deenen 950 Dossieren ze be-
seitegen. D’Reglement ass um
Wee publizéiert ze ginn. Deman-
deure ginn heiriwwer informéiert,
esou datt se trotz der laanger
Waardezäit, déi an hirem Interessi
war, schnellstméiglech an de Ge-
noss vun de Subventioune komme
kënnen.

Et ass och ervirzesträichen, datt de
Service 40.856 Dossiere bis elo
erakrut, dovunner 33.674 ausbe-
zuelt goufen an 1.253 refuséiert hu
misse ginn. Et stinn nach 3.696
Dossieren op «Infsup», wou de
Service nach op eng Äntwert vun
den Demandeure waart, an 2.233
Dossieren, déi de Service nach
muss traitéieren.

Am Mäerz wor d’Waardezäit bis
een Dossier traitéiert konnt ginn
zwëschen enger an dräi Wochen,
dëst jee nodeem a wat fir engem
Beräich, also a vernünftegen Dé-
laien.

Et muss een och soen, datt prak-
tesch 40% vun den Dossieren, déi
de Service zougestallt krut, onkom-
plett sinn. Also Retarden entstinn
och duerch onkomplett Dossieren,
well dat e Méiopwand fir de Ser-
vice mat sech bréngt an d‘Beaar-
bechtung vun de kompletten Dos-
sieren an d‘Hannertreffe gelaangt.

Question 3173 (24.2.2009) de
M. Romain Schneider (LSAP)
concernant les installations
photovoltaïques:

La circulaire L.I.R. N°14/2 du 23
mai 2003 du directeur des contri-
butions concernant le traitement
fiscal d’une personne physique ex-
ploitant une installation photovol-
taïque distingue parmi les exploi-
tants qui vendent la production to-
tale au gestionnaire du réseau
électrique, entre ceux qui ex-
ploitent une petite installation d’une
puissance entre 1 et 4 kW, et ceux
qui exploitent une installation pho-
tovoltaïque d’une puissance supé-
rieure à 4 kW. Tandis que dans le
premier cas, la production d’élec-
tricité est considérée comme une
«activité d’amateur», elle peut être
considérée comme activité com-
merciale dans le second cas, si
certains critères sont remplis. 

Pour déterminer si la production
d’énergie est réalisée dans un but
de lucre, la circulaire retient qu’il
faut «analyser si l’installation pho-
tovoltaïque est conçue de manière
à ce que l’on puisse s’attendre à
moyen terme à un bénéfice». Dans
l’affirmative, la production d’éner-
gie est considérée comme une ac-
tivité commerciale et la rémunéra-
tion touchée lors de la vente de
l’électricité, le cas échéant, la
prime supplémentaire et la prime

d’encouragement écologique
constituent des revenus impo-
sables.

- Monsieur le Ministre peut-il m’ex-
pliquer sur la base de quels cri-
tères la direction des contributions
directes a fixé la limite définissant
la «petite installation photovol-
taïque» à une puissance maximum
de 4 kW?

- Selon les principes retenus par la
circulaire prémentionnée, combien
d’installations photovoltaïques sub-
ventionnées par le Ministère de
l’Environnement génèrent des bé-
néfices et sont dès lors à considé-
rer comme donnant lieu à des acti-
vités commerciales?

- Monsieur le Ministre est-il d’avis
que les recettes provenant de l’im-
position de revenus générés par la
production d’énergie à base d’ins-
tallations photovoltaïques justifient
l’effort administratif? Juge-t-il op-
portun le fait que les subventions
données par un ministère dans le
cadre d’une politique volontariste
soient diminuées par l’impôt?

- La circulaire précitée mentionne
encore que «L’interprétation fiscale
du critère du but de lucre se dis-
tingue ainsi clairement de l’inter-
prétation adoptée par le Ministère
de l’Environnement.» Monsieur le
Ministre peut-il me donner une ex-
plication quant à cette différence
d’interprétation?

Réponse (6.4.2009) de M.
Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre des Finances:

La loi modifiée du 4 décembre
1967 concernant l’Impôt sur le Re-
venu (L.I.R.) énumère de manière
limitative les différentes catégories
de revenus tout en fournissant une
définition autonome desdits reve-
nus. Il s’ensuit, d’une part, que les
revenus non énumérés à l’article
10 L.I.R. bénéficient d’une exemp-
tion matérielle qui rend inutile le
prononcé d’une exemption à leur
égard, et, d’autre part, que les re-
venus énumérés sont imposables
s’ils ne sont pas exemptés en vertu
d’une disposition légale. 

Pour déterminer si une personne
physique qui exploite une installa-
tion photovoltaïque et qui vend la
production totale au gestionnaire
du réseau réalise un revenu impo-
sable, il faut et il suffit que le revenu
tombe dans une des huit catégo-
ries de revenus visés par l’article
10 L.I.R. étant donné que ledit re-
venu ne bénéficie pas d’une
exemption légale. En l’espèce la
seule catégorie de revenu qui entre
en ligne de compte est celle du bé-
néfice commercial. En vertu de l’ar-
ticle 14, numéro 1 L.I.R., est répu-
tée entreprise commerciale, indus-
trielle, minière ou artisanale, toute
activité indépendante à but de
lucre exercée de manière perma-
nente et constituant une participa-
tion à la vie économique générale,
lorsque ladite activité ne forme ni
une exploitation agricole ou fores-
tière, ni l’exercice d’une profession
libérale. 

Dans le chef d’une personne phy-
sique qui exploite une installation
photovoltaïque et qui vend la pro-
duction totale au gestionnaire du
réseau électrique, les critères sus-
visés, hormis celui du but de lucre,
se trouvent en général remplis.
Partant, c’est à l’aide de ce critère
qu’il échet en principe d’analyser
dans chaque cas individuel si l’ex-
ploitation de l’installation photovol-
taïque est à considérer comme ac-
tivité commerciale au sens de l’ar-
ticle 14, numéro 1 L.I.R. ou comme
activité non imposable. À noter en-
core que le critère de but lucratif
n’exclut pas la prise en compte
passagère de pertes compen-
sables avec d’autres revenus posi-
tifs comme par exemple le revenu
net provenant d’une occupation
salariée.

Au vu des résultats dégagés par
une étude de rentabilité d’une ins-
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tallation photovoltaïque d’une puis-
sance de 4 kW, réalisée à la de-
mande du Ministère de l’Environne-
ment, l’Administration des Contri-
butions directes considère que les
revenus escomptés pendant la du-
rée usuelle d’utilisation d’une telle
installation ne constituent pas un
bénéfice commercial, dans un
souci de simplification et par tolé-
rance administrative, alors que
pour les installations dont la puis-
sance excède lesdits 4 kW une
analyse individuelle doit être faite
pour déterminer si l’exploitation de
l’installation est à considérer
comme bénéfice commercial ou
comme activité d’amateur. À
l’heure actuelle, 520 installations
photovoltaïques exploitées par des
personnes physiques sont à consi-
dérer comme entreprise commer-
ciale. 

S’il est certes vrai qu’une analyse
de chaque cas individuel nécessite
du temps, que ce soit dans le do-
maine des installations photovol-
taïques ou dans tout autre do-
maine, une telle analyse s’avère
néanmoins indispensable dans l’in-
térêt d’une bonne administration
de tous les contribuables.
D’ailleurs, dans le but de simplifier
aussi bien la tâche des contri-
buables que celle de l’Administra-
tion des Contributions directes,
cette dernière a élaboré un formu-
laire spécial (modèle 121) qui per-
met aux personnes concernées à
déclarer les recettes et les dé-
penses en rapport avec leur instal-
lation photovoltaïque. La loi fiscale
doit en premier lieu respecter le
principe de l’égalité des contri-
buables devant la loi. Elle ne peut
ainsi s’orienter que très accessoi-
rement au rapport existant entre les
recettes fiscales et l’effort adminis-
tratif nécessaire pour arriver à ces
recettes. Une approche de l’impo-
sition d’après le rapport entre re-
cettes fiscales et effort administratif
soumettrait les contribuables à des
régimes fiscaux différents, entraî-
nant ainsi une disparité non négli-
geable qui ne serait pas justifiée et
serait contraire au principe de
l’équité fiscale.

En ce qui concerne plus particuliè-
rement le traitement fiscal des sub-
ventions étatiques, il importe de
préciser que du moment qu’une
subvention étatique ou autre est en
rapport avec une des catégories
de revenus énumérés à l’article 10
L.I.R., cette subvention est à
prendre en considération dans le
cadre de la détermination dudit re-
venu soit sous forme de revenu,
soit sous forme de réduction de
dépense. Cette approche s’impose
vu qu’il échet d’imposer le contri-
buable du chef du revenu effecti-
vement réalisé et en fonction de sa
capacité contributive. 

Quant à la différence d’interpréta-
tion du critère du but de lucre entre
l’Administration des Contributions
directes et le Ministère de l’Envi-
ronnement, il convient de préciser
que le droit fiscal est une branche
autonome du droit. Il s’ensuit que
l’appréciation fiscale d’une situa-
tion est à établir d’après les cri-
tères établis par les lois régissant
cette matière faute de règles
contraignantes divergentes. Procé-
der différemment risquerait d’abou-
tir dans l’arbitraire et de contrecar-
rer le traitement uniforme des
contribuables.

Question 3175 (24.2.2009) de
M. Marcel Oberweis (CSV)
concernant les subventions
pour les installations photo-
voltaïques:

Les règlements grand-ducaux du
28 décembre 2001 et du 3 août
2005 instituant une prime d’encou-
ragement écologique pour l’électri-
cité produite à partir de l’énergie

éolienne, hydraulique, solaire, de
la biomasse et du biogaz ont créé
des aides financières à l’investisse-
ment pour les installations photo-
voltaïques. 

Il me revient dans ce contexte que
jusqu’aujourd’hui certaines per-
sonnes n’ont toujours pas vu leur
situation régularisée.

Dans ce contexte, j’aurais aimé
avoir les précisions suivantes de
Monsieur le Ministre de l’Environ-
nement:

- Monsieur le Ministre peut-il me
confirmer les faits susmentionnés? 

- Dans l’affirmative, combien de
personnes tombant sous le champ
d’application du règlement grand-
ducal du 28 décembre 2001 res-
pectivement du 3 août 2005 n’ont
pas encore reçu l’aide financière à
l’investissement de la part du Mi-
nistère de l’Environnement? 

- Quel est le montant en question?

- Monsieur le Ministre envisage-t-il
de résoudre cette problématique
et, le cas échéant, de quelle ma-
nière et dans quel délai? 

Réponse (9.4.2009) de M. Lu-
cien Lux, Ministre de l’Environne-
ment:

Dans le cadre du règlement grand-
ducal du 17 juillet 2001 instituant
un régime d’aides pour la promo-
tion de l’utilisation rationnelle de
l’énergie et la mise en valeur des
sources d’énergie renouvelables
5.953 dossiers de demandes ont
été introduits en relation avec les
installations photovoltaïques. Des
aides ont été allouées pour 5.831
demandes, à raison de 70.084.543
EUR. 99 dossiers ont du être refu-
sés et 23 dossiers sont encore te-
nus en suspens, faute d’informa-
tions pertinentes manquantes.

Pour ce qui est des 23 dossiers te-
nus en suspens, un dernier rappel
va être lancé auprès les deman-
deurs en question. En cas de non-
réponse les dossiers vont être clô-
turés. Le montant des aides pour
ces dossiers en suspens s’élève à
environ 149.500 EUR.

Quant aux installations photovol-
taïques introduites dans le cadre
des règlements grand-ducaux du
3 août 2005 et 21 décembre 2007
pour obtenir des aides à l’investis-
sement, la situation se présente
comme suit pour ce qui est des
aides à l’investissement:

- règlement 2005: pour 27 installa-
tions une aide a été accordée, soit
un total de 92.421 EUR;

- règlement 2007: pour 40 installa-
tions une aide a été accordée, soit
un total de 438.013 EUR.

Aucun dossier relatif à l’investisse-
ment, introduit dans le cadre des
deux règlements grand-ducaux
reste à traiter.

En ce qui concerne les primes
d’encouragement écologiques
pour l’électricité, il est à mentionner
que 9.676 dossiers ont été intro-
duits. Des aides pour 9.154 dos-
siers ont été allouées et 68 dos-
siers ont du être refusés. En outre,
178 dossiers sont tenus en sus-
pens, ceci en attente d’informa-
tions supplémentaires et 276 dos-
siers restent encore à traiter. Le
temps d’attente pour traiter lesdits
dossiers s’élève à environ deux se-
maines.

Question 3176 (24.2.2009) de
M. Roger Negri (LSAP) concer-
nant les numéros d’appel d’ur-
gence communs commen-
çant par 116:

La Commission européenne vient
de signaler dans un communiqué
de presse que le numéro d’appel
116 000, réservé dans l’ensemble
de l’Union européenne pour le si-
gnalement des disparitions d’en-
fants, n’est pas encore opération-
nel dans 22 pays membres, dont

également le Luxembourg. Il en est
de même pour les numéros d’ap-
pel communs 116 111, destiné aux
enfants ayant besoin d’assistance,
et le 116 123, une ligne destinée à
apporter du soutien moral. La
Commission remarque par ailleurs
que les États membres n’auraient
déployé que peu d’efforts pour in-
former les prestataires de services
potentiels à propos des numéros
commençant par 116.

- Sachant que les États membres
ne sont pas forcés à offrir ces ser-
vices, et tenant compte de l’offre
existante dans ce domaine, tel que
le «12345 Kanner-Jugendtëlefon»,
j’aimerais savoir si le Gouverne-
ment a l’intention de mettre en
œuvre ces numéros d’appel.

- Dans l’affirmative, quel est l’état
d’avancement de ce dossier?
Quelles mesures le Gouvernement
entend-il prendre afin de favoriser
l’introduction de ces services?
Quand le Gouvernement estime-t-il
que ces services seront finalement
opérationnels? 

- Le Gouvernement est-il d’accord
avec l’affirmation de la Commis-
saire responsable qui estime que
la mise en place de ces numéros
d’appel correspond à «une obliga-
tion morale envers les parents et
enfants européens»?

Réponse commune (1.4.2009)
de Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Inté-
gration et de M. Luc Frieden,
Ministre de la Justice:

Il faut souligner en premier lieu que
les trois services visés par l’hono-
rable Député Monsieur Negri
existent au Luxembourg, et ce
depuis des années et sans que la
Commission européenne n’ait dû
l’encourager. Ces services sont ac-
tuellement accessibles à d’autres
numéros et le remplacement de
ces numéros par les numéros com-
mençant par 116 ne va pas sans
poser des problèmes. Première-
ment, les numéros actuels sont
connus par le grand public, ce qui
en constitue un capital important.
Remplacer ces numéros deman-
derait un effort considérable en
termes de publicité, sans garantie
d’acceptation des nouveaux numé-
ros par le public. 

Par ailleurs, l’attribution des numé-
ros 116 pose la question du coût
des services visés dans la mesure
où les numéros 116 sont gratuits
pour le public. Cela ne paraît pas
souhaitable sauf dans le cas de
l’assistance aux mineurs. Et en ef-
fet la gratuité est déjà possible
dans ce cas actuellement, le ser-
vice en question disposant d’un
numéro 8002 que le public peut
utiliser en cas de besoin.

Compte tenu de ceci, et comme
seuls 5 des 27 pays membres de
l’Union européenne ont actuelle-
ment attribué les numéros visés, il
convient d’observer l’évolution de
la situation en Europe pour réagir
en temps voulu.

Quant à l’obligation morale envers
les parents et enfants européens,
le Gouvernement estime que celle-
ci existe tout à fait. Le Gouverne-
ment assume cette responsabilité
par la mise en place et le finance-
ment des services dont voici les
détails. 

En ce qui concerne le signalement
des disparitions d’enfants.

À l’heure actuelle, le signalement
d’enfants disparus s’effectue par
un contact direct des personnes
concernées avec les services
compétents de la Police grand-du-
cale et des parquets. Les autorités
luxembourgeoises ont ainsi parti-
cipé à l’exercice européen de si-
mulation «Alerte enlèvement» en
juin 2008 et ont adapté leur pra-
tique aux critères européens.

En cas d’urgence, de menace
et/ou de danger le «113» dispo-
nible en permanence est à contac-
ter. 

Notons encore que la Police judi-
ciaire a mis en œuvre l’action

«Bobby» qui propose un numéro
d’appel, le «12321» pour les en-
fants victimes d’abus de toutes
sortes ainsi que pour le signale-
ment d’abus d’enfants (service qui
n’est pas anonyme).

En ce qui concerne les numéros
destinés aux enfants ayant besoin
d’assistance et apportant un sou-
tien moral.

Les services en question sont of-
ferts par le Kanner-Jugendtëlefon
sous le numéro «12345» et par
l’a.s.b.l. SOS-Détresse sous le nu-
méro 45 45 45. Ces services profi-
tent de conventions avec le Minis-
tère de la Famille et de l’Intégration
qui assure par là le financement de
ces numéros de secours. Il faut ce-
pendant également relever l’enga-
gement de nombreux bénévoles
sans lesquels le fonctionnement de
ces services ne serait pas pos-
sible.

Question 3179 (24.2.2009) de
M. Jacques-Yves Henckes
(ADR) concernant l’École fran-
cophone:

Il me revient que l’École franco-
phone établie sur le site de l’Uni-
versité à Walferdange est appelée
à fermer ses portes à la fin de
l’exercice scolaire alors que le site
de Walferdange va être complète-
ment réaménagé. Alors que de
nombreux enfants fréquentent
cette école publique et que les pa-
rents sont inquiets quant au sort ré-
servé à l’école de leurs enfants,
j’aimerais vous poser les questions
suivantes: 

1. Quel est le statut de cette école
alors que je ne me souviens pas
d’un texte de loi mentionnant
l’École francophone parmi les éta-
blissements relevant de l’école pu-
blique luxembourgeoise?

2. Au besoin, le Gouvernement en-
tend-il déposer un projet de loi
pour préciser le statut de l’École
francophone? 

3. Cette école est-elle soumise
dès la rentrée scolaire aux disposi-
tions de la nouvelle loi scolaire?

4. Où l’École francophone sera-t-
elle relogée? 

5. Le Gouvernement va-t-il subve-
nir aux frais d’acquisition voire de
location du nouvel immeuble ou
site? 

Réponse (24.3.2009) de Mme
Mady Delvaux-Stehres, Mi-
nistre de l’Éducation nationale et
de la Formation professionnelle:

1. L’École francophone luxembour-
geoise de Walferdange est une
création de fait datant de 1968. Elle
devait recueillir les enfants des
fonctionnaires francophones de la
NAMSA, en vue de leur reprise ul-
térieure par l’École européenne.
Depuis, l’École s’est transformée
en institution d’enseignement spé-
cifique appliquant en principe les
programmes luxembourgeois tout
en mettant plus de poids sur l’en-
seignement du français.

2. Dans l’immédiat, le Gouverne-
ment n’entend pas déposer un pro-
jet de loi portant création d’une
école fondamentale de l’État desti-
née exclusivement à une commu-
nauté linguistique spécifique.

3. Les services concernés du Mi-
nistère de l’Éducation nationale et
de la Formation professionnelle
sont chargés de déterminer, en
concertation avec la communauté
scolaire de l’École, des pistes de
développement compatibles avec
les dispositions de la nouvelle lé-
gislation scolaire.

4. La communauté scolaire de
l’École a été informée le 20 février
2009 que cette dernière continuera
à fonctionner sur son site actuel
jusqu’à nouvel ordre, mais qu’il n’y
aura pas d’admissions d’enfants
en première année. Au cas où l’ar-
rangement actuel avec l’Université
du Luxembourg ne pourrait perdu-
rer, les services ministériels feront

les démarches nécessaires pour
trouver une solution de rechange
satisfaisante. 

5. La question du financement de
l’acquisition voire de la location
d’un nouvel immeuble pour l’École
ne se pose pas à l’heure actuelle.

Question 3180 (25.2.2009) de
Mme Colette Flesch (DP)
concernant le système de pen-
sion:

Lors d’une émission radio sur les
ondes de RTL, le 21 février 2009, le
Ministre a déclaré que notre sys-
tème de pension ne comportait
pas seulement un accélérateur,
mais également un volant et un
frein auxquels il fallait prendre re-
cours. 

- Le Ministre peut-il préciser de
quelle façon et selon quelles mo-
dalités il entend utiliser le volant et
le frein?

Réponse (30.3.2009) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

Se référant à une expression ima-
gée que j’avais utilisée lors d’une
émission diffusée sur RTL, l’hono-
rable Députée s’enquiert de la fa-
çon dont j’entends utiliser «le vo-
lant et les freins» en matière d’as-
surance pension.

L’honorable Députée aura certai-
nement remarqué qu’au cours de
la période législative qui s’achève
et pendant laquelle j’ai assumé la
responsabilité du département de
la Sécurité sociale, aucune mesure
comportant un renchérissement de
l’assurance pension n’a été prise.

La période écoulée a permis d’ac-
cumuler des réserves supplémen-
taires considérables les portant à
neuf milliards d’euros, montant qui
correspond à 3,5 fois les dépenses
annuelles.

Même si nous connaissons donc
actuellement une bonne situation
financière de l’assurance pension,
nous devons être conscients que,
compte tenu des perspectives dé-
mographiques, les soldes positifs
actuels risquent de se transformer
à terme en des déficits à charge
des générations futures.

Aussi, en aval de la tripartite de
2006, un groupe de réflexion sur la
viabilité à long terme des régimes
de pension, à composition tripar-
tite, a-t-il mené une analyse des
points forts et des faiblesses de
nos systèmes de pension. Ce
groupe est actuellement saisi
d’une série de pistes visant à assu-
rer la soutenabilité de nos régimes
de pension.

Ces pistes seront présentées pré-
visiblement le 23 avril 2009 à la
Commission de la Santé et de la
Sécurité sociale de la Chambre
des Députés.

Question 3181 (25.2.2009) de
M. Carlo Wagner (DP) concer-
nant la scolarisation des en-
fants luxembourgeois vivant
dans la région frontalière:
Ces dernières années des milliers
de familles luxembourgeoises se
sont installées dans la région fron-
talière de nos trois pays limi-
trophes. Beaucoup d’enfants de
ces familles continuent toutefois
d’être scolarisés au Luxembourg.
Alors que beaucoup des familles
concernées sont prêtes à payer le
minerval communal respectif pour
permettre à leurs enfants de conti-
nuer leur carrière scolaire dans
l’enseignement luxembourgeois,
certains parents essaient de
contourner cette charge financière
en déclarant le domicile de leurs
enfants chez un membre de la fa-
mille habitant au Luxembourg.
Il s’avère toutefois que les com-
munes, surtout celles dans la ré-
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gion frontalière, se voient confron-
tées dans ce contexte avec maints
problèmes, notamment en ce qui
concerne la détermination du véri-
table domicile des enfants concer-
nés.

Partant, j’aimerais poser les ques-
tions suivantes à Monsieur le Mi-
nistre de l’Intérieur et de l’Aména-
gement du Territoire:
- Monsieur le Ministre peut-il me
dire quels sont les moyens dispo-
nibles pour les communes afin de
pouvoir vérifier le domicile princi-
pal des enfants concernés?
- Étant donné que le problème
susmentionné risque de devenir un
problème majeur pour nombre de
communes, j’aimerais savoir de la
part de Monsieur le Ministre par
quelles initiatives le Gouvernement
entend remédier à cette situation?

Réponse (26.3.2009) de M.
Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement
du Territoire:

Le domicile d’un mineur non éman-
cipé est fixé, suivant l’article 108
du Code civil, «chez celui des père
et mère qui est son administrateur
légal ou chez son tuteur». L’article
108 du Code civil ne permet pas
d’exception à ce sujet.

Dès lors, et à défaut d’autres dis-
position légales en la matière, le
domicile d’un enfant dont les pa-
rents résident à l’étranger est à
l’étranger et ne saurait être fixé sur
le territoire d’une commune luxem-
bourgeoise, même si de facto l’en-
fant réside avec un autre membre
de sa famille qui n’a cependant
pas l’autorité parentale et ne se
trouve pas non plus être son tuteur.

Le fonctionnaire communal doit
donc se limiter à vérifier si les pa-
rents ou le tuteur d’un enfant rési-
dent habituellement sur le territoire
d’une commune luxembourgeoise
et sont inscrits sur le registre de la
population de la commune en
question. À l’heure actuelle, cette
vérification s’effectue sur base de
certificats de résidence établis par
les communes de résidence des
parents. La consultation du réper-
toire général des personnes consti-
tue également une possibilité de
vérification d’adresses, mais à
l’heure actuelle cette base de don-
nées ne peut pas être considérée
comme entièrement fiable. Pour
cette raison d’ailleurs, le Gouver-
nement a entamé la réforme du ré-
pertoire et des registres de la po-
pulation dans les projets de loi
N°5949 et N°5950 qui ont notam-
ment pour but de faciliter la com-
munication entre les communes et
l’État concernant les données de la
population résidente.

Concernant les mineurs, le projet
de loi N°5949 relatif aux registres
communaux des personnes phy-
siques compte maintenir le prin-
cipe de l’article 108 du Code civil,
mais prévoit une dérogation
concernant la garde alternée des
enfants après un divorce des pa-
rents.

Question 3183 (2.3.2009) de
MM. Claude Adam et Jean
Huss (DÉI GRÉNG) concernant le
plan d’action national en ma-
tière de recherche:

Lors d’une conférence de presse
récente, Monsieur le Ministre et la
Secrétaire d’État, Madame Modert
ont tiré un bilan positif du nouveau
cadre réglementaire en matière
d’aides à la formation-recherche.
D’après le communiqué officiel,
Monsieur le Ministre y a également
dévoilé un nouveau plan national:
«vient s’ajouter un plan d’action
national, qui a été dévoilé par Fran-
çois Biltgen. Ce plan permet d’atti-
rer et de retenir les ressources hu-
maines indispensables pour le dé-
veloppement de la recherche au
Luxembourg. La première étape
prévoit d’identifier la situation en
matière de gestion des ressources
humaines dans les institutions de

la recherche et devrait s’achever
en été 2009».

Dans ce contexte, j’aimerais avoir
les informations suivantes de la
part de Monsieur le Ministre: 

- Quel est l’intitulé exact du plan
d’action évoqué et de quels as-
pects traite-t-il exactement? 

- Quand est-ce qu’il a été décidé?

- Pourquoi le plan d’action n’a pas
encore été présenté à la commis-
sion parlementaire traitant de la re-
cherche scientifique?

Réponse (24.3.2009) de M.
François Biltgen, Ministre de la
Culture, de l’Enseignement supé-
rieur et de la Recherche:

Il est vrai que la formulation du
communiqué visé et surtout le
terme «dévoiler» peut prêter à
confusion. 

En effet, il ne s’agit nullement d’un
plan d’action tout prêt à être mis en
œuvre. Il s’agira plutôt de dévelop-
per au cours des mois à venir, en
concertation avec les établisse-
ments concernés, un tel plan d’ac-
tion. L’établissement de ce plan
d’action se basera sur une analyse
détaillée de la situation en matière
de gestion des ressources hu-
maines dans les institutions de la
recherche ainsi qu’une comparai-
son avec les meilleures pratiques
en la matière à l’étranger. Il s’inspi-
rera par ailleurs des principes
énoncés dans les documents affé-
rents soumis par la Commission
européenne, intitulés respective-
ment «Charte européenne du cher-
cheur», «Code de conduite pour le
recrutement des chercheurs» ainsi
que «Partenariat européen pour les
chercheurs».

Après cette phase d’analyse qui
devrait se terminer en automne de
l’année en cours, la deuxième moi-
tié de l’année sera consacrée à la
phase de définition d’actions
concrètes à développer afin d’at-
teindre l’objectif visé. Cette phase
sera développée en étroite concer-
tation avec les établissements
concernés. Les actions visées,
qu’il est prévu de mettre en œuvre
au cours des années à venir,
constituent ensemble avec le ca-
lendrier de leur mise en œuvre le
plan d’action proprement parlant.
Selon la philosophie des recom-
mandations y relatives de la part
de la Commission européenne, ce
plan d’action aura essentiellement
un caractère de recommandation
visant la coordination des actions
nationales en la matière; ceci n’ex-
clut pourtant pas l’inscription de
certains de ses éléments dans le
cadre des futures conventions
(«contrats de performance») entre
l’État et les établissements de re-
cherche.

À l’instar de l’approche appliquée
pour l’étude de l’OCDE sur le sys-
tème de la recherche et de l’inno-
vation au Luxembourg, il est prévu
de consulter la commission parle-
mentaire compétente au cours du
processus de l’établissement du
plan d’action visé.

Question 3185 (3.3.2009) de M.
Claude Adam (DÉI GRÉNG)
concernant les éducateurs en-
gagés sous le statut du fonc-
tionnaire communal:

Le personnel des écoles sera dé-
sormais nommé et géré par l’État.
Madame la Ministre de l’Éducation
nationale a ainsi prévu d’assimiler
le personnel en place et en pos-
session des diplômes requis par
l’État. Les éducateurs et les éduca-
teurs gradués se trouvant sous le
statut de salarié ou de l’employé
communal peuvent opter pour le
statut de salarié ou de l’employé
de l’État. Un problème persiste
néanmoins pour ceux qui sont en-
gagés sous le statut du fonction-
naire communal. Une procédure
d’assimilation n’est actuellement
pas prévue pour les fonctionnaires
communaux et ceux-ci expriment

d’ailleurs leurs inquiétudes car ils
ne voudraient pas être défavorisés. 
Dans ce contexte, j’aimerais poser,
conformément à notre règlement
interne, une question parlemen-
taire à Madame la Ministre de
l’Éducation nationale et de la For-
mation professionnelle:
1. Les éducateurs et éducateurs
gradués engagés sous le statut du
fonctionnaire communal ont-ils la
garantie qu’ils pourront garder
leurs affectations dans l’enseigne-
ment fondamental et qu’ils ne se-
ront pas défavorisés par rapport a
ceux engagés par l’État? 
2. L’État ne devrait-il pas égale-
ment incorporer les éducateurs et
éducateurs gradués travaillant ac-
tuellement dans l’enseignement
fondamental et engagés sous le
statut du fonctionnaire communal?
Dans la positive, sous quelles con-
ditions et pour quand cette assimi-
lation pourrait-elle s’effectuer? 

Réponse (1.4.2009) de Mme
Mady Delvaux-Stehres, Mi-
nistre de l’Éducation nationale et
de la Formation professionnelle:
1. À condition que leurs com-
munes d’attache y consentent, rien
ne s’oppose à ce que les éduca-
teurs et les éducateurs gradués
engagés sous le statut du fonction-
naire communal continuent à ac-
complir leur service dans les
écoles de l’enseignement fonda-
mental dans les conditions à défi-
nir par convention à conclure entre
l’État et les communes concer-
nées, conformément aux disposi-
tions de l’article 45 de la loi du 6 fé-
vrier 2009 concernant le personnel
de l’enseignement fondamental.
2. Il est vrai que la reprise par
l’État, sous le statut du fonction-
naire de l’État, des éducateurs et
éducateurs gradués travaillant ac-
tuellement dans l’enseignement
fondamental sous le statut du fonc-
tionnaire communal, contribuerait à
une plus grande homogénéité et à
une simplification de la gestion des
ressources humaines du cadre du
personnel des écoles de l’ensei-
gnement fondamental.
Une telle reprise par l’État nécessi-
tera une législation spécifique à
élaborer à l’instar des dispositions
de l’article 12 de la loi modifiée du
10 janvier 1989 portant entre autres
reprise des centres et services
d’éducation différenciée de cer-
taines communes. Une initiative lé-
gislative en ce sens appartient au
prochain Gouvernement.

Question 3186 (3.3.2009) de
MM. Ali Kaes et Marc Spautz
(CSV) concernant l’exigence du
certificat de maladie:

Avant l’entrée en vigueur du statut
unique, de nombreux employeurs
n’exigeaient pas de leurs salariés
que ceux-ci justifient une absence
pour cause de maladie d’un ou de
deux jours au moyen d’un certificat
de maladie. Il semblerait, d’après
les informations des soussignés,
que cette situation ait changé. Les
employeurs, sous l’impulsion de
leurs fédérations, exigent désor-
mais que tout congé de maladie, y
compris celui d’une seule journée,
soit certifié conformément aux dis-
positions du droit du travail. 

Cette généralisation cause mani-
festement des frais supplémen-
taires à l’assurance maladie, du fait
de la multiplication des certificats
de maladie et partant des visites
médicales. Elle risque également
de mener à une situation où les
concernés seront portés malades
pendant plusieurs jours au lieu de
retourner travailler après un jour ou
deux de maladie, les médecins
ayant tendance à établir un certifi-
cat de maladie couvrant plusieurs
jours. Cette façon de faire des mé-
decins est d’ailleurs logique puis-
qu’elle consiste à éviter que le ma-
lade ne revienne les voir au bout
d’un jour ou deux ce qui, à son
tour, engendrerait de nouveaux
frais supplémentaires. 

Dans ce contexte, nous aurions
aimé savoir de Monsieur le Ministre
du Travail et de l’Emploi et de Mon-
sieur le Ministre de la Sécurité so-
ciale,

- si le Gouvernement est au cou-
rant du changement de pratique
opéré par les employeurs en ce qui
concerne l’exigence de justifica-
tion médicale de toute absence
pour cause de maladie de leurs sa-
lariés.

- Si le Gouvernement a constaté
une augmentation notable du
nombre de certificats de maladie
de courte durée envoyés à l’assu-
rance maladie.

- Quelles sont les conséquences
en termes de coûts pour l’assu-
rance maladie de ce changement
d’attitude de la part des em-
ployeurs? 

- Si le Gouvernement ne pense
pas qu’il y aurait lieu d’adapter les
dispositions du droit du travail à la
pratique qui existait dans de nom-
breuses entreprises avant l’entrée
en vigueur du statut unique, c’est-
à-dire s’il ne faudrait pas limiter le
droit pour l’employeur d’exiger un
certificat de maladie qu’à partir du
deuxième ou du troisième jour
d’absence. 

- Si, en contrepartie, et afin d’assu-
rer les patrons, il n’y aurait pas d’al-
ternatives pour les employeurs de
contrôler que l’absence pour mala-
die même non certifiée ne soit pas
abusive.

- En tout état de cause, quelles
sont les mesures que le Gouverne-
ment a d’ores et déjà pris respecti-
vement qui seront mis en œuvre
dans les semaines à venir afin d’ai-
der les employeurs dans la lutte
contre l’absentéisme conformé-
ment aux promesses faites lors des
négociations tripartites portant sur
le statut unique?

Réponse commune (6.4.2009)
de M. François Biltgen, Mi-
nistre du Travail et de l’Emploi et de
M. Mars Di Bartolomeo, Mi-
nistre de la Santé et de la Sécurité
sociale:

En réponse au premier point de la
question parlementaire des hono-
rables Députés, il y a lieu de souli-
gner qu’il a effectivement été porté
à la connaissance du Ministère du
Travail et de l’Emploi que certains
employeurs exigent la production
d’un certificat médical dès le pre-
mier jour d’absence pour cause de
maladie. 

Si la CNS est également au courant
de cette pratique de la part de cer-
tains employeurs, il n’est cepen-
dant pour l’instant pas encore pos-
sible de constater une augmenta-
tion du nombre de certificats de
maladie de courte durée envoyés
à l’assurance maladie. La loi sur le
statut unique n’étant entrée en vi-
gueur que le 1er janvier 2009, ce
n’est que dans quelques mois que
des chiffres définitifs sur ces ab-
sences peuvent être fournis.

Quant aux conséquences défini-
tives d’une éventuelle généralisa-
tion de cette pratique sur les fi-
nances de l’assurance, elles sont
difficiles à chiffrer. Dans un premier
temps, on assistera probablement
à une augmentation du nombre
des consultations médicales et des
frais pharmaceutiques, due au fait
que les assurés sollicitant les ser-
vices d’un médecin se verront
prescrire des médicaments qu’ils
n’auraient éventuellement pas
achetés sans prescription médi-
cale et donc à leurs propres frais.
En ce qui concerne l’affirmation
que cette pratique amène forcé-
ment à une prolongation des épi-
sodes de maladie, la CNS ne dis-
pose d’aucun indicateur permet-
tant de conclure à une telle consta-
tation.

Même si la flexibilité du droit du tra-
vail souvent méconnue par les em-
ployeurs permet théoriquement à
ces derniers d’exiger la production
d’un certificat médical dès le pre-
mier jour d’absence pour cause de
maladie, il faut néanmoins souli-
gner que les développements ac-

tuels en la matière ne peuvent pas
être approuvés.

Au lieu de procéder cependant à
une modification de la disposition
légale applicable en la matière, il
faut faire appel au bon sens des
employeurs et attirer leur attention
sur le fait que leur manière de pro-
céder risque d’être contre-produc-
tive et d’enlever au droit du travail
sa flexibilité actuelle. 

En ce qui concerne les possibilités
de contrôle du caractère sérieux
de l’absence pour maladie, il y a
lieu de relever que les statuts de la
CNS prévoient un chapitre particu-
lier destiné au contrôle administra-
tif des malades. Le nombre de
contrôleurs administratifs en place
est actuellement de six unités.
Contrairement aux contrôles médi-
caux réalisés par l’Administration
du Contrôle médical de la Sécurité
sociale, ces contrôles sont de na-
ture purement administrative. Les
contrôleurs se déplacent sur initia-
tive des patrons qui adressent une
demande en ce sens à la CNS. En
outre, la CNS procède de sa
propre initiative à des contrôles ad-
ministratifs.

Jusqu’au 13 mars 2008, un total de
400 personnes a fait l’objet de
contrôles administratifs.

Question 3187 (4.3.2009) de M.
Aly Jaerling (Indépendant)
concernant la prime à la casse
(PRIMe CAR-e plus):

Duerch d’groussherzoglecht Re-
glement vum 22. Januar 2009 huet
e Bierger, dee säin Auto, dee méi
wéi zéng Joer al ass, verschrotte
léisst, an en neien ëmweltfrëndle-
chen Auto keeft, eng sougenann-
ten «prime à la casse» zegutt.

Dëst Reglement gëllt also nëm-
men, wann een en neien Auto
keeft, awer net, wann een deen
alen Auto verkeeft, an zum Beispill
nach just mam öffentlechen Trans-
port fiert, mam Vëlo oder zu Fouss
geet, wat jo awer besonnesch ëm-
weltfrëndlech ass.

Kann den Här Ëmweltminister mer
duerfir folgend Froe beäntwerten:

1) Wéisou muss een, wann ee säin
zéng Joer alen Auto verkeeft, en
neien Auto kafen, fir an de Genoss
vun der «prime à la casse» ze
kommen?

2) Wier et net sënnvoll och Mooss-
namen anzeféieren, fir déi «prime
à la casse» auzewäite fir Bierger,
déi hiren alen Auto verkafen a guer
net méi wëlle mam Auto fueren, wéi
zum Besipill bei eelere Leit?

3) Gedenkt den Här Minister esou
Dispositiounen an dat virzitéiert
Reglement bäizefügen?

Réponse (6.4.2009) de M. Lu-
cien Lux, Ministre de l’Environne-
ment:

En réponse à la question parle-
mentaire de l’honorable Député,
Monsieur Aly Jaerling, j’ai l’honneur
de vous préciser qu’avec l’intro-
duction de la prime à la casse, le
Gouvernement poursuit le double
objectif de promouvoir davantage
les voitures économes en carbu-
rant, contribuant ainsi à la réduc-
tion des émissions de CO2, mais
aussi d’autres polluants tels que
les oxydes d’azote et les particules
fines, et d’appuyer le secteur éco-
nomique concerné, lourdement af-
fecté par les répercussions de la
crise financière et économique. À
noter que suite notamment à l’intro-
duction des aides financières CAR-
e et CAR-e plus, la tendance vers
des voitures plus économes en
carburant s’est nettement accélé-
rée: les parts de marché des voi-
tures nouvellement immatriculées
présentant des émissions de CO2

inférieures ou égales à 120 g/km
sont passées de 9,2% en 2005 à
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21,9% sur les deux premiers mois
de 2009. Les émissions moyennes
de l’ensemble des nouvelles imma-
triculations ont également baissé
de près de 8% sur la même pé-
riode, contribuant ainsi à la baisse
générale des émissions de gaz à
effet de serre (-5,2% entre 1990 et
2008).

Je précise par ailleurs que les per-
sonnes âgées de 60 ans et plus
bénéficient de toute façon d’un
abonnement leur permettant d’utili-
ser les transports en commun pen-
dant une année entière et sans au-
cune limitation de parcours pour un
forfait de 50 euros. Soucieux d’en-
courager davantage l’utilisation
des transports publics, le Gouver-
nement vient d’annoncer des nou-
veaux tarifs plus avantageux appli-
qués à partir du 1er mai 2009: le
«Mobilitéitspass», abonnement an-
nuel à tarif réduit destiné aux sala-
riés des entreprises et administra-
tions, ainsi que l’abonnement an-
nuel à moitié prix pour les
membres de familles nombreuses
ayant trois enfants et plus à leur
charge.

Question 3195 (5.3.2009) de M.
Marcel Oberweis (CSV)
concernant le train pendulaire
sur la ligne Bruxelles-
Luxembourg:

Selon mes informations, la SNCB
veut proposer des trains pendu-
laires sur la ligne Bruxelles-Luxem-
bourg au plus tard en janvier 2010
et ceci pour diminuer considéra-
blement le temps de parcours
entre ces deux villes. Une étude du
gestionnaire d’infrastructure belge
«Infrabel» aurait conclu à la faisa-
bilité technique du projet en Bel-
gique. En plus, un prolongement
de la liaison vers Strasbourg et
Bâle serait envisagé en partenariat
avec d’autres opérateurs. 

Dans ce contexte, j’aurais aimé
avoir les précisions suivantes de
Monsieur le Ministre des Trans-
ports:

- Quelle est la position du Gouver-
nement face à ces projets?

- Est-ce que la SNCB a demandé
une coopération avec la CFL et le
cas échéant existe-t-il un intérêt à
participer au projet en question?

- Est-ce que le réseau ferroviaire
national permettrait de faire circu-
ler des trains pendulaires?

- Dans la négative, quel serait le
coût de l’aménagement des voies?

- Est-ce que les CFL devraient ac-
quérir du nouvel matériel roulant?

- Quel serait le gain de temps du
côté luxembourgeois?

Réponse (1.4.2009) de M. Lu-
cien Lux, Ministre des Trans-
ports:

Par sa question parlementaire
N°3195 du 5 mars 2009, l’hono-
rable Député Marcel Oberweis
s’enquiert sur la mise en service de
trains pendulaires sur la ligne
Bruxelles-Luxembourg.

D’emblée, il convient de relever
que je suis unanime avec les CFL
à me déclarer en faveur de ce pro-
jet à condition toutefois que sa ren-
tabilité soit établie.

L’étude entamée par le gestion-
naire de l’infrastructure belge «In-
frabel» a fait relever que les tra-
vaux actuellement en cours feront
diminuer le temps de parcours
entre Bruxelles et Luxembourg
d’environ 20 minutes. L’utilisation
des trains pendulaires sur ce trajet
réduira le temps de parcours en-
core de huit minutes supplémen-
taires.

Les CFL coopèrent avec la SNCB
et d’autres opérateurs dans l’éla-
boration de ce projet. Ainsi les pro-

chaines étapes consisteront en la
réalisation d’une étude de marché
pour déterminer le potentiel com-
mercial et en une analyse écono-
mique servant à déterminer les
coûts d’exploitation. Sur base de
ces résultats, une décision de lan-
cer un projet détaillé sera prise en
automne 2009.

Indépendamment du résultat de
ces études et analyses, la mise en
service des trains pendulaires est
tributaire de la fin des travaux d’in-
frastructure en Belgique en 2013-
2014 et des délais de livraison du
matériel roulant pendulaire.

La circulation de ce matériel est
possible sur le réseau ferré luxem-
bourgeois sans investissements
complémentaires. La construction
de la gare de Cessange permettra
de gagner quatre minutes sur le
parcours Bruxelles-Luxembourg-
Strasbourg.

La décision relative à une acquisi-
tion éventuelle de ce matériel par
les CFL dépendra du concept
d’exploitation qui devra être déve-
loppé ensemble avec les autres
partenaires.

Question 3196 (5.3.2009) de M.
Marc Spautz (CSV) concernant
les inégalités salariales
hommes/femmes:
À travail et compétences égaux,
les femmes gagnent environ 17,8%
de moins que leurs collègues mas-
culins au niveau européen. Au
Luxembourg, la différence de sa-
laire s’élève à environ 10%. Quand
bien même ce chiffre soit large-
ment en dessous de la moyenne
européenne, il n’y a pas lieu de se
réjouir. L’inégalité salariale fondée
sur le sexe continue à avoir la vie
dure et ce malgré le fait que celle-
ci est formellement prohibée par
une série de dispositions législa-
tives d’ordre national mais aussi in-
ternational. 
C’est au niveau du secteur privé
que les inégalités salariales se ren-
contrent, les différents textes régle-
mentant le traitement du personnel
étatique et communal ne faisant
pas de la différence de genre une
raison pour accorder des traite-
ments différents. 
Dans ce contexte, j’aurais aimé sa-
voir de Madame la Ministre de
l’Égalité des Chances et de Mon-
sieur le Ministre du Travail et de
l’Emploi,
- si le Gouvernement est au cou-
rant de l’existence de conventions
collectives qui opèrent une distinc-
tion au niveau salarial en fonction
du sexe du salarié concerné.
- Dans l’affirmative, comment se
peut-il que l’ITM ait approuvé cette
situation forcément inacceptable et
manifestement illégale au regard
des dispositions législatives et des
obligations internationales aux-
quelles le Luxembourg est lié? 
- Si aucune convention collective
ne prévoit de traitement salarial
distinct en fonction du sexe des sa-
lariés, peut-on conclure que les dif-
férences salariales n’existent que
dans les secteurs qui ne sont pas
soumis à une convention collec-
tive?
- Quels sont les secteurs concer-
nés et dans quel(s) secteur(s) ren-
contre-t-on les inégalités salariales
les plus importantes?
- Existe-t-il en dehors des cam-
pagnes de sensibilisation, d’autres
programmes et mesures concrètes
par lesquels le Gouvernement en-
tend lutter contre l’inégalité sala-
riale entre hommes et femmes? 
- Si oui, lesquels?

Réponse commune (31.3.
2009) de Mme Marie-Josée
Jacobs, Ministre de l’Égalité des
chances et de M. François Bilt-
gen, Ministre du Travail et de l’Em-
ploi:

Pour répondre à la première ques-
tion de l’honorable Député Marc
Spautz, le Ministère du Travail et de

l’Emploi peut confirmer qu’il
n’existe pas de conventions collec-
tives qui opèrent une distinction de
salaire en fonction du sexe des sa-
lariés.
Quant à la deuxième question, il
importe de souligner que l’ITM
n’aurait de toute façon pas pu ap-
prouver le contenu d’une telle
convention collective étant donné
qu’elle ne se prononce que sur la
légalité de la signature de celle-ci.
Conformément à la supposition de
l’honorable Député, il peut en effet
être conclu de ce qui précède que
les différences salariales n’existent
que dans les secteurs qui ne sont
pas couverts par une convention
collective.
Quant à la question relative aux
secteurs concernés il faut souli-
gner que la complexité du phéno-
mène de l’inégalité de salaire entre
les femmes et les hommes ne per-
met pas de déterminer un secteur
donné comme plus égalitaire ou in-
égalitaire par rapport au salaire. 
Des études récentes démontrent
néanmoins que dans les sous-sec-
teurs à prédominance féminine, les
salaires des femmes se situent aux
alentours du revenu minimum
(études: Les femmes et le marché
de l’emploi, 2008, Ministère de
l’Égalité des Chances; cahier éco-
nomique N°105 Égalité hommes-
femmes, mythe ou réalité? Statec,
2007).
Quant aux deux derniers points il y
a lieu de relever que les 18 et 19 fé-
vrier 2009, le Ministère de l’Égalité
des Chances, en collaboration
avec l’Institut de Formation de la
Chambre de Commerce et avec la
Chambre des Salariés, a organisé
un séminaire concernant l’évalua-
tion et la classification des fonc-
tions.
Le système ABAKABA (évaluation
analytique de fonctions selon Katz
et Baitsch) permet l’établissement
d’une grille de salaire équitable en
rapport avec les activités de travail
des femmes et des hommes. La
formation s’est adressée aux
cadres et dirigeants d’entreprise
respectivement aux gestionnaires
en ressources humaines, notam-
ment aux personnes en charge de
l’établissement de grilles de salaire
et aux syndicalistes responsables
des négociations de conventions
collectives. Ont participé 22 per-
sonnes dont 20 représentants
d’entreprises, quatre syndicalistes
et deux fonctionnaires. Les forma-
tions seront reconduites sur de-
mande des partenaires sociaux.
n outre le Ministère de l’Égalité des
Chances en collaboration avec le
Statec, adapte le système suisse
logib, instrument pour l’analyse
des inégalités de salaire entre les
femmes et les hommes, aux don-
nées luxembourgeoises. Le sys-
tème d’autoévaluation à l’intention
des entreprises sera disponible en
mai 2009, téléchargeable du site
Internet du MEGA et du Statec. Le
Ministère de l’Égalité des Chances
utilisera le système dans le cadre
de son programme «actions posi-
tives dans les entreprises du sec-
teur privé».

Question 3207 (10.3.2009) de
M. Aly Jaerling (Indépendant)
concernant les troubles psy-
chologiques:

An dëse Krisenzäiten, wou d’Aar-
bechtslosegkeet zouhëlt, d’Ver-
scholdung vun de Betriber a vun
Eenzelnen op der Dagesuerdnung
steet, an domadder och grouss Be-
laaschtungen an de sozialen a fa-
milljäre Bezéihungen ervirbréngt,
geet et ëmmer méi Leit psyschech
schlecht.

Angscht virun de Folge vun der
Kris, finanzieller, materieller a so-
zialer Natur, bis hin zu Situatioune
wou Mënschen den Daach iwwert
dem Kapp verléieren.

Et ass sécher, dass an dësen Zäite
méi Leit un Depressioun erkranken,

datt d’Angscht endemesch gëtt a
gewësse Sozialgruppen opgrond
vun den Auswierkunge vun der
wirtschaftlecher Rezessioun an
dass et, wann näischt ënnerholl
gëtt, zu dramatesche Gesond-
heetsproblemer a gewësse
Schichte vun eiser Gesellschaft
komme kann, an dat bis zu enger
Zounahm vu Suizidfäll.

Kënnen déi zoustänneg Ministere
mer duerfir dës Froe beäntwerten:

1) Gesäit eis Gesondheetskeess
haut schonns, opgrond vun Indika-
toren, eng Augmentatioun vun de
Verkafszuele vu Psychopharmaka?

2) Wat soen aner Indikatore vun
der «mentaler Gesondheet» de
Moment aus: Selbstmordversich,
Medikamentenabus mat Hospitali-
satiounen, Alkoholkonsum, … bis
hin zu steigenden Zuele vu Consul-
tatioune vun Psychlogen, Psychia-
teren an Psychotherapeuten?

3) Gëtt et konkret Réckmeldunge
vun de Gesondheetsdéngscht-
leeschter iwwer eng eventuell
usteigend Zuel vu Mënschen, déi
Hëllef siche fir psyschech Proble-
mer?

4) Sinn haut genuch Mëttel a Res-
sourcen zur Verfügung gestallt, fir
der Nofro gerecht ze ginn?

5) Wéi kann dem Lëtzebuerger
Gesondheetssystem seng geziilt
preventiv Moossnamepolitik aus-
gesi fir Mënsche mat psyscheche
Problemer, déi duerch déi aktuell
Kris ausgeléist goufen?

6) Ginn dës Hëllefsmoossname
mat Kontaktdetailer eventuell op
engem Internetsite vun dem Minis-
tère veröffentlecht, fir als Referenz-
dokument ze déngen?

7) Gëtt iergendwou beschriwwen,
wéi ee konkret psychologesch Hël-
lef kréie kann, a wéi eng Déngsch-
ter kënne kontaktéiert ginn?

8) Gëtt et zousätzlech psychotera-
peutesch Déngschter mat geziilte
Moossnamen am Kader vun en-
gem nationale Programm vun der
«Santé Mentale», déi an dësen
Zäiten zousätzlech aktivéiert géi-
fen?

Réponse (10.4.2009) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

Den éierewäerten Deputéierte wëllt
emol fir d’éischt wëssen, ob d’Ge-
sondheetskeess haut schonn eng
Erhéijung vum Konsum vu Psycho-
pharmaka feststellt.

An de leschte Jore geet de Kon-
sum vu Medikamenter, déi als
«psycholeptiques» an als «psy-
choanaleptiques» aklasséiert sinn,
stänneg an d’Luucht. Dat war och
am Joer 2008 de Fall an et wier
bestëmmt falsch, Réckschlëss op
d’Kris ze zéien, ëmsouméi ewéi déi
eréischt esou richteg an de leschte
Méint vum Joer 2008 vun de Leit
gespiert ginn ass.

Wat elo Dokteschkonsultatiounen
an Hospitalisatiounen am Beräich
vun der mentaler Gesondheet ube-
laangt, sou sinn de Moment
d’Zuele fir 2008 nach net disponi-
bel. Mä och an deem Secteur wei-
sen d’Zifferen an de leschte Jore
konstant no uewen, sou dass och
en eventuellt weidert Unzéie vun
deenen Zuelen am leschte Joer net
onbedéngt mat der Kris a Verbin-
dung ze bréngen ass.

Wat elo d’Ressourcen ubelaangt,
déi fir déi mental Gesondheet zur
Verfügung stinn, wëllt ech emol
feststellen, datt an enger kompara-
tiver Studie iwwert d’Ausgabe fir
déi mental Gesondheet par rapport
zu de Gesamtausgabe fir d’Ge-
sondheet, déi vum «Mental Health
Economics European Network»
veröffentlecht ginn ass, Lëtzebuerg
un der Spëtzt vun de Länner aus
der europäescher Unioun steet.

Ech denken och, dass d’Angebot
vun Hëllefsstellungen am Gesond-
heetsberäich wäitgefächert ass.
Dozou gehéieren ambulant Bero-
dungsstellen, Dagesstätten a

Stätte wou Leit, déi deeselwechte
Problem hunn, sech zesumme-
fanne kënnen a mat engem Profes-
sionnelle schwätzen.

Doriwwer eraus bestinn awer och
Ariichtungen, déi vun anere Minis-
teren ofhänken, zum Beispill am
Aarbechtsberäich, am Beräich vun
der Iwwerschëldung an esou wei-
der. Eng Zesummefaassung vun
allen Ariichtungen ass um Site
http://www-resolux.lu ze fannen.

Question 3210 (11.3.2009) de
M. Fernand Etgen (DP) concer-
nant la publication des don-
nées des bénéficiaires de
subsides et d’aides agri-
coles:

Selon des dispositions europé-
ennes, les données des bénéfi-
ciaires de subsides et d’aides agri-
coles doivent depuis peu être ren-
dues publiques. Le Ministère com-
pétent luxembourgeois a décidé
de publier ces données sur son
site Internet.

En date du 27 février 2009, un Tri-
bunal administratif allemand (Ver-
waltungsgericht Wiesbaden) a pro-
noncé un jugement notifiant que la
publication des ces données était
contraire aux dispositions relatives
à la protection des données à ca-
ractère personnel. Le Tribunal a,
dans ce contexte, entre autres criti-
qué la publication des données sur
Internet. De l’avis du Tribunal, un
contrôle des données par des ins-
tances de contrôle financier serait
suffisant.

Partant, j’aimerais poser les ques-
tions suivantes à Monsieur le Mi-
nistre de l’Agriculture, de la Viticul-
ture et du Développement rural:

- Monsieur le Ministre a-t-il déjà
pris connaissance de l’arrêt sus-
mentionné?

- Monsieur le Ministre ne pense-t-il
pas qu’au vu de cet arrêt il serait
opportun de suspendre la publica-
tion sur Internet des données en
cause?

- Monsieur le Ministre partage-t-il
l’avis du Tribunal allemand qu’un
contrôle des données par une ins-
tance du contrôle financier pourrait
substituer la publication des don-
nées sur Internet?

- Dans sa réponse à ma question
parlementaire du 11 août 2008 (cf.
compte rendu N°1/2008-2009 -
question parlementaire N°2756),
Monsieur le Ministre avait fait savoir
que ses services avaient pris
contact avec la Commission natio-
nale pour la Protection des don-
nées en vue de la publication des
données en question. Quelles ont
été les conclusions de ces discus-
sions?

Réponse (1.4.2009) de M. Fer-
nand Boden, Ministre de l’Agri-
culture, de la Viticulture et du Dé-
veloppement rural:

Les questions de l’honorable Dé-
puté appellent les commentaires
suivants:

1) Concernant la législation com-
munautaire imposant la publication
des données personnelles des bé-
néficiaires d’allocations Feaga
(Fonds européen agricole de ga-
rantie) et Feader (Fonds européen
agricole de développement rural),
deux règlements sont d’applica-
tion. En vertu de ces règlements,
les États membres sont tenus d’as-
surer, sur un site web, la publica-
tion annuelle a posteriori des noms
des bénéficiaires du Feaga et du
Feader ainsi que des montants re-
çus par chaque bénéficiaire au titre
de chacun de ces fonds.

Les sites des États membres
doivent mentionner, pour chaque
bénéficiaire, des informations telles
que le nom et le lieu de résidence
(avec le code postal), ainsi que le
montant total de financement pu-
blic reçu. Par ailleurs, chaque site
doit être équipé d’un moteur de re-

2008-2009QUESTIONS AU GOUVERNEMENTQUESTIONS AU GOUVERNEMENT

QQ114444 www.chd.lu



cherche, permettant d’accéder aux
données en fonction d’un ou de
plusieurs critères, à savoir le nom
du bénéficiaire, sa commune, ou le
montant total des subventions ac-
cordées.

Le fait de mettre ces informations à
la disposition du public a pour ob-
jectif d’accroître la transparence de
l’utilisation des ressources commu-
nautaires dans le cadre de la poli-
tique agricole commune et d’amé-
liorer la bonne gestion financière
de ces fonds, notamment en ren-
forçant le contrôle public de l’utili-
sation des sommes concernées.

Un agriculteur hessois a fait re-
cours, devant le Verwaltungsge-
richt de Wiesbaden, contre la pu-
blication, sur Internet, de ses don-
nées personnelles en tant que bé-
néficiaire de subventions agri-
coles. Par décision du 27 février
2009, le Tribunal administratif de
Wiesbaden a suspendu le recours
et a saisi la Cour de Justice des
Communautés Européennes
(CJCE) de l’affaire. Plus précisé-
ment, le Tribunal a demandé à la
CJCE de se prononcer à titre pré-
judiciel sur la question si la publi-
cation des données personnelles
des agriculteurs est conforme au
droit au respect de leur vie privée,
ce droit étant un des principes fon-
damentaux du droit communau-
taire. En effet, le Tribunal considère
la publication des données comme
incompatible avec le droit commu-
nautaire. Les juges allemands font
valoir que la publication des don-
nées des agriculteurs bénéficiaires
de subventions agricoles consti-
tuerait une atteinte grave au droit
de la protection des données, et
que cette atteinte ne serait pas jus-
tifiée. Pour les juges, les moyens
employés - la publication d’infor-
mations - sont disproportionnées
par rapport à l’objectif poursuivi -
la transparence de l’utilisation des
deniers communautaires.

Le Tribunal observe que la CJCE,
dans une affaire similaire, aurait
jugé que la finalité de la transpa-
rence pourrait être atteinte si les
données étaient portées à la seule
connaissance des organes de
contrôle. En outre, le Verwaltungs-
gericht se demande pourquoi les
données doivent être publiées sur
Internet, car une telle mesure dé-
passerait de loin les démarches
nécessaires, dans une société dé-
mocratique, à la prévention de
fraudes. 

Par leur publication sur un site
web, les données personnelles des
agriculteurs seraient disponibles
non seulement dans l’Union euro-
péenne, mais dans le monde en-
tier, et, même si les textes euro-
péens prévoient que les données
soient supprimées du site deux
ans après leur publication, le sto-
ckage des informations par
d’autres services web, de manière
durable le cas échéant, ne peut
être exclu.

2) Étant donné que le Tribunal ad-
ministratif de Wiesbaden a de-
mandé à la CJCE de statuer, à titre
préjudiciel, sur la conformité de la
publication des données des bé-
néficiaires de subventions agri-
coles à la réglementation euro-
péenne en matière de protection
des données personnelles, il y a
lieu, avant de prendre de décision,
quelle qu’elle soit, d’attendre que
la Cour se prononce. En effet, le
système du renvoi préjudiciel est
un mécanisme fondamental du
droit de l’Union européenne, qui a
pour objet de fournir aux juridic-
tions nationales le moyen d’assurer
une interprétation et une applica-
tion uniformes de ce droit dans
tous les États membres. Il convient
de noter que dans le cadre de la
procédure préjudicielle, le rôle de
la Cour de justice est de fournir une
interprétation du droit communau-
taire ou de statuer sur sa validité,
et non d’appliquer ce droit à la si-
tuation de fait sous-tendant la pro-
cédure au principal, rôle qui revient
à la juridiction nationale.

Par ailleurs, je tiens à rendre l’ho-
norable Député attentif au fait que
deux recours ont été introduits par

des agriculteurs luxembourgeois
devant le Tribunal administratif na-
tional. À ce jour, le Tribunal n’a pas
encore rendu de jugement.

3) Il convient d’observer qu’en pro-
cédant à la publication des don-
nées, le Luxembourg obéit à une
obligation supranationale. Sous ré-
serve de respecter la réglementa-
tion européenne, des méthodes
autres que la publication des don-
nées des agriculteurs bénéficiaires
de subventions pourront être envi-
sagées pour garantir la transpa-
rence de l’utilisation des fonds
communautaires dans le cadre de
la politique agricole commune.

4) Les discussions entre le Minis-
tère de l’Agriculture, de la Viticul-
ture et du Développement rural et
la CNPD ont porté sur la question
de savoir si les agriculteurs
concernés par la publication béné-
ficieraient du droit d’opposition que
la loi accorde aux personnes
concernées par un traitement de
leurs données personnelles. Il a
été conclu que l’article 30, para-
graphe 1 (a) de la loi modifiée du 2
août 2002 relative à la protection
des personnes à l’égard du traite-
ment des données à caractère per-
sonnel trouverait à s’appliquer. Aux
termes de cet article, 

«Toute personne concernée a le
droit de s’opposer à tout moment
pour des raisons prépondérantes
et légitimes tenant à sa situation
particulière, à ce que des données
la concernant fassent l’objet d’un
traitement, sauf en cas de disposi-
tions légales prévoyant expressé-
ment le traitement. En cas d’oppo-
sition justifiée, le traitement mis en
œuvre par le responsable du traite-
ment ne peut pas porter sur ces
données».

En vertu de la loi, le droit d’opposi-
tion ne s’applique donc pas dans
le cas où des dispositions légales
prévoient expressément le traite-
ment. La publication des données
des agriculteurs trouve son origine
dans des règlements communau-
taires, qui, étant d’application di-
recte, ne nécessitent pas de trans-
position et sont applicables tels
quels par les États membres. 

5) Finalement, je voudrais signaler
que les autorités luxembour-
geoises ont limité les données à
publier au strict minimum prévu
par la réglementation communau-
taire.

Question 3211 (11.3.2009) de
M. Romain Schneider (LSAP)
concernant le stage de réinser-
tion professionnelle:

Selon les articles L.524-1. à L.524-
7. «un stage de réinsertion profes-
sionnelle (…) peut être proposé
par l’Administration de l’Emploi aux
demandeurs d’emploi âgés de
plus de trente ans accomplis et
inscrits auprès des bureaux de pla-
cement de l’Administration de l’Em-
ploi depuis trois mois au moins».
Or, il paraît que l’ADEM refuse l’ac-
cès au stage de réinsertion aux
personnes ayant été placées en
stage de réinsertion précédem-
ment, indépendamment du fait
qu’elles aient été occupées en tant
que salarié depuis le premier
stage. 

Dans ce contexte, j’aimerais poser
à Monsieur le Ministre du Travail et
de l’Emploi les questions sui-
vantes:

- Monsieur le Ministre est-il au cou-
rant de cette pratique?

- Sur base de quelle disposition
l’Administration de l’Emploi peut-
elle refuser l’accès au stage de ré-
insertion à un chômeur ayant été
placé en stage de réinsertion pen-
dant une période de chômage an-
térieure?

- Monsieur le Ministre pense-t-il
que cette pratique est justifiée?

- Considérant les effets de la crise
économique sur la situation des
entreprises, l’emploi et le chô-

mage, Monsieur le Ministre ne
pense-t-il pas qu’il faudrait mettre
fin à cette pratique?

Réponse (10.4.2009) de M.
François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi:

L’article L.-524-6, paragraphe (1)
du Code du Travail limite la durée
du stage de réinsertion profession-
nelle à douze mois. Le paragraphe
(2) du même article prévoit qu’une
prolongation n’est possible que sur
base d’une autorisation ministé-
rielle.

Sans préjudice de décisions juris-
prudentielles ultérieures, j’inter-
prète cette disposition dans le
sens que le législateur visait uni-
quement une prolongation du
stage auprès du même employeur.

À toutes fins utiles, je vous signale
qu’à ce jour, un seul employeur m’a
adressé une demande en ce sens
et s’est vu délivrer l’autorisation af-
férente.

En ce qui concerne une suite de
deux stages de réinsertion auprès
d’employeurs différents, je consi-
dère que le texte légal ni ne l’inter-
dit ni la soumet au respect d’une
condition particulière. Il ne faut ce-
pendant pas perdre de vue que la
loi n’ouvre pas de droit au bénéfice
d’une mesure en faveur de l’em-
ploi, et dans le cas d’espèce à un
stage de réinsertion profession-
nelle, mais laisse aux services
compétents de l’Administration de
l’Emploi (ADEM) la liberté de déci-
der sur base des éléments
concrets du dossier du candidat, le
tout évidemment sur un arrière-
fond de perspective d’intégration
effective et durable sur le marché
du travail d’égalité de traitement.  

S’agissant de la dernière question
posée par l’honorable Député, je
tiens à l’informer que sur un arrière-
fond de crise économique, il y a
certainement lieu de faire preuve
de plus de pragmatisme et de flexi-
bilité, afin de garantir via une me-
sure active, une occupation - ne
fût-elle que temporaire - à ceux qui
sont touchés par le chômage.
Néanmoins cette souplesse ne de-
vrait pas être de nature à canton-
ner les demandeurs d’emplois
dans ces mêmes mesures sans
chance d’intégration subséquente
dans le marché ordinaire du travail. 

Si tel devait effectivement en être le
résultat, la philosophie adoptée par
le législateur au niveau de la loi tri-
partite du 22 décembre 2006 serait
vidée de tout sens. Cette philoso-
phie tendait notamment à sortir les
bénéficiaires de mesures actives
en faveur de l’emploi de l’éternel
carrousel mesure-chômage-me-
sure etc., et d’augmenter non seu-
lement leur employabilité mais
aussi leur attractivité vis-à-vis
d’employeurs potentiels.

C’est dans ce contexte et sur l’ar-
rière-fond de la crise actuelle que
je vais discuter dans les plus brefs
délais, ensemble avec les parte-
naires sociaux, de la définition de
critères qualitatifs, quantitatifs, ob-
jectifs et transparents, contrôlables
pour toutes les parties en cause,
permettant d’élargir la pratique ad-
ministrative restrictive actuelle de
l’ADEM, pratique cependant
conforme à la philosophie décidée
par le législateur en 2006.

Le but de ces discussions serait
donc la mise en place d’un cadre
référentiel flexible qui permette à
l’ADEM d’adapter son comporte-
ment administratif à la situation de
crise actuelle, sans que pour au-
tant la philosophie de base, déci-
dée en temps de croissance éco-
nomique et d’emploi, ne soit mise
en péril. 

En attendant, je demanderai à
l’ADEM de réfléchir immédiatement
à l’adaptation de sa pratique admi-
nistrative de manière pragmatique
et flexible aux contraintes de la
crise sans mettre en cause la phi-
losophie de la loi dite 5611 qui de-
meure pour le reste correcte.

Question 3213 (12.3.2009) de
M. Marc Spautz (CSV) concer-
nant la Caisse Nationale d’As-
surance Pension:
La loi du 13 mai 2008 portant intro-
duction d’un statut unique a mené
à la création d’une caisse unique
d’assurance pension pour le sec-
teur privé.
Ainsi, avec effet au 1er janvier 2009,
la fusion des quatre caisses de
pension du régime général, à sa-
voir l’Établissement d’Assurance
contre la Vieillesse et l’Invalidité, la
Caisse de Pension des Employés
Privés, la Caisse de Pension des
Artisans, des Commerçants et In-
dustriels et la Caisse de Pension
Agricole, a conduit à la création de
la Caisse Nationale d’Assurance
Pension (CNAP). 
Sachant qu’un fonctionnement par-
fait de la CNAP trois mois après sa
création est difficile à réaliser, il
semble néanmoins qu’il existe de
graves problèmes en ce qui
concerne l’accueil et le conseil des
assurés. Apparemment les interlo-
cuteurs de la CNAP ne sont sou-
vent pas à même de pouvoir ré-
pondre aux demandes et aux
questions qui leurs sont adressées.
Au vu de ce qui précède, je vou-
drais poser les questions suivantes
à Monsieur le Ministre de la Santé
et de la Sécurité sociale:
- Monsieur le Ministre est-il au cou-
rant de la situation décrite ci-des-
sus?
- Quelles mesures Monsieur le Mi-
nistre propose-t-il afin de mieux
pouvoir conseiller les assurés?
- Les employés de la CNAP sui-
vent-ils des cours de formation
continue afin de pouvoir répondre
aux exigences de la nouvelle
caisse unique?

Réponse (6.4.2009) de M. Mars
Di Bartolomeo, Ministre de la
Santé et de la Sécurité sociale:
Dans sa question, l’honorable Dé-
puté soulève des problèmes qui
sembleraient exister auprès de la
Caisse Nationale d’Assurance Pen-
sion (CNAP) concernant l’accueil
et le conseil des assurés. Suite à
ma demande, le Président de la
CNAP m’a confirmé que jusqu’à
l’heure actuelle il n’a pas été saisi
d’une réclamation émanant des re-
présentants des assurés auprès du
comité directeur de la CNAP, re-
présentants qui sont censés dé-
fendre les intérêts des assurés et
prendre au sein du comité direc-
teur les mesures nécessaires pour
pallier à des problèmes éventuels.
Il est évident qu’une opération de
l’envergure de la fusion des quatre
caisses de pension peut conduire
à des retards ou des ralentisse-
ments dans le processus adminis-
tratif au moment de la phase de
démarrage, occasionnés par le dé-
ménagement des anciens sites et
l’intégration dans les nouvelles
structures administratives. Parallè-
lement, la CNAP a dû faire face a
des changements importants
concernant le calcul et la liquida-
tion des pensions suite à l’introduc-
tion d’un crédit d’impôt pour pen-
sionnés. 
Au moment de la constitution de la
CNAP, les responsables ont mis en
place des structures d’accueil des
assurés au moyen de guichets qui
sont opérationnels au siège de la
caisse à Luxembourg-ville et dans
l’immeuble administratif des assu-
rances sociales à Luxembourg-
Hollerich. À côté des guichets,
fonctionne un service de rendez-
vous au siège de la caisse.
Comme ces postes sont pourvus
en partie du même personnel qui
occupait déjà ces fonctions avant
la fusion et considérant que la loi
du 13 mai 2008 portant introduc-
tion d’un statut unique n’a que mar-
ginalement réformé la législation
applicable en matière d’assurance
pension, il est difficilement conce-
vable que la qualité de l’accueil se
soit dégradée. Dans l’hypothèse
où il s’avère que les moyens mis en

place ne suffisent pas à faire face
à la demande des assurés, la
CNAP va prendre les mesures qui
s’imposent.

En ce qui concerne le traitement
des spécificités socioprofession-
nelles des anciennes caisses de
pensions, qui est actuellement as-
sumé par la CNAP, des séances de
formation ont été et continuent à
être organisées. Par ailleurs, une fi-
lière spéciale a été mise en place
pour réorienter les questions spé-
cifiques à une catégorie sociopro-
fessionnelle vers les cadres diri-
geants de ces anciennes caisses.

D’une façon générale, les respon-
sables de la CNAP entendent ré-
server à la formation continue un
rôle prépondérant permettant au
personnel d’offrir un service de
qualité aux assurés.

Question 3218 (12.3.2009) 
de M. Xavier Bettel (DP)
concernant les indemnités
perçues par les participants
des cours complémentaires
en droit luxembourgeois
(CCDL):

Il me revient que deux personnes
ont été arrêtées lors des derniers
examens des cours complémen-
taires en droit luxembourgeois
(CCDL), organisé par l’Université
du Luxembourg. Selon mes infor-
mations, on reprocherait à ces per-
sonnes d’avoir présenté des docu-
ments falsifiés lors de leur inscrip-
tion pour ce cours.

Sachant que chaque participant au
CCDL touche une indemnité de la
part de l’État et que la présence
aux cours n’est plus obligatoire, je
souhaiterais poser les questions
suivantes à Monsieur le Ministre de
la Justice:

1. Monsieur le Ministre ne pense-t-
il pas qu’au vu du fait que la pré-
sence aux cours a été rendue fa-
cultative et suite aux événements
précités le système des indemnités
devrait être revu?

2. Monsieur le Ministre n’est-il pas
d’avis qu’il serait opportun de
nouer le versement de l’indemnité
de nouveau à la présence dans le
cours ainsi que de rendre la pré-
sence aux cours de nouveau obli-
gatoire?

Réponse (26.3.2009) de M. Luc
Frieden, Ministre de la Justice:

1. Je confirme l’arrestation de
deux personnes lors des examens
de la formation complémentaire en
droit luxembourgeois au mois de
mars. Ces personnes sont suspec-
tées d’avoir falsifié certains di-
plômes et d’en avoir fait usage. 

2. En ce qui concerne la question
relative au lien entre le paiement de
l’indemnité de stage et la présence
obligatoire aux cours complémen-
taires, je réitère ma réponse à votre
question parlementaire du 17 oc-
tobre 2007 (cf. compte rendu
N°4/2007-2008). 

Le paiement de l’indemnité men-
suelle dont bénéficient les per-
sonnes inscrites à la formation
complémentaire en droit luxem-
bourgeois est réglé par l’article 45
du règlement grand-ducal du 21
janvier 1978 portant organisation
du stage judiciaire et réglementant
l’accès au notariat. Ce texte ne lie
pas le versement de l’indemnité
mensuelle à la condition d’une pré-
sence aux cours. 

3. Le taux de réussite de l’année
2007/2008 où la présence n’a pas
été obligatoire, n’est d’ailleurs pas
sensiblement différent des années
précédentes.

4. Par ailleurs l’indemnité men-
suelle payée aux stagiaires pen-
dant la formation complémentaire
en droit luxembourgeois a été ré-
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duite à 150 EUR à partir du 1er oc-
tobre 2008 (avant 579,96 EUR). Ce
montant n’est plus soumis à l’in-
dice des prix.

Question 3221 (13.3.2009) de
M. Romain Schneider (LSAP)
concernant les anciennes
ardoisières d’Asselborn-
Emeschbaach:

Sur le territoire de la commune de
Wincrange, à proximité de la loca-
lité d’Asselborn, se trouve le site de
l’ancienne ardoisière d’Emesch-
baach. L’histoire de cette ardoi-
sière, qui fut fermée en 1969, re-
monte au début du 19e siècle. Se-
lon mes informations, une partie du
site des anciennes ardoisières se
trouve dans la propriété de la com-
mune de Wincrange.

Par règlement grand-ducal du 11
mars 2008 et en exécution de la loi
du même jour, les anciennes ardoi-
sières d’Asselborn furent inscrites
sur la liste des projets communaux
à réaliser dans le cadre du 8e pro-
gramme quinquennal d’équipe-
ment de l’infrastructure touristique.

Au vu de ce qui précède, j’aimerais
me renseigner auprès de Monsieur
le Ministre sur l’état d’avancement
des travaux d’aménagement du
site des anciennes ardoisières
d’Asselborn-Emeschbaach.

- Est-ce que Monsieur le Ministre a
déjà été saisi d’un dossier concer-
nant la mise en valeur de ce patri-
moine industriel par les autorités
de la commune de Wincrange?
Dans l’affirmative, où en est ce
dossier dans la procédure admi-
nistrative?

- Comment Monsieur le Ministre
juge-t-il le potentiel touristique de
ce site? Quel rôle pourraient jouer
les ardoisières, une fois mises en
valeur, pour le tourisme dans cette
région du pays? Existe-t-il un
concept touristique régional ou na-
tional dans lequel les ardoisières
pourront utilement être intégrées?

Réponse (10.4.2009) de M. Fer-
nand Boden, Ministre des
Classes moyennes, du Tourisme et
du Logement:

a) À l’heure actuelle, le Ministère
du Tourisme n’a pas encore été
saisi d’un dossier complet concer-
nant la mise en valeur du site des
anciennes ardoisières d’Assel-
born-Emeschbaach. 

Or, l’administration communale de
Wincrange vient de solliciter une
aide financière auprès du Ministère
du Tourisme pour la réalisation
d’une étude de faisabilité et de
concept relative à différents projets
touristiques de la commune. 

Parmi ces projets, qui visent la
mise en valeur touristique du patri-
moine culturel et industriel de la
commune de Wincrange, figure
également le projet d’aménage-
ment des ardoisières d’Asselborn-
Emeschbaach. 

Le Ministère du Tourisme a marqué
son accord pour participer aux
frais de réalisation de ladite étude. 

b) D’un point de vue touristique, le
site des anciennes ardoisières hé-
berge un potentiel non négli-
geable. Une fois rendu accessible
au public, le site augmentera l’at-
tractivité touristique non seulement
de la commune de Wincrange
mais de toute la région des Ar-
dennes luxembourgeoises.
S’adressant à un large public, cette
attraction touristique contribuera
certainement à la diversification de
l’offre touristique existante dans la
région des Ardennes luxembour-
geoises. 

Pour ce qui est de la promotion
touristique ultérieure du site, je

tiens à référer au nouvel organe de
promotion touristique récemment
créé dans la région des Ardennes
luxembourgeoises, à savoir l’Office
régional du Tourisme des Ar-
dennes luxembourgeoises, dont
les missions consistent entre
autres dans la sauvegarde et mise
en valeur du patrimoine naturel,
culturel et historique de la région,
dans la promotion et la revalorisa-
tion de l’offre touristique de la ré-
gion ainsi que la création de pro-
duits touristiques.

Une fois mises en valeur, les an-
ciennes ardoisières pourront être
intégrées dans les efforts de pro-
motion et de marketing touristique
déployés par l’Office régional du
Tourisme des Ardennes luxem-
bourgeoises ainsi que de l’Office
National du Tourisme (ONT) et du
Ministère du Tourisme.

Question 3229 (17.3.2009) de
M. Carlo Wagner (DP) concer-
nant le nouveau pont fronta-
lier à Mertert:

Au vu de l’évolution du trafic trans-
frontalier ces dernières années, les
ponts frontaliers de Grevenmacher
et de Wormeldange sont actuelle-
ment surchargés, notamment pen-
dant les heures de pointe. Partant,
l’idée de la construction d’un nou-
veau pont frontalier dans les alen-
tours du port de Mertert devient de
plus en plus urgente. Ce projet a
d’ailleurs été étudié par l’Adminis-
tration des Ponts et Chaussées.

- J’aimerais savoir de la part de
Monsieur le Ministre dans quel
stade se trouve actuellement le
projet de la construction d’un nou-
veau pont frontalier à l’endroit sus-
mentionné?

Réponse (1.4.2009) de M.
Claude Wiseler, Ministre des
Travaux publics:

En réponse à la question parle-
mentaire de Monsieur le Député
Carlo Wagner, relative à la
construction d’un nouveau pont
frontalier dans les alentours du port
de Mertert, je voudrais tout d’abord
préciser que mes réponses aux
questions parlementaires du 29
juin 2005 et du 10 juillet 2007, po-
sées par Monsieur le Député dans
le même contexte, restent toujours
valables (cf. comptes rendu
N°1/2005-2006 - question parle-
mentaire N°0489 et N°1/2007-2008
- question parlementaire N°1841).

Les études du trafic transfrontalier,
faites ensemble avec la Rhénanie-
Palatinat, ont montré la complé-
mentarité du projet dont fait partie
le pont visé avec celui du contour-
nement ouest de Trèves (Moselauf-
stieg-Westumfahrung Trier) et ont
dégagé une réduction du trafic tant
dans la localité de Grevenmacher
que dans les agglomérations de
Mertert et de Wasserbillig.

Le projet du nouveau pont fronta-
lier de Mertert sera également thé-
matisé dans le document se rap-
portant aux infrastructures de
transport dans la Grande Région
qui sera établi sous présidence
luxembourgeoise en vue du 11e

sommet de la Grande Région.

Il faut toutefois dire que le nouveau
pont transfrontalier au port de Mer-
tert fait partie d’un concept de ré-
aménagement du carrefour de la
N1 et de la bretelle de l’échangeur
autoroutier de Mertert sur la A1 et
la réalisation d’une nouvelle entrée
au port de Mertert, donc d’un pro-
jet de grande envergure dont la
réalisation ne peut être prévue qu’à
moyen terme.

Entre-temps le pont frontalier exis-
tant de Grevenmacher devra être
reconstruit prioritairement en raison
de sa vétusté.

Question 3230 (17.3.2009) de
M. Carlo Wagner (DP) concer-
nant les réserves de pension:

Monsieur le Ministre a affirmé dans
une interview diffusée le vendredi
13 mars lors du journal télévisé
qu’un recours plus important au
système par capitalisation aurait eu
pour conséquence, en cette pé-
riode de crise financière et écono-
mique, un effondrement des ré-
serves de pensions. 

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre:

- Avec quels arguments Monsieur
le Ministre peut-il étayer cette
thèse? 

- En quoi consiste selon Monsieur
le Ministre le système par capitali-
sation?

Réponse (1.4.2009) de M. Mars
Di Bartolomeo, Ministre de la
Santé et de la Sécurité sociale:

Un responsable politique peut évi-
demment avoir une préférence
pour tel ou tel système de finance-
ment. Toutefois il ne saurait définir
un système de financement autre-
ment que ne le font les sciences
actuarielles, qui décrivent le sys-
tème de capitalisation comme suit:

«La prime de financement est dé-
terminée pour une génération d’as-
surés qui entrent au même âge
dans l’assurance de telle manière
que la valeur actuelle des recettes
en cotisations de cette génération
couvre exactement la valeur ac-
tuelle des prestations futures qui
sont attribuées à cette même gé-
nération. Chaque génération sup-
porte intégralement les charges de
sa propre assurance et il n’existe
aucune solidarité entre les diffé-
rentes générations successives.

Les réserves présentes ne cou-
vrent pas seulement la valeur capi-
talisée des pensions en cours,
mais aussi les ‘expectatives’ des
assurés actifs, c’est-à-dire la valeur
mathématique des droits acquis
par leurs cotisations.»3

Dans l’émission télévisée, à la-
quelle l’honorable Député se rap-
porte, j’ai relevé les avantages de
notre régime de pension, régime
public, basé sur un système de ré-
partition des charges par périodes
de couverture avec constitution
d’une réserve de compensation,
dans le contexte de la crise écono-
mique et financière actuelle.

Dans des temps qui ne sont pas si
lointains, les systèmes comme le
nôtre étaient décriés par les
adeptes d’un libéralisme tous azi-
muts, d’après lesquels les régimes
de pension devraient être gérés en
capitalisation par le secteur privé.

Quant aux arguments étayant la
thèse que dans le cas d’un recours
plus important au système par ca-
pitalisation, la crise financière et
économique aurait eu comme
conséquence un effondrement des
réserves de pensions, il n’y a qu’à
lire le rapport conjoint du Comité
de protection sociale et de la Com-
mission européenne du 2 février
2009 qui retient que: 

«La plupart des systèmes de pen-
sion fondés sur la capitalisation ont
été fortement affectés par la crise
financière, avec des pertes impor-
tantes dans les valeurs placées»,
et encore: «Dans le futur, quelques
pays (Hongrie, Lituanie, Pologne,
Slovénie), qui ont récemment intro-
duit des systèmes basés sur la ca-
pitalisation, vont risquer de fortes
entailles dans leurs pensions».

Exemples: 

- Fonds de pension de la Hongrie:
-15%-20%

- Fonds de pension de la Pologne:
-1/3

- Irlande: 
90% des Fonds de pension 

sont déficitaires.
3) Voir Droit de la Sécurité sociale, 

édition 2007, page 301

Comme quoi la sagesse populaire
conclue que l’on ne devrait pas
mettre tous ses œufs dans un
même panier.

Question 3232 (17.3.2009) de
M. Jacques-Yves Henckes
(ADR) concernant les fonds eu-
ropéens non utilisés:

La crise financière et économique
s’approfondit et risque de mener
vers une grave crise sociale avec
une augmentation très importante
du chômage.

Face à ces problèmes l’Union eu-
ropéenne reste en retrait à tous les
points de vue. 

Je constate qu’il existe cinq mil-
liards d’euros non dépensés du
budget communautaire de l’Union
européenne qui sont placés à
terme. Par ailleurs il existe un
Fonds Européen d’ajustement à la
Mondialisation (FEM) dont l’objet
consiste à accompagner les sala-
riés qui perdent leur travail et qui
est doté d’un milliard d’euros. Ce
Fonds n’a dépensé qu’environ 60
millions d’euros à ce jour. 

Bref, l’Union européenne dispose
de quelque six milliards d’euros qui
pourraient être utilisés utilement au
lieu de se retrouver sur un compte
à la Banque centrale européenne. 

Dans ce contexte, j’aimerais vous
poser les questions suivantes: 

1. Quelles sont les raisons pour
lesquelles les fonds européens
dont question ne sont pas affectés
à la lutte contre la crise écono-
mique et sociale? 

2. Les gouvernements de l’Union
européenne qui doivent décider de
l’affectation de ces ressources ont-
ils été contactés par la Commis-
sion européenne pour discuter de
l’utilisation de ces fonds? 

3. Le Gouvernement entend-il de-
mander aux instances europé-
ennes concernées d’utiliser ces
fonds à la lutte contre la crise éco-
nomique et contre le chômage au
lieu de les laisser en compte en
banque? 

Réponse (1.4.2009) de M.
Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État:

1. Les fonds européens dont l’ho-
norable Député fait référence dans
sa question (cinq milliards d’euros
placés à terme) ne sont pas affec-
tés à la lutte contre la crise écono-
mique et sociale pour la simple rai-
son qu’ils n’existent pas. Par l’ap-
plication des mécanismes budgé-
taires du règlement financier appli-
cable au budget général des Com-
munautés européennes (règlement
CE N°1605/2000), les fonds com-
munautaires qui ont été budgétés
pour un exercice donné, mais qui
n’ont pas été utilisés à la fin de cet
exercice, sont remboursés aux
États membres selon les clés de
répartition qui sont fixées par la dé-
cision N°2007/436/CE relative au
système des ressources propres
des Communautés européennes. 

Quant au Fonds Européen d’ajus-
tement à la Mondialisation (FEM),
sa finalité est de fournir un appui
complémentaire aux travailleurs af-
fectés par les conséquences de
changements structurels majeurs
de la configuration du commerce
mondial, afin de les aider à réinté-
grer le marché du travail. Le mon-
tant annuel maximum alloué au
Fonds ne peut pas excéder 500
millions d’euros (prix courants), ce
montant pouvant provenir de la
marge existant sous le plafond glo-
bal de dépenses de l’année précé-
dente et/ou de crédits d’engage-
ment annulés lors des deux exer-
cices précédents, à l’exception de
ceux liés à la rubrique 1B du cadre
financier (politiques régionales et
de cohésion).

Les crédits de ce Fonds sont ins-
crits au budget général de l’Union
européenne à titre de provision
(dans une réserve) par le biais de

la procédure budgétaire normale,
dès que la Commission aura déter-
miné les marges et/ou engage-
ments annulés suffisants. Lorsque
les conditions de mobilisation des
ressources du Fonds sont réunies
(le règlement de base CE
N°1927/2006 fixe les critères de
sélection des demandes), la Com-
mission présente une proposition à
cet effet. La décision de mobiliser
le Fonds sera ensuite prise
conjointement par les deux
branches de l’autorité budgétaire
européenne (Conseil UE + Parle-
ment européen).

L’attention de l’honorable Député
est attirée sur le fait que la Com-
mission a proposé le 16 décembre
dernier (proposition COM (2008)
867 final) d’élargir le champ d’ac-
tion du FEM pour une période dé-
terminée pour qu’il puisse interve-
nir en réponse à la crise financière
et économique mondiale. L’objectif
de la Commission européenne est
de faire du FEM un instrument d’in-
tervention plus rapide et plus effi-
cace, afin qu’il puisse intervenir
dans des secteurs stratégiques,
notamment par le cofinancement
de mesures de formation et de pla-
cement en faveur des personnes li-
cenciées à cause de la crise éco-
nomique.

2. Puisque les ressources dont
l’honorable Député fait référence
dans sa question n’existent pas, la
Commission européenne n’a pas
contacté les gouvernements de
l’UE pour discuter de l’utilisation
des fonds en question. 

Comme indiqué ci-dessus, une
proposition de la Commission eu-
ropéenne visant à réviser les règles
de fonctionnement du FEM est ac-
tuellement à l’étude. L’analyse qui
a conduit la Commission euro-
péenne à soumettre une telle pro-
position de révision du Fonds pro-
vient en grande partie du fait que
ses critères de mobilisation se sont
révélés difficiles à mettre en œuvre
en pratique. D’où le constat qu’une
bonne partie des ressources dis-
ponibles de ce Fonds ne sont pas
utilisées chaque année. Le tableau
en annexe reprend les différentes
demandes officielles de mobilisa-
tion du Fonds depuis son entrée en
vigueur jusqu’à ce jour.

3. Le Gouvernement suivra de
près l’évolution des négociations
en cours relatives à la révision des
règles de fonctionnement du
Fonds et s’appliquera à plaider
pour que son fonctionnement
s’améliore dans le sens d’une plus
grande efficacité.
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- Dans l’affirmative, Monsieur le
Ministre pourrait-il m’informer, si
l’attitude des autorités judiciaires
s’expliquerait par la possibilité que
certaines personnes, à qui on
pourrait reprocher des négligences
de l’époque de l’affaire «Bomme-
leeër», sont actuellement affectés
à l’IGP? 

Réponse (26.3.2009) de M. Luc
Frieden, Ministre de la Justice:

1. Je me permets d’abord de rap-
peler à l’honorable Député que je
ne fus pas membre du Gouverne-
ment dans les années 1985 et
1986, c’est-à-dire au moment des
faits auxquels se réfère la question
parlementaire.

2. Si des infractions ont été com-
mises il y a 24 ans, il appartient aux
seules autorités judiciaires de faire
les enquêtes et d’entamer les pro-
cédures qui s’imposent dans de
tels cas. Le Ministre de la Justice
n’a pas accès au dossier pénal
pour vérifier les allégations reprises
dans la question parlementaire.

3. Comme l’a souligné Monsieur le
Procureur d’État de Luxembourg
au cours de la récente réunion de
la Commission juridique de la
Chambre, ni la Chambre des Dé-
putés, ni le Ministre, ni l’Inspection
Générale de la Police ne peuvent
mener une enquête dans une af-
faire où, comme en l’espèce, les
autorités judiciaires (juge d’instruc-
tion et parquet) sont saisies.

Question urgente 3267
(1.4.2009) de M. Camille Gira
(DÉI GRÉNG) concernant les va-
leurs limites de déclenche-
ment de plans d’action
contre le bruit:

Dans les projets de plan d’action
de lutte contre le bruit qui font de-
puis début mars l’objet d’une en-
quête publique dans différentes
communes (60 jours de publica-
tion), les valeurs limites retenues
au Luxembourg pour lesquelles le
dépassement représente une prio-
rité à court terme afin de déclen-
cher les plans d’action visant à gé-
rer et à réduire les problèmes de
bruit sont: Lden _> 70 dB(A) et
Lnight _> 60 dB(A). À plus long
terme, ces valeurs de déclenche-
ment du plan d’action sont de Lden
_> 65 dB(A) et Lnight _> 55 dB(A).

D’après les publications du «Um-
weltbundesamt» nos valeurs li-
mites de déclenchement du plan
d’action sont supérieures aux
normes allemandes qui sont: Lden
_> 65 dB(A) et Lnight _> 55 dB(A)
pour le court terme et Lden _> 55
dB(A) et Lnight _> 45 dB(A) à long
terme. Les recommandations «Gui-
deline Values» de l’Organisation
Mondiale de Santé sont encore
plus strictes: LAeq = 55 dB(A) pour
la journée et LAeq = 45dB(A) pour
la nuit (WHO Guidelines for com-
munity noise 1999).

Dans ce contexte, j’aimerais avoir
des précisions du Ministre de l’En-
vironnement:

1. Quelles valeurs limites de dé-
clenchement de plans d’action de
lutte contre le bruit sont en vigueur
dans d’autres pays européens:
Belgique, France, Suisse, Pays-
Bas, Autriche?

2. Pour quelles raisons les valeurs
limites indiquées dans les projets
de plan d’action de lutte contre le
bruit actuellement en discussion au
Luxembourg dépassent de 5 à 10
dB(A) les valeurs limites en vigueur
en Allemagne?

Réponse (9.4.2009) de M. Lu-
cien Lux, Ministre de l’Environne-
ment:

Les valeurs limites auxquelles fait
référence l’honorable Député ont
été présentées à la Commission de
l’Environnement de la Chambre
des Députés en date du 8 avril
2008. Les cartographies straté-
giques du bruit, ainsi que les va-
leurs limites ont ensuite été présen-
tées au public en mai 2008. Per-
mettez-moi ainsi d’exprimer mon
étonnement quant au caractère ur-
gent que vous attribuez à cette
question, alors que l’objet même
de votre requête est connu depuis
presque douze mois.

En ce qui concerne les valeurs li-
mites en elles mêmes, je tiens à
préciser que la directive
2002/49/CE laisse à discrétion des
pays membres la détermination
quantitative de celles-ci. Il n’est
donc pas étonnant que les valeurs
limites puissent varier d’un pays à
l’autre. Comme cela a été indiqué
lors de la présentation des valeurs
limites nationales et repris dans les
projets de plans d’action, actuelle-
ment soumis à une enquête pu-
blique, le Luxembourg s’est inspiré
des recommandations émanant du
«Umweltbundesamt» en Alle-
magne, ainsi que des valeurs li-
mites effectivement retenues par
les Länder allemands, autorités
compétentes en ce qui concerne la
mise en œuvre de la directive en
question. En effet, de nombreux
Länder, dont Baden-Württemberg,
Nordrhein-Westfalen, ou encore
Niedersachsen ont retenu les va-
leurs de Lden >= 70 dB(A) et
Lnight >= 60 dB(A), également re-
tenues par le Luxembourg. Il est
donc inexact d’affirmer que les va-
leurs limites applicables au Luxem-
bourg dépasseraient de 5 à 10
dB(A) celles en vigueur en Alle-
magne.

Cette démarche sous-entend que
les plans d’action ont une validité
de cinq ans et qu’il importe de
concentrer les efforts de lutte
contre le bruit, dans un premier
temps, aux zones les plus expo-
sées. Dans la même logique, les
projets de plans d’action indiquent
dès à présent que les valeurs li-
mites seront révisées à la baisse à
moyen et à plus long terme. 

De manière générale, je mets en
garde devant une comparaison
tous azimuts des valeurs limites re-
tenues par les 27 pays membres.
En effet, le choix des valeurs li-
mites en vertu de la directive
2002/49/CE est intimement lié à la
situation du bruit et des politiques
de gestion du bruit déjà en place
dans les différents pays. L’un des
objectifs principaux des plans
d’action de lutte contre le bruit est
précisément la mise en place
d’une telle politique au Luxem-
bourg, misant sur la prévention du
bruit à travers un aménagement du
territoire adapté et la réduction du
bruit à la source, tout en mettant
l’accent sur la nécessité de l’assai-
nissement de zones caractérisées
par une exposition au bruit exces-
sive. 

Finalement, il importe de différen-
cier entre valeurs limites au sens
de la directive, indiquant le déclen-
chement de mesures prioritaires et
les recommandations de l’OMS, re-
latives au confort acoustique des
citoyens en vue d’une réduction
des effets nocifs d’une exposition
au bruit dans l’environnement.
Néanmoins, j’attire votre attention
aux objectifs de protection propo-
sés par le plan d’action dans le
contexte de l’isolation acoustique
de logements, qui correspondent
exactement aux valeurs de l’OMS
que vous citez.
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Question urgente 3237
(18.3.2009) de M. Aly Jaerling
(Indépendant) concernant l’in-
demnité pécuniaire de mala-
die:
An engem Zeitungsartikel vun haut
ass matgedeelt ginn, datt en Em-
ployeur engem Mataarbechter fir
Samschdes a Sonndes d’Kranke-
geld verweigert.
Well dat an den Dispositioune vum
Statut unique esou virgesi wier.
Et ka jo awer net sinn, datt Texter
vum Statut unique elo mëssbraucht
ginn, fir de Salariéën, déi iwwer
Samschdes a Sonndes krank sinn,
dat geschëlte Krankegeld ze ver-
weigeren.
Kënnen déi Häre Ministere mer
duerfir folgend Froe beäntwerten:
1) Wat sinn déi genau Dispositiou-
nen, déi virgesi sinn, wann e Sala-
rié Samschdes a Sonndes krank
gemellt ass, a kënnen déi Disposi-
tiounen an deem Sënn interpré-
téiert ginn, datt den Employeur fir
Samschdes a Sonndes kee Kran-
kegeld brauch virzestrecken?
2) Gedenkt d’Regierung do kloer
Dispositiounen erauszeginn, fir datt
esou eppes net méi ka virkommen?

Réponse commune (23.3.
2009) de M. Mars Di Bartolo-
meo, Ministre de la Santé et de la
Sécurité sociale et de M. Fran-
çois Biltgen, Ministre du Travail
et de l’Emploi:

La réponse à la question parle-
mentaire nécessitant plus particu-
lièrement la citation de textes de
loi, nous osons espérer que l’hono-
rable Député acceptera une ré-
ponse en langue française.

L’article L.121-6 paragraphe (3),
alinéa 2 du Code du Travail précise
clairement que:

«Le salarié incapable de travailler
a droit au maintien intégral de son
salaire et des autres avantages ré-
sultant de son contrat de travail
jusqu’à la fin du mois de calendrier
au cours duquel se situe le
soixante-dix-septième jour d’inca-
pacité de travail pendant une pé-
riode de référence de douze mois
de calendrier successifs. Un nou-
veau droit à la conservation du sa-
laire n’est ouvert qu’au début du
mois suivant celui pour lequel cette
limite n’est plus atteinte.»

Afin de déterminer les éléments
constitutifs de cette continuation
de la rémunération à charge de
l’employeur, il y a lieu de mettre
l’article L.121-6 en relation avec
l’article L.121-4, paragraphe 2, nu-
méro 7 du Code de Travail, aux
termes duquel le contrat de travail
doit énumérer «le salaire ou traite-
ment de base et, le cas échéant,
les compléments de salaire ou de
traitement, les accessoires de ré-
munérations, les gratifications ou
participations convenues ainsi que
la périodicité de versement de la
rémunération à laquelle le tra-
vailleur a droit».

La disposition correspondante en
droit de la sécurité sociale est l’ar-
ticle 34 du Code de la Sécurité so-
ciale relatif à l’assiette de cotisation
pour l’indemnité pécuniaire de ma-
ladie, laquelle est constituée par le
revenu professionnel de l’assuré.

L’article 34, alinéa 1er du Code de
la Sécurité sociale précise que ce
revenu professionnel

«correspond à:

- la rémunération de base 

- ainsi qu’aux compléments et ac-
cessoires, à condition qu’ils soient
payables mensuellement en es-
pèces, à l’exception de la rémuné-
ration des heures supplémen-
taires.»

Il s’ensuit que les dispositions sont
claires: pendant la période de
conservation de la rémunération,
l’employeur doit respecter tous les
éléments du contrat de travail. S’il
résulte de l’organisation des ho-
raires de travail constituant une
planification du temps de travail de
chaque salarié par l’employeur,
que le salarié concerné aurait dû
travailler tel ou tel weekend, mais
en a été empêché pour cause de
maladie, l’employeur a l’obligation
de verser au salarié une rémunéra-
tion fixée en fonction du plan de
travail arrêté au préalable, y com-
pris dès lors les samedis et di-
manches respectifs.

Question 3243 (20.3.2009) de
M. Xavier Bettel (DP) concer-
nant le «Bommeleeër» - l’en-
quête de l’IGP:

Lors d’une émission télévisée un
ancien enquêteur a témoigné que

dans l’affaire «Bommeleeër», un
officier de la gendarmerie aurait à
plusieurs reprises enfreint les pro-
cédures d’enquête en laissant ac-
céder les journalistes au lieu du
crime, ce qui aurait résulté dans
une destruction d’indices et de
traces. Ce qui est contraire à la sé-
curisation d’un lieu de crime. En
outre, Monsieur le Procureur d’État
se serait opposé contre toute en-
quête interne de l’IGP en ce qui
concerne les dysfonctionnements
survenus lors des enquêtes dans
l’affaire «Bommeleeër».

Monsieur le Ministre a aussi fait sa-
voir par voie des médias, après la
réunion du 18 mars de la Commis-
sion juridique de la Chambre des
Députés, qu’il n’avait eu aucune
connaissance du fait que le travail
des enquêteurs aurait été entravé,
dans le contexte de l’affaire «Bom-
meleeër». 

Au vu de ce qui précède, je sou-
haiterais poser les questions sui-
vantes à Monsieur le Ministre de la
Justice:

- Monsieur le Ministre pourrait-il
m’informer, si dans le passé, des
mesures disciplinaires ont été
prises à l’égard de l’officier en
question?

- Dans la négative, Monsieur le Mi-
nistre entend-il introduire une pro-
cédure disciplinaire contre l’officier
en question?

- Dans sa question parlementaire
du 12 mars 2008, l’honorable Dé-
puté Claude Meisch avait tenu à in-
former Monsieur le Ministre des ré-
clamations venant de membres de
la cellule d’enquête dans l’affaire
«Bommeleeër» qui se plaignaient
d’avoir été contrariés dans leur tra-
vail par des supérieurs (cf. compte
rendu N°12/2007-2008). Tenant
compte de cela, Monsieur le Mi-
nistre pourrait-il m’expliquer com-
ment il peut maintenir jusqu’à ce
jour de ne pas avoir été au courant
de ces faits?

- Monsieur le Ministre pourrait-il
me donner son appréciation sur la
démarche de Monsieur le Procu-
reur d’État qui s’oppose à toute en-
quête de l’IGP dans ce contexte?

- Comment Monsieur le Ministre
explique-t-il cette méfiance envers
l’IGP? 

- Monsieur le Ministre a-t-il déjà
demandé des explications à Mon-
sieur le Procureur d’État quant à
son attitude de refus envers l’IGP? 

Demandes 2007

Référence État membre Cas Montant (€) Étape

EGF/2007/001 France Fournisseurs de
Peugeot 2.558.250 Paiement intégral

EGF/2007/002 France Fournisseurs de Re-
nault 1.258.030 Paiement intégral

EGF/2007/003 Allemagne BenQ 12.766.150 Paiement intégral 

EGF/2007/004 Finlande Perlos 2.028.538 Paiement intégral

EGF/2007/005 Italie Sardegna 10.971.000 Analyse par la 
Commission

EGF/2007/006 Italie Piemonte 7.798.750 Analyse par la 
Commission

EGF/2007/007 Italie Lombardia 12.534.125 Analyse par la 
Commission

EGF/2007/008 Malte Malte 681.207 Paiement intégral

EGF/2007/009 Espagne Delphi Retirée

EGF/2007/010 Portugal Lisboa-Alentejo 2.425.675 Paiement intégral

Demandes 2008

Référence État membre Cas Montant (€) Étape

EGF/2008/001 Italie Toscana 4.159.200 Analyse par la 
Commission

EGF/2008/002 Espagne Delphi 10.901.544 Procédure 
budgétaire

EGF/2008/003 Lithuanie Alytaus Tekstile 298.994 Procédure 
budgétaire  
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